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ΝΕΑ ΔΕΔΟΜΕΝΑ ΚΑΙ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ 

Η Primetel και το τηλεπικοινωνιακό τοπίο
Νέες ισορροπίες φαίνεται να διαμορφώνονται
στην Primetel, η οποία τέθηκε σε καθεστώς
διαχείρισης. Τον έλεγχο της εταιρείας ανα-
λαμβάνει η Signal Capital. Το βασικό ερώτημα

είναι αν η εξέλιξη αυτή θα σηματοδοτήσει
αλλαγές στο κυπριακό τηλεπικοινωνιακό το-
πίο. Ο διαχειριστής διαβεβαιώνει ότι δεν αλ-
λάζει τίποτε. Οικονομική, σελ. 3

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Ο Φέγγαρος 
στον Κάτω Δρυ

Σε λίγες εβδομάδες ανοίγει τις πύλες του
το φεστιβάλ του Φέγγαρου, που για ακόμη
μία χρονιά θα φιλοξενήσει μουσικούς και
σχήματα από όλον τον κόσμο, στο φιλόξενο
χωριό του Κάτω Δρυ. Τέχνες, σελ. 4 

ΕΚΘΕΣΗ 

Ο Τιμ Μπάρτον 
στο Παρίσι

Η περιοδεύουσα έκθεση «Λαβύρινθος του
Τιμ Μπάρτον» παρουσιάζεται στο Parc de
laVilletteτου Παρισιού έως τις 20 Αυγούστου:
Μια περιπέτεια στο γοητευτικό σύμπαν του
Αμερικανού καλλιτέχνη. Τέχνες, σελ. 1

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Μελετημένα 
βήματα

Η επίσκεψη του Τούρκου Προέδρου
Ταγίπ Ερντογάν στα Κατεχόμενα
την περασμένη Τετάρτη και οι δη-
λώσεις του σε σχέση με τις στοχεύ-
σεις του για το Κυπριακό δείχνουν
πια ξεκάθαρα ότι ο χρόνος είναι εχ-
θρός για τη διευθέτηση του κυπρια-
κού προβλήματος. Η δική μας πλευρά
θα πρέπει να αναλάβει συντεταγμένα
–εν όψει και της Γενικής Συνέλευσης
των Ηνωμένων Εθνών τον ερχόμενο
Σεπτέμβριο– κάθε διπλωματική πρω-
τοβουλία, ώστε να αναχαιτιστεί η
τουρκική ρητορική. Οι εξελίξεις στην
περίκλειστη πόλη της Αμμοχώστου,
επίσης, θα πρέπει να αντιμετωπι-
στούν με μελετημένα βήματα, ώστε
να μην κλαίμε πάλι επί ερειπίων.

Η άνοδος του Νίκου Χριστοδουλίδη στο
ανώτατο αξίωμα έχει προκαλέσει αναπό-
φευκτα ανακατάταξη του πολιτικού σκη-
νικού. Το ενδιαφέρον επικεντρώνεται στα
δύο μεγάλα κόμματα που για πρώτη φορά
από κοινού καλούνται να παίξουν τον

ρόλο της αντιπολίτευσης. Ο ΔΗΣΥ παρου-
σιάζει δυσκολία και αμηχανία να έχει ξε-
κάθαρα αντιπολιτευτικό ρόλο, δεδομένου
ότι ένα σημαντικό ακροατήριό του στήριξε
τον Νίκο Χριστοδουλίδη. Το ΑΚΕΛ έχει
να ισορροπήσει μεταξύ της κομμουνιστικής

καθαρότητάς του και της δεδηλωμένης
επιδίωξης του Στέφανου Στεφάνου να
ανοιχτεί σε ένα μεγαλύτερο προοδευτικό
ακροατήριο. Σε αυτή την εξίσωση, ρόλο
παίζει η δημοτικότητα των πρωταγωνιστών
και σίγουρα το 2028. Σελ 6

Ενας πλανήτης παγιδευμένος σε σπιράλ υπερθέρμανσης και πρώτα θύματα οι πόλεις με καχεξία πρασίνου και οι απανταχού φτωχότεροι
πληθυσμοί. Oι επιστήμονες μιλούν για μια ραγδαία αλλαγή στο καθεστώς των καυσώνων, για ντόμινο πυρκαγιών ειδικότερα στην Ευρώπη,
όπου από το 2017 χάθηκε από τις φλόγες «ένα Βέλγιο». Πώς εξηγείται ότι η τήξη των παγετώνων «ανάβει φωτιές» χιλιάδες χιλιόμετρα μα-

κριά; Τι είναι το «παράδοξο της φωτιάς» που έφερε πάλι στα όριά του τον ενισχυμένο μηχανισμό καταστολής πυρκαγιών; Σελ. 18-20
n Μαθημένη η Λευκωσία από καύσωνες… Περιδιάβαση στον Τύπο της εποχής. Σελ. 17

n Μπορούν οι πόλεις της Κύπρου να γίνουν πιο ανθεκτικές στον καύσωνα; Του δρος Βύρωνα Ιωάννου. Σελ. 21

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ 

Ο Συναγερμός 
δεν πρέπει 

να γίνει ΔΗΚΟ
«Κάποιοι προσπαθούν να
πατρονάρουν την Αννίτα»
λέει στην «Κ» ο Ιωάννης Κα-
σουλίδης, σημειώνοντας
πως αυτό δεν αφορά μόνο
τους Αναστασιάδη-Αβέρωφ.

Σημειώνει πως ο ΔΗΣΥ δεν πρέπει να
γίνει όπως το ΔΗΚΟ που ως κόμμα ρου-
σφετιών δημιουργήθηκε και εξακολουθεί
να είναι. Σελ. 7

ΠΕΤΡΟΣ ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ

Αντιμετώπιση
πυρκαγιών 
με drones

Ο υπουργός Γεωργίας, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Περι-
βάλλοντος Πέτρος Ξενοφών-
τος σε συνέντευξή του στην
«Κ» λέει πως στόχος είναι η
πρόληψη των πυρκαγιών,

αξιοποιώντας τεχνολογικά εργαλεία. Εκ-
φράζει επίσης την ετοιμότητά του να
δώσει άμεσες λύσεις για τα κακώς έχοντα
στο Εθνικό Δασικό Πάρκο Ακάμα. Σελ. 9

ΩΡΑ ΜΗΔΕΝ ΓΙΑ ΤΟΝ ΠΛΑΝΗΤΗ

Το «μαύρο κουτί» της κλιματικής κρίσης

ΑΘΗΝΑ-ΑΓΚΥΡΑ

Το Βίλνιους, 
η Χάγη και 

ο αγωγός ΤΑΡ
Στο διαμορφωθέν περιβάλλον μετά
τη συνάντηση στο Βίλνιους και την
προοπτική της Χάγης, η Αγκυρα
φέρεται να έχει μεταφέρει στην
Ελλάδα την επιθυμία για μεταφορά
Φ.Α. από τη Μ. Θάλασσα στην Ευ-
ρώπη μέσω ΤΑΡ. Στην Αθήνα προ-
κάλεσε προβληματισμό η αναφορά
Ερντογάν στην αποστρατιωτικο-
ποίηση των νησιών. Σελ. 5, 22

ΕΥΡΩΤΟΥΡΚΙΚΑ

Σωσίβιο
ΗΠΑ-Γερμανίας 

σε Ερντογάν
Πλάτη στην ευρωπαϊκή πορεία της
Τουρκίας βάζουν συγκεκριμένα
κράτη της Ε.Ε. αλλά και οι ΗΠΑ.
Με στόχο μεταξύ άλλων την απο-
κόλληση της Τουρκίας από τη Ρω-
σία, είναι έτοιμοι να ικανοποιήσουν
τα αιτήματα Ερντογάν. Σελ. 4

ΙΟΥΛΙΟΣ 1974

Η μαρτυρία 
δύο στρατιωτών

της ΕΛΔΥΚ 
Η «Κ» αποκαλύπτει τις μαρτυρίες
δύο στρατιωτών της ΕΛΔΥΚ που
κατά την εισβολή του 1974 έδωσαν
μάχες στον Γερόλακκο, βίωσαν
τους βομβαρδισμούς και μιλούν
για τη δύσκολη επιστροφή στην
Ελλάδα. Σελ. 10

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ
Δεν θα γίνουμε δογματικοί. Σελ. 8

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ
Οι μικροπολιτικοί. Σελ. 12

ΕΛΙΖΑ ΦΕΡΕΪΡΑ
Ενα μακρύ ταξίδι αρχίζει πάντα 
με ένα μικρό βήμα. Σελ. 16

ΧΑΡΙΔΗΜΟΣ Κ. ΤΣΟΥΚΑΣ
Το κρίσιμο ερώτημα για 
τον κ. Μητσοτάκη. Σελ. 16

ΔΗΣΥ ΚΑΙ ΑΚΕΛ ΣΤΟ ΠΟΛΙΤΙΚΟ ΣΚΗΝΙΚΟ

Ψάχνουν τον ρόλο τους
στην αντιπολίτευση

Οι νέες προκλήσεις που έχουν να αντιμετωπίσουν τα δύο μεγάλα κόμματα 
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΝΥΠΑΚΟΗ: Εκ Βομβάης αγγέλλεται ότι ο «προφήτης» Γκάντι, μετά
την άρνησιν του αντιβασιλέως των Ινδιών όπως τον δεχθή εις ακρόα-
σιν, ανεχώρησεν εκ Πούνα διά το Αχμεδαμπάδ, συνοδευόμενος από

μερικούς εκ των οπαδών του. Ως
εδήλωσε, προτίθεται να αποδεί-
ξη διά του παραδείγματός του
«το δικαίωμα της ανυπακοής», το
οποίον έχει κάθε άνθρωπος. Η
δήλωσις, η οποία ερμηνεύεται
ως επανάληψις του αγώνος της
πολιτικής ανυπακοής των Ινδών
εθνικιστών, θα έχη ως συνέπει-

αν την νέαν σύλληψίν του. Η αστυνομία έλαβε ήδη όλα τα μέτρα προς
παρεμπόδισιν διαδηλώσεων ή διαταραχών της τάξεως κατά μήκος της
διαδρομής την οποίαν θα ακολουθήση ο «μαχάτμα».

ΜΟΔΑ: Η φήμη των Αμερικανών ότι είνε παντού και πάντοτε πρακτι-
κοί άνθρωποι δεν δικαιολογείται εις όλας τας περιστάσεις, ή τουλά-
χιστον δεν δικαιολογείται εις το κεφάλαιον της αμερικανικής μόδας.
Πράγματι, αι κομψαί του Μαϊάμι καθιέρωσαν εφέτος ένα είδος ομ-
βρελλών, αι οποίαι είνε κατασκευασμέναι όχι από ύφασμα, αλλά
από ένα διαφανές λαδόπανον. Πώς αι διαφανείς αυταί ομβρέλλαι
ημπορούν να θεωρηθούν ομβρέλλαι διά τον ήλιον, είνε ζήτημα το
οποίον δεν ημπορεί να εξηγήσει κανείς, διότι αι βουλαί της Α.Μ. της
Μόδας είνε ανεξερεύνητοι. Το γεγονός όμως είναι ότι αυτή η αμερι-
κανική μόδα έχει φθάσει και εις την Ευρώπην, κατακλύσασα ήδη τας
προθήκας των παρισινών καταστημάτων.

ΔΟΛΟΦΟΝΙΑ: Χθες εφονεύθη εις ερημικόν μέρος μεταξύ του χωρί-
ου Χιριτζαλάρ και του σταθμού Πρεντίνα-Αρντα της περιοχής Καρ-
τζαλί ο τουρκικής καταγωγής αγροτικός βουλευτής Χουσεΐν Χατζηγ-
καλίμπωφ ενώ μετέβαινεν εις Ντιεβάλ ίνα επιβή της διερχομένης
αμαξοστοιχίας. [...] Οσον αφορά την πληροφορίαν καθ’ ην ο φονευ-
θείς έπεσε θύμα της οργανώσεως των Βουλγάρων προσφύγων της
Θράκης, αύτη διαψεύδεται κατηγορηματικώς ως απολύτως συκο-
φαντική, δηλούται δε αντιθέτως ότι ο Χατζηγκαλίμπωφ διετήρη φιλι-
κάς σχέσεις μετά της εν λόγω οργανώσεως.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
23.7.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Αγαπημένο μου ημερολόγιο, μά-
ταια προσπαθούμε να πείσουμε και
να πεισθούμε ότι «ανήκομεν εις την
Δύσιν». Η ένταξη στην Ε.Ε. μπορεί
να βοήθησε κάπως να τιθασεύσου-
με τον ανατολίτικό μας εαυτό, πλην
όμως ουδείς γλυτώνει από το γεω-
γραφικό κάρμα. Το συνειδητοποί-
ησα και φέτος, όταν ανυποψίαστη –
φευ– επιχείρησα να διασχίσω το
γιοφύρι της Ζάχα. Εκεί, στα φλεγό-
μενα μπετά, ένιωσα τις δυνάμεις
μου να με εγκαταλείπουν καθώς οι
διαχρονικοί στίχοι του ανυπέρβλη-
του σουξέ βοούσαν στο κεφάλι
μου: «Μετράω τον πυρετό μου, πιά-
νει ο υδράργυρος φωτιά, τριάντα
οχτώ κι οχτώ, τριάντα εννιά κι εν-
νιά…». Και κατέρρευσα. Στην κόλα-
ση της Ζάχα!

«Madam kala?» ρώταγαν οι φτω-
χούληδες του Θεού –Αφρικανοί, Ιν-
δοί, Πακιστανοί– οι μόνοι που υπο-
μένουν αγόγγυστα την πλατεία -
γλυπτό στους 43 βαθμούς υπό
σκιάν. «Teli nero madam?». «Τέλι
τέλι τέλι, κάλπικε ντουνιά, μ’ έκα-
νες κουρέλι, δε σ’ αντέχω πια…»
απάντησα, με όσο χιούμορ διέσωσα
από το ολοκαύτωμα, αλλά οι αλλο-
δαποί δεν έπιασαν το υπονοούμε-
νο. Να είναι καλά οι άνθρωποι πάν-
τως, με βοήθησαν να επιβιβαστώ
σε ένα ταξί και να γλυτώσω από της
Ζάχα τα δόντια. Ηθικό δίδαγμα; Τα
αρχιτεκτονήματα από μπετόν, «στης
ανατολής τα μέρη», είναι υπέροχα
μόνο όταν τα βλέπεις από τον παρα-
πλήσιο Πύργο του Jean Nouvel,
αγαπημένο μου ημερολόγιο.

Σε άθλια κατάσταση έφτασαν στο
καθιερωμένο μας απογευματινό
ραντεβού τόσο η Ευγενία η Καλα-
μαρού όσο και η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.
Η Ρωσίδα έσπευσε να σερβίρει λε-
μονάδες σπιτικές, ενώ οι φιλενά-
δες μου παραδίδονταν στην παρη-
γορητική αγκαλιά του air condition.
«Σύμφωνα με τα έγκυρα “Ξεροτήα-
να Πάφου”, η Καθολική Εκκλησία

αγιοποίησε τον εφευρέτη του κλι-
ματιστικού Willis Carrier» ψέλλισε
η καταρρακωμένη Κουλλίτσα. Δύο
πράγματα έχω να σημειώσω αγα-
πημένο μου ημερολόγιο: πρώτον,
χαλάλι το fake news και δεύτερον,
μεγάλη η χάρη του!

Έπειτα από ένα ελαφρύ gin and to-
nic, με μπόλικο πάγο και δενδρολί-
βανο, ήμασταν επιτέλους σε θέση
να σχολιάσουμε τα του πολιτικού
καύσωνα. «Τουτέστιν;» ρώτησε η
Καλαμαρού, η οποία αν και θερμό-
πληκτη μια χαρά το τσάκισε το μπι-
ριμπάκι. «Τουτέστιν, ο Αντρέας Χα-
σαπόπουλος, πρώην διευθυντικό
στέλεχος της Ελεγκτικής Υπηρε-

σίας και νυν διαχειριστής της “Ομά-
δας Στήριξης Γενικού Ελεγκτή” στο
Facebook ξανακτύπησε. Ανάρτησε
φωτογραφία του δικτάτορα της Ταϊ-
λάνδης, στον οποίο αποδίδεται δή-
λωση για θανάτωση δημοσιογρά-
φων, γράφοντας: Εσένα χρειαζόμα-
στε στην Κύπρο». Ομόφωνη ήταν η
ετυμηγορία του καρέ, αγαπημένο
μου ημερολόγιο: Ξεφύγαμε! Τόση
τοξικότητα, ιδιαίτερα σε συνθήκες
καύσωνα, είναι εξουθενωτική.

Μιλώντας για τοξικότητα, μέρες
που ’ναι, δεν γίνεται να μη σχολιά-
σουμε την απόδοση τιμών από το
κράτος σε αυτούς που επιχείρησαν
να καταλύσουν το… κράτος! «Είναι

ζήτημα που απασχόλησε και στο
παρελθόν την Πολιτεία, δεν μπορώ
να αντιληφθώ γιατί ειδικά φέτος
υπήρξε τόσο έντονη αντίδραση»
αναρωτήθηκε το πουλέν του Προ-
εδρικού Κωνσταντίνος Λετυμπιώ-
της. Γιατί, χρυσέ μου Εκπρόσωπε,
υποτίθεται ότι εσείς θα τα κάνατε
αλλιώς. Κι ότι σας στηρίζουν και
κόμματα με αντιστασιακό παρελ-
θόν. Ξεκάθαρο;

Ανάχωμα στην τοξικότητα ήταν η
ανάρτηση του Κρις Τριανταφυλλίδη,
πρώην προέδρου της ΚΟΠ και του
ΑΠΟΕΛ, γεγονός που δεν πρέπει να
θεωρείται διόλου αυτονόητο στους
άγριους καιρούς που ζούμε: «Η 15/7

παραπέμπει στη προδοσία μερίδας
Ελλαδιτών και Κύπριων που άνοιξε
τη πόρτα στην Τουρκία να μπει στη
Κύπρο το 1974. Το να φωνάξει μερί-
δα της κερκίδας του ΑΠΟΕΛ χθες
15/7/23 “ΕΟΚΑ Β ξανακτύπα” είναι
προσβολή για την ιστορία του. Η δι-
οίκηση δεν το καταδίκασε ακόμη.
Απαράδεκτο.». Αυτό ναι, ήταν ξεκά-
θαρο και απαιτούσε πολιτικά κότσια
για να λεχθεί. 

Δεν είμαι βέβαιη αν ο άγιος Willis
Carrier έκανε το θαύμα του ή
απλώς έφεξε της Καλαμαρούς ενό-
σω εγώ καυτηρίαζα (sic) τα κακώς
κείμενα. Το γεγονός πάντως είναι
ότι η Ευγενία έκανε την τρίτη καθα-

ρή μπιρίμπα σε συνθήκες αδιανόη-
του καύσωνα. Το επόμενο βήμα
ήταν να θέσει το καυτό ειρωνικό
ερώτημα, από το υψηλότερο βάθρο
των χαρτοπαιχτικών αγώνων, με
σαρκαστική διάθεση: «Άλλα καυτά
πολιτικά νέα, κοπέλες;».

Καυτά νέα δεν είναι, όμως στο πλαί-
σιο της πολιτικής ανομβρίας το αν-
τάρτικο στο Πριγκιπάτο του ΔΗΚΟ
προκάλεσε μια κάποια αίσθηση. Οι
τρεις αντάρτες –Κουλίας, Μυλωνάς
και Ορφανίδης– παρουσιάστηκαν
ενώπιον του Εκτελεστικού Γραφεί-
ου, όπου κάποιοι δυσφόρησαν για
την α λα καρτ κομματική πειθαρχία.
Αλλά τέλος καλό, όλα καλά, αγαπη-
μένο μου ημερολόγιο. Ο Νικόλας
κατάφερε να αποσοβήσει και αυτή
την εσωκομματική κρίση, ενώ σύμ-
φωνα με έγκυρες δημοσιογραφικές
πληροφορίες –τα πηγαδάκια της
Μπέμπας όπου θεάθηκε την Τρίτη–
είναι περισσότερο cool από ποτέ. 

Με τούτα και με κείνα κύλησε ένα
ακόμα καυτό απόγευμα στη φλεγό-
μενη από τον καύσωνα μικρή μας
πόλη. Κι ενώ τίποτε δεν έδειχνε ότι
μπορούσε να ανεβάσει τον υδράρ-
γυρο αγαπημένο μου ημερολόγιο, η
πάντα απρόβλεπτη Καλαμαρού κρά-
τησε για το τέλος το πιο ζουμερό
νέο: «Save the date κοπέλες! 7-8
Σεπτεμβρίου θα διεξαχθεί The Xylo-
fagou Big Potato International Festi-
val! Η ανακοίνωση του Δημοτικού
Συμβουλίου λέει πολλά (και κουλά)
αλλά ένα είναι το πετράδι του στέμ-
ματος: “Η κοινότητα απευθύνει
ανοιχτή πρόσκληση σε όλο τον κό-
σμο να παραστεί στο φεστιβάλ και
να βγάλει αναμνηστικές φωτογρα-
φίες στο χώρο της μεγάλης πατά-
τας, που αποτελεί πλέον σημείο
αναφοράς για την Ξυλοφάγου”. Μα
τον άγιο Willis Carrier αυτός που
σκέφτηκε το “πελλότοπος” νήστευε
40 ημέρες, μάνα μου. Ραντεβού τον
Σεπτέμβρη, στην Ξυλοφάγου!». 

Πιάνει ο υδράργυρος φωτιά

stavros.christodoulou@gmail.com

Τους διαχρονικούς στίχους του απαράμιλλου σουξέ «Θα φύγω με τους φίλους μου για Κάιρο» σκέφτηκε η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον, καθώς διέ-
σχιζε την κόλαση της Ζάχα.

Νίκο και ξερό ψωμί 
Διάβαζα τις προάλλες για τις φετι-
νές γκάφες του Μπάιντεν και έφρι-
ξα. Τελευταίως ο αθεόφοβος είχε
δηλώσει πως ο Πούτιν –άλλη περί-
πτωση κι αυτός– θα χάσει τον πόλε-
μο στο Ιράκ! Καλά κρασιά που λέμε.
Και συνειδητοποίησα πως όταν οι
υπερδυνάμεις έχουν τέτοιους κου-
κουρούκου ηγέτες, εμείς μια χαρά
την έχουμε με τον μικρό μας Νίκο,
που ποτέ δεν θα έκανε τέτοια γκά-
φα και να πει για παράδειγμα «αγω-
νιζόμαστε να φύγουν τα ιρακινά
στρατεύματα από την Κύπρο». Το
πολύ-πολύ να του φύγει κάποτε και
να μας πει –σαν νέος Βασιλείου– «η
Φιλίππα κι εγώ». 
Και σε αυτούς που παραπονιούνται
πως η πρώτη μας Κυρία, η Φιλίππα η
πρώτη, επηρεάζει αποφάσεις του
συζύγου της περισσότερο από τους
Συμβούλους του, εγώ απαντώ με
ένα ξεκάθαρο Γιατί όχι; Οι συμβου-
λές της σίγουρα θα είναι καλύτερες
απ’ των «Συμβούλων» (χειρότερες
θα ήταν δύσκολο). Νίκο –με Φιλίπ-
πα– και ξερό ψωμί λοιπόν. Και λίγο
χαλλούμι. Μια ηγεσία που… ηλε-
κτρίζει.
Μιλώντας για ηγεσίες, μπαίνουν
στην τελική ευθεία για εκλογή νέου
προέδρου στον ΣΥΡΙΖΑ. Τραγική ει-
ρωνεία για τον απερχόμενο πρό-
εδρο το ότι σε όλες τις προεκλογι-
κές συγκεντρώσεις το τραγούδι που
είχε την τιμητική του και έκανε τον
Τσίπρα να κουνιέται στους ρυθμούς
του ήταν το «Bella Ciao». Πού να ’ξε-
ρε ο Αλέξης –που κρυβόταν πίσω
από τις λέξεις– ότι το Ciao (δηλαδή

αντίο) ήταν πολύ προφητικό και
προοριζόταν για τον ίδιο. Bella Ciao,
ciao, Αλέξη.
Ο συμπαθής και ευτραφής Αλέκος
Τρυφωνίδης –γνωστός από την υπό-
θεση πόλιπιφ γκέιτ αλλά και από το
ότι έγινε ο πρώτος βουλευτής που
καταψήφισε δική του πρόταση –
ισχυρίζεται πως πληρώσαμε στους
χάκερς 4 εκατομμύρια ενώ ο υφυ-
πουργός Καινοτομίας επιμένει πως
δεν πληρώσαμε ούτε 1 ευρώ! Μή-
πως τελικά δεν πληρώσαμε σε ευ-
ρώ αλλά πληρώσαμε σε δολάρια
οπότε έχουν και οι δύο δίκιο;
Σε άλλα νέα αλλά σχετικά με το θέ-
μα μας, τελικά ο βαρύς και ασήκωτος

γενικός διευθυντής του υπουργείου
Οικονομικών κ. Παντελή πείστηκε
για να δημιουργηθεί ομάδα κυβερ-
νοσφάλειας για την κυβέρνηση και
τη χώρα; Ενέκρινε το κονδύλι που
πεισματικά σταματούσε για τρία χρό-
νια όπως αποκάλυψε η «Κ» (και έπε-
σαν με διαρροές να την αμφισβητή-
σουν); Δεν λέμε καλό είναι να έχου-
με ένα Τσάρο στο ΥΠΟΙΚ αλλά η ευ-
θυκρισία είναι μεγάλη υπόθεση. 
Οι καλές γλώσσες –διότι αδιαφο-
ρούμε για τις κακές– λένε πως ο Μι-
χάλης Χατζηγιάννης συμφώνησε να
είναι κριτής στο Fame Story. Το πέ-
ρασμά του πάντως από το υφυπουρ-
γείο, με τα σκανδαλάκια συνεργα-

τών, το λες και Shame Story. 
Κι ενώ ο κόσμος καίγεται -κυριολε-
κτικά και μεταφορικά- τίτλος δημο-
φιλούς ελληνικής ιστοσελίδας μας
πληροφορεί πως συγκίνησε ο Κων-
σταντίνος Αργυρός λέγοντας σε
θαυμάστριά του «μπορείς, αν θες,
να με ακουμπάς». Πω, πω πόσο μας
συγκίνησε.
Έχουμε και τη Βίσση που είπε σε
θαυμαστές της «μη με αφήσετε να
πεθάνω», λίγο μακάβριο ακούγεται
αλλά OK- έχουμε και τον Δάντη που
σκέφτεται να πολιτευθεί σαν νέος
Χατζηγιάννης. Οργασμός λοιπόν
στον καλλιτεχνικό χώρο και ειλικρι-
νά δεν ξέρω πόση συγκίνηση θα αν-
τέξουμε ακόμη. 
Δεν μας έφθαναν οι τόσες συγκινή-
σεις, ο κορωνοϊός, η νόσος των τρε-
λών αγελάδων, των χοίρων και των
πουλερικών, τώρα έχουμε και τη νό-
σο των κλιματιστικών. Προφανώς θα
ακολουθήσει και η νόσος των ανεμι-
στήρων. Οι Μάγια είχαν προβλέψει
πως το τέλος του κόσμου θα ερχό-
ταν το 2012. Λέτε τελικά να έπεσαν
απλώς 11 χρόνια έξω;
Και κλείνω με μια απορία προς προ-
βληματισμό των αρμοδίων: Αν υπήρ-
χε σχέδιο δανειοδότησης για φωτο-
βολταϊκά και η αποπληρωμή γινόταν
αυτόματα μέσω της παραγωγής ηλε-
κτρισμού, θα είχαμε τα μόνα σίγου-
ρα εξυπηρετούμενα δάνεια στην
Κύπρο, εκτός αν σβήσει απότομα ο
ήλιος! Γιατί άραγε δεν εκπονήθηκε
ποτέ ένα τέτοιο σχέδιο; Κι όταν τέ-
θηκε σαν εισήγηση, ποιοι το βραχυ-
κύκλωσαν;

Η Φιλίππα κι εγώ.
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Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Συγκρατημένα εμφανίζονται προς
το παρόν τα κράτη μέλη της Ε.Ε. σε
σχέση με την εν εξελίξει ανασκό-
πηση των ευρωτουρκικών σχέσεων
την οποία έχει αναλάβει να φέρει
εις πέρας και να παρουσιάσει ο Ζοζέπ
Μπορέλ. Το τι αναμένει η Ε.Ε. από
την Τουρκία περνά μέσα από το τι
επιδιώκει η Τουρκία σε σχέση με
την Ε.Ε., με το Κυπριακό να είναι
μόνο μία από τις παραμέτρους, όπως
διαφάνηκε κατά τη συζήτηση των
27 Υπουργών Εξωτερικών στο Συμ-
βούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων (ΣΕΥ)
την Πέμπτη. Η έκθεση την οποία
θα ετοιμάσει ο Ύπατος Εκπρόσωπος
για τους ηγέτες θα έχει ως βάση τα
όσα συζήτησαν οι υπουργοί Εξω-
τερικών τις προάλλες, δηλαδή το τι
αναμένουν διάφορα κράτη μέλη και
οι θεσμοί από την Τουρκία σε μια
σειρά από θέματα. Αυτό υπενθύμισε
και ο κ. Μπορέλ μετά το ΣΕΥ την
Πέμπτη. Κοινοτικές πηγές σημει-
ώνουν πως η έκθεση αναμένεται
να είναι έτοιμη αρχές του φθινο-
πώρου έως και Οκτώβριο, με χρονικό
ορίζοντα το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
στις 26 με 27 Οκτωβρίου, αν και θα
προηγηθεί η άτυπη σύνοδος στις 6
του ίδιου μήνα στη Γρανάδα, μία
ημέρα μετά τη συνάντηση των ηγε-
τών της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Κοι-
νότητας όπου συμμετέχει και ο
Ταγίπ Ερντογάν.

Το μήνυμα το οποίο στέλνουν
τα κράτη μέλη είναι πως η όποια
προσπάθεια για επανεξέταση των
σχέσεων, είτε αυτή αφορά τις εν-
ταξιακές είτε την Τελωνειακή Ένω-
ση είτε το αίτημα για την απελευ-
θέρωση της βίζας, περνά μέσα από
το τι μηνύματα θα στείλει η ίδια η
Τουρκία τους επόμενους μήνες εφ’
όλης της ύλης, από το κράτος δικαίου
και τη μετανάστευση, μέχρι την
εφαρμογή των κυρώσεων κατά της
Ρωσίας και τη σταθερότητα στην
Ανατολική Μεσόγειο.Διπλωματική
πηγή ανέφερε μάλιστα πως, αν και
οι Βρυξέλλες έχουν δει ενδείξεις θε-
τικής στροφής στα ευρωτουρκικά,
η συζήτηση για την Τελωνειακή
Ένωση και την κατάργηση θεωρή-
σεων είναι ακόμα πρώιμη. Η κατά-
θεση και συζήτηση της έκθεσης
τον Οκτώβριο ενδέχεται να συμπέσει
με μια σειρά από άλλες εξελίξεις.
Εντός της Ε.Ε., κατά τον Σεπτέμβριο
αναμένεται η ψήφιση της θέσης
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για
τις ενταξιακές της Τουρκίας, ενώ
τον Οκτώβριο δημοσιοποιούνται
από την Κομισιόν οι εκθέσεις αξιο-
λόγησης των ενταξιακών όλων των
υποψήφιων χωρών.Εκτός Ε.Ε., άγνω-
στο παραμένει αν θα έχει ολοκλη-
ρωθεί μέχρι τότε η επικύρωση από
την Τουρκική Εθνοσυνέλευση της
ένταξης της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ,
αλλά και η έγκριση από το αμερι-
κανικό Κογκρέσο της αγορά των F-
16 από την Άγκυρα. Υπενθυμίζεται

εν τω μεταξύ ότι στο προσχέδιο της
έκθεσης του για τις ενταξιακές της
Τουρκίας, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
μιλάει πρώτη φορά για ανάγκη διε-
ρεύνησης εναλλακτικών μοντέλων
σχέσης με τη χώρα. Μια αναφορά
που, αν και αποτελεί μέρος μιας
συμβουλευτικής έκθεσης, αποτυ-
πώνει τάσεις μεταξύ πολιτικών και
κοινής γνώμης στην Ε.Ε.

Θετική, με όρους, η Κύπρος
Ο παράγοντας Κυπριακό, αν και

στις Βρυξέλλες θεωρούν πως η όποια
πρόοδος προς την κατεύθυνση της

επανέναρξης των συνομιλιών θα
συνεισφέρει στην ευρύτερη προ-
σπάθεια επαναπροσέγγισης με την
Τουρκία, αναγνωρίζεται μεν ως ση-
μαντικός, όμως και σε αυτό το θέμα
όλοι οι ενδιαφερόμενοι –και η Λευ-
κωσία– τηρούν στάση αναμονής
και αξιολόγησης. Ειδικά μετά τις
δηλώσεις Ερντογάν κατά την επέτειο
της εισβολής στις οποίες επανέλαβε
τη θέση για αναγνώριση της ΤΔΒΚ
ως δεύτερου κράτους στην Κύπρο,
δεν φαίνεται να υπάρχουν προς το
παρόν προοπτικές άρσης του αδιέ-
ξοδου. 

Κυπριακές διπλωματικές πηγές
επιμένουν πάντως πως αυτό που
αναμένουν δεν είναι σε αυτό το στά-
διο δημόσιες δηλώσεις, αλλά να φα-
νεί ποιες είναι οι προθέσεις της
Τουρκίας μέσα από τις επαφές που
θα έχει ο γ.γ. του ΟΗΕ ενόψει της
Γενικής Συνέλευσης τον Σεπτέμβριο.
Μέχρι τότε, αναφέρουν, θα αξιολο-
γούνται τα μηνύματα όχι μόνο σε
σχέση με τη ρητορική της Τουρκίας
στο Κυπριακό, αλλά και για το αν
θα απέχει από κινήσεις επιδείνωσης
στην κατάσταση, όπως στην ΑΟΖ
ή στο Βαρώσι.

Η κυπριακή πλευρά ευελπιστεί
πως το Κυπριακό θα αποτελέσει ση-
μαντικό μέρος της καταγραφής των
ευρωτουρκικών σχέσεων στην έκ-
θεση Μπορέλ, όχι μόνο όσον αφορά
την ίδια την προσπάθεια για επα-
νέναρξη συνομιλιών, αλλά και για
το Κυπριακό ως παράμετρο στα
άλλα ανοικτά θέματα και αιτήματα
της Τουρκίας. Δηλαδή, η τήρηση
των υποχρεώσεων έναντι στην Κύ-
προ στο πλαίσιο, για παράδειγμα,
της Τελωνειακής Ένωσης, να απο-
τελέσει ένα από τα κριτήρια που θα
εξεταστούν στο πλαίσιο της ανα-
θεώρησης των σχέσεων, όποιος και
να είναι ο τελικός στόχος (ενταξιακές
ή ειδική σχέση).Σε αυτό το πλαίσιο,
αναφέρουν διπλωματικές πηγές, η
Κύπρος είναι έτοιμη να είναι θετική
στην επαναπροσέγγιση Ε.Ε. - Τουρ-
κίας, ωστόσο με όρους και προϋπο-
θέσεις.

Εκατέρωθεν προσδοκίες
Η κυπριακή πλευρά θεωρεί πως

γίνεται κατανοητό από τους εταίρους
ότι η προσέγγιση Ερντογάν βασίζεται
στη συναλλαγή και πως θα πρέπει
να διερευνήσουν τις προθέσεις του
Τούρκου Προέδρου, και να δουν αν
έχει σοβαρές προθέσεις να προχω-
ρήσει στα απαραίτητα βήματα ώστε
να πετύχει πρόοδο στους τομείς της
ευρωτουρκικής σχέσης στους οποί-
ους κάνει δημόσια αναφορά.

Γι’ αυτό και απαντώντας σε σχε-
τική ερώτηση μετά το πέρας της
συνόδου ο κ. Μπορέλ υπογράμμισε
πως το θέμα «δεν είναι μόνο τι πε-
ριμένει η Ε.Ε. από την Τουρκία»,
αλλά πως ο δρόμος έχει διπλή κα-
τεύθυνση, και πως το θέμα είναι
επίσης «τι περιμένει η Τουρκία από
την Ε.Ε.». Ο κ. Μπορέλ υπενθύμισε
πως η Τουρκία έχει ήδη εκφράσει
το ενδιαφέρον της για την Τελω-
νειακή Ένωση και τις θεωρήσεις,
προσθέτοντας όμως πως ελπίζει σε
αποκλιμάκωση στην Ανατολική
Μεσόγειο και επανέναρξη σοβαρών
συνομιλιών για το Κυπριακό στη
βάση των συμφωνηθέντων στο
πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών. «Εί-
ναι καθαρό πως σε σχέση με την
Κύπρο και σε σχέση με την Ελλάδα,
η κατάσταση στην Ανατολική Με-
σόγειο θα είναι θεμελιώδης παρά-
μετρος της προσπάθειας αυτής να
δημιουργήσουμε εκ νέου εποικο-
δομητικές σχέσεις με την Τουρκία»
ανέφερε.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Μεγάλοι «παίκτες» στην Ε.Ε. και
κράτη-μέλη που θεωρούν ότι η Τουρ-
κία δεν έχει θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, με πρώτη την Αυστρία, ανέ-
μεναν ότι μετά τις εκλογές στην
«υποψήφια χώρα», ο Ερντογάν θα
έσπευδε στις Βρυξέλλες αναζητών-
τας μια «ενισχυμένη οικονομική
συνεργασία εμπορικού τύπου», δε-
δομένων των τεράστιων οικονομι-
κών προβλημάτων που αντιμετω-
πίζει η χώρα του. Και ότι το «μομέν-
τουμ» αυτό, «θα προσφερόταν» ώστε
οι ευρωτουρκικές σχέσεις να γυρί-
σουν σελίδα και η «ενισχυμένη οι-
κονομική συνεργασία εμπορικού
τύπου» να ανοίξει τον δρόμο για
«μια ειδική σχέση», υποκαθιστώντας
την ανενεργό εδώ και επτά χρόνια
ενταξιακήδιαδικασία της Τουρκίας.
Το αφήγημα της «ειδικής σχέσης»
με επίκεντρο την αναβάθμιση της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας,
δεν ακούγεταικαι δεν υποστηρίζεται
μόνο από την Αυστρία. Αποτελεί τη
βασική θέση της κοινοβουλευτικής
ομάδας των Χριστιανοδημοκρατών
της Γερμανίας και εκφράστηκε δη-
μοσίως από τον νυν πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος (της
μεγαλύτερης πολιτικής οικογένειας),
Μάνφρεντ Βέμπερ, ενώ περιλήφθη-
κε και σε ψηφίσματα της Ευρωβου-
λής. Η «ειδική σχέση» Ε.Ε. - Τουρκίας
απετέλεσε τη θέση και της Γαλλίας
εδώ και πολλά χρόνια, από την εποχή
του Νικολά Σαρκοζί και κανείς από
τους επόμενους ενοίκους του Ελιζέ
δεν την έχει διαφοροποιήσει, παρά
την παρουσία σοσιαλιστών και φι-
λελευθέρων στην ηγεσία της χώ-
ρας.

Ωστόσο, το αφήγημα αυτό δεν
λάμβανε υπόψη το μεγάλο λόμπι
στήριξης της Τουρκίας εντός της
Ε.Ε., με κυρίαρχο παίκτη, όπως πλη-
ροφορούμαστε τη Γερμανία, η οποία
«δραστηριοποιείται έντονα» για ικα-

νοποίηση των τουρκικών αιτημάτων.
Ως επίσης και τις πολιτικές συγκυρίες
της κάθε εποχής, στο επίκεντρο
των οποίων σήμερα βρίσκεται η
«μανιώδης» προσπάθεια αποκόλ-
λησης της Τουρκίας από τη Ρωσία.
Για την οποία «αποκόλληση», πολλοί
εντός Ευρώπης, αλλά και οι ΗΠΑ,
εμφανίζονται έτοιμοι να δώσουν γη
και ύδωρ στον Ερντογάν, που για
ακόμη μία φορά, δείχνει ότι μπορεί
να αξιοποιεί τις ευκαιρίες που του
παρουσιάζονται και να πατάει με
ευκολία σε δύο βάρκες.Έτσι λοιπόν,
όπως είχε επανειλημμένα δημοσι-
εύσει η «Κ», ο Ερντογάν σε όλες τις
επαφές του (κυρίως προεκλογικά),
φρόντιζε να φλερτάρει με την επα-
νασυγκόλλησητων ευρωτουρκικών
σχέσεων, αλλά καθιστούσε σαφές
ότι η αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης δεν μπορεί να θεωρείται
υποκατάστατο της ενταξιακής πο-
ρείας της χώρας του, στην οποία
εμμένει και από την οποία δεν υπα-
ναχωρεί, ακόμη κι αν αυτή παρα-
μείνει στον αναπνευστήρα.

Οι πληροφορίες αυτές εντάθηκαν
ακόμη περισσότερο μετεκλογικά,
τόσο κατά τις επαφές του κ. Ερντο-
γάν στο περιθώριο της Συνόδου του
ΝΑΤΟ, στο Βίλνιους, όσο και στο
ταξίδι του επικεφαλής συμβούλου
του Τούρκου Προέδρου, Ακίφ Τσα-
γατάι Κίλιτς στην έδρα της Ε.Ε.,
όπου σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», είχε συναντήσεις με υψηλό-
βαθμους τεχνοκράτες του γραφείου
της προέδρου της Κομισιόν, του
καγκελαρίου της Γερμανίας και του
Προέδρου της Γαλλίας. Σε όλες αυτές
τις επαφές, τόσο του κ. Ερντογάν
στη Λιθουανία, όσο και της «απο-
στολής» Κίλιτς στην Ε.Ε., η Άγκυρα
ξεκαθάρισε ότι «δεν απεμπολεί» την
ευρωπαϊκή της προοπτική. Και έτσι
φτάσαμε στο Συμβούλιο Εξωτερικών
Υποθέσεων, της περασμένης Πέμ-
πτης, όπου ο Ύπατος Εκπρόσωπος
της Ε.Ε., Γιοσέπ Μπορέλ, επιβεβαί-

ωσε πληροφορίες μηνών γύρω από
τις προθέσεις της Τουρκίας, δίνοντας
σαφή ένδειξη στήριξης του τουρ-
κικού αιτήματος για «επανενεργο-
ποίηση» της ενταξιακής διαδικασίας.
Ο κ. Μπορέλ ανέφερε ότι «θέλουν
(σ.σ. οι Τούρκοι) να επαναρχίσουν
τις διαπραγματεύσεις για την ένταξή
τους. Θέλουν να θέσουν την ευρω-
παϊκή ατζέντα ψηλά στην πολιτική
τους προσέγγιση έναντί μας. Αυτό
είναι ένα καλό νέο» είπε ο Ύπατος
Εκπρόσωπος της Ε.Ε.

Η θέση που υιοθέτησε ο κ. Μπο-
ρέλστο Συμβούλιο Εξωτερικών Υπο-
θέσεων της περασμένης Πέμπτης,
στις Βρυξέλλες, δεν είναι άσχετη
με τη γενικότερη κατεύθυνση που
επιχειρούν να δώσουν οι ΗΠΑ, οι
οποίες σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ» παρενέβησαν προς δύο του-
λάχιστον «σημαίνοντα» κράτη-μέλη
της Ε.Ε., υπογραμμίζοντας πόσο
«εξέχουσας σημασίας» είναι για την
Τουρκία η συντήρηση της ενταξια-
κής της πορείας. Όπως μάλιστα
έγινε γνωστό, ο ΥΠΕΞ των ΗΠΑ,
Άντονι Μπλίνκεν, ο οποίος συμμε-
τείχε σε συζήτηση με τους ΥΠΕΞ
των «27» της Ε.Ε., μέσω τηλεδιά-
σκεψης, δεν έκρυψε τις προτιμήσεις
της Ουάσιγκτον, η οποία πέραν από
τηνπαραχώρηση 40 F-16 νέας γενιάς
και την αναβάθμιση 80 F-16 προ-
ηγούμενης τεχνολογίας, επιδιώκει
να κάνει τον μεσάζοντα για να στη-
ρίξει τις ευρωπαϊκές προσδοκίες
της Άγκυρας. Είπε λοιπόν ο κ. Μπλίν-
κεν προς τους ΥΠΕΞ των 27 κρα-
τών-μελών ότι θα ήταν καλό η Τουρ-
κία να προχωρήσει στην ευρωπαϊκή
της διαδρομή. Και αφού επεχείρησε
να δώσει κατεύθυνση, στη συνέχεια
ο Αμερικανός ΥΠΕΞ «θυμήθηκε»
ότι η επανενεργοποίηση μιας τέτοιας
πορείας, εναπόκειται στην Ε.Ε. και
στα κράτη-μέλη της. 

Το στοίχημα πλέον για την Άγ-
κυρα και τον Ταγίπ Ερντογάν θα εί-
ναι κατά πόσον η Ε.Ε. θα αποδεχθεί

μια ουσιαστική επανενεργοποίηση
της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας
ή κατά πόσον όλη αυτή η προσπά-
θεια που καταβάλλει, θα εξαντληθεί
στη διατήρησή της στον αναπνευ-
στήρα, χωρίς να τεθεί θέμα τραβήγ-
ματος της πρίζας, από όσους μέχρι
τώρα ήγειραν και εγείρουν θέμα
υποκατάστασής της, από μια «ειδική
σχέση». Δηλαδή, κατά πόσον το ζή-
τημα που εγείρει η Άγκυρα με τη
στήριξη των ΗΠΑ και της Γερμανίας,
θα αποκτήσει ουσία ή θα κινηθεί
στα ρηχά νερά ενός παιχνιδιού εσω-
τερικής κατανάλωσης. 

Δεδομένη πάντως θα πρέπει να
θεωρείται η εκδήλωση μιας προ-
σπάθειας αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης της Τουρκίας, εν-
δεχομένως με αφετηρία το φθινό-

πωρο. Σε κάθε περίπτωση, η Λευ-
κωσία θα πρέπει να διασφαλίσει ότι
η επίλυση του Κυπριακού θα απο-
τελεί προϋπόθεση για την ενίσχυση
ή για την «ολική επαναφορά» των
ευρωτουρκικών σχέσεων.

Δεν πήραν θέση οι εταίροι
Στο Συμβούλιο Εξωτερικών Υπο-

θέσεων, την περασμένη Πέμπτη,
αρκετοί υπουργοί κρατών-μελών
εμφανίστηκαν «κουμπωμένοι» έναν-
τι του ζητήματος επανενεργοποί-
ησης της ενταξιακής πορείας της
Τουρκίας, που σέρβιραν τόσο ο Ύπα-
τος Εκπρόσωπος Γιοσέπ Μπορέλ
όσο και ο ΥΠΕΞ των ΗΠΑ Άντονι
Μπλίνκεν, χαρακτηρίζοντάς το ως
μια καλή εξέλιξη. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», κανείς εκ των

εταίρων δεν τοποθετήθηκε γύρω
από την προοπτική επανεκκίνησης
των ενταξιακών διαπραγματεύσεων
της Τουρκίας, αν και υπήρξε σκε-
πτικισμός πώς θα μπορούσε να γίνει
κάτι τέτοιο, καθώς η διαδικασία
μπήκε στην κατάψυξη (deep freeze).
Το ζήτημα ανέλαβε να διευκρινίσει
ο ΓιοσέπΜπορέλ, ο οποίος είχε ήδη
μια πρώτη συνάντηση με τον Τούρκο
ΥΠΕΞ στην Ινδονησία. Ο κ. Μπορέλ
ανέλαβε να εκδηλώσει μια «απο-
στολή διευκρινίσεων», ώστε να λάβει
γνώση από την Άγκυρα τι ακριβώς
ζητάει από την Ε.Ε. και τι είναι δια-
τεθειμένη να πράξει για να καθη-
συχάσει ευρωπαϊκές ανησυχίες, σε
μια σειρά ζητημάτων, περιλαμβα-
νομένων του μεταναστευτικού και
του κράτους δικαίου. 

Επιφυλακτικότητα στα ευρωτουρκικά
Μήνας κλειδί ο Οκτώβρης, όμως τα κράτη μέλη τηρούν στάση επιφυλακής, καθώς δεν ξέρουν τι θέλει η Άγκυρα

«Είναι καθαρό πως σε σχέση με την Κύπρο και σε σχέση με την Ελλάδα, η
κατάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο θα είναι θεμελιώδης παράμετρος της
προσπάθειας αυτής να δημιουργήσουμε εκ νέου εποικοδομητικές σχέσεις
με την Τουρκία» ανέφερε ο Ζοζέπ Μπορέλ.

Πλάτες
ΗΠΑ - Γερμανίας

στον Ερντογάν
Ρίχνουν σωσίβιο στην ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας –

Αποστολή «διευκρινίσεων» Μπορέλ

Η Λευκωσία επιχειρεί να διασφαλίσει ότι το Κυ-
πριακό θα χωρέσει σε μια νέα ενδεχόμενη εξίσωση,
στις ευρωτουρκικές σχέσεις. Είτε αυτή κινηθεί στο
ζήτημα της αναβάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης,
της ελευθέρωσης των ευρωπαϊκών θεωρήσεων
διαβατηρίων και μιας νέας συμφωνίας στο προ-
σφυγικό/μεταναστευτικό. Είτε επεκταθεί, όπως
επιδιώκουν ΗΠΑ και Γερμανία, στην «ολική επα-
ναφορά» της ενταξιακής διαδικασίας της Τουρκίας,
η οποία σε κάθε περίπτωση είναι «ανοικτού τέλους»
και κανείς δεν είναι σε θέση να προδικάσει την
κατάληξή της. Δεν είναι προφανώς τυχαίο ότι ο
ΥΠΕΞ, Κωνσταντίνος Κόμπος, φρόντισε να επιση-
μάνει ότι «οι φιλοδοξίες της Τουρκίας περνούν
μέσα από την Κύπρο», επαναλαμβάνοντας παράλ-
ληλα ότι «αναμένουμε την ταχεία επανέναρξη ου-

σιαστικών διαπραγματεύσεων που θα οδηγήσουν
σε λύση του Κυπριακού». Ο ΥΠΕΞ επεσήμανε ακόμη
ότι «η αξιολόγηση της Τουρκίας δεν μπορεί παρά
να είναι βασισμένη σε συγκεκριμένα κριτήρια και
δείκτες, σύμφωνα με την πρόοδο που σημειώνει,
σταδιακή, αναλογική και να υπόκειται στην καθο-
ρισμένη αιρεσιμότητα», δίνοντας σαφές στίγμα
προθέσεων της Λευκωσίας. Την ίδια ώρα, κύκλοι
στη Λευκωσία παρακολουθούν και το ζήτημα επι-
κύρωσης από την Τουρκία της ένταξης της Σουηδίας
στο ΝΑΤΟ. Και δεν αποκλείουν «κάποια ανοίγματα»
προς την κατεύθυνση της Άγκυρας, σε επίπεδο
Ε.Ε. να σχετίζονται με τη διασφάλιση ότι η Τουρκία
θα υλοποιήσει τις δεσμεύσεις που ανέλαβε στο
Βίλνιους, για την ένταξη της Σουηδίας στη Βορει-
οατλαντική Συμμαχία. 

Το Κυπριακό στη νέα εξίσωση

<<<<<<

Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ» κανείς εκ
των εταίρων δεν τοποθε-
τήθηκε γύρω από την
προοπτική επανεκκίνη-
σης των ενταξιακών δια-
πραγματεύσεων της
Τουρκίας, αν και υπήρξε
σκεπτικισμός πώς θα
μπορούσε να γίνει κάτι
τέτοιο, καθώς η διαδικα-
σία μπήκε στην κατάψυ-
ξη (deep freeze).

Ο Ερντογάν σε όλες τις επαφές του φρόντιζε να φλερτάρει με την
επανασυγκόλληση των ευρωτουρκικών σχέσεων, αλλά καθιστούσε σα-
φές ότι η αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης δεν μπορεί να θεωρεί-
ται υποκατάστατο της ενταξιακής πορείας της χώρας του.
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Αποφασισμένος να ακολουθήσει 
μια «προωθητική» πολιτική στο 
πεδίο των διεθνών σχέσεων, αλλά 
και στο εσωτερικό μέτωπο μέσω 
ευρύτερων συναινέσεων, αλλά 
και χωρίς αυτές εάν η αντιπο-
λίτευση λόγω κομματικών υπο-
λογισμών δεν είναι πρόθυμη να 
συμπράξει, φέρεται ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης στην αφετηρία της 
νέας πρωθυπουργικής του θη-
τείας.

Στο επίκεντρο της προσοχής 
του πρωθυπουργού βρίσκονται 
οι ελληνοτουρκικές σχέσεις με-
τά το νέο τοπίο που διαμόρφω-
σε το Βίλνιους, ενώ σε σχέση με 
την εσωτερική πολιτική ατζέ-
ντα, στον απόηχο της επιτυχούς 
υπέρβασης του σκοπέλου για 
την ψήφο των αποδήμων, συ-
γκλίσεις με τις άλλες πολιτικές 
δυνάμεις θα αναζητηθούν σε 
θέματα όπως η νέα ρύθμιση για 
τις διοικήσεις των Οργανισμών 
του ∆ημοσίου, το άρθρο 28 για 
τα μη κρατικά πανεπιστήμια, 
ο γάμος για τα ομόφυλα ζευγά-
ρια, αλλά και ο αποκλεισμός του 
Ηλία Κασιδιάρη από τις επερχό-
μενες δημοτικές και περιφερει-
ακές εκλογές.

Οι αγωγοί

Οπως προαναφέρθηκε, ψηλά 
στην ατζέντα του κ. Μητσοτά-
κη για το επόμενο τετράμηνο θα 
βρίσκονται οι ελληνοτουρκικές 
σχέσεις. Η συνάντηση κορυφής 
με τον Ταγίπ Ερντογάν εκτιμάται 
πως μπορεί να αποτελέσει έδα-
φος για την αναζήτηση μονιμό-
τερων λύσεων με την Αγκυρα, 
παρά τον προχθεσινό ισχυρισμό 
του ότι στο Βίλνιους ετέθη ζήτη-
μα αποστρατιωτικοποίησης των 
νησιών, ο οποίος προκάλεσε ενό-
χληση και διαψεύδεται από την 
ελληνική πλευρά. ∆ιπλωματικές 
πηγές αποδίδουν τη συγκεκρι-
μένη αποστροφή στην «ιδιοσυ-
γκρασία» του Τ. Ερντογάν, και 
σημειώνουν πως ο δίαυλος επι-
κοινωνίας Γεραπετρίτη - Φιντάν 

έχει ήδη ενεργοποιηθεί.   
Μάλιστα, η Αθήνα δεν απο-

κλείει η τουρκική πλευρά να 
είναι έτοιμη για μια ευρύτερη 
στροφή, στο πλαίσιο της οποί-
ας θα επιδιώξει ενδεχομένως και 
την επίλυση της μεγάλης εκκρε-

μότητας στις διμερείς σχέσεις, 
δηλαδή της οριοθέτησης ΑΟΖ 
και υφαλοκρηπίδας, μέσω συνυ-
ποσχετικού προς τη Χάγη.

Είναι ίσως ενδεικτικό της πι-
θανής διάθεσης της τουρκικής 
πλευράς για συνολικότερες λύ-
σεις ότι, σύμφωνα με ασφαλείς 
πληροφορίες, στο «νέο περι-
βάλλον» του Βίλνιους, από την 
Τουρκία έχει τεθεί το ζήτημα 
του αγωγού ΤΑΡ, με την Αγκυ-
ρα να φιλοδοξεί μελλοντικά να 
διοχετεύσει φυσικό αέριο από 
τη Μαύρη Θάλασσα προς την 
Ευρώπη, μέσω της Ελλάδας. Ει-
δικότερα, κατά τα επίσημα στοι-
χεία, στην τουρκική υφαλοκρη-
πίδα στη Μαύρη Θάλασσα έχουν 

εντοπιστεί έως τώρα πιθανά κοι-
τάσματα που φθάνουν τα 710 
δισ. κυβικά μέτρα (bcm) και μέ-
χρι πρότινος η τουρκική πλευρά 
ανέφερε ότι αυτά θα κατευθύ-
νονταν στην εσωτερική αγορά. 
Ωστόσο, όπως όλα δείχνουν, η 
Αγκυρα επιθυμεί να προωθή-
σει μέρος του φυσικού αερίου 
που θα εξάγει και προς την Ε.Ε. 
Ιδανικός τρόπος γι’ αυτό είναι ο 
αγωγός TAP, ο οποίος –όπως εί-
ναι γνωστό– διασχίζει την Τουρ-
κία, την Ελλάδα και την Αλβα-
νία προτού φθάσει στην Ιταλία 
για να μεταφέρει φυσικό αέριο 
από το Αζερμπαϊτζάν στην Ευ-
ρώπη. Προκειμένου να επιτευ-
χθεί ένας τέτοιος στόχος στο 

μέλλον, θα πρέπει να αυξηθεί 
η τρέχουσα δυναμικότητα του 
ΤΑΡ, απόφαση για την οποία, βε-
βαίως, θα έχει λόγο και η Αθήνα. 
Eνα τέτοιο σενάριο διασφαλίζει 
τη συνεργασία Ελλάδας - Τουρ-
κίας στον ενεργειακό τομέα και 
εκ των πραγμάτων διαμορφώ-
νει ένα σκηνικό εντός του οποί-
ου είναι προς το συμφέρον της 
Αγκυρας η αναζήτηση ευρύτε-
ρων συγκλίσεων και ενδεχομέ-
νως συνολικών λύσεων με την 
ελληνική πλευρά. Είναι, επίσης, 
απολύτως σαφές ότι ένα τέτοιο 
σενάριο έχει την πλήρη έγκρι-
ση και υποστήριξη από τις ΗΠΑ.

Oπως προαναφέρθηκε, ο κ. 
Μητσοτάκης θα αναζητήσει ευ-

ρύτερες συναινέσεις, εάν το επό-
μενο διάστημα διαπιστωθεί πως 
μπορεί να υπάρξει ουσιαστική 
πρόοδος στα ελληνοτουρκικά 
ή, ακόμη περισσότερο, μπορεί 
να ανοίξει ο δρόμος για τη Χά-
γη. Υπενθυμίζεται πως ο ίδιος 
ο πρωθυπουργός αναφέρθηκε 
μόλις πρόσφατα στον ρόλο που 
θα έχουν σε μια τέτοια περίπτω-
ση τόσο τα κόμματα όσο και η 
Βουλή.

Νέα ρύθμιση

Συναινέσεις θα αναζητήσει 
το αμέσως επόμενο διάστημα η 
κυβέρνηση και αναφορικά με το 
νέο νομοθετικό πλαίσιο που προ-
ετοιμάζει για τον καταδικασμέ-
νο Ηλία Κασιδιάρη, προκειμέ-
νου να αποκλειστεί η συμμετοχή 
του στις επερχόμενες δημοτικές 
και περιφερειακές εκλογές. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, η προω-
θούμενη ρύθμιση θα είναι πιο 
«στενή» και «προσωποκεντρι-
κή» από εκείνη που ίσχυσε στις 
πρόσφατες εθνικές εκλογές. Ει-
δικότερα, θα προβλέπει πως κα-
ταδικασμένος, έστω και πρωτό-
δικα, για σοβαρά εγκλήματα δεν 
είναι δυνατόν να είναι υποψή-
φιος για δήμαρχος, περιφερειάρ-
χης, δημοτικός ή περιφερειακός 
σύμβουλος. Είναι σαφές ότι με 
τη ρύθμιση δεν επιχειρείται να 
μπει «μπλόκο» σε κάποιο σχή-
μα που θα έχει τις «ευλογίες» 
του Ηλία Κασιδιάρη, αλλά μόνο 
στον ίδιο: όπως αποδείχθηκε με 
την υπόθεση των Σπαρτιατών, ο 
τελευταίος μπορεί να παρακάμ-
ψει την όποια ευρύτερη διάτα-
ξη προσφέροντας  στήριξη σε 
συγκεκριμένους σχηματισμούς 
εκ των υστέρων, αφού δηλαδή 
έχουν ανακηρυχθεί οι συνδυα-
σμοί ενόψει των εκλογών. Στο 
κυβερνητικό επιτελείο αναγνω-
ρίζεται πως η προωθούμενη ρύθ-
μιση αφήνει «παράθυρα», αλ-
λά θεωρείται σημαντικό ότι ο 
Κασιδιάρης δεν θα έχει ο ίδιος 
βήμα στην Τοπική Αυτοδιοίκη-
ση, όπως δεν απέκτησε και στη 
νέα Βουλή.

Ο Ερντογάν, τα νησιά και ο ΤΑΡ
Το νέο περιβάλλον μετά το Βίλνιους και η φιλοδοξία της Αγκυρας να διοχετεύσει φυσικό αέριο στην Ευρώπη μέσω Ελλάδας

Τομές με αναζήτηση 
συναινέσεων η 
στρατηγική Μητσοτάκη 
– Νέα ρύθμιση για 
Κασιδιάρη ενόψει 
αυτοδιοικητικών 
εκλογών.
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Των Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ - Β. ΝΕΔΟΥ

Μετά μια δεκαετή περίοδο ανα-
ταράξεων, η Ελλάδα πατάει πλέ-
ον σε στέρεο έδαφος. Η ανάκαμ-
ψη της οικονομίας, η ραγδαία 
βελτίωση του επενδυτικού κλί-
ματος και η αποκατάσταση της 
διεθνούς αξιοπιστίας της χώρας 
δημιουργούν τις προϋποθέσεις 
για μια ισχυρή και βιώσιμη ανά-
πτυξη προς όφελος του κοινω-
νικού συνόλου. Στην κατεύθυν-
ση αυτή, ο εκσυγχρονισμός της 
δημόσιας διοίκησης και η επιτά-
χυνση της ψηφιακής μετάβασης 
αποτελούν στόχους ιδιαίτερης 
σημασίας. Για τη σημερινή Ελ-
λάδα, άλλωστε, επίτευγμα δεν 
θα είναι απλώς να ακολουθεί 
τις εξελίξεις, αλλά να πρωτοστα-
τεί στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, 
να καινοτομεί, να διαμορφώνει 
η ίδια τις βέλτιστες πρακτικές 
του αύριο. 
 
Η Βουλή των Ελλήνων, εκ της θέ-
σεως και του ρόλου της, καλείται 
να δώσει τον τόνο σε αυτή την 
προσπάθεια, σηματοδοτώντας 
παράλληλα την αλλαγή σελίδας 
που συντελείται σήμερα στη χώ-
ρα. Τα τέσσερα τελευταία χρόνια, 
η διοίκηση της Βουλής ολοκλήρω-
σε μια σειρά από έργα υποδομής 
που διευκόλυναν τις υπηρεσίες 
του Κοινοβουλίου και βελτίωσαν 
σημαντικά την εσωτερική λει-
τουργία του, καθώς και την εξω-
στρέφειά του στην κοινωνία. Ο 
απολογισμός αυτής της τετραε-
τίας μας γεμίζει ικανοποίηση και 
μας οπλίζει με ακόμη μεγαλύτερη 
αποφασιστικότητα για τα επόμε-
να βήματα της Κ΄ Κοινοβουλευ-
τικής Περιόδου. 

Η στενογραφική υπηρεσία της 
Βουλής διαθέτει σήμερα ένα από 
τα πλέον σύγχρονα συστήματα 
μεταγραφής ήχου σε κείμενο, 
τον «∆ημοσθένη», ο οποίος επι-
τρέπει την άμεση προετοιμασία 
και δημοσίευση των πρακτικών 
της Ολομέλειας. Η εξέλιξη αυτή, 
σε συνδυασμό με την εκ βάθρων 
αλλαγή της διαδικασίας προε-
τοιμασίας των πρακτικών των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών, 
επιτρέπει πλέον την άμεση και 
έγκυρη ενημέρωση του πολίτη 
για το σύνολο της κοινοβουλευ-
τικής δραστηριότητας και το πα-
ραγόμενο κοινοβουλευτικό έργο. 

 
Επιπλέον, η διοίκηση προχώρησε 
σε μια σειρά από αλλαγές που 
σχετίζονται με τον τρόπο αρχει-
οθέτησης, διαχείρισης και πρό-
σβασης στα κοινοβουλευτικά 
αρχεία, με κύριο στόχο την ενί-
σχυση της διαφάνειας και την 
καλύτερη ενημέρωση του κοινού 
και των βουλευτών. Η έλλειψη δι-
αδικασίας τεκμηρίωσης των πα-
ραγόμενων αρχείων οδήγησε στη 
δημιουργία ενός νέου τμήματος  
Αρχείου και Τεκμηρίωσης στη 
∆ιεύθυνση Κοινοβουλευτικού 

Ελέγχου, το οποίο τεκμηριώνει 
το σύνολο του υλικού, ώστε να 
παρέχεται άμεση πρόσβαση στην 
πληροφορία, με βάση λήμματα 
αναζήτησης. Παράλληλα, δημι-
ουργήθηκαν νέα αρχειοστάσια 
με κατάλληλο σύστημα πυρασφά-
λειας στο Μέγαρο και σε περιφε-
ρειακά κτίρια, ενώ επιλύθηκαν 
χρόνια προβλήματα επικάλυψης 
αρμοδιοτήτων των υπηρεσιών 
κοινοβουλευτικού έργου, με μια 
σειρά στοχευμένων παρεμβάσε-
ων στον Κανονισμό της Βουλής. 
 
Πέραν αυτών, προετοιμάστηκε 
συστηματικά και βαίνει προς 
δημοπράτηση το εμβληματικό 
έργο της εγκατάστασης ενός 
σύγχρονου ολοκληρωμένου πλη-
ροφοριακού συστήματος, που θα 
οδηγήσει στη συγχώνευση και 
λειτουργική αναβάθμιση τουλά-
χιστον 40 επιμέρους εφαρμογών, 
με το οποίο αναμένεται να απλο-
ποιηθούν εσωτερικές διαδικασί-
ες και να βελτιωθούν σημαντικά 
οι χρόνοι διεκπεραίωσης αιτη-
μάτων και εργασιών. Παράλλη-
λα, αποκτήθηκε αναβαθμισμένο 
σύστημα ελέγχου και ασφαλείας 
δικτύων. Το λογισμικό που επε-
λέγη ακολουθεί τα πλέον προ-
ηγμένα διεθνή πρότυπα και θε-
ωρείται σημείο αναφοράς στον 
χώρο της κυβερνοασφάλειας. 
 
Η βελτίωση και ο εκσυγχρονισμός 
των υποδομών αποτελούν προϋ-
πόθεση όχι μόνο για την παροχή 
υψηλότερου επιπέδου υπηρε-
σιών, αλλά και για την καλύ-
τερη διαχείριση των διαθέσι-
μων πόρων. Η εγκατάσταση του 
Managed Print System (MPS), 
ενός ολοκληρωμένου συστήμα-

τος διαχείρισης εκτυπώσεων, 
σε όλες τις κεντρικές υπηρεσίες 
της Βουλής είναι απολύτως εν-
δεικτική ως προς αυτό. Το νέο 
σύστημα όχι μόνο διευκόλυνε 
τους εργαζομένους και τις υπη-
ρεσίες, αλλά οδήγησε και σε ση-
μαντική εξοικονόμηση δαπανών 
μέσω της βελτιστοποίησης των 
διαδικασιών ελέγχου και υπο-
στήριξης των μηχανημάτων, κα-
θώς και σε βελτίωση του οικο-
λογικού αποτυπώματος της ΒτΕ. 
Στην ίδια λογική στηρίχθηκε ο 
εξορθολογισμός των εκτυπώσε-
ων των πρακτικών σε περιορι-
σμένο αριθμό αντιτύπων, ενώ 
οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να 
τα λαμβάνουν μόνο ηλεκτρονι-
κά. Στην ίδια κατεύθυνση ήταν 
και η ολοκλήρωση του έργου 
ενεργειακής αναβάθμισης του 
Μεγάρου της ΒτΕ, που επέφερε 
σημαντική εξοικονόμηση πό-
ρων, μέσω της μείωσης της κα-
τανάλωσης ενέργειας. 
 
Ο στόχος, άλλωστε, οφείλει να 
είναι πάντα διττός: απλοποίηση 
και λειτουργικότητα από τη μία, 
βέλτιστη διαχείριση και εξοικο-
νόμηση από την άλλη. 

Εξωστρέφεια και προσφορά

Εκτός από τα έργα υποδομής, η 
διοίκηση της Βουλής έδωσε ιδι-
αίτερη έμφαση την τελευταία 
τετραετία και στην υποστήρι-
ξη δράσεων εξωστρέφειας και 
κοινωνικής προσφοράς. Το Κοι-
νοβούλιο διαθέτει πλέον το δικό 
του δεκαπενθήμερο ηλεκτρονι-
κό περιοδικό, το οποίο έχει ως 
κύρια αποστολή την ενημέρωση 
του κοινού για το κοινοβουλευτι-
κό έργο, αλλά και την ανάδειξη 

σημαντικών ζητημάτων της επι-
καιρότητας με τρόπο έγκυρο και 
πλουραλιστικό. Από κοινού με το 
«Βουλή TV» που αναβαθμίστηκε 
σημαντικά σε πρόγραμμα και τις 
ποικίλες δράσεις που υλοποιεί 
το Ιδρυμα και η Βιβλιοθήκη της 
Βουλής, η λειτουργία του περιο-
δικού συμβάλλει στη δημιουργία 
ενός πλέγματος ενημερωτικών 
και πολιτιστικών δράσεων που 
στόχο έχουν να ενδυναμώσουν 
την επαφή του Κοινοβουλίου με 
τους πολίτες και να αναδείξουν 
τον πλούτο και την ιδιαίτερη εμ-
βέλεια της πολιτικής –και όχι μό-
νον– ιστορίας του τόπου μας. 
 
Η εμβληματική έκθεση της Βου-
λής για τα 200 χρόνια της Ελλη-
νικής Επανάστασης, τα ποικίλα 
αφιερώματα στην κληρονομιά 
των Μικρασιατών, καθώς και η 
ανάδειξη του χώρου του Παλαι-
ού Καπνεργοστασίου σε καλλι-
τεχνικό τοπόσημο της Αθήνας, 
αναδεικνύουν τον ρόλο και την 
προσφορά της Βουλής στο πεδίο 
του πολιτισμού. 
 
Με αίσθημα υψηλής κοινωνικής 
ευθύνης, η διοίκηση της Βουλής 
δρομολόγησε και μια σειρά δρά-
σεων προς ενίσχυση του δημό-
σιου συστήματος υγείας και την 
υποστήριξη ευάλωτων κοινωνι-
κών ομάδων. 
 
Εν μέσω της πανδημίας χρηματο-
δότησε την κατασκευή 50 Μονά-
δων Εντατικής Θεραπείας (ΜΕΘ) 
στο Νοσοκομείο «Σωτηρία», με 
συνολικό κόστος 8 εκατ. ευρώ. 
Υποστήριξε, επίσης, μια σειρά 
από ιδρύματα και Μη Κυβερνη-
τικές Οργανώσεις που ασχολού-

νται με την υποστήριξη ανηλί-
κων, αστέγων και κακοποιημένων 
γυναικών και προχώρησε σε ση-
μαντικές δωρεές ασθενοφόρων 
και πυροσβεστικών οχημάτων, 
ενώ προγραμματίζει και ένα εμ-
βληματικό έργο για την περιοχή 
της Εύβοιας, που θα συμβάλει στη 
σημαντική αναβάθμιση της πυ-
ρόπληκτης περιοχής της Λίμνης. 
 
Οι δράσεις αυτές δεν είναι ούτε με-
μονωμένες ούτε περιστασιακές. 
Αποτυπώνουν τη φιλοσοφία της 
σημερινής διοίκησης, η οποία 
αντιλαμβάνεται τον εκσυγχρο-
νισμό, την εξωστρέφεια και την 
κοινωνική ευαισθησία ως ένα ενι-
αίο σύνολο αρχών και προτεραιο-
τήτων που οφείλουν να καθοδη-
γούν τη λειτουργία των θεσμών 
και των υπηρεσιών ενός σύγχρο-
νου ευρωπαϊκού κράτους. 
 
Πετύχαμε πολλά και οφείλουμε να 
πετύχουμε πολύ περισσότερα. Το 
ζήτημα είναι η διαρκής προσπά-
θεια, η εμπιστοσύνη στις δυνά-
μεις μας και η προσήλωση στον 
στόχο· τη δημιουργία της Ελλά-
δας της καινοτομίας, της ανάπτυ-
ξης και της ευημερίας. 
 
Η απλοποίηση των διαδικασιών, ο 
ψηφιακός μετασχηματισμός της 
διοίκησης και η καλύτερη αξιο-
ποίηση των ανθρώπινου δυναμι-
κού είναι κρίσιμες παράμετροι σε 
αυτή την κατεύθυνση. Σήμερα 
υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις 
για να κερδηθεί το μεγάλο στοί-
χημα του εκσυγχρονισμού. Είναι 
στο χέρι μας!

 
O κ. Γιώργος Μυλωνάκης είναι γενικός 
γραμματέας της Βουλής.

Το ζήτημα είναι η 
διαρκής προσπάθεια 
και η προσήλωση στον 
στόχο· τη δημιουργία 
της Ελλάδας της 
καινοτομίας, της 
ανάπτυξης και της 
ευημερίας. 

Α Π Ο Ψ Η

Το στοίχημα του εκσυγχρονισμού της Βουλής
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΥΛΩΝΑΚΗ

Κυριάκος Μητσοτάκης και Ταγίπ Ερντογάν εκκίνησαν έναν νέο κύκλο ελληνοτουρκικών σχέσεων στο Βίλνιους (στη φωτογραφία με τους υπουργούς Εξωτερι-
κών Γιώργο Γεραπετρίτη και Χακάν Φιντάν). Ο πρωθυπουργός θα αναζητήσει ευρύτερες συναινέσεις και εντός Ελλάδας, εάν το επόμενο διάστημα –μέσω του διαύ-
λου Γεραπετρίτη - Φιντάν αλλά και των συναντήσεων του ιδίου με τον Τούρκο πρόεδρο– διαπιστωθεί πως μπορεί να υπάρξει ουσιαστική πρόοδος με την Αγκυρα.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η άνοδος του Νίκου Χριστοδουλίδη
στο τιμόνι της χώρας προκάλεσε
αναπόφευκτα νέα πολιτικά δεδο-
μένα και αναταράξεις στο κομμα-
τικό σκηνικό. Το κύριο ερώτημα
που εγέρθηκε είναι αν η εκλογή
του αποτελεί την απαρχή ενός νέου
πολιτικού σκηνικού με νέους πρω-
ταγωνιστές και σχήματα. Θα εν-
δυναμωθεί ο Ενδιάμεσος, δημιουρ-
γώντας τον περιβόητο τρίτο πόλο
τον οποίο οραματιζόταν ο Νικόλας
Παπαδόπουλος το 2018 και θα μπο-
ρεί να κυβερνά χωρίς τη σύμπλευση
ενός εκ των μεγάλων; Θα είναι η
απαρχή της πτώσης των δύο με-
γάλων κομμάτων ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ;
Αναμφίβολα, είναι η πρώτη φορά
που τα δύο μεγάλα κόμματα, ΑΚΕΛ
και ΔΗΣΥ, βρίσκονται αμφότερα
εκτός εξουσίας και αναλαμβάνουν
από κοινού τον ρόλο της αντιπο-
λίτευσης.

Το κατά πόσο αυτό θα τους ωφε-
λήσει σε βάθος χρόνου ή θα τους
πλήξει θα φανεί στις επερχόμενες
βουλευτικές εκλογές. Αυτό που πα-
ρατηρείται επί του παρόντος είναι
μία σχετική αμηχανία και δυσκολία
να βρουν τα πατήματά τους. Φά-
νηκε όταν, παρά τις αστοχίες που
έχουν καταγραφεί στις πρώτες μέ-

ρες διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη,
η αντίδραση ήταν μάλλον χλιαρή.
Για τον ΔΗΣΥ η αντιπαράθεση με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη είναι εξό-
χως περίπλοκη, όχι μόνο εξαιτίας
της εσωστρέφειας που επικρατεί
στο κόμμα αλλά δεδομένου ότι ο
πρόεδροςτης Δημοκρατίαςδηλώνει
συνεχιστής της κυβέρνησης Νίκου
Αναστασιάδη και κυρίως ότι θεω-
ρείται σάρκα από τη σάρκα του.
Το ΑΚΕΛ από την άλλη βρίσκεται
σε μία προσπάθεια να ανοίξει στην
κοινωνία και κυρίως να ξεφύγει
από την πολιτική απομόνωση που
βρισκόταν για χρόνια, παρακολου-
θώντας παράλληλα με ανησυχία
τη μετατόπιση της κυπριακής κοι-
νωνίας δεξιότερα.

Δημοφιλής με αντιδράσεις
Η πρόσφατη δημοσκόπηση που

διενήργησε η Pulse Market Rese-
arch σε συνεργασία με την Gnora,
παρουσιάζει έναν Πρόεδρο με υψη-
λή –προς το παρόν– δημοτικότητα
αλλά με εύθραυστο το τοπίο σε ό,τι
αφορά τον τρόπο που κυβερνά. Η
δημοτικότητά του φτάνει υψηλό
67%. Υπενθυμίζεται ότι ο Δημήτρης
Χριστόφιας κατέγραφε ποσοστό
62% όταν εξελέγη το 2008 και ο
Νίκος Αναστασιάδης 56% το 2013
επί κουρέματος και 59% το 2018
όταν επανεξελέγη. Από την πρώτη
ανάγνωση εξάγεται το συμπέρασμα
πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης υπε-
ρέχει σε δημοτικότητα από δύο με-
γάλα πολιτικά κεφάλαια. Μία δεύ-
τερη ανάγνωση των αριθμών υπεν-
θυμίζει πωςο Νίκος Χριστοδουλίδης
δεν είχε τη φθορά των προκατόχων
του, οι οποίοι σε αντίθεση με τον
ίδιο είχαν σκληρό κομματικό χρώμα
και είχαν αναπόφευκτη φθορά λόγω
του ρόλου τους ως αρχηγοί του
ΑΚΕΛ και του ΔΗΣΥ αντιστοίχως
και κατ’ επέκταση το ποσοστό του
θα έπρεπε να είναι σε υψηλότερα
επίπεδα. 

σο όμως κι αν η δημοτικότητα
κρατά ακόμα καλά, διαπιστώνεται
πως οι προσδοκίες των πολιτών
και η ικανοποίησή τους από το μέ-
χρι τώρα έργο δεν συνάδουν με
την καλή εικόνα που καταγράφει
ο ίδιος προσωπικά. Το 49% βλέπει
αρνητικά τις κινήσεις του Προέδρου
στις πρώτες 100 μέρες διακυβέρ-

νησης. Το 49% των ερωτηθέντων
για παράδειγμα έχει αρνητική ει-
κόνα για τον τρόπο που διαχειρί-
ζεται την οικονομία και το 46% αρ-
νητική εικόνα για τον τρόπο που
χειρίζεται το Κυπριακό. Αξίζει να
σημειωθεί πως το 57% δηλώνει μη
ικανοποιημένο από το έργο της κυ-
βέρνησης, ενώ το 75% των ερωτη-
θέντων θεωρεί πως δεν τήρησε τις
δεσμεύσεις του. Αυτή η έρευνα
αποτελεί και το πρώτο καμπανάκι
για την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
ότι ενώ η εικόνα επί του παρόντος
καλά κρατεί για τον ίδιο, το ίδιο
δεν ισχύει για τους κυβερνητικούς
χειρισμούς του.

Η δύσκολη εξίσωση
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης θα κλη-

θεί να λάβει αποφάσεις το επόμενο
διάστημα για το πώς θα κυβερνήσει
και κυρίως με ποιους. Όσα εκτυ-
λίχθηκαν άλλωστε το προηγούμενο
δεκαήμερο στη Βουλή ήταν ένα
καλό μάθημα για τον ίδιο, για να
διαπιστώσει αφενός ότι δεν μπορεί
να βασίζεται στα συγκυβερνώντα
κόμματα για να περάσει πολιτικές
μέσω της Βουλής και αφετέρου πως
χρειάζεται ένα μεγάλο κόμμα και
ιδιαίτερα τον Συναγερμό στο πλευ-
ρό του.

Η εκλογή του Νίκου Χριστοδου-
λίδη υπήρξε η αιτία για μία απότομη
αλλαγή στον Δημοκρατικό Συνα-
γερμό, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τα
πρόσωπα. Η πρώτη πολιτική πράξη
της Αννίτας Δημητρίου, αναλαμ-
βάνοντας την ηγεσία του κόμματος,
ήταν να περάσει μέσω συνεδρίου
την απόφαση ώστε ο ΔΗΣΥ να πα-
ραμείνει στην αντιπολίτευση. Το
ζήτημα είναι πόσο εύκολο είναι
κάτι τέτοιο να γίνει στην πράξη.
Υπάρχει ήδη μία τάση εντός του
Δημοκρατικού Συναγερμού, που
δεν περιορίζεται στους Ευθύμιο
Δίπλαρο και Νίκο Τορναρίτη, η
οποία επιδιώκει γέφυρα επικοινω-
νίας με το Προεδρικό και στην πο-
ρεία τη σύμπλευση με την κυβέρ-
νηση. Κύριος θιασώτης μιας τέτοιας
κατάστασης είναι ο τέως Πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Αναστα-
σιάδης, ο οποίος διατηρεί συχνή
επαφή με τον Νίκο Χριστοδουλίδη,
ενώ συνδετικός κρίκος κυβέρνησης
- Πινδάρου θεωρείται ο συναγερ-

μικός υπουργός Εσωτερικών Κων-
σταντίνος Ιωάννου. Υπάρχουν όμως
και πρώην υπουργοί, όπως ο Ιωνάς
Νικολάου και ο Κυριάκος Κούσιος,
που ευνοούν μία τέτοια κατάσταση,
όπως επίσης οικονομικοί παράγον-
τες της Δεξιάς, οι οποίοι βλέπουν
με ανησυχία –για την οικονομία–
τον τρόπο με τον οποίο πολιτεύον-
ται τα κόμματα του Κέντρου. Η Αν-
νίτα Δημητρίου φαίνεται να αντι-
λαμβάνεται πως οι ισορροπίες είναι
ιδιαίτερα δύσκολες. Δεν πέρασαν
απαρατήρητες άλλωστε οι αμήχανες
τοποθετήσεις του κόμματος σε μία
σειρά ζητημάτων και ιδιαίτερα στο
Κυπριακό με τον περιβόητο διορι-
σμό απεσταλμένου ή οι χωρίς πο-
λιτικό βάθος τοποθετήσεις μετά
την έκθεση Γκουτέρες.

Πέραν όμως τούτου αυτό που
ανησυχεί είναι το γεγονός ότι ο Νί-
κος Χριστοδουλίδης ψηφίστηκε
από ένα σημαντικό μέρος του συ-
ναγερμικού ακροατηρίου, το οποίο
ο ΔΗΣΥ δεν θέλει με τίποτα να απο-
μακρύνει. Μία ματιά στη δημοσκό-
πηση της Pulse δείχνει πως το 74%
των Συναγερμικών ψηφοφόρων
βλέπει θετικά τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη και διχάζονται πλήρως στο
ζήτημα του πόσο ικανοποιημένοι
είναι από την πορεία της διακυ-
βέρνησης μέχρι τώρα, 48% των
ψηφοφόρων αποτιμούν θετικά την
πορεία της διακυβέρνησης και το
48% αρνητικά. Η εξίσωση λοιπόν
του αντιπολιτευτικού του ρόλου
του ΔΗΣΥ είναι λίγο πιο σύνθετη
από ό,τι αναμενόταν αρχικά. Και
είναι σύνθετη γιατί όσο κι αν κά-
ποιοι υποστηρίζουν στο παρασκή-
νιο τη συνεννόηση με τη νέα κυ-
βέρνηση, υπάρχουν και στελέχη
που έχουν δείξει έντονα τη δυσφο-
ρία τους με την απουσία ξεκάθαρης
αντιπολιτευτικής γραμμής και πο-
λιτικού αποτυπώματος.

Ο πιο έντονος μέχρι τώρα είναι
σίγουρα ο τέως υπουργός Οικονο-
μικών Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο
οποίος σε προδημοσίευση του πε-
ριοδικού Όμικρον σημειώνει πως
καλά έκανε που δεν διεκδίκησε
τελικά εκλογή του στην ηγεσία,
καθώς διαφωνεί με την πορεία που
πήρε το κόμμα και κατ’ επέκταση
βλέπει πως υπάρχει χώρος για μία
νέα πολιτική πλατφόρμα. Αντιπο-

λίτευση αλλά χωρίς αιχμές προς
την ηγεσία κάνει και ο Μιχάλης
Σοφοκλέους. Αίσθηση ωστόσο προ-
κάλεσε ο Γιώργος Παμπορίδης, ο
οποίος σε συνέντευξή του στην
«Κ» μίλησε για δημιουργία πολι-
τικής πλατφόρμας. Μία κίνηση
που ήδη προκαλεί ανησυχία στην
Πινδάρου ότι –αν μετουσιωθεί σε
κόμμα– θα στεγάσει τη φιλελεύ-
θερη τάση του κόμματος.

Το άνοιγμα του ΑΚΕΛ 
Η εκλογή του Νίκου Χριστοδου-

λίδη έστειλε το ΑΚΕΛ για μία τρίτη
πενταετία στην αντιπολίτευση
ωστόσο έστειλε παράλληλα το μή-
νυμα στην Εζεκία Παπαϊωάννου,
πως εκεί έξω υπάρχει ένα σημαντικό
προοδευτικό ακροατήριο που ξε-
περνά το ΑΚΕΛ και βρίσκεται απέ-
ναντι στις συντηρητικές πολιτικές.
Ο ρόλος της αντιπολίτευσης είναι
σίγουρα πολύ πιο εύκολος για το
ΑΚΕΛ, καθώς η θέση του στο Κυ-
πριακό είναι αντίθετη με τις πολι-
τικές της κυβέρνησης Χριστοδου-
λίδη όπως επίσης και ζητήματα
που αφορούν την εσωτερική δια-
κυβέρνηση. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος,
το κόμμα της Αριστεράς επιχειρεί
να είναι προσεκτικό, καθώς δεν
θέλει να χαρακτηριστεί κόμμα δια-
μαρτυρίας κατ’ επέκταση θέλει να
πετύχει συνεργασίες. Το επιχείρησε
άλλωστε με την περιβόητη πρόταση
κατά τη διάρκεια των εκποιήσεων,
όταν τηδιαμόρφωσε με Οικολόγους,
ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ, ΕΛΑΜ και τους τρεις
βουλευτές του ΔΗΚΟ. Το επιχειρεί
και με προτάσεις που καταθέτει
όπως για παράδειγμα στον τομέα
της ενέργειας και της παιδείας. Με
αυτό τον τρόπο ο Στέφανος Στε-
φάνου επιχειρεί να φέρει κοντά το
προοδευτικό ακροατήριο και το
είχε ήδη άλλωστε προαναγγείλει
εν τω μέσω του προεκλογικού ότι
προετοιμάζει αλλαγές. Πρώτη κί-
νηση που έκανε ήταν η περιβόητη
αλλαγή λογοτύπου και το άνοιγμα
στην κοινωνία με το σύνθημα με
το «Βλέμμα στο μέλλον». Το ερώ-
τημα είναι κατά πόσο πέραν των
επικοινωνιακών συνθημάτων αλ-
λαγής, ο Στέφανος Στεφάνου είναι
έτοιμος να ανοιχθεί στην κοινωνία
και να φέρει κοντά το ευρύτερο

προοδευτικό κοινό. Οι μέχρι τώρα
αλλαγές αφορούν: 

• Υιοθέτηση του προγράμματος
Ανδρέα Μαυρογιάννη.

• Εκλογή γενικού γραμματέα
του ΑΚΕΛ από τους σύνεδρους και
όχι από το 100μελές της Κεντρικής
Επιτροπής. 

• Μείωση του αριθμού των εμ-
μίσθων που θα συμμετέχουν στα
συλλογικά όργανα. 

• Ποσόστωση γυναικών σε κέν-
τρα λήψης αποφάσεων.

• Αναπροσαρμογή του θεσμού
των Νέων Δυνάμεων με τη δημι-
ουργία μιας ευρύτερης πλατφόρμας
που θα φέρνει κοντά προσωπικό-
τητες του ευρύτερου προοδευτικού
χώρου.

Το ερώτημα είναι πώς μπορούν
επί της ουσίας να φέρουν κοντά
ένα πιο προοδευτικό κοινό, το οποίο
βλέπει ακόμα με καχυποψία τον
τρόπο που λειτουργεί το ΑΚΕΛ.
Ακόμα δεν έχει βρεθεί ο τρόπος
παρά το ότι το κόμμα είχε αρχικά
εξαγγείλει την ανακοίνωση αλλαγών
τον Σεπτέμβριο του 2023. Κάτι τέ-
τοιο θεωρείται αδύνατο μέχρι τον
Νοέμβριο. Έχουν βεβαίως μπει σε
μία διαδικασία βολιδοσκοπήσεων
προσώπων για τις ευρωεκλογές και
κυρίως για τις δημοτικές εκλογές
σε επίπεδο επιλογής δημοτικών
συμβούλων, όμως πολλοί είναι εκεί-
νοι που παρακολουθούν με προ-
σοχή το αν το κόμμα θα αποκτήσει
περισσότερο ένα προφίλ Εργατικού
κόμματος και λιγότερο κομμουνι-
στικού.

Ήδη από τις εξαγγελίες Στεφά-
νου έχουν υπάρξει αντιδράσεις στο
εσωτερικό και ίσως γι’ αυτό τον
λόγο ο Στέφανος Στεφάνου να θέ-
λησε να ξεκαθαρίσει πως το πα-
λαιότερο λογότυπο του κόμματος
δεν αντικαταστάθηκε με το νέο.
Αν όμως χρειάζεται γίνουν διευ-
κρινίσεις για το λογότυπο, ερώτημα
είναι αν μπορούν να προχωρήσουν
σε σοβαρές αλλαγές. Δεν πέρασε
απαρατήρητο το γεγονός ότι πρό-
σφατα ανέλαβε τη θέση του επαρ-
χιακού Λευκωσίας-Κερύνειας ο βου-
λευτής Κερύνειας Χρίστος Χριστό-
φιας, ο οποίος θεωρείται πιο κοντά
στην νοοτροπία του ΚΚΕ παρά στη
νοοτροπία άλλων αριστερών κομ-
μάτων της Ε.Ε. 

Το μετέωρο βήμα της Αντιπολίτευσης 
Πώς ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ επιχειρούν να βρουν τα πατήματά τους επί διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη

Δύο όψεις
του ίδιου

νομίσματος
Από την εξίσωση του πώς θα κι-
νηθεί τελικά ο ΔΗΣΥ δεν πρέπει
να παραλείπονται τα πρόσωπα
και ιδιαίτερα οι επιδιώξεις της
προέδρου του κόμματος για το
μέλλον. Η Αννίτα Δημητρίου
θεωρείται η άλλη όψη του Νίκου
Χριστοδουλίδη. Λαμβάνει μία
εξόχως υψηλή δημοτικότητα
της τάξεως του 72% γενικά και
του 85% εντός του Συναγερμού.
Έχει μία πολύ καλή παρουσία
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
όπως άλλωστε και ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης και όπως και ο Πρό-
εδρος ακολουθεί ένα μετριοπα-
θές προφίλ, αποφεύγοντας ωστό-
σο η ίδια να τοποθετηθεί αυ-
στηρά πολιτικά. Φάνηκε άλλω-
στε η αμηχανία σε ερωτήσεις
Κυπριακού και η επιλογή της
εποικοδομητικήςασάφειας κατά
την κοινή παρουσία της με τους
Στέφανο Στεφάνου και Νικόλα
Παπαδόπουλο στην εκπομπή
«Προκλήσεις». Βάσει και των
δημοσκοπικώνευρημάτων, αυτό
φαίνεται να της βγαίνει προς
το παρόν. Αν η ίδια λάβει υπόψη
τα μέχρι τώρα ευρήματα της
δημοσκόπησης αναμένεται πως
το κόμμα δεν πρόκειται να ασκή-
σει επί του παρόντος σκληρή
κριτική στην κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη. Κάτι τέτοιο ενδε-
χομένως να επαναπατρίσει τους
δυσαρεστημένους ψηφοφόρους
του ΔΗΣΥ που στήριξαν Νίκο
Χριστοδουλίδη. Το ζήτημα ωστό-
σο είναι πως αν η ίδια επιδιώκει
να διεκδικήσει στις επόμενες
προεδρικές εκλογές θα πρέπει
να έχει ένα συγκεκριμένο πο-
λιτικό αφήγημα και σίγουρα θα
πρέπει να είναι απέναντι από
τον Νίκο Χριστοδουλίδη του
οποίου η διεκδίκηση επανεκλο-
γής θα θεωρείται βέβαιη. 

Η αποδοχή
του Στέφανου

Το πόσο μπορούν να περάσουν
σημαντικές αλλαγές εντός του
ΑΚΕΛ συνδέεται αναπόφευκτα
και από την αποδοχή που λαμ-
βάνει ο αρχηγός του κόμματος
στο εσωτερικό. Βάσει και της
τελευταίας δημοσκόπησης το
50% βλέπει θετικά τον Στέφανο
Στεφάνου, με το 80% των ΑΚΕ-
Λικών να τον αποτιμά θετικά.
Ο Στέφανος Στεφάνου είναι ο
πιο έμπειρος πολιτικά μαζί με
τον Νικόλα Παπαδόπουλο, έχει
ήδη κλείσει δύο χρόνια στο πη-
δάλιο του κόμματος και αυτό
έχει τη δική του σημασία, αν
ληφθεί υπόψη πως τα πρόσωπα
που βρίσκονται πιο ψηλά από
τον ίδιο, η Αννίτα Δημητρίου
και ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου,
δεν έχουν ισχυρό πολιτικό και
κομματικό χρώμα στις τοποθε-
τήσεις τους. Έχει και μία ση-
μαντική αύξηση δημοτικότητας
σε σχέση με την προηγούμενη
ηγεσία. Το ερώτημα είναι αν
αυτό είναι αρκετό αφενός για
να γίνουν αλλαγές εντός του
ΑΚΕΛ που θα γίνουν ευδιάκριτες
από το ευρύτερο κοινό και αφε-
τέρου αν θα μπορέσει να πάρει
το κόμμα στο 30% όπως άλλωστε
έθεσε ως στόχο για τις βουλευ-
τικές εκλογές του 2026. Ένα τέ-
τοιο σενάριο πάντως διεύρυνσης
και ενδυνάμωσης του ΑΚΕΛ βά-
ζει τον Στέφανο Στεφάνου στο
παιχνίδι με αυξημένο το ενδε-
χόμενο μιας δικής του υποψη-
φιότητας το 2028. 

<<<<<<

Οι διαφορετικές τάσεις
εντός ΔΗΣΥ κάνουν
δύσκολη την προσπά-
θεια να διατηρηθεί το
κόμμα στην αντιπολίτευ-
ση, ενώ την ίδια στιγμή η
Πινδάρου έχει να αντι-
μετωπίσει τις σφοδρές
αντιδράσεις της φιλε-
λεύθερης γραμμής.

Αννίτα Δημητρίου και Νίκος Χριστοδουλίδης αποτελούν τις δύο
όψεις του ίδιου νομίσματος, καθώς η πολιτική που τους ανέδειξε εί-
ναι αυτή της επικοινωνίας με τη βάση, της αποφυγής συγκεκριμένων
πολιτικών θέσεων και της πολύ καλής χρήσης των ΜΚΔ.

Ο Στέφανος Στεφάνου επιχειρεί να αλλάξει το κόμμα του ωστόσο
ακόμα δεν κατέστη ιδιαίτερα ξεκάθαρο τι αλλαγές δρομολογούνται
σε θέματα ουσίας.
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Η Αννίτα Δημητρίου πρέπει να
αφεθεί να αναδειχθεί. Να σταμα-
τήσουν κάποιοι να προσπαθούν να
την πατρονάρουν» δηλώνει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο Ιωάννης
Κασουλίδης. Μιλώντας για την κα-
τάσταση στον ΔΗΣΥ, αναφέρει ότι
τον προβληματίζει που αρκετός κό-
σμος στις εσωκομματικές εκλογές
ψήφισε με κριτήριο την προοπτική
για ρουσφέτια και στέλνει μήνυμα
σε στελέχη και μέλη ότι ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός δεν ήταν ποτέ
ΔΗΚΟ. Σχολιάζοντας την επιρροή
της εικόνας στην πολιτική, διαμη-
νύει ότι το απολιτίκ στον Συναγερμό
δεν μπορεί να επιζήσει. Αναφερό-
μενος στις εξελίξεις στο Κυπριακό,
ο τέως υπουργός Εξωτερικών εκ-
φράζει την ελπίδα να καταστεί εφι-
κτή η επανέναρξη των συνομιλιών
από εκεί απ’ όπου σταμάτησαν στο
Κραν Μοντανά και τονίζει ότι το
πλαίσιο Γκουτέρες δεν πρέπει να
καταστεί αντικείμενο διαπραγμά-
τευσης, διότι, όπως σημειώνει, δεν
θα ξαναβρούμε μπροστά μας τα κα-
λά του στοιχεία. 

–Πολιτικά, ασχολείστε με κάτι
συγκεκριμένο αυτή την περίοδο; 

–Όχι, παρακολουθώ τις εξελίξεις
εξ αποστάσεως και η πρώτη μου
δημόσια έκφραση απόψεων, μετά
από αρκετό καιρό, είναι αυτή η συ-
νέντευξη.
–Πώς αποτιμάτε την μέχρι στιγμής

πορεία της διακυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη; 

–Έγινε ένα άσχημο ξεκίνημα.
Και για πολλούς παρουσιάζεται ως
διάψευση των προσδοκιών τους. 
–Εσείς είχατε προσδοκίες;

–Όχι, δεν είχα προσδοκίες. Έχω
μια μόνιμη προσδοκία να δημιουρ-
γηθούν οι συνθήκες για επανάληψη
των συνομιλιών στο Κυπριακό από
το σημείο που έμειναν στο Κραν
Μοντανά. Και διαπιστώνω μια κι-
νητικότητα, τουλάχιστον βάσει δη-
μοσιογραφικών πληροφοριών, που
μπορεί, εάν ευοδωθεί, να ανοίξει
τον δρόμο για συνομιλίες. 
–Βλέπετε στοιχεία που να οδηγούν
σε τέτοια αλλαγή της τουρκικής
στάσης; 

–Ο Ερντογάν μετεκλογικά δεν
είναι ο Ερντογάν που ήταν προ-
εκλογικά. Και αυτό φαίνεται από
τις διάφορες θέσεις του έναντι των
ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ε.Ε. και φυσικά
έναντι της Ελλάδας. 
–Δεν φαίνεται να συμβαίνει το
ίδιο και με την Κύπρο. 

–Διότι η Κύπρος είναι ένα ξεχω-
ριστό κεφάλαιο. Και αν θα ανταπο-
κριθεί, θα το πράξει κατόπιν έντονης
ενθάρρυνσης από τις ΗΠΑ και άλ-
λους. Επομένως, προσδοκά σε αν-
ταλλάγματα. 
–Ποια ανταλλάγματα θα μπορού-

σαν να επαναφέρουν την τουρκική
πλευρά σε διαπραγματεύσεις στο
Κυπριακό στη βάση ομοσπονδίας; 

–Πιστεύω ότι η απομάκρυνση
από την ομοσπονδιακή βάση και
η θέση για λύση δύο κρατών γίνεται
για διαπραγματευτικούς λόγους,
για να υποχωρήσει από εκεί, λαμ-
βάνοντας ανταλλάγματα. Για πα-
ράδειγμα, η θετική ατζέντα της Ε.Ε.
σε σχέση με την Τουρκία με τον
εκσυγχρονισμό της Τελωνειακής
Ένωσης, την κατάργηση της βίζας
για Τούρκους πολίτες κτλ. 
–Η ευρωτουρκική ατζέντα αρκεί
για να ξεκλειδώσει την κατάσταση
στο Κυπριακό; 

–Ευρωτουρκική ατζέντα και ίσως
από πλευράς ΗΠΑ τα F-16. Η στάση
δηλαδή του Μενέντεζ και άλλων
μελών του Κογκρέσου, μπορεί να
γείρουν την πλάστιγγα υπέρ της
ανάγκης η τουρκική πλευρά να προ-
σέλθει σε συνομιλίες. 
–Μπαίνουν τα αμερικανικά F-16
στην εξίσωση για το Κυπριακό; 

–Για την επανέναρξη των συνο-
μιλιών. 
–Γιατί να δεχθούν τα υπόλοιπα
κράτη - μέλη της Ε.Ε. να καταστεί
όμηρος του Κυπριακού η ευρω-
τουρκική ατζέντα; 

–Δεν θα καταστούν όμηρος του
Κυπριακού τα ευρωτουρκικά, επειδή

γίνεται προσπάθεια για να ξεκινή-
σουν οι συνομιλίες.  
–Ποια είναι η άποψή σας για την
πρωτοβουλία του Προέδρου Χρι-
στοδουλίδη για ενεργότερη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό με
τον διορισμό απεσταλμένου; 

–Μακάρι να πετύχει. Θα είναι
κάτι θετικό, διότι θα έχουμε έναν
επιπρόσθετο παράγοντα, που θα
πιέζει προς την κατεύθυνση που
επιθυμούμε. Θέλω, όμως, να υπεν-
θυμίσω ότι η Ε.Ε. πάντοτε ήταν πα-
ρούσα στο υψηλότερο επίπεδο σε
συνομιλίες για το Κυπριακό. Συνε-
πώς, αν οι απαντήσεις που ο κ. Χρι-
στοδουλίδης λαμβάνει από τους
συνομιλητές του είναι θετικές, τότε
θα γίνει ό,τι συνέβαινε και προ-
ηγουμένως. Έτσι το μεταφράζω
εγώ. Έχει, όμως, να αντιμετωπίσει
ένα ακόμη μεγαλύτερο εμπόδιο.
Την αρνητική στάση της Τουρκίας
για την ανάμειξη της Ε.Ε. στο Κυ-
πριακό, διότι την θεωρεί μη αντι-
κειμενική. Και υπάρχει κι άλλο θέμα.
Ουδέποτε το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
όρισε εκ μέρους του κάποιον να
χειρίζεται θέματα εξωτερικής πο-
λιτικής, γιατί η εξωτερική πολιτική
της Ε.Ε. δεν είναι ομοιογενής, ούτε
ομόφωνη. Αυτό γίνεται διά της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Όπως έγινε
και παλαιότερα. Υπήρχε ο κ. Βαν

Νούφελ στα τεχνικά θέματα και,
όταν ερχόταν η ώρα των πολιτικών
συζητήσεων, έστελναν ανώτατους
εκπροσώπους όπως ήταν ο κ. Γι-
ούνκερ και η κα Μογκερίνι. 
–Από αυτά που λέτε προκύπτει
ότι δεν πρόκειται για μια ρεαλι-
στική πρόταση. 

–Επαναλαμβάνω, μακάρι να πε-
τύχει, διότι μπορεί κάποιοι να πουν
ότι λέω αυτά τα πράγματα για να
υπονομεύσω την προσπάθεια.
Απλώς υποδεικνύω τα εμπόδια που
είναι μεγάλα και ισχυρά. 
–Τι άλλο μπορεί να γίνει; 

–Η στόχευση στην Ε.Ε. είναι ένα
πράγμα, η στόχευση προς τον γενικό
γραμματέα του ΟΗΕ είναι κάτι άλλο.
Και εδώ, εκείνος που μετρά είναι ο
γενικός γραμματέας, διότι έχει και
η Ε.Ε. το άλλοθι ότι εκείνος πρέπει
να ορίσει απεσταλμένο, εκείνος
πρέπει να καλέσει συνομιλίες κι αν
το κάνει, εμείς θα είμαστε εκεί για
να βοηθήσουμε. 

Εστειλε μηνύματα 
–Τι περισσότερο να κάνουμε προς
την κατεύθυνση του κ. Γκουτέρες; 

–Ο κ. Γκουτέρες μάς έστειλε τα
μηνύματα. Εξακολουθεί να έχει επι-
φυλάξεις και θέλει να δει δείγματα
γραφής από τα δύο μέρη στην Κύ-
προ, που να δείχνουν ότι μπορούν

να συνεργαστούν και σε θέματα
δευτερευούσης σημασίας, που θα
καλυτερέψουν τη ζωή των Κυπρίων.
Κι αν τα καταφέρουν, τότε να συ-
νεννοηθούν και για την αποδοχή
διορισμού απεσταλμένου. 
–Τι άλλο πρέπει να κάνει η δική
μας πλευρά για να πειστεί ο κ.
Γκουτέρες; 

–Η δική μας πλευρά έχει να κάνει
πράγματα, διότι ο κ. Γκουτέρες είχε
δεδομένη την αρνητική στάση της
τουρκικής πλευράς, αλλά διαπίστω-
σε ότι υπάρχει αρνητική στάση και
από τη δική μας πλευρά, άρα πρέπει
να γίνει μεγάλη προσπάθεια για να
πειστεί ότι δεν θα βρεθεί ενώπιον
εξελίξεων που θα είναι μια από τα
ίδια. 
–Ποια είναι η αρνητική στάση της
δικής μας πλευράς; Η τουρκική
πλευρά είναι αυτή που κινείται
εκτός πλαισίου Ηνωμένων Εθνών,
μιλώντας για δύο κράτη. 

–Αυτά η τουρκική πλευρά τα
λέει μετά την αποτυχία του Κραν
Μοντανά. Όμως, η απογοήτευση
του κ. Γκουτέρες είναι για το Κραν
Μοντανά και το περιβόητο δείπνο,
που διαπίστωσε μια ερειστική στάση
από όλες τις πλευρές. 
–Και από τη δική μας; 

–Εσείς θεωρείτε ότι η δική μας
πλευρά στο δείπνο ήταν αρνάκι; 

–Η δική μας πλευρά επιρρίπτει
την ευθύνη στην τουρκική αδιαλ-
λαξία. 

–Αυτή είναι η συνήθης δικαιο-
λογία. Και η τουρκική πλευρά λέει
ότι φταίει η αδιαλλαξία των Ελλη-
νοκυπρίων. 
–Θεωρείτε ότι μπορούσαμε να κά-
νουμε κάτι περισσότερο στο Κραν
Μοντανά; 

–Ό,τι έγινε, έγινε. Δεν μπορείς
να το αλλάξεις. Το ζητούμενο είναι
τι πρέπει να γίνει από δω και πέρα. 
–Αυτή η κουβέντα περί ευθυνών
μάς πάει και στα περί συζητήσεων
Αναστασιάδη για δύο κράτη. 

–Τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, ας
τον αφήσουμε εκεί που είναι. Προ-
σπάθησε να κάνει ό,τι μπορούσε. 
–Τι μπορεί να γίνει λοιπόν από δω
και πέρα; 

–Τα τελευταία ψηφίσματα του
Συμβουλίου Ασφαλείας υποδει-
κνύουν ορισμένα πράγματα που
πρέπει να κάνει η κάθε πλευρά ξε-
χωριστά. Να κάνουμε αυτά που μας
αναλογούν και πιστεύω ότι αυτό
θα εκτιμηθεί. 
–Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης λέει
να επαναρχίσουν οι διαπραγμα-
τεύσεις από εκεί που έμειναν στο
Κραν Μοντανά με το πλαίσιο Γκου-
τέρες να είναι αντικείμενο δια-
πραγμάτευσης. 

–Εγώ διαφωνώ να είναι αντικεί-
μενο διαπραγμάτευσης. Εδώ που
φτάσαμε, μια ώθηση προς τα μπρος
είναι η πλήρης αποδοχή των έξι
σημείων Γκουτέρες. Διότι τα καλά
σημεία του πλαισίου Γκουτέρες δεν

θα τα ξαναβρούμε μπροστά μας. 
–Δηλώνει ότι δεν μπορεί να απο-
δεχθεί την προτεραιότητα του
χρήστη και ότι θέλει να επαναδια-
πραγματευθεί εκείνο το σημείο. 

–Αφού λέμε ότι θα συνεχίσουμε
από εκεί που μείναμε στο Κραν
Μοντανά, γιατί θέλουμε να ανοί-
ξουμε ξανά αυτό το κεφάλαιο; Αυτά
τα θέματα έκλεισαν στο Κραν Μον-
τανά. 
–Θεωρείτε ορθή η στάση που τηρεί
ο ΔΗΣΥ έναντι της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη; 

–Το δίλημμα στον ΔΗΣΥ είναι
αν θα είμαστε αντιπολίτευση ή συμ-
πολίτευση. Ορθά επιλέξαμε να εί-
μαστε αντιπολίτευση. Διότι ένας
από τους λόγους που χάσαμε είναι
φθορά της δεκαετούς διακυβέρνη-
σης. Αν γίνουμε δεκαπενταετία,
τότε δεν είμαι σίγουρος αν θα βρί-
σκουμε Συναγερμό στην επόμενη
εκλογική αναμέτρηση. 
–Με αυτό το σκεπτικό, ο ΔΗΣΥ
δεν έπρεπε να διεκδικήσει την
Προεδρία της Δημοκρατίας. 

–Εάν ο λαός αναδείκνυε τον υπο-
ψήφιο του ΔΗΣΥ ως Πρόεδρο της
Δημοκρατίας, σημαίνει ότι υπερ-
καλύπτεται η όποια φθορά υπήρξε.
Όμως δεν τον εξέλεξε και μας κα-
τέταξε στην αντιπολίτευση. Εκεί
πρέπει να μείνουμε. 

–Πώς βλέπετε τα πράγματα στο
κόμμα μετά την εκλογή της νέας
ηγεσίας; 

–Η κα Αννίτα Δημητρίου πρέπει
να αφεθεί απερίσπαστη να ανα-
δειχθεί. Να σταματήσουν κάποιοι
να προσπαθούν να την πατρονά-
ρουν, ο καθένας προς την κατεύ-
θυνση που νομίζει ότι είναι η πιο
σωστή. 
–Βλέπετε κάτι τέτοιο; 

–Βεβαίως. Ο ένας της λέει έτσι,
ο άλλος της λέει αλλιώς, ο ένας προς
τη μία κατεύθυνση, ο άλλος προς
την άλλη κατεύθυνση. Πρέπει να
την αφήσουν να αναδειχθεί μόνη
της και έχει την ικανότητα να το
πράξει. Κάποιοι την αμφισβητούσαν
και όταν εξελέγη πρόεδρος της
Βουλής όμως εγώ επέμενα και τότε
ότι θα καθιερωθεί και θα αποδείξει
ότι αξίζει.
–Ποιοι προσπαθούν να την πα-
τρονάρουν; 

–Διάφοροι. Και μην πάει το μυα-
λό σας μόνο στον Αναστασιάδη
και τον Αβέρωφ. Υπάρχουν κι άλλοι
και από τα πιο κάτω δώματα. Και

ελπίζω τώρα που διαβάζουν τη συ-
νέντευξη να καταλάβουν οι ίδιοι
ποιους εννοώ. 
–Συζητήσατε καθόλου με την κα
Δημητρίου; 

–Εγώ δεν πήγα να της πω οτι-
δήποτε, διότι θεωρώ ότι πρέπει να
αφεθεί να λειτουργήσει ελεύθερα.  
–Δεν επικοινώνησαν μαζί σας από
το κόμμα; 

–Κλήθηκα, όταν κλήθηκαν οι
πρώην υπουργοί, όμως, δεν μπό-
ρεσα να παρευρεθώ. Μετά μού τη-
λεφώνησε η κα Δημητρίου για να
συναντηθούμε και κάποια στιγμή
αυτό θα γίνει. 
–Θα συμμετάσχετε στο προεδρικό
συμβούλιο που προτίθεται να δη-
μιουργήσει;

–Αν δεν είναι ανάγκη, δεν θα
συμμετάσχω. 
–Ποια εικόνα εκπέμπει σήμερα ο
Συναγερμός; 

–Αυτό που με προβληματίζει εί-
ναι τα κριτήρια με τα οποία ψήφισε
ο κόσμος στις εσωκομματικές εκλο-
γές. Επικράτησαν κυρίως δύο κρι-
τήρια. Το πρώτο είναι αυτή η ανοη-

σία περί ύπαρξης Συναγερμικών
της λαϊκής δεξιάς και Συναγερμικών
της φιλελεύθερης δεξιάς. Έτσι ήταν
πάντα ο Συναγερμός. Και δεν ήταν
ποτέ κριτήριο αυτό. Το δεύτερο
κριτήριο είναι, δυστυχώς, ποιος
μπορεί να εξυπηρετήσει ατομικά

συμφέροντα με ρουσφέτια κτλ. Ο
Δημοκρατικός Συναγερμός δεν
ήταν ποτέ ΔΗΚΟ. Αυτό είναι μή-
νυμα και προς τα στελέχη και προς
τα μέλη του Συναγερμού. 
–Δεν γίνονταν ρουσφέτια επί
ΔΗΣΥ; 

–Γίνονταν, ασφαλώς γίνονταν.
Αλλά το κριτήριο, που αναδείκνυε
τα στελέχη του ΔΗΣΥ στο παρελθόν,
δεν ήταν αυτό. Αυτό ήταν ένα πά-
ρεργο στην πολιτική σταδιοδρομία.
Τα κριτήρια ήταν η στρατηγική σκέ-
ψη και οι πολιτικές θέσεις. Και ο
ένας ήταν καλύτερος από τον άλλο. 
–Θεωρείτε ότι το ΔΗΚΟ είναι κόμ-
μα ρουσφετιών; 

–Έτσι δημιουργήθηκε και έτσι
είναι. Δεν θέλω να θίξω το ΔΗΚΟ
ως κόμμα, αλλά η νοοτροπία των
μελών του αυτή είναι, που δεν είναι
η νοοτροπία των Συναγερμικών
και ελπίζω να μη γίνει. 
–Ποια είναι λοιπόν η ταυτότητα
του Συναγερμού; 

–Ο ΔΗΣΥ είναι το κόμμα που
καλύπτει τον χώρο της Κεντροδε-
ξιάς, το κόμμα που υποστηρίζει
την ελεύθερη οικονομία και τη
λύση του Κυπριακού όπως τη χά-
ραξε ο Γλαύκος Κληρίδης. 
–Υπηρετεί σήμερα αυτές τις αρχές; 

–Ο ΔΗΣΥ απέδειξε στην ψηφο-
φορία για τις εκποιήσεις ότι χωρίς
αυτόν θα μπορούσαν ληφθούν απο-

φάσεις στη Βουλή που θα ήταν κα-
ταστροφικές για την οικονομία.
Αυτό αποδεικνύει ότι μπορεί να εί-
ναι αντιπολίτευση και όταν χρει-
αστεί να σταθεί σε εκείνα που ο
ίδιος πιστεύει. 
–Αυτά που ακούγονται για την ει-
κόνα στην πολιτική και που απο-
δίδονται και στην ηγεσία του ΔΗ-
ΣΥ, πώς τα σχολιάζετε; 

–Το απολιτίκ στον Συναγερμό
δεν μπορεί να διαρκέσει πολύ καιρό
και να επιζήσει. Άστε που με αυτά
κέρδισε τις εκλογές ο κ. Χριστο-
δουλίδης. Δεν είναι παράδειγμα
προς μίμηση. 
–Ο κ. Γιώργος Παμπορίδης ετοι-
μάζει πολιτική πλατφόρμα. Πώς
αξιολογείτε αυτή την κίνηση;  

–Απ’ ό,τι αντιλήφθηκα ετοιμάζει
μια πολιτική πλατφόρμα παραγωγής
σκέψης, δίνοντας βήμα και σε νέους
ανθρώπους. Η αντίδρασή μου, όταν
το έμαθα, ήταν θετική. Αρκεί να
μην είναι μια πολιτική κίνηση που
θα αντιμάχεται τον ΔΗΣΥ. Αν είναι
έτσι όπως το αντιλήφθηκα, εγώ
υποστηρίζω αυτή την προσπάθεια.

Ο ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

Κάποιοι προσπαθούν να
πατρονάρουν την Αννίτα 

Μην πάει μόνο το μυαλό σας στους Αναστασιάδη και Αβέρωφ,
καθώς υπάρχουν κι άλλοι από τα πιο κάτω δώματα 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν ήταν ποτέ ΔΗΚΟ

Το απολιτίκ στον Συναγερμό δεν μπορεί να διαρκέσει πολύ καιρό και να επιζήσει λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Ιωάννης Κασουλίδης.

<<<<<<

Μακάρι να πετύχει η
προσπάθεια για ενεργό-
τερη εμπλοκή της Ε.Ε. με
διορισμό απεσταλμένου,
όμως υπάρχουν εμπόδια
μεγάλα και ισχυρά.

<<<<<<

Το πλαίσιο Γκουτέρες
δεν πρέπει να είναι αντι-
κείμενο διαπραγμάτευ-
σης, διότι τα καλά του
σημεία δεν θα τα ξανα-
βρούμε μπροστά μας.
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«Το ΔΗΚΟ [ως κόμμα ρουσφετιών] δημιουργήθηκε και έτσι είναι. Δεν θέλω
να θίξω το ΔΗΚΟ ως κόμμα, αλλά η νοοτροπία των μελών του αυτή είναι, που
δεν είναι η νοοτροπία των Συναγερμικών και ελπίζω να μη γίνει».
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΑΡΙΟΥ ΚΑΡΟΓΙΑΝ

Δεν θα γίνουμε δογματικοί ενάντια στο συμφέρον της χώρας και των πολιτών

H στρατηγική μας προσέγγιση
στο θέμα των εκποιήσεων
στοχεύει στην προστασία

των συνετών και ευάλωτων δανει-
οληπτών, στην επαναφορά ισορ-
ροπίας στη σχέση πιστωτών-δα-
νειοληπτών, στον απεγκλωβισμό
εγγυητών από προβληματικά δά-
νεια, καθώς και τη διασφάλιση δη-
μοσιονομικής και χρηματοπιστω-
τικής σταθερότητας και του αξιό-
χρεου της χώρας. Ως ΔΗΠΑ Συνερ-
γασία στηρίζουμε την άμεση ολο-
κλήρωση του σχετικού πακέτου
μέτρων και χαιρετίζουμε τη δέ-
σμευση του υπουργού Οικονομικών
για συζήτηση και ολοκλήρωση των
αναγκαίων νομοθετικών ενεργειών,
μέχρι το τέλος Οκτωβρίου 2023. 

Η στάση μας στο θέμα ήταν στά-
ση ευθύνης απέναντι στην επιπο-
λαιότητα, τον λαϊκισμό και τις επι-
ζήμιες ιδεοληψίες. Αναλάβαμε ευ-

θύνη «νούσιμα και με μέτρο», για
το καλό του τόπου, ευθύνη δυσα-
νάλογη αυτής, που θεσμικοί φορείς
όφειλαν να είχαν αναλάβει προ
πολλού, επιλύοντας το πρόβλημα.
Η πλήρης παγοποίηση εκποιήσεων,
μέχρι 31 Οκτωβρίου, που επιτεύχ-
θηκε με δική μας συμβολή στον
διάλογο –με τον Σύνδεσμο Τραπε-
ζών και τον Σύνδεσμο Εταιρειών
Εξαγοράς Πιστώσεων– δίνει ένα
μικρό περιθώριο χρόνου για να
πράξουμε τα απαραίτητα. Ταυτό-
χρονα, δεικνύει έμπρακτα όσα λέμε
εδώ και καιρό για την προστασία
των δανειοληπτών. 

Ξεκαθαρίζουμε πως η εκ μέρους
μας κατάθεση σωρείας προτάσεων
και η συμπερίληψη μας στην επί-
μαχη πρόταση με άλλα κόμματα,
έγινε απουσία άλλων υπαρκτών ή
ουσιαστικών λύσεων, κάτι που τε-
λικά λειτούργησε ως μοχλός πίεσης,

οδηγώντας στην κατάθεση δέσμης
προτάσεων από τον υπουργό Οι-
κονομικών, που αντέστρεψε άρδην
τα δεδομένα. Η δε θετική ανταπό-
κριση της κυβέρνησης στην κοινή
πρόταση των τριών κομμάτων της
συμπολίτευσης, δεν μας άφηνε πε-
ριθώρια για επικίνδυνους πειρα-
ματισμούς με την κυπριακή οικο-
νομία, κάτι που φυσικά έπρεπε να
είχαμε όλοι διδαχθεί από τα τεκται-
νόμενα του παρελθόντος. 

Είπαμε «ναι» στο κυβερνητικό
πακέτο, λόγω της συμπερίληψης
του μέτρου, που ήδη εγκρίθηκε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, και
αφορά το Σχέδιο «Ενοίκιο Έναντι
Δόσης». Στην πραγματικότητα,
ύστερα από έντονες ενέργειες της
κυβέρνησης, αυτό το Σχέδιο εξε-
λίχθηκε σε σχέδιο διασφάλισης
της κύριας κατοικίας ευάλωτων
συμπολιτών μας και των μη βιώ-

σιμων δανειοληπτών του Σχεδίου
«Εστία», δίχως ενοίκιο και χωρίς
δόση. Είπαμε «ναι» στο κυβερνητικό
πακέτο, γιατί διευρύνονται οι αρ-
μοδιότητες και ο ρόλος του Χρη-
ματοπιστωτικού Επιτρόπου, κάτι
που ήταν και δική μας εισήγηση.
Δίδεται, έτσι, εξωδικαστικό δικαίω-
μα στον δανειολήπτη για επιβεβαί-
ωση χρέους με δυνατότητα αφαί-
ρεσης παράνομων χρεώσεων από
καταχρηστικές ρήτρες και υπερ-
χρεώσεις. Διευκολύνεται άρα η βιώ-
σιμη αναδιάρθρωση του δανείου
και φυσικά δεν έρχεται σε σύγ-
κρουση με το δικαστήριο ειδικής
δικαιοδοσίας, αλλά συμπληρώνει
και διευκολύνει τη προσφυγή σ’
αυτό. Είπαμε «ναι» στο κυβερνητικό
πακέτο μέτρων, αφού πρώτα και
κύρια προστατεύει τους δανειολή-
πτες, αντίθετα με την εκλαϊκευμένη
(ίσως και υποβολιμαία φυτεμένη)

αντίληψη ότι προστατεύει τις τρά-
πεζες. Το ενδεχόμενο να υπερψη-
φίζαμε μια πρόταση Νόμου χωρίς
ουσιαστικό περιεχόμενο και πραγ-
ματική βοήθεια προς τους δανει-
ολήπτες δεν ήταν για εμάς επιλογή.
Ειδικά εφόσον είχαμε λάβει σαφέ-
στατη προειδοποίηση ότι τέτοια
ενέργεια θα οδηγούσε στην αδυ-
ναμία του κράτους να δανειστεί με
χαμηλά επιτόκια, στη μείωση της
προσφοράς δανείων και αύξηση
επιτοκίων, στη δημιουργία προ-
βλημάτων στην εξυπηρέτηση του
δημόσιου χρέους, στη μείωση του
ΑΕΠ της χώρας και της απασχόλη-
σης, στη δυσκολία προσέλκυσης
ξένων επενδύσεων και στην πιθανή
κατάρρευση σχετικών οργανισμών
δημοσίου δικαίου. Αυτοί ήταν οι
κίνδυνοι που θα είχαμε ενώπιόν
μας, εάν τα πράγματα είχαν εξελιχθεί
διαφορετικά και ο κόσμος πρέπει

να γνωρίζει ότι αυτά αποτρέψαμε
με τη στάση μας στη Βουλή. 

Επαναλαμβάνουμε ότι δεν θα
γίνουμε ποτέ δογματικοί, ούτε θα
ψάχνουμε να αυτοδικαιωθούμε,
ενάντια στο πραγματικό συμφέρον
της χώρας και των πολιτών. Νού-
σιμα και στιβαρά, επιθυμούμε να
είμαστε θετικός καταλύτης εξελί-
ξεων στα μέτρα των δυνατοτήτων
μας. Απευθύνουμε ξεκάθαρο μή-
νυμα ότι η χρονική προθεσμία ενώ-
πιόν μας δεν μπορεί να αποτελέσει
άλλοθι για πολιτικά παίγνια, που
θα αποκλίνουν από τις δεσμεύσεις
της κυβέρνησης και την κοινή πρό-
ταση των κομμάτων της συμπολί-
τευσης. Ούτε η στάση μας μπορεί
να εκληφθεί ως «λευκή επιταγή»
για κανένα.  

Ο κ. Μάριος Καρογιάν είναι πρόεδρος
της Δημοκρατικής Παράταξης.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Oταν τον περασμένο Φεβρουάριο,
η συμπόρευση Χριστοδουλίδη με
τα κόμματα του ενδιάμεσου χώρου
και, παράλληλα, η παραδοξότητα
της στήριξής του, στον δεύτερο γύ-
ρο, από μερίδα συναγερμικών ψη-
φοφόρων δημιουργούσε απαισιο-
δοξία μεταξύ των πολιτών που ψη-
φίζουν με γνώμονα το Κυπριακό,
η προοπτική της επανέναρξης του
διαλόγου στο Κυπριακό, επτά μήνες
μετά, φάνταζε εξαιρετικά απομα-
κρυσμένο σενάριο. Ήταν μια μάλ-
λον λογική εξήγηση δεδομένου ότι
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης δεν
στηριζόταν μόνο από κόμματα που
έχουν, επί της αρχής, απορρίψει τη
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία
(ΔΔΟ) όπως η ΕΔΕΚ ή το ΔΗΚΟ,
που διαχρονικά μιλάει για λύση
ομοσπονδίας «με το σωστό περιε-
χόμενο», αλλά και γιατί ορισμένοι
πολιτικοί κύκλοι χρέωναν στον ίδιο
επαυξημένο ρόλο στο ναυάγιο του
Κραν Μοντανά, το 2017, ή απορ-
ριπτισμό από την περίοδο των φοι-
τητικών του χρόνων, ενώ καιο ίδιος
σε συνεντεύξεις του, προεκλογικά,
υπέπεφτε σε αντιφάσεις σε σχέση
με την αποδοχή ή μη των έξι ση-
μείων του Πλαισίου Γκουτέρες.

Αργότερα, ήρθε η προσπάθεια
για την ευρωπαϊκή εμπλοκή στη
διαδικασία άρσης του αδιεξόδου
στο Κυπριακό για την οποία υπάρ-
χει, εύλογη και καλά στοιχειοθε-
τημένη κριτική, υπάρχει, ωστόσο,
και μια δυναμική διαδικασία υπό
εξέλιξη: Αυτή της ναι μεν δύσκολης
και πολύπλοκης αλλά, ρεαλιστικά,
εφικτής επανεκκίνησης του δια-
λόγου –αρχής γενομένης τουλάχι-
στον όχι από την κορύφωση της
διαδικασίας των συνομιλιών αλλά
μιας διαδικασίας εξέτασης του αν
υπάρχει περιθώριο οι δύο πλευρές
να επανέλθουν στο τραπέζι των
συνομιλιών.

Το τελευταίο, εκτός απροόπτου,
αναμένεται να συμβεί μετά τη Γε-
νική Συνέλευση του ΟΗΕ με τον
διορισμό, από τον γενικό γραμματέα
Αντόνιο Γκουτέρες, ειδικού απε-
σταλμένου στο Κυπριακό –ενώ
τέλη Αυγούστου αναμένεται στην

Κύπρο και ο βοηθός γ.γ. του ΟΗΕ,
Μίροσλαβ Τζένκα. Ο Σεπτέμβριος
εγκαινιάζει συνεπώς όχι μόνο ένα
ισχυρό τεστάρισμα προθέσεων σε
σχέση με το αν ο Πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης θα επιβεβαιώσει, στην
πράξη, την επαναλαμβανόμενη πο-
λιτική του βούληση, σε επίπεδο
δηλώσεων, για λύση του Κυπριακού
αλλά, παράλληλα, αποτελεί και ένα
ισχυρό τεστάρισμα για τη συνοχή
των πολιτικών δυνάμεων που τον
υποστηρίζουν –δεδομένου ότι ήδη
υφίστανται τριγμοί για θέματα όπως
οι εκποιήσεις –που είναι σημαντικά
αλλά δεν ιεραρχούνται στην ατζέν-
τα της πολιτικής και ιδίως στο εσω-
τερικό όσο το Κυπριακό –διαχρο-
νικά. 

Σκληρή γραμμή
Τόσο η πορεία προς την επα-

νεκκίνηση του Κυπριακού όσο και
το Κυπριακό καθαυτό, αναμένεται
να έχουν διαφορετικές προσλαμ-
βάνουσες μεταξύ των τριών βασι-
κών κομμάτων που υποστηρίζουν
τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη και
δη μεταξύ του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ
που παραδοσιακά κινούνται σε μια
πιο σκληρή γραμμή στο Κυπριακό,
έναντι π.χ. της ΔΗΠΑ που δεν ανα-
μένεται να δημιουργήσει ιδιαίτερο
πρόβλημα δεδομένου ότι γεννή-
θηκε, ιστορικά, από το ΔΗΚΟ με
άξονα και το Κυπριακό και τη στάση
του τελευταίουσε αυτό τα τελευταία
χρόνια. Τα ποιοτικά στοιχεία που
αποκτούν ενδιαφέρον εδώ είναι
αν θα υπάρξει, τουλάχιστον σε επί-
πεδο δημοσίων δηλώσεων ή πα-
ρασκηνιακά, ισχυρή διαφοροποί-
ηση των δύο κομμάτων ή ακόμη
και ένα «πολιτικό δίλημμα» σε σχέ-
ση με το τι στάση θα κρατήσουν
έναντι μιας διαδικασίας στο Κυ-
πριακό που θα έχει επανέλθει σε
ράγες. Η μέχρι στιγμής συγκυβέρ-
νηση έχει δείξει δείγματα γραφής
που εκτείνονται από τη σιωπηρή
αποδοχή θέσεων του Προέδρου
Χριστοδουλίδη (με τις οποίες οι δυ-
νάμεις που τον υποστηρίζουν δεν
συμφωνούν) μέχρι την εσωτερική
γκρίνια και δυσαρέσκεια για ζητή-
ματα που υπάρχει διάσταση από-
ψεων που δεν κρύβεται –όπως έδει-

ξε και το ζήτημα με τις εκποιήσεις.
Οι διαδικασίες των συνομιλιών

του Κυπριακού, επιπλέον, τα τε-
λευταία χρόνια υπήρξαν αντικεί-
μενο διαρροών στο Τύπο, παρερ-
μηνευτικών δηλώσεων ή εποικο-
δομητικών ασαφειών κατά τη διάρ-
κειά τους ή μετά την κατάρρευσή
τους και αντικείμενο ενός εξουθε-
νωτικού ντιμπέιτ, δημοσίως, συχνά

με όρους πόλωσης και προσωπικές
επιθέσεις, πάνω στο οποίο τα κόμ-
ματα χτίζουν αφήγημα ή συσπει-
ρώνουν το ακροατήριότους. Φυσικά
εκτός των τριών βασικών κομμάτων
και η στάση του ίδιου τουΠροέδρου
Χριστοδουλίδηβρίσκεται υπό κρίση
δεδομένου ότι θα διαφανεί αν όντως
επιδιώκει εμπλοκή σε μια καλά
προετοιμασμένη διαπραγμάτευση
ή θα επιδοθεί, όπως πολλοί προ-
κάτοχοί του, σε διαχείριση χρόνου
προκειμένου να κερδίσει το bla-
me-game σε περίπτωση κατάρρευ-
σης των συνομιλιών ή αν δεν φτά-
σουν ποτέ σε στάδιο κορύφωσης
με «πάρε-δώσε» ή ακόμη κι αν δεν
υπάρξει επανεκκίνηση συνομιλιών
ως τέτοια. 

Το Εθνικό Συμβούλιο
Ξεχωριστό ενδιαφέρον αποκτά,

επίσης, η προβολή του Κυπριακού
στο εσωτερικό πολιτικό σκηνικό

σε σχέση με το Εθνικό Συμβούλιο.
Ήδη η πρόεδρος του ΔΗΣΥ, Αννίτα
Δημητρίου, ζήτησε τη σύγκληση
του Εθνικού Συμβουλίου για σκο-
πούς ενημέρωσης των πολιτικών
κομμάτων σε σχέση με το Κυπρια-
κό, δεδομένου ότι έχει μήνες να
συνέλθει και επικαλέστηκε μη ενη-
μέρωση.

Σε αυτό το επίπεδο σύγκληση
του Εθνικού Συμβουλίου πριν από
την αναχώρηση της κυπριακής αν-
τιπροσωπείας για την Ολομέλεια
της Γενικής Συνέλευσης του Ορ-
γανισμού Ηνωμένων Εθνών, στη
Νέα Υόρκη, τον Σεπτέμβριο απο-
τελεί ένα καλό σινιάλο για το πώς
θα διαμορφωθούν οι θέσεις όλων
των κομμάτων σε σχέση με την
προσπάθεια που επιχειρείται. Το
Εθνικό Συμβούλιοεκτός απροόπτου
αναμένεται να λάβει χώρα στις αρ-
χές Σεπτεμβρίου και πριν από τη
Γ.Σ. του ΟΗΕ, στις 5 Σεπτεμβρίου
και ένα καλό πεδίο πολιτικής δια-
βούλευσης είναι πώς και πότε θα
υπάρξει πλαισίωση του Ελληνοκύ-
πριου διαπραγματευτή με διαπραγ-
ματευτική ομάδα που θα τον υπο-
στηρίξει σε περίπτωση επανεκκί-
νησης των συνομιλιών –πεδίο που
περνάει απαρατήρητο σε αναλύσεις
και ρεπορτάζ εδώ και μήνες. 

ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ, αντιπολίτευση 
Για τον ΔΗΣΥ και το ΑΚΕΛ, μια

διαδικασία επανεκκίνησης του Κυ-
πριακού δημιουργεί αντιθέσεις και,
παράλληλα, ένα ισχυρό τεστ (δε-
δομένων και των επικείμενων Ευ-
ρωεκλογών/Δημοτικών εκλογών,
εντός του 2024) ως προς τον αντι-
πολιτευτικό τους ρόλο. Αφενός, σε
μια διαδικασία επανεκκίνησης του
Κυπριακού από τον Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη δεν μπορούν να δια-
φοροποιηθούν δεδομένου ότι αμ-
φότερα τα κόμματα στηρίζουν, δια-
χρονικά και επί της αρχής, τη δια-
δικασία επίλυσης του Κυπριακού
και την προοπτική του διαλόγου.
Προκύπτουν συνεπώς ζητήματα
ουσιαστικής αντιπολίτευσης, αν
υφίσταται διαφοροποίηση από τις
επιδιώξεις της κυβέρνησης σε τε-
χνικό/διαπραγματευτικό επίπεδο,
υπεύθυνης αντιπολίτευσης και

αξιοπιστίας σε σχέση με το πώς θα
εξελιχθούν τα πράγματα, αν υπάρξει
διαδικασία (ή διαδρομή προς αυτή)
και επιπλέον το ζήτημα της στή-
ριξης του ΠροέδρουΧριστοδουλίδη,
αν υπάρχει σοβαρή πολιτική κρίση
λόγω ενστάσεων από τα κόμματα
της συγκυβέρνησης (ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ)
–ιδίως στο δεύτερο εξάμηνο του
2024 και καθ’ οδόν για τις Ευρωε-
κλογές του Ιουνίου. Επιπλέον, οι
αντιθέσεις αγγίζουν περαιτέρω τον
Δημοκρατικό Συναγερμό για λόγους
που συνδέονται:

• Με το πώς ο Πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης, αναπόφευκτα,θα κοιτάξει
προς την κατεύθυνσή του για να
λάβει πολιτικής στήριξης, αν αν-
τιμετωπίσει κρίση αποχώρησης
από τον σχηματισμό του κόμματος
που τον στηρίζει (και δεδομένου
ότι στηρίχθηκε από μερίδα του ΔΗ-
ΣΥ στον δεύτερο γύρο των προ-
εδρικών). Το Κυπριακό αποτελεί
εξάλλου, διαχρονικά, σημείο απο-
χώρησης του ΔΗΚΟ από συγκυ-
βερνήσεις (ανεξαρτήτως ΔΗΣΥ ή
ΑΚΕΛ) αλλά και πεδίο, εσωτερικά
σε μικροπολιτικό επίπεδο, επίκλη-
σης σε σύμπνοια για σκοπούς μεί-
ωσης των υψηλών αντιπολιτευτι-
κών τόνων σε άλλα ζητήματα.

• Ως προς το «δίλημμα ασφά-
λειας» που θα δημιουργηθεί σε επί-
πεδο πολιτικής ηγεσίας του ΔΗΣΥ,
αν όντως υπάρχει πρόθεση, η ακόμη
και υπαρκτή πολιτική τάση, για
συμπόρευση με την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη σε σενάριο αποχώ-
ρησης κυβερνητικού του εταίρου
ενώ η επίσημα υιοθετημένη θέση
είναι αυτή της υπεύθυνης αντιπο-
λίτευσης.

Αλλά και για το ΑΚΕΛ υπάρχουν
αντιθέσεις δεδομένου ότι:

• Πρέπει να επενδύσει στο κομ-
μάτι της πολιτικής ηγεμόνευσης
του χώρου της αντιπολίτευσης αν
θέλει να έχει, κυριολεκτικά, σοβαρές
προοπτικές για τις βουλευτικές του
2026 και τις προεδρικές του 2028.

• Το Κυπριακό παραμένει ένα
πεδίο στο οποίο, για το ΑΚΕΛ, η
αντιπολίτευση μπορεί να αποδειχθεί
πεδίο πολιτικής υπευθυνότητας
αλλά και δυνητικά χώρος για ροπή
προς τον λαϊκισμό. 

Το «Κυπριακό» ως τεστ για την κυβέρνηση 
Η επανέναρξη των συνομιλιών, το εσωτερικό πολιτικό σκηνικό εν αναμονή της Γ.Σ. του Συμβουλίου Ασφαλείας τον Σεπτέμβριο

<<<<<<

Για τον ΔΗΣΥ και το
ΑΚΕΛ, μια διαδικασία
επανεκκίνησης
του Κυπριακού δημιουρ-
γεί αντιθέσεις και,
παράλληλα, ένα ισχυρό
τεστ ως προς τον αντιπο-
λιτευτικό τους ρόλο.

Ο Σεπτέμβριος εγκαινιάζει όχι μόνο ένα ισχυρό τεστάρισμα προθέσεων σε
σχέση με το αν ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα επιβεβαιώσει την πολιτική
του βούληση για λύση του Κυπριακού, αλλά και ένα ισχυρό τεστάρισμα για τη
συνοχή των πολιτικών δυνάμεων που τον υποστηρίζουν. 
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η πρώτη συνέντευξη του υπουργού
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Περιβάλλοντος κ. Πέτρου Ξε-
νοφώντος μετά την ανάληψη των
καθηκόντων του, έγινε λίγες μέρες
μετά τις πυρκαγιές στη Διερώνα
και στο εργοστάσιο ανακύκλωσης
στη βιομηχανική Γερίου. Ο κ. Ξε-
νοφώντος τονίζει ότι στόχος είναι
η πρόληψη των πυρκαγιών, αξιο-
ποιώντας τεχνολογικά εργαλεία
όπως drones και αυτόματα συστή-
ματα ανίχνευσης σε δασικές πε-
ριοχές, αλλά μηχανισμός 24ωρης
παρακολούθησης μονάδων ανα-
κύκλωσης.

Ο υπουργός εκφράζει επίσης
την ετοιμότητάτου να δώσει άμεσες
λύσεις για τα κακώς έχοντα στο
Εθνικό Δασικό πάρκο Ακάμα. Όπως
αναφέρει, ετοιμάζεται να επισκεφτεί
σύντομα το Κακοσκάλι και ανα-
λαμβάνει πρωτοβουλία για λήψη

προσωρινών μέτρων προστασίας
στην περιοχή.

–Είχαμε τις προηγούμενες μέρες
πυρκαγιά τόσο σε δασική έκταση
αλλά και σε εργοστάσιο ανακύ-
κλωσης, με ό,τι αυτό συνεπάγεται
για τις ζημιές και στην ποιότητα
του αέρα και τις περιβαλλοντικές
ευρύτερα. Ειδικά στη δεύτερη πε-
ρίπτωση συζητήθηκε έντονα η
ανάγκη λήψης αυστηρότερων μέ-
τρων πρόληψης. Εσείς ως το αρ-
μόδιο Υπουργείο, προτίθεστε να
εφαρμόσετε ένα ευρύτερο σχέ-
διο/πλάνο, αυστηρότερων ελέγ-
χων;

–Στην περίπτωση της μονάδας
στο Γέρι, η συγκεκριμένη μονάδα
είχε πάρει άδεια, είχαμε συνεργα-
στεί με την πυροσβεστική υπηρε-
σία, ελέγχθηκε και πληρούσε όλες
τις προϋποθέσεις ώστε να αδειοδο-
τηθεί ως μονάδα ανακύκλωσης.
Με αφορμή ωστόσο, το συγκεκρι-

μένο περιστατικό αλλά και παρό-
μοια στο παρελθόν, υπάρχει η σκέ-
ψη να επανεξεταστούν όλες οι αδει-
οδοτήσεις, ιδιαίτερα αυτές που
έχουν να κάνουν με την ανακύ-
κλωση, να μελετήσουμε με ποιο
τρόπο τις αδειοδοτούμε, να γίνουμε
πολύ πιο αυστηροί, κάτι που θα
συμβάλει τόσο στην υγεία και την
ασφάλεια του κόσμου αλλά και
στην πρόληψη οποιασδήποτε νέας
πυρκαγιάς. Δεν είναι δυνατό να
μην υπάρχει 24ωρη παρακολού-
θηση των χώρων στους οποίους
υπάρχει αυτή η επεξεργασία χαρ-
τιού και πλαστικού, διότι πρόκειται
για πολύ εύφλεκτα υλικά. Θέλουμε
να είμαστε σίγουροι ότι εκεί που
λειτουργούν αυτές οι μονάδες δεν
θα ξεσπάσει ξανά οποιαδήποτε
πυρκαγιά. Πρέπει να υπάρχει 24
ώρες το 24ωρο παρακολούθηση
αυτών των χώρων. Αυτή είναι η
πρώτη αντίδραση και θα είμαστε
έντονοι. Δεν γίνεται κάθε λίγο και

λιγάκι να τρέχουμε να κατασβή-
νουμε κάποια πυρκαγιά. Δεν υπάρ-
χει ακόμα συγκεκριμένο χρονοδιά-
γραμμα, αλλά είναι στις προτεραι-
ότητές μας.

–Για το θέμα των δασικών πυρ-
καγιών. Υπάρχει επάρκεια σε προ-
σωπικό, προκύπτουν οποιεσδή-
ποτε ανάγκες σε εξοπλισμό που
πρέπει να καλύψουμε το επόμενο
διάστημα ή είμαστε καθ’ όλα έτοι-
μοι για αντιμετώπισή τους;

–Αυτή τη στιγμή έχουμε συγ-
κεκριμένο αριθμό πρωτευόντων
μέσων και συγκεκριμένο αριθμό
λειτουργών και εξοπλισμού. Με αυ-
τό τον εξοπλισμό που έχουμε, θα
δουλέψουμε. Φυσικά, ένας πρό-
σθετος εξοπλισμός είναι χρήσιμος,
αλλά είμαστε υποχρεωμένοι να αν-
τιμετωπίσουμε τις πυρκαγιές που
δυστυχώς, αντιμετωπίζουμε καθη-
μερινά, με τον εξοπλισμό που δια-
θέτουμε. Να πω ότι, στην πρώτη
μεγάλη πυρκαγιά που ξέσπασε στη
Βάβλα, είχα πάει προσωπικά, και
είδα ότι και η Πυροσβεστική Υπη-
ρεσία και το Τμήμα Δασών είχαν
κάνει μια εξαιρετική δουλειά, και
ο χρόνος αντίδρασης ήταν πολύ
γρήγορος. Άρα, με ό,τι μέσα είχαμε,
αντιμετωπίσαμε την πρώτη πυρ-
καγιά. Στη συνέχεια, ξέσπασε πυρ-
καγιά στον Ακάμα, παρακολουθού-
σαμε την κατάσταση στο κέντρο
επιχείρησης. Η πυρκαγιά ήταν σε
δύσβατη περιοχή και εκείνη τη μέ-
ρα, αν θυμάστε, είχε πολύ έντονο
αέρα, και πολύ ψηλά μποφόρ. Ευ-
τυχώς όμως με τα μέσα που είχαμε,
καταφέραμε να την κατασβήσουμε. 

–Τι πτητικά μέσα διαθέτουμε αυτή
τη στιγμή;

–Αυτή τη στιγμή έχουμε επτά
πρωτεύοντα μέσα, δηλαδή πέντε
αεροπλάνα και δύο ελικόπτερα και
άλλο ένα αεροπλάνο το οποίο επι-
σκευάζεται η μηχανή του, και αρχές
Αυγούστου αναμένεται να τεθεί
και αυτό στη διάθεση του Τμήματος
Δασών. Διαθέτουμε συνολικά οκτώ
πτητικά μέσα, όπως και πέρυσι. Σε
περίπτωση ανάγκης, μπορούμε να
χρησιμοποιήσουμε και τα ελικό-
πτερα της Αστυνομίας και της Εθνι-
κής Φρουράς και αν η κατάσταση
χειροτερεύει, τότε υπάρχει ο μη-
χανισμός Rescue, με τον οποίο ζη-
τούμε βοήθεια από την Ε.Ε., και σε
περίπτωση που χρειάζονται πρό-
σθετα μέσα, έχουμε την Ελλάδα,
το Ισραήλ, την Ιορδανία και τις αγ-
γλικές βάσεις.

–Είναι σημαντικό όμως να ξέρουμε
αν υπάρχει ετοιμότητα και επάρ-
κεια τόσο σε προσωπικό, όσο και
εξοπλισμό και στόλο, στο Τμήμα
Δασών για αντιμετώπιση πυρκα-
γιών. Υπάρχει;

–Ναι, υπάρχει. Με τον εξοπλισμό,
το σύστημα και τα αεροπλάνα που
έχουμε, ο κόσμος είναι εκπαιδευ-
μένος και υπάρχουν τα μέσα για
να αντιμετωπίσουμε τις πυρκαγιές.
Έχουμε την υποχρέωση με ό,τι
διαθέσιμα μέσα έχουμε να λύσουμε
το πρόβλημα. Φυσικά οποιοσδήποτε
νέος εξοπλισμός ή νέο προσωπικό
είναι ευπρόσδεκτα. Πρέπει να πω
ότι φέτος προσλάβαμε δασοπυρο-
σβέστες και αναμένεται επιπλέον
αύξηση του αριθμού τους. Επίσης,
έχουν τοποθετηθεί συστήματα αυ-
τόματης επιτήρησης και ανίχνευσης
πυρκαγιών σε τέσσερα καίρια ση-
μεία, στο Φικάρδου, στον Ακάμα,
στη Μαδαρή και ένα στον Ορκώντα.
Αυτά τα συστήματα παρακολου-
θούν επί 24ώρου βάσης την περιοχή
σε ακτίνα 15 χιλιομέτρων και αν
υπάρχει καπνός ή πυρκαγιά αυτό-
ματα ενεργοποιείται το σύστημα
και ενημερώνεται το ΚΣΕΔ και από
εκεί ενημερώνονται όλες οι εμπλε-
κόμενοι φορείς. Επίσης κάτι που

αλλάζει φέτος, είναι ότι με απόφαση
του Υπουργικού Συμβουλίου έχουμε
συντονιστή για τις δασικές πυρ-
καγιές τον γενικό διευθυντή του
υπουργείου κ. Ανδρέα Γρηγορίου.

–Θα δούμε σε περισσότερα σημεία
τα συστήματα ανίχνευσης της
πυρκαγιάς;

–Ναι. Αυτή είναι η πρώτη φάση,
θα γίνει αξιολόγηση και θα συνε-
χίσει αυτό το σύστημα και του χρό-
νου. Είναι εξαιρετικής σημασίας
γιατί αξιοποιούνται νέες τεχνολογίες
στην αντιμετώπιση των πυρκαγιών
ανεξάρτητες από τον ανθρώπινο
παράγοντα. Σε αυτό το πλαίσιο εν-
τάσσονται και τα συστήματα dro-
nes. Αυτή η νέα τεχνολογία θα εν-
ταχθεί και στο Τμήμα Δασών έτσι
ώστε να είμαστε σίγουροι ότι έχου-
με συνεχώς επιτήρηση των δασών
μας. Σήμερα είμαστε υποχρεωμένοι
να πετούμε ένα αεροπλάνο καθη-
μερινά τις ώρες αιχμής, το οποίο
είναι έμφορτο και σε περίπτωση
πυρκαγιάς πάει επί τόπου και ταυ-
τόχρονα ενημερώνει τα υπόλοιπα
μέσα για να ενεργοποιηθεί το σύ-
στημα. Σκεφτείτε να έχουμε δύο
drones με εύρος κάλυψης οκτώ
ωρών, να είναι στοχευμένα σε δύο
περιοχές, και να ενημερωνόμαστε
με διαδικτυακή εφαρμογή για να
επιτηρούμε τα δάση μας. Πρέπει
να ξεκινήσουμε να χρησιμοποιούμε
τη νέα τεχνολογία και νομίζω ότι
αυτή θα είναι η επόμενη αναβάθ-
μιση που θα δούμε στο Τμήμα Δα-

σών, έτσι ώστε να λειτουργούμε
προληπτικά πλέον. Έχουμε να κά-
νουμε με μια κλιματική κρίση και
ακραία φυσικά και καιρικά φαινό-
μενα. Ήδη συζητούμε το εθνικό
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίμα
και πιστεύω ότι σύντομα θα έχουμε
και εδώ ανακοινώσεις. 

Ασφάλεια στον Ακάμα
–Με αφορμή και πρόσφατο ρε-

πορτάζ για την ασφάλεια στην πε-
ριοχή του Ακάμα, μπορείτε να μας
πείτε αν προτίθεστε να λάβετε κά-
ποια μέτρα στην περιοχή; Ξεκι-
νώντας από τον δρόμο στην πε-
ριοχή Κακοσκάλι.

–Όσο αφορά το συγκεκριμένο
σημείο, έχω μιλήσει με τον γενικό
διευθυντή του υπουργείου και του
ζήτησα να μελετήσουν τρόπους
ώστε να τοποθετηθούν είτε κιγ-
κλιδώματα είτε στηθαία έτσι ώστε
τουλάχιστον να ενεργήσουμε προ-
ληπτικά, για να μην έχουμε άλλο

ατύχημα στο συγκεκριμένο σημείο.
Τους ζήτησα να το μελετήσουν και
να μου πουν τι χρήματα χρειαζό-
μαστε και με ποιους πρέπει να μι-
λήσουμε στο υπουργείο Μεταφο-
ρών έτσι ώστε άμεσα να γίνουν
ενέργειες και τουλάχιστον αυτή
τη σεζόν για να προλάβουμε κάποιο
νέο δυστύχημα. Τις επόμενες μέρες
θα επισκεφτώ το σημείο για να έχω
ιδίαν αντίληψη, αν μας επιτρέπει
το πλάτος του δρόμου να βάλουμε
στηθαίο. Αν δεν μας επιτρέπει θα
βάλουμε προληπτικά τα κιγκλιδώ-
ματα, τουλάχιστον, μέχρι να γίνουν
μόνιμα κατασκευαστικά έργα εκεί.
Για να μην περιμένουμε μέχρι το
2025. Θέλω να λυθεί τώρα το θέμα
και όχι του χρόνου. Θέλω να δω
και να ξέρω ότι τουλάχιστον για
φέτος, το λύσαμε προσωρινά μέχρις
ότου γίνουν μόνιμα κατασκευα-
στικά έργα.

–Πέραν του σημείου στο Κακο-
σκάλι, γενικότερα στον Ακάμα
υπάρχει μια ανεξέλεγκτη κατά-
σταση με την είσοδο στο πάρκο,
τους κατασκηνωτές, και η απάν-
τηση που έχει δοθεί είναι ότι, πε-
ριμένουμε να εφαρμοστεί το δια-
χειριστικό σχέδιο το 2025. Έχουμε
δηλαδή άλλα δύο χρόνια χωρίς
έλεγχο στην περιοχή;

–Στόχος μας είναι να υπάρξει
έλεγχος και υπάρχει η δυνατότητα
πρόσληψης παρκοφυλάκων, αυτό
θα προωθήσουμε έτσι ώστε αυτοί
να αναλάβουν τον έλεγχο της λει-
τουργίας του πάρκου για να μπο-
ρέσουμε να ελέγχουμε την κατά-
σταση και να μην υπάρχει η ακα-
ταστασία που αναφέρατε. 

–Το προλαβαίνετε φέτος;
–Εκ των πραγμάτων δεν προ-

λαβαίνουμε αλλά είναι μέσα στις
προτεραιότητάς μας και θα προ-
ωθηθεί.

–Τι γίνεται στην περίπτωση του
τοπικού σχεδίου Ακάμα; Οι εν-
στάσεις από τους επηρεαζόμενους
ξεπέρασαν τις 600.

–Να σας πω ότι ορίστηκε μια
ομάδα εργασίας, η οποία μελέτησε
κάποια μέτρα τα οποία σύντομα
θα είμαστε σε θέση να τα παρου-
σιάσουμε. Πρόκειται για εισηγήσεις
για το θέμα των αντισταθμιστικών
μέτρων για τις κοινότητες Ακάμα.

–Πότε αναμένεται η ανακοίνωση
των αντισταθμιστικών μέτρων;

Σύντομα. Από την 1η Σεπτεμ-
βρίου ξεκινά η εφαρμογή του το-
πικού σχεδίου Ακάμα. Η προηγού-
μενη κυβέρνηση δημοσίευσε το
σχέδιο στις 24 Φεβρουαρίου 2023.
Έδωσε τέσσερις μήνες περιθώριο
για ενστάσεις και θα διοριστεί μια
επιτροπή η οποία θα εξετάσει τις
ενστάσεις και δίνονται 14 μήνες
στην επιτροπή να εξετάσει, να αξιο-
λογήσει και να απαντήσει. Όμως
το σχέδιο τίθεται σε εφαρμογή από
την 1η Σεπτεμβρίου 2023. 

«To παράνομο, σταματά»
–Σε πρόσφατο δημοσίευμα της
«Κ» ήρθαν στο φως παράνομες
παρεμβάσεις και οικοδομές στον
Ακάμα. Τυγχάνει χειρισμού το θέ-
μα και από το υπουργείο σας;

–Το θέμα τυγχάνει χειρισμού
από το υπουργείο Εσωτερικών. Αλ-
λά αντιλαμβάνεστε, ό,τι είναι πα-
ράνομο είναι παράνομο. Οι παρά-
νομες κατασκευές δεν μπορούν να
νομιμοποιηθούν. Δεν μπορεί μια
αποθήκη να έχει μετατραπεί σε
κάτι άλλο. Οι αποφάσεις αυτής της
κυβέρνησης είναι ξεκάθαρες, ό,τι
είναι παράνομο σταματά. Για αυτή
την περίπτωση θα αποφασίσει το
Τμήμα Πολεοδομίας και είμαι βέ-
βαιος ότι σε αυτή την κατεύθυνση
θα προχωρήσουμε.

O ΥΠ. ΓΕΩΡΓIΑΣ ΠΕΤΡΟΣ ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Υπάρχουν τα μέσα
για αντιμετώπιση

πυρκαγιών
Επιστρατεύει μέσα τεχνολογίας το Τμήμα Δασών,

αυξάνονται οι κάμερες ανίχνευσης και οι δασοπυροσβέστες

Έχουν τοποθετηθεί συστήματα αυτόματης επιτήρησης και ανίχνευσης πυρκαγιών σε τέσσερα καίρια ση-
μεία, στο Φικάρδου, στον Ακάμα, στη Μαδαρή και στον Ορκώντα και το μέτρο αναμένεται να ενισχυθεί,
δήλωσε ο υπουργός Γεωργίας, Πέτρος Ξενοφώντος.

«Δεν είναι δυνατό να μην
υπάρχει 24ωρη παρακο-
λούθηση των χώρων
στους οποίους υπάρχει
αυτή η επεξεργασία χαρ-
τιού και πλαστικού».

«Θέλω να δω και να
ξέρω ότι τουλάχιστον
για φέτος, το λύσαμε
προσωρινά μέχρις
ότου γίνουν μόνιμα
κατασκευαστικά έργα».

–Εκφράζονται ανησυχίες για νέα επι-
σιτιστική κρίση με την αποχώρηση
της Ρωσίας από τη συμφωνία για την
εξαγωγή σιτηρών από την Ουκρανία
μέσω της Μαύρης θάλασσας. ΤΙσημαίνει
αυτό για την επάρκεια και τις τιμές των
τροφίμων; Ποιες ενέργειες γίνονται
από την κυπριακή κυβέρνηση για δια-
χείριση του ζητήματος;

–Με την έναρξη της εισβολής της
Ρωσίας στην Ουκρανία, επηρεάστηκε
η εφοδιαστική αλυσίδα των σιτηρών,
ελαιούχων σπόρων και λιπασμάτων κα-
θώς οι εμπλεκόμενες χώρες παράγουν
σημαντικά ποσοστά της παγκόσμιας
παραγωγής. Αυτό οδήγησε σε μια αύξηση

στις τιμές όλων των προϊόντων που
εξαρτώνται από τις παραπάνω πρώτες
ύλες, όπως είναι τα ζωικά προϊόντα και
τα παράγωγά τους το ψωμί και κάποια
γεωργικά προϊόντα. Τους τελευταίους
μήνες με την εφαρμογή της συμφωνίας
για την εμπορία των ουκρανικών σιτη-
ρών οι τιμές οδηγήθηκαν προς την εξι-
σορρόπηση σε πολύ χαμηλότερα επί-
πεδα. Με τη διακοπή της εφαρμογής
της συμφωνίας αναμένεται κάποια προ-
σωρινή αστάθεια στην προμήθεια των
πρώτων υλών ζωοτροφών, η οποία πι-
στεύω ότι θα εξισορροπηθεί με την προ-
μήθεια από τις υπόλοιπες περιοχές της
μαύρης θάλασσας και με την προϋπό-

θεση ότι θα συνεχιστεί η διέλευση των
πλοίων, χωρίς να υπάρξουν οι αυξήσεις
που παρατηρήθηκαν με την έναρξη του
πολέμου. Οι υπηρεσίες του υπουργείου
μας παρακολουθούν σε εβδομαδιαία βά-
ση τα εμπορικά αποθέματα των σιτηρών.
Να υπενθυμίσω ότι το υπουργείο φρόν-
τισε με την έναρξη του πολέμου να προ-
μηθευτεί αποθέματα πρώτων υλών ζωο-
τροφών που καλύπτουν τις ανάγκες μας
για 30 ημέρες, τα οποία με σχετικές συμ-
φωνίες τα διατηρεί σε αποθήκες των
εμπόρων και μεγάλων χρηστών πρώτων
υλών ζωοτροφών και μπορούν να δια-
τεθούν στην αγορά, μετά από σχετικό
διάταγμά μου σε περίπτωση που πα-

ρουσιαστούν σοβαρές ελλείψεις στην
αγορά. Εν κατακλείδι, θεωρώ ότι είναι
πολύ σημαντικό οι χώρες της Ε.Ε. –και
κατά συνέπεια η Κύπρος– να ενισχύσουν

τους τομείς της γεωργίας, της κτηνο-
τροφίας και της αλιείας, ώστε να υπάρχει
όσο το δυνατό μεγαλύτερη επάρκεια
τροφίμων και αγαθών.

Νέα δεδομένα με τα σιτηρά

«Τους τελευταίους μήνες με την εφαρμογή της συμφωνίας για την εμπορία των ουκρανι-
κών σιτηρών οι τιμές οδηγήθηκαν προς την εξισορρόπηση σε πολύ χαμηλότερα επίπεδα».
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε σκηνές από πολεμική ταινία πα-
ραπέμπουν οι μνήμες δύο στρα-
τιωτών της ΕΛΔΥΚ που το καλοκαίρι
του 1974 πολέμησαν στην Κύπρο.
Ο Παναγής Ορφανός από τη Βερ-
σοβά Αχαΐας και ο Σωτήρης Γούρ-
γαρης από τη Βελά Αχαΐας πολέ-
μησαν στη μεγάλη μάχη της ΕΛΔΥΚ
και είδαν τον θάνατο με τα μάτια
τους. Μάλιστα, τον ένα από τους
δύο για μερικές εβδομάδες τον θε-
ωρούσαν νεκρό. 49 χρόνια μετά οι
δυο ΕΛΔΥΚάριοι μίλησαν για πρώτη
φορά στην «Κ», ανακαλώντας μνή-
μες που προσπάθησαν να σβήσουν
από το μυαλό τους, όταν επέστρε-
ψαν «σαλεμένοι», όπως λένε, στην
Ελλάδα. Εξιστορούν πώς αποβιβά-
στηκαν στην Πάφο, πώς πήγαν στο
στρατόπεδο της ΕΛΔΥΚ στον Γε-
ρόλακκο, τις μάχες σώμα με σώμα
με τους Τούρκους στρατιώτες και
τις διαταγές που είχαν και αγνόη-
σαν. Τους φίλους που άφησαν πίσω
και την επιστροφή στην Ελλάδα
με τραυματισμένη την ψυχή τους.

–Τι θυμάστε από το καλοκαίρι
του 1974 στην Κύπρο;

–ΠΑΝΑΓΗΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Αυτά που
έχουν χαραχθεί στη μνήμη μου εί-
ναι ότι γύρω στις 14 Ιουλίου του
1974 ήταν οι μέρες που ετοιμαζό-
μαστε η 103 Γ΄ ΕΣΣΟ για την επι-
στροφή στην Ελλάδα σαν απολυό-
μενοι. Ωστόσο μας πρόλαβε το πρα-
ξικόπημα κατά του Μακαρίου και
έτσι το ταξίδι της επιστροφής ανα-
βλήθηκε για τέσσερις μέρες για
την περιφρούρηση του στρατοπέ-
δου. Μας ενημερώσαμε ότι θα φύ-
γουμε 18 με 19 Ιουλίου. Έτσι και
έγινε. 

–ΣΩΤΗΡΗΣ ΓΟΥΡΓΑΡΗΣ: Η νέα
σειρά θα έπρεπε να έλθει Κύπρο
στις 15 Ιουλίου, όμως καθυστέρησε

και ήλθαν στις 19 Ιουλίου. Αποβι-
βάσθηκαν αυτοί και επιβιβαστή-
καμε εμείς. Ήταν Παρασκευή 5 το
απόγευμα.

–Π.Ο.: Στις 19 Ιουλίου μεσημέρι
μας μετέφεραν στο λιμάνι της Αμ-
μοχώστου. Εκεί διαπιστώσαμε πως
επικρατούσε αναβρασμός με τους
Τούρκους να έχουν πάρει όπλα και
να ελέγχουν την περιοχή από τους
τ/κ θύλακες. Η ατμόσφαιρα ήταν
ανησυχητική. Επιβιβαστήκαμε στο
αρματαγωγό «Λέσβος» και ξεκίνησε
ο απόπλους. Εντός του πλοίου η
ατμόσφαιρα ήταν πανηγυρική, επι-
στρέφαμε για να απολυθούμε. Όταν
άρχισε να νυχτώνει ένας φίλος που
είχε υπηρετήσει σε σχολή εμπορικού
ναυτικού, ο Κώστας ο Γκιώνης, μου
λέει «Παναγιώτη δεν πάμε προς Ελ-
λάδα. Δεν πάμε βόρεια πάμε νότια».
–Δεν πηγαίνατε προς Ρόδο αλλά
που πηγαίνατε;

–Π.Ο.: Του λέω τι εννοείς πάμε
νότια; Δεν ξέρω πού πάμε, μου
απαντάει. Δεν έδωσα ιδιαίτερη προ-
σοχή. Πριν ξημερώσει, ξενυχτισμέ-
νοι, με ξύπνησε ένας φίλος. «Ξύπνα
Ορφανέ, γίνεται πόλεμος, οι Τούρκοι
χτυπάνε την ΕΛΔΥΚ». Χτύπησε συ-
ναγερμός και βγήκαμε όλοι στο κα-
τάστρωμα και εκεί ο πλοίαρχος, ο
Χανδρινός, μας ενημέρωσε ότι εκεί-
νη τη στιγμή το στρατόπεδο της
ΕΛΔΥΚ στον Γερόλακκο δεχόταν
επίθεση από τουρκικές δυνάμεις,
ήδη έχουμε τους πρώτους 50 νε-
κρούς. Ήταν η ώρα που τα παιδιά
παγαίνανε για συσσίτιο. 
–Μετά την ενημέρωση τι κάνατε;

–Π.Ο.: Έδωσε διαταγή ο πλοί-
αρχος να αποθέσουμε ρούχα από
τη μέση και πάνω και κάτω από τα
πουκαμισά μας φορέσαμε τα σω-
σίβια. Περίμενα επίθεση εν πλω
από τα τουρκικά αεροπλάνα. Στις
11 η ώρα της 20ής Ιουλίου μας ενη-
μέρωσε ο Χανδρινός ότι επιστρέ-
φουμε στην Κύπρο και πως θα κά-
νουμε απόβαση στην Πάφο. Από
το πλοίο κατεβήκαμε με ανεμόσκα-
λες, άλλοι με βάρκες και άλλοι κο-
λυμπώντας βγήκαμε στη στεριά.
Όταν φθάσαμε στην παραλία κάτι,
ξαφνικά, μας πέταξε κάτω. Ήταν
το ωστικό κύμα από τα πυροβόλα
του «Λέσβος». 

–Και βγήκατε στη στεριά...
–Π.Ο.: Ο κόσμος μαζεύτηκε στην

παραλία, μας υποδέχθηκε, «καλώς
ήλθατε παιδιά από την πατρίδα»
εμείς δεν μπορούσαμε να μιλήσουμε
και να πούμε πως είμαστε το στρά-
τευμα της ΕΛΔΥΚ που επέστρεφε
στην Ελλάδα και γυρίσαμε. Αυτοί
νόμιζαν πως είμαστε στρατός που
ήλθε από την Ελλάδα. Έλα ντε που
δεν είχαμε όπλα. Τα όπλαπου υπήρ-
χαν μέσα στο καράβι ήταν 40 με
50 και αυτά ατομικού οπλισμού. 
–Από την Πάφο πού σας μετέφε-
ραν;

–Π.Ο.: Με ιδιωτικά αυτοκίνητα,
600 φαντάροι, προσπαθήσαμε να
περάσουμε από το Τρόοδος για να
βγούμε στο αεροδρόμιο Λευκωσίας
και να πάμε στο στρατόπεδο της
ΕΛΔΥΚ στον Γερόλακκο. Στον δρό-
μο βγάζαμε τα όπλα μας από τα πα-
ράθυρα για να βλέπει ο κόσμος ότι
έχουμε οπλισμό. Ο κόσμος μάς
έδινε νερό και φαγητό. Σε κάποια
στιγμή τράβηξα από τον λαιμό μου
ένα σταυρό που φορούσα και τον
έδωσα σε μια γιαγιά, την οποία βλέ-
πω ακόμα στον ύπνο μου να βγαίνει
με τον άνδρα της σε μια σπηλιά

και να του λέει «περνάει ο Πανα-
γιώτης μας». Είναι μνήμες που
υπάρχουν στο μυαλό και δεν πρό-
κειται να φύγουν. Είπα στη γιαγιά
να κάνει τον σταυρό της και να ζη-
τήσει να μας φυλάει η Παναγία
εμάς και την πατρίδα. Με πολλές
ταλαιπωρίες καταφέραμε να φθά-
σουμε το άλλο το πρωί κοντά στο
αεροδρόμιο της Λευκωσίας. Ταπάν-
τα στα χωράφια ήταν καμένα.
–Πήγατε στο στρατόπεδο στον
Γερόλακκο;

–Π.Ο.: Φθάσαμε κοντά, γιατί το
αεροδρόμιο με το στρατόπεδο ήταν
κοντά. Με τους αξιωματικούς που
ήταν μαζί μας συμφωνήσαμε να έλ-
θουν φορτηγά για να μας μεταφέ-
ρουν. Φθάσαμε στο στρατόπεδο με
δυσκολία. Οι άνδρες ήταν ακροβο-
λισμένοι μέσα στα ορύγματα και
εμείς πήγαμε στις αποθήκες για να
πάρουμε όπλα.Πάνω μας πετούσαν
συνεχώς τούρκικα αεροπλάνα και
άλλα που κατά την προσωπική μου
άποψη ήταν εγγλέζικα. Τα αερο-
πλάνα έκανανβυθίσεις και μας βομ-
βάρδιζαν. Για να προστατευτώέπεσα
μέσα σε ένα λάκκο των μαγειρείων.
Στη συνέχεια μετακινηθήκαμε και

πήγαμε στον Άη Γιώργη, αναζητών-
τας τους άνδρες της διμοιρίας μου.
Της Διμοιρίας Αναγνωρίσεως. Όταν
μας είδαν οι αξιωματικοί επικράτησε
ενθουσιασμός. Μας έδωσαν ρουχι-
σμό και στη συνέχεια οχυρωθήκαμε
και εμείςκάνοντας φράγματα πυρός
για τα αεροπλάνα που πετούσαν
πάνω μας. Εκείνη την ημέρα, 21
Ιουλίου, καταστρέψαμε αρκετά πο-
λεμικά αεροπλάνα. Μέχρι εκείνη
την ώρα δεν είχαν εισχωρήσει τουρ-
κικά στρατεύματα. Στις 22 Ιούλιου
εμφανίσθηκαν στο Κιόνελι τα πρώ-
τα άρματα, καθώς και αεροπλάνα
που ρίχνανε αλεξιπτωτιστές. Τρεις
μέρες ήμασταν θεονήστικοι. Το
μόνο που είχαμε ήταν γαλέτες.
Στην προσπάθεια αναζήτησης τρο-
φής στην περιοχή σκοτώθηκαν αρ-
κετοί στρατιώτες. Ήταν 4 το από-
γευμα της 22ας Ιουλίου. Εκεί σκο-
τώθηκε και ο Σούλης ένας φαντάρος
γνωστός μου, τον οποίο πολλά χρό-
νια αργότερα εντόπισαν τη σορό
του στο στρατιωτικό κοιμητήριο
Λακατάμειας. 
–Είδατε τη ρίψη αλεξιπτωτιστών;

–Π.Ο.: Βεβαίως και η εντολή που
είχαμε ήταν «Μην πυροβολείτε».

Δεν μας αφήνανε να ρίξουμε, βλέ-
παμε τους Τούρκους να πέφτουν
και εμείς από το στρατόπεδο τους
κοιτούσαμε. Το βράδυ στις 22 Ιου-
λίου άρχισαν να μας βάλλουν με
όλμους, εκεί τραυματίστηκε ο Σω-
τήρης.

–Σ.Γ.: Τραυματίστηκα κοντά στο
στρατόπεδο, δίπλα από της Σόνιας.
Ο τραυματισμός μου δεν ήταν σο-
βαρός και με μετέφεραν σε ένα νο-
σοκομείο στη Λευκωσία. 

–Π.Ο.: Όταν η στρατιωτική δι-
οίκηση είδε πως γινόταν ρίψη αλε-
ξιπτωτιστών δόθηκε εντολή και
μεταφερθήκαμε στη Σχολή Γρη-
γορίου (Grammar School). Εγώ
ήμουν Διμοιρία Αναγνωρίσεως και
η αποστολή μου ήταν να είμαι δίπλα
στον διοικητή της ΕΛΔΥΚ. Από εκεί
είδαμε τον σχηματισμό από φά-
λαγγες των Τούρκων στρατιωτών.
Άρχισε να σουρουπώνει, οι όλμοι
συνέχιζαν να χτυπούν το στρατό-
πεδο. Κάποιος φίλος από την Κέρ-
τεζη Καλαβρύτων μου λέει «σκο-
τώθηκε ο Σωτήρης ο Γούργαρης».
Παίρνω και εγώ το όπλο μου και
αρχίζω να τρέχω μέσα στους όλ-
μους. Όταν ξεκίνησε ο πόλεμος εί-

παμε «Παναγία μου, τι έφταιξα να
σκοτωθώ 22 χρονών παιδί» αλλά
αφού η πατρίδα το χρειάζεται δεν
μπορείς να κάνεις πίσω, πρέπει να
τιμήσεις την ιστορία σου και την
πατρίδα σου.
–Σωτήρη, θυμάσαι τι έγινε όταν
τραυματίστηκες;

–Σ.Γ.: Τραυματίστηκα ελαφρά,
είχα εγκαύματα. Με πήγαν στο νο-
σοκομείο στη Λευκωσία και νοση-
λεύτηκα για πέντε ημέρες.

–Π.Ο.: Ο λόχος του Σωτήρη ήταν
ο προμαχώνας. Ήταν η εμπροσθο-
φυλακή που εφαπτόταν και με την
ΤΟΥΡΔΥΚ. Πήγα στο σημείο που
ήταν και έψαχνα να μάθω τι έγινε.
Οι πατεράδες μας ήταν αδελφικοί
φίλοι και τι ομολογία θα έδινα στον
πατέρα του; Τελικά έμαθα ότι δεν
σκοτώθηκε, ξαλάφρωσα και γύρισα
στη θέση μου. Είχε νυχτώσει και
ήταν εμφανές ότι τα τούρκικα στρα-
τεύματα ερχόντουσαν και είχαν βά-
λει το πεζικό μπροστά από τα άρ-
ματα μάχης. Είχαμε στείλει ένα
λόχο μπροστά, αριστερά της ΕΛΔΥΚ,
όμως δεν είχαν εντολές και σχέδιο
μάχης. Εκείνο το βράδυ ήταν η με-
γάλη μάχη της ΕΛΔΥΚ. Κάποια στιγ-
μή οι Τούρκοι έφθασαν δίπλα από
τα συρματοπλέγματα του στρατο-
πέδου. Η εντολή ήταν «μην πυρο-
βολείτε». Το καταλαβαίνεις; Παίρνει
το διοικητήριο ο λοχαγός ο Σπύρος
Αρώνης και του λέει του διοικητή
ότι εάν μου σκοτώσουν έναν άνδρα
τελειώσατε όλοι.Τότε έδωσε διαταγή
να ανοίξουν οι αποθήκες. Φέρανε
όλμους και μέσα στο Κιόνελι έγινε
η νύχτα μέρα. Άρχισαν να τρέχουν
οι Τούρκοι μέσα στον κάμπο, εμείς
αγνοήσαμε τις διαταγές του συν-
ταγματάρχη. Όταν ανοίξαμε πυρ
εκεί άκουσα για πρώτη φορά τον
θρήνο του θανάτου. Να ακούς εκα-
τοντάδες ανθρώπους να ουρλιάζουν
και να επικαλούνται ό,τι μπορείς

να φανταστείς.
–Ήταν δικοί μας;

–Π.Ο.: Δικοί μας, Τούρκοι, γινόταν
ένας χαμός. Ένας φίλος ο Γιώργης
ο Αθανασόπουλος μάς είπε με ποιον
θα πάμε στην περιοχή Κιόνελι να
μαζέψουμε τους στρατιώτες μας
που είχαν πάει εκεί και με εντολή
δεν είχαν οχυρωθεί. Τελικά με έναν
λοχία περάσαμε από το εβραϊκό νε-
κροταφείο που ήταν δίπλα από της
Σόνιας με φακούς. Δεν μπορούσαμε
να σηκωθούμε όρθιοι από τις τρο-
χιοδεικτικές σφαίρες που έπεφταν.
Φθάσαμε στο σημείο και με τους
φακούς φωνάζαμε τους ΕΛΔΥΚά-
ριους να συγκεντρωθούν. Καταφέ-
ραμε 10 με 15 άτομα να τα μετα-
φέρουμε στο διοικητήριο. Αγνοών-
τας διαταγές καταφέραμε και φυ-
λάξαμε το στρατόπεδο της ΕΛΔΥΚ.
–Πότε φύγατε από το στρατόπε-
δο;

–Π.Ο.: Πήγαμε προς τη Μακε-
δονίτισσα. Στο στρατόπεδο έμεινε
ο 4ος λόχος για τη τιμή των όπλων,
ο οποίος στη συνέχεια αποδεκατί-
στηκε. Εκείνο το βράδυ στις 22 Ιου-
λίου ήλθαν τα ελληνικά Νοράτλας.
Ακούσαμε από την πλευρά του αε-
ροδρομίου να γίνονται μάχες. Ακού-
γαμε το βόμβο των αεροπλάνων
και είχε ξεκινήσει αντίσταση από
το έδαφος. Τα χτυπούσε η Εθνική
Φρουρά. Εμείς δεν γνωρίζαμε ότι
έρχονται αεροπλάνα δικά μας. Η
επικοινωνία με τους ασυρμάτους
είχε παρεμβολές. Εγώ έριχνα εκείνο
το βράδυ.
–Έριχνες στα αεροπλάνα τα ελ-
ληνικά;

–Π.Ο.: Ναι, έριχνα, κατανάλωσα
ένα κιβώτιο σφαίρες. Το τι έγινε
την άλλη μέρα το πρωί; Ήμασταν
απαρηγόρητοι. Όταν έμαθα ότι κα-
ταρρίψαμε δικά μας αεροπλάνα
έπαθα και εγώ αυτό που έπαθαν οι
Κύπριοι της Εθνικής Φρουράς που
κλαίγανε με μαύρο δάκρυ. Στις 23
Ιουλίου ήταν η μέρα της σιγής του
θανάτου. Παντού νεκροί, δικά μας
αεροπλάνα καταστραμμένα, στο
στρατόπεδο της ΕΛΔΥΚ δεν μπο-
ρούσες να πλησιάσεις. Το απόγευμα
της23ηςΙουλίου ήλθε η ειρηνευτική
δύναμη για τους νεκρούς. Ήταν
παντού νεκροί. 

Ηταν στρατιώτες
της ΕΛΔΥΚ

το καλοκαίρι του74
Μαρτυρίες Ελλαδιτών για την τουρκική εισβολή τις μάχες στον Γερόλακκο,

τους βομβαρδισμούς και την επιστροφή στην Ελλάδα

Ο Παναγής Ορφανός και ο Σωτήρης Γούργαρης ήταν δύο ΕΛΔΥΚάριοι που ενώ επέστρεφαν στην Ελλάδα γύρισαν και πολέμησαν τους Τούρ-
κους εισβολείς. 49 χρόνια αργότερα θυμούνται όσα έζησαν.

–Πόσο διάστημα έμεινες στην Κύπρο;
–Π.Ο.: Μέχρι τον Οκτώβριο. Γυρίσαμε

Ελλάδα με πλοίο. Ήμασταν όλοι σχεδόν
σαλεμένοι. Οι περισσότεροι πήγαμε σε
ψυχιάτρους, ψυχολόγους. Είχα καλό γιατρό,
μου είπε «δεν θέλω να σε βάλω σε φαρμα-
κευτική αγωγή, γιατί αυτός ο δρόμος θα
είναι χωρίς επιστροφή για τη ζωή σου.
Θέλω να έχεις καλές παρέες, να τραγουδάς,
να γλεντάς και να είσαι πάντα με παρέα
για να σε ελέγχουν», γιατί είχα γίνει ανε-
ξέλεγκτος. Μπορούσα να κάνω φοβερά
και τρομερά πράγματα. Αν κάποιος μου
έλεγε κάτι από το τηλέφωνο, από εκατον-
τάδες χιλιόμετρα μακριά, έπαιρνα ταξί και
πήγαινα να τον βρω για να κάνω φασαρία.
Είχαμε ξεφύγει. Είχαμε κλονισμό νεύρων.
Εγώ δεν αισθανόμουνα καλά. Δόξα τω Θεώ
ηρεμήσαμε, κάναμε οικογένεια, εγώ δεν
περίμενα από την Πολιτεία τίποτα, μου εί-
χαν προτείνει να πάω στη Χωροφυλακή,

δεν ζήτησα ποτέ τίποτα. Όμως δεν άντεξα
την ντροπιαστική συμπεριφορά απέναντι
σε παιδιά που γύρισαν με κομμένα χέρια
και πόδια, δεν υπήρχε η ιατρική φροντίδα

και όπου δόθηκαν κάποιες συντάξεις ήταν
με τον νόμο για τους τραυματίες του 1940.
Δηλαδή το βράδυ που έγινε η μεγάλη επί-
θεση έπρεπε να καθίσουμενα μας σφάξουνε
οι Τούρκοι;

Νεκρός για δύο εβδομάδες
–Σ.Γ.: Όταν τραυματίστηκα, στην Ελλάδα

με είχαν για νεκρό. Μάλιστα δύο στρατιω-
τικοί πήγαν και ενημέρωσαν τον πατέρα
μου και τη μητέρα μου. Μόλις τους είδε ο
πατέρας μου του κοπήκαν τα πόδια. Μετά
μάθανε ότι ζω. Πήρα τηλέφωνο σε ένα
συγγενή μου στην Αθήνα, μετά που βγήκα
από το νοσοκομείο, ο οποίος ειδοποίησε
τους γονείς μου.
–Από την Κύπρο πότε έφυγες;

–Σ.Γ.: Μέσα στον Νοέμβριο επιστρέψαμε
στην Ελλάδα. Πήγαμε στις Κεχριές στην
Κόρινθο. Ήταν κόσμος πολύς που ρωτούσε
για τα παιδιά τους.

«Γυρίσαμε πίσω οι περισσότεροι σαλεμένοι» 

<<<<<<

«Όταν ανοίξαμε πυρ
εκεί άκουσα για πρώτη
φορά τον θρήνο του θα-
νάτου. Να ακούς εκα-
τοντάδες ανθρώπους να
ουρλιάζουν και να επι-
καλούνται ό,τι μπορείς
να φανταστείς».

<<<<<<

Όπου δόθηκαν κάποιες
συντάξεις ήταν με τον
νόμο για τους τραυμα-
τίες του 1940. Δηλαδή
το βράδυ που έγινε η
μεγάλη επίθεση τι έπρε-
πε καθίσουμε να μας
σφάξουν οι Τούρκοι;
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Οι κρούσεις και οι διευθυντές
Σε διαδικασία διαμόρφωσης της δικής
της ομάδας βρίσκεται η νέα πρόεδρος
του ΔΗΣΥ Αννίτα Δημητρίου. Η παραίτηση
της Νατάσας Πηλείδου από τη θέση της
διευθύντριας του κόμματος είχε αναπό-
φευκτα προκαλέσει αμηχανία και στο έμ-
μισθο προσωπικό αλλά και στην ηγεσία,
καθώς έστειλε το μήνυμα πως κάτι δεν
πάει καλά. Όπως μαθαίνουμε κάποια μέ-
λη της ηγεσίας είχαν ανακουφιστεί από
την αποχώρησή της, καθώς συνέδεαν την
παρουσία της με το ενδεχόμενο να διεκ-
δικήσει στις επικείμενες βουλευτικές
εκλογές στην επαρχία Λευκωσίας, αυξά-
νοντας έτσι τον ανταγωνισμό και το ενδε-
χόμενο κάποιοι να μείνουν εκτός. Η θέση
παραμένει κενή, ωστόσο η Αννίτα Δημη-
τρίου έχει μετακινήσει τη στενή της συ-
νεργάτιδα στη Βουλή Σώτια Ζένιου στο
Γραφείο Τύπου του κόμματος. Σε ό,τι
αφορά τον διευθυντή του Γραφείου της,
καθήκοντα αναλαμβάνει ο μέχρι πρότινος
κοινοβουλευτικός συνεργάτης του Νίκου
Τορναρίτη, Ιάκωβος Ιακώβου. Η «Κ» είχε
αποκαλύψει στο παρελθόν πως για την εν
λόγω θέση, είχε δεχτεί κρούσεις ο τέως
επίτροπος του Πολίτη, Παναγιώτης Σεν-
τώνας, ο οποίος και αρνήθηκε. Ο Γιώργος
Γεωργίου, διευθυντής του Γραφείου του
Αβέρωφ Νεοφύτου, μεταφέρεται στο
Πολιτικό Γραφείο του τέως προέδρου του
ΔΗΣΥ. Η πρόεδρος του ΔΗΣΥ διόρισε και
νέο οικονομικό διευθυντή εκ Λάρνακος
ορμώμενο, ο οποίος θα κληθεί να βάλει
τα οικονομικά το κόμματος σε τάξη. 

••••
Ο τέως και η νυν 
Μιλώντας πάντως για τάξη, προφανής
αταξία επικρατεί στην κοινοβουλευτική
ομάδα. Η στήλη δεν αναφέρεται στον με-
γάλο καβγά του βουλευτή του ΔΗΣΥ Νί-
κου Σύκα με τον αναπληρωτή πρόεδρο
Ευθύμιο Δίπλαρο για την υποχρεωτική ια-
τρική εξέταση για όσους μετανάστες δη-
λώνουν ασυνόδευτοι ανήλικοι, αλλά για
την εμφανή σύγκρουση που υπάρχει με-
ταξύ της Αννίτας Δημητρίου και του τέως
προέδρου του κόμματος Αβέρωφ Νεοφύ-
του. Εδώ και καιρό ακούγεται ότι η Συνα-
γερμική πρόεδρος εκφράζει δυσφορία
για το τι βρήκε μπροστά της όμως στα συ-
ναγερμικά πηγαδάκια θεωρούσαν ότι
όλες αυτές οι δεδηλωμένες δυσφορίες
ήταν λίγο πολύ ένα παιχνίδι. Η πρόσφατη
ωστόσο συνάντηση της κοινοβουλευτικής
ομάδας κατέδειξε πως υπάρχουν άλυτα
θέματα μεταξύ τέως και νυν. Σε ό,τι αφο-
ρά την πρόταση νόμου του Πανίκου Λεω-
νίδου για το ιδιοκτησιακό καθεστώς των
ΜΜΕ, ο Αβέρωφ Νεοφύτου πρότεινε να
προστεθεί τροπολογία που να αφορά την
υποχρεωτική καταβολή πόθεν έσχες για
τους ιδιοκτήτες των ΜΜΕ. Κίνηση που
προκάλεσε την οργή της Αννίτας Δημητρί-

ου, τονίζοντάς του ότι αν κάποιοι έχουν
ιδέες να τις καταθέτουν την ώρα που πρέ-
πει και όχι μετά τη σύσκεψη αρχηγών.
«Λίγος σεβασμός δεν βλάφτει» φέρεται
να είπε ο Αβέρωφ Νεοφύτου. 

••••
Οι ΔΗΚΟϊκές ανταρσίες
Μπορεί τα φώτα να στρέφονται καθημε-
ρινά γύρω από τον Δημοκρατικό Συναγερ-
μό και τις δηλώσεις φωτιά που κάνουν
καθημερινά στελέχη του κόμματος, ωστό-
σο σοβαρή πλέον θεωρείται η κρίση εν-
τός του Δημοκρατικού Κόμματος. Η ολο-
μέλεια της 13ης Ιουλίου κατέδειξε με τον
πιο εμφανή τρόπο την απουσία συνεν-
νόησης μεταξύ της ηγεσίας και κάποιων
εκ των βουλευτών. Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ
Νικόλας Παπαδόπουλος είχε ενοχληθεί
σφόδρα με την ανταρσία των τριών βου-
λευτών. Δεν το έκρυψε άλλωστε καθώς η

τοποθέτησή του από το βήμα της Βουλής
είχε ως δέκτες κυρίως τους τρεις βουλευ-
τές του. Υπενθυμίζεται πως ο Ζαχαρίας
Κουλίας απέφυγε να παραστεί στην επί-
μαχη κοινοβουλευτική ομάδα, όταν θα
λαμβανόταν η τελική απόφαση για το πώς
θα ενεργούσε το κόμμα και οι άλλοι δύο
έστειλαν το μήνυμα πως έστω κι αν δια-
φωνούν, δεν αποκλείεται τελικά να συμ-
παραταχθούν με την απόφαση του κόμ-
ματος. Η κίνησή τους να διαφοροποι-
ηθούν είχε προκαλέσει ωστόσο σοβαρές
αντιδράσεις στελεχών και ιδιαίτερα άλ-
λων βουλευτών που ένιωσαν εκτεθειμέ-
νοι. Στο Εκτελεστικό Γραφείο που ακο-
λούθησε το μέλος του Εκτελεστικού Γρα-
φείου του ΔΗΚΟ Χρίστος Ροδιάς ανέφερε
πως τέτοια σοβαρά θέματα όπως αυτό
των εκποιήσεων θα έπρεπε να συζητείται
εκεί και να λαμβανεται και εκεί απόφαση
για το πώς θα κινηθεί το κόμμα, κάτι με το
οποίο συμφώνησε ο Νικόλας Παπαδό-

πουλος. Ο Χρύσης Παντελίδης τού απάν-
τησε με νόημα πως καλό είναι να συζη-
τούνται σοβαρά ζητήματα, ωστόσο αν
αποφασιστεί κάτι από τα συλλογικά όργα-
να, τότε όλοι ανεξαιρέτως θα πρέπει να
τηρούν την απόφαση αυτή και να μην πα-
ραβαίνουν. Ήταν μία αιχμή προς τους
τρεις αποστάτες, οι οποίοι παραβίασαν τη
θέση της κοινοβουλευτικής ομάδας, η
οποία βάσει και της ανακοίνωσης που
έβγαλε για να τους καλύψει προς τους
ψηφοφόρους τους, κατά πλειοψηφία πή-
ρε τη θέση εναντίον της πρότασης νόμου
του ΑΚΕΛ. 

••••
Τα κυβερνητικά τρολ 
Μία σειρά από ψεύτικων λογαριασμών
στο twitter, έχει ανθίσει μετά την εκλογή
του Νίκου Χριστοδουλίδη. Το γεγονός ότι
κτυπούν επί προσωπικού όποιον διαφω-

νήσει με πολιτικές της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη, χρησιμοποιώντας χαρακτη-
ρισμούς θύμισε σε αρκετούς τις συνομι-
λίες που είχε ο Νίκος Χριστοδουλίδης με
τον Μανώλη Κυριάκου και οι οποίες απο-
καλύφθηκαν προεκλογικά από τον «Πολί-
τη», όταν έδινε εντολή να αποδομήσει
συγκεκριμένους δημοσιογράφους όπως
τον Κυριάκο Πιερίδη. Θα ανέμενε κανείς
πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης θα μάθαινε
από το πάθημα Κυριάκου και τον λεκέ
που άφησαν στο αψεγάδιαστο προφίλ
του οι εντολές δημιουργίας ψεύτικων
προφίλ και δολοφονίας χαρακτήρων. Τον
ρόλο Κυριάκου συγκεκριμένο πρόσωπο
που προφανώς δεν είχε πρόβλημα να κά-
νει τη βρώμικη δουλειά. Περισσότερα
όμως, κάποια άλλη στιγμή.  

••••

Τα απόνερα της Bουλής 

Πίστη στο συμφέρον του λαού και όχι των τραπεζών ορκίζονταν μέλη του κοινοβουλίου ενόσω αναδιπλώνονταν ή τηρού-
σαν με κουτοπονηριά αποχή στο επίμαχο θέμα των εκποιήσεων. 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Λίγη ησυχία…
Οφειλόμενη θεωρεί η στήλη μια αναφο-
ρά τιμής και μνήμης σε όλα εκείνα τα
πρόσωπα που το καλοκαίρι του 1974 έχα-
σαν τον κόσμο τους, τη ζωή τους, το είναι
τους το ίδιο. Η πυρόχρωμη Μεσαορία, ο
βαθύσκιωτος Πενταδάκτυλος, η μοσχο-
μυρισμένη Μόρφου, η ανεμόεσσα Καρ-
πασία, πληγώθηκαν ανεπανόρθωτα και οι
πληγές τους χαίνουν ακόμα… Το μάθημα
όμως των ημερών εκείνων αισθάνομαι
πως οι νεότερες γενιές δεν το πήραμε εν
έτει 2023… Και ακόμα ακονίζουμε τα μα-
χαίρια μας, έτοιμοι να γίνουμε αδερφο-
φάδες. Η στήλη πιστεύει πως η ιστορία
δεν γράφεται α λα καρτ, και δεν είναι
γαϊδούρα για να γυρνάει στον αφέντη
της. Καμιά φορά και η σιωπή κάτι λέει.
Αρκούν οι σειρήνες κάθε 15 και 20 του
Ιούλη για να ξυπνάνε μνήμες και ερι-
νύες… Κανείς δεν μας όρισε κριτή Άνω
και Κάτω Κόσμου, για να κρίνουμε αβρό-
χοις ποσί ζώντας και νεκρούς.

Τα καλά να λέγονται Ι
Μαθαίνει η στήλη πως το θέμα της εύρε-
σης οικίας για τον Σύνδεσμο Ευημερίας
Ατόμων με Νοητική Αναπηρία (ΣΕΑΝΑ)
ίσως να βρίσκεται σε καλό δρόμο, μιας
και ο πρόεδρος της Δημοκρατίας και η
υφυπουργός Πρόνοιας κα Ευαγγέλου κι-
νητοποιήθηκαν ή προτίθενται να το κά-
νουν εντός των επόμενων ημερών. Μα-
κάρι να είναι ορθή η πληροφόρηση της
στήλης και να γίνει κάτι, διότι δύο χρόνια
προσπαθειών δεν τα λες και λίγα, για κάτι
που μπορεί να είναι σχετικά απλό. Φυσι-
κά, θα πρέπει ο Σύνδεσμος να στηριχθεί
πολλαπλώς, και όχι με λόγια, αλλά με
πράξεις. Δεν νομίζω ότι λείπει η ευαι-
σθησία στο Προεδρικό, οπότε ευελπι-

στούμε σύντομα να έχουμε νεότερα.
Εδώ θα είμαστε να το παρακολουθούμε
το θέμα. Κα Ευαγγέλου, φροντίστε. 

Τα καλά να λέγονται ΙΙ
Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας μπορεί να
επέλεξε ως υφυπουργό Πολιτισμού τον
κ. Χατζηγιάννη, που τελικά δεν του βγή-
κε, όμως το πρόγραμμα στο Προεδρικό
Μέγαρο για την ημέρα της εισβολής,

ομολογώ ότι ήταν πολύ καλό. Η στήλη
επικροτεί –όχι ότι έχει σημασία– τις επι-
λογές για το πρόγραμμα, και μακάρι ο κ.
Χριστοδουλίδης να εννοήσει επιτέλους
πόση σημασία έχει ο πολιτισμός για τη
χώρα. Και Κύπριους δημιουργούς και νέ-
ους (Κώστα Μαννούρη, Άννα Αβρααμί-
δου, Δέσποινα Καυκαρίδη) είχε το πρό-
γραμμα, και παλαιότερους καταξιωμέ-
νους παλαιότερους (Δέσποινα Μπεμπε-
δέλη). Μακάρι να συνεχίσει το Προεδρι-

κό σε ανάλογες κινήσεις, και γιατί όχι να
αρχίσουν και άλλοι θεσμικοί φορείς της
Πολιτείας παρόμοιες εκλεπτυσμένες
διοργανώσεις.

Λίρας δεν δίδω…
Ήρθε ο Τούρκος πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν στα Κατεχόμενα, και μάλλον
απευθείας από τα Ηνωμένα Αραβικά Εμι-
ράτα. Θα πρέπει να είμαστε διπλά και

τριπλά προσεκτικοί, γιατί δεν αργεί να
ανοίξει μαζί με κάποιο οδόφραγμα και
καμία απευθείας σύνδεση με αραβικούς
τουριστικούς προορισμούς, και δεν θα
ξέρουμε από πού μας ήλθε. Θα ξέρουμε
βέβαια, από πού έρχονται οι τουρίστες
το 2025 στο περίκλειστο Βαρώσι, το
οποίο θα μας μείνει να το λέμε έτσι, αν
και έχει αρχίσει να ανοίγει διάπλατα.
Πάντως, όσο υπερβολή και να ακούγεται
ότι γίνονται ήδη κρατήσεις για ξενοδο-
χεία στην περίκλειστη Αμμόχωστο, μάλ-
λον αυτό σημαίνει τουριστική πολιτική,
με όραμα! Με τέτοιες κινήσεις αλλάζουν
πολλά πράγματα… και μη νομίζουμε πως
ό,τι δεν έγινε με το Κάρμι ή τον Άγιο Επί-
κτητο δεν μπορεί να γίνει με την Αμμό-
χωστο…

Οικονομία=αρετή
«Κάθε νοικοκυριό πρέπει να κοιτάξει τα
του οίκου του και να κάνει οικονομία
στην ενέργεια που καταναλώνει», τάδε
έφη ο υπουργός Ενέργειας Γιώργος Πα-
παναστασίου και εγώ λέω ευτυχώς που
υπάρχει ακόμα έγνοια για τον συνάν-
θρωπο, να έχεις έναν ώμο να κλάψεις,
κάποιον να σου δώσει μια συμβουλή.
Εμείς έχουμε κοτζαμάν υπουργό να μας
συμβουλεύει και αν δεν ήταν αυτός να
μας πει ότι στους 45 βαθμούς κελσίου θα
πρέπει να είμαστε οικονόμοι και να προ-
σέχουμε θα είχαμε τα κλιματιστικά μας
αναμμένα και θα τρέχαμε στα λιβάδια για
να ιδρώσουμε και μετά να χαρούμε τη
δροσιά… όσο για κάποια ελπίδα ότι η κυ-
βέρνηση θα κάνει κάτι για τα νοικοκυ-
ριά… μου θύμισε την ατάκα του Μίμη
Φωτόπουλου… «λίρες δεν δίδω»… Τελι-
κά αυτός ο τόπος δεν θα δει ποτέ δροσιά
και όποιος αντέξει!

Οφειλόμενη θεωρεί η στήλη μια αναφορά τιμής και μνήμης σε όλα εκείνα τα πρόσωπα που το καλοκαίρι του 1974 έχασαν
τον κόσμο τους, τη ζωή τους, το είναι τους το ίδιο.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

«Πρέπει το κάθε νοικοκυριό να κοι-
τάξει τα του οίκου του, να κάνει την
οικονομία ενέργειας που χρειάζεται
κι εμείς θα δούμε τα σχέδια που
υπάρχουν από το Υπουργείο». Αυτές
είναι μερικές από τις προτάσεις του
υπουργού ενέργειας Γιώργου Παπα-
ναστασίου προς τους πολίτες που
προσπαθούν να επιβιώσουν στους 43
βαθμούς Κελσίου με το κόστος του
ηλεκτρικού ρεύματος να συνεχίζει να
καλπάζει. Καμία αναφορά στο υψηλό
κόστος ενέργειας, στην πολύμηνη
αναμονή για εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκών ή σε όσους επιθυμούν να εκ-
μεταλλευτούν τα σχέδια του υπουρ-
γείου αλλά δεν τους περισσεύουν
χρήματα. Επίσης… κουβέντα για το
ότι αργήσαμε ως κράτος να παρέχου-
με φθηνή ενέργεια στους πολίτες.
Μόνο φειδώ για τα νοικοκυριά. Μάλι-
στα για να μην αφήσει καμία χαραμά-
δα ελπίδας ξεκαθάρισε ότι από πλευ-
ράς της κυβέρνησης, στην παρούσα
φάση «δεν θα κάνουμε κάτι».

Γιώργος Παπαναστασίου

Υπουργός Ενέργειας,
Εμπορίου και Βιομηχανίας
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Η Κομισιόν ανακοίνωσε
τον Ιούνιο του 2021 ότι δρο-
μολογεί σταδιακά, μέχρι και
το 2027, το «τέλος των χρό-
νων των κλουβιών» (end of
cage age), υλοποιώντας τη

δέσμευσή της να τερματίσει τη χρήση τους,
για όλα τα ζώα φάρμας. Η απόφαση των
Βρυξελλών είχε ανακοινωθεί σε κοινή συ-
νέντευξη Τύπου της Επιτρόπου Υγείας Στέλ-
λας Κυριακίδου και της αντιπροέδρου της
Κομισιόν Βέρα Γιούροβα και εκτιμάται ότι
θα έχει ως αποτέλεσμα τον τερματισμό της
χρήσης κλουβιών για 300 εκατομμύρια
χήνες, πάπιες, χοίρους, μοσχάρια, λαγούς
και άλλα ζώα φάρμας, μέχρι το 2027. Η από-
φαση αυτή, έτυχε θετικής υποδοχής για
ευνόητους λόγους, καθώς πλέον εκατομμύρια
ζώα φάρμας θα ζούνε ελεύθερα και όχι έγ-
κλειστά μέσα σε κλουβιά.

Κι ενώ οι Βρυξέλλες θέτουν τους δικούς
τους στόχους για την καλύτερη διαβίωση
των ζώων φάρμας, δρομολογώντας τη στα-
διακή απαγόρευση της χρήσης κλουβιών,

η Κύπρος επιδιώκει να θεσμοθετήσει τη
δυνατότητα μόνιμου εγκλεισμού ζώων σε
κλουβιά. Και δη κατοικίδιων, των σκύλων.
Αφαιρώντας ουσιαστικά την έννοια του κα-
τοικίδιου από τους σκύλους και δίνοντας
δικαίωμα σε όσους επιθυμούν και κυρίως
στους κυνηγούς (που διαθέτουν χιλιάδες
ψήφους), να τοποθετούν τους σκύλους μέσα
σε κλουβιά, τα οποία θα αποτελούν την μό-
νιμή τους κατοικία. Σε μια φυλακή για όλη
τους τη ζωή. Με τις ευλογίες του κράτους
και των συντεταγμένων του οργάνων. 

Και έτσι λοιπόν, οδεύουμε σε άλλες εποχές,
καθώς ο υπουργός Γεωργίας Πέτρος Ξενο-
φώντος και ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
δείχνουν έτοιμοι να μας επιβάλουν έναν
εκτρωματικό Κανονισμό, τον οποίο είχε
δρομολογήσει η προηγούμενη κυβέρνηση.
Υιοθέτησαν το απαράδεκτο πλαίσιο «των
προηγούμενων», χωρίς καν να μπουν στον
κόπο να το αξιολογήσουν, όπως θα όφειλαν
και όπως θα ανέμενε κανείς. Και το έστειλαν
ήδη στη Βουλή, με τις διαστάσεις των κλου-
βιών, συνηγορώντας στην εγκαθίδρυση

ενός καθεστώτος μόνιμης φυλάκισης των
σκύλων. Παραπέμποντας σε εποχές, όταν
η υποδουλωση των ζωων δεν ήταν απλώς
ο κανόνας, αλλά και το «μοντέλο» που ακο-
λουθήθηκε και για την ανθρωπινη δουλεια.
Άλλωστε, δεν είναι τυχαία η διασύνδεση
των δύο, σε αντιρατσιστικές διαδηλώσεις,
με κοινά μηνύματα και παραλληλισμούς
γύρω από την εν λόγω ανθρώπινη συμπε-
ριφορά. Μηνύματα βεβαίως που εκπέμπονται
σε άλλα μέρη του πλανήτη. Αλλά όχι στην
Κύπρο, όπου το κράτος και η συντριπτική
πλειοψηφία των κομμάτων θέλουν κλουβιά
για τους σκύλους, επιφυλάσσοντας στα ζωά-
κια, τη στέρηση της ελευθερίας τους. Διά
βίου.  Η απόφαση λοιπόν που δρομολογείται,
για εγκλεισμό των σκύλων σε κλουβιά, ανα-
μένεται να τεθεί προς συζήτηση στη Βουλή,
το φθινόπωρο. Με τους πλείστους πλέον
να επικεντρώνονται, όχι στην ουσία του
θέματος, αλλά μόνο στις διαστάσεις. Πόσα
εκατοστά μήκος και πόσα εκατοστά πλάτος
θα είναι το κλουβί-φυλακή ενός σκύλου.
Και ως είθισται στην Κύπρο, κάποιοι θα θε-

ωρήσουν «μεγάλα» τα κλουβιά, και έτσι θα
επιχειρήσουν να καθησυχάσουν και τη συ-
νείδηση όσων ενίστανται σε τέτοιες απάν-
θρωπες αποφάσεις. Τι θα μπορούσε να γίνει;
Προφανώς, να αλλάξουμε μυαλά. Και μέχρι
να γίνει αυτό, είτε ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης θα πρέπει να καλέσει τον υπουργό
του να «μαζέψει» τον εκτρωματικό Κανο-
νισμό. Είτε, θα πρέπει να επανέλθει στο
τραπέζι και να εγκριθεί η τροπολογία του
Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, των Οικολόγων,
για οριστική κατάργηση των κλουβιών. Η
οποία δυστυχώς, είχε απορριφθεί, από όλα
τα υπόλοιπα κοινοβουλευτικά κόμματα, τα
οποία δείχνουν έτοιμα να συναινέσουν στο
έγκλημα των κλουβιών, εγκρίνοντας μια
νομοθεσία με δύο βασικά χαρακτηριστικά: 

• Το πρώτο είναι η «εξυπηρέτηση» των
κυνηγών, στην οποία στοχεύει η δρομολο-
γούμενη εγκληματική νομοθεσία των κλου-
βιών. Και επειδή η «εξυπηρέτηση» είναι
ίσως η βασικότερη έννοια της πολιτικής
ζωής αυτού του τόπου, τα πλείστα κοινο-
βουλευτικά κόμματα, χορεύουν στους ρυθ-

μούς 40 χιλιάδων κυνηγών, οι οποίοι ως
γνωστόν ελέγχουν σημαντικό αριθμό ψήφων
και όπως λέγεται, «βγάζουν πρόεδρο». Έτσι
λοιπόν, τα κοινοβουλευτικά κόμματα, με
εξαίρεση προς το παρόν τους Οικολόγους,
«εξυπηρετούν» τα «θέλω» των κυνηγών,
κάποιοι εκ των οποίων έχουν μεγάλο αριθμό
σκυλιών και συνεπώς «εξυπηρετούνται» με
τη θεσμοθέτηση των κλουβιών. 

• Το δεύτερο χαρακτηριστικό στοιχείο
της δρομολογούμενης νομοθεσίας, είναι η
απανθρωπιά. Σε τέτοιο βαθμό, ώστε να μη
χρειάζεται επεξήγηση. 

Σημείωση: Το ΑΚΕΛ που εμφανίζεται προ-
οδευτικό και υποστηρικτικό έναντι στα δι-
καιώματα των ζώων, γιατί δεν ψήφισε την
κατάργηση των κλουβιών; Ο ΔΗΣΥ θα ασκή-
σει υπεύθυνη αντιπολίτευση ή θα συνεχίσει
την ανεύθυνη συμπολίτευση και στο ζήτημα
αυτό; ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ και ΕΔΕΚ; Κανείς δεν
ντρέπεται; 

Κύριε πρόεδρε, σε τι μας φταίνε τα ζωάκια; 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Είχαν την τιμητική τους οι ποιητές τη βδο-
μάδα που πέρασε. Ειδικά την Πέμπτη, ανή-
μερα της επετείου της εισβολής, θυμήθηκα
εκείνο το παλιό «κάθε σπίτι και κάστρο».
Κάθε ανάρτηση και στίχος, από ανθρώπους
που ζήτημα είναι αν έχουν μια συλλογή

ποιημάτων της προκοπής στις βιβλιοθήκες τους. Δεν θέλω
να είμαι ισοπεδωτικός, μάλλον είμαι επηρεασμένος από
το ότι άκουσα ένα ραδιοφωνικό παραγωγό να αναφέρεται,
με περισπούδαστο ύφος, στον Κώστα… Μάντη. Για γέλια
είμαστε ή για κλάματα αλήθεια; Ας αφήσουμε το ερώτημα
να αιωρείται για να επιστρέψουμε στη σοφία των ποιητών. 

Έναν από αυτούς θα επικαλεστώ και εγώ. Έναν από
τους πιο σημαντικούς κι ας μην είναι τόσο δημοφιλής
στις αναζητήσεις του Google search. «Οι λέξεις» είναι ο
τίτλος του ποιήματός του που δημοσιεύτηκε στη Συλλογή
«Ποιήματα» του 1975. Γράφει λοιπόν ο σπουδαίος Λεύκιος
Ζαφειρίου: «Ωστόσο εγώ θα επιμένω να λέω την ελευθερία
ελευθερία, το φόνο φόνο, την ενοχή ενοχή, μ’ ένα πείσμα
τρελού που σκαλίζει στον τοίχο τ’ όνομά του με τα νύχια».
29 λέξεις μόνο χρειάστηκε ο ποιητής για να εκφράσει με
σαφήνεια αυτό που συζητήθηκε κατά κόρον τις τελευταίες
ημέρες: την προσβολή της μνήμης όσων θυσιάστηκαν
για την υπεράσπιση της δημοκρατίας, με αφορμή την
απόδοση τιμών σε εκείνους που επιχείρησαν να την κα-
ταλύσουν.

Ένας τρόπος υπάρχει για να μην καταλήξουμε ένας
λοβοτομημένος λαός που παπαγαλίζει στιχάκια, ενώ βου-
λιάζει στη λήθη: να κυριολεκτούμε. Να ξέρουμε τι σημαίνει
ελευθερία, φόνος και ενοχή. Να μη φοβόμαστε να αρ-
θρώσουμε τις λέξεις. Και να θυμόμαστε πως τίποτε σε
αυτό τον τόπο δεν έγινε τυχαία. Γιατί όσο δύσκολο είναι
να πιστέψουμε πως «μας τους έφερε η αγαπημένη θάλασσα
της Κερύνειας» άλλο τόσο δύσκολο είναι να θυμόμαστε
πως οι άνεμοι που άνοιξαν τα πανιά τους φύσηξαν τη 15η
Ιουλίου. Με αυτουργούς προδότες εγκληματίες. Και θύματα
αθώους. Αναφέρει κάτι πολύ ενδιαφέρον ο ιστορικός
Πέτρος Παπαπολυβίου σε μελέτη του: «… εάν αθροίσουμε
όλους τους νεκρούς κατά την προσπάθεια επιβολής των
στρατιωτικών κινημάτων της νεοελληνικής ιστορίας στον
20ό αιώνα, από το 1909 μέχρι και το 1967, δεν φτάνουν
τους 94 που καταγράφηκαν κατά τις 15-18 Ιουλίου 1974
στην Κύπρο».  Τη μνήμη αυτών των 94 νεκρών προσέβαλε
ο υπουργός Μεταφορών, εκπροσωπώντας την κυβέρνηση,
με την κατάθεση στεφάνου στους τάφους των καταδρομέων
που σκοτώθηκαν κατά την επίθεση στο Προεδρικό. Αλλά
προσέβαλε επίσης και όλους τους δημοκρατικά σκεπτό-
μενους πολίτες οι οποίοι αρνούνται να κάνουν γαργάρα
τα εγκλήματα κατά της δημοκρατίας εν ονόματι τάχαμου
της ενότητας. «Δεν είμαι εδώ για να δικαιολογήσω τα αδι-
καιολόγητα, για να δικαιολογήσω όλους αυτούς που εμ-
πλέκονται στο προδοτικό πραξικόπημα» δήλωσε ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας. «Είμαι εδώ για να ενώσω τον κυπριακό
λαό, να πορευτούμε από κοινού, για να πετύχουμε αυτό
που θεωρώ για όλους μας ότι είναι ο υπ’ αριθμόν ένα
στόχος, η απελευθέρωση, ο τερματισμός από την κατοχή
και η επανένωση της πατρίδας μας». 

Θα έπρεπε να γνωρίζει όμως ο Πρόεδρος ότι λαός χωρίς
μνήμη δεν είναι σε θέση να διεκδικήσει ούτε απελευθέρωση
ούτε τερματισμό της κατοχής. Με γενικόλογες αναφορές
και κάποιες αναρτήσεις συναισθηματικών στίχων το μόνο
που καταφέρνουμε είναι να ρίξουμε νερό στον μύλο της
λήθης. Εκτός και αν αποφασίσουμε να σκαλίσουμε τον
τοίχο με τα νύχια και να χαράξουμε τις λέξεις που δεν
πρέπει να ξεχνάμε. Μόνο έτσι μαθαίνεται η Ιστορία. Και
μόνο έτσι κλείνουν οι ανοιχτοί λογαριασμοί με όσους η
εγκληματική τους δράση μας κόστισε μισή πατρίδα. 

Η κυβέρνηση έχει υποχρέωση να δώσει το παράδειγμα.
Να κάνει αυτό που δεν έκαναν οι προηγούμενοι. Να
τραβήξει τη γραμμή που χωρίζει ένα ευνομούμενο κράτος
από τη δράση των παρακρατικών. Αποτελούμε άλλωστε
θλιβερή εξαίρεση και παγκόσμια πρωτοτυπία: ένα κράτος
που τιμά αυτούς που συνήργησαν στην πραξικοπηματική
κατάργησή του. Σκεφτείτε την επίσημη Ελλάδα να τιμά
τους συνταγματάρχες της χούντας. Ή την επίσημη Ισπανία
να καταθέτει στεφάνια στους συνεργάτες του Φράνκο.
49 χρόνια μετά είναι καιρός να σταματήσει αυτή η ντροπή
και εδώ. 

Οι ανοιχτοί
λογαριασμοί

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Η μεσπιλιά σου μαράθηκε. Πρώτα αρ-
ρώστησε και μετά μαράθηκε. Δεν μπο-
ρούσε να τη σώσει είπε ο Σαλίμ. Προ-
σπάθησε αλλά δεν τα κατάφερε. Στη
θέση της τώρα μεγαλώνει μια μαραπε-
λιά. Κόκκινες μαραπέλες. Μικρές στρογ-

γυλές σαν μπάλες χριστουγεννιάτικου δέντρου. Ο
Σαλίμ μου είπε να κόψω μπόλικες και να τις φέρω
πίσω μαζί μου. Δεν έκοψα παρά μόνο μια-δυο, τις
έφαγα επί τόπου και έφτυσα το κουκούτσι στο χώμα.
Ο Σαλίμ σε θυμότανε, και μένα με θυμήθηκε, «εσύ
δεν ήσουν που ήρθες τότε μαζί του;».

Εγώ ήμουν που ήρθα τότε μαζί του μόνο που το
τότε δεν υπάρχει πια, για πάντα, ολοκληρωτικά. Με
ρώτησε πού είσαι, γιατί δεν πας πια να δεις το σπίτι
σου, το σπίτι σου, έτσι είπε, αποξενωμένος κι αυτός
από τον εαυτό του, αποξενωμένος όσο εσύ. «Πριν
ερχότανε συχνά εδώ απέξω ο πατέρας σου με ένα
γκρίζο αυτοκίνητο». Τραβούσες, είπε, φωτογραφίες.
Το σπίτι; Τη μεσπιλιά; Και το σπίτι και τη μεσπιλιά;
Τι τραβούσες; «Τις έβγαζε από το αυτοκίνητο». Δεν
κατέβαινες, είπε, έσβηνες τη μηχανή, άνοιγες το
τζάμι και φωτογράφιζες. Και ύστερα έφευγες. Εκείνος
σε κοιτούσε από το παράθυρο του παιδικού σου υπνο-
δωματίου, μπορεί όμως και να ήτανε από το άλλο,
της κρεβατοκάμαρας της γιαγιάς, τι σημασία έχει,
όποιο και να ήταν, κομμάτι σου η θέα όλων τους.
Μια μέρα, από κείνες που εσύ φωτογράφιζες και
κείνος σε κοιτούσε, σκέφτηκε να σου φωνάξει να
κατέβεις για καφέ, δεν σου φώναξε, ήθελε, είπε, να
σε αφήσει στην ησυχία σου. Ποια ησυχία σου; Το
νερό σταμάτησε να τρέχει στα πετραύλακα, διασω-
ληνώθηκε το νερό, κανένας ήχος τρεχάμενου νερού
κι αυτή την ησυχία δεν την άντεχες. Δεν την άντεχες
από τότε που την είδες, όταν μαζί πήγαμε στο σπίτι,
πρώτη φορά μετά από τόσα χρόνια.

Το νερό των αυλακιών που σταμάτησε να τρέχει,
εκείνο σε λύγισε. Στ’ άλλα κρατήθηκες όρθιος. Δεν
μου είπες ότι πήγαινες μόνος σου μετά και φωτογρά-
φιζες. Ούτε και τις φωτογραφίες που τραβούσες μου
τις έδειξες ποτέ. Καταλαβαίνω. Το πένθος είναι προ-
σωπική υπόθεση. Απόλυτα μοναχική. Και ψέμα πως
ο χρόνος θεραπεύει. Φριχτό ψέμα. Οι ρίζες μένουν
άνυδρες. Στάσιμη ξηρασία, ακίνητη. Ο Σαλίμ επιμένει
να μου φτιάξει καφέ, με ρωτά πού είσαι, του είπα
πως πέθανες, εδώ και τρία χρόνια δεν είσαι πια στη
ζωή, λυπήθηκε το είδα στην έκφρασή του πως λυ-
πήθηκε. Με πλησίασε και έβαλε το χέρι του στον
ώμο μου, ήθελα να κλάψω αλλά συγκρατήθηκα. Έκλα-
ψα μετά, όταν διέσχισα τα μωσαϊκά του σαλονιού.
Ξυπόλητη τα διέσχισα. Έβγαλα τα παπούτσια μου
και παρακαλούσα να νιώσω στις γυμνές μου πατούσες
την υγρασία των νεροπηγών, κάπου εκεί κάτω, μέσα
στους αρμούς θα υπάρχουν ακόμα αδιόρατες σταγόνες.
Σταγόνες του παιδικού σου εαυτού. Ποτέ πριν δεν
δοκίμασα να σε φανταστώ να μπουσουλάς και να
διασχίζεις το σαλόνι. Ξυπόλητη τώρα σ’ αυτά τα μω-
σαϊκά δεν τη χρειαζόμουν τη φαντασία. Αργά το περ-
πάτησα το πάτωμα μέχρι το πίσω περβόλι, δεν βια-
ζόμουν, γιατί να βιαστώ, ο χρόνος έφυγε. Χάθηκε.
Αρρώστησε και μάρανε.

Όπως τη μεσπιλιά σου. Εκεί έκλαψα. Στο πίσω
περβόλι. Με τις λεμονιές και τις δίφορες μανταρινιές
σου ανεπανόρθωτα απούσες. Τις αγαπούσες τις
δίφορες μανταρινιές, σε μάγευε η σοφία τους. Δεν
με είδε κανείς που έκλαψα. Δεν υπήρχε κανείς να με
δει. Τίποτα δίφορο. Γιατί ερχόσουνα μόνος σου και
φωτογράφιζες το σπίτι; Τι ήθελες να φωτογραφίσεις;
Την περιοχή της νοσταλγίας σου; Ή τη νοσταλγία
της περιοχής σου; Ίσως και να μην έπρεπε να συγ-
κρατηθώ. Ίσως να έπρεπε να κλάψω προτού διασχίσω
τα μωσαϊκά. Προτού διασχίσω τον διάδρομο. Προτού
φτάσω στο πίσω περβόλι. Τώρα το μετανιώνω. Εκείνη
την ώρα δεν το σκέφτηκα. Ούτε και τώρα το σκέφτηκα.
Το ένιωσα σαν ρίγος. Πως αν έκλαιγα στο ώμο του
Σαλίμ ίσως να έφτανε κοντά σου ταχύτερα μια δροσιά.
Έφυγες τόσο άνυδρος.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Γράμμα
στον πατέρα

(49 χρόνια μετά)

elenixenou11@gmail.com
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Φιλιππινέζα φοράει φόρεμα από αποξηραμένα κοτσάνια υάκινθου κατά τη διάρκεια του Φεστιβάλ
Νούφαρων στην πόλη Las Pinas των Φιλιππίνων. 

«Ουαί και αλλοίμονο, αν η πολιτική
μετατραπεί σε επιστήμη, δεν θα
υπάρχει σταματημός» έλεγε την
προηγούμενη βδομάδα από το βή-
μα της Βουλής ο  Ανδρέας Θεμι-
στοκλέους, όταν συζητούσαν το

επίμαχο θέμα των εκποιήσεων. Ήταν μία προ-
ειδοποιητική βολή προς τους βουλευτές και την
στάση που θα τηρούσαν, υπενθυμίζοντάς τους
πως δεν είναι διορισμένοι από τον Σύνδεσμο
Τραπεζών Κύπρου αλλά είναι αντιπρόσωποι
του λαού και αυτόν, όφειλαν να εξυπηρετούν.
Εξηγούσε ότι παρά το ότι η πλειοψηφία των
βουλευτών θεωρούσε θέσφατο ό,τι τους έλεγαν
«οι πάνσοφοι διοικητές με 17 πτυχία και 20 δη-
μοσιεύσεις» και το «κατάπιναν αμάσητο» επί
μνημονίου, η Κύπρος ακόμη και σήμερα δεν
εξήλθε πλήρως της κρίσης.

Η τοποθέτηση του επανέφερε  αναμφίβολα
τις μνημονικές μνήμες  και δυστυχώς υπενθύμισε
το πόσο ανεπαρκής φάνηκε τότε και η Βουλή.
Τότε που καταψήφιζαν με ευκολία νομοσχέδια
για να γυρίσουν τα μεσάνυχτα –πανικόβλητοι
υπό τον φόβο της κατάρρευσης– να τα υπερ-
ψηφίσουν. Τότε που διάβαζαν ώς τη σελίδα 63,
ψήφιζαν και στη συνέχεια διαμαρτύρονταν πως
είχαν παραπλανηθεί. Τότε που ήθελαν να στεί-
λουν ηχηρό μήνυμα στην Τρόικα μέσα από κου-
τοπονηριές και ψευτοτροπολογίες. 

Όμως αυτό που εκτυλίχθηκε στη Βουλή
εκείνη τη μέρα κατέδειξε πως τίποτα δεν άλλαξε
σε θέμα τακτικισμού την τελευταία δεκαετία.
Αυτό δεν έχει να κάνει με το αν κάποιος συμ-
φωνούσε ή όχι με την επίμαχη πρόταση νόμου
που συνδιαμόρφωσαν οι 33 βουλευτές. Σημασία
έχουν οι σκοπιμότητες πίσω από την παράσταση
που στήθηκε όλες εκείνες τις μέρες. Ο Αλέκος
Τρυφωνίδης που ολοφυρόταν για τις κακές τρά-
πεζες, ο Αλέκος Τρυφωνίδης που συνδιαμόρφωσε
με το κόμμα του την επίμαχη πρόταση θυμήθηκε
την ώρα της Ολομέλειας να αλλάξει γνώμη και
να αποσύρει την υπογραφή του κόμματός του
καθώς αυτό όπως είπε θα οδηγούσε την κυπριακή
οικονομία σε περιπέτειες. Ελπίζουμε ο κατά τα
άλλα ταύρος μαινόμενος Τρυφωνίδης στην Επι-
τροπή Οικονομικών και αρνάκι στην Ολομέλεια,
όντως να άλλαξε γνώμη σκεπτόμενος το δημόσιο
συμφέρον και όχι να ήταν όπως διαρρέεται ένα
καλοστημένο σχέδιο εκβιασμού της ΔΗΠΑ  που
ήθελε «να δώσει 2-3 χαστούκια στον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη ούτως ώστε να τη λαμβάνει περισ-
σότερο υπόψη». Ο Παύλος Μυλωνάς, ο οποίος
συνυπέγραφε με άλλους δύο συναδέλφους του
του ΔΗΚΟ την πρόταση, μας έλεγε ενώπιον της
βουλής πως έχει θέμα συνείδησης για το αν θα

ψηφίσει ή όχι και πως θα μας ενημερώσει στη
συνέχεια για να έχει τάχα μου «suspense» η
Ολομέλεια. Και κυρίως το αλαλούμ με τον Μαρίνο
Σιζόπουλο. Που ενώ συνυπέγραφε την επίμαχη
πρόταση, στο παρασκήνιο συμφωνούσε με τα
άλλα δύο συγκυβερνώντα κόμματα πως θα την
καταψηφίσει. Και τελικά τη μΊα ψήφιζε υπέρ
της και στη συνέχεια αποχή! Μία εικόνα που
έστελνε το μήνυμα πως εκ του ασφαλούς και
κουτοπόνηρα καταψήφιζαν για να κερδίσουν
πολιτικούς πόντους και ήταν έτοιμοι να απέχουν
στο ενδεχόμενο που η πρόταση θα μπορούσε
να υπερψηφιστεί. 

Τώρα που καταλάγιασε η σκόνη των όσων
εκτυλίχθηκαν την περασμένη βδομάδα με τις
εκποιήσεις, καλό είναι να δούμε και τη μεγα-
λύτερη εικόνα. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
θα πρέπει να συνυπολογίσει πόσο αξιόπιστοι
συνεταίροι είναι και πόσο θα τον στηρίξουν
στις πραγματικά δύσκολες στιγμές. Οι εκβιασμοί
στους διορισμούς, οι επικίνδυνοι ακροβατισμοί
στο ζήτημα των εκποιήσεων είναι τα συμπτώματα
μΙας εξόχως προβληματικής συμμαχίας. 

Και τα όσα εκτυλίχθηκαν στη βουλή είναι
μάλλον ένα trailerτων όσων θα διαδραματιστούν
μόλις υπάρξουν εξελίξεις στο κυπριακό. Γιατί
ενώ ο Νίκος Χριστοδουλίδης διακηρυκτικά δη-
λώνει έτοιμος για επανέναρξη των συνομιλιών
και συνέχιση από εκεί που μείναμε, ερώτημα
είναι πόσο έτοιμοι είναι να τον στηρίξουν οι
συνοδοιπόροι του. Θα δεχτεί άραγε ο Μαρίνος
Σιζόπουλος διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία;
Θα συμφωνήσει ο Νικόλας Παπαδόπουλος με
τις επιτευχθείσες συγκλίσεις; Και αν ο ίδιος συ-
ναινέσει, θα μπορέσει άραγε να πείσει το κόμμα
του, όταν πριν λίγες μέρες αδυνατούσε να πείσει
τρεις βουλευτές του πόσο «επικίνδυνη για την
οικονομική σταθερότητα» ήταν η πρόταση που
συνυπέγραφαν; Οι φανφάρες περί διάσωσης
του δανειολήπτη θα μετατραπούν σε κινδυνο-
λογία εθνικού αφανισμού. Θα θυμηθούν ότι
όλοι οι πρόσφυγες πρέπει να πάνε στα σπίτια
τους, θα μας εξηγήσουν ότι η διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία είναι ρατσιστική και θα μας
οδηγήσουν σε ακόμη μία ήττα. Την ήττα που
ισοδυναμεί με τον δικό μας συμβιβασμό για την
απώλεια της μισής μας πατρίδας.

Ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους ανησύχησε μπας
και η πολιτική μετατραπεί σε επιστήμη. Αυτό
που έπρεπε να ανησυχεί όλους εμάς που τους
παρακολουθήσαμε είναι πως μέρος του πολιτικού
συστήματος, τείνει να μετατρέψει την πολιτική
σε τυχοδιωκτισμό. Και τον λαϊκισμό σε επιστήμη.  

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οι μικροπολιτικοί

economidoum@kathimerini.com.cy
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«Σ κοπός του (σκηνοθέτη)
δεν είναι να αντιγράψει
ένα κατ’ εικασίαν θέαμα,

αλλά το θέαμα τούτο να το αναδη-
μιουργήσει, συντηρώντας την επα-
φή με το πνεύμα του τραγικού με
όλα τα σεμνά μέσα του νεότερου
θεάτρου...». Αντιγράφω από την
επιφυλλίδα του Αιμίλιου Χουρμού-
ζιου, δημοσιευμένη στο φύλλο της
«Καθημερινής» την 8η Σεπτεμβρίου
1955. Επανακυκλοφόρησε μαζί με
την προχθεσινή «Καθημερινή»
στην αγαπημένη μου σειρά με τα
ιστορικά της φύλλα. Και αναφέρο-
μαι σ’ αυτό για να υπενθυμίσω
στους σύγχρονους σκηνοθέτες ότι
δεν ανακάλυψαν οι ίδιοι την πυ-
ρίτιδα. Κοινώς δεν είναι οι πρώτοι
που οφείλουν να εκσυγχρονίσουν
το αρχαίο δράμα –τραγωδία και
κωμωδία– προκειμένου να το πα-
ρουσιάσουν στο σύγχρονο κοινό.
Είναι ένα ζήτημα που έχει απασχο-
λήσει επαρκώς τον εικοστό αιώνα,
τον αιώνα που ο σκηνοθέτης έμαθε
να παίζει τον πρώτο ρόλο στη «θε-
ατροπραξία» – όπως την αποκαλεί
ο φίλος Βασίλης Παπαβασιλείου.
Εχουν δοθεί πολλές απαντήσεις.
Κι αν μιλάμε για κωμωδία δεν μπο-
ρώ να ξεχάσω τους κορυφαίους
«Ορνιθες», με τη σύμπραξη του
Κουν, του Χατζιδάκι και του Τσα-
ρούχη, ή την εντυπωσιακή «Ου-
τοπία» του Ρονκόνι, μια συρραφή

από κομμάτια του Αριστοφάνη σε
σκηνικό Ιταλίας του νεορεαλιστικού
κινηματογράφου. Θα μου πείτε ότι
δεν πρέπει να ξεχνάω τη «Λυσι-
στράτη» με τη Βουγιουκλάκη, η
οποία είτε έπαιζε Δαλιανίδη είτε
Αριστοφάνη την ίδια απήχηση είχε.
Και δεν πρέπει να ξεχνάω τις άπει-
ρες προσπάθειες μεταφραστών και
σκηνοθετών να βάλουν εμβόλιμα
επεισόδια της επικαιρότητας για
να βγάλουν γέλιο.

Τα θυμήθηκα όλ’ αυτά με αφορ-
μή τους «Σφήκες» στην Επίδαυρο
και τους αφρούς που ξεσήκωσαν.
Υπήρξαν αρκετές αντιδράσεις στο
σημείωμά μου της περασμένης Τε-
τάρτης, εκ των οποίων ξεχωρίζω
δύο. Η πρώτη που με χαρακτηρίζει
άσχετο με το θέατρο. Δεκτόν. Είμαι
άσχετος διότι δεν πήγα να δω την
παράσταση, όπως δεν έχω δει καμία
παράσταση της κ. Κιτσοπούλου
για λόγους αυτοπροστασίας. Εξάλ-
λου εξέφρασα τις απόψεις μου για
τα όρια που σου επιβάλλουν οι λε-
γόμενοι κλασικοί. Εάν δεν αποδέ-
χεσαι αυτά τα όρια, τότε για ποιον
λόγο χρησιμοποιείς την υπογραφή
του ταλαίπωρου Αριστοφάνη. Αν
μπορείς κάνε μια δική σου κωμωδία
πάνω στο θέμα της δικομανίας. Θα
μου πείτε, δεν θα πας στην Επί-
δαυρο. Οπου η αδυναμία συνδυά-
ζεται με την πονηρία. Η δεύτερη
άποψη είναι ότι θα έπρεπε να εί-

μαστε ευγνώμονες διότι επιτέλους
έγινε μια δημόσια συζήτηση για
την τέχνη. Αν η δημόσια συζήτηση
για την τέχνη γίνεται γύρω από τις
φαντασιώσεις τού οποιουδήποτε
θέλει να προκαλέσει την προσοχή
μας με κάθε τρόπο, τότε ας ρίξουμε
στο τραπέζι και τις επιστολές του
Ιησού του κ. Βελόπουλου.

Το παράθεμα του Αιμίλιου Χουρ-
μούζιου, αλλά και ολόκληρη η επι-
φυλλίδα την οποία σας συνιστώ
να διαβάσετε, είναι μια απόδειξη
ότι κάποτε γινόταν, ακόμη και στη
χώρα μας, δημόσια συζήτηση για
την τέχνη. Πότε απέσβετο το λάλον
ύδωρ δεν αφορά μόνον τη γλυκιά
πατρίδα μας. Ιδιαιτέρως όσον αφορά
την κλασική δημιουργία. Η οποία
στον καιρό του Αριστοφάνη και
του Ευριπίδη δεν ήταν κλασική,
για εμάς όμως είναι, άρα συνεπά-
γεται έναν «ειδικό» τρόπο αντιμε-
τώπισης. Ας έλθω, τέλος, στις αυ-
ξημένες ευθύνες ημών που μας
αρέσει να αυτοπροσδιοριζόμαστε
ως επίγονοι όταν διεκδικούμε τα
Γλυπτά του Παρθενώνα, τις ξεχνάμε
όμως όταν έχουμε να κάνουμε με
περιπτώσεις όπως τα Επιδαύρια.

Το έγραψα ήδη και το επανα-
λαμβάνω. Η Επίδαυρος είναι ένα
από τα ωραιότερα, αν όχι το ωραι-
ότερο, αρχαίο θέατρο στον κόσμο.
Αντί για τουριστικός προορισμός
ιθαγενών και αλλογενών, θα μπο-

ρούσε να γίνει ένα παγκόσμιο κέν-
τρο αναπαράστασης του αρχαίου
δράματος. Σήμερα δεν είναι παρά
μια υπόθεση που αφορά τον θεα-
τρικό μικρόκοσμό μας. Ενας τρόπος
ώστε το υπουργείο Πολιτισμού να
επιδοτεί τον θεατρόκοσμο ώστε
να βγάλει το άγονο καλοκαίρι. Μια
Εκάβη λίγο καλύτερη, μια Ανδρο-
μάχη λίγο χειρότερη, ένας Αίας
αδιάφορος και κάθε τόσο ένα σκαν-
δαλάκι. Η φασαρία με τους «Σφή-
κες» θυμίζει ερωτικό σκάνδαλο
στην παλιά καλή ελληνική επαρχία.
Η Επίδαυρος είναι κλινικώς νεκρή.
Και φωνάζει για την αδυναμία ημών
των επιγόνων να παράγουμε υπε-
ραξία από την κληρονομιά των
προγόνων μας. Προτιμάμε να εξαντ-
λούμε την όποια αξία τους στο με-
ταξύ μας.

Το ξέρω πως είναι δύσκολο. Οσοι
τολμήσουν να οργανώσουν την
άλλη Επίδαυρο, αυτή που θα αξιο-
ποιήσει τη δυναμική που ο ίδιος ο
χώρος προσφέρει, θα βρεθούν αν-
τιμέτωποι με την αδράνεια δεκαε-
τιών. Μιλάμε για ανάπτυξη; Μπο-
ρούμε να ξεφύγουμε από τις ανε-
μογεννήτριες και τα τραπεζοκαθί-
σματα; Πόσα θα άλλαζαν στη χώρα
αν η Επίδαυρος περνούσε σε μια
νέα εποχή, αντάξια των μεγεθών
της;

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Η Επίδαυρος της νέας εποχής
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο τουρισμός στη χώρα μας
έχει (άμεση και έμμεση) συ-
νεισφορά στο ΑΕΠ σε πο-

σοστό περίπου 25%. Σε ό,τι αφορά
το 2023, όλα τα επίσημα στοιχεία
δείχνουν ότι έχουμε άνοδο και σε
αφίξεις και σε έσοδα, μεγαλύτερη
και από το 2019. Υπάρχει, βέβαια,
ένα σχετικό «κράτημα» της τελευ-
ταίας στιγμής – θα δούμε πόσο
μεγάλο θα αποδειχθεί. Πανηγυ-
ρίζουμε, λοιπόν, για ρεκόρ αφίξεων
και εισπράξεων, δεν κοιτάμε όμως
τη μεγάλη εικόνα που είναι ακόμη
προβληματική. Και θα είναι, όσο
εστιάζουμε σε αριθμούς και όχι
στην ουσία. Γιατί περισσότερες
αφίξεις στα αεροδρόμια δεν ση-
μαίνουν και περισσότερους πε-
λάτες στα ξενοδοχεία. Μερικές
σκέψεις και διαπιστώσεις:

Βραχυχρόνιες μισθώσεις: Με-
γάλο ποσοστό τέτοιων καταλυμά-
των λειτουργεί εκτός ρύθμισης
(άρα και φορολογίας) και έχει, πέρα
από τον αθέμιτο ανταγωνισμό,
μια σειρά δυσμενών συνεπειών
για τους κατοίκους πολλών περιο-
χών: πολύ αυξημένες τιμές στα
ενοίκια των κατοικιών, προβλή-
ματα στη λειτουργία των πολυκα-
τοικιών από την ανεξέλεγκτη χρή-
ση κ.ά. Το πρόβλημα δεν έχει κο-
ρυφωθεί ακόμη, όπως σε άλλους
προορισμούς, αλλά πιθανότατα
αυτό θα συμβεί σε ένα-δύο χρόνια.
Στον υπόλοιπο κόσμο το έχουν
αντιμετωπίσει με συγκεκριμένα
μέτρα. Εδώ;

Αυξημένες τιμές: Αυτό αφορά
σχεδόν όλα τα καταλύματα, ως
αποτέλεσμα του
πληθωρισμού/ακρίβειας, του κό-
στους ενέργειας, των αυξημένων
επιτοκίων, του προσωπικού το
οποίο είναι δυσεύρετο. Υπάρχει
ένας άτυπος «διαγωνισμός» προ-
σφορών σε προσωπικό, με απο-
τέλεσμα, εκτός από το ότι οι επι-
χειρήσεις βρίσκονται εκτεθειμένες
από τις συνεχείς αλλαγές σε έμ-
ψυχο δυναμικό, να ανεβαίνει πολύ
το κόστος λειτουργίας τους.

Ελλιπείς υποδομές: Η συνεχι-
ζόμενη υπερσυγκέντρωση ροών
προς «δημοφιλείς τουριστικούς
προορισμούς» έχει αποτέλεσμα
την τεράστια περιβαλλοντική, κυ-
κλοφοριακή και εντέλει λειτουρ-
γική επιβάρυνση για τους κατοί-
κους αυτών των περιοχών. Αυτό
έχει συνέπεια η φέρουσα ικανό-
τητά τους να δοκιμάζεται για μία
ακόμη χρονιά, ειδικά στον Ιούλιο
και τον Αύγουστο, και η συνολική
αρνητική εμπειρία να επηρεάζει
ακόμη και την εικόνα της χώρας.
Υπάρχουν προορισμοί που δεν
μπορούν να σηκώσουν τον αυξη-
μένο αριθμό επισκεπτών. Πρέπει
να δοθεί η απαραίτητη προσοχή
στις υποδομές. Αν σε αυτά προ-
σθέσουμε και το πολύ αυξημένο
κόστος στα αεροπορικά εισιτήρια
(+30%-40%) και τις υπόλοιπες
τουριστικές υπηρεσίες, καταλα-
βαίνουμε ότι το συνολικό κόστος
για τους πιθανούς επισκέπτες της

χώρας μας φέτος είναι σημαντικά
διαφοροποιημένο προς τα πάνω.
Κι όσοι αποφασίσουν να έρθουν
στην Ελλάδα, θα είναι αρκετά
«συγκρατημένοι» ως προς τα έξοδα
που θα κάνουν εκτός καταλυμά-
των. Δεν αποκλείεται να δούμε
και μείωση στη μέση παραμονή.
Οι βασικές «παραδοσιακές» αγορές
που τροφοδοτούν τον τουρισμό
μας βλέπουν επίσης το πορτοφόλι
τους να πιέζεται αρκετά, οπότε ας
μη μας κάνει εντύπωση αν επιλέ-
ξουν όχι μόνο άλλον προορισμό -
κατάλυμα - πακέτο στη χώρα μας,
αλλά και, τελικά, άλλη χώρα.

Η ανισοβαρής ανάπτυξη του
τουρισμού θα συνεχίσει να υπάρχει
και θα δούμε ότι αν και ο τουρισμός
θα συνεχίζει την ανοδική του πο-
ρεία, πολλές περιοχές στην Ελλάδα
θα μείνουν αρκετά πίσω.

Οι νέες γενιές (millennials και
GenZ) είναι περιβαλλοντικά ευαι-
σθητοποιημένες και επιλέγουν
προορισμούς, επιχειρήσεις και
brand με βάση το πόσο πράσινα
είναι. Το περιβαλλοντικό αποτύ-
πωμα μιας αεροπορικής εταιρείας
ή ενός καταλύματος είναι πια βα-
σικό κριτήριο για τις επιλογές τους.
Γι’ αυτό και το τρένο, ως το πιο
πράσινο μέσο, γίνεται ολοένα και
πιο δημοφιλές – ειδικά στην Ευ-
ρώπη. Μήπως πρέπει να ξαναδού-
με την Ηγουμενίτσα ως πύλη δια-
σύνδεσης με την Ευρώπη και από
κει με την υπόλοιπη Ελλάδα μέσω
της Ηπείρου και της Δυτικής Μα-

κεδονίας; Η κρουαζιέρα δεν είναι
πανάκεια. Προφανώς και τη θέ-
λουμε, αλλά όπως και κάθε άλλη
δραστηριότητα χρειάζεται να εν-
ταχθεί σε ένα γενικότερο πλαίσιο,
ώστε να προσδίδει αξία σε κάθε
τόπο και όχι να αφαιρεί. Σωστός
προγραμματισμός, αποφασιστι-
κότητα και τόλμη είναι απαραί-
τητα· να μη βλέπουμε απλώς αριθ-
μούς επισκεπτών.

Η βιώσιμη ανάπτυξη στον του-
ρισμό έχει ακόμη πολύ δρόμο για
να γίνει πράξη, αφού το συνολικό
τουριστικό προϊόν χρειάζεται αρ-
κετές αλλαγές και προσαρμογές,
κι αυτό είναι ιδιαίτερα κοστοβόρο
και δύσκολο στην εφαρμογή του.

Οταν με το καλό ανοίξει και η
Ασία, το πρόβλημα θα γίνει ακόμη
μεγαλύτερο. Από το 2024 πρέπει
να αναμένουμε αυξημένες ροές
αρχικά από την Κίνα και σταδιακά
από την Ινδία και την Ινδονησία.

Για όλους τους παραπάνω λό-
γους, λοιπόν, δεν πανηγυρίζουμε
στον τουρισμό, όπως δεν απογοη-
τευτήκαμε κατά τη διάρκεια της
πανδημίας, γιατί γνωρίζαμε πόσο
γρήγορα θα ανέκαμπτε. Τι χρει-
αζόμαστε; Η ισορροπία, ο σεβα-
σμός, το μέτρο και η αγάπη για
τον τόπο μας είναι ο οδηγός, η
στρατηγική, η τόλμη και η εφαρ-
μογή τα κλειδιά.

Ο κ. Γιάννης Τσάκαλος είναι διευθύνων
σύμβουλος της εταιρείας στρατηγικού
μάρκετινγκ AQ Strategy.

Ισορροπία είναι αυτό που ψάχνουμε στον τουρισμό
Του ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΤΣΑΚΑΛΟΥ

Η πασιέντζα
των ανικάνων

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Φωτιές είχαμε και
θα έχουμε πάντα.
Μεγάλες φωτιές που
δεν σβήνουν για μέ-
ρες και προκαλούν
τεράστιες καταστρο-

φές επίσης. Και όχι μόνο εμείς.
Ακόμη και χώρες με ανεξάντλητα
μέσα και τεράστια εμπειρία πυ-
ρόσβεσης, όπως οι ΗΠΑ και ο Κα-
ναδάς, έχουν βιώσει πυρκαγιές
που δεν έσβηναν για μέρες και
προκάλεσαν ασύλληπτες ζημιές.
Είναι πάντοτε καλό να βλέπουμε
τα πράγματα, όσο ζοφερά και κα-
ταθλιπτικά και αν είναι, με μέτρο
και λογική.

Αυτό δεν σημαίνει ότι πρέπει
να χάσουμε την αίσθηση του επεί-
γοντος, την αίσθηση ότι βρισκό-
μαστε αντιμέτωποι με μία πρωτό-
γνωρη κατάσταση. Ούτε εμείς οι
πολίτες, ούτε, πολύ περισσότερο,
οι ιθύνοντες του τόπου.

Αναρωτιέμαι πολλές φορές τι
στο καλό σκεπτόμαστε, για πα-
ράδειγμα, όταν ψηφίζουμε στις
αυτοδιοικητικές εκλογές. Υπάρ-
χουν περιπτώσεις όπου η ανεπάρ-
κεια και η ανικανότητα είναι τόσο
πασιφανείς, βγάζουν κυριολεκτικά
μάτι. Βλέπουμε στον χιονιά αλλά
και στη μεγάλη πυρκαγιά περι-
φερειάρχες και αντιπεριφερειάρ-
χες να τα έχουν χαμένα. Η ευθύνη
τους είναι μεγάλη, τόσο ως προς
την πρόληψη όσο και ως προς την

επιχειρησιακή αντιμετώπιση κάθε
κρίσης. Και όμως, συνεχίζουμε
να τους ψηφίζουμε λες και μας
ενδιαφέρει αν οργανώνουν και
πηγαίνουν σε γιορτές και πανη-
γύρια. Δεν μας περνάει από το
μυαλό ότι από τα λάθη και τις πα-
ραλείψεις τους μπορεί να καούν
ή να πλημμυρίσουν τα σπίτια μας;
Δεν καταλαβαίνουμε ότι στην επο-
χή των ακραίων φαινομένων και
της κλιματικής αλλαγής είναι εξί-
σου κρίσιμο να έχουμε ικανούς
και επιχειρησιακούς ανθρώπους
σε αυτές τις θέσεις όσο το να έχου-
με καλό ΓΕΕΘΑ ή Αρχηγό Στόλου;
Η ασφάλεια δεν αφορά πια μόνο
τα σύνορά μας. Οι κίνδυνοι και
οι προκλήσεις είναι πλέον και εν-
τός των τειχών.

Το ίδιο ισχύει ασφαλώς και για
τους πολιτικούς που αναλαμβά-
νουν νευραλγικά πόστα. Θυμάμαι
πάντοτε την έκπληξη των «πα-
ροικούντων την Ιερουσαλήμ» όταν
ένας πρωθυπουργός τοποθέτησε
σε μία τέτοια θέση έναν πολιτικό
που ήταν σαφές ότι δεν έκανε γι’
αυτήν. Ερωτηθείς γιατί το έκανε,
απάντησε «γιατί δεν έβγαινε αλ-
λιώς η πασιέντζα», εννοώντας ότι
ήταν προϊόν κομματικών ισορρο-
πιών και μαγειρεμάτων. Λίγους
μήνες αργότερα, ήλθε η κατα-
στροφή και ο αρμόδιος υπουργός
την εξήγησε με όρους πρωτόγονης
ποιητικής έκφρασης. Δεν σηκώνει,
λοιπόν, χωρατά και «πασιέντζες»
ό,τι έχει να κάνει με τον ζωτικό
πυρήνα του κράτους, ό,τι αφορά
την ασφάλεια της χώρας. Παιχνί-
δια με άλλους τομείς, πιο ανώδυ-
νους, είναι επιτρεπτά γιατί τα
απαιτεί η πολιτική. Οχι όμως σε
τομείς που αφορούν τις ζωές όλων
μας. Καλό είναι να το θυμόμαστε
και εμείς όταν πηγαίνουμε στις
κάλπες, αλλά και όσοι καλούνται
να πάρουν αποφάσεις για το ποιος
αναλαμβάνει τι. Τα αστεία τελεί-
ωσαν, θα βρισκόμαστε σε μία διαρ-
κή κρίση χωρίς τέλος. Ας το πά-
ρουμε απόφαση.

Αποδεχόμενος την
πρόταση να αναλά-
βει την προεδρία της
Συνεταιριστικής
Ενώσεως Καπνοπα-
ραγωγών Ελλάδος

[ΣΕΚΕ], ο πρώην πρωθυπουργός
Κώστας Καραμανλής προκάλεσε
κάποια αμηχανία και έκπληξη στη
μάζα των εμπλεκομένων στα πο-
λιτικά της χώρας, που διακινείται
μεταξύ Συντάγματος και Ομονοίας.
Δεν είναι μαθημένοι οι άνθρωποι
αυτοί σε τέτοιες συμπεριφορές.
Ούτε είναι πάλι η ΣΕΚΕ μία προ-
βεβλημένη εταιρεία κύρους, πο-
λυεθνική, όπως εκείνες στις οποίες
καταφεύγουν κάποιοι επίτροποι
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, αφού
αφυπηρετήσουν ευδοκίμως.

Τέλος, δεν είναι η Δυτική Θράκη
και ευρύτερα η Βόρεια Ελλάδα το
ελκυστικό Ελ Ντοράντο, αλλά ένας
άλλος κόσμος, όπου αφθονούν υπό-
γειες διαδρομές, εκεί όπου ενίοτε
αναδύονται ιδιόμορφα προβλήματα,
που πρόσκαιρα και επιπόλαια αν-
τιμετωπίζονται από τους πολιτικούς
του Λεκανοπεδίου Αθηνών. Οι βό-
ρειοι γείτονές μας, αφού επί δε-
καετίες έζησαν τη φρίκη της κομ-
μουνιστικής ομοιομορφίας, μπορεί
να είναι σήμερα μέλη ισότιμα του
ΝΑΤΟ. Η Βουλγαρία να έχει ενταχ-
θεί και στη μεγάλη ευρωπαϊκή οι-
κογένεια.

Αλλά πριν εναρμονισθούν απο-
λύτως με την «ευρωπαϊκή ομοι-
ομορφία», θα πρέπει να περάσουν
τη φάση της εθνικιστικής ολοκλη-
ρώσεως. Το διαπιστώνει το γεγονός
αυτό η Ελλάς στις σχέσεις με τη
Βόρεια Μακεδονία και πρόσφατα
με την Αλβανία.

Βεβαίως η χώρα μας είναι ο υπο-
δειγματικός πυλώνας της Δύσεως
στη περιοχή. Και ο στρατηγικός
σύμμαχος των ΗΠΑ. Μόνον που
κάπως διαφορετικά εκτιμούν το
«ειδικό βάρος» της Ελλάδος κάποιοι
από τους γείτονές μας του Βορρά

και όχι μόνον.
Τα θέματα στις σχέσεις Αθηνών

και Αγκύρας, τα σχετιζόμενα με τη
μειονότητα της Θράκης, είναι πολύ
γνωστά ώστε να είναι αναγκαία
μία αναφορά σε αυτά. Η ανοικτή
κομματική αντιπαράθεση που ξέ-
σπασε στις τελευταίες εκλογές
γύρω από τους υποψηφίους μου-
σουλμάνους βουλευτές της Ροδόπης
ήταν αποκαλυπτική τουλάχιστον
πολιτικής αδεξιότητος.

Ομως, ελάχιστοι ενδεχομένως
πολιτικοί του Νότου θα θυμούνται
πως όταν τον Οκτώβριο του 2012
τουρκική εταιρεία εξεδήλωσε εμ-
πράκτως ενδιαφέρον εξαγοράς της
Συνεταιριστικής Καπνοβιομηχανίας
Ελλάδος [ΣΕΚΑΠ] η κυβέρνηση του
κ. Αντώνη Σαμαρά προσέτρεξε
στον εκ Ρωσίας ομογενή Ιβάν Σαβ-
βίδη, στον οποίο τελικώς περιήλθε
η εν λόγω εταιρεία το 2013 και στη
συνέχεια μεταπωλήθηκε σε Ιάπω-
νες. Eκτοτε άλλαξαν πολλά και οι
σύμμαχοί μας άρχισαν να ανησυ-
χούν για την οικονομική διείσδυση
των Ρώσων στη Βόρεια Ελλάδα.
Και επισκέπτονταν διαρκώς δη-
μάρχους, περιφερειάρχες, διάφο-
ρους τοπικούς παράγοντες και δια-
τύπωναν ανησυχίες. Και για τη
σχέση των ιεραρχών μας με το Πα-
τριαρχείο της Μόσχας ανησυχούν
οι σύμμαχοί μας. Τώρα, με την ανά-
ληψη της προεδρίας της ΣΕΚΕ από
τον πρώην πρωθυπουργό Κώστα
Καραμανλή, πάλι θα διερωτώνται.
Αυτή είναι η δουλειά τους, άλλωστε.
Είναι ένας άλλος κόσμος εκεί πάνω.
Ακόμη και εάν κάποιος τύχει να
φτερνισθεί, θα αναζητήσουν ορι-
σμένοι κίνητρα απόκρυφα, ανο-
μολόγητες προθέσεις.

Κάθε έξοδος από την πολιτική
χαβούζα του Λεκανοπεδίου είναι
ευεργετική και καθαρτήρια για
όποιον την επιχειρεί. Αυτή η ση-
μερινή Ελλάδα είναι πολλές Ελλάδες
και κάθε μία έχει τη γοητεία της.
Αρκεί να θέλει κάποιος να το δει.

Ο άλλος κόσμος
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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<<<<<<

Ο ζωτικός πυρήνας
του κράτους και η
ασφάλεια της χώρας
δεν σηκώνουν παιχνί-
δια. Καλό είναι να το
θυμόμαστε εμείς όταν
ψηφίζουμε και όσοι
αποφασίζουν για το
ποιος αναλαμβάνει τι.

Μέρες όπου παντού βράζει ο τόπος και τα νεύρα μας χτύπησαν κόκκινο, ας του πει κάποιος του κοκαλωμένου ότι δεν είναι
ώρα για τέτοια κρύα αστεία.                                                                                                          • Ο Ηλίας Μακρής απουσιάζει σε άδεια.
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Το κλίμα στις ευρω-
τουρκικές σχέσεις αλ-
λάζει. Στις 20 Ιουλίου
στο Συμβούλιο Υπουρ-
γών Εξωτερικών «οι
σχέσεις Ε.Ε. - Τουρ-

κίας», (ΚΥΠΕ, 18/7). Κοινοτικός αξιω-
ματούχος ανέφερε στο ΚΥΠΕ «πως
έφτασε η στιγμή να συζητηθεί μία
από τις πιο σημαντικές σχέσεις της
Ε.Ε. με μια χώρα που είναι ένας από
τους μεγαλύτερους γείτονες και υπο-
ψήφια για ένταξη». Ο Ζ. Μπορέλ δή-
λωσε στις 21/7 πως «είμαστε πεπει-
σμένοι ότι υπάρχει αμοιβαίο ενδια-
φέρον για την ανάπτυξη μιας ισχυ-
ρότερης σχέσης μεταξύ της Τουρκίας
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης». Ση-
μαντικό επίσης το γεγονός πως στην
Ινδονησία συναντήθηκαν ο Ύπατος
Εκπρόσωπος για την Εξωτερική Πο-
λιτική και Άμυνα Ζοζέπ Μπορέλ με
τον νέο Τούρκο ΥΠΕΞ Χακάν Φιντάν. 

Στις 18 Ιουλίου με 47 ψήφους
υπέρ, 10 αποχές και μηδέν ψήφους
κατά, ψηφίστηκε από τα μέλη της
Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων
(AFET) του Ευρωκοινοβουλίου «κά-
λεσμα για εξεύρεση ενός νέου πλαι-
σίου εταιρικής σχέσης Ε.Ε. - Τουρκίας.
Η ΕΕΥ προτρέπει την Ε.Ε., την τουρ-
κική κυβέρνηση και τα κράτη μέλη
να ξεπεράσουν το τρέχον αδιέξοδο
και να προχωρήσουν προς μια στε-
νότερη εταιρική σχέση, για την εξεύ-
ρεση ενός παράλληλου και ρεαλιστι-
κού πλαισίου, καλώντας την Επιτροπή
να διερευνήσει πιθανές μορφές για
ένα αμοιβαία ελκυστικό πλαίσιο»
(Πηγή: ΚΥΠΕ).

Όλα τα στοιχεία το βεβαιώνουν.
Οι ευρωτουρκικές σχέσεις μπαίνουν
πάνω σε μια νέα βάση. Πριν από λίγα
χρόνια η ατζέντα ήταν η ακριβώς
αντίθετη: αποστάσεις, εντάσεις, πρα-

κτικά η ελάχιστη δυνατή σχέση χωρίς
διασύνδεση με κάποια προοπτική.
Οι συναντήσεις Ερντογάν με Μισέλ
και Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν στο
Βίλνιους. Οι χειρισμοί τακτικής Ερν-
τογάν στο τρίγωνο Σουηδία - ΝΑΤΟ
- Ε.Ε. Η δυνατότητα της Τουρκίας
να παίζει ρόλο στα πλέον κρίσιμα
θέματα της συγκυρίας (Ουκρανία,
Ρωσία, μεταναστευτικό, τρομοκρατία,
εμπορικές σχέσεις κ.ά.) καθιστούν
την σχέση Ε.Ε. - Τουρκίας ιδιαίτερης
στρατηγικής σημασίας. Η απόφαση
έχει ληφθεί. Δεν έχει καθοριστεί ποια
μορφή θα πάρει το «αμοιβαία ελκυ-
στικό πλαίσιο», αν θα είναι δηλαδή
«μια στενότερη εταιρική σχέση», ή
«προωθημένη στρατηγική συνεργα-
σία» ή επαναφορά, υπό ειδικούς
όρους, της διακοπείσας ενταξιακής
διαδικασίας του 2005. Ίσως τον Οκτώ-
βριο η απόφαση στο πιο υψηλό επί-
πεδο. 

Ο Οκτώβριος επαναφέρει στην
ατζέντα ζητήματα που άπτονται του
τριγώνου Ε.Ε. - Τουρκία - Κύπρος.
Οι επιλογές της Τουρκίας σε σχέση
με το Κυπριακό. Οι τέσσερις τουρ-
κικές στροφές: 

• Οι Κεμαλιστές, ο Ντενκτάς, το
Κυπριακό λύθηκε το 1974. Παιχνίδι
με τον χρόνο, να αλλάξουν οι γενιές,
να προσαρμοστούμε στο «δίπλα -δί-
πλα»

• Ερντογάν, 2003, αλλαγή εξου-
σίας. Με την αποφασιστική συμβολή
Α. Γκιουλ (κύριου εκφραστή των δυ-
νάμεων στο ΚΑΔ, που ήθελαν στροφή
στην Ε.Ε., 2004-2009). Έναρξη εν-
ταξιακών συνομιλιών το 2005 με την
ψήφο της Κύπρου. 

• Ύστερα η ανατροπή (2009) της
προηγούμενης πορείας, λάθη εκα-
τέρωθεν, στροφή της Τουρκίας στην
Μ. Ανατολή, πάγωμα ενταξιακής πο-

ρείας, πάγωμα μεταρρυθμίσεων.
• Τώρα, μετά το Βίλνιους, η επι-

στροφή της Ε.Ε. και της Τουρκίας
στην πολιτική του 2004-2009 με δη-
λώσεις Μισέλ, Λάιενς, με σχετικό
ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου. 

Μέσα στην πιο πάνω ζιγκ ζαγκ
διαδρομή, στην ε/κ ηγεσία αναπτύχ-
θηκαν οι γνωστές προσεγγίσεις, όπως
να προκαλέσουμε κόστος στην Τουρ-
κία, ή επιβολή κυρώσεων μέσω Ε.Ε.
Αλλά τώρα είμαστε εδώ. Ενόψει φθι-
νοπώρου οι παράγοντες προετοιμά-
ζονται για το πώς θα εξελιχθεί η ανα-
νεωμένη σχέση Ε.Ε. - Τουρκίας. Τι
κάνουμε; Διαβάζουμε το χθες και
προετοιμαζόμαστε για το φθινόπωρο. 

Σε όλα, κεντρικός παίκτης η Ε.Ε.
Τα δύο Ελσίνκι. Εν τάχει: 6 Μαρτίου
1995. Η Τουρκία θέλει Τελωνειακή
Ένωση, οι 14 συμφωνούν. Ο Γ. Κρα-
νιδιώτης: ναι, υπό όρους, θα συμφω-
νήσω, μόνο εάν οριστεί χρονοδιά-
γραμμα για έναρξη συνομιλιών Ε.Ε.
- Κύπρου. Κερδήθηκε! Ελσίνκι, 1999:
οι 14 συμφωνούν η Τουρκία να πάρει
χρονοδιάγραμμα για έναρξη εντα-
ξιακών. Κ. Σημίτης: ναι, υπό όρους:
θα συμφωνήσω, με αποδοχή της έν-
ταξης της Κύπρου, χωρίς η λύση να
είναι προϋπόθεση. Συμφωνώ υπό
όρους: με προϋποθέσεις για επίλυση
των διαφορών (στο Αιγαίο). Προχώ-
ρησαν! 

Οι δύο μάχες, οι μόνες που κερ-
δήθηκαν και έχουν αλλάξει τον ρου
των πραγμάτων. Πώς κερδήθηκαν;
Όταν οι ελέφαντες έκαναν μεγάλο
παιχνίδι, η σύγχρονη διπλωματία
μπαίνει στο παιχνίδι, διεκδικεί με
βάση τα δικά της αιτήματα. Τι θα
βγει το φθινόπωρο; Να παρακολου-
θούμε τις εξελίξεις και να δούμε πώς
θα διαμορφωθούν οι ισορροπίες συμ-
φερόντων που θα εξυπηρετούν και

την Κύπρο! Έγινε δύο φορές, έτσι
μπορεί να ξαναγίνει.  

Η Κύπρος τι προτείνει ως κράτος-
μέλος; Τι διασύνδεση κάνει με το γε-
νικότερο Κυπριακό; Ένα είναι να
θέλεις, άλλο είναι να κερδίζεις συμ-
μάχους και πλειοψηφίες πάνω στον
κοινοτικό τρόπο σκέψης. Ο Οκτώ-
βριος είναι σημαντικός, θα καθοριστεί
το νέο γεωπολιτικό τοπίο στην πε-
ριοχή μας.

Το κυπριακό δίλημμα: Πάμε να
διαμαρτυρηθούμε ή πάμε για να κερ-
δίσουμε το, υπό τις περιστάσεις, μέ-
γιστο δυνατό όφελος; Η στροφή Ε.Ε.
- Τουρκίας ίσον στροφή της Λευκω-
σίας στο «Ελσίνκι 3». Η Τουρκία θα
πάρει αυτό που θα διαμορφωθεί μέσα
από διαπραγματεύσεις και η Κύπρος
άλλο ισοδύναμο –εφόσον το καθο-
ρίσουμε και το διεκδικήσουμε. Στον
κεντρικό του πυρήνα η επίλυση του
Κυπριακού-μόνο έτσι κερδίζουμε
συμμαχίες. Η Ε.Ε. στηρίζει το πλαίσιο
λύσης του γ.γ. Χωρίς αυτή την καθαρή
συνεννόηση ανάμεσα σε Λευκωσία
- Βρυξέλλες - Νέα Υόρκη, η διασύν-
δεση θα είναι έωλη και ο Οκτώβριος
θα μας προσπεράσει.

Για να μην υπάρχει κάποια παρα-
νόηση επί των θεμάτων, ο εκπρό-
σωπος της Επιτροπής Πίτερ Στάνο
μίλησε εγκαίρως: «Η Ε.Ε. είναι πλήρως
προσηλωμένη σε μια συνολική δι-
ευθέτηση του κυπριακού προβλή-
ματος στη βάση μιας ΔΔΟ με πολιτική
ισότητα. Η Ε.Ε. παραμένει έτοιμη να
διαδραματίσει ενεργό ρόλο στη στή-
ριξη όλων των σταδίων της διαδικα-
σίας υπό την ηγεσία των Η.Ε., όπως
υπογραμμίζεται στα συμπεράσματα
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου του
Ιουνίου 2023».

Ευρωτουρκικό ταγκό με φόρα
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Διαδηλωτές συγκρούονται με την αστυνομία κατά τη διάρκεια μιας αντι-κυβερνητικής διαμαρτυρίας στην Plaza San Martin, στη Λίμα του Περού. 

www.larkoslarkou.org.cy

Κάθε χρόνο, στις επετείους του πραξικοπή-
ματος και της τουρκικής εισβολής η πολιτική
διαχείριση του δύσκολου, ιστορικά, πρώτου
ζητήματος και η συλλογική αντίληψη της
τραγωδίας του δεύτερου –που αποτελεί και
κατεξοχήν ήττα με στρατιωτικούς όρους, επί

του πεδίου, δημιουργούν το ίδιο επαναλαμβανόμενο μοτίβο:
Μια επίκληση σε μια, δήθεν, πολιτική ενότητα μετά από
μια ηθικολογία περί διχασμού και διχόνοιας για τα γεγονότα
που οδήγησαν στο πραξικόπημα και, παράλληλα, μια μι-
κροπολιτική πρακτική συσπείρωσης των κομματικών ακρο-
ατηρίων με το σύνηθες debate Δεξιάς - Αριστεράς περί
απόδοσης τιμών στους πεσόντες πραξικοπηματίες ή την
ασυγχώρητη στάση για τις ενέργειές τους. 

Σε αυτά τα debate κάθε πλευρά επαναλαμβάνει τα ιδε-
ολογήματά της, σκοπεύοντας αμιγώς στο κομματικό της
ακροατήριο και, ταυτόχρονα, η δημόσια συζήτηση για τα
γεγονότα που οδήγησαν στο πραξικόπημα και την εισβολή
αποτελεί ένα πεδίο παραπληροφόρησης, ιστορικών υπε-
ραπλουστέυσεων ή αυθαίρετων συμπερασμάτων, ιδεοληψίας,

συνωμοσιολογιών και πό-
λωσης από το οποίο κερ-
δισμένο βγαίνει, συλλογι-
κά, το ισχύον πολιτικό σύ-
στημα που στήθηκε στην
Κύπρο μετά το 1974. Και
που δεν κατόρθωσε ποτέ
να προτάξει μια διαδικασία
εθνικής συμφιλίωσης
στους κόλπους της ελλη-
νοκυπριακής κοινότητας,
μιας γενναίας προσπάθει-
ας ιστορικής αποτίμησης
και τεκμηρίωσης τού γιατί
φτάσαμε στην απώλεια

του 37% της κυπριακής επικράτειας και, τελικά, μιας κα-
θαρτικής προσέγγισης για βαθιά αυτοκριτική και αναστο-
χασμό που θα φωτίζει τις γκρίζες ζώνες της σύγχρονης κυ-
πριακής Ιστορίας και όχι τις δίχρωμες, της κάθε πλευράς. 

Χωρίς την εθνική συμφιλίωση η ελληνοκυπριακή κοι-
νότητα δεν θα μπορέσει ποτέ να πετύχει ούτε τον στόχο
της σύμπνοιας απέναντι σε ένα κοινό, και θεσμικά κατο-
χυρωμένο, διακηρυγμένο στόχο, όποιος και αν είναι αυτός,
για την απαλλαγή από την τουρκική κατοχή ούτε θα κα-
τορθώσει να ωριμάσει ως κοινωνία και ως πολιτικό σύστημα
–με προέκταση και ως προς τις ποιότητες του δημοκρατικού
πολιτεύματος και του τρόπου λειτουργίας της Δικαιοσύνης
και της Παιδείας. Επιπλέον μια πολιτική συμφιλίωσης
απαιτεί θάρρος, πολιτική βούληση, έναν ριζοσπαστικό
τρόπο σκέψης εκτός της πεπατημένης και πραγματική πο-
λιτική ηγεσία που ανεξαρτήτως της ιδεολογικής της
αφετηρίας ή τοποθέτησης θα μπορεί να σταθεί με γενναι-
ότητα και θα συμπαρασύρει την κοινωνία σε μια διαδικασία
συμμετοχικότητας –του βασικού χαρακτηριστικού που
λείπει από την κυπριακή κοινωνία όπως διαχρονικά πα-
ρατηρούν διάφοροι κοινωνικοί επιστήμονες. Και χωρίς
εθνική συμφιλίωση, πρωτίστως μεταξύ των Ελληνοκυπρίων,
κανείς δεν θα μπορέσει να εμπλέξει τους Τουρκοκύπριους
σε οποιαδήποτε ειρηνευτική διαδικασία –πόσο μάλλον την
επίλυση σε ένα κοινό, συνεταιριστικό, κράτος. Η περίοδος
μετά το 1960 είναι ένα διαρκές limbo πολιτικής αστάθειας,
πολιτικής βίας, εθνοτικής βίας, έλλειψης δικαιοσύνης και
πραγματικής δημοκρατίας. Είναι επίσης μια περίοδος
βαθιών αντιφάσεων τόσο για την ελληνοκυπριακή Δεξιά
όσο και για την Αριστερά που με διάφορες διορθώσεις συ-
νεχίστηκαν μετά το 1977, τον θάνατο του Μακαρίου, και
τη σταδιακή μετάβαση σε ένα σταθερότερο πολιτικό σύ-
στημα. Και με μια τουρκική κατοχή παρούσα, η οποία
άφησε ένα συλλογικό τραύμα στον ψυχισμό των Ελληνο-
κυπρίων –από το οποίο προέκυψαν ένα σωρό αγκυλώσεις,
σύνδρομα και ιδεοληψίες. Χωρίς εθνική συμφιλίωση, το
limbo θα συνεχίζεται. Μέχρι να βιώσουμε την οριστική δι-
χοτόμηση της πατρίδας –από την οποία μπορεί να προκύψει
μια νέα, αντίστοιχη του 1974, εθνική καταστροφή. Μαζί
με το «Δεν Ξεχνώ», ας μην ξεχνούμε και αυτή την πραγ-
ματικότητα. Και ας τα βρούμε, πρωτίστως, μεταξύ μας. 

Εθνική
συμφιλίωση

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η Κομισιόν, τα παρα-
κλάδια της και οι δι-
ευθύνσεις της μπορεί
να είναι γραφειοκρα-
τικός και τεχνοκρα-
τικός οργανισμός, αλ-

λά είναι και πολιτικός παίκτης.
Προτείνει νομοθεσίες με πολιτικούς
όρους και στοχεύσεις, εξισορρο-
πώντας ή κάποτε υποκύπτοντας
σε μικροπολιτικές έγνοιες ή ιδεο-
λογικές προσεγγίσεις. Στην πράξη
είναι ο θεσμός που προσεγγίζει
περισσότερο την έννοια της εκτε-
λεστικής εξουσίας σε επίπεδο Ε.Ε.,
καθώς αναπτύσσει πολιτικές προ-
τάσεις, σε κάποιους τομείς καλείται
να συντονίσει την εφαρμογή τους
από τα κράτη μέλη, και σε άλλους
καλείται να τις εφαρμόσει. Το πρώ-
το μισό Ιουλίου, η κόντρα στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τη νο-
μοθεσία για την αποκατάσταση
της φύσης έδειχνε πως ήδη ξεκί-
νησε η προεκλογική για τον Ιούνιο

του 2024, όταν οι ψηφοφόροι θα
πάνε (ελπίζουμε) στις κάλπες για
να επηρεάσουν την κατεύθυνση
της Ευρώπης για τα επόμενα πέντε
χρόνια. Την περασμένη εβδομάδα,
η είδηση για την επικείμενη πα-
ραίτηση του Φρανς Τίμερμανς, του
εκτελεστικού αντιπροέδρου της
Κομισιόν για την αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής, ήταν ακό-
μα μια ένδειξη πως το πολιτικό
προσωπικό της Ευρωπαϊκής συ-
νοικίας των Βρυξελλών πλέον σχε-
διάζει τα επόμενα του βήματα.

Ο κ. Τίμερμανς ενημέρωσε, όπως
έχει δηλώσει, το Εργατικό Κόμμα
και την Πράσινη Αριστερά στις
Κάτω Χώρες πως ενδιαφέρεται να
τεθεί επικεφαλής του ψηφοδελτίου
τους ενόψει των επόμενων εκλογών
που προγραμματίστηκαν για τις
22 Νοεμβρίου μετά την κατάρρευ-
ση της κυβέρνησης Ρούτε. Είχε
προηγηθεί η απόφαση της εκτε-
λεστικής αντιπροέδρου για θέματα

ανταγωνισμού και ψηφιακής πο-
λιτικής, Μαργκρέτε Βέσταγκερ, να
διεκδικήσει την προεδρία της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.

Στην πράξη αυτό σημαίνει πως
δύο από τους τρεις εκτελεστικούς
αντιπροέδρους (ο τρίτος είναι ο
Βάλντις Ντομπρόβσκις, υπεύθυνος
για θέματα οικονομίας), βρίσκονται
με το ένα πόδι στην έξοδο. Αν επι-
βεβαιωθούν οι υποψηφιότητές
τους, οι αξιωματούχοι θα πρέπει
να πάρουν άδεια άνευ απολαβών
ή να παραιτηθούν, ανάλογα με το
σε ποια φάση βρίσκεται η διαδι-
κασία. Ήδη τον Μάιο αποχώρησε
από την Κομισιόν και η Επίτροπος
για θέματα καινοτομίας, Μαρίγια
Γκάμπριελ, για να γίνει υπουργός
Εξωτερικών και (βάσει πολιτικής
συμφωνίας) εκ περιτροπής πρω-
θυπουργός της Βουλγαρίας σε εν-
νέα μήνες.

Οι αποχωρήσεις Τίμερμανς και
Βεστάγκερ έχουν όμως το μεγα-

λύτερο πολιτικό βάρος, δεδομένου
του ιστορικού τους, και δεδομένης
της ανεπίσημης αλλά γνωστής σε
όλους φιλοδοξίας της Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν να διοριστεί Πρό-
εδρος της Κομισιόν για δεύτερη
θητεία. Στις ευρωεκλογές του 2019
ο Φρανς Τίμερμανς ήταν ο επικε-
φαλής υποψήφιος (spitzenkandidat)
των Σοσιαλδημοκρατών για την
Προεδρία της Κομισιόν. Η Μαργ-
κρέτε Βεστάγκερ είχε επίσης προ-
ταθεί από τους Φιλελεύθερους ως
υποψήφια για μια από τις θέσεις
ηγεσίας σε επίπεδο Ε.Ε.

Και οι δύο είχαν ισχυρές πιθα-
νότητες να αναλάβουν την ηγεσία
της Κομισιόν κατά τη διαπραγμά-
τευση των ηγετών των κρατών με-
λών στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο,
στους οποίους εναπόκειται η τελική
απόφαση. Για λόγους που λίγα
έχουν να κάνουν με τη ψήφο των
Ευρωπαίων πολιτών, οι ηγέτες των
κρατών μελών δεν επέλεξαν ούτε

καν τον Μάνφρεντ Βέμπερ, τον
υποψήφιο της πρώτης σε ψήφο
πολιτικής ομάδας του ΕΛΚ, αλλά
διαμοίρασαν τις θέσεις στη βάση
γεωγραφικών και πολιτικών ισορ-
ροπιών.

Οι Τίμερμανς και Βέσταγκερ
λοιπόν δεν έχουν λόγο να παρα-
μείνουν στην αρένα της Κομισιόν,
είτε για λόγους ηθικής, είτε ιδεα-
λισμού, είτε ψυχρού πολιτικού συμ-
φέροντος. Ειδικά όταν η Φον ντερ
Λάιεν έχει μεταφέρει με κάθε τρόπο
–εκτός από μια δική της δημόσια
δήλωση– την πρόθεσή της να επα-
ναδιεκδικήσει.

Η πολιτική ζύμωση των τελευ-
ταίων εβδομάδων στις Βρυξέλλες
υπενθυμίζει ότι βρισκόμαστε στην
αρχή μιας διαδικασίας που θα κα-
θορίσει στην πολιτική φυσιογνωμία
της Ε.Ε. για τα επόμενα πέντε χρό-
νια. Κυριότερο ερώτημα είναι αν
η ισορροπία μεταξύ Κεντροδεξιάς
και Κεντροαριστεράς θα διατηρη-

θεί, ή αν η ακροδεξιά θα συνεχίσει
να κερδίζει έδαφος εκτός από τα
εθνικά κοινοβούλια και στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο.

Η διαδικασία αυτή εξαρτάται
σχεδόν αποκλειστικά από προσω-
πικές ατζέντες και κόντρες μεταξύ
κρατών μελών. Για αυτό και επείγει
η ενίσχυση της δημοκρατικής νο-
μιμοποίησης της Ε.Ε., μέσω προ-
τάσεων όπως η εκλογή ευρωβου-
λευτών και από πανευρωπαϊκό ψη-
φοδέλτιο, ή η εκλογή της Προέδρου
της Κομισιόν απευθείας από τους
ψηφοφόρους. Όμως τις προσπά-
θειες βελτίωσης της δημοκρατικής
διακυβέρνησης της Ε.Ε. είναι οι
εθνικές κυβερνήσεις που την εμ-
ποδίζουν, όπως διαφάνηκε και στο
τελευταίο Συμβούλιο Γενικών Υπο-
θέσεων στα τέλη Ιουνίου. Γιατί θέ-
λουν και το 2024 να παίξουν το
παιχνίδι των θρόνων.

Το Παιχνίδι των Επιτρόπων
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Mια πολιτική συμφι-
λίωσης απαιτεί θάρ-
ρος, πολιτική βούλη-
ση, έναν ριζοσπαστι-
κό τρόπο σκέψης
εκτός της πεπατημέ-
νης και πραγματική
πολιτική ηγεσία.
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Η Νεωτερικότητα και
το καπιταλιστικό κοι-
νωνικο-οικονομικό
μοντέλο της. ο καπι-
ταλισμός, θα μπορού-
σαν να αποδοθούν

μέσα από την εμβληματική φράση
του Μπέντζαμιν Φράνκλιν «ο χρό-
νος είναι χρήμα»: «Να θυμάσαι ότι
ο χρόνος είναι χρήμα. Αυτός που
μπορεί να κερδίζει δέκα σελίνια
την ημέρα με την εργασία του και
πηγαίνει στο εξωτερικό ή κάθεται
άπραγος τη μισή μέρα, δεν έχει ξο-
δέψει μόνο τις έξι πένες που έβγαλε
από την τσέπη του κατά τη διάρκεια
της διασκέδασης ή της απραξίας
του. Αυτή δεν πρέπει να θεωρείται
η μόνη δαπάνη.

Στην πραγματικότητα έχει ξο-
δέψει ή πετάξει πέντε σελίνια επι-
πλέον». Αυτά έγραφε ο επιφανής
Αμερικανός επιστήμονας και στο-
χαστής στις «Συμβουλές προς έναν
νέο έμπορο» (“Advice to a Young
Tradesman”) στα 1748. Αυτή η νο-
οτροπία ανέδειξε τον χρόνο ως τη
βασική κοινωνική κατηγορία γύρω
από την οποία δομήθηκε όλο το
οικονομικό σύστημα της βιομηχα-

νικής επανάστασης. Όλο το χωρο-
ταξικό σύστημα της έως τώρα βιο-
πολιτικής των νεότερων δυτικών
κρατών υπήρξε μια προσπάθεια
εξοικονόμησης χρόνου και απόλυ-
του ελέγχου του χώρου μέσω της
εκμηδένισης των αποστάσεων. Βα-
σικός άξονας αυτής της πολιτικής
υπήρξε η ανάπτυξη σύγχρονων δι-
κτύων μεταφοράς, σιδηροδρόμων,
οδικών δικτύων, αεροπορικών και
θαλάσσιων μεταφορών. Οι μαζικές
μετακινήσεις του αναγκαίου για
την ανάπτυξη εργατικού πληθυ-
σμού έγιναν το σήμα κατατεθέν
των σύγχρονων μεγαλουπόλεων,
των γραμμών του μετρό και των
λεωφορείων. Κυριολεκτικά στοι-
βαγμένοι σε κινούμενα κουτιά, οι
αστοί περνούν καθημερινά σημαν-
τικό κομμάτι της ημέρας τους σε
πάσης φύσεως μετακινήσεις. Η
εξοικονόμηση χρόνου έγινε πραγ-
ματική ιδεοληψία για τον σύγχρονο
αστό, ο οποίος ακόμη και στις δια-
κοπές του θέλει να «κερδίσει χρό-
νο». Τα υπερβολικά κόστη που πα-
ρατηρούνται στα αεροπορικά και
στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια αυτό το
καλοκαίρι σε ολόκληρη την Ευρώπη

αποδεικνύουν όχι μόνο ότι ο χρόνος
είναι χρήμα, αλλά και ότι το χρήμα
είναι εξοικονομημένος χρόνος.
Έτσι οι αστοί, ενώ περνούν την
καθημερινότητά τους να εξοικο-
νομούν χρόνο και να τον μετατρέ-
πουν σε χρήμα, στις διακοπές τους
κάνουν το αντίθετο, ξοδεύουν χρή-
μα για να εξοικονομήσουν χρόνο.
Στις διακοπές όμως μετά τον κο-
ρωνοϊό και τα μέτρα κατά της παν-
δημίας ένας άλλος παράγοντας ανα-
δεικνύεται ακόμη πιο σημαντικός
κι από τον χρόνο, ο χώρος. 

Πριν από την πανδημία, και πιο
συγκεκριμένα πριν από τα εκτετα-
μένα μέτρα κατά της πανδημίας
και τους διαδοχικούς περιορισμούς
στις μετακινήσεις και στους κατ’
οίκον περιορισμούς, ο χώρος είχε
μόνο μεταβατική αξία. Το σπίτι, η
οικία ή η κατοικία, είχε καταντήσει
ένα είδος φτηνού καταλύματος,
όπου τα μέλη της οικογένειας επέ-
στρεφαν για λίγες μόνο ώρες ύπνου,
έτσι ώστε την επόμενη μέρα να ξε-
κινήσουν και πάλι την περιπλάνησή
τους σε διάφορους χώρους εργασίας
και διασκέδασης. Αυτή τη σχέση
με το «σπίτι» μας άλλαξαν τα μέτρα

εγκλεισμού. Ενώ λοιπόν οι κάτοικοι
των μεγαλουπόλεων δεν είχαν ποτέ
χρόνο και ο χώρος τους ήταν γι’
αυτούς ικανοποιητικός, κυρίως
διότι μετακινούνταν διαρκώς, με
την πανδημία κατέληξαν να δια-
θέτουν άφθονο χρόνο για να τον
περάσουν σε έναν χώρο που πλέον
γινόταν ασφυκτικά μικρός, διότι
δεν μπορούσαν να τον εγκαταλεί-
ψουν ή να τον αλλάξουν με άλλο,
όπως το γραφείο ή το καφεστιατό-
ριο. Ο χώρος και όχι ο χρόνος ήταν
πλέον η καταλυτική κοινωνική εμ-
πειρία. Η αστική οικογένεια, η οποία
σπάνια βρισκόταν συγκεντρωμένη
στον ίδιο χώρο για παραπάνω από
λίγες ώρες, παραπονιόταν για την
έλλειψη ποιοτικού χρόνου, τον
οποίο τα μέλη της όφειλαν να μοι-
ράζονται. Κατά τη διάρκεια της
πανδημίας, όταν πια εξασφαλίστηκε
μια τεράστια ποσότητα κοινού χρό-
νου απραξίας, πλέον τα παράπονα
αφορούσαν τη διανομή «ποιοτικού
χώρου». 

Η έλλειψη ποιοτικού χώρου ήταν
πλέον μια νέα αστική προτεραι-
ότητα, η οποία οδήγησε, κατά τα
πρώτα χρόνια μετά την πανδημία,

σε μια αλλαγή στη νοοτροπία και
τις προτεραιότητες των αστών. Η
νέα τάση εγκατάλειψης των κέν-
τρων των μεγαλουπόλεων αλλά και
γενικά των μεγαλουπόλεων δια-
μορφώνει μια νέα οικιστική και χω-
ροταξική πραγματικότητα. Αυτή
η νέα, μαζική μετακίνηση αποτελεί
ουσιαστικά τον νέο οικονομικό κοι-
νωνικό άξονα σε πολλές ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες. Για παράδειγμα στο
Παρίσι, οι υψηλές τιμές στα ακίνητα
δύσκολα επιτρέπουν την αγορά
διαμερίσματος άνω των εξήντα τε-
τραγωνικών για τις ανάγκες μια
πολυμελούς οικογένειας. Αυτή η
νοοτροπία επικρατεί πλέον και στις
διακοπές. Η εκτίναξη των τιμών
στα καταλύματα κατά τις θερινές
περιόδους των δύο τελευταίων ετών
οφείλεται σε μεγάλο βαθμό στην
προτεραιότητα που δόθηκε στον
χώρο έναντι του χρόνου, ως συνέ-
πεια των αλλεπάλληλων εγκλει-
σμών. Παλαιότερα, ο αστός ζητούσε
στις διακοπές του ποιοτικότερο
χρόνο με την οικογένεια, τον σύν-
τροφο ή τη σύντροφο ή ακόμη και
με τον εαυτό του. Οι διακοπές νο-
ούνταν ως αλλαγή περιβάλλοντος,

όχι ως εμπειρία νέου χώρου. Μετά
τον εγκλεισμό όμως αυτό που προ-
έχει δεν είναι η συναρπαστική εμ-
πειρία όπως το κολύμπι με καρχα-
ρίες αλλά η απόλαυση ενός άνετου
χώρου. Η προτεραιότητα του οι-
κιακού χώρου έναντι του εργασια-
κού χρόνου θα σηματοδοτήσει τις
νέες κοινωνικές πρακτικές των
επόμενων δεκαετιών. Πλέον δεν
θα αναπτύσσονται μέσα μεταφοράς
και εξοικονόμησης χρόνου, αλλά
μέσα εξοικονόμησης μετακινήσεων
και χώρου. Αν θυμηθούμε τη συγ-
γραφική εμπειρία του Μαρσέλ Προ-
υσρ, η επανεύρεση του χαμένου
χρόνου είναι στην ουσία συμφι-
λίωση με τους χώρους διαμονής
μας, χώρους στους οποίους ζούμε
κυρίως όταν δεν τους θεωρούμε
απλώς σταθμούς μετάβασης. Η εμ-
πειρία μας σε αυτούς τους χώρους,
η οποία μας αποκρυπτόταν λόγω
της παροδικότητάς τους, είναι η
νέα μας θερινή και όχι μόνο περι-
πέτεια.       

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αv. καθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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Η ψευδοεπιστήμη της Αστρολογίας 
και η ανεύθυνη δημόσια προβολή της

Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΚΥΡΙΑΚΟΥ

Πάθος απύθμενο,
φολκλόρ και κακή
συνήθεια, κατάντησε
το πένθος για τους
νεκρούς και τους
αγνοούμενους του

1974. Ψυχίατροι και ψυχολόγοι,
επιμένουν ότι σχεδόν πέντε δεκαε-
τίες μετά και ακόμη υπάρχουν άν-
θρωποι και κυρίως γυναίκες, που
δεν μπόρεσαν να περάσουν τα στά-
δια του πένθους και να ζήσουν μια
φυσιολογική ζωή. Βασανίζονται
από σωματικές και ψυχολογικές
ασθένειες, πολεμούν με τον εαυτό
τους και τους γύρω τους, αναζητούν
ακόμη απαντήσεις για τους αγνο-
ούμενους και αρνούνται να πιστέ-
ψουν ότι βρίσκονται στη «μακαρία
ζωή». Τα στάδια του πένθους, για
άλλους είναι τρία και για άλλους
πέντε και ορίζονται βασικά, σε πρώ-
το επίπεδο στην άρνηση αποδοχής
του τραγικού γεγονότος, σε δεύτερο
επίπεδο στον θυμό για το γεγονός
και σε τρίτο επίπεδο στην αποδοχή
και τη λύτρωση. Το σημαντικό είναι
αυτά τα στάδια να διέρχονται γρή-
γορα και χωρίς να αφήνουν ανεξί-
τηλες πληγές, γιατί οι ψυχοσωμα-
τικές συνέπειες είναι τραγικές.

Με σύνθημα το αμφιλεγόμενο
«Δεν Ξεχνώ» στήθηκε μια «βιομη-
χανία» πόνου, θλίψη, ατέλειωτων
ψεμάτων και διλημμάτων. Οι δα-
κρύβρεχτες εκδηλώσεις μνήμης και
οι ατέλειωτες συνομιλίες για το Κυ-
πριακό, αποτελούν το καλύτερο άλ-
λοθι, για «πάσαν νόσον και πάσαν
μαλακία» η οποία ταλαιπωρεί το
παραδείσιο νησί της Κύπρου. Πα-
λαιότερα είχαμε τις εκδηλώσεις στα
οδοφράγματα, είχαμε τους γοερούς
θρήνους, στους τάφους των νεκρών,
είτε στον Τύμβο της Μακεδονίτισ-
σας, είτε στα άλλα κοιμητήρια.

Ο χρόνος πέρασε, οι περισσότε-
ρες μανάδες συνάντησαν τα παιδιά
τους, στον άλλο κόσμο και πλέον
στα κοιμητήρια, παρακολουθούμε
τις τυποποιημένες εκδηλώσεις, με
τα τρισάγια, τις καταθέσεις στεφά-
νων και τις ανούσιες συναισθημα-
τικές δηλώσεις. Όλες αυτές τις δε-
καετίες, υπήρξαν και άλλα πολλά
σημαντικά γεγονότα, τα οποία ευ-
τυχώς δεν μπόρεσαν να δεχθούν
τα φώτα της δημοσιότητας. Ταπεινοί
δεσποτάδες, άγνωστοι παπάδες,
ακόμη και πολλοί θεοφοβούμενοι
άνθρωποι, τράβηξαν από το χείλους
του γκρεμού πολλούς γονιούς, πολ-
λές συζύγους, πολλά αδέλφια, ακόμη
και πολλές αρραβωνιαστικιές, αγνο-
ουμένων και πεσόντων. Βοήθησαν
τους χαροκαμένους ανθρώπους, να
αντιληφθούν ότι δεν υπάρχει θά-
νατος, μετά την Ανάσταση του Χρι-
στού και ότι η μετάβαση από την
προσωρινή στην αιώνια ζωή, είναι
όπως την μετάβαση με αεροπλάνο,
από μια χώρα σε άλλη.

Μόνο που αυτό το ταξίδι, διαρκεί
κλάσματα δευτερολέπτου και στην

άλλη διάσταση δεν υπάρχει ούτε
πόνος, ούτε θλίψη, ούτε πάθη, ούτε
και γκρίνια. Με απλά λόγια, τα οποία
ωστόσο έβγαιναν από αγιασμένα
στόματα, πολλοί απελπισμένοι άν-
θρωποι, μπόρεσαν και πάτησαν
στα πόδια τους, μπόρεσαν να απο-
δεχθούν τα γεγονότα και τελικά να
λυτρωθούν από τον πόνο της απώ-
λειας αγαπημένων τους προσώπων.

Καλό είναι θεσμικά, η Πολιτεία
και η Εκκλησία να προβληματιστούν
και να αντιμετωπίσουν με διαφο-
ρετική ματιά τις εκδηλώσεις μνήμης.
Το γεγονός ότι σήμερα στο μοναδικό
στρατιωτικό κοιμητήριο της Κύ-
πρου, στον Τύμβο της Μακεδονί-
τισσας, στους τάφους των περισ-
σότερων ηρώων, τοποθετούν λου-
λούδια, μόνο παιδιά και όχι συγγε-
νείς, λέει από μόνο του, πάρα πολλά.
Είναι καλό να ανεγερθεί μια εκκλη-
σία, στην οποία να μνημονεύονται
με θείες λειτουργίες, ίσως και με
αγρυπνίες, οι κεκοιμημένοι ήρωες
και αλλά και τα θύματα του πολέμου.
Όλοι άνθρωποι είναι και όλοι έχουν
την ανάγκη μιας προσευχής. Σε όλο
τον κόσμο υπάρχουν εκκλησίες σε
στρατιωτικά νεκροταφεία, ενώ σε
ορισμένες χώρες, σύμφωνα με πολ-
λές μαρτυρίες, στις εκκλησίες επι-
τελούνται και πολλά θαύματα.

Μια άλλη τραγική διάσταση του
συνεχιζόμενου δράματος, ακούει
στο όνομα της πανάκριβης διαδι-
κασίας ανεύρεσης των οστών των
αγνοουμένων, ώστε να τελεστούν
οι κηδείες τους. Η συμφωνία μεταξύ
των δύο κοινοτήτων λέει ότι δεν
εξετάζονται τα αίτια θανάτου, ούτε
ακολουθούν δίκες και καταδίκες.
Άρα γιατί χρειάζεται να βρεθούν
τα οστά για να τελεστούν κηδείες.

Γιατί χρειάζεται να υποβληθούν
οι συγγενείς των κεκοιμημένων σε
μια νέα διαδικασία πένθους, με την
τέλεση της εξοδίου ακολουθίας και
όλα όσα συμβαίνουν με τις δακρύ-
βρεχτες και «τρομακτικές» σε πολλές
περιπτώσεις ομιλίες. Υπάρχουν και
οι πιο τραγικές πτυχές, με ανθρώ-
πους οι οποίοι αρνούνται να παρα-
λάβουν τα οστά των συγγενών τους,
γιατί είναι πολύ λίγα, είναι ένα μόνο
οστό. Άραγε τι σημασία έχει ο αριθ-
μός των οστών, όταν ο άνθρωπος
βρίσκεται σε άλλη διάσταση.

Οι κηδείες τελούνται για να βρουν
παρηγοριά οι ζωντανοί και να ανα-
παυθούν οι κεκοιμημένοι και όχι
για να γίνονται τελετές. Η αληθινή
παρηγοριά βρίσκεται στις προσευχές
στις δεήσεις και κυρίως στη λύτρω-
ση, η οποία έρχεται εξ ουρανού.

Τα άλλα όλα, είναι περιττά λόγια
και κουβέντες, που διαρκούν μερικά
λεπτά. Η πραγματική ουσία βρίσκε-
ται στην αιωνιότητα, στον παρά-
δεισο, ο οποίος ξεκινά από αυτή τη
ζωή και συνεχίζεται στην άλλη, την
αληθινή ζωή. 

Το πάθος του πένθους
του 1974

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Χώρος και χρόνος 

Α ν και το φιλοσοφικό ερώτημα τι είναι
ακριβώς επιστήμη και τι ψευδοεπιστήμη
είναι ένα δύσκολο ερώτημα που συνε-

χίζει να κεντρίζει το ενδιαφέρον των φιλο-
σόφων της επιστήμης, δεν υπάρχει σοβαρή
διχογνωμία όσο αφοράν το επιστημονικό
στάτους της αστρολογίας (που βέβαια καμία
σχέση δεν έχει με την αστρονομία). Είναι ξε-
κάθαρα μια ψευδοεπιστήμη, όπως η χειρο-
μαντεία, τα χαρτιά ταρώ, το διάβασμα του
καφέ και η τηλεπάθεια (δες Thagard [1978]). 

Ο βασικός λόγος που η αστρολογία είναι
ψευδοεπιστήμη είναι διότι αδυνατεί να εξη-
γήσει πώς η θέση των άστρων κατά την ημε-
ρομηνία της γέννησης κάποιου, αλλά και η
κίνηση των πλανητών, καθορίζει τον χαρα-
κτήρα και τη συμπεριφορά κάποιου αλλά και
τα συνεπακόλουθα γεγονότα της ζωής του.
Δεν υπάρχει σαφής αιτιακή σχέση, ή έστω
στατιστική συσχέτιση, μεταξύ της ημερομη-
νίας γέννησης κάποιου, της θέσης και κίνησης
των πλανητών και των συνεπακόλουθων γε-
γονότων της ζωής του. 

Σκεφτείτε πώς θέτουμε την ύπαρξη της
βαρύτητας στη φυσική. Για να μπορέσουμε
να εξηγήσουμε την κίνηση των σωμάτων
(πέτρες, πλανήτες κ.λπ.) θέτουμε μια μαθη-
ματικά μετρήσιμη δύναμη, τη βαρύτητα, η
οποία μας βοηθά να εξηγήσουμε και να κα-
τανοήσουμε τη φυσική κίνηση των σωμάτων
με απόλυτη ακρίβεια. Δεν χρειάζεται όμως
να θέσουμε κάποια «αστρολογική δύναμη»
για να εξηγήσουμε την ανθρώπινη κίνηση
(δηλαδή τη συμπεριφορά) αλλά ακόμη και αν
θέταμε μια τέτοια πλεοναστική «αστρολογική
δύναμη» αυτή θα ήταν εντελώς μυστήριο
πώς επιδρά στην ανθρώπινη συμπεριφορά.
Δεν νομίζω ότι θα ήμουν διαφορετικός άν-
θρωπος αν δεν ήμουν Ιχθύς και ήμουν Ταύρος,
για να χαριτολογήσω.

Σημειώστε επίσης ότι αν η αστρολογία όν-
τως μπορούσε να προβλέψει με κάποιο μαγικό
τρόπο το μέλλον κάποιου στη βάση της επί-
δρασης της θέσης και κίνησης των πλανητών
στον άνθρωπο, τότε αυτό θα συνεπαγόταν
ότι δεν έχουμε καθόλου ελεύθερη βούληση.
Αυτό φαίνεται όμως να συνιστά «άτοπο απα-
γωγή» (όπως λέμε στη φιλοσοφία) διότι φαίνεται
να έχουμε κάποια ελευθερία της βούλησης.
Όντως, οι περισσότεροι φιλόσοφοι απορρί-
πτουν οποιαδήποτε θεωρία αρνείται ότι έχουμε
σε κάποιο βαθμό ελευθερία της βούλησης
(ντετερμινισμός, φαταλισμός). Αν έχουμε ελευ-
θερία της βούλησης, τότε η αστρολογία πρέπει
να είναι λάθος. Αν λοιπόν η αστρολογία είναι
πρόδηλο ότι είναι μια ψευδοεπιστήμη, τότε
γιατί πολλοί από εμάς συνεχίζουν να τη λαμ-
βάνουν στα σοβαρά και να διαβάζουν το ωρο-
σκόπιό τους ακόμα και να συμβουλεύονται
επαγγελματίες τσαρλατάνους-αστρολόγους
(με το αζημίωτο φυσικά); Γιατί ακόμα και η
δημόσια ραδιοτηλεόραση με περισσή ανευ-
θυνότητα επιτρέπει την παρουσία τσαρλα-
τάνων-αστρολόγων επί της οθόνης; 

Μια εύλογη εξήγηση πρέπει να είναι, του-
λάχιστον εν μέρει, ψυχολογική. Έχουμε την
τάση να θέλουμε να γνωρίσουμε και να ελέγ-
ξουμε το άγνωστο μέλλον που ενδέχεται να
μας φοβίζει και να μας αγχώνει. Έχουμε
επίσης την τάση να υποπίπτουμε σε γνωστικές
πλάνες όπως ο ευσεβοποθισμός και ο αυτο-
εξωραϊσμός. Η αστρολογία χειριστικά και πο-
νηρά ικανοποιεί αυτές τις ψυχολογικές ανάγκες
για να κερδίσει την εμπιστοσύνη των θυμάτων
και να αποκομίσει κέρδη (όπως και το φαι-
νόμενο των ψευτογιατρών).

Κάποιος θα μπορούσε να θέσει την ένσταση
ότι οι αστρολόγοι μπορούν να προβούν σε
ακριβείς προβλέψεις για το μέλλον. Αυτό όμως
είναι βολικός μύθος. Οι αστρολόγοι θέλουν

απλώς να απομυζήσουν το θύμα τους και
αυτό που κάνουν είναι να προβαίνουν σε
ασαφείς και γενικόλογες δηλώσεις που είτε
είναι βέβαιο ότι θα επικυρωθούν (διότι είναι
τόσο γενικόλογες), είτε τουλάχιστον δεν μπο-
ρούν ξεκάθαρα να διαψευστούν (διότι είναι
τόσο ασαφείς).

Αν για παράδειγμα, δηλώσω σε κάποιον
άνεργο εν καιρώ οικονομικής κρίσης ότι τα
οικονομικά του βρίσκονται ενώπιον συμπλη-
γάδων και δύσκολων αποφάσεων, προφανώς
λέω κάτι αυτονόητο. Ή αν δηλώσω σε κάποιο
ευάλωτο πρόσωπο που βρίσκεται σε μια κα-
ταπιεστική σχέση ότι θα πρέπει να πάρει δύ-
σκολες αποφάσεις για την προσωπική του
ζωή στο εγγύς μέλλον, δεν είναι εύκολο να
διαψευστεί με σαφή και ξεκάθαρο τρόπο.

Αν λοιπόν η αστρολογία είναι μια ψευδο-
επιστήμη που ο κάθε τσαρλατάνος και απα-
τεωνίσκος ψευδογκουρού μπορεί να χρησι-
μοποιεί προς άγρα θυμάτων για οικονομική
αφαίμαξη, το λιγότερο που μπορούν να κάνουν
τα μέσα μαζικής επικοινωνίας (τηλεοπτικά
κανάλια, εφημερίδες, ραδιόφωνο κ.ά.) είναι
να μην προβάλλουν αστρολόγους και αστρο-
λογικού περιεχομένου θέματα (π.χ. ωροσκόπιο).
Όσο η αστρολογία τυγχάνει δημόσιας προ-
βολής ωσάν να είναι επιστήμη, συμβάλλουμε
έτσι ώστε εύπιστοι, ευάλωτοι και ανυποψίαστοι
συμπολίτες μας να πέσουν θύματα στυγνής
εκμετάλλευσης. Διερωτώμαι μάλιστα τι κάνει
για το θέμα το Εθνικό Συμβούλιο Ραδιοτηλε-
όρασης, όταν δεδηλωμένος στόχος της απο-
στολής του είναι «οι ραδιοτηλεοπτικοί οργα-
νισμοί να λειτουργούν προς εξυπηρέτηση
του δημοσίου συμφέροντος» (παραθέτω από
την ιστοσελίδα του Συμβουλίου).

Ο κ. Χρίστος Κυριάκου είναι επίκουρος καθηγητής
Φιλοσοφίας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.
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Ο ι πολυάριθμες κρίσεις που
αντιμετωπίζει πρόσφατα η
Ε.Ε. δεν θα πρέπει να μας

αφήσουν να λησμονήσουμε τον
συνεχιζόμενο πόνο που προκαλείται
από το ανοικτό τραύμα της διχο-
τόμησης της Κύπρου. Το προσεχές
έτος θα σηματοδοτήσει 50 χρόνια
κατά τα οποία η νήσος παραμένει
ντε φάκτο διχοτομημένη. Μισό αι-
ώνα. Σήμερα περισσότεροι Κύπριοι
πολίτες έχουν ζήσει στο πλαίσιο
της διχοτόμησης απ’ ό,τι σε μια
ενωμένη Κύπρο. Εάν δεν θέλουμε
να υπάρξουν περισσότερες γενιές
που δεν θυμούνται τη νήσο ενω-
μένη, πρέπει να αρχίσουν εκ νέου
οι διαπραγματεύσεις μεταξύ των
ηγετών της ελληνοκυπριακής και
της τουρκοκυπριακής κοινότητας.
Αυτές θα πρέπει να αποσκοπούν
σε μια συνολική διευθέτηση που
θα οδηγήσει στην επανένωση και
στη δημιουργία μιας διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας στην οποία
οι κοινότητες θα απολαμβάνουν
πολιτική ισότητα, σύμφωνα με τις
σχετικές αποφάσεις του Συμβουλίου
Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνω-
μένων Εθνών.

Ωστόσο, μέχρι να βρεθεί λύση,
μπορούν ήδη να γίνουν πολλά ώστε
να δημιουργηθούν οι συνθήκες για
την επανέναρξη των συνομιλιών,
να καλλιεργηθεί η προοπτική μιας
επανενωμένης Κύπρου και να βελ-
τιωθούν οι συνθήκες διαβίωσης
και για τις δύο κοινότητες. Ολό-
κληρη η Κύπρος είναι έδαφος της

Ε.Ε. Οι Τουρκοκύπριοι είναι πολίτες
της Ε.Ε. Αυτός είναι ο λόγος για
τον οποίο, κατά την προσχώρηση
της Κύπρου, η Ε.Ε. θέσπισε δύο
σημαντικά νομοθετήματα –το πρό-
γραμμα βοήθειας για την τουρκο-
κυπριακή κοινότητα και τον κανο-
νισμό για την πράσινη γραμμή–
για να διευκολύνει την επανένωση
της Κύπρου στο πλαίσιο των Ηνω-
μένων Εθνών.

Το πρόγραμμα βοήθειας της Ε.Ε.
για την τουρκοκυπριακή κοινότητα
ενθαρρύνει την οικονομική ανά-
πτυξή της, με ιδιαίτερη έμφαση
στην οικονομική ολοκλήρωση της
νήσου, στη βελτίωση των επαφών
των δύο κοινοτήτων μεταξύ τους
και με την Ε.Ε., και στην προετοι-
μασία για την εφαρμογή του συ-
νόλου της ενωσιακής νομοθεσίας.
Όλα τα έργα που χρηματοδοτούνται
μέσω του προγράμματος έχουν μια
προοπτική επανένωσης. Η στήριξή
μας διευκόλυνε την Τεχνική Επι-
τροπή για την Πολιτιστική Κληρο-
νομιά, τη Διερευνητική Επιτροπή
για τους Αγνoούμενους στην Κύπρο
και άλλες δικοινοτικές τεχνικές
επιτροπές να επιτελέσουν το ση-
μαντικό έργο τους. Έδωσε επίσης
τη δυνατότητα χορήγησης κοινών
υποτροφιών για Κύπριους φοιτητές,
χρηματοδότησης σπουδών και πρα-
κτικής άσκησης για περισσότερους
από 2.000 φοιτητές, φέρνοντας
τους Τουρκοκύπριους νέους πιο
κοντά στην Ε.Ε. Το πρόγραμμα έχει
στηρίξει οργανώσεις της κοινωνίας

των πολιτών, ΜΜΕ και γεωργούς
και έχει κατασκευάσει υποδομές,
ώστε να μη μείνει πίσω η τουρκο-
κυπριακή κοινότητα και να μην
καταστεί δυσκολότερη η επανέ-
νωση. Ως εκ τούτου, είναι ζωτικής
σημασίας να παρακολουθούνται
τα δικοινοτικά έργα με πνεύμα
αμοιβαίας εμπιστοσύνης και να τη-
ρούνται και να υλοποιούνται οι δε-
σμεύσεις που έχουν αναληφθεί για
τη λειτουργία των εν λόγω έργων.

Ο κανονισμός της Ε.Ε. για την
πράσινη γραμμή του 2004 επέτρεψε
στις τουρκοκυπριακές επιχειρήσεις
να αρχίσουν να εμπορεύονται τα
προϊόντα τους διαμέσου της πρά-
σινης γραμμής. Έκτοτε, οι Κύπριοι
έχουν διασχίσει την πράσινη γραμμή
πάνω από 33 εκατομμύρια φορές,
ενώ έχουν πραγματοποιηθεί εμπο-
ρικές συναλλαγές αξίας άνω των 90
εκατ. ευρώ. Το εμπόριο αυτό αυξή-
θηκε με την πάροδο του χρόνου,
σημειώνοντας νέο ρεκόρ το 2022
με συναλλαγές αξίας 14,6 εκατ. ευρώ.

Αυτή η αύξηση του εμπορίου
είναι περισσότερο από ευπρόσδε-
κτη, καθώς προωθεί την ολοκλή-
ρωση και την οικονομική ανάπτυξη
και συμβάλλει στην οικοδόμηση
εμπιστοσύνης μεταξύ των δύο κοι-
νοτήτων. Κατά συνέπεια, θεωρώ
ότι έχουν μεγάλη αξία οι πρόσφατες
αποφάσεις των κυπριακών αρχών
να δεχθούν αρκετά νέα προϊόντα
στο εμπόριο της πράσινης γραμμής,
από το ελαιόλαδο και τους χυμούς
φρούτων έως τα υλικά συσκευασίας.

Η τάση αυτή θα πρέπει να συνε-
χιστεί – προς όφελος και των δύο
κοινοτήτων. Στο πλαίσιο της πρα-
κτικής μας στήριξης, προετοιμά-
ζουμε, από κοινού με τα Εμπορικά
Επιμελητήρια και των δύο κοινο-
τήτων, τη δημιουργία υπηρεσίας
μιας στάσης για την παροχή συμ-
βουλών στις εταιρείες σχετικά με
όλα όσα πρέπει να γνωρίζουν για
να πραγματοποιούν εμπορικές συ-
ναλλαγές. Οι πληροφορίες θα εξη-
γούν τον τρόπο εξεύρεσης εμπο-
ρικών εταίρων και τον τρόπο συμ-
μόρφωσης με την ισχύουσα νομο-
θεσία της Ε.Ε. Αυτό το τελευταίο
σημείο είναι ουσιώδους σημασίας,
δεδομένου ότι όλα τα προϊόντα που
διασχίζουν την πράσινη γραμμή
πρέπει να συμμορφώνονται με τα
πρότυπα της Ε.Ε.

Οι μεταξύ των κοινοτήτων συ-
ναλλαγές και η τακτική ανθρώπινη
αλληλεπίδραση μεταξύ των δύο
κοινοτήτων θα πρέπει να αποτε-
λέσουν καθημερινή πρακτική για
τις επιχειρήσεις και τους ανθρώπους
σε ολόκληρο το νησί. Το εμπόριο
δίνει ώθηση για περαιτέρω βήματα
προς την πρακτική επανένωση,
όπως ένα ενδονησιωτικό σύστημα
πληρωμών, το οποίο θα μπορούσε
να αντικαταστήσει το ισχύον σύ-
στημα μετρητών ή τις περίπλοκες
και δαπανηρές μεταφορές μέσω
ενδιάμεσων τραπεζών.

Μια πολύ συγκεκριμένη ευκαιρία
για την αύξηση του εμπορίου της
πράσινης γραμμής και την προ-

σέγγιση των δύο κοινοτήτων είναι
το Χαλλούμι/Hellim. Υπάρχει αυ-
ξανόμενη ζήτηση για αυτό το ποι-
οτικό προϊόν στην Ε.Ε. Το 2021 η
Κύπρος πώλησε χαλλούμι αξίας
263 εκατ. ευρώ σε περισσότερες
από 50 χώρες εντός και εκτός της
Ε.Ε., ποσό που ήταν κατά 30 %
υψηλότερο απ’ ό,τι το 2016. Οι πω-
λήσεις μόνο στις χώρες της Ε.Ε.
ανήλθαν σε περίπου 100 εκατ. ευρώ.
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναγνώρισε
τη σημασία αυτού του εμβληματι-
κού κυπριακού προϊόντος, κατα-
χωρίζοντάς το, το 2021, ως προϊόν
με Προστατευόμενη Ονομασία Προ-
έλευσης (ΠΟΠ). Ως εκ τούτου, μόνο
το Χαλλούμι/Hellim που παράγεται
στην Κύπρο, σύμφωνα με την πα-
ραδοσιακή συνταγή, μπορεί πλέον
να διατίθεται στο εμπόριο στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Πενήντα οκτώ
Ελληνοκύπριοι παραγωγοί έχουν
ήδη λάβει την ετικέτα ΠΟΠ. Επίσης,
τον Μάρτιο και τον Μάιο του τρέ-
χοντος έτους, οι δύο πρώτοι Τουρ-
κοκύπριοι παραγωγοί έλαβαν την
ετικέτα ΠΟΠ.

Παράλληλα, η Επιτροπή εξέδωσε
απόφαση που θα επιτρέψει στους
Τουρκοκύπριους παραγωγούς να
εμπορεύονται το Χαλλούμι/Hellim
που συμμορφώνεται με την ΠΟΠ
διαμέσου της πράσινης γραμμής.
Αυτό, φυσικά, εξαρτάται πλήρως
από την τήρηση των προτύπων
της Ε.Ε. για την ασφάλεια των τρο-
φίμων και την υγεία των ζώων από
τους Τουρκοκύπριους παραγωγούς.

Για τον σκοπό αυτό έχει διατεθεί
σημαντική στήριξη ύψους 40 εκατ.
ευρώ από το πρόγραμμα βοήθειας
της Ε.Ε. για την περίοδο 2021-2024.
Στόχος είναι να διασφαλιστεί ότι
οι παραγωγοί και από τις δύο κοι-
νότητες μπορούν να επωφεληθούν
από τις οικονομικές ευκαιρίες. 

Κατά κάποιον τρόπο, το πακέτο
Χαλλούμι/Hellim αποτελεί θετικό
προηγούμενο, καθώς δοκιμάζεται
σε μικρή κλίμακα μια προσέγγιση
που θα μπορούσε να αναπαραχθεί
και να κλιμακωθεί. Και είναι μια
ευκαιρία να αναδειχθούν τα οικο-
νομικά οφέλη της πλήρους συμμε-
τοχής στην Ε.Ε.

Πρόκειται για ένα μόνο από τα
πολλά έργα που υποστηρίζονται
από το πρόγραμμα βοήθειας της
Ε.Ε. για την τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα. Μέσω του προγράμματος
αυτού, η Ε.Ε. έχει επενδύσει σχεδόν
700 εκατ. ευρώ με πρωταρχικό στό-
χο την εξομάλυνση της πορείας
προς την επανένωση. Αυτό όμως
δεν μπορεί να κατευθύνεται μόνο
από έξω: Οι Κύπριοι και των δύο
κοινοτήτων πρέπει να αποτελέσουν
τους κινητήριους μοχλούς της δια-
δικασίας αυτής και να βρουν τρό-
πους για την οικοδόμηση εμπιστο-
σύνης, σχέσεων και κοινών λύσεων.
Και εμείς στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
θα συνεχίσουμε να σας στηρίζουμε,
σε κάθε βήμα της πορείας.

Η κα Ελίζα Φερέιρα είναι επίτροπος
Συνοχής και Μεταρρυθμίσεων.

Ένα μακρύ ταξίδι αρχίζει πάντα με ένα μικρό βήμα
Της ΕΛΙΖΑ ΦΕΡΕΪΡΑ

Π ροκειμένουνα κατισχύσουν
ή, τουλάχιστον, να ελαχι-
στοποιήσουν τις ζημίες

τους, στον πολιτικό ανταγωνισμό,
οι πολιτικοί των κομμάτων εξου-
σίας τείνουν να είναι οικονομικοί
με την αλήθεια, να μιλούν γενι-
κόλογα, και/ή να τανύζουν φενα-
κιστικά τις έννοιες. Χρησιμοποι-
ούν, δηλαδή, τον πολιτικό λόγο
εργαλειακά, όχι διαφωτιστικά.
Όταν, σπάνια, το μοτίβο του ερ-
γαλειακού λόγου θραύεται, ο πο-
λιτικός ξεχωρίζει: ο λόγος του απο-
κτά δραστικότητα, ο ίδιος συσ-
σωρεύει πολιτικό κεφάλαιο. 

Πότε συμβαίνει αυτό; Όταν ο
πολιτικός διακινδυνεύει κάτι πο-
λύτιμο γι’ αυτόν. Ο Κώστας Σημί-
της το 1996 διακινδύνευσε την
πρωθυπουργία, όταν ζήτησε και
την εκλογή του στη θέση του προ-
έδρου του ΠΑΣΟΚ, μετά τον θά-
νατο του Ανδρέα Παπανδρέου. Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης το 2015
διακινδύνευσε τη διαγραφή του,
όταν απέκλινε από την κομματική
γραμμή, μην υπερψηφίζοντας τον
Π. Παυλόπουλο για Πρόεδρο της
Δημοκρατίας διότι, μεταξύ άλλων,
«δεν αντιστάθηκε στις «σειρήνες»
του πελατειακού κράτους και χει-
ρίστηκε με ανεπάρκεια [τις βίαιες
ταραχές] τον Δεκέμβριο 2008».
Και στις δύο περιπτώσεις, η δια-
κινδύνευση ανέδειξε τις πεποι-
θήσεις, όχι τον ωφελιμιστικό κομ-
φορμισμό του πολιτικού. 

Εκτιμούμε ανθρώπους με σπον-
δυλική στήλη. Μας απωθούν οι
θεσιθήρες. Όταν η ριψοκίνδυνη
πολιτική πράξη εναρμονίζεται με
επαγγελίες αλλαγής, ο πολιτικός
δίνει δείγματα αυτοθυσιαστικής
συμπεριφοράς χάριν του κοινού
καλού. Τότε μας εμπνέει και μας
συν-κινεί.

Ένα δείγμα ριψοκίνδυνου πο-
λιτικού λόγου εξέφερε ο πρωθυ-
πουργός κ. Μητσοτάκης, στη συ-
νέντευξή του στη Σία Κοσιώνη
και τον Παύλο Τσίμα, στον «Σκάι».
«Ο μεγάλος στόχος [μου] είναι να
λύσουμε τον πυρήνα της διαφοράς
[με την Τουρκία]», είπε ο πρωθυ-
πουργός. Μια συμφωνία με τη γεί-
τονα χώρα «μπορεί ενδεχομένως,
ναι, να συνεπάγεται και κάποιες
υποχωρήσεις από κάποιες θέσεις
[μας]. […]».

Δεν πρόκειται μόνο για έξοχο
δείγμα πολιτικού ρεαλισμού αλλά
και για τολμηρή ανάληψη πολι-
τικού ρίσκου από τον κ. Μητσο-
τάκη, θυμίζοντας την προσέγγιση
Σημίτη με τη συμφωνία του Ελ-
σίνκι, το 1999. Ξέρει καλά ο πρω-
θυπουργός ότι η κατ’ επάγγελμα

εθνικόφρων Σαμαρική, όπως και
η ράθυμα συντηρητική Καραμαν-
λική, Δεξιά καραδοκούν. Το βαθύ
κόμμα του δυσπιστεί σε οποιαδή-
ποτε πράξη μπορεί να εκληφθεί
ως «εθνική μειοδοσία». Δεν απέ-
φυγε, άλλωστε, ούτε ο ίδιος το
φθηνό εθνολαϊκισμό, όταν επέ-
κρινε την κυβέρνηση Τσίπρα για
τη συμφωνία των Πρεσπών το
2018 (παρεμπιπτόντως, με το ίδιο
νόμισμα τον πληρώνει σήμερα,
μικρονοϊκά, η νυν αντιπολίτευση).
Σε κάθε περίπτωση, η τόλμη του
κ. Μητσοτάκη εντυπωσιάζει και
εξηγεί, εν μέρει, την απήχησή του
πέραν της Κεντροδεξιάς. 

Δεν είναι, ωστόσο, η μοναδική
όψη του πρωθυπουργού. Η ξεκά-
θαρα φιλοδυτική και αναζωογο-
νητικά ριψοκίνδυνη θέση του για
τις ελληνοτουρκικές σχέσεις συ-
νυπάρχει με μια άλλη όψη, αυτή
του κομματικού ωφελιμιστή, ο
οποίος ανακριβολογεί και διαστρέ-
φει αυτοεξυπηρετικά τις έννοιες.
Όσο ο ριψοκίνδυνος Μητσοτάκης
εμπνέει, άλλο τόσο ο ωφελιμιστής
Μητσοτάκης απο-γοητεύει.

Στην ίδια συνέντευξη, ο πρω-
θυπουργός ανέφερε ότι κομματικοί
ημέτεροι που διορίστηκαν διοι-
κητές νοσοκομείων ήταν «ελάχι-
στοι». Αναληθές. Πάνω από τα
δύο τρία των επικεφαλής των νο-
σοκομείων είχαν σχέση με τη ΝΔ
(μέλη, συνδικαλιστές, πολιτευτές,
κ.λπ.) («Πρώτο Θέμα», 27/11/2019). 

«Πιστεύετε πραγματικά ότι [θέ-

λουμε] να διορίσουμε σήμερα σε
ένα κομβικό νοσοκομείο έναν άν-
θρωπο ο οποίος θα είναι εμφανώς
ακατάλληλος;» αναρωτήθηκε ο κ.
Μητσοτάκης. «Μα δεν θα δημι-
ουργήσει αυτό πολύ περισσότερα
προβλήματα από το πιθανό όφελος
[…];». Με κριτήρια αμιγώς ορθο-
λογικής συμπεριφοράς έτσι θα
ήταν. Στον πραγματικό κόσμο,
όμως, οι λήπτες αποφάσεων υπο-
κύπτουν σε εθισμούς, οι οποίοι
μειώνουν την ορθολογικότητά
τους. Ξέρω ότι με ωφελεί να κόψω
το κάπνισμα αλλά διαρκώς το ανα-
βάλλω. Γιατί; Διότι υποφέρω από
«ακρασία», θα μου υποδείκνυε ο
Αριστοτέλης. Πώς θα καταπολε-
μήσει τον χρόνιο εθισμό του κόμ-
ματός του στην πελατειακή κομ-
ματοκρατία ο πρωθυπουργός; Ανα-
μένουμε.

Για τους διορισμούς στελεχών
στο Δημόσιο, ο κ. Μητσοτάκης
ανακοίνωσε τη θέσπιση «αντι-
κειμενικών κριτηρίων» και επα-
νέλαβε κοινότοπα πόσο σημαν-
τικό είναι «να επιλέγεται ο κα-
τάλληλος άνθρωπος στην κατάλ-
ληλη θέση». Διότι, «το στοίχημά
μου», είπε, «είναι να γίνει η δου-
λειά». Ποιος θα διαφωνήσει; Αλλά
και ποιος θα ξεχάσει τον διορισμό
του κ. Κοντολέοντος στην ΕΥΠ,
ενώ ήταν «εμφανώς ακατάλληλος»
γι’ αυτή τη θέση; Ευρύτερα, πώς
ορίζει ο πρωθυπουργός τη «δου-
λειά» που πρέπει «να γίνει»; Στο
κομματικό-πελατειακό κράτος,

ξέρουμε πώς, συνήθως, ορίζεται
η «δουλειά»: υπακοή σε κυβερ-
νητικά κελεύσματα. Τα θεσμικά
αντίβαρα είναι ανεπιθύμητα. Αν
βρεθούν αξιωματούχοι, όπως ο
κ. Ράμμος, που εστιάζουν ανεπη-
ρέαστοι στον θεσμικό πυρήνα
της δουλειάς τους, είδαμε πώς αν-
τιμετωπίζονται: διασύρονται. Θα
αλλάξει κάτι;

Αναγνωρίζοντας ότι οι γενικοί
γραμματείς υπουργείων είναι «πο-
λιτικοί διορισμοί», ο πρωθυπουρ-
γός σπεύδει να το συγκαλύψει,
τανύζοντας φενακιστικά τις έν-
νοιες. Οι γενικοί γραμματείς, που,
εν συνεχεία, έγιναν υφυπουργοί
στην κυβέρνησή του, βαφτίζονται
«στελέχη της δημόσιας διοίκησης»,
τα οποία «δίνουν συνέχεια στο
κράτος»! Πρόκειται για εννοιολο-
γική διαστροφή: ως πολιτικά πρό-
σωπα, οι γενικοί γραμματείς δεν
σταδιοδρομούν στη δημόσια δι-
οίκηση. Όταν φύγουν τα πολιτικά
αφεντικά τους, θα φύγουν κι αυτοί.
Πού είναι η συνέχεια;

Το ερώτημα για τον κ. Μητσο-
τάκη είναι αν θέλει να μείνει στην
ιστορία ως εκσυγχρονιστής sta-
tesman ή ως ένας ακόμα πρωθυ-
πουργός της σειράς. Μόνο αυτός
μπορεί να το απαντήσει.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και
ερευνητής καθηγητής στο Πανεπιστή-
μιο Warwick.
www.htsoukas.com

Τ ην επόμενη φορά που θα δείτε
στην τηλεόραση μια συζήτηση
για το Κυπριακό, δοκιμάστε

να κάνετε ένα πείραμα: σκεφτείτε,
πόσοι από τους ομιλούντες, πολιτικοί
ή δημοσιογράφοι, ήταν γεννημένοι
το 1974; Η απάντηση πιθανόν να
σας εκπλήξει. Στα προεκλογικά πά-
νελ υπήρξαν στιγμές που η συζή-
τηση για το Κυπριακό διεξαγόταν
αποκλειστικά ανάμεσα σε ανθρώ-
πους που γεννήθηκαν μήνες, χρόνια
ή και αρκετά χρόνια μετά, ακόμη
και δεκαετία. Η Βουλή μας περιλαμ-
βάνει πλέον αρκετούς τριαντάρηδες,
ανάμεσά τους και η δεύτερη τη τάξει
στα πολιτειακά αξιώματα, ΠτΒ, ενώ
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας γεν-
νήθηκε λίγους μόνο μήνες πριναπό
την εισβολή. Η προηγούμενη γενιά,
βλέπετε, ακόμη και οι νεοσύλλεκτοι
του ’74, έχουν πια περάσει σε ηλικία
συνταξιοδότησης. Κοντολογίς, συ-
ζητά και αποφασίζει μια γενιά που
δεν έζησε –έστω ως ενήλικες– τα
γεγονότα που διαμόρφωσαντηζωή
όπως την ξέρουμε σήμερα, παρά
μόνο μεγάλωσε με την αφήγησή
τους, αλλά και με διαχωριστική γραμ-
μή, οδοφράγματα και κάθε τόσο
«ευκαιρίες λύσης».

Θυμάμαι συχνά, σε μια οργανω-
μένη επίσκεψη σε μνημεία που ανα-
στηλώθηκαν πέριξ του Πενταδα-
χτύλου, έναν ηλικιωμένο άντρα από
τον Γερόλακκονα μονολογείμε ένα
πικρό χιούμορ, μόλις περάσαμε το
οδόφραγμα του Αγίου Δομετίου,
πως συλλέγει από τις εφημερίδες
αγγελίες κηδειών των συγχωριανών
του, μέχρι να λείψουν και να μην
έχει πια αντικείμενο συλλογής.
«Ένας ένας φεύγουν. Κάποια μέρα
απλώς δεν θα υπάρχουν άνθρωποι
να γράφουν “από τον Γερόλακκο”».
Τον θυμάμαι κάθε μέρα όταν διαβάζω
κι εγώ τις αναγγελίες – άραγε, ως
πότε θα υπάρχουν Ελληνοκύπριοι

που γεννήθηκαν στο βόρειο τμήμα; 
Θυμάμαι κατά καιρούς και την

άνετη απάντηση «ο χρόνος δεν είναι
εναντίον μας» και τα συνθήματα
περί μακροχρόνιου αγώνα στη συ-
ζήτηση «πρέπει να λύσουμε το Κυ-
πριακό», μα να που ο χρόνος, σαν
σωστό ζωτικό στοιχείο, μας ξεγέλασε,
έκανε ένα κύκλο κοντά μισό αιώνα
και τώρα επιστρέφει και μας κλείνει
το μάτι, ψιθυρίζοντας «κάνε κάτι,
διότι παίζουμε στις καθυστερήσεις».
Ο κόσμος έχει αλλάξει δραματικά
από εκείνο το καλοκαίρι: μεγαλώ-
νουμε πια τη δεύτερη γενιά που
γνωρίζει την Αμμόχωστο, την Κε-
ρύνεια και τη Μόρφου από τις γρα-
φικές, σταματημένες στον χρόνο,
φωτογραφίες στα σχολικά τετράδια,
μια γενιά που οι ασπρόμαυρες ει-
κόνες από τότε τούς μοιάζουν τόσο
μακρινές, όσο έμοιαζαν σε εμάς οι
φωτογραφίες της φλεγόμενης Σμύρ-
νης. Τα παιδιά που πρόλαβαν να
σεργιανίσουν στους αμμόλοφους
των Σόλων και της Σαλαμίνας, να
μαζέψουν στάχυα από την καυτή
θερινή Μεσαρκάή να κολυμπήσουν
μετά το σχολείο στην παραλία της
Γλώσσας, μεγαλώνουν πια τα εγγόνια
τους βλέποντας τη βουνοπλαγιά της
Κερύνειας να γεμίζει μπετόν και το
μέχρι πρότινος κλειστό Βαρώσι να
δίνει ραντεβού με τους τουρίστες
σε δύο χρόνια.Ο χρόνος που πέρασε
για το Κυπριακό είναι τόσος, που
πια δεν μας χαρίζει την πολυτέλεια
του «περίμενε», αλλά μας δίνει τε-
λεσίγραφα: θα βλέπουμε τα κατε-
χόμενα μέρη σε φωτογραφίες ή θα
τα ξαναζήσουμεδίχως την αίσθηση
του επισκέπτη; Και τελικά, τι νόημα
έχει το «Δεν ξεχνώ», όταν η μνήμη
χρόνο με τονχρόνο καθίσταται κλη-
ρονομική;

Η Χρύστα Ντζάνη είναι σύμβουλος
επικοινωνίας.

Κέντημα που έφτιαξε η Ανδριανή Γρηγορίου, πρόσφυγας από το Λευκόνοι-
κο, που απεβίωσε το 2007 σε προσφυγικό συνοικισμό της Λευκωσίας. 

Ο χρόνος που χάσαμε 
Της ΧΡΥΣΤΑΣ ΝΤΖΑΝΗ

Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Το κρίσιμο ερώτημα για τον κ. Μητσοτάκη

Μονοθέσιες μεταφερόμενες μπανιέρες-καταψύκτες των οποίων οι πωλήσεις εκτοξεύθηκαν,
υπάρχουν και μοντέλα, κατά τι πιο ευρύχωρα, για 2-4 άτομα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Κάθε καλοκαίρι και τα παράπονα
πολλά, «ζέστη, ζέστη», και «ουφ
απελπισιά στην πόλη μας», «η Λευ-
κωσία από την ζέστην κατέστη
αφόρητος», και άλλα παρόμοια για
όλες τις μεγάλες πόλεις της Κύ-
πρου… Οι δε χωρικοί μάλλον ήταν
πιο εξοικειωμένοι με τις υψηλές
θερμοκρασίες και στα χωριά τους
οι ζέφυροι έπνεαν ικανοποιητι-
κώς… ή τουλάχιστον έτσι νομίζου-
με, μιας και η κοινωνική αυτή κα-
τηγορία στον Τύπο και στη βιβλιο-
γραφία υποεκπροσωπείται… Όπως
και να ’χει οι υψηλές θερμοκρασίες
ανέκαθεν ταλαιπωρούσαν και την
πρωτεύουσα και τις άλλες πόλεις
και μία μικρή περιδιάβαση στον
Τύπο της εποχής το κάνει σαφές…
Ενδεικτικό το δημοσίευμα της «Εφη-
μερίδος του Λαού» (7 Αυγούστου
1909): «Ζέστη. Ζέστη! Ιδού τι ανα-
φωνεί πας άξιος χωραΐτης συναντών
άλλον εις τους δρόμους. Οι συνήθεις
χαιρετισμοί αντεκατεστάθησαν
από τα πουφ και τα πφφ που ανα-
φυσούν οι αγαθοί πρωτευουσιάνοι
ψηνόμενοι κυριολεκτικώς μέσα εις
την κάμινον αυτήν του πυρός»... ο
εν λόγω αρθρογράφος αναφέρει το
ζήτημα της ζέστης θέλοντας να
θίξει τον «πατριαρχικόν τρόπον
αλωνίσματος» και την άρνηση της
κυβέρνησης να βοηθήσει στην ει-
σαγωγή γεωργικών μηχανημάτων

και εργαλείων, μιας και η πολύ ζέστη
θα φέρει καταιγίδες τον χειμώνα. 

Οι υψηλές θερμοκρασίες, όπως
και η υγεία της πόλης απασχολούν
πολύ και οι πυρετοί άγνωστο πώς
θεραπεύονταν με σαρδελλοσαλάτας:
«Κατά τας τελευταίας ταύτας ημέρας
οι καύσωνες κατέστησαν αφόρητοι.
Οι ενδημικοί πυρετοί επεσκέφθησαν
εφέτος μετά μείζονος εντάσεως ή
άλλοτε τας πόλεις και τα χωρία, ευ-
τυχώς όμως ουδένα επικίνδυνον
χαρακτήρα έχουσικαιθεραπεύονται
υπό μεν των εχόντων τα μέσα διά
της χρήσεως της κινίνης υπόδε των
ενδεών διά της υπομονής· υπάρχουσι
και πολλοί διατεινόμενοι ότι έθε-
ραπεύθησαν διά της σαρδελλοσα-
λάτας» («Στασίνος», 9 Αυγούστου
1884). Το θέμα είναι να μη διασα-
λευθεί η υγεία της πόλης και μονό-
στηλα όπως τα παρακάτω συχνά τα
συναντάμε ιδίως στα τέλη του 19ου
αιώνα: «Καύσωνα υπερβολικόν εί-
χομεν καθ’ όληντηνεβδομάδα ταύ-
την. Ευτυχώς η υγεία της πόλεως
δεν φαίνεται διασαλευθείσα» («Φωνή
της Κύπρου», 20 Ιουλίου 1892) και
«Θερμότης πρωτοφανής επεκράτησε
κατά την εβδομάδα ταύτην εν τη
ημετέρα πόλει. Το θερμόμετρον
εδείκνυεν επί δύο ημέρας υπό σκιάν
38 βαθμούς. Αλλ’ ευτυχώς μεθ’ όλην
αυτήν την θερμότητα η υγεία της
πόλεως δεν διεσαλεύθη», διαβάζουμε
στη Φωνή της Κύπρου, στις 12 Ιου-
λίου 1895 και ενώ η ζέστη είναι φυ-
σικά πρόβλημα, η διασάλευση της
δημόσιας υγείας είναι μεγαλύτερο,
αφού συχνά στα μονόστηλα δελτία
καιρού διαβάζουμε συχνά: «Ο καύ-
σων μας έλυωσε κυριολεκτικώς την
εβδομάδα ταύτην. Το θερμόμετρον
υπό σκιάν εδείκνυε 42 βαθμούς, ευ-
τυχώς όμως η υγεία της πόλεως ου-
δόλως εσαλεύθη» («Φωνή της Κύ-
πρου», 21 Ιουλίου 1894). 

«Ζέστη και ζέστη». Από ημερών
ο καύσων κατέστη επαισθητότατος
εν Λευκωσία. Το θερμόμετρον ανέρ-
χεται καταπληκτικώς και άδηλον
που θα σταματήση. Μαζί δε με την
φοβεράν αυτήν ζέστην εγένετο και
η εμφάνισις των πυρετών υπό δια-
φόρους μορφάς» («Φωνή της Κύ-
πρου», 6 Ιουλίου 1900). Μαζί με τη
ζέστη και η υγρασία, κυρίως τη νύ-
χτα που κάνει τα πράγματα ακόμη

πιο δύσκολα για τους κατοίκους
των πόλεων: «35 βαθμούς υπό σκιάν.
Εδώ και αλλαχού. Η ζέστη την εβδο-
μάδα αυτήν είναι ανυπόφορος. Το
θερμόμετρον ανήλθε καταπληκτι-
κώς, χθες δε και προχθές εδείκνυε
35-36 βαθμούς υπό σκιάν. Αλλά με
τον καύσωνα της ημέρας έχομεν
και την υγρασίαν της νυκτός, την
υγρασίαν την οχληράν και ανυπό-
φορον, όλως ασυνήθη διά την πρω-
τεύουσα» («Φωνή της Κύπρου», 3
Αυγούστου 1900), βέβαια ο συντά-
κτης συστήνει στους αναγνώστες
να μην παραπονιούνται αφού σε
άλλες πόλεις υποφέρουν τα ίδια και
χειρότερα, αναφέροντας ενδεικτικά
το Παρίσι και το Βερολίνο, όπου η
θερμοκρασία ανήλθε μεταξύ 36 και
38 βαθμών, ενώ στη Νέα Υόρκη
έφτασε και τους 40 υπό σκιά.

Και η χαρά των πολιτών μεγάλη
όταν οι θερμοκρασίες πέφτουν: «Η
ζέστη καταπίπτει. Ταπείνωσις του
θερμομέτρου. Επί τέλους ανεπνεύ-
σαμεν. Η ζέστη ήρχισε να καταπίπτη
και επαισθήτως μάλιστα. Το θερ-

μόμετρον, το οποίον το παρελθόν
Σάββατο και την Κυριακήν είχε τό-
σον υψωθή και εδεικνυεν υπό σκιαν
37 βαθμούς, εταπεινώθη αποτόμως
από δύο-τριών ημερών και δεικνύει
τόρα (sic) 32-33 βαθμούς. Ίσως η
ταπείνωσις αύτη του θερμομέτρου
εξακολουθήση επί αρκετάς ημέρες
και ο κόσμος δυνηθή ν’ αντλήση
ολίγας δυνάμεις» («Φωνή της Κύ-
πρου», 10 Αυγούστου 1901). Χαρά
λοιπόν όταν μεταβάλλεται προς το
δροσερότερο ο καιρός: «Από της
προχθές Δευτέρας ο καιρός μετε-
βλήθη ευτυχώς εις δροσερόν. Βίαιος
αλλά ζωογόνος άνεμος έκαμεν ώστε
το θερμόμετρον να κατέλθη εις τους
31-33 βαθμούς. Διαφορά δηλαδή 5
βαθμών από την παρελθούσανεβδο-
μάδα. Και τοιουτοτρόπως τόρα (sic)
έπαυσαν οι διαρκείς ιδρώτες και το
φοβερόν καμίνι, το οποίο επυρπο-
λούσεν αδιάκοπα όλους» («Ελευθε-
ρία», 22 Ιουλίου 1916) και όταν πνέει
επίσης ο ζέφυρος…: «Ο καύσων
ανήλθε και πάλιν τη π. Παρασκευή
εις 38 Κελσίου, ενώ κατά τας λοιπάς

ημέρας του εφθημέρουδενκατήλθε
κάτω των 37° μετά της διαφοράς
ότι υπήρχεν υγρασία και κατά τας
πρωίας ομίχλη, ης ένεκεν αι με-
ταμεσημβριναίώραιήσανδροσεραί,
διότι έπνεεν ο Ζέφυρος. ΗΛευκωσία
εγένετοκάμινος, ενώοι παρεπίδημοι
παραθαλάσσιοι εύρισκαν αυτήν
ανεκτήν αναλογιζόμενοι την υγρα-
σίαν των οικείων πόλεων» («Κυ-
πριακός Φύλαξ», 5 Ιουλίου 1916).

Σάλτσα αυρών
Κύπρος 31 Ιουλίου 1904: «Έχο-

μεναρκετούς ξένους διαθερίζοντας.
Από τριών ημερών όμως η ζέστη
μας είναι αφόρητος, διότι επικρα-
τούν οι βόρειοι άνεμοι». Κύπρος 23
Ιουλίου 1905: «Χθες εν Λευκωσία
το εκατοντάβαθμον έφθασε μέχρι
των 36 υπό σκιάν – ρεκόρ σπάνιον.
Η ζέστηήτο αφόρητος, αλλ’ ευτυχώς
υπήρχον πνοαί ανέμου αν και θερ-
μόταται. Δροσερωτέρα κατάστασις
ατμοσφαίρας ήτο την νύκτα». Κύ-
προς 1 Ιουλίου 1906: «Η νυκτερινή
παρηγορία. Ζέστην σχεδόν άνευ

προηγουμένου εδοκίμασεν η Λευ-
κωσίατην εβδομάδα ταύτην.Η Δευ-
τέρα και ηΤρίτη ήσαν οι θερμότεραι
ημέραι, καθ’ ας οι δυστυχείς θνητοί
έβραζον εντός καύσωνος 35 και 36
βαθμών εκατονταβάθμου με σάλ-
τσαν θερμοτάτων πνικτικών αυ-
ρών». Φυσικά η λύση για όσους
μπορούσαν ήταν η άνοδος στα ορει-
νά θέρετρα ή στα μοναστήρια του
νησιού, τα οποία λειτουργούσαν
και ως ξενώνες: «ΟΙ ΚΑΥΣΩΝΕΣ: Η
Ζωή των πόλεων. Κατά την εβδο-
μάδα ταύτην οι καύσωνες ήσαν
υπερβολικοί και η ζωή των πόλεων
κατέστη ανυπόφορος, διό και πολλοί
ήρχισαν να μεταβαίνωσιν εις τας
εξοχάς και να ζητώσιν αναψυχήν
και δρόσον παρά τον αιγιαλόν και
εις τα υψηλότερα μέρη της νήσου.
Το θερμόμετρονεσημείωνε συνεχώς
κατά την εβδομάδα ταύτην 34 και
35 βαθμούςυπόσκιάν με τάσιν πάν-
τοτε προς ύψωσιν» («Ελευθερία»,
15 Ιουλίου 1911) και όσοι έμεναν
στην πόλη είχαν εκτός από τη ζέστη
και άλλα να αντιμετωπίσουν: «Ο

καιρός. Οι καύσωνες και η υγρασία
κατά την εβδομάδα ταύτην κατέ-
στησαν ανυπόφοροι εν Λευκωσία.
Τόση ήτο η ζέστη και ο κάματος
κατά την ημέραν, ώστε αι οδοί της
πρωτευούσης επλημμύρισαν από
ψωραλέους κύναςέχονταςανοικτόν
το στόμα και την ουράν υπό τα σκέ-
λη, τα δε καθίσματατων καφενείων
από βωμολοχούντας χασομέρηδες.
Διά τους πρώτους έλαβεν ήδη πρό-
νοιαν το Δημαρχείον, διά δε τους
δευτέρους ας λάβωσινοιδιευθυνταί
των καφενείων» («Ελευθερία», 12
Αυγούστου 1911. «Λεμεσός. Οι καύ-
σωνες των τελευταίων ημέρων
υπήρξαν κυριολεκτικώς αφρικανι-
κοί. Ο υδράργυρος του θερμομέτρου
υψώθη αλματικώς δεικνύων 37 βαθ-
μούς υπό σκιάν. Τούτου ένεκεν οι
δυνάμενοι φεύγουν προτροπάδην
εις τας εξοχάς, οι δε υποχρεωμένοι
να μένωσιν εν τη πόλει δεν απο-
φασίζουσι καν να εξέλθωσι των οι-
κιών των φοβούμενοι ν’ αντικρύ-
σωσι τον πυρακτούντα ήλιον και
την κατακαίουσαν αύραν, ήτις
ηρήμωσεκαι την «Όασιν» τουΦούρ-
ναρη και την παραλιακήν οδόν και
τον ΔημόσιονΚήπον» («Ελευθερία»,
22 Ιουλίου 1917).

Ανάγκη ψυγείων 
Φυσικά, ένα μεγάλο πρόβλημα

της εποχής είναι και η συντήρηση
των προϊόντων, κρεάτων, τυροκο-
μικών, αβγών, ψαριών και άλλων.

Τα ψυγεία είναι μία λύση που σε
άλλες χώρες είναι πραγματικότητα,
τουλάχιστον για δημοτική χρήση.
Στην Κύπρο ακόμα δεν υπήρχε αυτή
η δυνατότητα και αυτό δημιουρ-
γούσε προβλήματα. Ακόμα η φύλαξη
των προϊόντων γινόταν με… ησιό-
δειους τρόπους! Ωστόσο, κάτι άρχιζε
να αλλάζει και ο Τύπος είχε το μερ-
τικό του στο να πιέσει καταστάσεις:
«Η διατήρησις κρεάτων, ψαριών,
γάλακτος κλπ. εις όλον τον κόσμον
σήμερον ενεργείται εις όλας τας
εποχάς του έτους μέσα εις ψυγεία,
τα όποια είναι στοιχείον και αυτά
πολιτισμού. Εις κλίματα θερμά κα-
θώς το ιδικόν μας και μάλιστα με
την πρωτοφανή ανύψωσιντουθερ-
μομέτρου, τα ψυγεία είναι υπερ-
αναγκαία» και προσθέτει ο αρθρο-
γράφος πως στην Αθήνα «και στο
τελευταίον συνοικιακόν κρεοπω-
λείον παίρνει κανείς το κρέας του
άφοβα από το ψυγείον, ενώ στη
Λευκωσία που υπάρχουν δύο μόνον
Κεντρικά Κρεοπωλείαθα ήταν πολύ
εύκολο να υπάρχη ανά ένα σχετικώς
μεγάλον ψυγείον», σημειώνει δε
πως είναι δύσκολο να γίνει προμή-
θεια από την Ευρώπη, οπότε «μπο-
ρούν να αρκεστούν στα εντοπίως
κατασκευαζόμενα». Ένα χρόνο
μετά πληροφορούμαστε ότι ο δή-
μαρχος Λευκωσίας μελετά το εν-
δεχόμενο ίδρυσης δημοτικού ψυ-
γείου «εν συνδυασμώ με την πα-
ροχήν ηλεκτρικού ρεύματος την
ημέραν. Εις το ψυγείον τούτο θα
δύνανται οι τυροκόμοι, οι παντο-
πώλαι, οι φρουτέμποροι, οι κρεο-
πώλαι να αποθηκεύσωσι τα είδη
των. Η ύπαρξις και λειτουργία ψυ-
γείου είναι απαραίτητος και θα απο-
βή ευεργετική διά την πόλιν και
διά τα τυροπαραγωγά χωρία. Οι τυ-
ροπαραγωγοί θα τοποθετώσι τα τυ-
ρία εις το ψυγείον και εκεί θα δια-
τηρωνται επί μήνας χωρίς να απο-
βουτυρούνται παρ’ όλον τον καύ-
σωνα», όπως και για άλλα προϊόντα
λοιπόν η κακή συντήρηση επηρέαζε
και το τελικό προϊόν. Σημειώνεται
ότι στην Ελλάδα, σύμφωνα με δη-
μοσιεύματα στον Τύπο, το πρώτο
ψυγείο εγκαταστάθηκε στον Πειραιά
και προορίζετο για την αποθήκευση
κρεάτων από το εξωτερικό και είχε
εμβαδόν 10.000 μέτρων!
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Ο καύσων μας έλυωσε
την εβδομάδα ταύτην

Σταχυολογούμε μικρά από τον Τύπο της εποχής
για την αφόρητη ζέστη στις κυπριακές πόλεις 

<<<<<<

Οι συνήθεις χαιρετισμοί
αντεκατεστάθησαν
από τα πουφ και τα πφφ
που αναφυσούν οι αγα-
θοί πρωτευουσιάνοι ψη-
νόμενοι κυριολεκτικώς
μέσα εις την κάμινον
αυτήν του πυρός»...

<<<<<<

Η Δευτέρα και η Τρίτη
ήσαν οι θερμότεραι ημέ-
ραι, καθ’ ας οι δυστυχείς
θνητοί έβραζον εντός
καύσωνος 35 και 36 βαθ-
μών εκατονταβάθμου με
σάλτσαν θερμοτάτων
πνικτικών αυρών».  

Μα πώς περνούσαν τις θερινές
νύχτες εκείνοι που δεν μπορού-
σαν να εκδράμουν και να πα-
ραθερίσουν σε κάποιο ορεινό
θέρετρο ή σε κάποια μονή, όπως
συνηθιζόταν κάποτε; ή όπως
τους συναντάμε σε δημοσίευμα
του 1907 «οι πληβείοι της ζωής»
οι οποίοι αποκλείονται από τας
θεμιτάς διασκεδάσεις όχι από
τους άρχοντες, όπως παλαιότερα,
αλλά από τον δήμιο του αγώνος
του άρτου, ο οποίος ανηλεώς
σουβλίζει τους Λευκωσιάτες υπό
τον καυστικόν ήλιον του Ιουλίου
και του Αυγούστου… Και επειδή
το 1907 μάλλον ο ίδιος δήμιος
ακόμα βασίλευεκαι ίσως και σή-
μερα ακόμα να είναι παρών...
διαβάζουμε σε ένα ενδιαφέρον
δίστηλο του 1894 πως οι Λευ-
κωσιάτες υπέφεραν μεν την
ημέρα από τον καύσωνα, όμως
η νύχτα τους αποζημίωνε: «Την
ημέραν καμίνι, θερμολουσία,
κάματος, εξασθένισις, την νύ-

κτα αήρ, δρόσος, περίπατοι, κί-
νησις, ζωή». Τι άλλο όμως πρό-
σφερε η νύχτα στους κατοίκους
της πρωτεύουσας: Στα έξωθι
της πόλης υπήρχαν 3-4 θερινά
καφενεία, όπου δημιουργείται

μία «άλυσις αδιάσπαστος, γραμ-
μή ατελεύτητος υπό του κινου-
μένου κόσμου και πολλάκις νο-
μίζει τις ότι άπαντες οι κάτοικοι
του άστεως εγκατέλειπαν τας
οικίας των, και τούτο μένει νε-

κρόν και έρημον», όμως τα
πράγματα δεν είναι έτσι, διότι
η Λευκωσία που ζει εντός των
τειχών ακόμα προσφέρει πολλά,
αλλά όχι για όλους… «[…] έξω
έχομεν τον αριστοκρατικόν
κόσμον, την αγνήν και δειλήν
του λαού κόρην […]» εντός των
τειχών όμως; «[…] εντός έχομεν
τα ωδικά καφενεία , τους προ-
κλητικούς χορούς, τα διάφορα
θεάματα, άτινα θέλγουσιν ως
επί το πολύ τον εργάτην, τον
απλοϊκόν, τους μείρακας». Και
όσοι μένουν εντός… απολαμ-
βάνουν τον κωμικό Οθωμανό
Ακιά στο πάντα κατάμεστο θέ-
ατρό του! Απορεί ο αρθρογρά-
φος για τον κόσμο που συρρέει
να τον απολαύσει… «[…] ωσεί
πρόκειται να ιδή την Σάρραν
Περνάρ ή ν’ ακούση την Πά-
την», ένα θέαμα που πολλές
φορές προσελκύει και ανθρώ-
πους των γραμμάτων, της πρώ-
της κοινωνικής τάξεως…

«Οι συνήθεις χαιρετισμοί αντεκατεστάθησαν από τα πουφ και τα πφφ που αναφυσούν οι αγαθοί πρωτευουσιάνοι ψηνόμενοι κυριολεκτικώς
μέσα εις την κάμινον αυτήν του πυρός»...                                                                                                     © Λεβέντειο Δημοτικό Μουσείο Λευκωσίας – Φωτογραφικό Αρχείο, Κύπρος

«Εξω έχομεν τον αριστοκρατικόν κόσμον»

Οι Λευκωσιάτες υπέφεραν μεν την ημέρα από τον καύσωνα, όμως η
νύχτα τους αποζημίωνε: «Την ημέραν καμίνι, θερμολουσία, κάματος,
εξασθένισις, την νύκτα αήρ, δρόσος, περίπατοι , κίνησις, ζωή».

© Λεβέντειο Δημοτικό Μουσείο Λευκωσίας – Φωτογραφικό Αρχείο, Κύπρος
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Φοίνιξ (Αριζόνα, ΗΠΑ) 
48o C

Kοιλάδα Θανάτου 
(Καλιφόρνια, ΗΠΑ) 

49,4o C

Tουγκούρτ 
(Αλγερία) 
48,1o C

Τύνιδα 
(Τυνησία) 
44o C

Κατάνια 
(Σικελία, Ιταλία) 

37o C

Καύσωνας σε τρεις ηπείρους
χωρίς παράθυρο ανάσας

Η παρατεταμένη ζέστη καταγράφει καθημερινά νέα ρεκόρ σε ΗΠΑ, Κίνα και Ευρώπη, 

κάτι μάλλον αναμενόμενο έπειτα από τον πιο καυτό Ιούνιο της Ιστορίας. Οι επιστήμονες 

δεν έχουν την παραμικρή αμφιβολία για τα αίτια: Τόσο υψηλές θερμοκρασίες σε όλο τον 

κόσμο δεν θα είχαν σημειωθεί αν δεν υπήρχε η κλιματική αλλαγή.

Ωρα μηδέν για τον πλανήτη

Θερμοκρασίες Πέμπτης 20 Ιουλίου 2023
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Πόλη του Koυβέιτ 
(Κουβέιτ) 
48,5o C

Τασκένδη 
(Ουζμπεκιστάν) 

38o C

Ταϊπέι 
(Ταϊβάν) 
34o C

Ριάντ 
(Σαουδική 
Αραβία) 
46o C

Ασουάν 
(Αίγυπτος) 

45o C

Λάρισα, (Ελλάδα) 
42,3o C

Ο καύσωνας που πλήττει μεγάλο 
μέρος των ΗΠΑ ασκεί πιέσεις στο 
δίκτυο ηλεκτροδότησης ολόκλη-
ρης της χώρας. Παρόμοια είναι η 
κατάσταση σε Ευρώπη και Κίνα, 
όπου καταγράφονται θερμοκρα-
σίες ρεκόρ. Ακραίες είναι οι και-
ρικές συνθήκες στην Ινδία, όπου 
οι τροπικές καταιγίδες προκάλε-
σαν κατολισθήσεις αυτήν την 
εβδομάδα. Κι οι προοπτικές για 
την επόμενη εβδομάδα είναι εξί-
σου ζοφερές. Ο περασμένος μή-
νας ήταν ο θερμότερος Ιούνιος 
από όταν άρχισε η καταγραφή 
θερμοκρασιών το 1850 και οι με-
τεωρολόγοι θεωρούν απίθανο να 
προσφέρει κάποια ανακούφιση 
ο Αύγουστος. 

Με βάση επιστημονικά μο-
ντέλα, το θερμό κλίμα του περα-

σμένου μήνα κατέστη πέντε φο-
ρές πιθανότερο και 2,7 βαθμούς 
Κελσίου πιο ζεστό από ό,τι θα 
συνέβαινε ερήμην της κλιματι-
κής αλλαγής. Οι καύσωνες μπο-
ρεί να αποτελούν φυσικό φαινό-
μενο, αλλά οι θερμοκρασίες του 
Ιουνίου σε όλο τον κόσμο δεν θα 
είχαν σημειωθεί αν δεν υπήρχε η 
κλιματική αλλαγή, εξηγεί ο Τζον 
Νίλσεν Γκάμον, διευθυντής του 
Νότιου Περιφερειακού Κέντρου 
για το Κλίμα. Στην Ασία, ακραία 
υψηλές θερμοκρασίες συνόδευ-
σαν μια έντονη εποχή των μου-
σώνων, στοιχίζοντας τη ζωή σε 
τουλάχιστον 100 ανθρώπους σε 
Ινδία, Νότια Κορέα και Ιαπωνία, 
αν και ο τελικός απολογισμός 
αναμένεται πολύ μεγαλύτερος. 

Οι καύσωνες στην Ινδία παρα-

δοσιακά συμπίπτουν με την πε-
ρίοδο πριν από τους μουσώνες, 
από τον Μάρτιο έως τον Ιούνιο. 
Φέτος όμως η ζέστη κράτησε πο-
λύ περισσότερο, απηχώντας μια 
ευρύτερη τάση τα τελευταία χρό-
νια. Από το 1961 έως το 1990, οι 
μέρες του χρόνου με θερμοκρα-
σίες πάνω από 32 βαθμούς Κελ-
σίου ήταν 70, ενώ από το 1991 
έως το 2022 έφτασαν τις 89. 

Στη Σινγιάνγκ της Κίνας οι 
θερμοκρασίες στην έρημο άγ-
γιξαν τους 52 βαθμούς Κελσίου, 
καταρρίπτοντας το προηγούμενο 
εθνικό ρεκόρ. Την ίδια στιγμή, 
στο βόρειο τμήμα της επαρχίας 
οι Αρχές βρίσκονται σε συναγερ-
μό για την πιθανότητα πυρκα-
γιών. Η μεγαλύτερη λίμνη με γλυ-
κό νερό της χώρας, η Πογιάνγκ, 

μπήκε στην εποχή της ξηρασί-
ας την Πέμπτη, η πιο πρώιμη 
έναρξη της περιόδου από όταν 
ξεκίνησε η τήρηση αρχείων στη 
δεκαετία του 1950. Η παρατετα-
μένη ζέστη και η ανομβρία είναι 
οι βασικοί λόγοι για την ανησυ-
χητικά χαμηλή στάθμη του νε-
ρού. Στη βόρεια Κίνα αρκετές 
πόλεις, συμπεριλαμβανομένου 
του Πεκίνου, κατέρριψαν το ρε-
κόρ των περισσότερων ημερών 
με θερμοκρασία άνω των 35 βαθ-
μών μέσα σε ένα έτος. Οι βρο-
χές που ξεκίνησαν στα μέσα της 
εβδομάδες πρόσφεραν μεν λίγη 
ανακούφιση, αλλά ταυτόχρονα 
πυροδότησαν ανησυχίες για το 
ενδεχόμενο πλημμυρών γύρω 
από την πρωτεύουσα. 

Στις ΗΠΑ οι μετεωρολόγοι 

προέβλεπαν ότι ο καύσωνας θα 
συνεχιστεί την επόμενη εβδο-
μάδα και πως συνολικά 80 εκατ. 
Αμερικανοί θα βιώσουν θερμο-
κρασίες πάνω από 40,5 βαθμούς 
Κελσίου τις επόμενες μέρες. 

Στην Ευρώπη οι υψηλές θερ-
μοκρασίες δοκιμάζουν ιδιαίτερα 
τους πιο ηλικιωμένους και οι χώ-
ρες στα νότια της ηπείρου ακο-
λούθησαν το παράδειγμα των 
βορειότερων εκπονώντας σχέ-
δια για την προστασία των πιο 
ευάλωτων πολιτών. Η ακραία ζέ-
στη μπορεί να αποδειχθεί ιδιαίτε-
ρα επικίνδυνη για το ανθρώπινο 
σώμα, αλλά οι ηλικιωμένοι και 
όσοι κάνουν εξωτερικές εργασίες 
απειλούνται περισσότερο. Πρό-
σφατη μελέτη εκτίμησε ότι πέ-
ρυσι οι καύσωνες στην Ευρώπη 

είναι πιθανό να προκάλεσαν το 
θάνατο 61.000 ανθρώπων. 

Ο θερμικός θόλος

Ο φετινός συνδυασμός ζέστης 
και υγρασίας υπήρξε ιδιαίτερα 
φονικός στο βόρειο Μεξικό, όπου 
εκατό και πλέον άνθρωποι έχα-
σαν τη ζωή τους εξαιτίας του θερ-
μικού θόλου που παρέμεινε επί 
μακρόν πάνω από την περιοχή. 
Οι θερμικοί θόλοι είναι ένα καιρι-
κό φαινόμενο που διαμορφώνεται 
φυσικά κατά περιόδους. Ορισμέ-
νοι μετεωρολόγοι όμως θεωρούν 
ότι η Αρκτική, που έχει υπερθερ-
μανθεί, προκαλεί επιβράδυνση 
του αεροχειμάρρου με αποτέλε-
σμα αυτά τα καιρικά συστήματα 
να παραμένουν στάσιμα για πολύ 
μεγαλύτερο διάστημα.

Ωρα μηδέν για τον πλανήτη
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Ωρα μηδέν για τον πλανήτη

Είναι δυνατόν το λιώσιμο των 
πάγων στην Αρκτική να επη-
ρεάζει την πρόκληση δασικών 
πυρκαγιών και να ενισχύει την 
ένταση και τον ρυθμό εξάπλω-
σής τους; Και αν ναι, κάτι τέτοιο 
θα ίσχυε μόνο για περιοχές (λ.χ. 
Βόρεια Αμερική) που βρίσκονται 
σε εγγύτητα με την Αρκτική ή 
θα μπορούσε να αφορά και πε-
ριοχές που βρίσκονται χιλιάδες 
χιλιόμετρα μακριά της, όπως η 
Ευρώπη – και η Ελλάδα;

Η απάντηση σε αυτό το ερώ-
τημα έχει την εξής αφετηρία: Τα 
καιρικά φαινόμενα έχουν τοπι-
κή ή/και περιoχική εμβέλεια και 
εξελίσσονται χωρίς υποχρεωτι-
κά το ένα καιρικό φαινόμενο να 
συνδέεται με το άλλο, ενώ τα 
κλιματικά φαινόμενα χαρακτη-
ρίζονται από μεγάλες κλίμακες 
–συχνά πλανητικές– και συχνά 
συνδέονται και αλληλοτροφο-
δοτούνται.

H κλιματική ισορροπία στην 
Αρκτική καθορίζεται από τον 
πολικό στρόβιλο, δηλαδή την 
περιστροφική κίνηση που συ-
γκρατεί τις πολικές αέριες μά-
ζες στην περιοχή. Nότια της 
Αρκτικής διαμορφώνεται ένα 
ισχυρό ρεύμα αέρα (με την ονο-
μασία πολικός αεροχείμαρρος 
- polar jet stream) το οποίο, κι-
νούμενο από δυτικά προς τα 
ανατολικά σε ύψος περίπου 10 
χλμ. από την επιφάνεια, σταδι-
ακά καλύπτει όλο τον πλανή-
τη. Oταν ο πολικός στρόβιλος 
είναι ισχυρός, οι πολικές αέρι-
ες μάζες συγκρατούνται και ο 
αεροχείμαρρος κινείται σχεδόν 
ευθύγραμμα.

Αντίθετα, όταν ο πολικός 
στρόβιλος εξασθενεί, πολικές 
αέριες μάζες κινούνται νοτι-
ότερα και προκαλούν μαιάν-
δρους, δηλαδή αλλεπάλληλες 
κυρτώσεις και εξάρσεις στη ροή 
του αεροχειμάρρου. Οι πρώτες 
προκαλούνται από τις πολικές 
αέριες μάζες που κινούνται νο-
τιότερα, ενώ οι δεύτερες επιτρέ-
πουν θερμότερες αέριες μάζες 
να κινούνται βορειότερα.

Οταν αυτή η διαταραχή συμ-

βεί τους θερινούς μήνες, ενι-
σχύει την ξηρασία, καθιστά τη 
δασική βλάστηση περισσότερο 
εύφλεκτη και αυξάνει τον κίν-
δυνο δασικών πυρκαγιών. Οι 
δασικές πυρκαγιές, όταν τελι-
κά προκληθούν, είναι περισ-
σότερο καταστροφικές καθώς 
εξαπλώνονται ταχύτερα, είναι 
δυσκολότερα κατασβέσιμες λό-
γω της ιδιαίτερα εύφλεκτης δα-
σικής ύλης, ενώ επιδεινώνουν 
την ποιότητα αέρα.

Χαρακτηριστικές είναι άλ-
λωστε οι εικόνες στις αρχές 
Ιουνίου 2023 από τις δασικές 
πυρκαγιές στον ανατολικό Κα-
ναδά αλλά και από τη Νέα Υόρ-
κη καλυμμένη από ένα πέπλο 
καπνού που μεταφέρθηκε λόγω 
των ανέμων και προκάλεσε συ-
γκεντρώσεις λεπτόκοκκων αιω-
ρούμενων σωματιδίων (PM2.5) 
της τάξης των 200 μικρογραμ-
μαρίων ανά κυβικό μέτρο, την 
ώρα που το προτεινόμενο όριο 
του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας είναι μόλις 15 μικρο-
γραμμάρια ανά κυβικό μέτρο 
(μέσος όρος 24ώρου).

Εφιαλτική ακολουθία

Γιατί εξασθενεί ο πολικός 
στρόβιλος; Πρόσφατες έρευνες 
δείχνουν ότι η Αρκτική δέχεται 
εντονότερα τις επιπτώσεις της 
κλιματικής αλλαγής, με απο-
τέλεσμα να θερμαίνεται με δι-
πλάσιο ρυθμό σε σχέση με τον 
υπόλοιπο πλανήτη. Αυτό έχει 
ως αποτέλεσμα να μειώνεται 
σταδιακά η κάλυψη με πάγο, με 
ρυθμό μάλιστα που φτάνει το 
13% ανά δεκαετία (για το διά-
στημα 1979-2022). Με τη σειρά 
της, η μείωση της παγοκάλυψης 
οδηγεί σε αυξημένη απορρό-
φηση της ηλιακής ακτινοβολί-

ας καθώς ο πάγος, που ανακλά 
ισχυρά την ηλιακή ακτινοβολία, 
αντικαθίσταται με θαλάσσιο νε-
ρό, που έχει σημαντικά μικρό-
τερη ικανότητα ανάκλασης. Το 
αποτέλεσμα είναι να θερμαίνο-
νται η επιφάνεια του ωκεανού 
και ο υπερκείμενος αέρας. Αυτό 
με τη σειρά του έχει ως αποτέ-
λεσμα να μειώνεται η διαφορά 
της θερμοκρασίας του αέρα με-
ταξύ της Αρκτικής και των νοτι-
ότερων γεωγραφικών πλατών, 
επηρεάζοντας (εξασθενώντας) 
τον πολικό στρόβιλο και προ-
καλώντας αλλαγή στην πορεία 
του αεροχειμάρρου.

Η ίδια η εξασθένηση του πο-
λικού στροβίλου δεν έχει άμε-
ση επίδραση στην εμφάνιση 
δασικών πυρκαγιών στην Ευ-
ρώπη. Οι δασικές πυρκαγιές, 
άλλωστε, προκαλούνται κυρίως 
από τοπικές κλιματικές συνθή-
κες, όπως οι υψηλές θερμοκρα-
σίες, η χαμηλή υγρασία, η ξηρή 

βλάστηση και οι καύσωνες μα-
ζί με άλλους παράγοντες, όπως 
οι ανθρώπινες δραστηριότητες 
και οι κεραυνοί. Μήπως όμως 
έχει έμμεση επίδραση;

Kατά την τελευταία δεκαε-
τία, κυρίως, παρατηρείται με 
αυξημένη συχνότητα στην 
Ευρώπη (και στη Μεσόγειο) 
το φαινόμενο του εμποδισμού 
Ωμέγα (η ονομασία έχει προκύ-
ψει από τη διάταξη των πεδίων 
υψηλών και χαμηλών πιέσεων 
με τρόπο που διαμορφώνει το 
ελληνικό γράμμα Ωμέγα).

Το φαινόμενο αυτό συνδέε-
ται και με την αλλαγή της πο-
ρείας του αεροχειμάρρου και 
μπορεί να συμβεί οποιαδήπο-
τε εποχή του έτους, αν και συ-
νήθως συμβαίνει το καλοκαίρι. 
Οταν προκύπτει ένας εμποδι-
σμός Ωμέγα, οι ψυχρότερες αέ-
ριες μάζες που κινούνται από 
τον Ατλαντικό προς τη Μεσό-
γειο αποκλίνουν προς τον Βορ-

ρά, ενώ στο σημείο κάτω από 
την περιοχή σχήματος «Ω» με-
ταφέρονται θερμές μάζες από 
τη Βόρεια Αφρική.

Κατ’ αυτόν τον τρόπο προκύ-
πτουν αυξημένες θερμοκρασίες 
που οδηγούν, αν διατηρηθεί επί 
αρκετές ημέρες ο εμποδισμός 
Ωμέγα, σε ισχυρούς και επίμο-
νους καύσωνες που με τη σειρά 
τους επιδεινώνουν τις συνθή-
κες ξηρασίας και ενισχύουν την 
πρόκληση και την εξάπλωση 
των δασικών πυρκαγιών.

∆ιαμορφώνεται δηλαδή ένας 
«αυτοτροφοδοτούμενος» κύ-
κλος που οδηγεί σε καταστρο-
φικές πυρκαγιές, όπως αυτή στη 
βόρεια Αττική το καλοκαίρι του 
2021 (είχε προηγηθεί ένας καύ-
σωνας δεκαημέρου που αποξή-
ρανε την καύσιμη ύλη), αλλά 
και αυτές που έζησε η Σιβηρία 
στο διάστημα 2020-2022 και η 
∆υτική Μεσόγειος το καλοκαίρι 
του 2022 λόγω της ταυτόχρονης 
εκδήλωσης δύο φαινομένων, 
της ξηρασίας και του καύσωνα.

Ομως δεν είναι μόνο η Νότια 
Ευρώπη που δέχεται τις επιπτώ-
σεις ενός εμποδισμού Ωμέγα. 
Αλλωστε η θέση ενός εμποδι-
σμού δεν είναι σταθερή, ανάλο-
γα δε με την αλλαγή της επηρε-
άζονται διαφορετικές περιοχές 
της Ευρώπης.

Για παράδειγμα, οι υψηλές 
θερμοκρασίες που παρατηρήθη-
καν στη Βορειοδυτική Ευρώπη 
τις πρώτες 20 ημέρες του Ιου-
νίου 2023 οφείλονταν σε έναν 
εμποδισμό Ωμέγα, με αποτέλε-
σμα ακόμη και η Σουηδία να 
ανησυχεί για πυρκαγιές στα δά-
ση της.

Πρόσφατες έρευνες υποστη-
ρίζουν ότι όσο η Αρκτική θερ-
μαίνεται, οι αλλαγές που προ-
κύπτουν στην ένταση και στη 
θέση του αεροχειμάρρου στο 
βόρειο ημισφαίριο οδηγούν σε 
αυξημένη συχνότητα εμποδι-
σμών Ωμέγα. Σε άλλες έρευνες 
υποστηρίζεται ότι οι εμποδι-
σμοί Ωμέγα συνδέονται με δι-
αταραχή στην Ταλάντωση του 
Βορείου Ατλαντικού (North 

Atlantic Oscillation, NAO), δη-
λαδή ένα κλιματικό φαινόμε-
νο που επηρεάζει το κλίμα της 
Ευρώπης αλλά και των γειτονι-
κών ηπείρων. Τέλος, εξετάζε-
ται η σύνδεση των εμποδισμών 
Ωμέγα με τον εμπλουτισμό των 
ωκεάνιων υδάτων στον Βόρειο 
Ατλαντικό με ψυχρές υδατικές 
μάζες που προέρχονται από το 
λιώσιμο των πάγων στην Αρ-
κτική.

Παράλληλα, από την ανά-
λυση εμποδισμών Ωμέγα στην 
Ευρώπη διαπιστώνεται ότι η 
έκταση των περιοχών που κα-
λύπτουν (κατά μήκος του γεω-
γραφικού πλάτους και μήκους) 
αυξάνεται, γεγονός που σημαί-
νει ότι επηρεάζονται περισσό-
τερες περιοχές της Ευρώπης, 
τόσο κατά μήκος της Μεσογεί-
ου όσο και προς την Κεντρική 
Ευρώπη.

Ανεξάρτητα από την αιτία ή 
τις αιτίες που εντέλει οδηγούν 
σε εμποδισμούς Ωμέγα, το απο-
τέλεσμα είναι ότι προκαλούνται 
υψηλές θερμοκρασίες και καύ-
σωνες, μειώνεται σημαντικά η 
υγρασία εδάφους και αποξηραί-
νεται η δασική ύλη. ∆ιαμορφώ-
νονται δηλαδή οι συνθήκες που 
ενισχύουν την πρόκληση και 
την εξάπλωση των δασικών 
πυρκαγιών.

Επίμονη κλιματική αστάθεια

Ο περυσινός χειμώνας χα-
ρακτηρίστηκε από μια επίμονη 
κλιματική αστάθεια στην ευρύ-
τερη περιοχή της Κεντρικής και 
Νότιας Ευρώπης. Η αστάθεια 
αυτή είχε ως αποτέλεσμα υψη-
λές για την εποχή θερμοκρασί-
ες, ενώ επηρέασε τον υδρολογι-
κό κύκλο, το σύστημα δηλαδή 
που περιλαμβάνει, μεταξύ άλ-

Οταν προκύπτει 
ένας εμποδισμός 
Ωμέγα, οι ψυχρότερες 
αέριες μάζες που 
κινούνται από τον 
Ατλαντικό προς τη 
Μεσόγειο αποκλίνουν 
προς τον Βορρά.

Διαμορφώνεται ένας 
«αυτοτροφοδοτούμενος» 
κύκλος που οδηγεί 
σε καταστροφικές 
πυρκαγιές, όπως αυτή 
στη βόρεια Αττική 
το καλοκαίρι 
του 2021.

H «Καθημερινή» δημοσιεύει σήμερα την αποκαλυπτική έρευ-
να ομάδας ερευνητών υπό τον Κωνσταντίνο Καρτάλη, καθηγητή 
του ΕΚΠΑ και μέλος της Επιστημονικής Επιτροπής της Ευρωπα-
ϊκής Ενωσης για την Κλιματική Αλλαγή, η οποία αναλύει το φαι-
νόμενο των καυσώνων, εξηγεί τα βασικά του αίτια, τις σοβαρότε-
ρες συνέπειες, αλλά και τις λύσεις προσαρμογής που μπορούν 
να εφαρμόσουν κράτη και πόλεις για να αντέξουν σε ένα αύριο 
με ολοένα και περισσότερες θερμές περιόδους. Οι συγγραφείς 
αναλύουν το ιστορικό των καυσώνων στην Ελλάδα, τις προβολές 
για την εξέλιξη του φαινομένου στο μέλλον, αλλά και τις βασικές 
συνέπειές του στην ελληνική οικονομική και κοινωνική πραγματι-
κότητα. Εξηγούν ένα παράδοξο φαινόμενο: πώς δηλαδή το λιώσι-
μο των πάγων στον Αρκτικό Κύκλο κάνει εντονότερο το πρόβλη-
μα των δασικών πυρκαγιών στην Ευρώπη –και στην Ελλάδα–, ενώ 
αποτυπώνουν και τις συνέπειες των καυσώνων στις πόλεις.

Τα κείμενα συνυπογράφουν ο καθηγητής Κωνσταντίνος Καρτάλης και 
οι Ηλίας Αγαθαγγελίδης, Θάλεια Μαυράκου, Αναστάσιος Πολύδωρος 
και Κωνσταντίνος Φιλιππόπουλος, Τομέας Φυσικής Περιβάλλοντος, 

Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Οι άξονες μιας μεγάλης
επιστημονικής έρευνας

Η τήξη των παγετώνων
και οι φωτιές στην Ελλάδα
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Ερευνητικό σκάφος στους παγετώνες του νορβηγικού Αρχιπελάγους Σβάλμπαρντ στον Αρκτικό Ωκεανό. Η μείωση της παγοκάλυψης στην περιοχή 
οδηγεί σε αυξημένη απορρόφηση της ηλιακής ακτινοβολίας, καθώς ο πάγος, που ανακλά ισχυρά την ηλιακή ακτινοβολία, αντικαθίσταται με θαλάσσιο 
νερό, που έχει σημαντικά μικρότερη ικανότητα ανάκλασης. Το αποτέλεσμα είναι να θερμαίνονται η επιφάνεια του ωκεανού και ο υπερκείμενος αέρας.

Πώς η άνοδος της θερμοκρασίας στο βόρειο άκρο του πλανήτη και 
η συνεπακόλουθη εξασθένηση του πολικού στροβίλου συνδέονται με το φαινόμενο 

του εμποδισμού Ωμέγα, το οποίο επηρεάζει και την περιοχή μας
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Ωρα μηδέν για τον πλανήτη

λων, τις βροχοπτώσεις και τις 
χιονοπτώσεις.

Χαρακτηριστικά αναφέρεται 
ότι στην Ελλάδα τον ∆εκέμβριο 
του 2022 η μέση θερμοκρασία 
διαμορφώθηκε σε 13,8 βαθμούς 
Κελσίου και ο μέσος όρος βρο-
χόπτωσης σε μόλις 8,2 mm βρο-
χής, όταν οι αντίστοιχοι μέσοι 
όροι της τελευταίας πενταετί-
ας για τη θερμοκρασία και τη 
βροχόπτωση ήταν 10 βαθμοί 
Κελσίου και 85 mm βροχής.

Οι ασυνήθιστα υψηλές θερ-
μοκρασίες και οι περιορισμένες 
βροχοπτώσεις και χιονοπτώσεις 
προκάλεσαν μείωση των υδατι-
κών αποθεμάτων και της υγρασί-
ας του εδάφους, αυξάνοντας την 
ανησυχία για δασικές πυρκαγιές. 
Σχετικές μελέτες άλλωστε ανα-
φέρουν αυξημένη συχνότητα και 
ένταση των δασικών πυρκαγιών 
κατά τους θερινούς μήνες, όταν 
οι βροχοπτώσεις ή/και οι χιονο-

πτώσεις είναι κατά τους μήνες 
που προηγούνται περιορισμένες 
και οι θερμοκρασίες υψηλότε-
ρες από τον κλιματικό μέσο όρο.

Αν και η έρευνα για το συ-
γκεκριμένο γεγονός εξελίσσε-

ται, μια πρώτη εξήγηση συνδέ-
ει αυτή την καλοκαιρία με το 
ίδιο γεγονός που προκάλεσε το 
πρωτοφανές ψύχος στη Βόρεια 
Αμερική τον περασμένο ∆εκέμ-

βριο: την εξασθένηση του πολι-
κού στροβίλου.

Ουσιαστικά η εξασθένηση 
του πολικού στροβίλου (λόγω 
και πάλι της θέρμανσης της Αρ-
κτικής και του λιωσίματος των 
πάγων) είχε ως αποτέλεσμα τον 
έντονο κυματισμό του αεροχει-
μάρρου, δημιουργώντας στην 
Ευρώπη έναν εμποδισμό Ωμέγα 
που οδήγησε θερμές μάζες όχι 
μόνο να μετακινηθούν προς την 
Ευρώπη από τη Βόρεια Αφρι-
κή, αλλά και να εγκλωβιστούν 
στις νότιες και κεντρικές περι-
οχές της.

Τόσο μακριά, μα τόσο κοντά

Ως τηλεσύνδεση αναφέρεται 
η δυνατότητα ενός κλιματικού 
φαινομένου που συμβαίνει σε 
μια περιοχή του πλανήτη να 
επηρεάζει τις ατμοσφαιρικές 
συνθήκες σε μια άλλη περιο-
χή του πλανήτη που μπορεί να 

βρίσκεται ακόμη και χιλιάδες 
χιλιόμετρα μακριά της.

Στην κλιματική επιστήμη, το 
παραπάνω δεν ακούγεται παρά-
δοξο. Aλλωστε είναι γνωστό ότι 
η κλιματική αλλαγή επηρεάζει 
τις μεγάλες ατμοσφαιρικές κυ-
κλοφορίες καθώς και τα κύματα 
που διασχίζουν την ατμόσφαι-
ρα, αποδίδοντας στο πρόβλημα 
παγκόσμια διάσταση με επιπτώ-
σεις που σημειώνονται ακόμη 
και σε περιοχές του πλανήτη στις 
οποίες οι εκπομπές των αερίων 
θερμοκηπίου (αυτές δηλαδή που 
προκαλούν την κλιματική αλλα-
γή) είναι περιορισμένες ή και ιδι-
αίτερα μικρές. Σε τελική ανάλυ-
ση, φαίνεται να διαμορφώνεται 
λόγω της κλιματικής αλλαγής μια 
σχέση που συνδέει το λιώσιμο 
των πάγων στην Αρκτική με την 
ενίσχυση των δασικών πυρκα-
γιών, τόσο στη Βόρεια Αμερική 
όσο και στην Ευρώπη. Η σύνδε-

ση δεν είναι άμεση. Είναι όμως 
μια σύνδεση που, αν και έμμεση, 
φαίνεται ότι σταδιακά ενισχύε-
ται προκαλώντας σοβαρές ανη-
συχίες για το μέλλον.

Hδη το 2022 ήταν το δεύτε-
ρο χειρότερο έτος από πλευράς 
δασικών πυρκαγιών στην Ευρω-
παϊκή Ενωση (από το 2000 και 
μετά, όταν άρχισε η λειτουργία 
του συστήματος πληροφόρησης 
Copernicus), με 16.941 δασικές 
πυρκαγιές που έκαψαν 16 εκατ. 
στρέμματα (κυρίως στη ∆υτική 
Μεσόγειο, με την Ισπανία να ση-
μειώνει το 20% των συνολικών 
απωλειών), εκ των οποίων τα 
3,3 εκατ. στρέμματα αφορούσαν 
περιοχές Natura (εντοπίζονται 
με κόκκινο χρώμα, και κυρίως 
στην Ισπανία, στην Πορτογαλία 
και στην Κροατία).

Η απώλεια των δασών δεν εί-
ναι μόνο καταστροφική για το 
φυσικό περιβάλλον, αλλά ενι-

σχύει περαιτέρω και την κλιμα-
τική αλλαγή, καθώς μειώνεται 
το ποσοστό δασοκάλυψης στον 
πλανήτη και κατά συνέπεια πε-
ριορίζεται η ικανότητα δέσμευ-
σης διοξειδίου του άνθρακα από 
την ατμόσφαιρα. Oσο, δε, ενι-
σχύεται η κλιματική αλλαγή, τεί-
νουν να γίνονται πιθανότεροι 
οι εμποδισμοί Ωμέγα και κατά 
συνέπεια εντονότεροι οι καύσω-
νες και οι ξηρασίες που επιδει-
νώνουν τις δασικές πυρκαγιές.

Πρόκειται για ένα κλιματικό 
«doom loop» (βρόχος καταστρο-
φής) με δραματικές συνέπειες, 
που σπάει μόνο αν μειωθούν 
δραστικά οι εκπομπές των αε-
ρίων θερμοκηπίου (παράγονται 
από την καύση ορυκτών καυσί-
μων, άνθρακα, πετρέλαιο, φυσι-
κό αέριο), ώστε να συγκρατηθεί 
–και γιατί όχι– και να αναστρα-
φεί η αυξητική πορεία της θερ-
μοκρασίας.

Tο 2022 στις χώρες 
της Ε.Ε. καταγράφηκαν 
16.941 δασικές 
πυρκαγιές που έκαψαν 
16 εκατ. στρέμματα, εκ 
των οποίων τα 3,3 εκατ. 
αφορούσαν περιοχές 
Natura.

Πρόσφατες έρευνες δείχνουν ότι η Αρκτική δέχεται εντονότερα τις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής, με αποτέλεσμα να μειώνεται σταδιακά η κάλυψη με πάγο, με ρυθμό που φτάνει το 13% ανά δεκαετία. Η μείωση της παγοκάλυψης 
έχει ως συνέπεια μια ακολουθία μεταβολών – μία εξ αυτών, η εξασθένηση του πολικού στροβίλου, προκαλεί αλλαγή στην πορεία του αεροχειμάρρου, η οποία συνδέεται και με το φαινόμενο του εμποδισμού Ωμέγα.

«Ντόμινο» από την Αρκτική έως τη Μεσόγειο

H αστική θερμική νησίδα είναι ένα 
φαινόμενο που κάνει τις πόλεις 
ευάλωτες στον καύσωνα και προ-
καλείται κυρίως από την απορ-
ρόφηση και κατακράτηση θερ-
μότητας από τις κατασκευές και 
την άσφαλτο. Η έλλειψη πρασί-
νου, η σφράγιση του εδάφους, 
η δυσχέρεια της ροής του αέρα 
μεταξύ των κτιρίων και η αυξη-
μένη χρήση ιδιωτικών οχημάτων 
εντείνουν αυτό το φαινόμενο, ιδι-
αίτερα κατά τη διάρκεια ακραί-
ων συνθηκών. Η παρατεταμένη 
χρήση κλιματιστικών και ο πε-
ριορισμός της ανθρώπινης δρα-
στηριότητας σε εσωτερικούς χώ-
ρους έχει επιπτώσεις τόσο στην 
υγεία όσο και στην κατανάλωση 
ενέργειας. Οι πόλεις της Κύπρου 
βιώνουν έντονα αυτές τις συνθή-
κες καθώς έχουν προκύψει από 
ένα κλιματικά μη φιλικό μοντέ-
λο ανάπτυξής που μπορεί να αυ-
ξήσει τη θερμοκρασία του αέρα 
πέραν των επτά βαθμών Κελσίου 
και να αποτρέπει τη νυχτερινή 
ψύξη. Αν και ο χρόνος δεν γυρί-
ζει πίσω για να διορθωθεί το πα-
ρελθόν, υπάρχουν συγκεκριμένα 
χαρακτηριστικά που θα μπορού-
σαν να αξιοποιηθούν για να τις 
κάνουν ανθεκτικότερες στην κλι-
ματική κρίση.

Εδώ και σχεδόν ένα αιώνα οι 
οικιστικές μας περιοχές αναπτύσ-
σονται με τα ίδια συστατικά: το 
οικόπεδο των 521 τετραγωνικών 
μέτρων, τα περιμετρικά «δέκα 
πόθκια» από τα όρια, μια δαιδα-
λώδη διάταξη οδών που αποθαρ-
ρύνουν το περπάτημα και κατα-
λαμβάνουν μεγάλο ποσοστό γης, 
καθώς και διάσπαρτους μικρούς 
χώρους πρασίνου. Αυτός ο τύπος 
ανάπτυξης, που επινοήθηκε στις 
αρχές του 20ού αιώνα για να φι-
λοξενεί ισόγεια cottage houses, 
διατηρεί ακόμα και σήμερα τις 
τακτές αποστάσεις μεταξύ των 
κτιρίων ώστε να επωφελούμα-
στε του φυσικού αερισμού. Στην 

προσπάθεια όμως να χωρέσουν 
σύγχρονες πολυκατοικίες στον 
ίδιο τύπο και μέγεθος οικοπέδου 
εξαφανίζεται το πράσινο και τα 
δέντρα και σφραγίζεται το έδα-
φος. Η επιτομή δε της πλήρους 
σφράγισης του εδάφους είναι 
ο σχεδιασμός των τοπικών μας 
δρόμων, που πλέον δεν περιλαμ-
βάνει καθόλου δέντρα. Από την 
άλλη, η διασπορά των μικρών 
πάρκων θα μπορούσε παρέχει 
νησίδες δροσισμού, αν έλειπαν 
από αυτά αρκετά κυβικά μέτρα 
σκυροδέματος και σφραγισμέ-
νων επιφανειών. Αν εφαρμόσου-
με στρατηγικές ανασχεδιασμού 
και πρασινίσματος των τοπικών 
δρόμων, αποσφράγισης του εδά-
φους και εφαρμογής συγκεκρι-
μένων κανόνων, κινήτρων και 
ελέγχου για τον βιοκλιματικό σχε-
διασμό των κτιρίων, τη διατήρη-
ση του ιδιωτικού πρασίνου και τις 
πράσινες οροφές, θα δούμε μέσα 
από προσομοιώσεις τη σημαντι-
κή μείωση της θερμοκρασίας που 
επιτυγχάνεται.

 ∆εν είναι όμως αρκετό να εστι-
άζουμε στις γειτονιές. Χρειάζε-
ται ταυτόχρονα και μια μεγάλη 
προσπάθεια σε χωροταξική και 
στρατηγική κλίμακα. Τα μεγάλα 

δασικά πάρκα, οι μεγάλες φυσι-
κές και γεωργικές περιοχές που 
περιβάλλουν τις πόλεις και τους 
οικισμούς, φυσικά στοιχεία όπως 
τα αργάκια και οι χείμαρροι, είναι 
ζωτικής σημασίας για την φυσι-
κή ψύξη. Πρόσφατα μια πολε-
οδομική αρχή στην Αγγλία, εν 
μέσω στεγαστικής κρίσης, απέρ-
ριψε αίτηση για μεγάλη οικιστική 
ανάπτυξη με την αιτιολογία ότι 
θα ενώνονταν δύο οικισμοί και 
θα διακοπτόταν η πράσινη ζώνη 
(green belt) που επιβάλλεται να 
τους διαχωρίζει. Η συνεχής επέ-
κταση των ζωνών ανάπτυξης και 
η απουσία πράσινων διαδρόμων 
έχει σοβαρές κλιματικές επιπτώ-
σεις. Αυτός είναι ένας από τους 

λόγους που απαιτείται η εκπόνη-
ση τοπικών κλιματικών σχεδίων 
(LCPs) που να καλύπτουν κάθε 
αστικό σύμπλεγμα μαζί με την 
περιαστική του ύπαιθρο.

Μαζί τον συνάδελφο Πάρι Φω-
καΐδη, συμμετέχουμε στην Ευρω-
παϊκή Πρωτοβουλία για τα Τοπι-
κά Κλιματικά Σχέδια (EURO LCP) 
που αξιολογεί την κατάσταση της 
προσαρμογής των ευρωπαϊκών 
πόλεων στην κλιματική κρίση. 
Η αύξηση της αστικής θερμοκρα-
σίας και οι επιπτώσεις των φαι-
νομένων έντονης βροχόπτωσης 
είναι τα δύο σημαντικότερα προ-
βλήματα στα οποία εστιάζουν τα 
σχέδια. Το ευρύ κοινό έχει πρό-
σβαση σε ποσοτικούς στόχους 

ώστε να ευαισθητοποιείται και 
να συμμετέχει στην προσπάθεια. 
Υπάρχουν στόχοι, όπως για παρά-
δειγμα η αντιμετώπιση της σφρά-
γισης εδάφους, που δεν μπορεί να 
επιτευχθεί, όταν ο μέσος πολίτης 
κυριαρχείται από μια κουλτούρα 
αποστροφής προς τις χωμάτινες 
ή άλλες φυσικές επιφάνειες. 

Ανάπτυξη αστικού πρασίνου

Οι κυπριακές πόλεις δεν έχουν 
ακόμα προχωρήσει σε κλιματικά 
σχέδια προσαρμογής στην κλιμα-
τική κρίση, ενώ οι δράσεις του 
κάθε ∆ήμου συνήθως περιορί-
ζονται στα στενά όριά του. Μια 
σοβαρή πρωτοβουλία αναλαμβά-
νει τώρα η Λεμεσός με τη συμμε-
τοχή της στο ευρωπαϊκό δίκτυο 
100 CNSC που θα ευοδωθεί εφό-
σον υπάρξουν γενναίες πολιτικές 
αποφάσεις, πολλές από τις οποίες 
αφορούν ενέργειες του κεντρικού 
κράτους. Στο πλαίσιο της πρωτο-
βουλίας (EURO LCP) έχουμε κα-
ταγράψει κρίσιμες δράσεις όπως: 
ο πράσινος εκσυγχρονισμός των 
κτιριοδομικών και πολεοδομικών 
κανονισμών, η ενεργοποίηση της 
αδρανούσας γης που θα περιο-
ρίσει τη διάχυση της ανάπτυξης 
προς την ύπαιθρο, η αποσφράγι-
ση του εδάφους, η εισαγωγή ερ-
γαλείων σχεδιασμού και χρηματο-
δότησης πράσινων αναπλάσεων 
γειτονιών, η προτεραιοποίηση 

του πεζού και του ποδηλάτου σε 
όλα τα αστικά δίκτυα, οι πράσι-
νοι διάδρομοι και οι φυτεμένες/ 
πράσινες οροφές, η μείωση του 
αποτυπώματος άνθρακα και της 
απορρόφησης θερμότητας των 
κατασκευών, η πρόσβαση σε χώ-
ρους δροσισμού, η προστασία του 
χώματος, η ενίσχυση της αστικής 
βιοποικιλότητας, η ανάπτυξη του 
αστικού πρασίνου κ.λπ. Οι δρά-
σεις έχουν βραχυχρόνια και μα-
κροχρόνια αποτελέσματα όμως 
θα πρέπει να δρομολογηθούν 
το ταχύτερο από φορείς που να 
έχουν τα εργαλεία, την αρμοδιό-
τητα και τη χρηματοδότηση. ∆εν 
υπάρχει δυστυχώς η πολυτέλεια 
της βήμα προς βήμα εφαρμογής, 
οι εξελίξεις της κλιματικής κρίσης 
μας προλαβαίνουν.

Μία από τις τελευταίες μέρες 
με την κίτρινη προειδοποίηση, 
λίγο μετά το μεσημέρι, πρόσεξα 
μια φίλη που περπατούσε στο 
πεζοδρόμιο επιστρέφοντας από 
τη δουλειά προς το σπίτι της. Αν 
και η συγκεκριμένη απόσταση 
κατοικίας - εργασίας είναι γύρω 
στα 500 μέτρα, δηλαδή 6-7 λεπτά 
πεζή, αμέσως μου ήρθε στο μυα-
λό η συνήθης επωδός ειδημόνων 
και μη ότι κανένας (Κύπριος;) δεν 
μπορεί να μετακινείται με τα πό-
δια τους πέντε θερμούς μήνες 
του χρόνου.

Η συγκεκριμένη γειτονιά είναι 
πλήρως δομημένη, με πολυκα-
τοικίες 4-6 ορόφων που έριχναν 
σκιά στον δρόμο, οι οποίες μαζί 
με μια συνεχή παράταξη δέντρων 
έκαναν αυτή την παράτολμη επι-
λογή τουλάχιστον υποφερτή. ∆εν 
ξέρουμε πόσο ανθεκτικές είναι οι 
πόλεις της Κύπρου στα κύματα 
καύσωνα, όμως τυχαία συμβά-
ντα όπως αυτό μπορούν να γεν-
νήσουν κάποια αισιοδοξία.

Ο δρ Βύρων Ιωάννου είναι 
αναπληρωτής καθηγητής Πολεοδομίας 
στο Πανεπιστήμιο Frederick.

Μπορούν οι πόλεις της Κύπρου να γίνουν
πιο ανθεκτικές στα κύματα καύσωνα;

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ  / Του δρος ΒΥΡΩΝΑ ΙΩΑΝΝΟΥ

Οι κυπριακές πόλεις 
δεν έχουν ακόμα 
προχωρήσει σε 
κλιματικά σχέδια 
προσαρμογής στην 
κλιματική κρίση, ενώ οι 
δράσεις του κάθε Δήμου 
συνήθως περιορίζονται 
στα στενά όριά του.

Οι πόλεις της Κύπρου βιώνουν έντονα αυτές τις συνθήκες καθώς έχουν 
προκύψει από ένα κλιματικά μη φιλικό μοντέλο ανάπτυξής που μπορεί να 
αυξήσει τη θερμοκρασία του αέρα πέραν των επτά βαθμών Κελσίου και να 
αποτρέπει τη νυχτερινή ψύξη.
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Η υπόθεση των ελληνοτουρκικών 
διαπραγματεύσεων για τις διάφο-
ρες θαλάσσιες ζώνες και τα όριά 
τους στο Αιγαίο και την Ανατολι-
κή Μεσόγειο αποτελεί μια ιστορία 
με πολλά επεισόδια, κάποια από 
τα οποία οδήγησαν σε δεδομέ-
νες χρονικές στιγμές πολύ κοντά 
ακόμη και σε επίλυση των διαφο-
ρών που υπάρχουν και είναι επι-
κεντρωμένες κατά κύριο λόγο στο 
Αρχιπέλαγος, καθώς η υπόθεση 
του Καστελλόριζου έχει κάποιες 
ιδιαιτερότητες. Η πρώτη είναι, 
βέβαια, ότι το Καστελλόριζο δεν 
ανήκει στο Αιγαίο. Επιπλέον, η 
μέση γραμμή ανάμεσα στις ακτές 
του συμπλέγματος της Μεγίστης 
(Καστελλόριζο) αποτελεί ένα από 
τα δύο μοναδικά σημεία στα οποία 
η Τουρκία αναγνωρίζει την ύπαρ-
ξη συνόρου. Το δεύτερο σημείο 
είναι στο Θρακικό πέλαγος, τρία 
μίλια από τις εκβολές του ποτα-
μού Εβρου. Ανάμεσα σε αυτά τα 
δύο σημεία, ουσιαστικά η Τουρκία 
δεν αναγνωρίζει ότι έχουν καθο-
ριστεί σύνορα. Αλλωστε, οι ανα-
χαιτίσεις στις οποίες προβαίνουν, 
όποτε αυτό χρειαστεί, τα μαχητι-
κά της Πολεμικής Αεροπορίας σε 
περίπτωση εισόδου τουρκικών 
στο FIR Αθηνών δίχως κατάθε-
ση σχεδίου πτήσης, ουσιαστικά 
αποτελεί απάντηση στην υπο-
νοούμενη άρνηση αναγνώρισης 
οριογραμμής μεταξύ Ελλάδας και 
Τουρκίας. 

Μια από τις βασικές διαφορές 
των δύο πλευρών παραμένει ο 
καθορισμός χωρικών υδάτων και 
εναρμόνισης με τον εθνικό εναέ-
ριο χώρο (ΕΕΧ), συζήτηση η οποία 
απέκτησε χαρακτηριστικά ζέοντα 
όταν το 1995 η Ελλάδα κύρωσε τη 
σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασ-
σας, επιφυλασσόμενη να αυξήσει 
το εύρος της αιγιαλίτιδας ζώνης 
(χωρικά ύδατα) από τα 6 στα 12 
ν.μ. Ακολούθησε τον Ιούνιο του 
1995 το casus belli, δηλαδή η απει-
λή πολέμου σε περίπτωση που 
η Ελλάδα επιλέξει να επεκτείνει 
την αιγιαλίτιδα ζώνη στα 12 ν.μ. 
Τα θέματα των χωρικών υδάτων 
και του εναερίου χώρου σχεδόν 
μονοπώλησαν τη συζήτηση κατά 
τη διάρκεια των δεκάδων γύρων 
διερευνητικών επαφών ανάμεσα 
στις δύο πλευρές, που διεξήχθη-
σαν μεταξύ 2002 και 2011. 

Σημειώνεται ότι παραδοσιακά 
τα χωρικά ύδατα και ο ΕΕΧ θεω-
ρούνται ζητήματα που πρέπει να 
επιλυθούν πριν από την οριοθέ-
τηση της υφαλοκρηπίδας. Ωστό-

σο, από το 2013 έως και το 2015, 
κατόπιν οδηγιών του τότε υπουρ-
γού Εξωτερικών Ευάγγελου Βενι-
ζέλου, στις διερευνητικές άλλαξε 
η προτεραιότητα, με αποτέλεσμα 
να βρεθεί στην κορυφή το ζήτη-
μα της υφαλοκρηπίδας. Πρέπει 
να σημειωθεί ότι η υφαλοκρηπί-
δα αποτελεί το πλέον σημαντικό 
στοιχείο της διαπραγμάτευσης με-
ταξύ Ελλάδας και Τουρκίας, καθώς 
οριοθετεί τα σημεία στα οποία κά-
θε χώρα θα μπορεί να εκμεταλλευ-
θεί ό,τι βρίσκεται κάτω από τον 
βυθό. Και, βέβαια, από την πλευ-
ρά της Ελλάδας πιθανή κρίση του 
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου της Χάγης 
(∆∆Χ) θα επιλύσει τη στρέβλωση 
που δημιουργεί αυτή τη στιγμή η 
τουρκική αντίληψη ότι τα νησιά 

μεταξύ της ηπειρωτικής Ελλάδας 
και της μικρασιατικής ακτής της 
Τουρκίας δεν δικαιούνται καμίας 
άλλης ζώνης πλην των 6 ν.μ. της 
αιγιαλίτιδας ζώνης τους, άρα ού-
τε και υφαλοκρηπίδας. 

Στην πραγματικότητα η υφα-
λοκρηπίδα (δηλαδή τα δικαιώμα-
τα στο υπέδαφος), η Αποκλειστι-
κή Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) που 
είναι η στήλη ύδατος (δικαιώμα-
τα αλιείας κ.ά.), τα χωρικά ύδατα 
και ο εναέριος χώρος αποτελούν 
ένα «πακέτο». Είτε προηγηθούν 
τα προκρίματα (αιγιαλίτιδα και 
εναέριος χώρος) είτε η κύρια δι-
αφορά (υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ), 
η διευθέτηση θα είναι συνολική. 
∆εδομένου ότι τους επόμενους 
μήνες θα πρέπει να συμφωνηθεί 
αν υπάρχει κοινό έδαφος για το 
σχετικό συνυποσχετικό που θα 
οδηγεί στη Χάγη, είναι σημαντι-
κό να διευκρινιστεί αν θα παρα-
πεμφθεί μόνο το Αιγαίο ή και η 
Ανατολική Μεσόγειος (Καστελ-
λόριζο). ∆εδομένης της κατατε-
θειμένης μέσω εγγράφου στον 
ΟΗΕ θέσης ότι η Τουρκία θεω-
ρεί τον 28ο μεσημβρινό (μέσον 
Ρόδου) ως δυτικό όριο της υφα-
λοκρηπίδας, το οποίο επιχείρη-
σε να προβάλει στο πεδίο και με 
την κρίση του «Ορούτς Ρέις», η 

συζήτηση για την Ανατολική Με-
σόγειο κρύβει κάποιες επιπλοκές, 
κυρίως πολιτικές. 

Επίσης, στις συζητήσεις που 
θα ακολουθήσουν θα πρέπει να 
φανεί αν η Τουρκία θα επιμεί-
νει να τεθούν στην κρίση του 
∆∆Χ και ζητήματα όπως η απο-
στρατιωτικοποίηση των νησιών 
του Ανατολικού Αιγαίου, κάτι το 
οποίο η Αγκυρα μονότονα έθετε 
και στους παλαιότερους γύρους 
των διερευνητικών επαφών. Του 
λόγου το αληθές επιβεβαιώνεται 
στο βιβλίο που έγραψε το 2011 
ο Τούρκος διπλωμάτης Ντενίζ 
Μπιολιούκμπασι («Η αποβάθρα 
του υπουργείου Εξωτερικών – 34 
χρόνια στο υπουργείο», Εκδόσεις 
Dogan Kitap). Εκεί ο Μπιολιούκ-
μπασι αναφερόταν σε «συνορια-
κές διαφορές» στις οποίες ενέτασ-
σε «πέραν της οριοθέτησης της 
υφαλοκρηπίδας του Αιγαίου, θέ-
ματα εναέριου χώρου στο Αιγαίο, 
την αποστρατιωτικοποίηση των 
νησιών του Ανατολικού Αιγαίου 
και το καθεστώς των νησιών, βρα-
χονησίδων και βράχων, όπως τα 
Ιμια (στο πρωτότυπο Καρντάκ), η 
κυριαρχία των οποίων αμφισβη-
τείται». 

Εχουν, πάντως, περάσει 20 
χρόνια από την προηγούμενη 

φορά που η Ελλάδα και η Τουρκία 
έφτασαν πολύ κοντά στην οριο-
θέτηση χωρικών υδάτων. Είναι 
αξιοσημείωτο ότι έκτοτε στην 
Τουρκία κυβερνάει το ίδιο πρό-
σωπο (Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν), 
ενώ στην Ελλάδα έχουν εναλλα-
χθεί έξι (Κ. Σημίτης, Κ. Καραμαν-
λής, Γ. Παπανδρέου, Α. Σαμαράς, 
Α. Τσίπρας και Κυρ. Μητσοτά-
κης), δίχως σε αυτούς να συ-
νυπολογίζονται οι υπηρεσιακοί 
πρωθυπουργοί ή η κυβέρνηση 
εθνικής ενότητας του 2011-12 
του Λ. Παπαδήμου.

Το 2002 οι πρώτες επαφές ήταν 
άτυπες και μυστικές, με τη συμμε-
τοχή προσώπων όπως ο Τούρκος 
διπλωμάτης Φαρούκ Λόογλου και 
ο καθηγητής Χρήστος Ροζάκης, 
ίσως ο άνθρωπος με τη βαθύτερη 
γνώση των ζητημάτων που άπτο-
νται των θαλασσίων ζωνών στην 
Ελλάδα. Το 2002-2003 ξεκίνησαν 
οι διερευνητικές επαφές, όπως 
είναι γνωστές έως τώρα, με επι-
κεφαλής τον τότε γ.γ. του υπουρ-
γείου Εξωτερικών Αναστάσιο Σκο-
πελίτη και τον έμπειρο Τούρκο 
διπλωμάτη Ουγούρ Ζιγιάλ. Επρό-
κειτο για τη διπλωματική «προί-
κα» του Ελσίνκι. 

Επειτα από 22 συναντήσεις Ελ-
λάδα και Τουρκία, παρά τις δια-

φορές (η Αθήνα πρότεινε κλιμα-
κωτή επέκταση 6, 8, 9 και 12 ν.μ., 
ενώ η Αγκυρα προτιμούσε αλλού 
6 ν.μ. και αλλού 12 ν.μ.), φάνηκαν 
να συμφωνούν επί της αρχής στα 
χωρικά ύδατα και να προετοιμά-
ζονται για από κοινού προσφυγή 
στο ∆∆Χ. Και στο παρελθόν πηγές 
με γνώση των επαφών που είχαν 
γίνει τότε ανέφεραν ότι η Ελλάδα 
αύξανε από περίπου 40% του Αι-
γαίου στο 60% τα χωρικά ύδατά 
της, με την Τουρκία να κινείται, 
αντιστοίχως, από το περίπου 6% 
στο 8%-9%. Περίπου 30% παρέ-
μενε ως διεθνή ύδατα. Οι τεχνι-
κές συζητήσεις διακόπηκαν. Η 
απόφαση ελήφθη σε σύσκεψη 
που πραγματοποιήθηκε στο τέ-
λος του 2003 με παρόντες τον τό-
τε πρωθυπουργό Κ. Σημίτη, τον 
τότε υπουργό Εξωτερικών Γ. Πα-
πανδρέου, τον πρέσβη Θ. Σωτη-
ρόπουλο, τον καθηγητή Χρ. Ρο-
ζάκη και τους Χ. Παμπούκη και 
Α. Σκοπελίτη. 

Επειτα από μια περίοδο σχετι-
κής καχυποψίας για τα οφέλη των 
διερευνητικών επαφών, η οποία 
συμπίπτει με την περίοδο πρω-
θυπουργίας του Κ. Καραμανλή, 
η διαδικασία συνομιλιών αναζω-
πυρώθηκε το 2009, όταν εξελέ-
γη ο κ. Παπανδρέου. Την ευθύ-
νη ανέλαβαν τότε δύο υψηλού 
επιπέδου διπλωμάτες, ο Παύλος 
Αποστολίδης και ο Φεριντούν Σι-
νιρλίογλου. Στο δεύτερο εξάμηνο 
του 2010 υπήρξε εξαιρετικά σο-
βαρή πρόοδος, η οποία προκύπτει 
και από τα τηλεγραφήματα της 
πρεσβείας των ΗΠΑ στην Αγκυρα 
(WikiLeaks), όπου η Τουρκία συ-
ζητούσε τμηματική επέκταση των 
ελληνικών χωρικών υδάτων. Στην 
ημετέρα όχθη του Αιγαίου επικρα-
τούσε ανησυχία για την επιμονή 
της Αγκυρας στο θέμα των «γκρί-
ζων ζωνών». Η ουσιαστική κατάρ-
ρευση του εσωτερικού μετώπου, 
δηλαδή η επαπειλούμενη πτώση 
της κυβέρνησης Παπανδρέου λό-
γω της πολιτικής αναταραχής που 
δημιουργούσε το μνημόνιο, μετέ-
τρεψε οποιαδήποτε συζήτηση για 
διαπραγμάτευση με την Τουρκία 
πρακτικά αδύνατη. 

Από το 2016 κι έπειτα, όταν 
ο κ. Ερντογάν άλωσε και το τε-
λευταίο οχυρό του βαθέος τουρ-
κικού κράτους, ακολούθησε μια 
κλιμακούμενη επιδείνωση στα 
ελληνοτουρκικά, με αποτέλεσμα, 
μεταξύ άλλων, το τουρκολιβυκό 
μνημόνιο, αλλά και τη σύνδεση 
της κυριαρχίας των ελληνικών 
νησιών με την αποστρατιωτικο-
ποίησή τους...

Η δύσκολη εξίσωση της Χάγης
Το «πακέτο» του Αιγαίου –υφαλοκρηπίδα, ΑΟΖ, χωρικά ύδατα, εναέριος χώρος– και το «αγκάθι» της Ανατ. Μεσογείου

Η Τουρκία θεωρεί τον 
28ο μεσημβρινό (μέσον 
Ρόδου) ως δυτικό όριο 
της υφαλοκρηπίδας, 
το οποίο επιχείρησε 
να προβάλει στο πεδίο 
και με την κρίση 
του «Ορούτς Ρέις».

Την περίοδο 2002-2003 οι επικεφαλής των αντιπροσωπειών Ελλάδας και Τουρκίας, ο τότε γ.γ. του υπ. Εξωτερικών Αναστάσιος Σκοπελίτης (αριστερά) και ο δι-
πλωμάτης Ουγούρ Ζιγιάλ (δεξιά), συναντήθηκαν 22 φορές, με αντικείμενο τα χωρικά ύδατα. Ωστόσο, οι τεχνικές συζητήσεις διεκόπησαν.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Μ
έρες της επετείου της κυπρια-
κής κατοχής, ας δούμε πώς 
η Ευρώπη θα μπορούσε να 

παίξει σκληρό παιχνίδι με την 
Τουρκία. Ο πρόεδρος Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν τα πηγαίνει περί-
φημα, αφού εκβίασε την Ευρώπη 
και ανάγκασε, όχι μόνο τη Σου-
ηδία αλλά και το ΝΑΤΟ να εξευ-
τελιστούν ως ικέτες που υποκύ-
πτουν σε εκβιασμό. Για πρώτη 
φορά το ΝΑΤΟ αποδέχθηκε στα 
έγγραφά του τον χαρακτηρισμό 
«τρομοκρατία» που δίνει η Τουρ-
κία σε οργανώσεις, που ούτε το 
ΝΑΤΟ ούτε η Ευρώπη θεωρούν 
τρομοκρατικές. Εν τω μεταξύ, το 
Ισλαμικό Κράτος –η συριακή ορ-
γάνωση που συνδέεται με την Αλ 
Κάιντα– και μέλη οργανώσεων 
που έχουν χαρακτηριστεί τρο-
μοκρατικές από τις ΗΠΑ, κυκλο-
φορούν ελεύθερα στην Κωνστα-
ντινούπολη και την Αγκυρα. Η 
σχέση της Τουρκίας με την τρο-
μοκρατία αποτελεί όλο και περισ-
σότερο απειλή για την ασφάλεια 
της Ευρώπης. Τον περασμένο 
μήνα, για παράδειγμα, η Κύπρος 
ανέκοψε μια ιρανική τρομοκρα-
τική επίθεση με στόχο εβραϊκά 
συμφέροντα στο νησί. Το σώμα 
των Φρουρών της Ισλαμικής Επα-
νάστασης χρησιμοποίησε την 

κατεχόμενη από την Τουρκία Βό-
ρεια Κύπρο ως βάση. Οι τουρκι-
κές μυστικές υπηρεσίες και οι 
Τούρκοι στρατιώτες αλωνίζουν 
στην τουρκοκρατούμενη ζώνη. 
Κανείς δεν μπορεί να εισέλθει 
χωρίς άδεια από τις τουρκικές 
μυστικές υπηρεσίες. Το να πι-
στεύει κανείς ότι η Τουρκία δεν 
γνώριζε την ιρανική παρουσία 
είναι αφελές. Η Βόρεια Κύπρος 
μπορεί κάποτε να ήταν μια αδρα-
νής έκφανση μιας παγωμένης σύ-
γκρουσης, αλλά σήμερα συνιστά 
μια αυξανόμενη ανησυχία για την 
ασφάλεια.

Ο γενικός γραμματέας του ΝΑ-
ΤΟ, Γενς Στόλτενμπεργκ, και ο 
πρωθυπουργός της Σουηδίας, 
Ουλφ Κρίστενσον, φαλκίδευσαν 
τη δέσμευση της Ευρώπης στη 
δημοκρατία και την ελευθερία, 
αλλά η Ευρώπη δεν πρέπει να επι-
τρέψει στον Ερντογάν να έχει τον 
τελευταίο λόγο ή να βγει νικητής 
στα μάτια του τουρκικού λαού. Εί-

ναι καιρός η Ευρώπη να περάσει 
στην επίθεση για να ανατρέψει 
την παράνομη κατοχή της Κύ-
πρου από την Τουρκία. Η Ευρώπη 
έχει πολλά εν δυνάμει βέλη στην 
πολιτική της φαρέτρα. 
• Αποκλεισμό παραβατών βίζας: 
Μέρος της συμφωνίας της Τουρ-
κίας μετά το Βίλνιους είναι να δο-
θεί ώθηση στις φιλοδοξίες της για 
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ενωση, 
με αντάλλαγμα τη συμφωνία της 
να άρει το αντισουηδικό βέτο της. 
Είναι εξωφρενικό η Τουρκία να 
τύχει οποιασδήποτε ενσωμάτω-
σης στην Ευρώπη, ενώ συνεχί-
ζει να έχει υπό την κατοχή της 
ένα κράτος-μέλος. Αν η Ευρωπα-
ϊκή Ενωση ενδιαφέρεται σοβα-
ρά για την άμυνά της, πρέπει να 
καθορίσει μια πολιτική. Εφόσον 
κάθε πολίτης εκτός Ευρωπαϊκής 
Ενωσης που χρησιμοποιεί το δι-
εθνές αεροδρόμιο Ερτζάν στην 
κατεχόμενη ζώνη εισέρχεται πα-
ράνομα στην Ευρωπαϊκή Ενωση, 
θα πρέπει να αντιμετωπίζει μόνι-
μη απαγόρευση χορήγησης βίζας 
Σένγκεν και ευρωπαϊκής βίζας και 
ανάκληση της ευρωπαϊκής άδειας 
εργασίας. Ολες οι άλλες χώρες τι-
μωρούν τους παράνομους μετανά-
στες – δεν υπάρχει κανένας λόγος 
να αποτελεί εξαίρεση η Κύπρος. 
Ρώσοι, Τούρκοι, Ιρανοί και Ισρα-
ηλινοί, οι οποίοι δεν σέβονται την 

κυπριακή κυριαρχία θα πρέπει να 
πληρώνουν το τίμημα. 
• Αποκλεισμό της Turkish και της 
Pegasus Airlines: Τόσο η Turkish 
Airlines όσο και η τουρκική εται-
ρεία χαμηλού κόστους Pegasus 
Airlines πετούν προς τη Βόρεια 
Κύπρο και επωφελούνται από το 
τουριστικό εμπόριο. Η Ευρώπη 
δεν πρέπει να το ανέχεται αυτό. 
Είναι καιρός να απαιτήσει μια 
επιλογή: ή πετάτε προς την Ευ-
ρώπη ή υποστηρίζετε την κατοχή 
της Κύπρου, αλλά δεν μπορείτε 
να κάνετε και τα δύο. Υπάρχουν 
επίσης στρατηγικοί λόγοι για την 
επιβολή κυρώσεων στην Turkish 
Airlines. ∆εν είναι απλώς ο βασι-
κός αερομεταφορέας της Τουρκί-
ας, αλλά είναι και σημαιοφόρος 
του «ερντογανισμού». Το κράτος 
κατέχει το 49% της εταιρείας, αλ-
λά οι σύμμαχοι και οι εγκάθετοι 
του Ερντογάν ελέγχουν το υπό-
λοιπο. Εφόσον οι τηλεφωνικές 
υποκλοπές πριν από μια δεκα-
ετία αποκάλυψαν την εμπλοκή 
της αεροπορικής εταιρείας σε 
μυστικές αποστολές όπλων στη 
Νιγηρία, θα ήταν αμέλεια των 
ευρωπαϊκών υπηρεσιών ασφαλεί-
ας να εμπιστευθούν ότι η Turk-
ish Airlines δεν θα διακινούσε 
λαθραία εμπορεύματα στην Ευ-
ρώπη. Ο Ερντογάν έχει επίσης 
χρησιμοποιήσει την αεροπορική 

εταιρεία για να μεταφέρει πρό-
σφυγες στη Λευκορωσία, όπου 
εκμεταλλεύθηκε την παρουσία 
τους στα πολωνικά σύνορα για 
να εκβιάσει τις Βρυξέλλες. Αν η 
Ευρώπη ήθελε σοβαρά να τερ-
ματίσει την κατοχή της Κύπρου 
από την Τουρκία και τις αλυτρω-
τικές διεκδικήσεις αυτής έναντι 
τόσο της Ελλάδας όσο και της 
Βουλγαρίας, θα απαγόρευε την 
είσοδο της Turkish Airlines στον 
εναέριο χώρο και τα αεροδρόμιά 
της. Ο Ερντογάν θα απειλούσε 
ίσως να ανταποδώσει κατά των 
ευρωπαϊκών αερομεταφορέων, 
αλλά αυτό θα ήταν απλώς μια 
μπλόφα. Με την τουρκική οικο-
νομία να βρίσκεται σε μηχανική 
υποστήριξη, μπορεί ο Ερντογάν 
πραγματικά να αντέξει οικονομι-
κά να αφήσει τους Ευρωπαίους 
τουρίστες να παρακάμψουν εντε-
λώς την Τουρκία; Αν το επιχει-
ρούσε, θα υπήρχαν πολλές ελλη-
νικές παραλίες και θέρετρα που 
θα μπορούσαν να φιλοξενήσουν 
την τουριστική εισροή.
• Κλείσιμο των γραφείων της Βόρειας 
Κύπρου: Η λεγόμενη «Τουρκική 
∆ημοκρατία της Βόρειας Κύπρου» 
είναι μια παράνομη οντότητα και 
μετά την πρόσφατη ιρανική συ-
νωμοσία, είναι επίσης δούρειος 
ίππος της τρομοκρατίας στην 
Ευρώπη. Το γεγονός ότι διατη-

ρεί γραφεία στις Βρυξέλλες, στο 
Λονδίνο, στη Γενεύη, στη Στοκ-
χόλμη, στο Βερολίνο, στο Στρα-
σβούργο, στη Βουδαπέστη και 
στο Ελσίνκι είναι ντροπή για τους 
Ευρωπαίους φιλοξενούντες της, 
οι οποίοι δεν θα έπρεπε με τίπο-
τα να ανέχονται τις αξιώσεις της 
για κρατική υπόσταση ή ακόμη 
και νομιμότητα. Τα γραφεία αυ-
τά δεν έχουν καμία διπλωματική 
αξία. Το κατοχικό καθεστώς δεν 
μπορεί να υπογράψει τίποτα χω-
ρίς την προέγκριση των τουρκι-
κών μυστικών υπηρεσιών ή του 
τουρκικού Γενικού Επιτελείου. Αν 
η Ευρώπη αντιμετωπίζει με σοβα-
ρότητα την εδαφική της ακεραι-
ότητα και ορθώνει το ανάστημά 
της απέναντι στην επιθετικότη-
τα, είναι καιρός να σταματήσει 
να στέλνει ανάμεικτα μηνύματα. 
Η Ευρώπη πρέπει να κλείσει όλα 
τα γραφεία της Βόρειας Κύπρου 
και να ακολουθήσει πολιτική μη-
δενικής ανοχής απέναντι στον 
τουρκικό αλυτρωτισμό.

Ο Ερντογάν απολαμβάνει να 
παίζει σκληρά παιχνίδια με την 
Ευρώπη. Είναι καιρός οι Ευρωπαί-
οι ηγέτες να δείξουν ότι μπορούν 
να ανταποδώσουν.

 
Ο κ. Μάικλ Ρούμπιν είναι 

ανώτερος συνεργάτης 
στο Ινστιτούτο American Enterprise.

Είναι εξωφρενικό 
η Τουρκία να τύχει 
ενσωμάτωσης στην Ε.Ε., 
ενώ έχει υπό κατοχή 
της ένα κράτος-μέλος.

Α Π Ο Ψ Η

Η Ευρώπη μπορεί να στριμώξει τον Ερντογάν
Του ΜΑΪΚΛ ΡΟΥΜΠΙΝ
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– Αλήθεια, τι ακριβώς είναι η 
ρομποτική αυτονομία και ποια 
είναι η ακριβής ειδίκευση της 
ομάδας σας; 

– Είναι η απόλυτη πρακτική 
εφαρμογή της τεχνητής νοημο-
σύνης. Με μέσο τα μαθηματικά 
είναι ο τρόπος με τον οποίο τα 
ρομπότ αντιλαμβάνονται τον πε-
ριβάλλοντα χώρο, αναπτύσσουν 
την ικανότητα λήψης αποφάσε-
ων για τις επόμενες κινήσεις τους, 
την αποφυγή πιθανών εμποδίων 
και την αλληλεπίδρασή τους με 
αντικείμενα, ενώ εκπληρώνουν 
τη γενική αποστολή που τους έχει 
ανατεθεί. Η ομάδα μας ειδικεύε-
ται στη δημιουργία της κατάλλη-
λης τεχνητής νοημοσύνης, ώστε 
τα ρομποτικά συστήματα να λει-
τουργούν αυτόνομα και να εξυπη-
ρετούνται διαστημικές αποστολές 
χωρίς τον ανθρώπινο παράγοντα. 
Η τεχνητή νοημοσύνη καλείται να 
διασφαλίσει αποστολές εξερεύνη-
σης και υποβοήθησης σε περιβάλ-
λοντα που είναι άγνωστα, απομα-

κρυσμένα και δεν επιτρέπουν εξ 
αποστάσεως χειρισμό.
– Την περίοδο αυτή επικεντρώ-
νεστε σε πρότζεκτ που αφορούν 
την εξερεύνηση πλανητών με 
αυτόνομα ρομπότ, σωστά;

– Ναι, συνεργαζόμαστε με τo 
Jet Propulsion Laboratory (JPL) 
της ΝΑSA με σκοπό την εξερεύ-
νηση για ίχνη ζωής σε υπόγεια 
πλανητικά περιβάλλοντα. Εκεί, 
για ευνόητους λόγους, τα ρομπο-
τικά συστήματα λειτουργούν ανα-
γκαστικά σε πλήρη αυτονομία και 
εμείς δημιουργούμε τους μαθημα-
τικούς αλγορίθμους ώστε να επι-
τευχθεί κάτι τέτοιο. Για τον σκοπό 
αυτό δημιουργούμε, επίσης, νέες 
οντότητες ενοποιώντας διαφορε-
τικά ρομποτικά συστήματα. Για 
παράδειγμα, συνδυάζουμε τετρά-
ποδα συστήματα με βάση το SPOT 
της Boston Dynamics και εναέρια 
οχήματα, αυτά που συνήθως απο-
καλούμε drones. Οπότε, για να 
απλουστεύσω το παράδειγμά μου, 
σκεφτείτε απλώς το τετράποδο 

SPOT συνδυασμένο με ένα drone. 
Στόχος μας είναι αυτό το νέο ρο-
μποτικό σύνολο να είναι ικανό να 
επιλέξει τον τρόπο εξερεύνησης 

άγνωστων περιοχών. Μόνο του, 
δηλαδή, καλείται να επιλέξει αν 
θα εξερευνήσει ένα άγνωστο πε-
ριβάλλον περπατώντας ή αν θα 

χρησιμοποιήσει το εναέριο μέσο 
εκεί που κρίνει ότι το έδαφος εί-
ναι απροσπέλαστο και, πιθανώς, 
επικίνδυνο για το ίδιο. Αξίζει να 
σημειωθεί και πάλι πως δεν υπάρ-
χει καμία απολύτως ανθρώπινη 
παρέμβαση. Το ρομποτικό σύστη-
μα πρέπει να έχει την κατάλλη-
λη νοημοσύνη για να πάρει σω-
στές αποφάσεις για τις ενέργειές 
του, αποφάσεις που, αφενός, θα 
το προστατεύσουν από φθορά ή 
ακόμη και καταστροφή, και, αφε-
τέρου, θα οδηγήσουν στην ολο-
κλήρωση της αποστολής.
– Σας πετυχαίνω στην Ελλάδα 
για διακοπές. Οι επιπτώσεις της 
κλιματικής κρίσης στη χώρα μας 
είναι περισσότερο από εμφανείς 
την εβδομάδα που διανύουμε. 
Ποια είναι, αλήθεια, η κατάστα-
ση στον Αρκτικό Κύκλο;

– Κάθε χρόνο προσπαθώ να 
έρχομαι στην Ελλάδα για διακο-
πές μετά  τα μέσα Ιουλίου, μια και 
το σουηδικό καλοκαίρι είναι μια 
πανέμορφη ελληνική άνοιξη. Η 

κλιματική αλλαγή δυστυχώς είναι 
αισθητή και στον βορρά και κοντά 
στον Αρκτικό Κύκλο. Σχεδόν κά-
θε χειμώνας τα τελευταία χρόνια 
ήταν αισθητά πιο ζεστός και πιο 
σύντομος από τον προηγούμενο, 
με αυξανόμενες βροχές αντί για 
διαρκείς χιονοπτώσεις, ενώ τα κα-
λοκαίρια γίνονται όλο και πιο θερ-
μά, με θερμοκρασίες που κάποιες 
μέρες αγγίζουν τους 30 βαθμούς, 
κάτι που είναι πρωτόγνωρο στην 
περιοχή. Σαν επακόλουθο της ανά-
γκης για μια πραγματική πράσινη 
μετάβαση με σκοπό έναν βιώσιμο 
κόσμο, η ομάδα μας έχει αναπτύ-
ξει τα τελευταία χρόνια έντονη 
δραστηριότητα για τον ρόλο της 
ρομποτικής και της τεχνητής νο-
ημοσύνης στη νέα αυτή εποχή. 

 
Ευχαριστούμε θερμά τον κ. Δημήτρη 
Σκούρτα, event director στο Πανόραμα 
Επιχειρηματικότητας, για την πολύτιμη 
βοήθειά του στην οργάνωση και 
υλοποίηση της συνέντευξης με τον κ. 
Γιώργο Νικολακόπουλο.

«Το ρομποτικό σύστημα πρέπει να είναι ικανό να πάρει σωστές αποφάσεις»

Οταν σε ηλικία οκτώ ετών ο Γιώργος Νικολακόπουλος γνώρισε τον C-3PO και 
τον R2-D2 βλέποντας τον «Πόλεμο των Αστρων», έβαλε σκοπό της ζωής του 
να μπει στον κόσμο των ρομπότ. Τα κατάφερε και με το παραπάνω.

Ο Γιώργος Νικολακόπουλος ήταν 
οκτώ ετών όταν ο πατέρας του 
είχε την ιδέα να πάνε μαζί σι-
νεμά και να παρακολουθήσουν 
στην κλειστή πια «Μαργαρίτα» της 
Καλλιθέας το τρίτο «Star Wars, η 
επιστροφή των Τζεντάι»· μια ιδέα 
που έμελλε να του αλλάξει τη ζωή. 
«Aκόμη θυμάμαι τα πρώτα τριά-
ντα δευτερόλεπτα της ταινίας με 
δύο ρομπότ να περπατάνε σε μια 
εξωτική έρημο και να συζητούν με 
φυσικό τρόπο... Ο θεατής κατακλύ-
ζεται με κάθε λογής ρομποτικά συ-
στήματα, drones, διαστημόπλοια 
και τεχνολογίες που πραγματικά 
προκαλούσαν τα όρια της φαντα-
σίας. Μου άρεσε τόσο πολύ που 
πήγα και την επόμενη μέρα».

Αυτό ήταν. Τι κι αν στα μέσα 
της δεκαετίας του ’80 δεν είχαμε 
ιδέα για όλα αυτά που σήμερα θε-
ωρούμε εντελώς αυτονόητα; Το 
παιδικό μυαλό του Γιώργου Νικο-
λακόπουλου κάλπαζε. Ενας από 
τους διευθυντές του διοικητικού 
συμβουλίου του Ευρωπαϊκού Ορ-
γανισμού Ρομποτικής, κάτοχος 
της έδρας  Ρομποτικής και Τεχνη-
τής Νοημοσύνης στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Λούλεα στη βόρεια 
Σουηδία, ο 46χρονος Ελληνας επι-
στήμονας ηγείται σήμερα μιας από 
τις μεγαλύτερες ομάδες ρομποτι-
κής στην Ευρώπη και συνεργά-
ζεται στενά με το Jet Propulsion 
Laboratory (JPL) της NASA, την 
πρωτοπόρο Boston Dynamics, κα-
θώς και την Eυρωπαϊκή Υπηρεσία 
∆ιαστήματος (ESA). Και το πιο ευ-
χάριστο απ’ όλα; Πριν από μερι-
κούς μήνες εκλέχθηκε στην έδρα 
της Μηχατρονικής και Ρομποτικής 
στη Σχολή των Μηχανολόγων και 
Αεροναυπηγών Μηχανικών του 
Πανεπιστημίου Πατρών. Αξιοποι-
ώντας τον νέο νόμο-πλαίσιο της 

προηγούμενης ηγεσίας του υπουρ-
γείου Παιδείας, θα προσπαθήσει 
να συνδυάσει τις πυκνές ακαδη-
μαϊκές και ερευνητικές δραστη-
ριότητές του στη Σουηδία με το 
ελληνικό πανεπιστήμιο. Ακούγε-
ται συνεπαρμένος με την προο-
πτική. «Μπορεί να υστερούμε σε 
βιομηχανία και χρηματοδότηση, 
αλλά έχουμε σπουδαία μυαλά στην 
Ελλάδα. Οραμά μου είναι να χτί-
σω μια γέφυρα επιστημονικής συ-
νεργασίας, όχι μόνο μεταξύ Ελλά-
δας - Σουηδίας αλλά και Ελλάδας 
- βόρειας Ευρώπης, ενισχύοντας 
την εξωστρέφεια και προωθώντας 
τους άριστους Ελληνες φοιτητές 
σε παγκόσμιο επίπεδο».

Στον Αρκτικό Κύκλο

Τριακόσια μόλις χιλιόμετρα 
από τον Αρκτικό Κύκλο, η ζωή 
του Ελληνα καθηγητή έχει αλλά-
ξει εντυπωσιακά από τη στιγμή 
που εγκαταστάθηκε στη βορειό-
τερη κομητεία της Σουηδίας, διευ-
θύνοντας μια ενθουσιώδη ομάδα 
ρομποτικής, που αριθμεί σήμερα 
περισσότερους από 30 επιστήμο-
νες από κάθε άκρη του πλανήτη· 
ανάμεσά τους οκτώ ερευνητές 
από την Ελλάδα. ∆εν ακούγεται 
να έχει μετανιώσει καθόλου για 
την απόφασή του να αφήσει το 
Πανεπιστήμιο της Πάτρας για τον 
θεωρητικά αφιλόξενο, καιρικά, 
σκανδιναβικό βορρά. Ομως, ήξερε 
πολύ καλά πού πήγαινε.

«Η Σουηδία είναι μια χώρα 
που επιστημονικά είναι παγκό-
σμια πρωτοπόρα στον χώρο του 
αυτόματου ελέγχου, το θεμέλιο 
της ρομποτικής αυτονομίας. Οπό-
τε είναι πολύ φυσικό να βρίσκομαι 
εδώ. Στη Λούλεα, η παρουσία του 
χιονιού είναι έντονη τουλάχιστον 
για τέσσερις μήνες τον χρόνο και 
η θερμοκρασία συχνά αγγίζει τους 
-20 βαθμούς Κελσίου τον χειμώ-

να. Ο ιδιαίτερος γεωγραφικός και 
κλιματικός χαρακτήρας της ευρύ-
τερης περιοχής είναι και ο λόγος 
που τα πράγματα γίνονται ενδια-
φέροντα από την πλευρά της ρο-
μποτικής. Εδώ βρίσκονται μερικές 
από τις μεγαλύτερες εταιρείες πα-
ραγωγής ορυκτών στην Ευρώπη, 

όπως για παράδειγμα η LKAB και η 
Boliden, που επενδύουν τεράστια 
ποσά για την έρευνα ανάπτυξης 
συστημάτων, ώστε να διασφαλί-
σουν ασφαλή παραγωγή ορυκτών 
μεταλλευμάτων. Οσο πιο βαθιά 
στο υπέδαφος γίνεται η εξόρυξη, 
τόσο πιο επικίνδυνες και δύσκο-
λες είναι οι συνθήκες εργασίας 
για τους εργαζομένους. Ετσι και η 
ανάγκη για αυτόνομα ρομποτικά 
συστήματα  που θα υποβοηθούν 
ή θα αναλαμβάνουν εξ ολοκλήρου 
όλες τις διαδικασίες παραγωγής, εί-
ναι τεράστια. Και κάπου εδώ είναι 
που τα πράγματα γίνονται πολύ 
ενδιαφέροντα για την ομάδα μας».

Καθαρίζοντας το Διάστημα

Ομως, δεν μιλάμε αποκλειστι-
κά για τον πλανήτη Γη, σωστά; 
Στο Πανεπιστήμιο της Λούλεα 

δόθηκε η ευκαιρία στον Γιώργο 
Νικολακόπουλο να ασχοληθεί με 
την εφαρμοσμένη ρομποτική στο 
πεδίο, δηλαδή τη λειτουργία αυ-
τόνομων συστημάτων σε φυσικό 
περιβάλλον, έξω από εργαστη-
ριακές υποδομές. «Σε ένα ιδιαί-
τερο φυσικό περιβάλλον, όπως 
για παράδειγμα σε ένα ορυχείο 
βάθους 1,5 χιλιομέτρου, οι εφαρ-
μογές δεν συγχωρούν λάθη ούτε 
επιτρέπουν ακαδημαϊκές θεωρη-
τικές προσεγγίσεις», λέει στην 
«Κ». «Αυτή η πρόκληση είναι και 
η διαρκής μας έμπνευση στο να 
αναπτύξουμε συστήματα αυτονο-
μίας που θα λειτουργούν αξιόπι-
στα σε ένα “απαιτητικό” φυσικό 
περιβάλλον. Αντίστοιχα αντίξοα 
περιβάλλοντα με τα ορυχεία στη 
Γη μπορούν να βρεθούν και σε 
άλλους πλανήτες. Αυτή είναι και 
η φυσική εξέλιξη του ερευνητι-
κού μας ενδιαφέροντος, από την 
εξόρυξη στον πλανήτη μας στην 
εξερεύνηση άλλων πλανητών». 
Θα μπορούσε να πει περισσότε-
ρα; «Η ομάδα μας επικεντρώνε-
ται στον σχεδιασμό συστημάτων 
τεχνητής νοημοσύνης με σκοπό 
τον εξοπλισμό των μελλοντικών 
αποστολών στην εξερεύνηση πλα-
νητών και αστεροειδών. ∆εν πε-
ριοριζόμαστε, όμως, μόνο στην 
εξερεύνηση. Σχεδιάζουμε, επίσης, 
αυτόνομα συστήματα για την εξυ-
πηρέτηση διαστημικών σταθμών, 
την εκτέλεση διαστημικών απο-
στολών και την περιβαλλοντική 
ισορροπία στο ∆ιάστημα. Σχετι-
κά με το τελευταίο, αναφέρομαι 
στην αποκομιδή απορριμμάτων 
από προηγούμενες διαστημικές 
αποστολές, που ήδη αποτελεί ένα 
από τα πιο καυτά περιβαλλοντικά 
ζητήματα. Η ερευνητική μας αυτή 
δραστηριότητα είναι σε συνεργα-
σία με την OHB Sweden, μια από 
τις μεγαλύτερες εταιρείες σχεδι-

ασμού και ελέγχου δορυφόρων 
στην Ευρώπη. Πιστεύω πως στις 
επόμενες δεκαετίες θα γίνει μια 
επανάσταση στην αυτονομία των 
διαστημικών αποστολών. Ηδη η 
αμερικανική (NASA) αλλά και η 
ευρωπαϊκή (ESA) υπηρεσία ∆ια-
στήματος έχουν ήδη αρχίσει να 
ερευνούν την περιοχή της δια-
στημικής αυτονομίας. Επιπλέον 
η ανάπτυξη αυτών των συστημά-
των δημιουργεί τεχνολογικά επι-
τεύγματα που μπορούν να εφαρ-
μοστούν σε πάρα πολλούς τομείς 
στην καθημερινότητά μας. Η εξό-
ρυξη μεταλλευμάτων, η αυτομα-
τοποίηση των κατασκευαστικών 
δραστηριοτήτων, ο έλεγχος πυρη-
νικών εργοστασίων είναι χαρα-
κτηριστικά παραδείγματα.

Σε αρμονία με τη φύση

Ζητάω από τον καθηγητή Νικο-
λακόπουλο να μας δώσει μια γεύση 
από τη ζωή στον σουηδικό βορρά. 
«Ωραία, αφού αφήσω τις τέλειες 
συνθήκες εργασίας και προοπτι-
κής στην άκρη, θα πω ότι η καθη-
μερινότητα εδώ έρχεται σε πλή-
ρη αρμονία με τη φύση και είναι 
μια ποιότητα ζωής που μου ται-
ριάζει απόλυτα. Είναι πολύ εύκο-
λο να συνδεθείς με τη φύση και να 
την εντάξεις στην καθημερινότητά 
σου, να απολαύσεις το Βόρειο Σέ-
λας το φθινόπωρο, να κάνεις σκι σε 
απάτητο χιόνι μέσα σε απέραντα 
δάση τον χειμώνα, να χαρείς φωτει-
νά καλοκαίρια με ήλιο που δεν δύει, 
να ακούσεις τον ήχο της σιωπής 
(ναι, υπάρχει ήχος της σιωπής!), 
ακόμη και να ευχαριστηθείς έναν 
ζεστό καφέ με πολύ καλούς φίλους 
πάνω σε παγωμένες λίμνες. Λίγο 
ζηλέψαμε από την Αθήνα των 43 
βαθμών, αλλά στο τέλος μας έμεινε 
η χαρά ενός Ελληνα που βρίσκεται 
στην πρώτη γραμμή της τεχνολο-
γικής επανάστασης.

Ο 46χρονος Ελληνας 
επιστήμονας 
συνεργάζεται με το Jet 
Propulsion Laboratory 
της NASA, την Boston 
Dynamics, καθώς 
και την Eυρωπαϊκή 
Υπηρεσία Διαστήματος.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΡΗΓΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Γιώργος Νικολακόπουλος ηγείται 
σήμερα μιας από τις μεγαλύτερες 
ομάδες ρομποτικής στην Ευρώπη. 
Από τον Σεπτέμβριο θα μοιράζεται 
την πολύτιμη εμπειρία του με τους 
πρώτους φοιτητές του στην Πάτρα

Ο άνθρωπος 
που αγάπησε 

τα ρομπότ

Η ομάδα του Γιώργου Νικολακόπουλου (δεξιά) με το SPOT της Boston Dynamics και μερικά drones. To πρότζεκτ που δουλεύουν είναι ο συνδυασμός των δύο συστημάτων. «Στόχος μας είναι αυτό το νέο ρομποτικό 
σύνολο να είναι ικανό να επιλέξει αν θα εξερευνήσει ένα άγνωστο περιβάλλον περπατώντας ή αν θα χρησιμοποιήσει το εναέριο μέσο εκεί που κρίνει ότι το έδαφος είναι επικίνδυνο», λέει ο Ελληνας επιστήμονας.



Επιτέλους, 
το στοίχειωσαν!

Χρειάζεται όντως  προσπάθεια, συνέπεια,
διάρκεια και αφοσίωση –συνειδητά ή
ασυνείδητα δεν έχει σημασία– για να με-
τατρέψεις τον μεγαλύτερο αθλητικό πνεύ-
μονα της πόλης σε κάτι που παραπέμπει
στο ψόφιο. Προφανώς πρόκειται για στάση
που διατηρεί κάποιος απέναντι στα δε-
δομένα. Δεν είναι και λίγο να βυθίσεις
έναν τεράστιο χώρο στο γκρι της μιζέριας,
της αδράνειας και της κατήφειας. 

Και όμως, οι διαχειριστές του Τσιρείου τα κατάφεραν.
Στοίχειωσαν έναν χώρο που θα μπορούσε να ήταν πηγή
ζωής και σημείο αναφοράς για κάθε νεαρό παιδί που με-
γαλώνει στην πολυπολιτισμική Λεμεσό των υψηλών ενοι-
κίων και των πολυτελών αυτοκινήτων. Και από ζωή,
μυρίζει ψοφίμι. Και αντί για πολύχρωμο, κυριαρχεί το
γκρι της θολούρας, της κακομοιριάς. 

Μια χούφτα ανθρώπων που –καμία σχέση δεν έχουν
με τον αθλητισμό– εδώ και δεκαετίες ως ηγεσία του ΓΣΟ
διαχειρίζονται την περιουσία που άφησε στην πόλη ο
μέγας ευεργέτης, Πέτρος Τσίρος ωσάν και είναι το χωράφι
που κληρονόμησαν στα ορεινά χωριά απ’ όπου κατάγονται. 

Με νοοτροπία τσιφλικά, πλήρως αποστασιοποιημένοι
από τις ανάγκες της σύγχρονης εποχής, χωρίς καν να
διαθέτουν ιστοσελίδα (!) ως οργανισμός, οι διαχειριστές
του ιστορικού χώρου του Τσιρείου πλέον δεν φιλοξενούν
καμία ομάδα της πόλης αφού με την στάση τους έδιωξαν
και τον τελευταίο ενδιαφερόμενο για να στεγαστεί στον
αφιλόξενο –από κάθε άποψη– χώρο. 

Το θέμα πια με το Τσίρειο και τους διαχειριστές του
δεν είναι η κατάντια που έχει περιέλθει το ιστορικό
γήπεδο ως κτίριο ή η μιζέρια που αποπνέουν οι εγκατα-
στάσεις γενικότερα, αλλά το ως πότε θα σταματήσει να
είναι αποδεχτή η αναποτελεσματική διαχείρισή τους. 

Είναι ν’ απορεί κανείς πώς αυτή η ομάδα ανθρώπων
δεν έχει ποτέ τεθεί υπό αξιολόγηση σχετικά με τις απο-
φάσεις και τις πράξεις της. Όντως έχοντας επιρροή σε
διάφορους κύκλους εξουσίας, πολιτικούς, εκκλησιαστικούς,
οικονομικούς ή καμία φορά και μιντιακούς, κατάφεραν
να ξεγλιστρήσουν από κάθε αντίπαλο.

Ούτε η ΑΕΛ ή ο Απόλλωνας που κουβαλούν τόσο
κόσμο, ούτε οι εκάστοτε ηγεσίες του ΚΟΑ εκπροσωπώντας
το ανώτατο όργανο του αθλητισμού στην Κύπρο, ούτε
καν παντοδύναμοι πολιτικοί όπως ο τέως πρόεδρος της
Δημοκρατίας κατάφεραν να συνετίσουν τους διαχειριστές
που ζουν και βασιλεύουν, έχοντας το Τσίρειο και τον
αθλητισμό της πόλης γενικότερα αιχμάλωτο στο άχρωμο
βασίλειό τους. 

Νομικά δεν τους κυνήγησε ποτέ κανείς. Ηθικά επίσης
δεν έχουν καμία δέσμευση, ούτε και τους απασχολεί η
γνώμη των Λεμεσιανών... Ως πότε όμως; 

Αθλητικός δικαστής 
υπό αμφισβήτηση...

Ο αθλητικός δικαστής της ΚΟΠ, σε αρκετές
περιπτώσεις και ειδικά κατά τη διάρκεια
της τελευταίας αγωνιστικής περιόδου,
έμεινε εκτεθειμένος με τις αποφάσεις του.
Κάποιες φορές γιατί εξάντλησε την αυ-
στηρότητά του, και άλλες φορές γιατί σφύ-
ριζε αδιάφορα σε υποθέσεις ανάλογες με
άλλες στο παρελθόν –υποθέσεις που ο
ίδιος με τις ποινές που επέβαλε, αναδείκνυε
ως πολύ σοβαρές. Η ανομοιομορφία απο-

φάσεων, η ανεξήγητη ερμηνεία κάποιων προνοιών της
προκήρυξης και κατ’ επέκταση επιβολή ποινών, ακόμη
και σε περιπτώσεις ίδιας κατηγορίας υποθέσεων, ξεπέρασε
πέρσι κάθε όριο. Αν ο εκσυγχρονισμός της προκήρυξης,
στον οποίο αναφέρθηκε πρόσφατα ο πρόεδρος της ΚΟΠ,
περιλαμβάνει και θέματα πειθαρχικών κανονισμών, θα
φανεί από τον Αύγουστο και μετά. 

Ο αθλητικός δικαστής της ΚΟΠ, Αριστοτέλης Βρυωνίδης
και ο Θεσμός γενικότερα, αμφισβητούνται για μία ακόμη
φορά, και το πιο σημαντικό, μετά από μια απόφαση η
οποία χαρακτηρίσθηκε σταθμός, στην προσπάθεια
πάταξης του φαινόμενου χειραγώγησης αγώνων. Η προ-
σφυγή στο Εφετείο, κατά της απόφασης του Αθλητικού
Δικαστή, για τον ισόβιο αποκλεισμό των δύο (πρώην)
ποδοσφαιριστών της ΠΑΕΕΚ, ίσως και να μην αναμενόταν
από τους περισσότερους. Ήταν τόσο ξεκάθαρη η τοπο-
θέτηση από πλευράς Επιτροπής Δεοντολογίας, ήταν τόση
η σιγουριά του κυρίου Βρυωνίδη στο σκεπτικό του, για
τη συγκεκριμένη απόφαση, που κανείς δεν ανέμενε αν-
τίδραση από πλευράς των παικτών, ακόμη και όταν ο
παραλίγο υποψήφιος για την προεδρία της ΚΟΠ, Κλεάνθης
Γεωργιάδης, μιλούσε για εκδικητική απόφαση και ποινή.
Είναι όμως ξεκάθαρη και η απόφαση του ΠΑΣΠ να στηρίξει
την προσπάθεια των δύο παικτών να δικαιωθούν. Εύλογη
η απορία. Γιατί να ρισκάρει σε τέτοιο βαθμό ο ΠΑΣΠ,
κινδυνεύοντας να… στιγματιστεί, για μια υπόθεση που
δείχνει ξεκάθαρη; 

Από αποφάσεις του Εφετείου της ΚΟΠ, στο πρόσφατο
παρελθόν, ο αθλητικός δικαστής έμεινε εκτεθειμένος.
Εδώ, βέβαια, δεν μιλάμε ούτε για τιμωρία έδρας, ούτε
για απαγόρευση μετακίνησης φιλάθλων. Αν η απόφαση
του Εφετείου αφήσει και πάλι εκτεθειμένο τον κύριο
Βρυωνίδη, αν η απόφαση του Εφετείου κάθε άλλο παρά
δικαιώσει τη σιγουριά του, για την αυστηρότερη ποινή
που επιβλήθηκε ποτέ σε ποδοσφαιριστές για υποθέσεις
στημένων αγώνων, μία μόνο θα πρέπει να είναι η από-
φαση-αντίδραση και λογικά θα πρέπει να σχετίζεται και
με την ευθιξία. Όσο άγνωστη και αν είναι αυτή η λέξη,
όχι μόνο στο κυπριακό ποδόσφαιρο αλλά στην Κύπρο
γενικότερα…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Α Θ Λ Η Τ Ι Σ Μ Ο Σ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ 

Την περασμένη εβδομάδα στο Μπορν-
τό της Γαλλίας διεξήχθη το RoboCup,
μια διοργάνωση με ομάδες που οι
παίκτες ήταν όλοι ρομπότ, και το
αστείο που κυκλοφόρησε ήταν ότι
αν τα καλύτερα ρομπότ-ποδοσφαι-
ριστές έφτιαχναν μια μεικτή ομάδα
για να αντιμετωπίσει μια μεικτή κό-
σμου από ανθρώπους-ποδοσφαιρι-
στές, ο Ερλινγκ Χάαλαντ θα έπρεπε
να παίξει από ένα ημίχρονο με κάθε
ομάδα. 

Ο Νορβηγός σούπερ σταρ όχι μόνο
έχει αιχμαλωτίσει τη φαντασία των
φιλάθλων μετά και την εξαιρετική
χρονιά του με τη Μάντσεστερ Σίτι,
φέροντας το προσωνύμιο του «παί-
κτη-ρομπότ», αλλά έστρεψε και το
ενδιαφέρον των αντιπάλων συλλόγων
ξανά στους μεγαλόσωμους σέντερ
φορ αυτό το καλοκαίρι, με το ευρω-
παϊκό μεταγραφικό παζάρι να έχει
αφήσει στην άκρη τα λεγόμενα «ψευ-
τοεννιάρια» και να επικεντρώνεται
σε δυναμικούς κεντρικούς επιθετικούς
–ως απάντηση στον Χάαλαντ– όπως
ο Κιλιάν Εμπαπέ, ο Ρομέλου Λουκάκου
ή ο Χάρι Κέιν. Ηδη ο αντίστοιχου...
διαμετρήματος Καρίμ Μπενζεμά εξαρ-
γύρωσε την κατάκτηση της Χρυσής
Μπάλας 2022 με ένα πανάκριβο τριε-
τές συμβόλαιο άνω των 220 εκατ.
ευρώ τον χρόνο στην Αλ Ιτιχαντ της
Σαουδικής Αραβίας.  

Πίσω στην Ευρώπη, οι δελφίνοι
του ποδοσφαιρικού θρόνου, όπου
στρογγυλοκάθισε πριν από μερικές
εβδομάδες η Μάντσεστερ Σίτι, κα-
τανοούν ότι χωρίς πετράδι τύπου Χά-
αλαντ στέμμα δεν θα δουν. Ετσι σπεύ-
δουν να δουν ποιες εναλλακτικές
απαντήσεις στο... νορβηγικό ρομπότ
υπάρχουν στην αγορά, ώστε να χτί-
σουν γύρω από μια τέτοια προσθήκη
την επιθετική γραμμή τους για τις
ερχόμενες σεζόν. 

Οι καιροί έχουν αλλάξει, και εκεί
όπου την προηγούμενη δεκαετία κυ-
ριάρχησε η δημιουργία συνόλων που
δεν είχαν τον κλασικό φουνταριστό
μπροστά, αλλά τα λεγόμενα «ψευτο-
εννιάρια» (ισπανιστί «falso nueve»),
θέση στην οποία έπαιξε ακόμη και
ο κορυφαίος Λέο Μέσι, σήμερα έχει
επιστρέψει ο απαραίτητος δυναμικός
σέντερ φορ που «γεμίζει την περιοχή
– ακόμη και για την ομάδα του Πεπ
Γκουαρδιόλα (τη Σίτι), ο οποίος είχε
πρωτοστατήσει στην εγκατάλειψη
του «βαρέος» κεντρικού επιθετικού.   

Η διαφορά του σήμερα συγκριτικά
με τη δεκαετία του 2010, δηλαδή της
μετά Ντιντιέ Ντρογκμπά εποχής,
είναι ότι επέστρεψε ο ογκώδης κεν-
τρικός επιθετικός, αλλά όχι όπως πα-
λαιότερα, με στατική φύση για να
απασχολεί δύο - τρεις αμυντικούς
στην αντίπαλη περιοχή. Πλέον ο μον-
τέρνος κεντρικός στράικερ είναι κάτι
ανάμεσα στο «ψευτοεννιάρι» και τον
βαρύ φουνταριστό του παρελθόντος.  

Κίνηση χωρίς σταματημό  
Αυτό προβλέπει ο κυνηγός να κι-

νείται πολύ, να μπαινοβγαίνει στη
μεγάλη περιοχή, να ελίσσεται με άνε-
ση εκτός περιοχής, να συμμετέχει
στην επιθετική άμυνα στη μεσαία
γραμμή και πίσω από αυτή, και κυρίως
να αλλάζει πλευρές, να δένει καλά
με τους περιφερειακούς επιθετικούς,
χωρίς να απαιτεί να παίρνει όλες τις
τελικές προσπάθειες. 

Για να ταιριάξει σε αυτό το προφίλ
ένας κεντρικός επιθετικός θα πρέπει

να είναι σωματώδης (δυναμικός, αλλά
όχι πολύ βαρύς) και πολύ κινητικός.
Αυτός ο... φονικός συνδυασμός είναι
που έχει καταστήσει υπερβολικά δύ-
σκολη την αντιμετώπιση παικτών
όπως ο Χάαλαντ και ο Εμπαπέ, οι
οποίοι εκμεταλλεύονται εξίσου το
παραμικρό μέτρο εκτός περιοχής που
μπορεί να βρουν, με την μπάλα που
θα βρεθεί στον δρόμο τους μέσα στο
«κουτί», είτε στο χορτάρι είτε στον
αέρα. Παράλληλα πρέπει να «βλέπουν
γήπεδο» και όχι μόνο το τέρμα. 

Αυτό το προφίλ επιθετικού είναι
που έχουν κάνει μόδα ο Εμπαπέ, ο
Χάαλαντ και άλλοι, παίρνοντας από-
σταση από την τακτική των προηγού-
μενων σούπερ σταρ (Μέσι, Κριστιάνο
Ρονάλντο, Νεϊμάρ κ.ά.) που... ζαλίζουν
την μπάλα χάρη στην τεχνική τους.
Εδώ πρόκειται για σέντερ φορ που,
θα έλεγε κανείς, δεν πέφτουν κάτω
με τίποτα και είναι εξαιρετικά απρό-
βλεπτοι.  

Για την έλλειψη τέτοιου επιθετικού
από την εθνική Ιταλίας είναι που πα-

ραπονιόταν προ μηνών ο τεχνικός
της πρωταθλήτριας Ευρώπης, Ρομ-
πέρτο Μαντσίνι – καθώς δεν επιτρέ-
πονται οι... μεταγραφές στις εθνικές
ομάδες.  

Οι προπονητές αλλά και οι μεγα-
λοπαράγοντες που τους πληρώνουν
επιθυμούν να βλέπουν αποτελέσματα,
όπως εκείνα της Μάντσεστερ Σίτι,
και μαγικά, όπως αυτά του Χάαλαντ.
Ετσι το φετινό καλοκαίρι τα φώτα
στο μεταγραφικό παζάρι έχουν πέσει
πάνω στους υποψήφιους αντι-Χάα-
λαντ. Πρώτο και καλύτερο το όνομα
του Εμπαπέ, που όλο φεύγει από την
Παρί Σεν Ζερμέν για τη Ρεάλ Μαδρίτης
κι όλο μένει στο Παρίσι.  

Ψάχνεται η Ρεάλ 
Προ ημερών ο Κάρλο Αντσελότι

ξάφνιασε τους ρεπόρτερ της Ρεάλ
δοκιμάζοντας σε ανοικτή προπόνηση
στην αρχή της προετοιμασίας της
ομάδας για τη σεζόν 2023-24 σχήμα
χωρίς κεντρικό επιθετικό, δηλαδή
μόνο με περιφερειακούς που άλλαζαν
θέσεις στην επίθεση. Δεν έπεισε κα-
νέναν. Ολοι συμφωνούν ότι η Ρεάλ
θα πάρει σωματώδη και ταχυδυναμικό
σέντερ φορ – κι αν δεν είναι ο Εμπαπέ,
θα είναι κάποιος άλλος, που θα πάρει
τη θέση του Μπενζεμά. 

Την ώρα λοιπόν που παίκτες σαν
τον Σαντιό Μανέ βλέπουν τις μετοχές
τους να πέφτουν, καθιερωμένοι σέν-
τερ φορ που ταιριάζουν στο νέο πε-
ριζήτητο προφίλ, όπως ο Λουκάκου

και ο Κέιν, πάνε για λίμιτ-απ. Τον
Λουκάκου τον θέλει διακαώς πίσω
στο «Τζουζέπε Μεάτσα» η Ιντερ, ενώ
πολύς λόγος γίνεται για το κατά πόσον
ο Αγγελος Ποστέκογλου θα καταφέρει
να κρατήσει στο Λονδίνο και στην
Τότεναμ τον Κέιν, που αποτελεί κεν-
τρικό στόχο της Μπάγερν.  

Το γεγονός ότι αυτοί οι παίκτες
που συγκινούν σήμερα προπονητές
και παράγοντες είναι και πολύ εμπο-
ρικοί, προσθέτει περαιτέρω στον πλη-
θωρισμό των τιμών της μεταγραφικής
αγοράς αυτού του καλοκαιριού, και
φαίνεται ότι δεν είμαστε μακριά από
ένα νέο ρεκόρ μεταγραφικής δαπάνης,
πιθανότατα στην περίπτωση μετα-
κίνησης του Εμπαπέ στο «Σαντιάγο
Μπερναμπέου».   

Στο ίδιο πλαίσιο κινείται και ο παί-
κτης που έχει επιλέξει η Μπαρτσελόνα,
ο Ρόμπερτ Λεβαντόφσκι, που οδήγησε
την κατά τα άλλα πειραματική ομάδα
του Τσάβι στην κατάκτηση του πρω-
ταθλήματος το 2022-23, κάτι που ση-
μαίνει ότι σε αντίθεση με άλλους γί-
γαντες του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου,
η καταλανική ομάδα δεν έχει φέτος
να πονοκεφαλιάζει για το πώς θα βρει
τον δικό της αρχισκόρερ, δεδομένης
και της οικονομικής στενότητάς της.
Απέκτησε πάντως έναν 18χρονο Βρα-
ζιλιάνο επιθετικό, τον Βίτορ Ρόκε,
που με ύψος 1,74 μ. σήμερα, αλλά...
ακόμη στην ανάπτυξη, δεν αποκλεί-
εται να γίνει επιθετικός τύπου Χάαλαντ
κι αυτός.

<<<<<<<

Η εποχή με τα 
«ψευτοεννιάρια» δείχνει
να έχει παρέλθει μετά 
το μοντέλο που λάνσαρε
η Μάντσεστερ Σίτι με 
τον Νορβηγό επιθετικό.  

Με λιγότερες ποδοσφαιρικές παρα-
στάσεις, αλλά τεράστιες δυνατότητες
είναι μια σειρά παικτών 23-24 ετών,
που σύντομα θα μπουν και αυτοί στο
στόχαστρο των κορυφαίων ομάδων
ως υποψήφιοι... αντι-Χάαλαντ. 

Παίκτες όπως ο Ουρουγουανός
Ντάργουιν Νούνιες, που στα 24 χρόνια
του... δεν το κουνάει από τη Λίβερπουλ
τώρα που άρχισε να βρίσκει τα πα-
τήματά του, αναμένεται να μας απα-
σχολήσουν περισσότερο στο άμεσο
μέλλον. 

Κλασική περίπτωση αυτής της κα-
τηγορίας αποτελεί ο Ντούσαν Βλά-

χοβιτς της Γιουβέντους. Ο 23χρονος
Σέρβος επιθετικός με ύψος 1,90 μ.
έλαμψε από τις ημέρες της παρουσίας
του στη Φιορεντίνα και τώρα φέρεται
να είναι στο στόχαστρο κορυφαίων
ομάδων όπως η Παρί Σεν Ζερμέν, η
Τσέλσι και η Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ,
παρότι η «Μεγάλη Κυρία» θα θέλει
να τον κρατήσει για να τον μοσχο-
πουλήσει με μεγαλύτερο κέρδος το
επόμενο καλοκαίρι (έχει συμβόλαιο
έως το 2026).  

Περιζήτητος αναμένεται να γίνει
σύντομα ο Βίκτορ Οσιμεν, που έλαμψε
με τη Νάπολι οδηγώντας την στο πρώ-

το «σκουντέτο» από εποχής Ντιέγκο
Μαραντόνα. Ο 24χρονος με ύψος 1,85
μ. σκοράρει με κάθε πιθανό και απί-
θανο τρόπο, προσωποποιώντας τον...
εφιάλτη κάθε αμυντικού. Η τιμή του
απρόβλεπτου Νιγηριανού επιθετικού
αναμένεται σε επόμενο μεταγραφικό
παζάρι να ξεπεράσει εύκολα τα 100
εκατ. ευρώ.   

Εναλλακτικός του Κιλιάν Εμπαπέ
είναι ο Ραντάλ Κολό Μουανί, έχοντας
πολλά κοινά χαρακτηριστικά με τον
αρχηγό της Παρί Σ.Ζ., ενώ λίγο έλειψε
να κατακτήσει και το Μουντιάλ για
τη Γαλλία, αν ο Εμιλιάνο Μαρτίνες

δεν έκανε στον τελικό την απόκρουση
της διοργάνωσης προ επταμήνου.   Ο
24χρονος Κολό Μουανί, με ύψος 1,88
μ., ανήκει στην Αϊντραχτ Φρανκφούρ-
της και είναι ήδη στο στόχαστρο πολ-
λών μεγάλων ομάδων. Ωστόσο, η γερ-
μανική ομάδα διατράνωσε τη βούλησή
της να τον κρατήσει τουλάχιστον για
την προσεχή σεζόν.  

Αν είχε άλλους 15 πόντους μπόι,
ο παγκόσμιος πρωταθλητής, Αργεν-
τίνος Χουλιάν Αλβαρες, της Σίτι, ακόμη
ένας 23χρονος, θα σάρωνε στις με-
ταγραφές. Ωστόσο, ο αναπληρωμα-
τικός του Χάαλαντ είναι μόνο 1,70 μ.  

Από τον Ντάργουιν Νούνιες στον Ντούσαν Βλάχοβιτς

Το κλασικό «εννιάρι»
βρίσκει ξανά τον ρόλο του

Περιζήτητοι αυτό το καλοκαίρι οι δυναμικοί σέντερ φορ τύπου... Χάαλαντ   
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ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Ρεκόρ 10ετίας στις τιμές 
εξοχικών στις Κυκλάδες
Στο υψηλότερο σημείο της τελευταίας
δεκαετίας βρίσκονται οι τιμές πώλησης
εξοχικών κατοικιών στα δημοφιλή νησιά
των Κυκλάδων. Οι μεγαλύτερες αυξήσεις
εντοπίζονται στα πολυτελή ακίνητα της
Μυκόνου, όπου σημειώθηκε αύξηση
42%. Τα ακίνητα να πωληθούν έως και
35.850 ευρώ/τ.μ. Σελ. 12

ΑΥΞΗΜΕΝΗ ΖΗΤΗΣΗ

Προτιμούν τα λιγότερο
δημοφιλή νησιά φέτος
Σημαντική αύξηση της ζήτησης για ταξί-
δια σε λιγότερο δημοφιλείς νησιωτικούς
προορισμούς, όπως η Κάρπαθος, η Λή-
μνος και η Λέρος, δείχνουν τα στοιχεία
κρατήσεων και επιβατικής κίνησης των
εγχώριων αεροπορικών εταιρειών. Το
πρώτο 15νθήμερο Ιουλίου σημειώθηκε
αύξηση 15% - 20%. Σελ. 6

ΗΠΑ

Ετοιμα προς απογείωση
τα ιπτάμενα ταξί 
Η υπηρεσία πολιτικής αεροπορίας των
ΗΠΑ (Federal Aviation Administration)
καθόρισε τα βήματα που πρέπει να γί-
νουν για να δημιουργηθεί μια ανταγωνι-
στική αγορά ιπτάμενων ταξί σε τουλάχι-
στον μία τοποθεσία έως το 2028. Κάποιες
πρώτες λειτουργίες αναμένεται να ξεκι-
νήσουν από το 2025. Σελ. 11

Νέες ισορροπίες στην Primetel
Ο έλεγχος της εταιρείας, το τηλεπικοινωνιακό τοπίο και τα ερωτήματα που εγείρονται

Κύπρος 3,64% -0,02%

Γερμανία 2,47% 0,03%

Γαλλία 3,01% 0,01%

Ιταλία 4,09% -0,03%

Ισπανία 3,46% -0,02%

Ιρλανδία 2,90% 0,01%

Ελλάδα 3,81% -0,11%

Ην. Βασίλειο 4,26% -0,18%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ο καύσωνας διώχνει τους τουρίστες από τη Μεσόγειο

Αναστάτωση σε συνδρομητές και
εταιρείες, με τις οποίες η εταιρεία
έχει συνάψει συμφωνίες, μεταξύ
των οποίων και οι ποδοσφαιρικές
ομάδες Ομόνοια Λευκωσίας και
ΑΕΚ Λάρνακας, προκάλεσε η εί-
δηση ότι η Primetel μπαίνει σε

καθεστώς διαχείρισης. Το γεγο-
νός είναι ότι υπήρξε συμφωνία
μεταξύ της εταιρείας Signal Ca-
pital και των μετόχων της εται-
ρείας. Τα ερωτήματα είναι πολλά
με πιο βασικό το αν αυτή η εξέ-
λιξη αυτή σηματοδοτεί αλλαγές

ευρύτερα για το ανταγωνιστικό
πεδίο των τηλεπικοινωνιών στην
Κύπρο. Αυτό που υπογραμμίζεται
από τα εσωτερικά της εταιρείας
και από τον Διαχειριστή Μάριο
Καλλία, ο οποίος μίλησε στην
«Κ», είναι ότι, πρόκειται για θέμα

μεταξύ επενδυτών και μετόχων
εσωτερικά της εταιρείας και δεν
αλλάζει τίποτα. Το προσωπικό
της εταιρείας θα παραμείνει στις
θέσεις του. Αυτό που αλλάζει,
είναι ότι ο έλεγχος της εταιρείας
πέρασε στα χέρια του Διαχειρι-

στή ο οποίος υποκαθιστά το Δι-
οικητικό Συμβούλιο αφενός, αφε-
τέρου ότι η εταιρεία Signal Ca-
pital private equity fund έχει
πιο ενεργό ρόλο και θα συνεχίσει
να στηρίζει την εταιρεία με κάθε
τρόπο. Σελ. 3

Ριζική και οριστική μεταβολή στις επιλογές των τουριστών φαίνεται να φέρνει ήδη η κλιματική κρίση και ειδικότερα οι καύσωνες που πλήττουν
επιθετικά τις χώρες της Μεσογείου. Στη διάρκεια των πολύ θερμών μηνών του καλοκαιριού, η τουριστική κίνηση αρχίζει να μειώνεται σε Ιταλία,
Ισπανία και Ελλάδα, ενώ ταυτοχρόνως αυξάνεται σε χώρες της Κεντρικής και Βόρειας Ευρώπης που προσφέρουν πιο δροσερές διακοπές. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η μεγέθυνση του ΑΕΠ ως βασικού
στόχου μακροοικονομικής πολι-
τικής τίθεται σε αμφισβήτηση
από αριθμό αναλυτών, λόγω του
μονοδιάστατου χαρακτήρα του
δείκτη. Στο πλαίσιο αυτό, έχουν
αναπτυχθεί εναλλακτικοί δείκτες
που αντανακλούν διάφορες επι-
πρόσθετες πτυχές της κοινωνι-
κο-οικονομικής ανάπτυξης. 

Αυξανόμενη σημασία αποδί-
δεται στην έννοια της ανθεκτι-
κότητας, δηλαδή στην ικανότητα
μιας οικονομίας να αντιμετωπίζει
κρίσεις, όπως τη χρηματοοικο-
νομική κρίση του 2008, την κρί-
ση της πανδημίας το 2020 και,
πιο πρόσφατα, τη γεωπολιτική
κρίση, λόγω του πολέμου στην
Ουκρανία.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δη-
μοσιεύει, σε ετήσια βάση, έκθεση
για την ανθεκτικότητα των ευ-
ρωπαϊκών χωρών, η οποία καλύ-

πτει 17 ενότητες και στηρίζεται
στην αξιολόγηση μεγάλου αριθ-
μού στατιστικών δεικτών. Για
την Κύπρο, η έκθεση δίνει χρή-
σιμες πληροφορίες που ενδεί-
κνυται να ληφθούν υπόψη στην
προσαρμογή της στρατηγικής
προσέγγισης και των πολιτικών,
περιλαμβανομένης και της δια-
μόρφωσης του προϋπολογισμού.

Η Κύπρος κατατάσσεται σε
μια από τις τελευταίες θέσεις,
ενώ υστερεί σε θέματα ανθεκτι-
κότητας σε σύγκριση με σημαν-
τικό αριθμό χωρών, ακόμη και
με χαμηλότερο κατά κεφαλή ει-
σόδημα. Σε κανένα πεδίο η χώρα
μας δεν θεωρείται ότι πέτυχε
τους καθορισμένους, σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, στόχους ανθεκτι-
κότητας. 

Στους κοινωνικούς τομείς (κα-
ταπολέμηση της φτώχειας και
ανισότητας), στην υγεία και στην

εκπαίδευση, η Κύπρος παρου-
σιάζει καλύτερη αξιολόγηση, χω-
ρίς αυτό να σημαίνει ότι δεν
υπάρχουν επιμέρους αδυναμίες.
Στα ίδια ενδιάμεσα επίπεδα βρί-
σκεται η Κύπρος στους οικονο-
μικούς τομείς (βιοτικό επίπεδο,
απασχόληση, πρόσβαση σε δια-
δίκτυο, κ.λπ.).

Εξαιρετικά χαμηλή είναι η
αξιολόγηση σε όλους σχεδόν τους
τομείς που σχετίζονται με την
ποιότητα του περιβάλλοντος και,
πιο συγκεκριμένα, με τη χρήση
φυτοφαρμάκων στη γεωργία, τη
σπατάλη υδάτινων πόρων, τη χα-
μηλή διείσδυση ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας, τα πρόβλημα
βιωσιμότητας πόλεων και κοινο-
τήτων, μεταξύ άλλων λόγω έλ-
λειψης πρασίνου, μόλυνσης της
ατμόσφαιρας, υπερβολικής πα-
ραγωγής αποβλήτων, παραγωγής
ρύπων από κατασκευές κτιρίων

και πρόβλημα βιοποικιλότητας
της θάλασσας και του εδάφους.
Σε συνδυασμό με το φαινόμενο
της κλιματικής αλλαγής, τα προ-
βλήματα αυτά θα οδηγήσουν σε
αρνητικές μακροχρόνιες δημο-
σιονομικές επιπτώσεις.

Εξαιρετικά χαμηλή είναι επί-
σης η αξιολόγηση της Κύπρου
σε τομείς όπως οι δαπάνες για
έρευνα. Σε ό,τι αφορά την ισότητα
φύλων, η εικόνα είναι ανάμεικτη
με τις αρνητικές αξιολογήσεις
να υπερτερούν.

Η αξιολόγηση της ανθεκτικό-
τητας της κυπριακής οικονομίας
επιβεβαιώνει ότι, παρά το σχετικά
ικανοποιητικό βιοτικό επίπεδο,
το υψηλό επίπεδο απασχόλησης
και τη μακροοικονομική σταθε-
ρότητα, όπως αυτή αποτυπώνεται
στα δημοσιονομικά πλεονάσματα,
η Κύπρος υστερεί στους νευραλ-
γικούς, για το μέλλον, τομείς της

πράσινης οικονομίας και της τε-
χνολογίας. Η διοχέτευση κεφα-
λαίων μέσω του Εθνικού Σχεδίου
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας,
με χρηματοδότηση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, δεν φαίνεται
να διαφοροποιεί, μέχρι σήμερα
τουλάχιστον, τα δυσμενή δεδο-
μένα. Ενδείκνυται, λοιπόν, η υιο-
θέτηση πιο φιλόδοξων και με-
τρήσιμων στρατηγικών στόχων,
οι οποίοι να ενσωματωθούν σε
εθνική νομοθεσία. Βασικό εργα-
λείο υλοποίησης πρέπει να είναι
ο επανακαθορισμός των προτε-
ραιοτήτων στο πλαίσιο της επι-
κείμενης διαμόρφωσης του προ-
ϋπολογισμού για το 2024 και του
μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού
πλαισίου, λαμβάνοντας υπόψη
τα πιο πάνω ευρήματα.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμηρος
Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Αξιολόγηση της ανθεκτικότητας της κυπριακής οικονομίας

Χάθηκε ενέργεια
9 εκατ. ευρώ σε
ενάμιση χρόνο
Το σχέδιο για αποθήκευση
Τα πρώτα της βήματα στον τομέα
της αποθήκευσης ενέργειας από
ΑΠΕ κάνει η Κύπρος. Το σχέδιο
που ανακοίνωσε ο υπ. Ενέργειας
έχει χρόνο υλοποίησης 18-24
μηνών. Την περίοδο Ιανουαρίου
2022 - Ιουνίου 2023 «χάθηκαν»
47 χιλιάδες MWh από ΑΠΕ. Το
κόστος της χαμένης παραγωγής
είναι 9 εκατ. ευρώ. Σελ. 4

Πέφτει αυλαία
στο σήριαλ με
τα επιτόκια
Ανακοινώσεις απο ΕΚΤ

Την τελευταία αύξηση των επι-
τοκίων αναμένεται να ανακοι-
νώσει στις  27 Ιουλίου 2023 η
ΕΚΤ. Η αύξηση –σύμφωνα με
διεθνείς αναλυτές– θα είναι της
τάξης του 0,25%. Οι συνεχείς
αυξήσεις των επιτοκίων έφεραν
σημαντικά κέρδη στις τράπεζες
και αύξηση των δόσεων των δα-
νειοληπτών. Αναμένεται εξαγ-
γελία μέτρων για ελάφρυνση
των δανειοληπτών. Σελ. 5

ΡΩΣΙΑ

Κατρακυλάει
το ρούβλι και
στρέφεται σε
ψηφιακό 
νόμισμα. Σελ. 11
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Η Ευρώπη δεσμεύεται να μειώσει
τις εκπομπές διοξειδίου του άν-
θρακα τουλάχιστον 55% μέχρι
το 2030 και να τις μηδενίσει έως
το 2050. Οι κυβερνήσεις των κρα-
τών της Ε.Ε. έχουν συμφωνήσει
στη στρατηγική, αλλά τείνουν
να αποτυπώνουν το βραχυπρό-
θεσμο κόστος της πράσινης με-
τάβασης. Εάν δεν εξηγήσουν
στους πολίτες πώς αυτό θα κα-
τανεμηθεί, μπορεί να βρεθούν
ενώπιον εξουθενωτικών λαϊκι-
στικών διαμαρτυριών που θα
διακυβεύσουν το εγχείρημα. Ο
Γάλλος οικονομολόγος Ζαν Πι-
σανί-Φερί συνέκρινε τον αντί-
κτυπο της πράσινης μετάβασης
με το οικονομικό σοκ από τις
απότομες αυξήσεις στις τιμές
του πετρελαίου τη δεκαετία του
1970. Η καταπολέμηση της κλι-
ματικής αλλαγής, όπως υποστη-
ρίζει, ισοδυναμεί με την τιμή
ενός πόρου –ήτοι ενός σταθερού
κλίματος– που για πάρα πολύ
καιρό ήταν δωρεάν. Εν αντιθέσει
με τα προηγούμενα σοκ, είναι
οι κυβερνήσεις που ξεκίνησαν
και διαχειρίζονται την πράσινη
μετάβαση και σε μεγάλο βαθμό
τη χρηματοδοτούν. Η προηγού-
μενη αδράνεια έχει προστεθεί
στον λογαριασμό. Οι επιπλέον
επενδύσεις στον ενεργειακό το-
μέα της Ε.Ε. το 2021-2030 σε σύγ-
κριση με την προηγούμενη δε-
καετία θα κυμαίνονται μεταξύ
260-380 δισ. ευρώ ή 1,5%-1,8%
του ΑΕΠ, σύμφωνα με την Κο-
μισιόν. Η ταχύτητα της μετάβα-
σης θα έχει αντίκτυπο στην ανά-
πτυξη και στον πληθωρισμό. Εάν
οι πράσινες επενδύσεις αντικα-
ταστήσουν άλλες πιο κερδοφόρες
από κυβερνήσεις, νοικοκυριά ή
επιχειρήσεις, θα επηρεάσουν δυ-
σμενώς την ανάπτυξη. Η Διεθνής
Υπηρεσία Ενέργειας σημειώνει

πως η μείωση των επενδύσεων
στην ενέργεια από ορυκτά καύ-
σιμα δεν συνοδεύεται ακόμη από
ώθηση στις επενδύσεις σε ΑΠΕ
κι αυτό το έλλειμμα ίσως έπληττε
περαιτέρω την ανάπτυξη. Γενι-
κότερα, οι αγορές αγαθών και
εργασίας θα επηρεαστούν αρ-
νητικά την προσεχή δεκαετία
λόγω της γρήγορης προσαρμογής
στον στόχο των μηδενικών ρύ-
πων. Υπάρχει κίνδυνος η πράσινη
μετάβαση να οξύνει τις ανισό-
τητες, εάν οι κυβερνήσεις δεν
επινοήσουν επιδοτήσεις ώστε
να την καταστήσουν λιγότερο
επαχθή για τα χαμηλότερα εισο-
δήματα.

Οι τρεις τρόποι χρηματοδό-
τησής της –φόροι, περικοπές δα-
πανών ή μεγαλύτερο χρέος– είναι
προβληματικοί. Η Γαλλία και η
Ιταλία, με επίπεδα χρέους προς
ΑΕΠ 112% και 144% αντιστοίχως,
δύσκολα θα δανεισθούν περισ-
σότερο. Η Βρετανία έχει από
τους χαμηλότερους φορολογι-
κούς συντελεστές. Ισως θα μπο-
ρούσε να αυξήσει τη συνεισφορά
των επιχειρήσεων ή των υψηλό-
τερων εισοδημάτων, αλλά είναι
απίθανο να το πράξει λόγω πο-
λιτικού κόστους. Η Γερμανία μοι-
άζει να αντέχει τη μετάβαση, αλ-
λά η υπερβολική έμφασή της στη
ρύθμιση περιβαλλοντικών θεμά-
των προκαλεί σφοδρές αντιδρά-
σεις. Ο Πάολο Τζεντιλόνι, επί-
τροπος Οικονομίας της Ε.Ε., δή-
λωσε ότι η Ευρώπη πρέπει να
χρηματοδοτήσει τη δική της βιο-
μηχανική πράσινη μετάβαση.
Ωστόσο οι Ευρωπαίοι πολιτικοί,
ενώ ανανεώνουν τις δεσμεύσεις
τους για μηδενικούς ρύπους έως
το 2050, συνεχίζουν να αμφι-
σβητούν το ερώτημα για το πώς
θα χρηματοδοτήσουν τη διαδι-
κασία.

Υποχωρεί, δεν ικανοποιεί 
Ο πληθωρισμός υποχωρεί, καταγράφοντας τη
χαμηλότερη τιμή από τις αρχές του 2022 όμως
παραμένει σε υψηλότερα από τα αναμενόμενα
επίπεδα, δημιουργώντας έδαφος για περαιτέ-
ρω αυξήσεις των επιτοκίων του ευρώ. Η ΕΚΤ
αναμένεται προς το τέλος Ιουλίου να προχωρή-
σει στη 10η στη σειρά αύξηση των επιτοκίων κα-
ταρρίπτοντας ένα ακόμη ρεκόρ στην ιστορία του
από όταν πρώτο-κυκλοφόρησε πριν από 22 χρό-
νια. Όπως και στην περίπτωση του Ιουνίου η αύ-
ξηση της ερχόμενης εβδομάδας εκτιμάται στις
25 μονάδες βάσης ενώ γίνεται και η πρόβλεψη
ότι ίσως να είναι και η τελευταία για το έτος. 

••••
Πρακτικές κινδύνου 
Τα επενδυτικά ταμεία αποτελούν έναν ρα-
γδαία αναπτυσσόμενο τομέα της κυπριακής οι-
κονομίας. Αυτά τα ταμεία συνήθως κατέχουν
επενδύσεις ιδιωτικού κεφαλαίου που εξορι-
σμού δεν είναι εύκολα ρευστοποιήσιμες με
αποτέλεσμα να παρατηρείται το φαινόμενο να
προσφεύγουν σε δανεισμό προκειμένου να
επιστρέψουν λεφτά στους επενδυτές, όταν αυ-
τό απαιτηθεί. Αυτή η πρακτική παρατηρείται και
στις δύο πλευρές του ατλαντικού και είναι γνω-
στή ως net asset value financing. Η ανησυχία
των επενδυτών σε αυτές τις περιπτώσεις έχει
να κάνει με το ότι τα επενδυτικά ταμεία που
μπορεί να έχουν χρησιμοποιήσει δανεισμό για
κάποιες από τις επενδύσεις τους αναγκάζονται
να συσσωρεύσουν ακόμη ένα επίπεδο δανει-
σμού αυξάνοντας έτσι το προφίλ κινδύνου για
το σύνολο των επενδυτών. 

••••
Τα οικονομικά του πολέμου 
Η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία άλλαξε τον
γεωπολιτικό χάρτη και έθεσε νέα διλήμματα για
τη ευρωπαϊκή οικονομία. Όλα ξεκίνησαν με το
ενεργειακό σοκ που προκλήθηκε στην Ευρώπη
αναγκάζοντας την Ε.Ε. σε περίοδο 9 μηνών από
όταν ξέσπασε ο πόλεμος να μειώσει τις εισαγω-
γές ρωσικού φυσικού αερίου από 36% που
ήταν στο 13%. Επιπλέον είχαμε την επιβολή κυ-
ρώσεων σε εύρος και ένταση που δεν υπήρξε
προηγούμενο, στοχεύοντας σε ρωσικές οντότη-
τες που συνδέονται με το καθεστώς του Κρεμλί-
νου και διακόπτοντας σημαντικές για την Ε.Ε.

επενδυτικές και εμπορικές οδούς. Τέλος, είχα-
με την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη προς τον ουκρα-
νικό λαό, η οποία εκδηλώθηκε μέσω οικονομι-
κής και στρατιωτικής βοήθειας και έχει ανέλθει
μέχρι σήμερα στα 60 δισ. ευρώ.  

••••

Επισιτιστική κρίση ξανά
Η απόφαση της Ρωσίας να αποσυρθεί από τη
συμφωνία για τα σιτηρά οδηγεί τις τιμές παγκο-
σμίως σε αυξήσεις. Με βάση την συμφωνία τα
πλοία στη μαύρη θάλασσα θα είχαν ασφαλή
πρόσβαση κάτι που όμως άλλαξε μόλις οι ρωσι-
κές δυνάμεις ανακοίνωσαν ότι αυτά τα πλοία θα
θεωρούνται πλέον στρατιωτικοί στόχοι. Για την
επαναφορά στην ομαλότητα η Ρωσία ζητά να
επανασυνδεθούν οι ρωσικές αγροτικές τράπε-
ζες με τα παγκόσμιά συστήματα πληρωμών.
Άμεση ήταν και η αντίδραση των αγορών στις
αεροπορικές επιθέσεις που σημειώθηκαν στο
λιμάνι της Οδησσού στέλνοντας τις τιμές των σι-
τηρών στα ύψη. Η κατάσταση κρίνεται ως
άκρως ανησυχητική καθώς έρχεται να επιβαρύ-
νει μια ήδη δύσκολη συγκυρία και να επαναφέ-
ρει την απειλή της επισιτιστικής κρίσης για τις
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. 

••••
Στήριξη επιχειρηματικότητας 
Η υστέρηση στην ανάπτυξη της κινεζικής οικο-
νομίας προβληματίζει την κυβέρνηση που ετοι-
μάζεται να ανακοινώσει πακέτο στήριξης της
επιχειρηματικότητας. Στις σκέψεις του οικονομι-
κού επιτελείου της χώρας βρίσκεται η προώθη-
ση των εταιρικών επενδύσεων από μη κρατικές
οντότητες σε μια προσπάθεια να βελτιωθεί το
οικονομικό κλίμα. Η νέα οικονομική πολιτική
που προωθείται εκ μέρους των κινεζικών αρ-
χών έχει να κάνει με την ανάδειξη των επιχειρή-
σεων του ιδιωτικού τομέα και της χρησιμότητας
που αυτές έχουν στην διατήρηση μιας υγιούς κι-
νεζικής οικονομίας.

••••

Κερδοφόρα απόφαση 
Η απόφαση της πλατφόρμας Netflix να απαγο-
ρεύσει την κοινή χρήση κωδικών πρόσβασης εί-
χε ως αποτέλεσμα τη μεγαλύτερη αύξηση συν-
δρομητών από την εποχή των lockdowns και της
πανδημίας. Συγκεκριμένα 6 εκατ. νέοι συνδρο-
μητές προστέθηκαν στο πελατολόγιο, ανεβά-
ζοντας τον συνολικό αριθμό στους 238 εκατ.
συνδρομητές. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της
εταιρείας την πρακτική της κοινής χρήσης κωδι-
κών εφάρμοζαν πριν την απαγόρευση 100 εκατ.
νοικοκυριά.

Ο παρατεταμένος καύσωνας αποτελεί καλή ευ-
καιρία το κυβερνητικό επιτελείο να αναθεωρήσει
τους κλιματικούς και ενεργειακούς στόχους που
έχει επεξεργαστεί η προηγουμένη κυβέρνηση. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ομόλογα στο Διηνεκές
Τα ομόλογα στο διηνεκές
ή αορίστου χρόνου (per-
petual bonds) αποτελούν
ένα εξειδικευμένο είδος
ομολόγων τα οποία δεν
έχουν ημερομηνία λήξης,

επομένως  είθισται να έχουν υψηλότερο
επιτόκιο από άλλα ομόλογα, και για τα
οποία δεν απαιτείται αποπληρωμή κεφα-
λαίου αλλά ο δανειζόμενος έχει την υπο-
χρέωση καταβολής μόνο των τόκων για
απροσδιόριστο χρονικό διάστημα.  

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Το κόστος της πράσινης
μετάβασης

Ο «Χάροντας» 
μας χτυπά την πόρτα
Ακραίες θερμοκρασίες πλήττουν
τρεις ηπείρους, φωτιές μαίνονται
και υγειονομικές υπηρεσίες προ-
ειδοποιούν για την απειλή στη δη-
μόσια υγεία από τον φονικό συν-
δυασμό, καθώς ένας θερμικός θόλος
έχει σκεπάσει το βόρειο ημισφαίριο.
Ασία, Ευρώπη και Βόρεια Αμερική
δοκιμάζονται περισσότερο σε μια
πρόγευση των επιπτώσεων της κλι-
ματικής αλλαγής. Από την Καλι-
φόρνια έως την Κίνα, οι αρχές επι-
σημαίνουν τους κινδύνους από
τον καύσωνα, καλώντας τους πο-
λίτες να πίνουν νερό και να προ-
στατεύονται από τον ήλιο, ενώ
στην Ιταλία και στην Ισπανία εκ-

δίδονται επείγουσες εκκλήσεις, ει-
δικά προς τα παιδιά, που καλούνται
να απόσχουν από αθλοπαιδιές. 

Καθημερινά καταρρίπτονται ρε-
κόρ θερμοκρασίας και διάρκειας
σε πολλά σημεία του πλανήτη. Στο
Πεκίνο κατέπεσε το προηγούμενο
ρεκόρ ζέστης που διαρκούσε εδώ
και 23 χρόνια, αφού χθες ήταν η
27η συναπτή μέρα κατά την οποία
το θερμόμετρο ξεπέρασε τους 35
βαθμούς Κελσίου. 

Αντίστοιχα στο Φοίνιξ της Αρι-
ζόνας ήταν η 19η μέρα με θερμο-
κρασία πάνω από 43,3 βαθμούς για
πρώτη φορά ύστερα από μισό αι-
ώνα. Στη νότια Γαλλία, στον αλπικό
προορισμό για σκι Αλπ ντ’ Ουέ ση-
μειώθηκε ρεκόρ με 29,5 βαθμούς
Κελσίου και στο Βερντέν, στους
πρόποδες των Πυρηναίων, 40,6
βαθμοί. Σε μια ζοφερή υπενθύμιση
των συνεπειών της υπερθέρμανσης
του πλανήτη η μετεωρολογική υπη-

ρεσία του Οργανισμού Ηνωμένων
Εθνών (WMO) ανέφερε ότι η τάση
δεν δείχνει σημάδια υποχώρησης. 

«Αυτά τα φαινόμενα θα συνε-
χίσουν να εντείνονται και ο κόσμος
πρέπει να αρχίσει να προετοιμά-
ζεται για ακόμη δριμύτερους καύ-
σωνες». 

Οι Γερμανοί πρέπει να υιοθε-
τήσουν τις συνήθειες των κατοίκων
των θερμότερων περιοχών της νό-
τιας Ευρώπης, εισάγοντας στη ζωή
τους τη μεσημεριανή σιέστα, καθώς
βρίσκονται αντιμέτωποι με τις υψη-
λές θερμοκρασίες του παρατετα-
μένου καύσωνα, διεμήνυσε η ένω-
ση των δημόσιων λειτουργών υγεί-
ας BVOeGD. «Ξυπνήστε νωρίς, δου-
λέψτε παραγωγικά το πρωί και κάν-
τε μία σιέστα το μεσημέρι», ανέ-
φερε ο επικεφαλής της Ενωσης
Γιοχάνες Νίσεν σε συνέντευξή του
στο δίκτυο RND. Κόκκινο συνα-
γερμό σήμανε το κέντρο συντονι-
σμού έκτακτων αναγκών της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης για το μεγαλύ-
τερο τμήμα της Ιταλίας, τη βορει-
οανατολική Ισπανία, την Κροατία,
τη Σερβία, τη Νότια Βοσνία και το
Μαυροβούνιο. Οι θερμοκρασίες
στη Σικελία έφτασαν τους 47° C
και η ομοσπονδία νοσοκομείων
της νήσου ζήτησε μεγαλύτερη βοή-
θεια για τους ηλικιωμένους, που
δεν μπορούν να βγουν από τα σπί-
τια τους εξαιτίας της ζέστης. 

Οι πιο ευάλωτοι
Οι τοπικές υγειονομικές αρχές

αναφέρουν 20%-25% αύξηση των
διακομιδών στα επείγοντα περι-
στατικά. Oσοι υποφέρουν από καρ-
διαγγειακά νοσήματα, διαβήτη και
άσθμα θεωρούνται οι πλέον ευά-
λωτοι στις τρέχουσες καιρικές συν-
θήκες. Επισήμως η υψηλότερη θερ-
μοκρασία που έχει καταγραφεί
στην Ευρώπη είναι 48,8° C στη Σι-
κελία το 2021, εικάζεται όμως ότι
αυτές τις μέρες θα καταπέσει και
αυτό το ρεκόρ. Αυτό θα αποτελέσει
άλλωστε το μέτρο για τον καύσωνα
που πλήττει αυτές τις μέρες τη

νότια και ανατολική Ευρώπη, σύμ-
φωνα με τον WMO. Τα ευρωπαϊκά
μέσα ενημέρωσης αποκαλούν τον
καύσωνα «Χάροντα», αποδίδοντας
την ονομασία του φαινομένου τη
μία στον ψυχοπομπό στον Αδη της

ελληνικής μυθολογίας και την άλλη
στο μεταγενέστερο «Καρόντε»,
ομώνυμο βαρκάρη στην «Κόλαση»
του Δάντη. Το όνομα επελέγη όχι
από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Με-
τεωρολογίας (WMO) ή κάποια άλλη

επίσημη υπηρεσία, αλλά από τον
Αντόνιο Σανό, ιδρυτή της δημοφι-
λούς ιταλικής ιστοσελίδας για τον
καιρό Il Meteo. Τα βαφτίσια του
καύσωνα ακολουθούν τη γνωστή
συνήθεια να ονοματίζονται τροπι-

κές καταιγίδες και τυφώνες. Στόχος
είναι να κατηγοριοποιηθούν στα-
διακά οι καύσωνες ανάλογα με τη
δριμύτητά τους και να υπάρξει αφύ-
πνιση της κοινής γνώμης γι’ αυτού
του είδους την ακραία ζέστη.

<<<<<<<

Μια πρόγευση 
των συνεπειών της 
κλιματικής αλλαγής – 
«Θερμικός θόλος» έχει 
καλύψει Ευρώπη, Ασία
και Βόρεια Αμερική.
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Η επόμενη μέρα στην Primetel
Ο έλεγχος της εταιρείας, η Signal Capital και τα δεδομένα στην κυπριακή αγορά τηλεπικοινωνιών

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η είδηση ότι η εταιρεία τηλεπικοι-
νωνίας Primetel μπαίνει σε καθε-
στώς διαχείρισης προκάλεσε, όπως
ήταν λογικό, αναστάτωση σε συν-
δρομητές και εταιρείες, με τις οποί-
ες η εταιρεία έχει συνάψει συμ-
φωνίες. Μεταξύ αυτών και οι πο-
δοσφαιρικές ομάδες Ομόνοια Λευ-
κωσίας και ΑΕΚ Λάρνακας, για τις
οποίες η Primetel έχει τα τηλεο-
πτικά δικαιώματα για την προβολή
των αγώνων της, μέχρι το 2024.
Της είδησης ακολούθησαν εύλογα
ερωτήματα, για τους λόγους αυτής
της εξέλιξης, με τις απαντήσεις να
εντοπίζονται στη συμφωνία μεταξύ
της εταιρείας Signal Capital και
των μετόχων της εταιρείας. Το σί-
γουρο είναι ότι υπάρχουν πολλές
αναγνώσεις για το θέμα και για το
τι και αν αυτή η εξέλιξη σηματο-
δοτεί αλλαγές ευρύτερα για το αν-
ταγωνιστικό πεδίο των τηλεπικοι-
νωνιών στην Κύπρο. Αυτό που
υπογραμμίζεται σε κάθε περίπτωση
από τα εσωτερικά της εταιρείας
και από τον διαχειριστή Μάριο
Καλλία, ο οποίος μίλησε στην «Κ»,
είναι ότι, πρόκειται για θέμα μεταξύ
επενδυτών και μετόχων εσωτερικά
της εταιρείας και δεν αλλάζει τί-
ποτα, όχι μόνο για τα τηλεοπτικά
δικαιώματα των ποδοσφαιρικών
ομάδων, αλλά και για όλα τα θέματα
και τις υπηρεσίες που η εταιρεία
παρέχει. 

Τι αλλάζει
Αυτό που αλλάζει είναι ότι ο

έλεγχος της εταιρείας πέρασε στα
χέρια του Διαχειριστή, ο οποίος
υποκαθιστά το Διοικητικό Συμ-
βούλιο, και ότι η εταιρεία Signal
Capital private equity fund έχει
πιο ενεργό ρόλο και θα συνεχίσει
να στηρίζει την εταιρεία με κάθε

τρόπο (η εταιρεία, με βάση το Λον-
δίνο, είναι επενδυτικό ταμείο το
οποίο επικεντρώνεται σε ευρωπαϊ-
κές επενδύσεις). Αυτό είναι κάτι
που επαναλαμβάνεται από πλευράς
Primetel και Διαχειριστή και είναι
λογικό, εφόσον η Primetel αποτέ-
λεσε επένδυση της εταιρείας προ

πενταετίας. Τονίζεται επίσης ότι,
στρατηγική δέσμευση της εται-
ρείας, παραμένει η ανάπτυξη των
υπηρεσιών, των προϊόντων και
του πλάνου της, ως έχει. 

Συνδρομητές και προσωπικό
Σε κάθε περίπτωση, το ζητού-

μενο είναι να μην υπάρχει ανα-
σφάλεια των καταναλωτών-συν-
δρομητών της Primetel, με την
εταιρεία να διαβεβαιώνει ότι δεν
αλλάζει απολύτως τίποτα. Το ίδιο
ισχύει και για το προσωπικό της
εταιρείας, γύρω στους 360 υπαλ-
λήλους στο σύνολό τους. Μάλιστα,
τις τελευταίες μέρες η Primetel
έχει προχωρήσει σε αναρτήσεις
σε πλατφόρμες εξεύρεσης εργα-

σίας, αναζητώντας προσωπικό για
έξι θέσεις εργασίας, μεταξύ αυτών
και του Corporate Sales Consultant,
θέση η οποία αναρτήθηκε μόλις
την προηγούμενη εβδομάδα. Μι-
λώντας στην «Κ» ο Επίτροπος Ηλε-
κτρονικών Επικοινωνιών και Τα-
χυδρομείων Γιώργος Μιχαηλίδης
ανέφερε ότι θα εξετάσουν τι αλλάζει
πλέον για την λειτουργία της εται-
ρείας, ενώ ξεκινούν ενέργειες για
να διασφαλιστούν οι καταναλωτές.
Σε κάθε περίπτωση, τόνισε, το γε-
γονός ότι η εταιρεία μπήκε σε κα-
θεστώς διαχείρισης δεν σημαίνει
κλείσιμο της. Ωστόσο, το Γραφείο
του διερευνά την όλη κατάσταση
και προχωρά για τη διασφάλιση
των δικαιωμάτων του καταναλωτή,

ώστε αν τυχόν, παραστεί ανάγκη,
τότε οι καταναλωτές να μπορούν
άμεσα να λάβουν υπηρεσίες από
άλλο πάροχο.

Νέες ισορροπίες;
Θεωρείται επίσης δεδομένο ότι

η εξέλιξη στην Primetel, ανακίνησε
τις συζητήσεις για αλλαγές στην
κυπριακή αγορά τηλεπικοινωνιών.
Είναι γνωστό ότι στο παρελθόν
υπήρχαν τέτοιες συζητήσεις μεταξύ
της Primetel και της Cablenet, που
αν προχωρούσαν, αυτό θα σήμαινε
ότι οι παίκτες στην αγορά θα γί-
νονταν από τέσσερις, τρεις. Εξάλ-
λου, ήταν εν πολλοίς ξεκάθαρη η
θέση σημαντικών παραγόντων
στην αγορά, ότι ο αριθμός των πα-
ρόχων ήταν δυσανάλογος του με-
γέθους της κυπριακής αγοράς και
ότι θα ήταν πιο έξυπνο για τους
βασικούς παίκτες, να κάνουν σκέ-
ψεις για συγχωνεύσεις ή εξαγορές,
ειδικότερα από τη στιγμή που τα
μερίδια, δείχνουν ότι από τους παί-
κτες, κάποιοι είναι πιο δυνατοί
στην κινητή τηλεφωνία και κάποιοι
άλλοι στις υπηρεσίες σταθερού δι-
κτύου. Γνώστες της αγοράς ανα-
φέρουν στην «Κ» ότι ενδεχομένως
κάτι τέτοιο να είναι απομακρυσμένο
επί του παρόντος, στη βάση συγ-
κεκριμένων δεδομένων. Για παρά-
δειγμα η Cyta είναι ο πρώτος παί-
κτης στην αγορά, και θεωρητικά,
δεν έχει λόγο, να ενδιαφέρεται να
προχωρήσει σε κίνηση προς την
Primetel. Η δεύτερη σε μερίδιο
αγοράς epic, βρίσκεται στο στάδιο
επενδύσεων στα δίκτυα fiber και
5G και, η εξαγορά ή η συγχώνευση
με άλλη εταιρεία δεν φαίνεται ότι
είναι στις προτεραιότητές της. Ο
τρίτος παίκτης στην αγορά είναι
η Cablenet, αλλά και αυτό το σε-
νάριο δεν θεωρείται πιθανό στο
παρόν στάδιο.

Τα μερίδια 
αγοράς

Σύμφωνα με την τελευταία
έρευνα αγοράς το σύνολο
χρηστών κινητής τηλεφωνίας
είναι 1.392.480 (ένα άτομο
μπορεί να έχει περισσότερες
συνδέσεις). Για το 2022, τα
μερίδια αγοράς κινητής τηλε-
φωνίας κατανέμονται ως
εξής: Η Cyta διατηρείται στην
1η θέση με μερίδιο 50,8%,
ακολουθεί η epic με ποσοστό
31,9%, στην 3η θέση η Prime-
tel με 10,6% και τέλος η Ca-
blenet με ποσοστό 6,7%. Τα
εν λόγω μερίδια προκύπτουν
από τα τελευταία στοιχεία
του Παρατηρητηρίου αγοράς
του Γραφείου Επιτρόπου
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών
Επικοινωνιών και Ταχυδρο-
μείων (ΓΕΡΗΕΤ). Σε πραγμα-
τικούς αριθμούς, τα ποσοστά
μεταφράζονται σε περίπου
123.000 συνδέσεις για την
Primetel, 707.000 συνδέσεις
για τη Cyta, 445,5 χιλιάδες
για την epic και 93.000 για
την Cablenet. Όσον αφορά τη
σταθερή τηλεφωνία, σύμφω-
να με το τελευταίο Παρατη-
ρητήριο Αγοράς, το μερίδιο
αγοράς της Primetel στη στα-
θερή τηλεφωνία ήταν το 4ο
τρίμηνο του 2022 στο
10,7%,(31,8 χιλιάδες συνδέ-
σεις) ακολουθώντας τη Cyta
(54,3%) και την Cablenet
(27%). Το σύνολο των συνδέ-
σεων σταθερής τηλεφωνίας
παρουσιάζει μείωση το δεύ-
τερο εξάμηνο του 2022, και
ανέρχονται σε 297.382.

<<<<<<<

Στις θέσεις του 
θα παραμείνει 
το προσωπικό της 
εταιρείας σύμφωνα 
με τον διαχειριστή της 
Primetel Μάριο Καλλία.

Γύρω στο 10% είναι το μερίδιο αγοράς της Primetel σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία έρευνας αγοράς. Συγκεκρι-
μένα έχει 123 χιλιάδες συνδέσεις στην κινητή τηλεφωνία και 32 χιλιάδες συνδέσεις σταθερής.
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Η αλλοπρόσαλλη οικονομική πολιτική της κυβέρνησης
Μία από τις πρώτες πολιτικές απο-
φάσεις της κυβέρνησης ήταν η
μαζική αποδέσμευση σχεδόν 2.000
νέων θέσεων στο Δημόσιο. Αυτό
ήταν το μεγαλύτερο πακέτο απο-
δέσμευσης της τελευταίας δεκαε-
τίας. Μη παραγνωρίζοντας ότι
υπάρχουν πραγματικές ανάγκες,
ο ΔΗΣΥ διαφώνησε έντονα με τον
συνολικό αριθμό και είχε ζητήσει
αυστηρότερη ιεράρχηση και επα-
ναξιολόγηση της κάθε κατηγορίας
θέσεων. Δυστυχώς όλες οι θέσεις,
οι οποίες δημιουργούν μια σοβαρή,
μακροπρόθεσμη δημοσιονομική
δέσμευση για το κράτος, αποδε-
σμεύτηκαν με τις ψήφους των συγ-
κυβερνώντων κομμάτων και του
ΑΚΕΛ. 

Την ίδια ώρα υπήρξε συμφωνία
για την ΑΤΑ που διόγκωσε το κρα-
τικό μισθολόγιο ένεκα του υψηλού
πληθωρισμού της περασμένης χρο-
νιάς. Ο ΔΗΣΥ δεν είναι αντίθετος
με την αύξηση των μισθών αλλά
όταν αυτή ευνοεί τους μισούς ερ-
γαζόμενους και γίνεται κατά τρόπο
ισοπεδωτικό δεν υπηρετεί τη δι-

καιοσύνη. Άλλους ευνοεί περισ-
σότερο άλλους λιγότερο και άλλους
καθόλου. Ο πληθωρισμός δεν πλήτ-
τει όλους κατά το ίδιο ποσοστό.
Ιδίως όταν οι γενεσιουργές αιτίες
είναι αγαθά πρώτης ανάγκης (ηλε-
κτρισμός, καύσιμα, τρόφιμα και
άλλα). Πολύ πιο απλά, οι υψηλό-
μισθοι υπεραντιστάθμισαν την αύ-
ξηση του κόστους ζωής και έβγαλαν
κέρδος ενώ οι χαμηλόμισθοι υπο-
αντισταθμίστηκαν και βγήκαν ζη-
μιωμένοι. 

Μαζί με άλλες αποφάσεις, (π.χ.
επαναφορά επιδομάτων) η κυβέρ-
νηση δημιούργησε μόνιμες δημο-
σιονομικές δεσμεύσεις και αύξησε
σημαντικά τις ανελαστικές δαπάνες
του κράτους. Πιστεύουμε ότι και
φέτος θα υπάρχει ένα ικανοποι-
ητικό δημοσιονομικό πλεόνασμα
ως απόρροια κυρίως του υψηλού
ρυθμού ανάπτυξης της περασμένης
χρονιάς και της δυναμικής που
αναπτύχθηκε από τις μεταρρυθ-
μίσεις και τις επενδυτικές αποφά-
σεις που λήφθηκαν τα προηγού-
μενα έτη. Δεν ανησυχούμε για τη

δημοσιονομική σταθερότητα βρα-
χυπρόθεσμα, αλλά αρχίσαμε να
ανησυχούμε για τα δημόσια οικο-
νομικά μεσοπρόθεσμα και μακρο-
πρόθεσμα. Άλλωστε αυτές ήταν οι
επισημάνσεις του Δημοσιονομικού
Συμβουλίου, ένας θεσμός που είναι
επιφορτισμένος με τον έλεγχο της
εκάστοτε κυβέρνησης για την πο-
ρεία των δημόσιων οικονομικών. 

Η κυβέρνηση συνεπώς κινήθηκε
αφειδώλευτα σε ό,τι αφορά τις μό-
νιμες, ανελαστικές δαπάνες που

θα επιβαρύνουν τον κρατικό προ-
ϋπολογισμό με εκατοντάδες εκα-
τομμύρια για δεκαετίες στο μέλλον.
Δεν πρέπει να αποκλείεται το εν-
δεχόμενο μιας νέας παγκόσμιας
κρίσης στις παρούσες συνθήκες
ψηλού παγκόσμιου πληθωρισμού
και ιδιαίτερα υψηλών επιτοκίων.
Μπορεί η Κύπρος να βρίσκεται σε
διαφορετικό οικονομικό κύκλο
αλλά τυχόν ύφεση στις ΗΠΑ και
την Ευρώπη δεν μπορεί παρά να
μας επηρεάσει, ίσως με χρονική
υστέρηση. Τα δημοσιονομικά πλε-
ονάσματα που είχαμε δημιουργήσει
είναι απαραίτητα ακριβώς στις πε-
ριπτώσεις ύφεσης ή και οικονομι-
κής κρίσης καθώς και για τη μείωση
του δημόσιου χρέους, ως πολιτική
για τη δημιουργία αντιστάσεων
για τις δύσκολες εποχές. Από την
εξίσωση δεν πρέπει να παραβλέ-
πουμε ότι το υψηλό κόστος δανει-
σμού θα αρχίσει να επηρεάζει τα
δημόσια οικονομικά καθόσον το
κράτος θα αναχρηματοδοτεί τις
λήξεις ομολόγων. 

Ανησυχία θα πρέπει να προκαλεί

και το κόστος των αμερικανικών
και βρετανικών κυρώσεων στον
ιδιαίτερα σημαντικό αλλά και ευαί-
σθητο τομέα των επιχειρηματικών
υπηρεσιών. Μηδενική ανοχή μεν
για αυτούς που όντως εμπλέκονται
σε παραβίαση της διεθνούς νομι-
μότητας αλλά και την ίδια στιγμή
διασφάλιση ότι δεν θα επηρεα-
στούν και πολλές άλλες εταιρείες
που ουδεμία σχέση έχουν με τις
κυρώσεις. Κάτι που στα αρχικά
στάδια, τουλάχιστον, δεν είχε αν-
τιληφθεί η κυβέρνηση. 

Θεωρήσαμε εσφαλμένη και μι-
κρόψυχη την απόφαση της κυβέρ-
νησης να διακόψει πρόωρα τα έκτα-
κτα μέτρα στήριξης νοικοκυριών
και επιχειρήσεων για τα καύσιμα
και το ηλεκτρικό ρεύμα μεσούσης
της θερινής περιόδου. Η στήριξη
εκατοντάδων νοικοκυριών και δε-
κάδων χιλιάδων επιχειρήσεων κατά
τους καλοκαιρινούς μήνες θα ενί-
σχυε την ανθεκτικότητα της κυ-
πριακής οικονομίας στο σύνολό
της και θα επαύξανε τις αντιστάσεις
στις σημερινές προκλήσεις της

παγκόσμιας υφεσιακής κατάστασης
και των υψηλών επιτοκίων. 

Ήταν σχήμα οξύμωρο, την ώρα
που η κυβέρνηση λάμβανε απο-
φάσεις διόγκωσης των μόνιμων
ανελαστικών δαπανών, να διακό-
πτει πρόωρα δύο έκτακτα μέτρα
που συνέβαλαν στον περιορισμό
των πληθωριστικών τάσεων. Ει-
σηγηθήκαμε την παράτασή τους
για τρεις μήνες όταν η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή τα επέτρεπε να συνεχι-
στούν για άλλους έξι μήνες. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός
επανέλαβε αρκετές φορές πως η
οικονομία και η σταθερότητα δεν
κινδυνεύουν από βραχυπρόθεσμα
μέτρα στήριξης αλλά από τις δη-
μοσιονομικές δεσμεύσεις για με-
γάλες και μόνιμες ανελαστικές δα-
πάνες. 

Είναι για αυτό τον λόγο που μι-
λήσαμε για αλλοπρόσαλλη οικο-
νομική πολιτική χωρίς συνέχεια
και συνοχή. 

Ο Ονούφριος Κουλλά είναι εκπρόσωπος
Τύπου ΔΗΣΥ.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Την είσοδό της στον τομέα της απο-
θήκευσης ενέργειας από ΑΠΕ, η
οποία τα τελευταία χρόνια σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο αποτελεί τη νέα
τάση και παρουσιάζονται θεαμα-
τικά αποτελέσματα, κάνει έστω
και με καθυστέρηση η Κυπριακή
Δημοκρατία, μέσω του πλαισίου
σχεδίου που ανακοίνωσε το υπουρ-
γείο Ενέργειας, με χρόνο υλοποί-
ησης μεταξύ 18 και 24 μηνών. Την
ίδια ώρα που χώρες, όπως η Ιταλία
και η Πολωνία, έχουν ήδη επιδείξει
μεγάλα άλματα, κυρίως χάρη στην
παροχή κινήτρων από το κράτος.
Σχετικά με την πρώτη, της οποίας
το κλίμα προσιδιάζει με αυτό της
Κύπρου, εκτινάχθηκε μέχρι σή-
μερα στη δεύτερη θέση των πρώ-
των πέντε χωρών της ευρωπαϊκής
αγοράς στο μερίδιο αποθήκευσης
(321 MWh, 14%), μετά την πρω-
τοκαθεδρία της Γερμανίας (1,354
MWh, 59%). Για τη δε Πολωνία –
όχι γιατί έχει αυξημένη ηλιοφάνεια,
αλλά λόγω κινήτρων– εκτιμάται
ότι σε τρία χρόνια θα εξελιχθεί σε
νέο «παίχτη» της πεντάδας, κα-
ταλαμβάνοντας μετά τη Γερμανία
και την Ιταλία την τρίτη θέση (587
MWh, 8%). Εξάλλου στην ευρω-
παϊκή αγορά η αποθήκευση από
ΑΠΕ έχει τα τελευταία χρόνια ανο-
δική τάση, ενώ σε σχέση με το
2020 και το 2021 υπάρχει διπλα-
σιασμός (2018: 477 ΜWh / 2019:
760 MWh / 2020: 1,109 MWh /
2021: 2,294 MWh). Τα πιο πάνω
στοιχεία παρουσίασε ο Θανάσης
Σάκκας, εμπορικός διευθυντής της
εταιρείας GOODWE σε Ευρώπη
και Αφρική, στο πλαίσιο συνάν-
τησης που είχε με δημοσιογράφους
η Green Energy, όπου στελέχη
του ομίλου και ο υπουργός Ενέρ-
γειας, Γιώργος Παπαναστασίου,
παρουσίασαν τα δεδομένα, τις τά-
σεις και τις προκλήσεις της ενέρ-
γειας στην Κύπρο.

Δύο κατευθύνσεις
Το γενικό σχέδιο που ανακοί-

νωσε την περασμένη εβδομάδα
(14 Ιουλίου) το υπουργείο Ενέρ-
γειας, περιλαμβάνει ένα πλάνο δύο
κατευθύνσεων, με στόχο: α. τη μεί-
ωση των περικοπών ενέργειας από
ΑΠΕ, λαμβάνοντας υπόψη και την

αναγκαιότητα ένταξης περισσό-
τερων έργων ΑΠΕ, β. την ενίσχυση
της επάρκειας σε ηλεκτρισμό και
του ενεργειακού εφοδιασμού της
χώρας, γ. τη μείωση των εκπομπών
διοξειδίου του άνθρακα (CO2), δ.
τη μείωση του κόστους ηλεκτρο-
παραγωγής και ε. την επίτευξη των
ενεργειακών - περιβαλλοντικών
στόχων που έχουν τεθεί από την
Κυπριακή Δημοκρατία. Η πρώτη
κατεύθυνση περιλαμβάνει την εγ-
κατάσταση κεντρικών συστημάτων
αποθήκευσης ενέργειας από το
κράτος, με ιδιοκτήτη την ΑΗΚ και
με διαχειριστή τον Διαχειριστή
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου.
Το συνολικό ποσό που θα διατεθεί
για τα συστήματα αυτά θα είναι
τουλάχιστον 40 εκατομμύρια ευρώ,
κάτι, που σύμφωνα, με τον διευ-

θυντή της Υπηρεσίας Ενέργειας
του Υπουργείου, Χαράλαμπο Ρούσο,
με τον οποίο επικοινώνησε η «Κ»
για διευκρινίσεις, παραπέμπει σε
ένα σύστημα για ισχύ περίπου 50
ΜW, για αποθήκευση δύο ωρών.
Απαραίτητη για να προχωρήσει η
υλοποίηση του κεντρικού συστή-
ματος αποθήκευσης είναι η έγκριση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Σύμφωνα με τον Ρούσο, για να
λυθούν τα προβλήματα, που πε-
ριγράφουν οι πιο πάνω στόχοι και
έχουν κόστος οικονομικό, τόσο
σε επενδυτές ΑΠΕ όσο και εμμέσως
στους πολίτες, δεν υπάρχει μία
λύση, αλλά συνδυασμός λύσεων.
Εδώ, τονίζει, έρχεται η δεύτερη
κατεύθυνση της πολιτικής του
κράτους, που είναι η έναρξη δη-
μόσιας διαβούλευσης, ώστε να
προωθηθεί η επιχορήγηση σε επεν-
δυτές υβριδικών συστημάτων απο-
θήκευσης, δηλαδή μπαταριών που
θα εγκαθίστανται σε υφιστάμενα

και νέα πάρκα ΑΠΕ. Όπως εξήγησε
ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέρ-
γειας, για αυτήν την επιλογή απο-
θήκευσης το Υπουργείο έχει πα-
ραθέσει κάποιες βασικές αρχές
και περιμένουν σχόλια από τους
ενδιαφερόμενους, ούτως ώστε να
διαμορφωθεί ένα σχέδιο, το οποίο
θα βγει ξανά σε δημόσια διαβού-
λευση. Ο προϋπολογισμός του σχε-
δίου θα αρχίσει από 10 εκατομμύ-
ρια ευρώ, ως ελάχιστο ποσό, αλλά,
όπως είπε ο κ. Ρούσος, ανάλογα
με το ενδιαφέρον από επενδυτές,
το ποσό μπορεί να αυξηθεί. Για
αυτό το θέμα, στη συνάντηση της
Δευτέρας, ο εκτελεστικός διευ-
θυντής της Green Energy, Γιώργος
Γεωργίου, τόνισε ότι αυτό το διά-
στημα που μελετούν με διάφορους
συμβούλους τα συστήματα απο-
θήκευσης ενέργειας, προκύπτει
η διαπίστωση ότι θα πρέπει να
υπάρχει γενναία χορηγία από πλευ-
ράς κράτους, για να μπορέσουν

να είναι βιώσιμα αυτά τα συστή-
ματα. Εδώ, αξίζει να παραθέσουμε
και τη δημόσια αναφορά του
υπουργού Ενέργειας (19 Ιουλίου),
ότι ο σχεδιασμός προνοεί για κεν-
τρικό σύστημα, εκτός αν υπάρξει
τόσο πολύ ενδιαφέρον για τα υπό-
λοιπα συστήματα που θα μπαίνουν
σε στρατηγικά σημεία, δίπλα από
φωτοβολταϊκά πάρκα, δίπλα από
σημεία τα οποία συγκεντρώνεται
σημαντική παραγωγή ενέργειας,
οπόταν σε τέτοια περίπτωση μπο-
ρεί το κεντρικό σύστημα να μη
χρειάζεται».

Το κόστος τρέχει
Στο «φαινόμενο της πάπιας»,

το οποίο είναι διεθνές, και έχει να
κάνει με τη μεγάλη παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας από φωτοβολ-
ταϊκά συστήματα με ταυτόχρονη
μειωμένη ζήτηση από τους κατα-
ναλωτές (κυρίως φθινόπωρο και
άνοιξη), αναφέρθηκε στην ομιλία

του ο κ. Γεωργίου. Αποτέλεσμα
του φαινομένου, είναι οι διαχει-
ριστές να επιβάλλουν απορρίψεις
παραγόμενου ηλεκτρισμού από
ΑΠΕ, ως μέτρο πρόληψης έναντι
ενός ανεπιθύμητου «black-out».
Για την ώρα, χωρίς τη λύση της
αποθήκευσης ενέργειας, οι περι-
κοπές, που παρουσιάζουν αυξητική
τάση, θα μεγαλώνουν το οικονο-
μικό κόστος για τους επενδυτές,
και κατ’ επέκταση στους κατανα-
λωτές. Ο CEO της Energy Green
παρουσίασε στοιχεία για τις συ-
νολικές μηνιαίες οικονομικές απώ-
λειες από τις περικοπές ενέργειας
που παράγουν φωτοβολταϊκά και
αιολικά πάρκα. Σύμφωνα με αυτά
τα στοιχεία, μόνο τον Απρίλιο του
2023 οι απώλειες από την πράσινη
ενέργεια που δεν αξιοποιήθηκε
ήταν 2.881.430 ευρώ, ενώ ένα χρό-
νο πριν ήταν μόλις 353.345 ευρώ. 

Σύμφωνα με τον κ. Γεωργίου,
από τον Ιανουάριο του 2022 μέχρι
και τον Ιούνιο του 2023 δεν αξιο-
ποιήθηκαν 47 χιλιάδες MWh, που
αντιστοιχούν σε 32 χιλιάδες τόνους
διοξειδίου του άνθρακα (CO2). Το
κόστος της χαμένης παραγωγής
υπολογίζεται σε 9 εκατομμύρια ευ-
ρώ, ενώ 3 εκατομμύρια ευρώ πε-
ρίπου ήταν το κόστος που μετα-
κυλίεται  στους καταναλωτές από
την παραγωγή από συμβατικές μο-
νάδες και όχι από ΑΠΕ (αγορά ρύ-
πων). Υπάρχει, είπε ο Γιώργος Γε-
ωργίου, μεγάλος προβληματισμός
από παραγωγούς ενέργειας από
ΑΠΕ, αλλά και από τις τράπεζες
που χορήγησαν τα δάνεια για αυτές
τις επενδύσεις. Ο κ. Γεωργίου ευ-
χήθηκε του χρόνου, τέτοιο καιρό,
να μην είναι χειρότερο το πρόβλημα
και να μην περιστρέφεται η συζή-
τηση στο να πειστούν οι τράπεζες
να κρατήσουν τα δάνεια ζωντανά.

Τα πρώτα μας
βήματα για
αποθήκευση
ενέργειας
Η εικόνα στο εξωτερικό και ο αγώνας
δρόμου της Κύπρου να μειώσει το κόστος

<<<<<<<

Η στήριξη εκατοντάδων
νοικοκυριών και δεκά-
δων χιλιάδων επιχειρή-
σεων κατά τους καλο-
καιρινούς μήνες θα ενί-
σχυε την ανθεκτικότητα
της κυπριακής οικονο-
μίας στο σύνολό της.

Το γενικό σχέδιο που ανακοίνωσε την περασμένη εβδομάδα (14 Ιουλίου) το υπουργείο Ενέργειας περιλαμβάνει δύο κατευθύνσεις, ένα κεντρικό σύστημα
και την επιχορήγηση σε επενδυτές υβριδικών συστημάτων. Ο υπουργός δεν απέκλεισε, υπό προϋποθέσεις, την επικράτηση της δεύτερης επιλογής.

Την περίοδο Ιανουαρίου 2022 - Ιουνίου 2023 «πετάχτηκαν» 47 χιλιάδες
MWh από ΑΠΕ. Το κόστος της χαμένης παραγωγής είναι 9 εκατ. ευρώ.

ΑΠΕ και Φ.Α. μαζί
Απαντώντας σε ερώτηση που
του υπέβαλε η «Κ», στη συνέν-
τευξη Τύπου του Ομίλου Green
Energy, ο υπουργός Ενέργειας
Γιώργος Παπαναστασίου, ανέ-
πτυξε εν συντομία το όραμά
του για την αποθήκευση ενέρ-
γειας στην Κύπρο, τονίζοντας
ότι δεν είναι μόνο όραμα δικό
του, αλλά όλων των εμπλεκο-
μένων, το οποίο πρέπει να γί-
νει πραγματικότητα, διότι δεν
υπάρχει ευχέρεια να περιμέ-
νουμε άλλο. Αναφέρθηκε στη
σημασία της δημόσιας διαβού-
λευσης για το εκκολαπτόμενο
νομοσχέδιο, για να μπορέσει
το υπουργείο να πάρει ανατρο-
φοδότηση από την αγορά, για
να δουν πόσα από εκείνα, από
τα οποία έχουν υποδείξει,
μπορούν να εφαρμοστούν,
ώστε σε συνεννόηση με την
αγορά και τους επενδυτές, να
προχωρήσουν στις λύσεις. Πα-
ράλληλα τόνισε ότι εκτός από
τις μπαταρίες, επικεντρώνον-
ται και στην αποθήκευση με
υδρογόνο, κάτι που θα γίνει
αργότερα. Εξάλλου στη συνάν-
τηση ο κ. Παπαναστασίου υπέ-
δειξε τη διπλή στόχευση της
κυβέρνησης για πράσινη ενέρ-
γεια και φυσικό αέριο: «Μη θε-
ωρείτε ότι επειδή έχουμε τάση
προς το φυσικό αέριο, απορρί-
πτουμε την πράσινη ενέργεια,
αντιθέτως, η σειρά προτεραι-
ότητας είναι πράσινη ενέργεια
και μετά φυσικό αέριο. Αλλά,
επειδή αυτά τα δύο πάνε μαζί,
προσπαθούμε και προς τις δύο
κατευθύνσεις». 

<<<<<<<

Ο CEO της Green
Energy, Γιώργος 
Γεωργίου, είπε ότι υπάρ-
χει μεγάλος προβλημα-
τισμός από επενδυτές 
σε ΑΠΕ και τράπεζες
που χορήγησαν δάνεια.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την προσεχή Πέμπτη,  27 Ιουλίου
2023 πιθανώς θα κλείσει ο κύκλος
αυξήσεων των επιτοκίων από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ΕΚΤ). Συμπληρώνεται αισίως ένας
χρόνος συνεχόμενων αυξήσεων
με στόχο να «δαμάσει» τον πλη-
θωρισμό και να τον φέρει στα επί-
πεδα του 2%, ποσοστό που θεωρεί
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
υγιές. Η αύξηση –σύμφωνα με διε-
θνείς αναλυτές– θα είναι της τάξης
του 0,25%, η ένατη κατά σειρά από
τον Ιούλη του 2022, με τις κυπριακές
τράπεζες να είναι δέκτες αρκετών
οφελών. Τα οφέλη για τις τράπεζες
μεταφράζονται σε κέρδη, τα οποία
από τον Οκτώβριο του 2022 και εν-
τεύθεν έχουν εκτοξευθεί. Κάποιες
τράπεζες στην Κύπρο προχώρησαν

σε κινήσεις για ελάφρυνση των δα-
νειοληπτών, αφού οι δόσεις των
δανείων τους έχουν εκτοξευθεί από
τον Ιούλιο του 2022. Έγιναν κινή-
σεις και από το υπουργείο Οικονο-
μικών, αλλά και από την Κεντρική
Τράπεζα της Κύπρου ώστε να προ-
χωρήσουν σε αποφάσεις που θα
«ελάφρυναν» τις δόσεις των δανει-
οληπτών. Βέβαια, οι τράπεζες δεν
έχουν λάβει μέχρι στιγμής τις απο-
φάσεις που θα έπρεπε να είχαν λά-
βει, δεδομένου πως άλλες μικρό-

τερες έχουν ήδη προχωρήσει σε
αποφάσεις που σχετίζονται με την
ανταμοιβή συνεπών δανειοληπτών.
Τα φώτα στρέφονται φυσικά στην
Τράπεζα Κύπρου, το μεγαλύτερο
δανειστή επί κυπριακού εδάφους.
Αν και η «Κ» είχε προβάλει πως κι-
νείται σε αποφάσεις που θα συν-
δέονται με το πρόγραμμα «Αντα-
μοιβή», έναντι αποφάσεων με επι-
στροφή χρημάτων υπό μορφή με-
τρητών (cash) που έχουν προχω-
ρήσει ήδη άλλες τράπεζες, ακόμα

δεν έχει ανακοινωθεί οτιδήποτε.
Αντίστοιχα, μικρότερη μεν, αλλά
ούτε η Alpha Bank Κύπρου έχει
ανακοινώσει κάποια κίνηση για
επιβράβευση συνεπών δανειολη-
πτών. Γίνεται αντιληπτό πως μετά
και την επόμενη αύξηση της τάξης
των 25 μονάδων βάσης το πρόβλη-
μα στους δανειολήπτες θα ενισχυθεί
περαιτέρω και σίγουρα θα χρειαστεί
να προχωρήσουν σε κάποιες κινή-
σεις, όπως προχώρησαν άλλες κυ-
πριακές τράπεζες. Στο «γκρουπ»

των τραπεζών που δεν έχουν λάβει
αποφάσεις ακόμα για τους συνεπείς
δανειολήπτες συμπεριλαμβάνονται
και δύο μικρές τράπεζες της Κύπρου,
η CDB Bank και η Ancoria Bank.
Όπως πληροφορούμαστε ωστόσο,
οι δύο μικρότερες τράπεζες του
«γκρουπ», αντιμετωπίζουν τις δυ-
σκολίες των δανειοληπτών τους
«case by case» μέχρι στιγμής. Ο
αριθμός των δανειοληπτών εξάλλου
είναι «διαχειρίσιμος». Στο «γκρουπ»
αυτό δεν μπαίνει η Ελληνική Τρά-

πεζα, καθώς πάνω από το 85% του
δανειακού της χαρτοφυλακίου δεν
επηρεάζεται από τις αυξήσεις της
ΕΚΤ και το υπόλοιπο 10 – 15% το
διαχειρίζονται και αυτοί «case by
case» όπου παρουσιαστεί πρόβλημα. 

Από νωρίς
Μπορεί το «πρόβλημα» να εστιά-

ζεται σε Τράπεζα Κύπρου και Alpha
Bank Κύπρου, ωστόσο τον δρόμο
του «παγώματος» των επιτοκίων
σε συγκεκριμένο επίπεδο τον έδει-
ξαν από νωρίς άλλες τράπεζες, αλλά
και ένα μη τραπεζικό ίδρυμα. Πρώτη
προχώρησε η ΚΕΔΙΠΕΣ, η οποία
αποφάσισε να «παγώσει» τα επι-
τόκιά της σε ένα επίπεδο, ενώ προ-
χώρησε και πρόσφατα σε «ανανε-
ωμένη» βοήθεια, δίνοντας στους
πελάτες της δύο νέες επιλογές.

Η Astrobank ήταν η πρώτη τρά-

πεζα που προχώρησε σε πρόγραμμα
ανταμοιβής συνεπών δανειοληπτών
και ακολούθησε η Eurobank Κύ-
πρου με δύο αποφάσεις για να αφαι-
ρέσει το βάρος από τους δανειολή-
πτες. Απόφαση για συνεπείς δα-
νειολήπτες έλαβε το τελευταίο διά-
στημα και η Εθνική Τράπεζα της
Ελλάδος (Κύπρου) και έτσι εν ολίγοις
συμπληρώνεται το «παζλ» των τρα-
πεζών στην Κύπρο.

Στην Ελλάδα πάντως όλες οι με-
γάλες τράπεζες έχουν προχωρήσει

σε σχέδια ανταμοιβής συνεπών δα-
νειοληπτών που ισχύουν από τον
Μάιο του 2023.

Έχουν άνεση
Οι κυπριακές τράπεζες έχουν

πλέον την άνεση να προχωρήσουν
σε ό,τι αποφάσεις χρειαστούν σε
σχέση με τα επιτόκια με σκοπό να
ελαφρύνουν τους δανειολήπτες.
Στοιχεία της Ευρωπαϊκής Αρχής
Τραπεζών (ΕΒΑ) για το πρώτο τρί-
μηνο του 2023 αποδεικνύουν πως
οι κυπριακές τράπεζες έχουν το
μεγαλύτερο Return on Equity (ROE)
σε σχέση με άλλων κρατών. Το ROE
των κυπριακών τραπεζών για το
πρώτο τρίμηνο του 2023 έφτασε
στο υψηλό 26,7%, με τον μέσο ευ-
ρωπαϊκό δείκτη ανάμεσα σε 28 χώ-
ρες να είναι στο 14,6%. Όσο κα-
θυστερούν οι τράπεζες να εξαγγεί-
λουν τέτοια προγράμματα, τόσο οι
δανειολήπτες θα πιέζονται.

Επίπεδα 2008
Ο πληθωρισμός στην ευρωζώνη

έχει φτάσει πλέον στο 5,5% τον
Ιούνιο του 2023. Σύμφωνα με τη
Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου ο
πληθωρισμός στην Κύπρο παρου-
σίασε αύξηση 2,8% τον Ιούνιο του
2023, σε σχέση με αύξηση 3,6%
τον Μάιο του 2023. Παράλληλα,
για την περίοδο Ιανουαρίου-Ιουνίου
2023 παρουσίασε αύξηση 4,9% σε
σχέση με την αντίστοιχη περσινή
περίοδο. Το βασικό επιτόκιο αν αυ-
ξηθεί την 27η Ιουλίου 2023 κατά
0,25% θα διαμορφωθεί στο 4,25%,
το επιτόκιο καταθέσεων στο 3,75%
και το επιτόκιο οριακής χρηματο-
δότησης στο 4,50%. Είναι ιστορικά
υψηλό, καθώς το βασικό επιτόκιο
αν θα πάει στο 4,25% την 27η Ιου-
λίου 2023 θα είναι στα ίδια επίπεδα
που έπιασε το 2008.

«Ξεφουσκώνει» η αύξηση των επιτοκίων
Πιθανώς η τελευταία την Πέμπτη 27 Ιουλίου από την ΕΚΤ – Τι έχουν κάνει οι κυπριακές τράπεζες μέχρι στιγμής

<<<<<<<

Οσο καθυστερούν 
οι τράπεζες να 
εξαγγείλουν τέτοια
προγράμματα, 
τόσο οι δανειολήπτες
θα πιέζονται.

<<<<<<<

Οι τράπεζες έχουν πλέ-
ον την άνεση να προχω-
ρήσουν σε ό,τι αποφά-
σεις χρειαστούν, με
σκοπό να ελαφρύνουν
τους δανειολήπτες.Η τελευταία αύξηση των επιτοκίων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αναμένεται να είναι της τάξης του 0,25%.



Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 23 Ιουλίου 20236 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Ισχυροποίηση, σε σχέση με πέρυ-
σι το καλοκαίρι, καταγράφει η 
ζήτηση για ταξίδια σε λιγότερο 
δημοφιλείς νησιωτικούς προο-
ρισμούς, όπως προκύπτει από 
τα στοιχεία κρατήσεων και επι-
βατικής κίνησης των εγχώριων 
αεροπορικών εταιρειών. Ο κο-
ρεσμός και η εκτόξευση των τι-
μών σε κορυφαίους τουριστικούς 
προορισμούς σε συνδυασμό με 
την προσφορά σημαντικών εκ-
πτωτικών πακέτων από τις αε-
ροπορικές έχουν ενισχύσει την 
προτίμηση των τουριστών για 
περιφερειακά μέρη, όπως η Αστυ-
πάλαια, η Κάρπαθος, η Λήμνος 
και η Λέρος. Σύμφωνα με παρά-
γοντες της αγοράς, ο ρυθμός αύ-
ξησης της ζήτησης για τις συγκε-
κριμένες περιοχές ανακόπτεται 
μόνο εξαιτίας των πεπερασμέ-
νων υποδομών τους. Ειδικότε-
ρα, κατά το πρώτο 15νθήμερο 
του Ιουλίου, σε ετήσια βάση, ο 
αριθμός των επιβατών σε νησιά 
με διαχρονικά μικρότερη τουρι-
στική ζήτηση, όπου επιχειρεί η 
Aegean, εκτιμάται, κατά πληρο-
φορίες, ότι αυξήθηκε από 15% 
έως 20%. 

Ενδεικτικά, ο αριθμός Ελλή-
νων και ξένων επισκεπτών αυ-
ξήθηκε έως 80% στη Νάξο, με το 
αντίστοιχο ποσοστό να αγγίζει 
το 50% για το δεύτερο μεγαλύτε-
ρο νησί των ∆ωδεκανήσων, την 
Κάρπαθο. Σε ποσοστό άνω του 
40% διαμορφώνεται η επιβατική 
κίνηση στην Κεφαλονιά, στη Λή-
μνο και στη Λέρο που προσελκύ-
ουν ταξιδιώτες λόγω και του πιο 
προσιτού κόστους διαβίωσης, σε 
σχέση με τουριστικούς προορι-
σμούς οι οποίοι βρίσκονται στην 
πρώτη γραμμή της ζήτησης. Επί-
σης, η λίστα των προορισμών με 
σημαντική αύξηση στην επιβα-
τική κίνηση περιλαμβάνει νησιά 
του Ιονίου, όπως η Ζάκυνθος, των 
Σποράδων, όπως η Σκιάθος, και 
του Βόρειου και του Ανατολικού 
Αιγαίου, δηλαδή την Ικαρία, τη 

Χίο και τη Λέσβο. Σε σχέση με 
τα εν λόγω νησιά, μικρότερους 
ρυθμούς αύξησης της ζήτησης 
–αλλά μεγαλύτερους σε σχέση 
με το 2022– καταγράφουν η Σά-
μος, τα Κύθηρα, η Μήλος και η 
Πάρος, γεγονός που αποδίδεται 
ως επί το πλείστον στην περιο-
ρισμένη χωρητικότητα των υπο-
δομών τους. 

Σε αυτούς τους προορισμούς 
το ποσοστό αύξησης της επιβα-
τικής κίνησης είναι πολλαπλά-
σιο σε σχέση με κορυφαία νησιά, 

όπως η Μύκονος και η Σαντορί-
νη, από και προς τα οποία οι δι-
ακινηθέντες επιβάτες ενισχύθη-
καν από 5% έως και άνω του 15% 
αντίστοιχα τις δύο πρώτες εβδο-
μάδες του Ιουλίου σε σχέση με το 
αντίστοιχο διάστημα του 2022. 

Παρά τις βελτιωμένες επιδό-
σεις που εμφανίζουν οι δύο δη-
μοφιλέστεροι προορισμοί των 
Κυκλάδων ως προς τα ποσοστά 
πληρότητας των πτήσεων, τον 
Ιούνιο ο συνολικός αριθμός 
των επιβατών που διακινήθη-
καν από τα αεροδρόμια της Μυ-
κόνου και της Σαντορίνης υπο-
χώρησε, σε ετήσια βάση, κατά 
3,1% και 1,3%, αντίστοιχα. Μία 
από τις αιτίες αυτής της μείωσης 
σχετίζεται με το γεγονός ότι οι 
πτήσεις σε Μύκονο και Σαντο-
ρίνη ήταν τον πρώτο μήνα του 
καλοκαιριού χαμηλότερες κα-
τά 10,2% και 7,2% αντίστοιχα. 

Με στόχο την ενίσχυση της 
ζήτησης, η Aegean αύξησε πρό-
σφατα τις διαθέσιμες θέσεις από 

και προς τη Σητεία, τη Σκύρο 
και τη Λήμνο, προσφέροντας 
ελκυστικότερους ναύλους. Αυτό, 
σύμφωνα με πληροφορίες, οδή-
γησε στην αύξηση της ζήτησης 
σε ποσοστά άνω του 130% για 
τη Σητεία και τη Σκύρο και άνω 
του 45% για τη Λήμνο. 

Η ολοκλήρωση της διασύνδε-
σης προορισμών και διάχυσης 
επισκεπτών στις 13 περιφέρει-
ες της χώρας και η περαιτέρω 
χωρική και χρονική επέκτα-
ση της τουριστικής περιόδου 
αποτελούν έναν από τους βα-
σικούς στόχους της νέας ηγεσί-
ας του υπουργείου Τουρισμού 
υπό την Ολγα Κεφαλογιάννη. 
Σήμερα, σύμφωνα με μελέτη 
του Ινστιτούτου Συνδέσμου 
Ελληνικών Τουριστικών Επι-
χειρήσεων (ΙΝΣΕΤΕ), το 83,5% 
των τουριστών επισκέπτο-
νται πέντε περιφέρειες, δηλα-
δή το Νότιο Αιγαίο, την Αττι-
κή, την Κεντρική Μακεδονία, 
την Κρήτη και τα Ιόνια Νησιά.

Πρόοδο στα σχέδια για τη μείωση 
του ρίσκου, ενισχυμένα κεφάλαια 
και βελτιωμένη κερδοφορία δι-
απιστώνει η Fitch Ratings στον 
ελληνικό τραπεζικό κλάδο. Ο οί-
κος αξιολόγησης προβλέπει ότι 
ο σχηματισμός νέων κόκκινων 
δανείων θα αυξηθεί το δεύτερο 
εξάμηνο του 2023 λόγω της επι-
βράδυνσης της οικονομίας, όμως 
εκτιμά ότι το πλαφόν στα επιτό-
κια των στεγαστικών δανείων θα 
περιορίσει τις πιέσεις στους δα-
νειολήπτες. Η αύξηση των επι-
τοκίων και οι κινήσεις μείωσης 
του κόστους αναμένεται να ενι-
σχύσουν τη μέση λειτουργική 
κερδοφορία ως προς το σταθ-
μισμένο στο ρίσκο ενεργητικό 
πάνω από το 2%.

Η Fitch περιμένει ανάπτυξη 
2,3% φέτος και το 2024 στην Ελ-
λάδα, σημειώνοντας ότι παρά την 
επιβράδυνση της οικονομίας, αυ-
τή θα συνεχίσει να υπεραποδίδει 
έναντι των μεγαλύτερων χωρών 
της Ευρώπης, λόγω του τουρι-
σμού, του Ταμείου Ανάκαμψης 
και της χαμηλότερης εξάρτησης 
από το εισαγόμενο φυσικό αέριο.

Η συνεχιζόμενη οικονομική 
ανάπτυξη, η ανθεκτική απασχό-
ληση και η αύξηση στις τιμές των 
ακινήτων αναμένεται να στη-
ρίξουν τις δραστηριότητες των 
τραπεζών και να περιορίσουν τις 
ροές νέων κόκκινων δανείων. Αυ-
τό θα βοηθήσει να αντισταθμι-
στούν οι πιέσεις στην ποιότητα 
ενεργητικού από τα υψηλότερα 
επιτόκια και τον πληθωρισμό, 
καθώς και η υποτονική ζήτηση 
για δάνεια, λόγω της αύξησης 
των επιτοκίων, σημειώνει η Fitch.

Οι ελληνικές τράπεζες δεν 
έχουν εμφανίσει ουσιαστική επι-
δείνωση της ποιότητας ενεργητι-
κού τους λόγω του πληθωρισμού 
και της αυξημένης οικονομικής 
αβεβαιότητας μέχρι στιγμής, ενώ 
οι ροές νέων NPEs διαμορφώ-
νονται σε ιστορικά χαμηλά. Ο 
σχηματισμός νέων κόκκινων δα-
νείων αναμένεται να ενισχυθεί 
φέτος με την επιβράδυνση της 
οικονομίας, με τη Fitch να εκτι-
μά ότι τα περισσότερα NPEs θα 

προέλθουν από τη λιανική. Το 
πλαφόν στα επιτόκια των στε-
γαστικών δανείων περιορίζει τις 
πιέσεις στους δανειολήπτες από 
την αύξηση του κόστους δανει-
σμού, όμως την ίδια ώρα αποκρύ-
πτει την πραγματική ικανότητα 
του δανειολήπτη να εξυπηρετή-
σει το χρέος και θα μπορούσε να 
οδηγήσει σε ξαφνική επιδείνωση 
της ποιότητας ενεργητικού, εάν 
τα επιτόκια έχουν αυξηθεί σημα-
ντικά όταν θα λήξει το πρόγραμ-
μα αυτό, τονίζεται. Συνολικά, η 
Fitch εκτιμά ότι οι δείκτες μη εξυ-
πηρετούμενων ανοιγμάτων θα 
παραμείνουν σε γενικές γραμμές 
σταθεροί για τη Eurobank και 
την Εθνική και θα συνεχίσουν να 
πέφτουν για την Alpha και την 
Πειραιώς. Κι αυτό, γιατί τα χαρ-
τοφυλάκια εξυπηρετούμενων δα-
νείων των ελληνικών τραπεζών 
αναμένεται να αυξηθούν κατά 
2%-5% το 2023, με τις διοικήσεις 
να εκμεταλλεύονται την ισχυρό-
τερη κερδοφορία για να αυξή-
σουν τις διαγραφές κόκκινων 
δανείων και τα ποσοστά κάλυψης.

Η επενδυτική βαθμίδα
Η Fitch σημειώνει ότι το λει-

τουργικό περιβάλλον θα ωφε-
ληθεί από την αναβάθμιση της 
Ελλάδας στην επενδυτική βαθ-
μίδα, ειδικά εάν συνοδευτεί από 
συνεχιζόμενες θετικές μακροοι-
κονομικές εξελίξεις. Σε μια τέ-
τοια περίπτωση, ο οίκος θεωρεί 
ότι η ενισχυμένη εμπιστοσύνη 
των επενδυτών στην οικονομία 
θα τονώσει τις επενδύσεις και 
τις ευκαιρίες για δάνεια, ενώ θα 
βελτιώσει την πρόσβαση των 
ελληνικών τραπεζών στη χον-
δρική αγορά χρηματοδότησης.

Σε ποσοστό άνω του 40% διαμορφώνεται η αύξηση της επιβατικής κίνησης στην Κεφαλονιά, στη Λήμνο και στη 
Λέρο. Σε Μύκονο και Σαντορίνη οι διακινηθέντες επιβάτες ενισχύθηκαν από 5% έως και άνω του 15% αντίστοιχα τις 
δύο πρώτες εβδομάδες του Ιουλίου σε σχέση με το ίδιο διάστημα του 2022. 

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ 

Ο αριθμός Ελλήνων 
και ξένων επισκεπτών 
αυξήθηκε έως 80% 
στη Νάξο και 50% 
στην Κάρπαθο κατά 
το πρώτο 15νθήμερο 
του Ιουλίου. 

Ο οίκος αξιολόγησης 
εκτιμά ότι τα 
περισσότερα NPEs 
το β΄ εξάμηνο 
θα προέλθουν 
από τη λιανική.

Αλμα της ζήτησης για πτήσεις
σε λιγότερο δημοφιλή νησιά 

Αύξηση κόκκινων δανείων αναμένει η Fitch

Η αύξηση της κίνησης είναι πολλαπλάσια σε σχέση με κορυφαίους προορισμούς 

Η Fitch περιμένει ανάπτυξη 2,3% φέτος και το 2024 στην Ελλάδα.

Της ΚΟΡΙΝΑΣ ΣΑΜΑΡΚΟΥ

Σε σημαντικό παίκτη της αγοράς 
ακινήτων εξελίσσεται πλέον η Τε-
χνική Ολυμπιακή, καθώς κατά τη 
διάρκεια των τελευταίων 18 μη-
νών έχει τοποθετήσει κεφάλαια 
της τάξεως των 32 εκατ. ευρώ για 
την εξαγορά πάνω από 200 ακι-
νήτων. Χθες υπεγράφη ιδιωτικό 
συμφωνητικό για την απόκτηση 
επενδυτικού χαρτοφυλακίου από 
186 ακίνητα της Intrum, καθώς η 
Τεχνική Ολυμπιακή είχε πλειοδο-
τήσει σε σχετικό διαγωνισμό που 
πραγματοποιήθηκε προ διμήνου.   

Πρόκειται για ακίνητα που 
έχουν προέλθει από ανακτήσεις 
μέσω πλειστηριασμών (REOs) και 
βρίσκονται σε διάφορες περιοχές 
της χώρας. Το προτεινόμενο τίμη-
μα ανέρχεται σε 19,8 εκατ. ευρώ 
και θα σηματοδοτήσει την ενεργό-
τερη εμπλοκή της Τεχνικής Ολυ-
μπιακής στην αγορά ακινήτων, 
που αποτελεί στρατηγικό στόχο 
της διοίκησης μετά την πώληση 
του «Πόρτο Καρράς» στην οικογέ-
νεια Σαββίδη. Ηδη ο όμιλος της οι-
κογένειας Στέγγου έχει προχωρή-
σει στην καταβολή προκαταβολής 
4,56 εκατ. ευρώ, ενώ η ολοκλήρω-
ση της συμφωνίας με την Intrum 
θα πραγματοποιηθεί σταδιακά το 
επόμενο διάστημα μέσω της σύ-
ναψης των αντίστοιχων συμβο-
λαιογραφικών πράξεων.   

Στις αρχές του 2022 η Τεχνική 
Ολυμπιακή είχε προχωρήσει στην 
εξαγορά της εταιρείας Novamore 
Limited αντί 12,5 εκατ. ευρώ. Η 
Novamore έχει στην κατοχή της 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια με εγ-
γυήσεις ακινήτων συνολικής αξί-
ας 33 εκατ. ευρώ. Αρκετά εξ αυ-
τών είναι πολυτελείς κατοικίες 
σε περιοχές όπως η Βούλα και το 
Παλαιό Ψυχικό. Σε αυτό το πλαί-

σιο η εταιρεία έχει ήδη αποκτή-
σει οριζόντια ιδιοκτησία 520 τ.μ. 
στο Ψυχικό αντί 1,5 εκατ. ευρώ. 
Εξ αυτών, 1,22 εκατ. ευρώ αφο-
ρούσε συμψηφισμό με χρηματι-
κή απαίτηση που είχε η Τεχνική 
Ολυμπιακή έναντι του πωλητή, 
της εταιρείας ΧΙΛΤΟΠ Ελλάς Τε-
χνική Α.Ε. Υπενθυμίζεται ότι τη 
διαχείριση των εν λόγω δανείων 
έχει αναλάβει, για λογαριασμό της 
Τεχνικής Ολυμπιακής, η ιρλανδι-
κή εταιρεία Mount Street Hellas 
Holdco Ltd, το 50% της οποίας έχει 
επίσης αποκτηθεί από την Τεχνι-
κή Ολυμπιακή μέσω της θυγατρι-
κής εταιρείας της, PFC Premier 

Finance Corp. Επίσης η εισηγμέ-
νη έχει αποκτήσει και ένα τριώ-
ροφο κτίριο καταστημάτων στο 
Κορωπί. Πρόκειται για ακίνητο 
επιφάνειας 4.267 τ.μ. που αποκτή-
θηκε μέσω πλειστηριασμού, αντί 
τιμήματος 2,5 εκατ. ευρώ. Παράλ-
ληλα, η εταιρεία έχει συστήσει 
και την εταιρεία Luxury Life, η 
οποία θα αποτελέσει το «όχημά» 
της στον τομέα του τουρισμού, 
όπου θα αναζητηθούν ξενοδοχει-
ακά ακίνητα, εξοχικές κατοικίες 
και τουριστικά καταλύματα, που 
θα διατεθούν επίσης μέσω πλει-
στηριασμών.    

Ν.Χ.Ρ.  

Στην αναβάθμιση σε ΒΒΒ+ από 
ΒΒΒ της πιστοληπτικής ικανό-
τητας του ομίλου ΟΤΕ προχώρη-
σε ο οίκος Global Ratings S&P. 
Η κίνηση αυτή έρχεται σε συ-
νέχεια της αναβάθμισης της μη-
τρικής του ομίλου τεχνολογίας 
και τηλεπικοινωνιών Deutsche 
Telekom σε BBB+ και στηρίζε-
ται στις προβλέψεις της S&P για 
εμφάνιση ισχυρών οικονομικών 
επιδόσεων. Ο οίκος θεωρεί ότι ο 
ισολογισμός του ΟΤΕ παραμένει 
ισχυρός, με τον όμιλο να παρά-
γει συμπαγείς ελεύθερες ταμεια-
κές ροές και να επωφελείται από 
την ισχυρή ρευστότητά του. Με 
τα δεδομένα αυτά, η S&P αναφέ-
ρει ότι η πιστοληπτική ικανότητα 
του ΟΤΕ είναι δυνατόν να είναι 
κατά τρεις βαθμίδες μεγαλύτερη, 
συγκριτικά με αυτήν του αξιό-
χρεου της ελληνικής οικονομίας.

Οι αναλυτές λαμβάνουν υπό-
ψη τις σταθερές προοπτικές του 
ομίλου που κατέχει το μεγαλύτε-
ρο μερίδιο στην ελληνική αγορά 
παρά τον ισχυρό ανταγωνισμό. 
Οπως και το ότι ο ΟΤΕ εκτιμάται 
ότι θα εμφανίσει σταθερό περι-
θώριο λειτουργικής κερδοφορίας 
(Ebitda) που θα διαμορφωθεί στο 
39% μέχρι το 2024, ύστερα από 
μία «προσωρινή υποχώρηση» το 
2023. Κατά τους επόμενους 24 
μήνες, τοποθετούν την αναλο-
γία του προσαρμοσμένου χρέους 
προς EBITDA σε επίπεδα χαμη-
λότερα του 1x, εκτιμώντας ότι οι 
ελεύθερες ταμειακές ροές προς 
το χρέος θα ξεπεράσουν το 40%. 
Σε απόλυτους αριθμούς, η S&P 
εκτιμά ότι οι ελεύθερες ταμεια-
κές ροές έπειτα από μισθώσεις θα 
διαμορφωθούν σε 450-490 εκατ. 
ευρώ το διάστημα 2023-2024.

Η ισχυροποίηση των προο-
πτικών του ΟΤΕ σχετίζεται και 
με την πρόσφατη αναβάθμιση 
του outlook της Ελλάδας σε θετι-
κό από σταθερό και τη διατήρη-
ση του αξιόχρεου της ελληνικής 
οικονομίας σε BB+ σηματοδο-
τώντας ότι το οικονομικό περι-

βάλλον εντός του οποίου δρα-
στηριοποιείται ο τεχνολογικός 
όμιλος έχει βελτιωθεί. Ο οίκος 
δηλαδή εκτιμά πως οι δομικές 
μεταρρυθμίσεις και η ανθεκτικό-
τητα της ελληνικής οικονομίας, 
μαζί με την ευρωπαϊκή υποστή-
ριξη, θα οδηγήσουν σε βελτιωμέ-
να δημοσιονομικά αποτελέσμα-
τα, ενισχύοντας τη σταθερότητα 
του χρηματοοικονομικού τομέα.

Ωστόσο, ο αυξημένος αντα-
γωνισμός και η πιο επιθετική τι-
μολογιακή πολιτική από άλλους 
παρόχους, εκτιμάται ότι θα επη-
ρεάσουν, αλλά μόνο βραχυπρόθε-
σμα, την κερδοφορία του ΟΤΕ, ο 
οποίος διατηρεί την πρωτοκαθε-
δρία στην ελληνική αγορά στα-
θερής και κινητής τηλεφωνίας 
όπου το ποσοστό του είναι άνω 
του 50%. Κατά την S&P, στα συ-
γκριτικά πλεονεκτήματα του ΟΤΕ 
ανήκουν και οι τεχνολογικές λύ-
σεις που αναπτύσσει για επιχει-
ρήσεις και ∆ημόσιο.

ΔΗΜ. ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Μέσα σε 18 μήνες
η Τεχνική Ολυμπιακή
απέκτησε 200 ακίνητα   

Η S&P αναβάθμισε
την πιστοληπτική
ικανότητα του ΟΤΕ

Εχει τοποθετήσει 
κεφάλαια της τάξεως 
των 32 εκατ. ευρώ 
και εξελίσσεται 
σε σημαντικό παίκτη 
στην αγορά ακινήτων.   

Ο οίκος θεωρεί ότι 
ο όμιλος διαθέτει 
ισχυρές προοπτικές 
ανάπτυξης.

Ο ισολογισμός του ΟΤΕ, σύμφωνα 
με την S&P, παραμένει ισχυρός, με 
τον όμιλο να επωφελείται από τη ση-
μαντική ρευστότητά του.
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Μια ανησυχητική «πρωτιά» της 
Ελλάδας έδειξαν τα οριστικά 
στοιχεία της Eurostat για τον 
εναρμονισμένο δείκτη τιμών κα-
ταναλωτή του Ιουνίου: Στην Ελ-
λάδα καταγράφηκε τον Ιούνιο η 
υψηλότερη μηνιαία αύξηση τι-
μών, 3,3%, στην κατηγορία των 
τροφίμων, όχι μόνο στην Ευρω-
ζώνη αλλά συνολικά στην Ευρω-
παϊκή Ενωση. 

Μάλιστα η αύξηση που κα-
ταγράφηκε στις τιμές των τρο-
φίμων τον Ιούνιο του 2023 σε 
σύγκριση με τον Μάιο του 2023 
ήταν υψηλότερη ακόμη και από 
αυτή στην Τουρκία... Σύμφωνα 
με τα στοιχεία της Ελληνικής 
Στατιστικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ), 
η μηνιαία μεταβολή στις τιμές 
των τροφίμων ήταν 2,10%, αύ-
ξηση χαμηλότερη μεν από αυ-
τή που δίνει η Eurostat, αλλά το 
ίδιο ανησυχητική, καθώς είναι η 
δεύτερη υψηλότερη που κατα-
γράφεται μετά το ξέσπασμα του 
πολέμου στην Ουκρανία (2,50% 
τον Μάρτιο του 2022). Αξίζει μά-
λιστα να σημειωθεί ότι μετά τον 
Απρίλιο, που για πρώτη φορά –
και μοναδική, όπως αποδείχθη-
κε τελικά– καταγράφηκε μείωση 
στις τιμές των τροφίμων (έστω 
και 0,1%), οι τιμές αυξήθηκαν τον 
Ιούνιο για δεύτερο συνεχόμενο 
μήνα. Αν μη τι άλλο η αποκλιμά-
κωση των τιμών στην ενέργεια 
δεν στάθηκε ικανή για να προ-
καλέσει την πολυπόθητη μείω-
ση των τιμών και στα τρόφιμα.

Ετσι, τα τυροκομικά προϊό-
ντα και κυρίως όσα παράγονται 
από αιγοπρόβειο γάλα, όπως η 
φέτα, αλλά και η γραβιέρα, μοιά-
ζουν πλέον με είδη πολυτελείας, 
με τις τιμές τους, ακόμη και στο 
σούπερ μάρκετ και όχι σε κάποιο 
ντελικατέσεν, να φτάνoυν τα 13 
και τα 15 ευρώ το κιλό αντιστοί-

χως, η τιμή στο φρέσκο γάλα να 
είναι σταθερά υψηλή από πέ-
ρυσι, ενώ ένα από τα πιο φθη-
νά φρούτα του καλοκαιριού, το 
καρπούζι, πωλείται φέτος προς 
1 ευρώ το κιλό. 

Να σημειωθεί ότι η τιμή του 
γάλακτος παραμένει στα ίδια 
υψηλά επίπεδα με πέρυσι, παρά 
το γεγονός ότι η τιμή παραγωγού 
υποχώρησε, χωρίς να έχει φτά-
σει βεβαίως στα προ ουκρανικής 
κρίσης επίπεδα. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία του ΕΛΓΟ-∆ΗΜΗΤΡΑ, η 
μέση τιμή για το αγελαδινό γάλα 
τον Απρίλιο του 2023 ήταν περί-
που 0,52 ευρώ/κιλό έναντι 0,57 
ευρώ/κιλό στις αρχές του χρόνου 
και 0,60 ευρώ/κιλό που είχε φτά-
σει το περυσινό καλοκαίρι. Στο 
1,55 ευρώ/κιλό έχει διαμορφω-
θεί η μέση τιμή παραγωγού του 
πρόβειου γάλακτος, παρουσιά-

ζοντας μόνο οριακή μείωση σε 
σύγκριση με το 1,57 ευρώ/κιλό. 
Στις αρχές του 2022 η μέση τι-
μή παραγωγού ήταν 1,17 ευρώ/
κιλό. Ακόμη και η τιμή χονδρικής 
στη φέτα, αυτή για παράδειγμα 
που προμηθεύονται οι φούρνοι 
για να φτιάξουν τις τυρόπιτες, 
έχει αυξηθεί στα 8,5 ευρώ/κιλό, 
από 5 ευρώ, ενώ νέοι τιμοκατά-
λογοι με αυξήσεις στη λιανική 
και στη χονδρική καταφθάνουν 
από τους προμηθευτές, όπως για 

παράδειγμα στα αλλαντικά (7% 
ανατιμήσεις), στα πουλερικά και 
στα αυγά.

Ωστόσο, ακόμη και στις πε-
ριπτώσεις που καταγράφεται 
σημαντική αποκλιμάκωση τι-

μών σε βασικές πρώτες ύλες, 
δεν ακολουθεί ανάλογη μείωση 
σε προϊόντα που σχετίζονται με 
αυτές. Ενα από τα πλέον χαρα-
κτηριστικά παραδείγματα είναι 
αυτό των αλεύρων. Η τιμή του 

μαλακού σιταριού, η οποία όταν 
ξέσπασε ο πόλεμος στην Ουκρα-
νία ξεπέρασε τα 400 ευρώ/τόνο 
στο Χρηματιστήριο Εμπορευμά-
των στο Παρίσι, αποκλιμακώθη-
κε σημαντικά τους επόμενους 
μήνες και έφτασε ακόμη και στο 
επίπεδο των 220 ευρώ/τόνο. Με 
βάση δε τα στοιχεία της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, η μέση τιμή 
του μαλακού σιταριού, από 412 
ευρώ/τόνο που έφτασε στην Ε.Ε. 
τον Μάιο του 2022, ένα χρόνο 
μετά ήταν στα 231 ευρώ/τόνο, 
χαμηλότερα δηλαδή κατά 44% 
περίπου. Η τιμή των αλεύρων, 
ωστόσο, όπως τονίζει στην «Κα-
θημερινή» τόσο ο πρόεδρος της 
Ομοσπονδίας Αρτοποιών Ελλά-
δος κ. Μιχάλης Μούσιος όσο και 
ο κ. Γιώργος Μαυρομαράς, ιδρυ-
τής και συνιδιοκτήτης της αρ-
τοβιομηχανίας BakeHellas, έχει 
μειωθεί μόλις κατά 5% περίπου 
σε σύγκριση με πέρυσι, με συ-
νέπεια να παραμένει σε επίπεδα 
80% υψηλότερα σε σύγκριση με 

την προ του πολέμου περίοδο. 
Εκπτωση της τάξεως του 10% 
παρέχεται στις περιπτώσεις που 
οι αρτοποιοί εξοφλούν άμεσα, 
τοις μετρητοίς, τα άλευρα που 
αγοράζουν, με τις σχετικές προ-
μήθειες να γίνονται σε εβδομα-
διαία βάση.

Η αύξηση των διεθνών τιμών 
των σιτηρών, μετά την απόφα-
ση της Ρωσίας να αποχωρήσει 
από τη σχετική συμφωνία που 
επέτρεπε την εξαγωγή ουκρα-
νικών σιτηρών μέσω της Μαύ-
ρης Θάλασσας, ευτυχώς δεν έχει 
αποτυπωθεί ακόμη στις εγχώρι-
ες τιμές των αλεύρων, με τη σχε-
τική ανησυχία, ωστόσο, εύλογα 
να υπάρχει. Αυτό που αναμένει 
τώρα η αγορά είναι τη νέα σο-
δειά σιταριού και καλαμποκιού 
το προσεχές διάστημα, ενώ την 
ίδια ώρα παρακολουθεί με αγω-
νία την εξέλιξη των τιμών σε 
σειρά άλλων βασικών πρώτων 
υλών, όπως είναι η ζάχαρη και 
το κακάο.

Τα τυροκομικά 
προϊόντα και κυρίως 
όσα παράγονται από 
αιγοπρόβειο γάλα, 
όπως η φέτα, αλλά
και η γραβιέρα, 
μοιάζουν πλέον
με είδη πολυτελείας.

Πρωταθλήτρια
αυξήσεων
στα τρόφιμα
η Ελλάδα
Τον Ιούνιο είχε τη μεγαλύτερη

μηνιαία άνοδο τιμών, 3,3%, στην Ε.Ε.

 Φόβους για νέα επισιτιστική κρί-
ση, αλλά και κατακόρυφη αύ-
ξηση στις τιμές των σιτηρών, 
προκαλεί η απόφαση της Ρωσί-
ας να αποχωρήσει από τη συμ-
φωνία για τα σιτηρά της Μαύ-
ρης Θάλασσας, μία συμφωνία 
που βοήθησε να μετριαστούν 
οι επιπτώσεις του πολέμου στις 
φτωχότερες χώρες που εισάγουν 
δημητριακά αλλά και στις χώρες 
της ∆ύσης που αντιμετωπίζουν 
επίμονα υψηλό πληθωρισμό. 

Το άμεσο αποτέλεσμα της 
αναστολής είναι ότι εκατομ-
μύρια τόνοι σιταριού που προ-
ορίζονται για την Αφρική και 
τη ∆υτική Ασία έχουν αποκλει-
στεί, με τη Μόσχα να κλιμακώ-
νει την κρίση, στοχοποιώντας 
τα τελευταία 24ωρα τερματικούς 
σταθμούς σιτηρών και λιμενικές 
υποδομές της Ουκρανίας. Εχει 
διαμηνύσει ότι θα επιστρέψει 
στη συμφωνία μόνο εάν ικανο-
ποιηθούν βασικά της αιτήμα-
τα, όπως είναι μεταξύ άλλων 
η επανασύνδεση της αγροτι-
κής τράπεζας Rosselchosbank 
με το διεθνές σύστημα πληρω-
μών SWIFT, καθώς και η αποδέ-
σμευση των «παγωμένων» περι-
ουσιακών στοιχείων ρωσικών 
εταιρειών.

Μετά το μεγαλύτερο ημερή-
σιο άλμα εδώ και μία δεκαετία, 
οι διεθνείς τιμές του σιταριού 
αυξήθηκαν χθες για τρίτη συ-
νεχόμενη ημέρα. Τα συμβόλαια 
μελλοντικής εκπλήρωσης στο 

Σικάγο σημείωσαν άνοδο κατά 
1,79%, αφού είχαν σημειώσει 
αύξηση της τάξεως του 9%, τη 
μεγαλύτερη αύξηση από το 2012. 

Οι τιμές για άλλα γεωργικά 
προϊόντα όπως η ελαιοκράμβη 
και η ζάχαρη εκτοξεύθηκαν επί-
σης σε όλο τον κόσμο, καθώς η 
Ουκρανία είναι ένας από τους 
μεγαλύτερους εξαγωγείς δημη-
τριακών, όπως το σιτάρι και το 
καλαμπόκι, και έχει διαδραμα-
τίσει σημαντικό ρόλο στα προ-
γράμματα επισιτιστικής βοήθει-
ας του ΟΗΕ. Ως εκ τούτου, όταν 
η Ρωσία εισέβαλε και απέκλεισε 
τα ουκρανικά λιμάνια, οι τιμές 
των σιτηρών εκτοξεύτηκαν στα 
ύψη σε πολλά μέρη του κόσμου. 

Επειτα από μήνες επισιτιστικής 
ανασφάλειας η συμφωνία που 
επιτεύχθηκε με τη μεσολάβηση 
της Τουρκίας και των Ηνωμένων 
Εθνών τον Ιούλιο του 2022 ήρε 
τον ρωσικό ναυτικό αποκλει-
σμό της Μαύρης Θάλασσας και 
έθεσε όρους ώστε εκατομμύρια 
τόνοι σιτηρών να αρχίσουν να 

ρέουν από τα σιλό της Ουκρα-
νίας. Εκτοτε, η ημερομηνία λή-
ξης της συμφωνίας παρατάθη-
κε πολλές φορές, με τη Μόσχα 
να περιμένει μέχρι την ενδέκα-
τη ώρα για να δώσει παράτα-
ση, πράγμα που έκανε πάντοτε 
απρόθυμα καθώς οι απαιτήσεις 
του προέδρου Πούτιν δεν ικανο-

ποιήθηκαν από τη ∆ύση. Η συμ-
φωνία για τα σιτηρά στη Μαύρη 
Θάλασσα επέτρεψε στο Παγκό-
σμιο Επισιτιστικό Πρόγραμμα 
του ΟΗΕ (WFP) να στείλει πε-
ρισσότερους από 725.000 τόνους 
σιταριού από την Ουκρανία σε 
χώρες που αντιμετωπίζουν πεί-
να, συμπεριλαμβανομένης της 

Αιθιοπίας, της Υεμένης και του 
Αφγανιστάν.

Στο εξής και μέχρι νεωτέρας, 
η Ρωσία προειδοποίησε ότι όλα 
τα πλοία στη Μαύρη Θάλασσα 
που κατευθύνονται προς τα ου-
κρανικά λιμάνια θα θεωρούνται 
πιθανοί φορείς στρατιωτικού 
φορτίου, ενώ τις τελευταίες 

ημέρες εξαπέλυσε εκτεταμένες 
επιθέσεις με πυραύλους και μη 
επανδρωμένα αεροσκάφη ενα-
ντίον νευραλγικών υποδομών 
στη νότια Ουκρανία, καταστρέ-
φοντας, σύμφωνα με το Κίεβο, 
τουλάχιστον 60.000 τόνους σι-
τηρών. 

Σύμφωνα με το Ινστιτούτο 
για τη Μελέτη του Πολέμου –
μια δεξαμενή σκέψης με έδρα 
τις ΗΠΑ–, οι πρόσφατες επιθέ-
σεις είναι πιθανό να επιβεβαι-
ώσουν εκ νέου τις αντιρρήσεις 
της Ρωσίας για την ανανέωση 
της συμφωνίας για τα σιτηρά 
και να εμποδίσουν την ικανό-
τητα του Κιέβου να εξάγει γε-
ωργικά προϊόντα. 

Οι ειδικοί υποστηρίζουν ότι 
το φαινόμενο του «ντόμινο» θα 
έχει αντανάκλαση στον παγκό-
σμιο πληθωρισμό που είχε αρ-
χίσει να «φρενάρει» έπειτα από 
καιρό. Ο γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο 
Γκουτέρες δήλωσε ότι λυπάται 
«βαθιά» για την απόφαση της 
Ρωσίας, η οποία αφαίρεσε ένα 
«σωσίβιο» για εκατομμύρια αν-
θρώπους σε όλο τον κόσμο που 
αντιμετωπίζουν το φάσμα της 
πείνας, καθώς και για όσους πα-
λεύουν ήδη με το αυξανόμενο 
κόστος τροφίμων, ενώ στο ίδιο 
μήκος κύματος ο επικεφαλής 
εξωτερικής πολιτικής της Ε.Ε. 
Ζοζέπ Μπορέλ προειδοποίησε 
ότι η Ρωσία θέτει σε κίνδυνο 
την παγκόσμια επισιτιστική 
ασφάλεια.

Νέες πιέσεις μετά την απόφαση Πούτιν για τα σιτηρά της Ουκρανίας

Οι διεθνείς τιμές του σιταριού αυξήθηκαν χθες για τρίτη συνεχόμενη ημέρα, καθώς η Ρωσία στοχοποιεί τα τελευταία 
24ωρα τερματικούς σταθμούς σιτηρών και λιμενικές υποδομές της Ουκρανίας.
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Εκατομμύρια
τόνοι σιταριού
που προορίζονται
για την Αφρική
και τη Δυτική Ασία 
έχουν αποκλειστεί. 

Παράταση του «καλαθιού του νοικοκυριού», του πλαφόν στο μεικτό 
περιθώριο κέρδους, αλλά και του market pass, είναι τα μέτρα που επι-
στρατεύει η κυβέρνηση για την αντιμετώπιση της ακρίβειας. Μέτρα κυ-
ρίως «ανακουφιστικού» χαρακτήρα και όχι καταπολέμησης των αιτιών 
της ακρίβειας στα τρόφιμα, όσων τουλάχιστον σχετίζονται με δομικά 
προβλήματα της ελληνικής αγοράς. «∆υναμώνουμε το τείχος προστα-
σίας για την ελληνική οικογένεια που δοκιμάζεται από την ακρίβεια 
και τον εισαγόμενο πληθωρισμό. Η κυβέρνηση συνεχίζει με σχέδιο 
και αποφασιστικότητα τη μάχη κατά της ακρίβειας και των φαινομένων 
αθέμιτης κερδοφορίας, προς όφελος των οικογενειακών προϋπολογι-
σμών», δήλωσε χθες ο υπουργός Ανάπτυξης Κώστας Σκρέκας. Υπενθυ-
μίζεται ότι, σύμφωνα με όσα προβλέπονται στο νομοσχέδιο, παρατείνε-
ται μέχρι το τέλος του 2023 το «καλάθι του νοικοκυριού» και το πλαφόν 
στο περιθώριο μεικτού κέρδους για βασικά προϊόντα, συμπεριλαμβανο-
μένων για πρώτη φορά των σχολικών ειδών, ενώ παρατείνεται έως τον 
Οκτώβριο του 2023 το market pass.

Τρία μέτρα για την ακρίβεια
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Ανοδικές τάσεις στις τιμές ηλε-
κτρικής ενέργειας πυροδότη-
σε ο καύσωνας των τελευταίων 
ημερών καθώς ανέβασε κατα-
κόρυφα τη ζήτηση κυρίως από 
τα νοικοκυριά που κατέφυγαν 
στη χρήση των κλιματιστικών 
για να δροσιστούν. 

Την εβδομάδα 10-16 Ιουλίου 
η ζήτηση ηλεκτρικής ενέργει-
ας αυξήθηκε κατά 15% σε σχέ-
ση με το αμέσως προηγούμενο 
επταήμερο και έφτασε 1,2 TWh 
με το ωριαίο φορτίο να αυξάνε-
ται κατά 944 MW. 

Την Πέμπτη η ζήτηση στο 
σύστημα, σύμφωνα με τις προ-
βλέψεις του ∆ιαχειριστή Με-
ταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργει-
ας (Α∆ΜΗΕ), άγγιξε τα 9.600 
MW, επίπεδα που αναμένεται 
να κινηθεί και σήμερα, ενώ την 
Παρασκευή αναμένεται η μεγα-
λύτερη αιχμή στα 9.690 MW. 

Το ηλεκτρικό σύστημα της 
χώρας αντεπεξήλθε χωρίς ιδι-
αίτερα προβλήματα στον καύ-
σωνα «Κλέων», ενώ τις τε-
λευταίες ημέρες δοκιμάζεται 
πέραν από τις υψηλές θερμο-
κρασίες και από τις πυρκαγιές 
που βρίσκονται σε εξέλιξη. Οι 
ανησυχίες των αρμόδιων αρ-
χών επικεντρώνονται κυρίως 
στο δίκτυο του ∆Ε∆∆ΗΕ και του 
Α∆ΜΗΕ λόγω πιθανών βλαβών 
από τις υψηλές θερμοκρασίες 
που επηρεάζουν τα υλικά γραμ-
μών μεταφοράς και υποσταθ-
μών κυρίως στις περιοχές όπου 
μαίνονται πυρκαγιές. Αντιθέ-
τως δεν εκφράζονται ανησυ-
χίες σχετικά με την επάρκεια 
για την κάλυψη της αυξημένης 
ζήτησης. Από τις πρώτες ημέ-
ρες του καύσωνα στο σύστημα 
έχουν ενταχθεί οι νέες μονάδες 
Πτολεμαΐδα 5 της ∆ΕΗ και Αγ. 
Νικόλαος 2 της Mytilineos που 
βρίσκονται σε δοκιμαστική λει-
τουργία, ενώ έχουν επιστρατευ-
θεί και όλες οι διαθέσιμες θερ-
μικές μονάδες φυσικού αερίου 
και λιγνίτη.

Ανοδική τάση ακολουθούν 
και οι τιμές ρεύματος στη χον-
δρεμπορική αγορά, με τη μέ-
ση τιμή να καταγράφει το πε-
ρασμένο επταήμερο υψηλό 9 

εβδομάδων στα 115,41 ευρώ/
MWh, σημειώνοντας αύξηση 
6,74% σε σχέση με την αμέσως 
προηγούμενη εβδομάδα. Χθες η 
μέση χονδρεμπορική τιμή ση-
μείωσε νέα άνοδο στα 117,48 
ευρώ/MWh και σήμερα σκαρ-
φάλωσε στα 127 ευρώ/MWh. 

Στο μείγμα παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας συμμετέχει 
σήμερα με ποσοστό 39% το φυ-
σικό αέριο, 32% οι Ανανεώσι-
μες Πηγές Ενέργειας, 10,9% οι 
εισαγωγές, 9% ο λιγνίτης και 

6% τα υδροηλεκτρικά. Η μέ-
ση χονδρεμπορική τιμή ρεύμα-
τος στην Ελλάδα παραμένει μία 
από τις υψηλότερες στην Ευρώ-
πη. Σε επίπεδο μήνα (έως και 
19/7) η ελληνική αγορά ρεύμα-
τος με τιμή μεγαβατώρας στα 
110,35 ευρώ είναι η τρίτη ακρι-
βότερη της Ευρώπης, μετά την 
Ιταλία (114,68 ευρώ). Κοντά στα 
77-80 ευρώ/MWh διαμορφώ-
νονται οι τιμές τις πρώτες 19 
ημέρες του Ιουλίου σε Γαλλία 
και Γερμανία και κάτω από τα 
70 ευρώ/MWh στις χώρες της 
Βόρειας Ευρώπης, με την αγο-
ρά της Σουηδίας να καταγράφει 
τη χαμηλότερη τιμή στα 35,70 
ευρώ/MWh.

H σημαντική αύξηση της 
χονδρεμπορικής τιμής πάντως 
δεν αναμένεται να αποτυπωθεί 
στα τιμολόγια που θα ανακοινώ-
σουν σήμερα οι πάροχοι για τις 

καταναλώσεις του Αυγούστου. 
Η υποχώρηση της τιμής του φυ-
σικού αερίου στο TTF στα 25 
ευρώ/MWh και οι προβλέψεις 
για περαιτέρω αποκλιμάκωση 
συνηγορούν σε προσαρμογές 
των τιμολογίων προς τα κάτω 
σε σχέση με αυτά του τρέχο-
ντος μηνός, σε επίπεδα της τά-
ξης του 5%.

Οι πάροχοι πάντως ζήτησαν 
με επιστολή του Συνδέσμου 
τους (ΕΣΠΕΝ) χθες προς την 
πολιτική ηγεσία του υπουργεί-
ου Περιβάλλοντος και Ενέργει-
ας παράταση ισχύος των έκτα-
κτων μέτρων που λήγουν τον 
Σεπτέμβριο για δύο ακόμη μή-
νες, προκειμένου να διασφα-
λιστεί η ομαλή μετάβαση στο 
προηγούμενο καθεστώς τιμο-
λόγησης και η αποτελεσματι-
κότερη ενημέρωση των κατα-
ναλωτών.  

Μπορεί την προηγούμενη δεκαε-
τία να αποτελούσε έναν από τους 
βασικούς κλάδους του λιανεμπο-
ρίου που υπέστησαν καθίζηση 
λόγω της μείωσης της ζήτησης, 
απόρροια της οικονομικής κρίσης 
και της δραστικής συρρίκνωσης 
των εισοδημάτων, σήμερα όμως 
βρίσκεται διαρκώς σε ανοδική πο-
ρεία. Ο λόγος για τον κλάδο των 
οικιακών ηλεκτρικών και ηλεκτρο-
νικών συσκευών, ο οποίος το τε-
λευταίο διάστημα συγκεντρώνει 
όχι μόνο τα φώτα της δημοσιότη-
τας αλλά και επενδύσεις.    

«Είναι μια αγορά που αυξάνεται 
κόντρα στην υπόλοιπη Ευρώπη», 
είχε επισημάνει στις 6 Ιουλίου ο 
κ. Γιάννης Βασιλάκος, αντιπρόε-
δρος και διευθύνων σύμβουλος 
της «Κωτσόβολος - Dixons South 
East Europe», για να προσθέσει 
χαρακτηριστικά: «Για έναν εκπαι-
δευμένο λαό, όπως ο ελληνικός, 
είναι σημαντικό να ξαναπιάσει 
ένα καλύτερο εισόδημα, διότι ξέ-
ρει πώς να το διαχειριστεί. Στις 
σκανδιναβικές χώρες έχουν στα-
ματήσει να ξοδεύουν υπερβολικά 
λόγω φόβου, όχι επειδή δεν έχουν 
χρήματα ή επειδή έχουν κάποιο 
δομικό πρόβλημα». Στα παραπάνω 
εάν προστεθούν ο τουρισμός και 
η αύξηση της οικοδομικής δρα-
στηριότητας (6,5% σε ό,τι αφορά 
τις άδειες το δωδεκάμηνο Απριλί-
ου 2022 - Μαρτίου 2023) αντιλαμ-
βάνεται εύκολα κάποιος τον λόγο 

που οι «παίκτες» της αγοράς αυξά-
νουν τις επενδύσεις τους, με στό-
χο την ενίσχυση της παρουσίας 
τους μέσα από νέα καταστήματα 
αλλά και νέες υπηρεσίες.    

Αξίζει να σημειωθεί ότι στο δι-
άστημα Ιανουαρίου - Μαΐου 2023 
ο τζίρος του κλάδου των οικιακών 
ηλεκτρικών και ηλεκτρονικών συ-
σκευών αυξήθηκε κατά 29,1% σε 
σύγκριση με το αντίστοιχο πε-
ρυσινό διάστημα και διαμορφώ-
θηκε σε 1,2 δισ. ευρώ. Αύξηση 
που δεν ήταν μόνο πληθωριστική, 
αφού την ίδια ώρα αυξήθηκε και ο 
αριθμός των πωληθέντων τεμαχί-
ων κατά 7,6%, όπως δείχνουν τα 
στοιχεία της GfK που παρουσιάζει 
σήμερα η «Κ». Από την πανευρω-
παϊκή έρευνα που πραγματοποιεί 
η GfK για τις καταναλωτικές τά-
σεις υπάρχουν ακόμη δύο ενδια-
φέροντα στοιχεία που καθιστούν 
ελκυστική την ελληνική αγορά:  

Πρώτον, η αύξηση των πωλή-
σεων των λεγόμενων «έξυπνων 
συσκευών» (smart appliances), 

συσκευές πολύ μεγαλύτερης αξίας 
από τις συμβατικές. Οι πωλήσεις 
αυτών των συσκευών αυξήθηκαν 
κατά 56% το πρώτο τετράμηνο 
του 2023 σε σύγκριση με το αντί-
στοιχο διάστημα του 2022, απο-
τελώντας το 22,1% της συνολικής 
αγοράς. ∆εύτερον, αυξάνεται το 
ποσοστό εκείνων που αγοράζουν 
ακριβότερα, premium προϊόντα. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία της GfK 
για το τετράμηνο, τα προϊόντα 
των οποίων η τιμή είναι πάνω από 
150% μεγαλύτερη από τη μέση 

τιμή της κατηγορίας τους έχουν 
πλέον μερίδιο 25% στη συνολική 
αγορά, με τον ρυθμό ανάπτυξής 
τους να είναι 40%. Αυτή η τάση 
είναι πιο εμφανής στα κινητά τη-
λέφωνα και στις τηλεοράσεις, με 
το μερίδιο αγοράς των premium 
προϊόντων να είναι στο τετράμη-
νο 41,7% και 36,5% αντιστοίχως.   

Σε μια αγορά που ανακάμπτει 
και δείχνει σημάδια σταθερής ανά-
πτυξης τουλάχιστον για τα επόμε-
να τέσσερα χρόνια, ο μεγαλύτερος 
«παίκτης» της αγοράς, η «Κωτσό-

βολος», προγραμματίζει για την οι-
κονομική χρήση 2023/2024 επεν-
δύσεις 19,4 εκατ. ευρώ, αυξημένες 
σε σύγκριση με την προηγούμενη 
οικονομική χρήση (13,4 εκατ. ευ-
ρώ). Σε αυτές τις επενδύσεις περι-
λαμβάνονται οι αυτοματισμοί της 
νέας μεγάλης αποθήκης που κα-
τασκευάζει η αλυσίδα στο Θριά-
σιο Πεδίο, επιφάνειας 56.000 τ.μ., 
επενδύσεις για τη δημιουργία νέ-
ων καταστημάτων, μεταστεγά-
σεις σε μεγαλύτερα και καλύτερα 
ακίνητα, καθώς και ανακαινίσεις 

υφιστάμενων, αλλά και επενδύ-
σεις σε τεχνολογική αναβάθμιση 
συστημάτων της αλυσίδας. Εάν, 
τελικώς, υλοποιηθεί το σχέδιο για 
επέκταση της αλυσίδας και σε άλ-
λη χώρα, πλην της Κύπρου, κάτι 
που θα εξαρτηθεί από το πώς θα 
εξελιχθεί η διαδικασία πώλησής 
της, θα απαιτηθούν φυσικά και 
άλλες επενδύσεις. Επενδύσεις 40 
εκατ. ευρώ για την προσεχή τριε-
τία σχεδιάζει η «Πλαίσιο», εκ των 
οποίων τα 14 εκατ. ευρώ θα αξι-
οποιηθούν για την αναβάθμιση 
των αποθηκών. Κεντρικό ρόλο 
στις επενδύσεις θα έχουν και τα 
νέα καταστήματα, καθώς σήμερα 
η αλυσίδα αριθμεί σχετικά μικρό 
αριθμό σε σύγκριση με τους αντα-
γωνιστές της, 25 σε όλη την Ελ-
λάδα. Σε περίπτωση, βεβαίως, που 
αποτελέσει τον νέο ιδιοκτήτη της 
«Κωτσόβολος» θα βρεθεί αυτομά-
τως με ένα δίκτυο που θα φθάνει 
συνολικά τα 120 καταστήματα.  

Επενδύσεις 30 εκατ. ευρώ για 
την απόκτηση μειοψηφικού πο-
σοστού σε εταιρείες που εντάσ-
σονται στο λεγόμενο «οικοσύστη-
μα λιανεμπορίου» της Public έχει 
κάνει ήδη η εταιρεία μέσω του 
επενδυτικού της βραχίονα Public 
Capital Partners και μελετάει επεν-
δύσεις άλλων 20 εκατ. ευρώ με 
αντίστοιχο προσανατολισμό. Επί-
σης, για το 2024 η εταιρεία σχε-
διάζει επενδύσεις 10 εκατ. ευρώ 
για την αναβάθμιση των τεχνολο-
γικών υποδομών της αλλά και για 
τα καταστήματα.   

Το ηλεκτρικό σύστημα της χώρας πέρα από τις υψηλές θερμοκρασίες δοκιμάζεται και από τις πυρκαγιές που 
βρίσκονται σε εξέλιξη. Οι ανησυχίες επικεντρώνονται κυρίως στο δίκτυο του ∆Ε∆∆ΗΕ και του Α∆ΜΗΕ λόγω πιθα-
νών βλαβών από τις υψηλές θερμοκρασίες, που επηρεάζουν τα υλικά γραμμών μεταφοράς και υποσταθμών στις 
περιοχές όπου μαίνονται πυρκαγιές.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Στα υψηλά 
9 εβδομάδων 
οι τιμές ρεύματος 
στη χονδρεμπορική 
αγορά.

Ο τζίρος του κλάδου 
των οικιακών ηλεκτρι-
κών και ηλεκτρονικών 
συσκευών αυξήθηκε 
κατά 29,1% 
και διαμορφώθηκε 
σε 1,2 δισ. ευρώ.   

Με σωρευτικό έλλειμμα της τάξης 
των 222 εκατ. ευρώ θα κλείσει η 
χρονιά για τον ειδικό λογαριασμό 
των παλαιών έργων ΑΠΕ, σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις του ∆ια-
χειριστή Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εγγυήσεων Προ-
έλευσης (∆ΑΠΕΕΠ) που στηρίζο-
νται σε προβλέψεις του Μαρτίου. 

Αντιθέτως ο ειδικός λογαρια-
σμός των νέων έργων ΑΠΕ (με 
ενεργοποίηση μετά την 1/1/2021) 
θα κλείσει, βάσει των ίδιων εκτι-
μήσεων, με σωρευτικό πλεόνα-
σμα στα 114,38 εκατ. ευρώ.  

Ο πρόεδρος και διευθύνων 
σύμβουλος του ∆ΑΠΕΕΠ Γιάν-
νης Γιαρέντης με δηλώσεις του 
επισημαίνει την ανάγκη ενοποίη-
σης των δύο ειδικών υπολογαρια-
σμών (παλαιών και νέων έργων) 
αλλά και την αύξηση των εισρο-
ών από τα έσοδα δημοπρασιών 
δικαιωμάτων εκπομπών ρύπων 
προκειμένου να καλυφθεί το έλ-
λειμμα των παλαιών έργων. Ση-
μειώνει μάλιστα ότι χωρίς τον 
ισοσκελισμό των δύο ειδικών 
υπολογαριασμών απαιτείται το 
16% του εσόδου από τους ρύπους 
για να καλυφθεί το έλλειμμα των 
παλαιών έργων, ενώ με τον ισο-
σκελισμό το ποσοστό αυτό μει-
ώνεται στο 10%.

Μέχρι και τον Μάιο του 2023 
το συνολικό έσοδο από τις δη-
μοπρασίες δικαιωμάτων εκπο-
μπών αερίων θερμοκηπίου ανέρ-
χεται στα 619,24 εκατ. ευρώ, με 
το 3,8% να κατευθύνεται προς 
τον ΕΛΑΠΕ και το 77,275% προς 
το ΤΕΜ. 

Η μέση τιμή των δημοπρασι-
ών από την αρχή του έτους δια-
μορφώνεται στα 87,1 ευρώ ανά 
τόνο. Ο επικεφαλής του ∆ΑΠΕΕΠ 
εισηγείται στην ουσία αύξηση 
του ποσοστού των εσόδων από 
τις δημοπρασίες ρύπων από το 
3,8% τουλάχιστον στο 10% μέ-
σω μιας ανακατανομής των συ-
νολικών εσόδων. 

«Η νέα κατανομή των εσόδων 
του ΣΕ∆Ε, με αύξηση των εισρο-
ών προς τον υπολογαριασμό των 
ενισχύσεων, θα αποτελέσει ένα 
ακόμη όπλο για τον ισοσκελισμέ-
νο ΕΛΑΠΕ», δήλωσε χαρακτηρι-
στικά ο κ. Γιαρέντης. Θα πρέπει 
να σημειωθεί ότι την περίοδο 
της ενεργειακής κρίσης το με-
γαλύτερο ποσοστό των εσόδων 
κατευθύνθηκε στο ΤΕΜ για τη 
χρηματοδότηση των επιδοτήσε-

ων των λογαριασμών ηλεκτρικού 
ρεύματος.

Οι δύο βασικοί παράγοντες 
που οδήγησαν σε έλλειμμα τον 
υπολογαριασμό των παλαιών έρ-
γων ΑΠΕ, σύμφωνα με τον ∆Α-
ΠΕΕΠ, είναι ο προσωρινός μη-
χανισμός επιβολής πλαφόν στην 
τιμή αποζημίωσης της παραγω-
γής των ΑΠΕ στη χονδρεμπορική 
αγορά και η μείωση της ζήτησης 
ηλεκτρικής ενέργειας. Ο δεύτε-
ρος μάλιστα αυτός παράγοντας 
της μείωσης της ζήτησης περι-
ορίζει τα έσοδα από το ΕΤΜΕΑΡ 
για το υπόλοιπο του έτους κατά 
70 εκατ. ευρώ.

Τον Απρίλιο πάντως ο ειδικός 
λογαριασμός των παλαιών έργων 
ΑΠΕ διατηρείται πλεονασματι-

κός, με το τρέχον υπόλοιπο να 
ανέρχεται στα 107,92 εκατ. ευρώ, 
ενώ πλεόνασμα της τάξης των 
107,92 εκατ. ευρώ εμφανίζει και 
το υπολογαριασμός νέων έργων, 
με το συνολικό πλεόνασμα του 
ενιαίου ειδικού λογαριασμού να 
ανέρχεται στα 192,71 εκατ. ευρώ. 

Ο ∆ΑΠΕΕΠ μαζί με το δελτίο 
Ειδικού Λογαριασμού ΑΠΕ και 
Αποθήκευσης με απολογιστικά 
στοιχεία για το τρίμηνο Ιανουα-
ρίου - Μαρτίου 2023, δημοσιοποί-
ησε χθες για πρώτη φορά και ένα 
μίνι δελτίο του ΕΛΑΠΕ για τον 
Απρίλιο του 2023, το οποίο και θα 
καθιερώσει ανά μήνα στο εξής. 
Σκοπός αυτής της πρωτοβουλίας 
είναι να δίνεται μια πρώτη, πιο 
άμεση και απολογιστική εικόνα 
των οικονομικών αποτελεσμά-
των μέσα από γραφήματα και συ-
νοπτικούς πίνακες. Σύμφωνα με 
τα στοιχεία που απεικονίζονται 
στο νέο μίνι δελτίο, η εγκατε-
στημένη ισχύς ΑΠΕ έως και τον 
Απρίλιο του 2023 στο διασυνδε-
δεμένο σύστημα ήταν συνολικά 
10,7 GW. Oι ενεργές συμβάσεις 
το ίδιο διάστημα ανέρχονται σε 
19.182. 

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ

Με έλλειμμα 222 εκατ.
ο λογαριασμός
των παλαιών ΑΠΕ 

Στη δροσιά του... ρεύματος
καταφεύγουν οι καταναλωτές 

Eκτινάχθηκαν οι πωλήσεις κλιματιστικών το πρώτο πεντάμηνο    

Πήραν «φωτιά» τα κλιματιστικά, η κατανάλωση ενέργειας αυξήθηκε κατά 15%

Αντίθετα, 
ο λογαριασμός 
των νέων ΑΠΕ 
θα κλείσει φέτος 
με πλεόνασμα 
114,38 εκατ. ευρώ. 

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ   
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Ριζική και οριστική μεταβολή στις 
επιλογές των τουριστών φαίνεται 
να φέρνει ήδη η κλιματική κρίση 
και ειδικότερα οι καύσωνες που 
πλήττουν επιθετικά τις χώρες της 
Μεσογείου. Στη διάρκεια των πολύ 
θερμών μηνών του καλοκαιριού, η 
τουριστική κίνηση αρχίζει να μει-
ώνεται σε Ιταλία, Ισπανία και Ελ-
λάδα, ενώ ταυτοχρόνως αυξάνεται 
σε χώρες της Κεντρικής και Βόρει-
ας Ευρώπης που προσφέρουν πιο 
δροσερές διακοπές. Οσον αφορά 
ειδικότερα την Ελλάδα, παρατη-
ρείται μια εντυπωσιακή αύξηση 
της τουριστικής κίνησης στη δι-
άρκεια των χειμερινών μηνών, με 
το τρίμηνο Ιανουαρίου - Μαρτίου 
να καταγράφει αύξηση 87,5% των 
διεθνών αφίξεων στα ελληνικά 
αεροδρόμια σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη περίοδο του περασμέ-
νου έτους. Παράγοντες της τουρι-
στικής βιομηχανίας παρατηρούν 
πως η εξέλιξη αυτή θα μπορούσε 
να οδηγήσει σε κάποια αποσυμ-
φόρηση στα ιδιαιτέρως δημοφιλή 
νησιά, όπως π.χ. η Μύκονος, όπου 
τους θερινούς μήνες επικρατεί κυ-
ριολεκτικά το αδιαχώρητο.

Η αλλαγή στις επιλογές των 
τουριστών εμφανίζεται ανάγλυφη 
σε έρευνα της Ευρωπαϊκής Επιτρο-

πής Ταξιδίων (ETC), σύμφωνα με 
την οποία φέτος είναι μειωμένος 
κατά 10% ο αριθμός όσων σχεδι-
άζουν να επισκεφθούν τις μεσο-
γειακές χώρες στη διάρκεια των 
θερμών μηνών, δηλαδή από τον 
Ιούνιο μέχρι τον Νοέμβριο. Είναι 
προφανές πως το πρόβλημα είναι 
οι ακραία υψηλές θερμοκρασίες 
που προκαλούν πυρκαγιές και ξη-
ρασία. Στο ίδιο χρονικό διάστημα 
αυξήθηκε το τουριστικό ενδιαφέ-
ρον για χώρες που συνήθως απο-
τελούν δημοφιλείς προορισμούς 
για τις χειμερινές διακοπές, όπως 
η Τσεχία, η Βουλγαρία, η ∆ανία 
και η Ιρλανδία. Ο Μιγκέλ Σαντζ, 
επικεφαλής της ETC, προεξοφλεί 
μάλιστα πως «οι απρόβλεπτες και-
ρικές συνθήκες θα επηρεάσουν 
στο μέλλον ακόμη περισσότερο 
τις επιλογές των τουριστών στην 
Ευρώπη». Οπως προκύπτει άλλω-
στε από σχετική έρευνα της ETC, 
το 7,6% των επίδοξων τουριστών 
αντιμετωπίζει ήδη τα ακραία και-
ρικά φαινόμενα ως μείζονα αρνη-
τικό παράγοντα και αιτία ανησυ-
χίας όταν σχεδιάζει να ταξιδέψει 
στη διάρκεια των θερμών μηνών.

Υπάρχουν ήδη περιπτώσεις 
τουριστών που επέσπευσαν την 
επιστροφή τους στην πατρίδα 

τους, δίνοντας πρόωρο τέλος στις 
διακοπές τους ακριβώς εξαιτίας 
των υψηλών θερμοκρασιών. Μι-
λώντας στο Reuters ένα ζευγάρι 
Νορβηγών, η Ανίτα Εσχόι και ο σύ-
ζυγός της, ανέφεραν πως βρίσκο-
νταν σε αγαπημένο τους θέρετρο 
κοντά στη Ρώμη και επέστρεψαν 
εσπευσμένα μία εβδομάδα νωρί-
τερα όταν το θερμόμετρο πέρασε 

τους 35 βαθμούς Κελσίου. Οπως 
διευκρινίζει η ίδια, η ζέστη τής 
προκάλεσε πονοκεφάλους, πό-
νους στα πόδια και στα δάχτυλα, 
που πρήστηκαν, ενώ είχε συνε-
χώς ζαλάδες. Για την Ανίτα Εσχόι, 
οι καλοκαιρινές διακοπές στον 
Νότο της Ευρώπης αρχίζουν να 
μοιάζουν με κάτι που ανήκει πια 
στο παρελθόν. Οπως τονίζει, σκέ-
φτεται να κάνει πλέον διακοπές 
στην πατρίδα της, τη Νορβηγία, 
και προσθέτει με έμφαση: «∆εν 
θέλω πια να κάνω διακοπές κά-
που όπου θα έχω πονοκεφάλους 
και ζαλάδες».

Γενικότερα, πάντως, δεν έχει 
ακόμη καταγραφεί κύμα ακυρώ-
σεων διακοπών. Οι Βρετανοί, ει-
δικότερα, έκλεισαν λιγότερες δι-
ακοπές στο εσωτερικό της χώρας 
τους και περισσότερες στις μεσο-
γειακές χώρες. Πολλοί μάλιστα 

μερίμνησαν αρκετούς μήνες νω-
ρίτερα. Οπως επισημαίνει ο Σιν 
Τίπτον του βρετανικού ταξιδιωτι-
κού γραφείου ΑΒΤΑ, συνεχίζεται 
εν μέρει η τάση που κατεγράφη 
το περασμένο έτος, όταν εκτο-
ξεύθηκαν στα ύψη οι κρατήσεις 
και τα ταξίδια ως αντίδραση του 
κόσμου στα lockdowns και στους 
γενικότερους περιορισμούς που 
τους είχαν επιβληθεί εξαιτίας της 
πανδημίας. Ολα δείχνουν, όμως, 
πως η προτίμηση των βορειότε-
ρων λαών για τις μεσογειακές χώ-
ρες και γενικότερα για τις χώρες 
του Νότου μπορεί να εξανεμιστεί, 
καθώς οι καύσωνες γίνονται όλο 
και πιο επιθετικοί και ανυπόφοροι.

Οι μετεωρολόγοι προβλέπουν 
πως μέσα στις επόμενες εβδομά-
δες οι θερμοκρασίες στην Ευρώ-
πη ενδέχεται να υπερβούν ακό-
μη και το ρεκόρ που κατεγράφη 

στην Ευρώπη τον Αύγουστο του 
2021, τους 48,8 βαθμούς Κελσίου. 
Προειδοποιούν, έτσι, για τον κίν-
δυνο να επαναληφθεί το σοκ που 
προκάλεσαν το περασμένο έτος οι 
θάνατοι από τη ζέστη. Στην Ισπα-
νία η μεγάλη ζήτηση για διακο-
πές φέτος επικεντρώνεται κυρίως 
στις παραθαλάσσιες περιοχές στο 
βόρειο τμήμα της χώρας και στα 
νησιά της, όπου οι θερμοκρασί-
ες είναι ηπιότερες το καλοκαίρι. 
Αυτό εκτιμά μέχρι στιγμής η εθνι-
κή υπηρεσία τουρισμού Exceltur. 
Από έρευνα του Reuters άλλωστε 
προέκυψε πως ορισμένοι Ισπανοί 
που κάνουν διακοπές στο εσωτερι-
κό της χώρας τους σχεδιάζουν να 
τις μεταφέρουν σε πιο δροσερές 
εποχές του χρόνου, όπως για πα-
ράδειγμα τον Ιούνιο, όταν οι θερ-
μοκρασίες δεν είναι τόσο υψηλές.

REUTERS 

Η τουριστική κίνηση 
το καλοκαίρι αρχίζει 
να μειώνεται σε Ιταλία, 
Ισπανία και Ελλάδα, 
ενώ αυξάνεται σε 
χώρες της Κεντρικής 
και Βόρειας Ευρώπης.

Ο καύσωνας
διώχνει
τους τουρίστες
από τη Μεσόγειο
Αλλαγές στις τουριστικές προτιμήσεις

κατά τη διάρκεια των θερμών μηνών

Σύμφωνα με έρευνα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ταξιδίων, φέτος είναι μειωμένος κατά 10% ο αριθμός όσων σχεδιάζουν να επισκεφθούν τις μεσογειακές 
χώρες στη διάρκεια των θερμών μηνών, ενώ το 7,6% των επίδοξων τουριστών αντιμετωπίζει ήδη τα ακραία καιρικά φαινόμενα ως μείζονα αρνητικό παράγο-
ντα και αιτία ανησυχίας όταν σχεδιάζει να ταξιδέψει στη διάρκεια του καλοκαιριού.

Η βιομηχανία ελαιολάδου βρίσκε-
ται «σε κρίση», με τον καύσωνα 
στη Νότια Ευρώπη να απειλεί να 
προκαλέσει τη δεύτερη κατά σει-
ρά κακή συγκομιδή, αφήνοντας 
κενά τα ράφια το ερχόμενο φθι-
νόπωρο. Επειτα από έναν ανοι-
ξιάτικο καύσωνα που επηρέασε 
την ανθοφορία στην Ισπανία, η 
οποία παράγει σχεδόν το ήμισυ 
του ελαιολάδου στον κόσμο, η 
συγκομιδή θα ήταν σύμφωνα με 
εκτιμήσεις κατά 28% υψηλότερη 
σε σχέση με πέρυσι, τη χειρότερη 
χρονιά εδώ και σχεδόν μία δεκα-
ετία. Το ∆ιεθνές Συμβούλιο Ελαι-
ολάδου προέβλεψε ότι η χώρα θα 
παραγάγει 850.000 τόνους, σε σύ-
γκριση με 1,3 εκατ. τόνους σε ένα 
τυπικό έτος και μόλις 660.000 πέ-
ρυσι. Αυτή η πρόβλεψη, ωστόσο, 
είχε γίνει πριν από τον ιστορικό 
καύσωνα που πλήττει τη Νότια 
Ευρώπη.   

Παράγοντες της βιομηχανίας 
φοβούνται ότι η παραγωγή θα 
μπορούσε να είναι ακόμη χειρό-
τερη, καθώς ένας δεύτερος καύ-

σωνας μέσα σε μία εβδομάδα προ-
καλεί θερμοκρασίες πάνω από 
43 βαθμούς Κελσίου στον Νότο 
της Ισπανίας, ωθώντας τα δέντρα 
να ρίχνουν τους άγουρους καρ-
πούς τους για να διατηρήσουν 
την υγρασία. «Ξέραμε ήδη ότι θα 
είναι άλλη μία κακή χρονιά, αλ-
λά κανείς δεν είχε προβλέψει αυ-
τό που συμβαίνει», λέει ο Walter 
Zanre, διευθύνων σύμβουλος του 
βρετανικού βραχίονα του Filippo 
Berio, του μεγαλύτερου παραγω-
γού ελαιολάδου στον κόσμο. «∆εν 
μπορώ να περιγράψω πόσο άγ-
χος μας προκαλεί αυτό. Πέρυσι 
η Ισπανία ξεκίνησε τη χρονιά με-

ταφέροντας ποσότητες από το 
προηγούμενο έτος, γεγονός που 
εξάλειψε κάπως το έλλειμμα. Φέ-
τος τα δοχεία είναι στεγνά. Ακό-
μη κι αν η Ισπανία φθάσει τους 
προβλεπόμενους 850.000 τόνους, 
οι τιμές θα ανέβουν».  

Οι ελλείψεις θα αυξήσουν πε-
ραιτέρω τις τιμές, με δεδομένο ότι 
χώρες όπως η Ιταλία και η  Πορτο-
γαλία θα έχουν παρομοίως φτωχές 
συγκομιδές. Οι τιμές χονδρικής 
έχουν διπλασιαστεί από τις αρχές 
του 2022. Στο Ηνωμένο Βασίλειο 

η λιανική τιμή του ελαιολάδου 
αυξήθηκε κατά 47% σε ετήσια 
βάση –αγγίζοντας τις 6,16 λίρες 
τα 500 ml– κατά μέσον όρο τον 
Μάιο, σύμφωνα με τα τελευταία 
στοιχεία της εθνικής στατιστι-
κής υπηρεσίας. ∆εδομένου ότι 
η φθινοπωρινή σοδειά είναι απί-
θανο να «βγάλει» νέο λάδι μέχρι 
τον Νοέμβριο και οι προμήθει-
ες του περασμένου έτους ανα-
μένεται να εξαντληθούν έως τον 
Σεπτέμβριο, με τους σημερινούς 
ρυθμούς κατανάλωσης, τα σούπερ 
μάρκετ είναι πιθανό να καταγρά-
ψουν ελλείψεις το φθινόπωρο. Οι 
Βρετανοί αγοραστές περιορίζουν 
ήδη τις δαπάνες τους για το ελαι-
όλαδο ως αντίδραση στην εκτίνα-
ξη των τιμών και η κατανάλωση 
μειώνεται κατά ένα πέμπτο στο 
Ηνωμένο Βασίλειο, μείωση που 
είναι απίθανο να αντισταθμίσει 
ωστόσο τις μελλοντικές ελλείψεις. 
Ορισμένοι εμφιαλωτές ελαιολάδου 
με ετικέτα σούπερ μάρκετ έχουν 
ήδη προσθέσει ρήτρες ανωτέρας 
βίας στα συμβόλαιά τους που τους 

επιτρέπουν να μειώσουν τις πο-
σότητες παράδοσης ή να αυξή-
σουν τις τιμές.  

Καθώς το κόστος ενέργειας, ερ-
γασίας και συσκευασίας προκαλεί 
αύξηση του κόστους παραγωγής 
εμφιαλωμένου λαδιού, αναλυτές 
προβλέπουν ότι οι μικροί παρα-
γωγοί είναι πιθανό να σταματή-
σουν τις δραστηριότητές τους. 
«Προβλέπουμε μια πολύ δύσκο-
λη κατάσταση τους επόμενους 
μήνες. ∆εν είναι πολύ ακραίο να 
πούμε ότι το ελαιόλαδο είναι μια 
βιομηχανία σε κρίση. Αν και οι 
τιμές είναι πολύ υψηλές, κανείς 
δεν πλουτίζει», λέει ο Zanre. Οι 
φόβοι για το μέλλον έχουν αυξηθεί 
καθώς επιδεινώνονται οι κλιματι-
κές κρίσεις. Ο κολοσσός Filippo 
Berio έχει διευρύνει τις περιοχές 
από τις οποίες προμηθεύεται ελιές 
και στρέφεται πλέον σε χώρες 
όπως η Τουρκία, ακόμη και η Χι-
λή, προκειμένου να συμπληρώσει 
τις προμήθειες από παραδοσια-
κές περιοχές καλλιέργειας όπως 
η Ιταλία, η Ελλάδα και η Ισπανία.  

Το κύμα καύσωνα που σαρώνει με-
γάλο μέρος του πλανήτη καταπο-
νεί τα δίκτυα ηλεκτροδότησης και 
«βάζει λουκέτο» σε επιχειρήσεις 
που δεν μπορούν να εξασφαλί-
σουν δροσιά για τους εργαζομέ-
νους τους. Πρωτοφανείς καύσω-
νες πλήττουν τη νότια Ευρώπη, 
τις δυτικές Ηνωμένες Πολιτείες, 
αλλά και την Κίνα, που κατέγρα-
ψε την υψηλότερη θερμοκρασία 
στην ιστορία της. Στην Ιταλία δε-
κάδες πόλεις, μεταξύ των οποίων 
η Ρώμη και η Φλωρεντία, έχουν 
τεθεί σε «κόκκινο συναγερμό», 
ενώ περισσότεροι από 100 εκατ. 
Αμερικανοί πλήττονται από τον 
καύσωνα, σύμφωνα με την Εθνι-
κή Μετεωρολογική Υπηρεσία.  
Ερευνητές που μελετούν τις επι-
πτώσεις των ακραίων καιρικών 
φαινομένων διαπίστωσαν ότι οι 
καύσωνες μπορούν να μειώσουν 
την οικονομική ανάπτυξη. Υπάρ-
χουν «αρκετά σαφείς ενδείξεις ότι 
οι πιο θερμές περίοδοι συνδέονται 

με χαμηλότερη παραγωγή», εξη-
γεί ο Ντέρεκ Λεμουάν, οικονο-
μολόγος στο Πανεπιστήμιο της 
Αριζόνα. «Η υπερβολική ζέστη 
βλάπτει την παραγωγικότητα και 
μπορεί να επηρεάσει τις μαθησι-
ακές ικανότητες στο σχολείο, κα-
θώς «οι άνθρωποι δεν αποδίδουν 
τόσο καλά στη ζέστη», λέει. Μια 
μελέτη του 2018 για τον αντίκτυ-
πο της αύξησης της θερμοκρα-
σίας στην οικονομία των ΗΠΑ, 
που δημοσιεύθηκε στο «Journal 
of Money, Credit and Banking», 
διαπίστωσε ότι αύξηση μόλις ενός 
βαθμού Φαρενάιτ (-17,22 βαθμοί 
Κελσίου) στη μέση θερμοκρασία 
του καλοκαιριού, μπορεί να μειώ-
σει τον ετήσιο ρυθμό αύξησης της 
παραγωγής μιας πολιτείας κατά 
0,15 έως 0,25 ποσοστιαίες μονά-
δες.  Το κύμα καύσωνα δοκιμάζει, 
μεταξύ άλλων, το «γερασμένο» 
ηλεκτρικό δίκτυο των ΗΠΑ, το 
οποίο καλείται να προσφέρει πε-
ρισσότερη ισχύ για τη λειτουργία 

κλιματιστικών. Μια πρόβλεψη από 
την ΜΚΟ North American Electric 
Reliability Corporation, που πα-
ρακολουθεί την υγεία του συστή-
ματος ηλεκτρικής ενέργειας, λέει 
ότι μεγάλες περιοχές των ΗΠΑ θα 
μπορούσαν να αντιμετωπίσουν 
διακοπές ρεύματος αυτό το κα-
λοκαίρι. Στο ίδιο μήκος κύματος 
η National Energy Assistance 
Directors Association εκτιμά ότι 
οι λογαριασμοί οικιακής ενέργει-
ας θα αυξηθούν κατά 11,7% (σε 
578 δολάρια τον μήνα, από 517 
δολάρια πέρυσι).  «Η υπερβολική 
ζέστη μπορεί να προκαλέσει πα-
ράλογη συμπεριφορά που μπορεί 
να έχει οικονομικό κόστος», λέει 
ο Τζέρνοτ Βάγκνερ, οικονομολό-
γος για το κλίμα στο Columbia 
Business School και συγγραφέ-
ας του βιβλίου «Κλιματικό σοκ: 
οι οικονομικές συνέπειες ενός πιο 
θερμού πλανήτη». «Τα τροχαία 
ατυχήματα αυξάνονται, η οργή 
στους δρόμους αυξάνεται, η εν-

δοοικογενειακή βία και οι επιθέ-
σεις επίσης», είπε. Ενας σημαντι-
κός κίνδυνος των μακροχρόνιων 
κυμάτων καύσωνα είναι ότι μπο-
ρούν να αλλάξουν οικοσυστήμα-
τα, να οδηγήσουν στο λιώσιμο 
των πάγων και άλλα φαινόμενα 
που είναι αδύνατο να αντιστρα-
φούν, οδηγώντας σε εκτεταμένη 
οικονομική ζημιά.  Ο Καναδάς, ο 
οποίος βιώνει τη χειρότερη εποχή 
των πυρκαγιών στην ιστορία του, 
σημείωσε θερμοκρασίες-ρεκόρ 
στα βόρεια. Οι πυρκαγιές μείω-
σαν την παραγωγή στην πλούσια 
σε πετρέλαιο επαρχία Αλμπέρτα 
και έκλεισαν εργοστάσια ξυλείας 
στο Κεμπέκ. Εμποροι και αναλυ-
τές ανησυχούν ότι οι πυρκαγιές 
θα μπορούσαν να ανεβάσουν τις 
τιμές του ξύλου κατά την περίο-
δο αιχμής των κατασκευών. Στην 
επαρχία του Κεμπέκ, η Resolute 
Forest Products με έδρα το Μό-
ντρεαλ έκλεισε προσωρινά τέσ-
σερα πριονιστήρια.

Οι υψηλές θερμοκρασίες στη Νότια Ευρώπη απειλούν τη βιομηχανία ελαιολάδου  

Σε συναγερμό ηλεκτρικά δίκτυα σε όλο τον κόσμο, φόβοι για μείωση της ανάπτυξης

Ο δεύτερος καύσωνας μέσα σε μία εβδομάδα στον Νότο της Ισπανίας εκτι-
μάται ότι θα μειώσει περαιτέρω τη φετινή παραγωγή ελαιολάδου.  

Οι μεγάλες πυρκαγιές στον Καναδά μείωσαν την παραγωγή στην πλούσια σε 
πετρέλαιο επαρχία Αλμπέρτα και έκλεισαν εργοστάσια ξυλείας στο Κεμπέκ.
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Οι φτωχές συγκομιδές 
σε Ισπανία και Πορ-
τογαλία και οι αναμε-
νόμενες ελλείψεις θα 
οδηγήσουν σε περαιτέ-
ρω αύξηση των τιμών.  
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Πληθαίνουν καθημερινώς οι ανα-
λύσεις για τις επιπτώσεις που θα 
έχει η τεχνητή νοημοσύνη στην 
παγκόσμια αγορά εργασίας και 
μαζί τους κλιμακώνεται και η ανη-
συχία των εργαζομένων. Πολλοί 
εξ αυτών σπεύδουν να κατοχυρώ-
σουν τα δικαιώματά τους όπως, για 
παράδειγμα, οι Αμερικανοί συγ-
γραφείς που με ανοικτή επιστολή 
τους προς τις μεγάλες ψηφιακές 
πλατφόρμες ζητούν να μη χρησι-
μοποιείται το έργο τους χωρίς τη 
συγκατάθεσή τους. Και την ίδια 
στιγμή, τα εργατικά συνδικάτα 
της Βρετανίας καλούν το κράτος 
να θεσπίσει νομοθεσία για την 
προστασία τους. Η ανησυχία για 
την επέλαση της τεχνητής νοημο-
σύνης έχει ενταθεί απότομα τους 
τελευταίους μήνες μετά την εμ-
φάνιση της εφαρμογής ChatGPT 
από τη νεοφυή εταιρεία τεχνητής 
νοημοσύνης OpenAI, μια εφαρμο-
γή που μπορεί να αναπαράγει την 
ανθρώπινη σκέψη, να παράγει κεί-
μενο, να απαντάει σε ερωτήσεις 
και σχεδόν να σπάει το φράγμα 
ανάμεσα στη μηχανή και τον άν-
θρωπο αναπτύσσοντας μιας μορ-
φής επικοινωνία.

Σύμφωνα, όμως, με τελευταία 
έρευνα της HSBC, σαφώς και 
υπάρχουν καθοριστικοί παράγο-

ντες που αναμένεται να οδηγή-
σουν σε απώλεια θέσεων εργα-
σίας, αλλά η τεχνητή νοημοσύνη 
δεν συγκαταλέγεται σε αυτούς 
όση κι αν είναι η επιρροή της 
τεχνολογίας. Χρησιμοποιώντας 
στοιχεία από τη φετινή έκθεση 
του Παγκόσμιου Οικονομικού 
Φόρουμ για την εργασία και τα 
επαγγέλματα, η HSBC καταλήγει 
σε τέσσερις θεμελιώδεις παράγο-
ντες που εκτιμά πως θα σταθούν 
καθοριστικοί στο πώς θα διαμορ-
φωθεί το τοπίο στην αγορά εργα-
σίας, με αιχμή βέβαια την απώλεια 
θέσεων εργασίας. 

Πρώτος και κυριότερος παρά-
γων είναι, κατά την HSBC, η συ-
νηθέστερη αιτία απολύσεων: η 
επιβράδυνση των ρυθμών οικο-
νομικής ανάπτυξης, μια μονίμως 
αρνητική εξέλιξη που οδηγεί σε 
μείωση της ζήτησης και της κερ-
δοφορίας των επιχειρήσεων και 
νομοτελειακά σε μειώσεις προ-
σωπικού. Τον περασμένο μήνα, 
η Παγκόσμια Τράπεζα προέβλεψε 
πως η ανάπτυξη σε όλον τον κό-
σμο θα είναι αισθητά χαμηλότε-
ρη σε σύγκριση με το περασμένο 
έτος, καθώς δεν θα υπερβεί φέτος 
το 2,1% όταν το 2022 είχε φτάσει 
στο 3,1%. Παράλληλα με τους χα-
μηλούς ρυθμούς ανάπτυξης καθο-

ριστικό ρόλο θα διαδραματίσουν 
οι ελλείψεις στο επίπεδο της προ-
σφοράς, το αυξανόμενο κόστος 
λειτουργίας των επιχειρήσεων αλ-
λά και η εκτόξευση του κόστους 
διαβίωσης για τους καταναλωτές 
και τέλος οι επιπτώσεις από την 
πανδημία.

Τα πορίσματα της έκθεσης της 
HSBC δίνονται στη δημοσιότη-

τα σε μια στιγμή που ο πληθωρι-
σμός παραμένει σε ανησυχητικά 
υψηλά επίπεδα στις περισσότερες 
ανεπτυγμένες οικονομίες, παρά 
την επιθετική εκστρατεία αυξήσε-
ων του κόστους δανεισμού στην 
οποία έχουν αποδυθεί οι κεντρι-
κές τράπεζες τον τελευταίο περί-
που ενάμιση χρόνο. Τα τελευταία 
στοιχεία που δόθηκαν στη δημο-
σιότητα φέρουν τον δείκτη τιμών 
καταναλωτή στις ΗΠΑ να είναι 
μεν σε χαμηλότερα επίπεδα από 
όσο αναμενόταν, αλλά και πάλι 
οι πληθωριστικές πιέσεις παρα-
μένουν. Οπως τονίζουν οι ανα-
λυτές που συνέταξαν τη σχετική 
έκθεση της HSBC, «οι προκλήσεις 
είναι σαφείς, η αναιμική ανάπτυξη 
και γενικά η έλλειψη προσφοράς 
ή ζήτησης θα οδηγήσουν πολλές 
επιχειρήσεις να μειώσουν το προ-
σωπικό τους». Προσθέτει, ωστόσο, 
ότι «όλες οι αλλαγές στην οικονο-
μία δεν συνεπάγονται απαραιτή-
τως λιγότερους εργαζομένους» και 

επικαλείται τις εκτιμήσεις πολλών 
επιχειρήσεων που προβλέπουν 
πως η μετάβαση στην πράσινη 
οικονομία θα δημιουργήσει πολ-
λές νέες θέσεις εργασίας.

Σύμφωνα, άλλωστε, με το Πα-
γκόσμιο Οικονομικό Φόρουμ, πά-
νω από το 20% των επιχειρήσεων 
εκτιμούν πως η χρήση της τεχνη-
τής νοημοσύνης θα οδηγήσει σε 
προσλήψεις και όχι σε απολύσεις, 
καθώς θα εμφανιστούν νέες ανά-
γκες για εξειδικευμένο προσω-
πικό. Και όπως τονίζει η HSBC, 
«το ερώτημα είναι κατά πόσον θα 
μπορέσουμε να έχουμε αρκετούς 
εργαζομένους και με τις σωστές 
δεξιότητες ώστε να ικανοποιή-
σουμε αυτές τις ανάγκες». Οπως 
προκύπτει από τις δύο εκθέσεις, 
δύο μόνον σκέλη της σύγχρονης 
τεχνολογίας αναμένεται να οδη-
γήσουν αναπόφευκτα σε απολύ-
σεις προσωπικού και αυτά είναι η 
εκτεταμένη χρήση των ρομπότ, 
τόσο των ανθρωποειδών ρομπότ 

όσο και των παραδοσιακών που 
αντικαθιστούν ανθρώπινες δρα-
στηριότητες.

Σημειωτέον ότι μόλις την περα-
σμένη εβδομάδα ο ΟΟΣΑ προσέ-
θεσε τη φωνή του σε όσους ανη-
συχούν για τις επιπτώσεις της 
τεχνητής νοημοσύνης, προειδο-
ποιώντας τις ανεπτυγμένες οικο-
νομίες ότι βρίσκονται στα πρόθυ-
ρα μιας επανάστασης στην αγορά 
εργασίας που θα οφείλεται στη νέα 
τεχνολογία. Κάλεσε μάλιστα τους 
ιθύνοντες στις ανεπτυγμένες οικο-
νομίες να προετοιμαστούν για τις 
ανεπιθύμητες παρενέργειες που 
θα επέλθουν όταν πολλοί κλάδοι 
της οικονομίας θα υιοθετούν μα-
ζικά τη νέα τεχνολογία. Ο διεθνής 
οργανισμός προεξοφλεί πως τον 
μεγαλύτερο κίνδυνο διατρέχουν 
οι υψηλής εξειδίκευσης υπάλληλοι 
γραφείου που αντιπροσωπεύουν 
περίπου το 27% της απασχόλη-
σης σε όλες τις χώρες-μέλη του.

CNBC, THE GUARDIAN, BBC

Επιπτώσεις στην αγορά 
εργασίας προκαλούν 
και οι ελλείψεις 
στο επίπεδο της προ-
σφοράς, το αυξανόμε-
νο κόστος λειτουργίας 
των επιχειρήσεων 
και οι συνέπειες 
της πανδημίας.

Πόσο απειλεί
θέσεις εργασίας
η τεχνητή
νοημοσύνη
Κύρια αιτία απωλειών η οικονομική

επιβράδυνση και όχι η νέα τεχνολογία

Οπως προκύπτει από εκθέσεις του Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ αλλά και της HSBC, δύο μόνον σκέλη της σύγχρονης τεχνολογίας αναμένεται να οδη-
γήσουν αναπόφευκτα σε απολύσεις προσωπικού και αυτά είναι η εκτεταμένη χρήση τόσο των ανθρωποειδών ρομπότ όσο και των παραδοσιακών ρομπότ που 
αντικαθιστούν ανθρώπινες δραστηριότητες.

Οπως εκατομμύρια Αμερικανοί 
σε αμέτρητους χώρους εργασί-
ας, οι περίπου 230 εκπρόσωποι 
του τηλεφωνικού κέντρου εξυ-
πηρέτησης πελατών της ΑΤ&Τ 
είδαν την τεχνητή νοημοσύνη 
να καταφθάνει πέρυσι ταχύτα-
τα και αποφασιστικά σαν νέος 
μάνατζερ. Ξαφνικά οι εκπρόσω-
ποι του κέντρου δεν κρατούσαν 
σημειώσεις οι ίδιοι στις συνδια-
λέξεις με τους πελάτες γιατί το 
έκανε μια εφαρμογή τεχνητής 
νοημοσύνης. Η εφαρμογή συνέ-
τασσε ένα σημείωμα που επρό-
κειτο να συμβουλευτούν αργό-
τερα τα στελέχη της εταιρείας. 
Και η τεχνολογία τεχνητής νοη-
μοσύνης παρείχε και κάποιες συ-
στάσεις για το τι να πουν στους 
πελάτες. Οι πελάτες περνούσαν 
αρκετή ώρα στην τηλεφωνική 
γραμμή ακούγοντας αυτοματο-
ποιημένα μηνύματα από συστή-
ματα τεχνητής νοημοσύνης, που 
απαντούσαν σε τυποποιημένες 
ερωτήσεις και έλυναν απλά προ-
βλήματα, μέχρις ότου περάσουν 

τη γραμμή σε εκπρόσωπο. Τους 
τελευταίους μήνες η εφαρμογή 
ChatGPT έχει εισβάλει σε δικα-
στήρια, σχολεία, νοσοκομεία και 
σε ό,τι μπορεί να φανταστεί κα-
νείς. Για πολλούς εργαζομένους 
οι εφαρμογές της τεχνητής νοη-
μοσύνης μοιάζουν με ωρολογια-
κή βόμβα που θα εκραγεί πάνω 
στην εργασία τους. Για κάποιους 
άλλους, όμως, όπως για τους εργα-
ζομένους στο κέντρο εξυπηρέτη-
σης της ΑΤ&Τ, η απειλή είναι ήδη 
εδώ και ζουν τις επιπτώσεις της. 
Οταν ο αυτοματισμός καταπίνει 
θέσεις εργασίας, συχνά πλήττο-
νται πρώτα τα τηλεφωνικά κέ-
ντρα εξυπηρέτησης πελατών, που 

απασχολούν περίπου τρία εκατ. 
άτομα στην Αμερική. Ο αυτομα-
τισμός τείνει να εκτοπίσει επαγ-
γέλματα που συνίστανται σε μια 
μηχανική επανάληψη κινήσεων 
και ο τομέας της εξυπηρέτησης 
πελατών είναι ο πρώτος υποψή-

φιος. Σε δημοσκόπηση που έγινε 
προ μηνών μεταξύ 2.000 υπαλ-
λήλων κέντρων εξυπηρέτησης 
στις ΗΠΑ, οι περισσότεροι ανέ-
φεραν πως οι εργοδότες αντικα-
θιστούν μέρος της δουλειάς τους 
με αυτοματοποιημένα συστήμα-

τα. Σχεδόν τα 2/3 των ερωτηθέ-
ντων δήλωσαν πως ένιωθαν πως 
η νέα κατάσταση θα οδηγήσει 
σε απολύσεις μέσα στα επόμενα 
δύο χρόνια.

Τα στελέχη των εταιρειών τε-
χνολογίας υπογραμμίζουν πως 
ο φόβος του αυτοματισμού έχει 
τις ρίζες του στο παρελθόν, όταν 
πριν από αιώνες οι εργαζόμενοι 
σε βιομηχανίες κλωστοϋφαντουρ-
γίας κατέστρεφαν και έκαιγαν τις 
μηχανές. Προσθέτουν, όμως, πως 
ιστορικά ο φόβος αυτός διαψεύδε-
ται κάθε φορά από την πραγμα-
τικότητα, που λέει ότι ο αυτομα-
τισμός δημιουργεί περισσότερες 
θέσεις εργασίας από όσες καταρ-
γεί. Η αλήθεια, όμως, είναι πως 
αυτή η δημιουργία νέων θέσεων 
απασχόλησης είναι σταδιακή και 
σε κάποιο βάθος χρόνου. Οι νέες 
θέσεις εργασίας που δημιουργεί 
η τεχνολογία, όπως διάφορα μη-
χανολογικά επαγγέλματα, συνή-
θως απαιτούν σύνθετες δεξιότη-
τες. ∆ημιουργείται έτσι ένα κενό 
για εργαζομένους,  όπως οι απα-
σχολούμενοι σε ένα τηλεφωνικό 
κέντρο εξυπηρέτησης πελατών, 
που είχαν βρει απασχόληση με 

αμοιβή 21 δολ. την ώρα και προ-
μήθεια 3.000 δολ. τον μήνα, με ια-
τροφαρμακευτική περίθαλψη και 
άδεια πέντε εβδομάδων τον χρό-
νο, χωρίς πτυχίο πανεπιστημίου.

Οι οικονομολόγοι που μελε-
τούν την τεχνητή νοημοσύνη 
υποστηρίζουν πως δεν πρόκει-
ται να προκαλέσει ένα απότομο 
κύμα απολύσεων. Αντιθέτως, θα 
καταργήσει σταδιακά ορισμένα 
επαγγέλματα, καθώς θα τα διεκ-
περαιώνουν οι μηχανές. Αυτό ση-
μαίνει πως όσα επαγγέλματα μεί-
νουν θα είναι πιο δύσκολα. Καθώς 
εταιρείες όπως η ΑΤ&Τ υιοθετούν 
την τεχνητή νοημοσύνη, ειδικοί 
επί της αγοράς εργασίας προτεί-
νουν λύσεις για την προστασία 
των εργαζομένων. Ανάμεσά τους 
τα προγράμματα κατάρτισης για 
να βοηθήσουν τους ανθρώπους 
να μεταπηδήσουν σε άλλες εργα-
σίες, ενώ μια άλλη ιδέα που προ-
τείνεται είναι ένας φόρος αντι-
κατάστασης που θα επιβάλλεται 
στους εργοδότες όταν αντικαθι-
στούν έναν εργαζόμενο με αυτο-
ματοποιημένα συστήματα, χωρίς 
να αναλαμβάνουν την επανακα-
τάρτιση του υπαλλήλου.

Μία από τις πιο δυναμικές παρεμ-
βάσεις που έχει κάνει έως τώρα, 
πραγματοποίησε η Ευρωπαϊκή Κε-
ντρική Τράπεζα στα stress tests, 
αφότου οι τράπεζες υιοθέτησαν 
μια μη ρεαλιστική προσέγγιση για 
την αξιολόγηση των κινδύνων για 
τους ισολογισμούς τους.

Στο πλαίσιο των stress tests, οι 
τράπεζες κλήθηκαν να υπολογί-
σουν τον αντίκτυπο συγκεκριμέ-
νων οικονομικών σεναρίων. Σύμ-
φωνα με τη διαδικασία, κατέληξαν 
ότι στο χειρότερο πιθανό σενάριο, 
ο συνολικός δείκτης κεφαλαίων 
τους θα μειωνόταν περίπου κατά 
3,5 ποσοστιαίες μονάδες. Ομως, 
σύμφωνα με το Bloomberg, η ΕΚΤ 
στη συνέχεια προσάρμοσε το πο-
σοστό, υπολογίζοντας τον αντί-
κτυπο περίπου στις 5 ποσοστιαί-
ες μονάδες.

Σημειώνεται ότι η αναθεώρη-
ση των εκτιμήσεων των τραπεζών 
από την ΕΚΤ αποτελεί μια τυπική 
διαδικασία, όμως η διαφορά στη 
φετινή φάση διασφάλισης ποιό-
τητας των stress tests είναι με-
γαλύτερη από ό,τι στο παρελθόν.

Ηδη από τον περασμένο μήνα, 
η ΕΚΤ είχε προειδοποιήσει τις τρά-
πεζες που πέρασαν εύκολα αυτό 
το πρώτο στάδιο του τεστ, ότι τα 
τελικά αποτελέσματα θα ήταν λι-

γότερο ρόδινα. Οι αποκλίνουσες 
απόψεις φέρνουν στην επιφάνεια 
τις εντάσεις μεταξύ της ΕΚΤ και 
των τραπεζιτών που εποπτεύει. 
Πολλές τράπεζες έχουν εκφράσει 
τη δυσαρέσκειά τους γιατί θεω-
ρούν την εποπτεία της ΕΚΤ υπερ-
βολικά παρεμβατική, την ώρα που 
προσπαθούν να αυξήσουν τις τι-
μές των μετοχών τους μέσω υψη-
λότερων πληρωμών στους επεν-
δυτές. Τα stress tests δείχνουν 
πόσο έτοιμες είναι οι τράπεζες 
να αντιμετωπίσουν σοκ που μπο-
ρεί να πλήξουν την κεφαλαιακή 
επάρκειά τους. Οι τράπεζες που 
περνούν έχουν περισσότερα επι-
χειρήματα υπέρ της διανομής δι-
σεκατομμυρίων ευρώ στους με-
τόχους τους.

Το τελευταίο stress test θεω-
ρήθηκε ότι περιείχε το πιο σκλη-

ρό οικονομικό σενάριο που έχει 
χρησιμοποιηθεί μέχρι σήμερα. 
Ωστόσο, ακόμη και μετά την πα-
ρέμβαση της ΕΚΤ, πολλές τράπε-
ζες τα πήγαν καλύτερα σε σχέση 
με πριν από δύο χρόνια, χάρη στα 
αυξημένα κέρδη και τη θετική επί-
δραση των υψηλότερων επιτοκίων 
στα έσοδα από δάνεια. Τα αποτε-
λέσματα αναμένεται να δημοσι-
ευτούν μέχρι το τέλος του μήνα.

Σύμφωνα με το Bloomberg, ο 
επικεφαλής της τραπεζικής επο-
πτείας της ΕΚΤ, Αντρέα Ενρία, 
εξέφρασε την απογοήτευσή του 
για την υπερβολική αισιοδοξία 
ορισμένων τραπεζών. Σε μια κε-
κλεισμένων των θυρών συνεδρί-
αση του εποπτικού συμβουλίου 
της ΕΚΤ, ζήτησε να αναζητηθούν 
τρόποι ώστε να αποθαρρυνθούν 
τέτοιες μη ρεαλιστικά τεστ.

Τα νέα συστήματα αυτοματισμού πλήττουν ήδη κάποια επαγγέλματα

Υπερβολικά αισιόδοξες για τα stress tests οι τράπεζες

Δυναμικές παρεμβάσεις 
από την ΕΚΤ 
στην αξιολόγηση 
των κινδύνων για 
τους ισολογισμούς τους.

Σε δημοσκόπηση που έγινε προ μηνών μεταξύ 2.000 υπαλλήλων κέντρων 
εξυπηρέτησης στις ΗΠΑ, οι περισσότεροι ανέφεραν πως οι εργοδότες αντι-
καθιστούν μέρος της δουλειάς τους με αυτοματοποιημένα συστήματα.

Η ΕΚΤ υπολογίζει ότι στο χειρότερο πιθανό σενάριο, ο συνολικός δείκτης κε-
φαλαίων των τραπεζών θα μειωνόταν περίπου κατά 5 ποσοστιαίες μονάδες, 
αντί για 3,5% που εκτιμούν οι ίδιες.

Της ΕΜΑ ΓΚΟΛΝΤΜΠΕΡΓΚ
THE NEW YORK TIMES
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Οι πρώτες επιπτώσεις 
της τεχνητής νοημο-
σύνης στα τηλεφωνικά 
κέντρα εξυπηρέτησης 
πελατών, που απασχο-
λούν περίπου 3 εκατ. 
άτομα στις ΗΠΑ. 
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Η Κίνα κατακτά ολοένα και με-
γαλύτερο μερίδιο στη ρωσική 
αγορά αυτοκινήτων, τρίτη με-
γαλύτερη στην Ευρώπη κάπο-
τε, με φόντο τη μεταπολεμι-
κή αποχώρηση των κολοσσών 
της ∆ύσης. Σύμβολο της αυξα-
νόμενης επιρροής της Κίνας 
στον νευραλγικό αυτό τομέα 
της ρωσικής οικονομίας είναι 
η αναγέννηση του Moskvich, 
ενός κλασικού αυτοκινήτου της 
σοβιετικής εποχής. Η επανακυ-
κλοφορία του πριν από λίγους 
μήνες χαιρετίστηκε από τον δή-
μαρχο της Μόσχας ως ένδειξη 
ανθεκτικότητας της ρωσικής 
αυτοκινητοβιομηχανίας στις 
δυτικές κυρώσεις. «Είναι ένα 
ιστορικό γεγονός», είπε ο Σερ-
γκέι Σομπιάνιν καθώς το όχη-
μα αποκαλύφθηκε σε ένα ερ-
γοστάσιο που η Μόσχα πήρε 
πέρυσι από τη γαλλική αυτοκι-
νητοβιομηχανία Renault για ένα 
μόνο ρούβλι (0,01 δολάριο). Τα 
Moskvich της νέας εποχής δι-
αθέτουν εξαρτήματα κινητήρα 
και ταπετσαρίες από την κινεζι-
κή JAC Motors, ενώ το μοντέλο 
Moskvich 3 είναι ένα JAC Sehol 
X4 που συναρμολογήθηκε στη 
Μόσχα χρησιμοποιώντας εξο-
πλισμό που αγοράστηκε από 
Κινέζο συνεργάτη. Η Moskvich 
ανακοίνωσε πρόσφατα ότι τα 
μοντέλα 3 και 3e κατασκευάζο-
νται σε εργοστάσιο του εξωτερι-
κού και στη συνέχεια εξάγονται 
στη Ρωσία όπου ολοκληρώνεται 
η συναρμολόγησή τους. Εκανε 
λόγο για «ξένο εταίρο», χωρίς να 
κατονομάσει την JAC. 

Η είσοδος της Κίνας στη ρω-
σική αγορά είναι εμφανής και 
στους αριθμούς. Τα κινεζικά αυ-
τοκίνητα αντιπροσωπεύουν πλέ-
ον το 49% της αγοράς της Ρωσί-
ας, φτάνοντας τις 40.000 μονάδες 
τον Ιούνιο, σε σύγκριση με ένα 
προπολεμικό μερίδιο μόλις 7% 
τον Ιούνιο του 2021, σύμφωνα 
με στοιχεία της εταιρείας αναλύ-
σεων Autostat. Οι εξαγωγές επι-
βατικών αυτοκινήτων των κινεζι-
κών αυτοκινητοβιομηχανιών στη 

Ρωσία τους πρώτους πέντε μήνες 
του 2023 αυξήθηκαν 5,2 φορές 
από έτος σε έτος σε σχεδόν 3,6 
δισ. δολάρια, σύμφωνα με στα-
τιστικά στοιχεία των κινεζικών 
τελωνείων. Οι κινεζικές εταιρεί-
ες αυξάνουν επίσης τις πωλήσεις 
τους στη Ρωσία με τη συναρμο-
λόγηση οχημάτων σε εργοστάσια 
όπως της Renault και της Nissan, 
σύμφωνα με το Reuters. 

Εξι ρωσικά εργοστάσια που 
ανήκαν στο παρελθόν σε ευρω-
παϊκές, ιαπωνικές και αμερικα-
νικές αυτοκινητοβιομηχανίες, 
με ετήσια δυναμικότητα περί-
που 600.000 αυτοκινήτων, τώ-
ρα παράγουν κινεζικά μοντέλα 
ή έχουν σχέδια να το κάνουν. Η 

αυξανόμενη παρουσία των κινε-
ζικών αυτοκινητοβιομηχανιών 
ωφελεί τη Ρωσία, επιτρέποντάς 
της να επανεκκινήσει την παρα-
γωγή σε εργοστάσια που ήταν σε 
αδράνεια και να διατηρήσει τους 
εργαζομένους σε μια βιομηχανία 
που το 2020 απασχολούσε περί-
που 300.000 άτομα. 

Μετά μια χαοτική δεκαετία 
που ακολούθησε την κατάρρευση 
της Σοβιετικής Ενωσης, η Ρωσία 
είχε ενθαρρύνει τις δυτικές αυτο-
κινητοβιομηχανίες να κατασκευ-
άσουν εργοστάσια, προσφέρο-
ντας επιδοτήσεις και κίνητρα για 
την παραγωγή εξαρτημάτων στη 
Ρωσία. Μέχρι το 2021 η εγχώρια 
παραγωγή ήταν περίπου 1,4 εκατ. 
επιβατικά αυτοκίνητα, αριθμός 
που μειώθηκε σε μόλις 450.000 
πέρυσι – η χειρότερη επίδοση του 
κλάδου από την κατάρρευση της 
Σοβιετικής Ενωσης. Τα αυτοκίνη-
τα εγχώριας παραγωγής αντιπρο-
σωπεύουν τώρα λιγότερο από το 
40% της αγοράς αυτοκινήτων της 

Ρωσίας, είπε η κυβέρνηση, από 
70%-75% προπολεμικά. 

«Αναμφίβολα η επέκταση των 
κινεζικών κατασκευαστών αυτο-
κινήτων στη ρωσική αγορά θα 
συνεχιστεί», δήλωσε ο Αντρέι 
Ολχόφσκι, επικεφαλής της αλυ-
σίδας αντιπροσωπειών Avtodom, 
η οποία αγόρασε τις θυγατρικές 
της Mercedes-Benz στη Ρωσία 
και βρίσκεται σε συνομιλίες με 
πολλές κινεζικές αυτοκινητοβιο-
μηχανίες για τη συναρμολόγηση 
ενός premium κινεζικού αυτοκι-
νήτου στο παλιό εργοστάσιο της 
γερμανικής αυτοκινητοβιομη-
χανίας στη Μόσχα. Η κεντρική 
τράπεζα είναι ένα από τα λίγα 
κρατικά όργανα που αναγνωρί-
ζουν την αυξανόμενη επιρροή 
της Κίνας. Οπως σημείωσε σε 
έκθεση στα μέσα Ιουλίου, «αν 
στο παρελθόν κυριαρχούσαν 
τα αυτοκίνητα από την Ιαπω-
νία και την Ευρώπη, πλέον πε-
ρισσότερο από το 70% των ει-
σαγωγών είναι από την Κίνα».

Για χρόνια τα ιπτάμενα ταξί απο-
τελούσαν ένα συναρπαστικό, 
αλλά και μακρινό όνειρο. Τώ-
ρα υπάρχει ένα συγκεκριμένο 
σχέδιο για την απογείωσή τους, 
αλλά και ένα χρονοδιάγραμμα: 
έως το 2028 τα πρώτα αεροταξί 
θα πετούν πάνω από τις αμερι-
κανικές πόλεις.

Η υπηρεσία πολιτικής αεροπο-
ρίας των ΗΠΑ (Federal Aviation 
Administration) καθόρισε τα βή-
ματα που πρέπει να γίνουν ώστε 
να δημιουργηθεί μια ανταγωνι-
στική αγορά ιπτάμενων ταξί σε 
τουλάχιστον μία τοποθεσία έως 
το 2028. Μάλιστα, κάποιες πρώ-
τες λειτουργίες αναμένεται να 
ξεκινήσουν από το 2025, όπως 
σημειώνουν οι New York Times.

Τα ιπτάμενα ταξί είναι οχήμα-
τα που μοιάζουν με μικρά αερο-
πλάνα ή ελικόπτερα και μπορούν 
να απογειωθούν και να προσγει-
ωθούν κάθετα, μεταφέροντας 
επιβάτες σε αεροδρόμια ή σε 
προορισμούς διακοπών, όπως 
τα Χάμπτονς στη Νέα Υόρκη ή 
το Κέιπ Κοντ στη Μασαχουσέτη.

Ασφαλώς, η δημιουργία των 
συνθηκών ώστε ιπτάμενα ταξί 
να πετούν πάνω από τις πόλεις 
έως το 2028 δεν είναι απλή υπό-
θεση. Η τεχνολογία αυτή ανα-
μένεται να συναντήσει αντι-
δράσεις από τις τοπικές αρχές 
και τους κατοίκους, που φο-
βούνται για τον παράγοντα του 
κινδύνου, αλλά και της όχλη-
σης. Αγωγές και νομοσχέδια 
που θα μπλοκάρουν τη χρήση 
τους πάνω από συγκεκριμένες 
πόλεις ή γειτονιές θα μπορού-
σαν να αποτελέσουν ένα σοβα-
ρό εμπόδιο για τη βιομηχανία.

Ομως, το πρώτο βήμα θα είναι 
να εξασφαλίσουν την έγκρι-
ση. Κάποια είναι σχεδιασμένα 
να κινούνται ηλεκτρικά, άλλα 

με υδρογόνο ή έναν συνδυα-
σμό καυσίμων για αεροσκάφη 
και μπαταριών.

∆ιάφορες εταιρείες εξακο-
λουθούν να βρίσκονται στη 
φάση της ανάπτυξης των οχη-
μάτων, ενώ όλα τα μεμονω-
μένα συστήματά τους πρέπει 
επίσης να πάρουν την έγκρι-
ση του FAA.

Η Joby Aviation και η Archer 
Aviation είναι ανάμεσα στις 
αμερικανικές εταιρείες ιπτά-
μενων ταξί που έχουν προχω-
ρήσει περισσότερο τη διαδι-

κασία των εγκρίσεων. Και οι 
δύο ελπίζουν να έχουν πάρει 
την έγκριση, ώστε να αρχίσουν 
τις εμπορικές υπηρεσίες τους 
το 2025, δηλαδή νωρίτερα από 
τον στόχο του FAA για το 2028.

Σε κάθε περίπτωση, οι πε-
ριορισμοί στη χωρητικότητα 
των μπαταριών των αεροσκα-
φών αυτών, σημαίνουν ότι τα 
ιπτάμενα ταξί θα έχουν περιο-
ρισμένη εμβέλεια. Αρα, αρχικά 
αναμένεται να χρησιμοποιού-
νται για τη μεταφορά ατόμων 
από τις πόλεις στα κοντινότερα 
αεροδρόμια. Πρόκειται για μια 
υπηρεσία την οποία κάποιες 
εταιρείες ήδη προσφέρουν με 
ελικόπτερα, σε πόλεις όπως η 
Νέα Υόρκη.

Οι εταιρείες των ιπτάμενων 
ταξί έχουν πολλά εμπόδια να ξε-
περάσουν, όπως να βρουν ακί-
νητα σε μέρη όπου αυτά σπα-
νίζουν, να συμμορφωθούν με 
τους κανονισμούς της πόλης 
και της πολιτείας, να αναπτύ-
ξουν τις υποδομές για τη φόρ-
τιση ή την τροφοδοσία των αε-
ροσκαφών και να κερδίσουν 
την αποδοχή των κατοίκων. Θα 
πρέπει επίσης να προσλάβουν 
και να εκπαιδεύσουν πιλότους, 
οι οποίοι έχουν μεγάλη ζήτηση.

Ωστόσο, το σχέδιο του FAA 
μαρτυρά την πεποίθηση ότι 
πλέον υπάρχουν όλα τα στοι-
χεία για να απογειωθεί αυτή η 
νέα βιομηχανία.

Επιχειρήσεις όπως οι Joby, Ar-
cher, Lilium, Vertical Aerospace, 
Wisk και Eve Air Mobility ελπί-
ζουν να πάρουν μερίδιο μιας αγο-
ράς που θα μπορούσε μελλοντικά 
να αξίζει δεκάδες δισ. δολάρια.

Τα Moskvich της νέας εποχής διαθέτουν εξαρτήματα κινητήρα και ταπετσαρίες από την κινεζική JAC Motors, 
ενώ έξι ρωσικά εργοστάσια που ανήκαν σε δυτικές αυτοκινητοβιομηχανίες παράγουν τώρα κινεζικά μοντέλα.
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Η αμερικανική υπηρε-
σία πολιτικής αεροπο-
ρίας καθόρισε τα βήμα-
τα για να πετούν πάνω 
από τις αμερικανικές 
πόλεις έως το 2028. 

Σε τροχιά υλοποίησης βρίσκονται 
τα σχέδια της Ρωσίας για τη δη-
μιουργία ψηφιακού νομίσματος, 
καθώς η χώρα στρέφεται σε εναλ-
λακτικές τακτικές προκειμένου 
να δώσει ώθηση στην οικονομία. 
Το νομοσχέδιο για την υιοθέτηση 
ψηφιακού ρουβλίου εγκρίθηκε από 
την Ανω Βουλή της Ρωσίας και έτσι 
η δοκιμαστική φάση του προγράμ-
ματος είναι πιθανό να ξεκινήσει 
πολύ σύντομα, ακόμη και μέσα 
στον Αύγουστο. Πρόκειται για μία 
από τις πολλές στρατηγικές που 
εξετάζονται για την ενίσχυση της 
οικονομίας, η οποία παραπαίει ως 
αποτέλεσμα του αποκλεισμού της 
χώρας από το παγκόσμιο χρημα-
τοπιστωτικό σύστημα. Μετά την 
εφαρμογή των κυρώσεων για την 
εισβολή στην Ουκρανία, το ρούβλι 
βρέθηκε μεταξύ των νομισμάτων 
με τις χειρότερες επιδόσεις φέ-
τος. Ενδεικτικά, τον περασμένο 
μήνα διολίσθησε σε χαμηλό 15 
μηνών έναντι του δολαρίου, μετά 
την ανταρσία της Wagner. 

Οι ρωσικές εξαγωγές έχουν επί-
σης καταρρεύσει λόγω των κυρώ-
σεων. Ειδικότερα, το δεύτερο τρί-
μηνο του έτους το πλεόνασμα του 
ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών 
συρρικνώθηκε κατά 93% σε σχέ-
ση με την ίδια περίοδο πέρυσι. Εξ 
ου και τώρα η κεντρική τράπεζα 
εξετάζει το ψηφιακό νόμισμα ως 
πιθανό τρόπο αναβίωσης του ρου-
βλίου και προκειμένου να διευκο-
λύνει τις διασυνοριακές πληρωμές. 

Ο Νικολάι Ζουράβλεφ, αντι-
πρόεδρος του συμβουλίου της 
Ρωσικής Ομοσπονδίας, δήλωσε 
πριν από μερικές ημέρες ότι το 
ψηφιακό ρούβλι μπορεί να βελ-
τιώσει τις προοπτικές της χώ-
ρας σε ό,τι αφορά το εμπόριο. 

«Στο τρέχον περιβάλλον είναι 
σημαντικό να έχουμε ανεξάρτη-
τα εργαλεία πληρωμών και πη-
γές οικονομικών πληροφοριών, 
τα οποία να μπορούν να χρησι-

μοποιηθούν στο εμπόριο με τους 
ξένους εταίρους μας», δήλωσε. Ση-
μειώνεται, πάντως, ότι πολλές εί-
ναι οι κεντρικές τράπεζες που ήδη 
«φλερτάρουν» με την ιδέα του ψη-
φιακού νομίσματος. Συνολικά 11 
χώρες διεθνώς έχουν λανσάρει το 
δικό τους ψηφιακό νόμισμα, ενώ 
εννέα κράτη από την ομάδα του 
G20 έχουν δοκιμαστικά προγράμ-
ματα. Σε αυτά τα πρώιμα στάδια 
η Κίνα φαίνεται πως ανοίγει τον 
δρόμο, καθώς το ψηφιακό γουάν 
έκανε το ντεμπούτο του το 2020. 
Τώρα γίνονται έλεγχοι της αξιο-
ποίησής του σε τουλάχιστον 200 
σενάρια, όπως για τις δημόσιες με-
ταφορές, τις πληρωμές διαφόρων 
ειδών και το ηλεκτρονικό εμπόριο. 

Μια εμβληματική πρωτοβουλία 
για την ανάπτυξη της ευρωπαϊ-
κής αγοράς μικροηλεκτρονικής 
ανακοίνωσε πρόσφατα η Ευρώ-
πη, επενδύοντας πόρους έως 8,1 
δισ. σε δεκατέσσερα κράτη-μέ-
λη, ανάμεσα στα οποία και η Ελ-
λάδα. Οπως αναφέρει ο ΣΕΠΕΕ 
(Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Πλη-
ροφορικής & Επικοινωνιών Ελ-
λάδος), το έργο, με την ονομα-
σία ΣΕΚΕΕ ME/CT, εκπονήθηκε 
και κοινοποιήθηκε από κοινού 
από δεκατέσσερα κράτη-μέλη: 
Ελλάδα, Αυστρία, Τσεχία, Φιν-
λανδία, Γαλλία, Γερμανία, Ιρλαν-
δία, Ιταλία, Μάλτα, Κάτω Χώρες, 
Πολωνία, Ρουμανία, Σλοβακία 
και Ισπανία. 

Τα κράτη-μέλη θα διαθέσουν 
δημόσια χρηματοδότηση ύψους 
έως και 8,1 δισ., η οποία ανα-
μένεται να αποδεσμεύσει επι-
πλέον 13,7 δισ. ευρώ σε ιδιωτι-
κές επενδύσεις. Στο πλαίσιο της 
δράσης, 56 εταιρείες, συμπερι-
λαμβανομένων μικρών και με-
σαίων επιχειρήσεων (ΜμΕ) και 
νεοφυών εταιρειών, θα αναλά-
βουν 68 έργα.  

Τα πρώτα νέα προϊόντα μπο-
ρούν να εισαχθούν στην αγορά 
ήδη από το 2025. Η ολοκλήρωση 
του συνολικού έργου προγραμ-
ματίζεται για το 2032, με χρο-
νοδιαγράμματα που διαφέρουν 
ανάλογα με το έργο και τις εμπλε-
κόμενες εταιρείες. Αναμένεται, 
δε, να δημιουργηθούν περίπου 
8.700 άμεσες θέσεις εργασίας και 
πολύ περισσότερες έμμεσες. Η 
μικροηλεκτρονική και οι τεχνο-
λογίες επικοινωνιών αποτελούν 
τη ραχοκοκαλιά κάθε σύγχρονης 
ηλεκτρονικής συσκευής, από τα 
κινητά τηλέφωνα έως τον ιατρι-
κό εξοπλισμό. Το ΣΕΚΕΕ ME/CT 
αφορά έργα έρευνας και ανάπτυ-
ξης, που καλύπτουν τη μικροη-
λεκτρονική και τις τεχνολογίες 
επικοινωνιών σε ολόκληρη την 

αξιακή αλυσίδα, από τα υλικά και 
τα εργαλεία έως τον σχεδιασμό 
και τις διαδικασίες κατασκευής 
μικροκυκλωμάτων.     

H δράση ΣΕΚΕΕ ME/CT θα 
συμβάλει στην τεχνολογική πρό-
οδο πολλών τομέων, συμπεριλαμ-
βανομένων των επικοινωνιών (5G 
και 6G), της αυτόνομης οδήγη-
σης, της τεχνητής νοημοσύνης 
και της κβαντικής υπολογιστικής. 
Θα στηρίξει επίσης τις εταιρείες 
που δραστηριοποιούνται στην 
παραγωγή, διανομή και χρήση 
ενέργειας κατά την πράσινη με-
τάβασή τους. «Τα 68 έργα, που 
αποτελούν μέρος του ΣΕΚΕΕ, εί-
ναι όλα εξαιρετικά φιλόδοξα, κα-

θώς αποσκοπούν στην ανάπτυξη 
τεχνολογιών που υπερβαίνουν 
αυτές που προσφέρει σήμερα η 
αγορά και θα επιτρέψουν σημα-
ντικές βελτιώσεις, ιδίως στους 
τομείς των αισθητήρων, των επε-
ξεργαστών υψηλών επιδόσεων, 
των μικροεπεξεργαστών, συμπε-
ριλαμβανομένων της τεχνητής 
νοημοσύνης, των ενεργοποιητών 
και των μέσων επικοινωνίας για 
την ασφαλή ανταλλαγή δεδομέ-
νων», αναφέρει σε σχετική ανα-
κοίνωσή της η επιτροπή.    

Και προσθέτει: «Το ΣΕΚΕΕ 
ενέχει, επίσης, σημαντικούς τε-
χνολογικούς και οικονομικούς 
κινδύνους. Ως εκ τούτου, η δη-
μόσια στήριξη είναι απαραίτητη 
για την παροχή κινήτρων στις 
εταιρείες, ώστε να πραγματοποι-
ήσουν την επένδυση».

Καταρρέει το ρούβλι,
προχωρούν τα σχέδια
για ψηφιακό νόμισμα 

Επενδύσεις 8,1 δισ. ευρώ 
στη μικροηλεκτρονική    

Κινεζική εισβολή στην αγορά
αυτοκινήτου της Ρωσίας

Προς απογείωση τα ιπτάμενα ταξί στις ΗΠΑ

Ακόμη και το θρυλικό Moskvich αναβιώνει με την υπογραφή της Κίνας

Στόχος της Ρωσίας 
να διευκολυνθούν 
οι διασυνοριακές πλη-
ρωμές μετά τον απο-
κλεισμό της χώρας από 
το παγκόσμιο χρημα-
τοπιστωτικό σύστημα. 

Το έργο εκπονήθηκε 
από 14 κράτη-μέλη
της Ε.Ε., μεταξύ
των οποίων 
και η Ελλάδα. 

Η Joby Aviation και η Archer Aviation ελπίζουν να έχουν πάρει την έγκρι-
ση για τα ιπτάμενα ταξί, ώστε να αρχίσουν τις εμπορικές υπηρεσίες τους το 
2025, δηλαδή νωρίτερα από τον στόχο για το 2028.
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Τα κινεζικά αυτοκίνητα 
αντιπροσωπεύουν 
πλέον το 49% 
της ρωσικής αγοράς.

To ρούβλι τον περασμένο μήνα διο-
λίσθησε σε χαμηλό 15 μηνών έναντι 
του δολαρίου.
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Στο υψηλότερο σημείο της τελευ-
ταίας δεκαετίας βρίσκονται σή-
μερα οι τιμές πώλησης εξοχικών
κατοικιών στα δημοφιλή νησιά
των Κυκλάδων, καθώς έχουν υπερ-
καλυφθεί οι απώλειες που είχαν
καταγραφεί τα προηγούμενα χρό-
νια. Μάλιστα, η τάση είναι αυξη-
τική και δεν προβλέπεται να δια-
φοροποιηθεί το επόμενο διάστημα,
κάτι που σημαίνει ότι οι αξίες θα
συνεχίσουν να καταγράφουν άνο-
δο. Στο συμπέρασμα αυτό κατα-
λήγει το φετινό Παρατηρητήριο
Τιμών Εξοχικής Κατοικίας, που
επιμελείται η Geoaxis, εταιρεία
πιστοποιημένων εκτιμητών ακι-
νήτων, προσθέτοντας ότι το 2023
συνιστά την πέμπτη διαδοχική
χρονιά, κατά την οποία καταγρά-
φεται αύξηση των τιμών των εξο-
χικών κατοικιών σε δημοφιλή νη-
σιά, με τη μέση αύξηση να δια-
μορφώνεται σε 3,4%.

Οι μεγαλύτερες αυξήσεις εντο-
πίζονται στα υπερπολυτελή ακί-
νητα μοναδικών χαρακτηριστικών
και δη στη Μύκονο. Μια τέτοια
κατασκευή μπορεί να πωληθεί έως
και 35.850 ευρώ/τ.μ., τιμή που
είναι περίπου 42% υψηλότερη σε
σχέση με τα μέσα της προηγού-
μενης δεκαετίας. Ωστόσο θα πρέπει
να σημειωθεί ότι η απόκλιση αυτή
δεν οφείλεται σε κάποια ιδιαίτερη
πτώση εκείνη την περίοδο, καθώς
τα ακίνητα αυτά δεν κατέγραψαν
σημαντικές απώλειες, παρά την
οικονομική κρίση που μεσολάβησε.
Αντιθέτως, η σημαντική αύξηση
που παρατηρείται οφείλεται κυρίως
στην περιορισμένη διαθεσιμότητα
τέτοιων κατοικιών και στη διάθεση
του αγοραστικού κοινού να τις
αποκτήσει.

Το γεγονός αυτό αντανακλάται
και στις αγοραπωλησίες που ση-

μειώθηκαν τους τελευταίους μή-
νες, ιδίως στον τομέα των πολυ-
τελών κατοικιών, που αποτελούν
περίπου το 5%-15% της αγοράς
ακινήτων σε κάθε νησί και συνι-
στούν μια υποαγορά με εντελώς
διαφορετικά χαρακτηριστικά και
ασφαλώς και αγοραστικό κοινό.

Σύμφωνα με πηγές της μεσιτικής
αγοράς, πριν από μερικούς μήνες
ένα ζευγάρι Γάλλων αγόρασε μο-
νοκατοικία 400 τ.μ. στη Σάντα
Μαρία της Πάρου, αντί ποσού 2,2
εκατ. ευρώ. Στη Νάξο, ένα σπίτι
450 τ.μ. αποκτήθηκε από μια οι-
κογένεια Γάλλων, εβραϊκής κατα-
γωγής αντί ποσού 1,5 εκατ. ευρώ.
Στο Αγράρι της Μυκόνου, βίλα
των 350 τ.μ. πωλήθηκε σε Κύπριο
επιχειρηματία αντί 1,85 εκατ. ευ-
ρώ.

Ασφαλώς, δεν λείπουν και πε-
ριπτώσεις όπου επιχειρείται να
κεφαλαιοποιηθούν υπεραξίες,
ωστόσο στελέχη του κλάδου κά-
νουν λόγο και για κερδοσκοπικά
παιχνίδια ορισμένων, φωτογρα-

φίζοντας ίσως περιπτώσεις, όπως
η πρόσφατη είδηση της διάθεσης
προς πώληση της βίλας που ανήκε
στον επιχειρηματία κ. Πέτρο Κω-
στόπουλο στη Μύκονο. Το ακί-
νητο αποκτήθηκε από τους τω-
ρινούς του ιδιοκτήτες αντί ποσού
της τάξεως των 5,5 εκατ. ευρώ,
μέσω πλειστηριασμού. Αγοραστές
φέρονται ο Βρετανός κομμωτής
Τσαρλς Γουόρθινγκτον και ο σύν-
τροφός του Aλαν Πίτερς. Σήμερα,
το ίδιο ακίνητο βρίσκεται προς
πώληση αντί 10πλάσιας τιμής,
ήτοι περί τα 50 εκατ. ευρώ, μέσω
της Beauchamp Estates. Μάλιστα,
ο κ. Γουόρθινγκτον έχει προχω-
ρήσει και σε δηλώσεις στο πρα-
κτορείο Bloomberg, τονίζοντας

ότι προσδοκά στην πώληση του
ακινήτου σε κάποιον πλούσιο «fa-
shionista» από το εξωτερικό, ενώ
σχεδιάζει την αγορά ενός νέου
οικοπέδου στο νησί των Ανέμων
με στόχο την ανέγερση νέας κα-
τοικίας.

«Εξοχικές κατοικίες στις Κυ-

κλάδες» αγοράζουν κυρίως οικο-
γένειες με παιδιά, από χώρες όπως
η Γαλλία, η Ελβετία, το Ισραήλ και
η Αυστρία. Η διαδικασία της ανα-
ζήτησης ξεκινάει από την άνοιξη
και απαιτεί κάποιους μήνες έως
ότου ολοκληρωθεί, με αποτέλεσμα
πολλές εξ αυτών να ολοκληρώνον-
ται τελικά το φθινόπωρο, οπότε
κι έχουμε μια καλύτερη εικόνα
του πώς πήγε η αγορά», αναφέρει
στην «Κ» ο κ. Γιάννης Ρεβύθης,
επικεφαλής του μεσιτικού γραφεί-
ου Revithis Real Estate.

Στελέχη της αλυσίδας μεσιτικών
γραφείων Engel & Volkers ανέφε-
ραν στην «Κ» πως το νησί που κα-
ταγράφει σημαντική αύξηση του
αγοραστικού ενδιαφέροντος κατά
τη φετινή χρονιά είναι η Πάρος,
κάτι που αποτυπώνεται και στις
τιμές πώλησης. Σημειώνουν ότι η
Πάρος δεν είχε μέχρι σήμερα ακο-
λουθήσει την άνοδο των τιμών
και της ζήτησης που είχε παρα-
τηρηθεί σε Μύκονο και Σαντορίνη
τα προηγούμενα χρόνια, αλλά πλέ-
ον αυτό αλλάζει. Ηδη, στο νησί
έχει σημειωθεί μια αγοραπωλησία
πολυτελούς βίλας αντί ποσού έξι
εκατ. ευρώ.

Με βάση την ανάλυση της Ge-
oaxis, η μέση τιμή πώλησης πο-
λυτελών κατοικιών στη Μύκονο
ανέρχεται σε 13.360 ευρώ/τ.μ.,
στη Σαντορίνη σε 11.270 ευρώ/τ.μ.,
στην Πάρο σε 8.000 ευρώ/τ.μ. και
στην Τζια σε 5.460 ευρώ/τ.μ. Αξιο-
σημείωτη είναι η διαφορά που κα-
ταγράφεται στις διάμεσες τιμές
ζήτησης μεταξύ πολυτελών και
τυπικών κατοικιών. Ετσι, στη Μύ-
κονο μια πολυτελής κατοικία μπο-
ρεί να κοστίζει μέχρι και 5,4 φορές
περισσότερο από μια τυπική θε-
ρινή κατοικία, στη Σαντορίνη 5,5
φορές, στην Πάρο 3,9 φορές, στη
Σέριφο 2,3 φορές και στην Κέα 2,8
φορές.

Κλείνει η ψαλίδα νεόδμητων - παλαιών ακινήτων
Συγκλίνουν οι τιμές πώλησης σε αρκετές περιοχές, ιδίως υψηλής ζήτησης, όπως τα βόρεια και τα νότια προάστια

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Με ταχύτερο ρυθμό σε σχέση με
τα νεόδμητα ακίνητα αυξάνονται
κατά τη διάρκεια των τελευταίων
έξι μηνών οι τιμές των μεταχειρι-
σμένων κατοικιών. Πρόκειται για
μια τάση η οποία επιβεβαιώνεται
τόσο από τα στοιχεία της Τράπεζας
της Ελλάδος όσο και από τις ανα-
φορές μεσιτικών γραφείων, που
παρακολουθούν την πορεία της
αγοράς κατοικίας. Μπορεί δηλαδή
οι τιμές πώλησης νεόδμητων κα-
τοικιών να εκκινούν από τα 3.500
ευρώ/τ.μ. στις περισσότερες πε-
ριπτώσεις και ανεξάρτητα από την
περιοχή, ωστόσο σε αρκετές πε-
ριοχές, ιδίως υψηλής ζήτησης,
όπως τα βόρεια και τα νότια προ-
άστια, οι τιμές των μεταχειρισμέ-
νων κατοικιών έχουν αρχίσει να
συγκλίνουν με εκείνες των νεόδ-
μητων.

Πρόκειται για ένα φαινόμενο
που άρχισε να καταγράφει και η
Τράπεζα της Ελλάδος. Στην πρό-
σφατη ανάλυσή της για την αγορά
ακινήτων, στο πλαίσιο της έκθεσης
για τη νομισματική πολιτική, η
ΤτΕ σημείωσε ότι «κατά τους πρώ-
τους μήνες του 2023 η ελληνική
αγορά ακινήτων συνεχίζει να κα-
ταγράφει υψηλούς ρυθμούς αύξη-
σης των τιμών, ως αποτέλεσμα
της έντονης ζήτησης και της πε-
ριορισμένης προσφοράς σύγχρο-
νων ακινήτων. Επιπροσθέτως, η
χαμηλή προσφορά σύγχρονων ακι-
νήτων οδηγεί σταδιακά στη διά-
χυση των αυξήσεων των τιμών
προς ακίνητα χαμηλότερων τεχνι-
κών προδιαγραφών», τονίζει η
ΤτΕ.

Σύμφωνα με τους δείκτες τιμών
της ΤτΕ, κατά το φετινό πρώτο

τρίμηνο, η ετήσια αύξηση των τι-
μών των παλαιών διαμερισμάτων
διαμορφώθηκε σε 15,6%, ενώ η
αντίστοιχη των νεόδμητων κατοι-
κιών  σε 12,8%. Ανάλογη ήταν και
η εικόνα του τέταρτου τριμήνου
του έτους, όταν η ετήσια αύξηση
των μεταχειρισμένων κατοικιών
διαμορφώθηκε σε 13,9%, έναντι
αύξησης κατά 12,9% των νεόδμη-
των κατοικιών.

Μάλιστα, όπως φαίνεται, η τά-
ση αυτή έχει αρχίσει να παρατη-
ρείται ήδη από το 2021, όχι τόσο
σε ετήσια βάση, όσο από τρίμηνο
σε τρίμηνο. Κατά το δεύτερο και
το τρίτο τρίμηνο του εν λόγω
έτους, ο ρυθμός αύξησης των τι-
μών των μεταχειρισμένων ακινή-
των ήταν ταχύτερος από τον αν-
τίστοιχο των νεόδμητων. Ειδικό-
τερα, κατά το δεύτερο τρίμηνο,
η αύξηση (έναντι του πρώτου τρι-
μήνου) των τιμών των μεταχειρι-

σμένων ήταν της τάξεως του 2,9%
από 2,5%. Κατά το τρίτο τρίμηνο,
πάλι η αύξηση των μεταχειρισμέ-
νων διαμορφώθηκε σε 2,9% από
2,6%. Το 2022 η τάση αυτή έγινε
ακόμη πιο ξεκάθαρη, καθώς με
εξαίρεση το τέταρτο τρίμηνο οι
τιμές των μεταχειρισμένων αυξά-
νονταν με ταχύτερο ρυθμό (από
τρίμηνο σε τρίμηνο), έναντι των

νεόδμητων. Αποκορύφωμα ήταν
το τρίτο τρίμηνο του 2022, όπου
η τριμηνιαία αύξηση των μετα-
χειρισμένων κατοικιών άγγιξε το
4,7%, έναντι αύξησης 3,9% των
νεόδμητων.

Πρόκειται για εξέλιξη η οποία
οφείλεται ασφαλώς στην έλλειψη
νέων κατασκευών, παρότι την τε-
λευταία διετία 2021-2022 έχει σχε-

δόν διπλασιαστεί η ανέγερση νέων
κατοικιών. Σε συνδυασμό και με
την ανάκαμψη της ζήτησης, οι τι-
μές των μεταχειρισμένων κατοι-
κιών έχουν ενισχυθεί σε βαθμό
τέτοιο, ώστε σε περιοχές που είναι
έντονη η έλλειψη νεόδμητων κα-
τοικιών, όπως π.χ. τα βόρεια προ-
άστια, τα παλιότερα ακίνητα 10-
15 ετών ζητούνται πλέον σε τιμές

σχεδόν εφάμιλλες ενός νεόδμητου.
Μάλιστα, καθώς σταδιακά απορ-
ροφείται και η προσφορά των συγ-
κεκριμένων σύγχρονων κατα-
σκευών, αυξάνονται δυσανάλογα
και οι ζητούμενες τιμές των ακι-
νήτων ηλικίας 15-25 ετών, καθώς
υπάρχουν περιπτώσεις που η από-
κλιση σε σχέση με ένα νεόδμητο
είναι ελάχιστη – π.χ. της τάξεως

του 10% ή και λιγότερο. Ορισμένοι
«φιλόδοξοι» ιδιοκτήτες αποτιμούν
το ακίνητό τους ακόμη και σε τιμές
υψηλότερες ενός νεόδμητου στην
ίδια περιοχή, «ποντάροντας» προ-
φανώς στην επιθυμία ορισμένων
ενδιαφερομένων να αποκτήσουν
κατοικία.

Ελλειμμα νέων κατασκευών
Η κατάσταση αυτή είναι ασφα-

λώς πρωτόγνωρη για την ελληνική
κτηματαγορά και εξηγείται από
τη συσσώρευση ζήτησης που δεν
ικανοποιήθηκε επί σχεδόν μια δε-
καετία, αλλά και από το έλλειμμα
νέων κατασκευών. Σύμφωνα με
τα σχετικά στοιχεία, κατά τη διάρ-
κεια της περιόδου 2010-2019 κα-
τασκευάστηκαν μόλις 3.100 νέες
κατοικίες κατά μέσο όρο σε πα-
νελλαδικό επίπεδο, έναντι 34.000
νέων κατοικιών τη δεκαετία που
προηγήθηκε (2000-2009). Ως εκ
τούτου, παρότι πλέον η ετήσια κα-
τασκευή είναι της τάξεως των
7.400 κατοικιών, υπερδιπλάσια
δηλαδή της περιόδου της κρίσης,
δεν επαρκεί ούτε στο ελάχιστο για
να καλύψει τις ανάγκες που έχουν
διαμορφωθεί.

Σε πρόσφατη ανάλυσή της για
την αγορά κατοικίας, η Eurobank
σημειώνει ότι από το τρίτο τρίμηνο
του 2017, όταν δηλαδή ξεκίνησε
η ανάκαμψη της κτηματαγοράς
και μέχρι σήμερα, οι τιμές έχουν
αυξηθεί κατά 49,3% σε πανελλα-
δικό επίπεδο, με αποτέλεσμα να
απέχουν μόλις 14% από το σημείο
που βρίσκονταν στην έναρξη της
οικονομικής κρίσης. Στην περί-
πτωση της Αττικής, η αύξηση αυτή
είναι πολύ ταχύτερη, καθώς υπο-
λογίζεται ότι αγγίζει το 68% από
το 2017 έως και φέτος.

<<<<<<<

Από το 2017, όταν 
ξεκίνησε η ανάκαμψη
της κτηματαγοράς και
μέχρι σήμερα, οι τιμές
στην Αττική έχουν
αυξηθεί κατά 68%.

Σε υψηλό 10ετίας οι τιμές πώλησης εξοχικών
Οι αξίες θα συνεχίσουν να καταγράφουν άνοδο στα δημοφιλή νησιά των Κυκλάδων – Χορός εκατομμυρίων για πολυτελή ακίνητα

<<<<<<<

Κατοικίες στις Κυκλά-
δες αγοράζουν κυρίως
οικογένειες με παιδιά
από χώρες όπως 
η Γαλλία, η Ελβετία, το
Ισραήλ και η Αυστρία.

<<<<<<<

Οι μεγαλύτερες 
αυξήσεις εντοπίζονται
στα υπερπολυτελή 
ακίνητα μοναδικών 
χαρακτηριστικών 
και δη στη Μύκονο. 



Το 1982 ο Τιμ Μπάρτον σκηνο-
θέτησε την πρώτη του μικρού μή-
κους ταινία, το «Vincent». Ηταν 
ένα 6λεπτο ασπρόμαυρο stop 
motion φιλμάκι βασισμένο σε ποί-
ημα του Μπάιρον, και με αφηγη-
τή τον Βίνσεντ Πράις. Ο Μπάρτον 
ήταν τότε 24 ετών, απόφοιτος του 
φημισμένου προγράμματος κι-
νουμένων σχεδίων του California 
Institute of the Arts (CalArts), και 
μαθητευόμενος στο στούντιο της 
Walt Disney Productions.

Παρά τη νεαρή ηλικία του, 
η θεματική της δουλειάς αυτού 
του εξαιρετικά ευφάνταστου 
καλλιτέχνη είναι προφανής στο 
«Vincent»: η αγάπη για το παρά-
δοξο και το μαύρο χιούμορ, το 
ταλέντο στη δημιουργία αστεί-
ων-τρομακτικών ιστοριών και αλ-
λόκοτων χαρακτήρων. Πολύ πριν 
γίνει σκηνοθέτης, η ευφυΐα του 
Μπάρτον εκφράστηκε μέσα από 
το σχέδιο, τη ζωγραφική και τη 
φωτογραφία, που αποτελούν πλέ-
ον αναπόσπαστο μέρος της δημι-
ουργικής διαδικασίας του. Επινο-
ώντας μια προσωπική αισθητική 
–μυστηριώδη και υπερφυσική–, 
ο Μπάρτον σκηνοθέτησε στην 
πορεία της σταδιοδρομίας του 
ταινίες που έγιναν κλασικές στην 

ιστορία του κινηματογράφου.
«Η τρέλα ενός ανθρώπου είναι 

η πραγματικότητα του άλλου», 
έχει πει ο Μπάρτον και η φράση 
εκφράζει πλήρως τη φιλοσοφία 
του για τη ζωή και την τέχνη. 
Ποιος θα μπορούσε λοιπόν να 
αντισταθεί στην πρόταση ενός 
ταξιδιού στο μυαλό του ανθρώ-
που που ποτέ δεν σταματά 
να παρατηρεί με λοξό βλέμ-
μα τον κόσμο γύρω του και 

να φέρνει στην επιφάνεια όσα 
κρύβονται από κάτω;

Περιπέτεια
Αυτό ακριβώς είναι η περιο-

δεύουσα έκθεση «Λαβύρινθος 
του Τιμ Μπάρτον», που παρουσι-
άζεται στο Parc de la Villette του 
Παρισιού έως τις 20 Αυγούστου: 
Μια ωριαία περιπέτεια στο απο-

λύτως γοητευτικό σύμπαν του 
Αμερικανού καλλιτέχνη. Εκθεση 
μαζί και παιχνίδι, ο «Λαβύρινθος» 
είναι ένα από τα καινούργια «παι-
διά» του αεικίνητου Μπάρτον. 
Παρουσιάζει περισσότερα από 
150 πρωτότυπα έργα του, συμπε-
ριλαμβανομένων σκίτσων και 
ζωγραφικής καθώς και εγκατα-
στάσεις μεγάλης κλίμακας. Το 
αποτέλεσμα αυτής της πολυδά-
πανης παραγωγής οδηγεί τους 
επισκέπτες κατευθείαν στην 
καρδιά της καλλιτεχνικής 
δημιουργίας του Μπάρτον 

χωρίς να καταφεύγει σε 
γιγαντιαίες οθόνες και 
φώτα που αναβοσβή-
νουν, έναν «τεμπέλι-
κο τρόπο για εύκολη 
πώληση εισιτηρίων», 
όπως υποστηρίζουν 
ορισμένοι.

Η έκθεση που 
έρχεται στη Γαλ-
λία μετά την Ισπα-
νία, παρουσιάζε-
ται κάτω από μια 
τεράστια σκηνή 
που εκτείνεται 
σε 1.000 τετρα-
γωνικά μέτρα 
μέσα στο τε-
ράστιο πάρ-
κο το οποίο 
βρίσκεται 
στο βορει-
ο α ν α τ ο -

λικό τμήμα 
της γαλλικής πρω-
τεύουσας. Οι επισκέ-
πτες περνούν από 15 
διαφορετικά θεματικά 
δωμάτια τα οποία φι-
λοξενούν τα κινηματο-
γραφικά δημιουργήματα 
του Μπάρτον – από τον 
μικρούλη «Vincent» μέχρι 
τις κλασικές ταινίες ζωντα-
νής δράσης όπως είναι ο 

«Ψαλιδοχέρης» και ο «Batman», 
αλλά και αγαπημένες ταινίες stop 
motion και κινουμένων σχεδίων 
σαν τον «Εφιάλτη των Χριστου-
γέννων» και τη «Νεκρή νύφη». Για 
τον «Τσάρλι και το Εργοστάσιο 
Σοκολάτας» υπάρχει ένα δωμάτιο 
με καθρέφτες με παραμορφωμέ-
να ζαχαρωτά, για τον «Τζόκερ», 
ένας τοίχος με δαιμονικό νέον 
γέλιο, και για τον «Εφιάλτη των 
Χριστουγέννων», ένας τεράστι-

ος Τζακ Σκέλινγκτον που στέκε-
ται πάνω από μια πόρτα. Από το 
δάπεδο μέχρι το ηχητικό τοπίο, 
κάθε χώρος είναι μια λεπτομερής 
μικρογραφία του «Μπαρτονικού» 
σύμπαντος.

Το μυστικό
Πολλές φορές οι επισκέπτες 

καλούνται να επιλέξουν ανάμεσα 

σε δύο πόρτες, κάτι που κάνει την 
εμπειρία συμμετοχική και ανεπα-
νάληπτη. Κάθε διαδρομή είναι 
διαφορετική, μια και πρόκειται 
όντως για λαβύρινθο. Γι’ αυτό οι 
διοργανωτές κρατούν καλά φυ-
λαγμένο το μυστικό του αριθμού 
των δωματίων. Ορισμένες πηγές 
λένε ότι θα μπορούσαν να υπάρ-
χουν έως και 300 πιθανά μονοπά-
τια που μπορεί να ακολουθήσει 
κάθε επισκέπτης, ώστε να μην 
υπάρξει κανείς που δεν θα βρε-
θεί στον κόσμο της αγαπημένης 
του ταινίας. Οπως οι περισσότε-
ρες συναρπαστικές εμπειρίες, ο 
«Λαβύρινθος» είναι ένα θέαμα 
τόσο για μικρούς όσο και για με-
γάλους, αν και πιθανότατα φέρ-
νει στην επιφάνεια το παιδί που 
όλοι έχουμε μέσα μας.

Παράλληλα, πριν από λίγο και-
ρό το Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης 
άνοιξε μια εκτενή έκθεση με τα 
έργα του στη Νέα Υόρκη, η οποία 
περιόδευσε στη Μελβούρνη, στο 
Τορόντο, στο Λος Αντζελες, στο 
Παρίσι και στη Σεούλ. Μαζί με 
τον «Λαβύρινθο» δε, περιοδεύει 
επίσης μια δεύτερη έκθεση με 
τίτλο «The World of Tim Burton», 
η οποία κινείται από την Πράγα, 
στο Τόκιο, το Σάο Πάολο, τη Σα-
γκάη, το Χονγκ Κονγκ, την Πό-
λη του Μεξικού και συνεχίζει...

Εκθεση μαζί και παιχνίδι

της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Οι ζωντανοί κάκτοι από το δωμάτιο που «φιλοξενεί» τους χαρακτήρες από την ταινία «Ο Τσάρλι και το εργοστάσιο σοκολάτας». Οι επισκέπτες περνούν από 15 συνολικά θεματικά δωμάτια.

To δωμάτιο του Oyster Boy, ενός από τα τρομακτικά και ταυτόχρονα συμπα-
θητικά παιδιά που δημιούργησε η φαντασία του Μπάρτον στην ποιητική του 
συλλογή «The Melancholy Death of Oyster Boy & Other Stories».
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Πολλές φορές οι 
επισκέπτες καλούνται 
να επιλέξουν ανάμεσα 
σε δύο πόρτες, κάτι 
που κάνει την εμπειρία 
συμμετοχική και 
ανεπανάληπτη.

Ενας από τους πολλούς και εντυ-
πωσιακούς χαρακτήρες που εμ-
φανίζονται στον «Λαβύρινθο».

«Η τρέλα ενός ανθρώπου 
είναι η πραγματικότητα 
του άλλου», έχει πει 
ο Μπάρτον και η φράση 
εκφράζει πλήρως 
τη φιλοσοφία του για 
τη ζωή και την τέχνη.

Ο Τιμ Μπάρτον ποζάρει μέσα σε ένα από τα δωμάτια της έκθεσης. Ο αει-
κίνητος ιδιοφυής σκηνοθέτης παρουσιάζει περισσότερα από 150 πρωτότυπα 
έργα του (σκίτσα, εγκαταστάσεις μεγάλης κλίμακας κ.ά.)

ΚΥΡΙΑΚΗ 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023

Ο «Λαβύρινθος του Τιμ Μπάρτον» στο Παρίσι είναι μια περιπέτεια στο γοητευτικό σύμπαν του Αμερικανού καλλιτέχνη
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Το Θέατρο «∆ΙΟΝΥΣΟΣ» συνεχίζει τον 
νέο κύκλο παραστάσεων σε ∆ήμους και 
Κοινότητες, με την κυπριακή κωμωδία 
«Ο Παπαφίγκος», του Σώτου Ορείτη, που 
ανεβαίνει σε σκηνοθεσία Χρήστου Γιά-
γκου. Σε ένα χωριό της επαρχίας Λευ-
κωσίας οι κάτοικοι προετοιμάζονται για 
τις επερχόμενες Κοινοτικές εκλογές, με 
την αγωνία και τις εντάσεις να μεγαλώ-
νουν καθώς το αποτέλεσμα των εκλογών 
έχει ήδη διαφανεί. Ο Χαρίτος υποψήφιος 
κοινοτάρχης της δεξιάς παράταξης, διεκ-
δικεί το αξίωμα του κοινοτάρχη με αντί-
παλο του, τον –αριστερών πεποιθήσεων– 
Πεπόνια. Το έργο σατιρίζει τον πολιτικό 

φανατισμό που δυστυχώς στον τόπο μας 
παραμένει πάντα επίκαιρος και τείνει 
να εμφανίζεται εντονότερος σε περιό-
δους εκλογών. Συμμετέχουν με σειρά 
εμφάνισης οι ηθοποιοί: Θέμις Νικολάου, 
Λουκία Πρωτοπαπά, Γιώργος Αναγιωτός, 
Χρήστος Γιάγκου, Στέλιος Μαρτάς, Κρί-
στοφερ Γκρέκο, Γιάννης Κόκκινος, Μα-
νώλης Μιχαηλίδης, Ηλιάνα Κάκκουρα. Η 
παράσταση είναι κατάλληλη για όλες τις 
ηλικίες. Επόμενες παραστάσεις: Αμφιθέ-
ατρο ∆ήμου Λακατάμιας, 23 Ιουλίου και 
Αμφιθέατρο ∆ήμου ∆ερύνειας, 28 Ιουλί-
ου, ώρα έναρξης 8:30 μ.μ. Πληροφορίες 

2281899, 99621845.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Ο Παπαφίγκος» σε περιοδεία
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Jane
by Charlotte

Τ
αξιδεύοντας το 2009 στο 50ό Φεστιβάλ 
Κινηματογράφου Θεσσαλονίκης η 
Τζέιν Μπίρκιν έχασε τη βαλίτσα της. 

Το περιστατικό θα ήταν άνευ σημασίας. 
Ομως η ίδια, τότε, στη συνέντευξη Τύ-
που φρόντισε να του δώσει περιεχόμε-
νο: «Είδα ηθοποιούς να βγάζουν και να 
μου δίνουν ρούχα και παπούτσια τους 
και συνειδητοποίησα τη γενναιοδωρία 
τους. Αυτό το γεγονός ήταν πολύ πιο εν-
διαφέρον από ό,τι αν είχα τη βαλίτσα μαζί 
μου», είπε. Από κάτι ασήμαντο, προκύ-
πτει μια πληροφορία για τον χαρακτήρα 
της, που τώρα, μετά τον θάνατό της σε 
ηλικία 76 ετών, αποκτά τη σημασία του. 
Η άμεση, απροσποίητη, κάπως ρευστή 
στη συμπεριφορά, ευάλωτη, δεμένη με 
την εφηβεία στην όψη και στη στάση 
ζωής, Τζέιν Μπίρκιν, ήξερε να διακρίνει 
το σημαντικό από το ασήμαντο· να δί-
νεται, να αναλώνεται, να διαλύεται μέ-
σα στις τραγωδίες της ζωής της (όπως η 
αυτοκτονία της πρώτης κόρης της που 
την σφράγισε ψυχή τε και σώματι). Εί-
ναι άραγε ανάγκη να επισημαίνουμε το 
αυτονόητο, όπως η διάκριση σημαντι-
κού - ασήμαντου; Ναι, γιατί ανήκε στον 
κόσμο όπου οι σταρ είναι υποχρεωμέ-
νοι να υπηρετούν την εικόνα τους, με 
τις δύστροπες, απαιτητικές πλευρές της.

Ομως η Τζέιν Μπίρκιν, «σύμβολο μιας 
εποχής», όπως συνηθίζουμε να επανα-
λαμβάνουμε στερεοτυπικά, είχε κάτι πολύ 
εύθραυστο, μια αίσθηση ότι διαρκώς κρε-
μόταν από μια κλωστή, που αντιστεκόταν 
σε κατηγοριοποιήσεις. Αυτή η πλευρά της 
έγινε πολύ σαφής στο ντοκιμαντέρ της 

κόρης της Σαρλότ Γκενσμπούρ, «Jane by 
Charlotte», που προβλήθηκε πριν από δύο 
χρόνια. Εκεί όπου η «αιώνια κόρη» (όπως 
ομολογούσε και η ίδια, «Κ», 12/11/22) πα-
ρακολουθούσε με μια κάμερα τη μητέρα. 
«Κοιτώντας με μια κάμερα δεν είναι παρά 
μια δικαιολογία για να κοιτάξω εσένα», 
σχολιάζει η Γκενσμπούρ στο ντοκιμαντέρ. 
∆ημιούργησε ένα έργο για τη σχέση τους. 
Στο τέλος της ταινίας, ενώ η μητέρα περ-
πατάει μόνη σε μια παραλία με αέρα και 
κρύο, η φωνή της κόρης δηλώνει και την 
ανησυχία της: «το τέλος θα έρθει αναπό-
δραστα». Εκείνη όμως θέλει να κρατήσει 
τις στιγμές για πάντα. Επισκέπτονται και 
οι δυο μαζί το κοινό παρελθόν. Το σπίτι 
στο Παρίσι όπου ζούσε με τον δεύτερο με-
γάλο έρωτά της και πατέρα της Σαρλότ, 
Σερζ Γκενσμπούρ. Ενα σπίτι που θα γίνει 
μουσείο. Τα αντικείμενα είναι στη θέση 
τους, τίποτα δεν έχει μετακινηθεί, σαν μια 
ξαφνική απειλή να τους υποχρέωσε να φύ-
γουν, κλείνοντας απλώς την πόρτα πίσω 
τους. «Μου θυμίζει την Πομπηία», λέει η 
Τζέιν Μπίρκιν ανοίγοντας ένα μπουκαλάκι 
με άρωμα, που διατηρούσε, χρόνια μετά, 
ακόμη τη μυρωδιά του. Και αυτή η αντί-
στροφη πορεία ζωής, οδηγεί τις δύο γυ-
ναίκες στην αρχή, σε μια σχέση «μήτρας», 
στην αναζήτηση της μητέρας που υπήρξε 
και δεν υπήρξε.

Το άγχος της κόρης που ακολουθεί τη 
μητέρα είναι εμφανές. Οπως και ο δισταγ-
μός της, η αμηχανία της, ο φόβος μήπως 
υπερβεί ένα όριο δικό της, εσωτερικό. Τι 
περίεργο αλήθεια. ∆ύο γυναίκες που έχουν 
τόσο αντισυμβατικές ζωές, γλιστρούν 
στην επιφάνεια των πραγμάτων. Μιλούν 
για ρωγμές και θραύσματα αλλά όλα είναι 
μνήμες, μάλλον ασαφείς. Η κόρη γύρισε 
μια ταινία για να κρατήσει κοντά της μια 
μητέρα που διαρκώς μεταμορφωνόταν 
σε εικόνα. Μαγική όσο και βασανιστική.

Ως το τέλος οι γονείς παραμένουν 
άγνωστοι. Νομίζουμε ότι τους ξέρουμε 
αλλά το μυστήριο είναι μέρος της σχέσης. 
Ταινίες, βιβλία, έργα εικαστικά, μουσικά, 
συντίθενται για να προσεγγίσουν τα πιο 
καθοριστικά πρόσωπα της ζωής μας, να τα 
αποδεσμεύσουμε και να αποδεσμευτούμε. 
Πριν προλάβει η εξιδανίκευση να χτίσει 
μνημεία, να δημιουργήσει μύθους. Φρό-
ντισε όμως και γι’ αυτό η Τζέιν Μπίρκιν, 
καλλιεργώντας το έδαφος για το φινάλε: 
«Οταν κάποιος πεθαίνει, εξαφανίζονται 
όλα τα αρνητικά. Αδημονώ να πεθάνω κι 
εγώ, για να ξεχάσουν τα παιδιά μου όλα 
τα ανόητα πράγματα που έκανα. Ακό-
μα κι αν δεν ξέρουμε τι ακολουθεί μετά 
τον θάνατο, αξίζει να πάρεις το ρίσκο. 
Ετσι κι αλλιώς δεν έχουμε και επιλογή».

ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ

«Η Δέλτος»: 12ο τεύχος
Κυκλοφόρησε πρόσφατα το 12ο τεύχος 
της εξαμηνιαίας επιθεώρησης Νεότερης 
Ελληνικής Ιστορίας και Ιστορίας της Νεο-
ελληνικής Λογοτεχνίας, «Η ∆έλτος» και εί-
ναι αφιερωμένο στα 110 χρόνια από τους 
Βαλκανικούς Πολέμους (1912-1913), στους 
οποίους η συμβολή της Κύπρου ήταν πο-
λύ σημαντική. Το αφιέρωμα περιλαμβά-
νει έξι άρθρα για τους Βαλκανικούς, που 
φωτίζουν σημαντικές διπλωματικές και 
πολιτικές πτυχές της εποχής. Τα υπόλοιπα 
άρθρα καλύπτουν διάφορα θέματα της Νε-
ότερης Ελληνικής Ιστορίας. Το περιοδικό 
διατίθεται στα βιβλιοπωλεία. Για πληροφο-

ρίες ή για εγγραφές συνδρομητών, αποτα-

θείτε στα email: ideltos@hotmail.com και 

charalambous.p@gmail.com

ΑΡΧΑΙΟ ΔΡΑΜΑ

«Βάκχες» του Ευριπίδη
Ο διεθνούς φήμης Έλληνας σκηνοθέτης, Θε-
όδωρος Τερζόπουλος, σκηνοθετεί τις Βάκχες 
του Ευριπίδη, μια από τις πιο αινιγματικές τρα-
γωδίες της αρχαιοελληνικής γραμματείας, σε 
παραγωγή του Εθνικού Θεάτρου της Ουγγαρίας 
με ένα αξιόλογο επιτελείο Ούγγρων ηθοποι-
ών. Η ουγγρική παραγωγή παρουσιάζεται στο 
πλαίσιο της φετινής διοργάνωσης του Φεστι-
βάλ για δύο παραστάσεις, στις 29 Ιουλίου στο 
Αρχαίο Θέατρο Κουρίου και στις 31 Ιουλίου στο 
Αμφιθέατρο Μακαρίου Γ΄. Ο μεγάλος δεξιο-
τέχνης του θεάτρου, Θεόδωρος Τερζόπουλος, 
με την αδιασάλευτη -εδώ και δεκαετίες- διε-
θνή θεατρική παρουσία, παρουσιάζει την έκτη 
κατά σειρά σκηνοθετική προσέγγισή του στις 

Βάκχες. Μέσω της περίφημης Μεθόδου του, 
καταθέτει άλλη μια θεατρική, πολιτική και με-
ταφυσική πρόταση, απογειώνοντας το κείμενο 
του Ευριπίδη αλλά και τη σκηνική πράξη. «Η 
σύγκρουση μεταξύ ∆ιόνυσου και Πενθέα, είναι 
αυτή μεταξύ ενστίκτου και λογικής, που όταν 
κανένα από τα δύο δεν μπορεί να μετριαστεί, 
τότε οι συνέπειες για τους ανθρώπους είναι 
ολέθριες». Παραστάσεις: Σάββατο, 29 Ιουλίου, 
Αρχαίο Θέατρο Κουρίου και ∆ευτέρα, 31 Ιουλί-
ου, Αμφιθέατρο Μακαρίου Γ΄, με ελληνικούς 
και αγγλικούς υπέρτιτλους. Έναρξη παραστά-
σεων στις 9:00 μ.μ., προσέλευση στο θέατρο 
πριν από τις 8:15 μ.μ. Πληροφορίες 70002414, 

www.greekdramafest.com

ΧΟΡΟΣ

20ό Καλοκαιρινό 
Φεστιβάλ Χορού 
Νέας Κίνησης

Για εννέα ημέρες και νύχτες, χο-
ρευτές και χορογράφοι βγαίνουν 
έξω από το θέατρο, σε πεζόδρο-
μους, πλατείες, πάρκα, προτείνοντας 
νέες εμπειρίες θέασης, έκφρασης 
και διαδραστικότητας με την τέχνη 
του χορού. Η έναρξη για το 20ό Κα-
λοκαιρινό Φεστιβάλ έγινε το Σάβ-
βατο 22 Ιουλίου με παραστάσεις το 
απόγευμα και βραδιά προβολών 
ταινιών χορού, περφόρμανς, video 
art στη κεντρική πλατεία του ∆ήμου 
Ύψωνα. Στη διοργάνωση συμμετέ-
χουν με ζωντανές παραστάσεις οι 
Αρετή Χουρδάκη, Αριάννα Οικονό-
μου, Εύη Παναγιώτου, Ζωή Ελευ-
θερίου, Κωνσταντίνα Σκαλιώντα και 
Σωτήριος Παναγούλιας και με ταινίες 
χορού οι Άρτεμις Ευλογημένου, Αρι-
άννα Οικονόμου, Βίκυ Κάλλα, Ιόλη 
Κασκάνη, Μελίτα Κούτα και Πασκάλ 
Καρόν. Ζωντανές Παραστάσεις στον 
∆ήμο Λεμεσού, 23 – 30 Ιουλίου. 
Είσοδος ελεύθερη. Πληροφορίες 

99407856, info@neakinisi.com

ΕΚΘΕΣΗ

Κυπριακό Μουσείο: «Στον Ίδιο Τόπο»
Η περιοδική έκθεση με τίτλο «Στον Ίδιο Τόπο» στο Κυπριακό Μουσείο 
στη Λευκωσία συνεχίζεται και θα διαρκέσει μέχρι τις 10 Σεπτεμβρίου. 
Μέσα από μια ενότητα 86 υδατογραφιών, τοποθετημένων με ιδιαίτερη 
επιμέλεια εντός και εκτός προθηκών στους εκθεσιακούς χώρους του 
Κυπριακού Μουσείου, πλάι στα αντικείμενα με τα οποία σχετίζονται, η 
ζωγράφος προσεγγίζει τη μόνιμη συλλογή του Κυπριακού Μουσείου 
με ιδιαίτερη ευαισθησία, καθοδηγούμενη από τους τόπους εύρεσης 
των αρχαίων εκθεμάτων. Οι υδατογραφίες, συνοδευόμενες από τις 
αφηγήσεις της ζωγράφου για τους τόπους τους οποίους επισκέφτηκε 
και κατέγραψε, προβάλλουν τη φυσική, αρχαιολογική και ιστορική διά-
σταση κάθε τόπου, ως μια υπενθύμιση της σημαντικότητας και μοναδι-
κότητας των φυσικών στοιχείων του νησιού και του πόσο αυτά αποτε-
λούν καθοριστικό παράγοντα για την κατανόηση τόσο του παρελθόντος 
όσο και του παρόντος. Κυπριακό Μουσείο, Μουσείου 1, Λευκωσία. 
Πληροφορίες 22865854. Ελεύθερη είσοδος.

ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ

Προβολές Κινηματογραφικής Λέσχης Λάρνακας
 Συνεχίζονται οι προβολές της Κινηματογραφικής 
Λέσχης Λάρνακας στον φιλόξενο χώρο του Μου-
σείου Πιερίδη στη Λάρνακα. Αυτή την Τετάρτη 26 
Ιουλίου θα προβληθεί το δημιουργικό ντοκιμαντέρ 
του Shaunak Sen «All that breathes», μια ταινία έρ-
γο τέχνης που θα αγγίξει ακόμα και τον πιο αδιά-
φορο θεατή! Με φόντο το αποκαλυπτικό τοπίο του 
Νέου ∆ελχί, δύο αδέλφια αφιερώνουν τη ζωή τους 
προστατεύοντας ένα θύμα των πολυτάραχων αυ-
τών καιρών: τον μαύρο αετό. Με την περιβαλλοντι-
κή τοξικότητα και την πολιτική αναταραχή να κορυ-
φώνονται, οι σχέσεις ανάμεσα στη μουσουλμανική 
οικογένεια και το παραμελημένο πουλί συνθέτουν 
ένα ποιητικό χρονικό της παρακμάζουσας οικολογί-
ας και των εντεινόμενων κοινωνικών εντάσεων. Θα 

ακολουθήσει 15λεπτη συζήτηση της ταινίας. Μου-
σείο Πιερίδη, Ζήνωνος Κιτιέως 4, Λάρνακα, ώρα 
έναρξης προβολής 8:30 μ.μ. Είσοδος Ελεύθερη. 
∆εν επιτρέπεται η είσοδος σε άτομα κάτω των 18 
ετών. Πληροφορίες 99434793.

Η κόρη γύρισε μια ταινία για 
να κρατήσει κοντά της μια μη-
τέρα που διαρκώς μεταμορ-
φωνόταν σε εικόνα. Μαγική 
όσο και βασανιστική.

Για 9η χρoνιά η Ανδρος υποδέχεται το 
∆ιεθνές Φεστιβάλ Ανδρου από τις 30 
Ιουλίου έως τις 25 Αυγούστου 2023, υπό 
την καλλιτεχνική διεύθυνση του Πα-
ντελή Βούλγαρη. Στο Ανοιχτό Θέατρο 
της Χώρας θα φιλοξενηθούν μερικές 
από τις πιο σημαντικές θεατρικές πα-
ραστάσεις και συναυλίες του καλοκαι-
ριού, καθώς και καλλιτεχνικές δράσεις 
των τοπικών φορέων.

Κατά σειρά θα βρεθούν στη σκηνή 
του Ανοιχτού Θεάτρου χαρίζοντας μο-
ναδικές στιγμές στους θεατές, κατοίκους 
και επισκέπτες της Ανδρου οι: Μανώλης 
Μητσιάς, Καρυοφυλλιά Καραμπέτη, Γρη-
γόρης Βαλτινός, Πάνος Βλάχος, Γιώργος 
Εμμανουήλ Λαζαρίδης, Χρήστος Γρί-
μπας, Στέφανος Κορκολής, Μαρία Πρω-
τόπαππα, Γιάννης Τσορτέκης, Γιάννης 
Στάνκογλου, Αλκίνοος Ιωαννίδης, ∆ημή-
τρης Καταλειφός, η παιδική σκηνή του 
∆ημήτρη Αδάμη καθώς και ο Μουσικός 
Σύλλογος Ανδρου (ΜΟΥ.Σ.Α.), ο ερασιτε-
χνικός θίασος Αλαλούμ και πολλοί άλλοι.

Ξεχωριστή θέση στο φετινό πρό-
γραμμα έχει η προβολή των ταινι-
ών μικρού μήκους που επιμελείται ο 
Παντελής Βούλγαρης με τίτλο «Πα-
λιοί Φίλοι - Πρώτες Εικόνες» και θα 
πραγματοποιηθεί στο Σινέ Αυλή της 

Κινηματογραφικής Λέσχης Ανδρου. 
Η διοργάνωση του Φεστιβάλ γίνεται 
από την ΑΜΚΕ «Φίλοι Φεστιβάλ Αν-
δρου», με την υποστήριξη Ανδριωτών 
και μη χορηγών, εθελοντών, εργαζο-
μένων και του ∆ήμου Ανδρου. Οπως 
γράφει στο σημείωμά του ο Παντελής 
Βούλγαρης: «Πολλές οι ενδιαφέρουσες 
προτάσεις για συμμετοχή στο Φεστιβάλ 
και φέτος, 9η χρονιά της διοργάνωσης. 
Επιλέξαμε με συνδυασμό πολλών κριτη-
ρίων με στόχο τη δημιουργία ενός ποι-
οτικού και συνάμα ελκυστικού για τους 
θεατές προγράμματος. Εμειναν απέξω 
κάμποσες όμορφες δουλειές, μακάρι ο 
Αύγουστος να χωρούσε περισσότερες. 
Τα προηγούμενα χρόνια έχουν περάσει 
από το πέτρινο θέατρο σχεδόν όλα τα ση-
μαντικά καλλιτεχνικά σχήματα, σχεδόν 
όλοι οι σπουδαίοι ηθοποιοί, μουσικοί και 
γενικά άνθρωποι της τέχνης. Χάρη στο 
Φεστιβάλ, η Ανδρος έπαψε να στερείται 
τέτοιες παραστάσεις, μπήκε στον χάρτη 
του πολιτιστικού καλοκαιριού ανά την 
Ελλάδα». Η προπώληση ξεκίνησε στις 5 
Ιουλίου στο http://www.ticketservices.gr 
και από τις 23 Ιουλίου εισιτήρια θα πω-
λούνται και από το ταμείο του θεάτρου.

Πληροφορίες www.festivalandros.gr.

«Διεθνής» Ανδρος διά χειρός Παντελή Βούλγαρη
Σημαντικές παραστάσεις και συναυλίες στο Ανοιχτό Θέατρο της Χώρας

Το Ανοιχτό Θέατρο. «Εχουν περάσει από το πέτρινο θέατρο σχεδόν όλα τα σημαντικά 
καλλιτεχνικά σχήματα», σημειώνει ο Παντελής Βούλγαρης.



Ν Τ Ο Κ Ι Μ Α Ν Τ Ε Ρ

Κυριακή 23 Ιουλίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   3

3 0 /0 7
ΚΥΡΙΑΚΗ

ΕΛΙΖΑΜΠΕΤ ΚΟΛΜΠΕΡΤ
Ο έκτος αφανισμός. 
Μια αφύσικη ιστορία
μτφρ.: Γιώργος Μαραγκός
εκδ. Μεταίχμιο, 2023, σελ. 336

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Μπορεί η πρώτη επιστημονική 
ιδέα που μαθαίνουν σήμερα τα 
παιδιά μας να είναι ο αφανισμός 
–ποιο παιδί δεν ξέρει τους δεινό-
σαυρους;– αλλά ελάχιστοι συνει-
δητοποιούμε το πραγματικό της 
νόημα, ότι κάποια στιγμή δηλα-
δή πιθανότατα θα γίνει και το εί-
δος μας θύμα αυτής της πραγμα-
τικότητας. ∆ιαβάζοντας τον «Εκτο 
αφανισμό: Μια αφύσικη ιστορία» 
της δημοσιογράφου και συγγρα-
φέα Ελίζαμπεθ Κόλμπερτ γίνεσαι 
κοινωνός μιας μοναδικής εμπειρί-
ας ανακάλυψης. Κατ’ αρχάς, δεν 
αμφισβητείς ούτε στιγμή την από-
φαση των κριτών που απένειμαν 
στο βιβλίο αυτό ένα βραβείο Πού-
λιτζερ το 2015. 

Η Κόλμπερτ σου χαρίζει το 
προνόμιο ενός εισιτηρίου στη δι-
πλανή της θέση, σ’ ένα ταξίδι που 
παρακολουθεί το μακραίωνο φαι-
νόμενο των αφανισμών διαφόρων 
ειδών από προσώπου γης, για να 
καταλήξει στη δική μας εξαφάνι-
ση. Το ταξίδι αυτό δεν είναι καθό-
λου εύκολο, αλλά έχει τεράστιες 
ανταμοιβές, καθώς η συγγραφέας 
φροντίζει με χιούμορ και οξυδέρ-
κεια να το κάνει λίγο πιο ευχάρι-
στο. Στην πορεία γνωρίζεις μαζί 
της σκαπανείς, επιστήμονες και 

ερευνητές, και πάνω απ’ όλα μα-
θαίνεις σε βάθος μια ιστορία που 
σε αφορά προσωπικά.

Η Κόλμπερτ επισημαίνει ότι 
εδώ και μισό δισεκατομμύριο χρό-
νια έχουν συμβεί πέντε μαζικοί 
αφανισμοί, κατά τους οποίους η 
βιοποικιλότητα μειώθηκε ξαφνικά 
και δραματικά. Ξεκινάει απ’ τον 
Παναμά για να δει τι συμβαίνει με 
τον αφανισμό του χρυσού βατρά-
χου. Επισκέπτεται το Μουσείο Φυ-
σικής Ιστορίας της Γαλλίας, όπου 
βρίσκεται η πρώτη μαρτυρία αφα-
νισμού από τον φυσιοδίφη Ζορζ 
Κιβιέ, και βλέπει τη «Μόνα Λίζα 
της παλαιοντολογίας», το σκίτσο 
των δοντιών ενός μαστόδοντα. 
Επειτα, ταξιδεύει στο Ισλανδικό 
Ινστιτούτο Φυσικής Ιστορίας στο 
Ρέικιαβικ, για να δει μία απ’ τις τε-
λευταίες άλκες. Το πτηνό εξαφανί-
στηκε στις αρχές του 19ου αιώνα, 
εξαιτίας της ανθρώπινης απληστί-
ας. Στη συνέχεια, ταξιδεύει στην 
κωμόπολη Γκούμπιο, βόρεια της 
Ρώμης, όπου υπάρχουν τα πρώτα 
ίχνη του τέλους της Κρητιδικής 
Περιόδου, του πρώτου μεγάλου 
αφανισμού, που συνέβη «μια κατά 
τα άλλα συνηθισμένη μέρα πριν 
από εξήντα πέντε εκατομμύρια 
χρόνια», όταν «ένας αστεροειδής 
πλάτους δέκα χιλιομέτρων προσέ-
κρουσε στη Γη».

Η Ανθρωπόκαινος
Το πραγματικά συναρπαστικό 

κομμάτι του ταξιδιού ξεκινάει με 
την ανακάλυψη της «ανθρωπόκαι-
νου», της γεωλογικής εποχής που 

κυριαρχείται απ’ τους ανθρώπους. 
«Είναι πιθανόν», της μαρτυρούν 
δύο επιστήμονες, «η παρακατα-
θήκη της Ανθρωπόκαινου να εί-
ναι αυτή ενός από τα πλέον αξιο-
σημείωτα, αν όχι κατακλυσμιαία, 
γεγονότα στην ιστορία του πλα-
νήτη μας». 

Τα νέα που κομίζει η Κόλμπερτ 
δεν είναι καθόλου καθησυχαστι-
κά. «Αν συνεχίσουν οι σημερινές 
τάσεις, οι συγκεντρώσεις διοξει-
δίου του άνθρακα θα ξεπεράσουν 
μέχρι το 2050 τα 500 μέρη ανά 
εκατομμύριο, θα είναι περίπου 
διπλάσιες δηλαδή από την προ-
βιομηχανική εποχή. Αναμένεται 
ότι μια τέτοια αύξηση θα οδηγή-
σει τελικά σε άνοδο της μέσης 
παγκόσμιας θερμοκρασίας κατά 
1,5 έως 3,5 βαθμούς Κελσίου, κι 
αυτό με τη σειρά του θα πυροδο-
τήσει διάφορα γεγονότα που θα 
αλλάξουν τον κόσμο, μεταξύ αυ-
τών την εξαφάνιση των παγετώ-
νων που απομένουν, τη βύθιση 
νησιών με χαμηλό υψόμετρο και 
των παράκτιων πόλεων, καθώς 
και το λιώσιμο των πάγων της Αρ-
κτικής. Αυτά είναι μόνο τα μισά».

Η δημοσιογράφος θίγει την οξί-
νιση των ωκεανών, το «εξίσου 
κακό δίδυμο αδελφάκι» της υπερ-
θέρμανσης του πλανήτη. «Οπως 
ακριβώς έχει μεγάλη διαφορά για 
τη χημεία του αίματός σας το αν 
θα σας πάρει ένα μήνα ή μία ώρα 
για να πιείτε έξι μπίρες, έτσι έχει 
και μεγάλη διαφορά για τη θα-
λάσσια χημεία το αν το διοξείδιο 
του άνθρακα προστεθεί στη θά-

λασσα μέσα σε ένα εκατομμύριο 
χρόνια ή μέσα σε εκατό χρόνια. 
Για τους ωκεανούς, όπως και για 
το ανθρώπινο συκώτι, ο ρυθμός 
έχει σημασία». Επειτα, μεταφέρε-
ται στην Αυστραλία, σ’ ένα μικρό 
νησάκι ονόματι One Tree, για να 
δει τι συμβαίνει στους υφάλους, 
οι οποίοι προβλέπεται να είναι 
το πρώτο οικοσύστημα της σύγ-
χρονης εποχής που θα αφανιστεί 
ολοκληρωτικά, έως το τέλος αυ-
τού του αιώνα. Αν συνεχιστούν 
οι τάσεις, μέχρι το 2050 οι επι-
σκέπτες του Μεγάλου Κοραλλιο-
γενούς Υφάλου θα βλέπουν μόνο 
νεκρά κοράλλια γύρω τους.

Στον Αμαζόνιο
Στη συνέχεια, η Κόλμπερτ κα-

τευθύνεται στο δάσος του Αμα-
ζονίου. «Αν υποθέσουμε, πολύ 
συντηρητικά, ότι υπάρχουν δύο 
εκατομμύρια είδη στα τροπικά 
δάση, αυτό σημαίνει ότι χάνονται 
περίπου πέντε χιλιάδες είδη τον 
χρόνο. ∆ηλαδή δεκατέσσερα είδη 
την ημέρα ή ένα είδος κάθε εκατό 
λεπτά». Ο σύγχρονος ρυθμός αφα-
νισμού είναι «10.000 φορές μεγα-
λύτερος απ’ τον φυσιολογικό». Σε 

μια σπηλιά κοντά στη Νέα Υόρκη 
η συγγραφέας διαπιστώνει τον 
αφανισμό νυχτερίδων, ενώ κάνει 
και μια εκτενή μνεία στις προσπά-
θειες σωτηρίας του ρινόκερου της 
Σουμάτρας που είναι επίσης υπό 
εξαφάνιση. «Η ειρωνεία είναι πως 
οι άνθρωποι είναι τόσο εκείνοι που 
έχουν οδηγήσει έως εκεί (στον 
αφανισμό) το είδος, όσο και εκεί-
νοι που μπορούν να το σώσουν 
με τις ηρωικές τους προσπάθει-
ες». Και καταλήγει στην Κοιλάδα 
Νεάντερταλ, στη Γερμανία, για 
να συναντήσει τον πρόγονο που 
αφανίσαμε εμείς. 

«Ο λόγος που το βιβλίο αυτό 
το γράφει ένα μαλλιαρό δίποδο», 
γράφει η Κόλμπερτ, «αντί για ένα 
με φολίδες, έχει περισσότερο να 
κάνει με την ατυχία των δεινοσαύ-
ρων παρά με κάποια συγκεκριμένη 
αρετή των θηλαστικών». Την ίδια 
ώρα, αν και υπάρχουν πολλοί και 
διάφοροι λόγοι για την εξαφάνιση 
των ειδών, «αν ακολουθήσετε τη 
διαδικασία μέχρι τις ρίζες της, θα 
φτάσετε αναπόφευκτα στον ίδιο 
ένοχο: “ένα ψηλόλιγνο είδος”».

Ανησυχούμε για τις λεγόμενες 
υπαρξιακές απειλές που βιώνει το 

είδος μας, μιλάμε για την τεχνητή 
νοημοσύνη και για την πυρηνική 
απειλή. Η κλιματική αλλαγή αλλά 
και η υπερθέρμανση του πλανή-
τη, ωστόσο, φέρεται να είναι ένας 
ακόμα πιο άμεσος κίνδυνος. Βρι-
σκόμαστε στην αρχή του έκτου 
αφανισμού, και αναμφισβήτητα 
ο βασικός υπαίτιος είμαστε εμείς. 
Η λέξη-κλειδί του βιβλίου είναι το 
«αν». Αυτό το «αν» επαναλαμβά-
νεται σαν μάντρα στο βιβλίο και 
προβληματίζει. Τι θα γίνει από εδώ 
και πέρα, αν συνεχίσουμε με τον 
ίδιο τρόπο ζωής; Είναι προφανές 
ότι παίρνουμε ένα τεράστιο ρίσκο, 
κι ότι πιθανώς πριονίζουμε το κλα-
δί πάνω στο οποίο καθόμαστε. Οι 
αισιόδοξοι λένε ότι μπορούμε να 
αποτρέψουμε τον δικό μας αφανι-
σμό. Η Κόλμπερτ δεν είναι και πο-
λύ σίγουρη. Ο γεωλογικός χρόνος 
είναι ασύλληπτα μεγάλος, αλλά με 
τη δράση μας διακινδυνεύουμε 
να τον συντομεύουμε δραστικά. 
«Η ιστορία της ζωής αποτελείται 
από “μακριά διαστήματα ανίας 
που διακόπτονται περιστασιακά 
από πανικό”», γράφει η Κόλμπερτ. 
Μήπως πλησιάζει επικίνδυνα αυ-
τή η ώρα;

Πριονίζουμε το κλαδί
στο οποίο καθόμαστε
Ο πλανήτης στο κατώφλι του 6ου αφανισμού

Η εποχή των δεινοσαύρων ολοκληρώθηκε με τον αφανισμό τους και, όπως 
φαίνεται, το ίδιο μπορεί να συμβεί και με τους ανθρώπους. Με μια διαφορά. 
Οι δεινόσαυροι δεν μπορούσαν να το προβλέψουν...

«Ο λόγος που το βιβλίο αυτό το 
γράφει ένα μαλλιαρό δίποδο αντί 
για ένα με φολίδες», γράφει η Κόλ-
μπερτ, «έχει περισσότερο να κάνει 
με την ατυχία των δεινοσαύρων πα-
ρά με κάποια συγκεκριμένη αρετή 
των θηλαστικών».
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σε μερικές ημέρες ανοίγει τις πύλες 
του το Φεστιβάλ Φέγγαρος, στον 
Κάτω ∆ρυ της επαρχίας Λάρνα-
κας, που θα πραγματοποιηθεί το 
τριήμερο 3-5 Αυγούστου. Το Φε-
στιβάλ από το 2014 έχει κουρ-
νιάσει στη φιλόξενη κοινότητα 
του Κάτω ∆ρυ, και εδώ και δέκα 
χρόνια, η φετινή είναι η ενδέ-
κατη διοργάνωση, παρουσιάζει 
στο κυπριακό κοινό ενδιαφέρου-
σες μουσικές προτάσεις, απ’ όλο 
τον κόσμο, συνδυάζοντας καλή 
μουσική και εξόρμηση στην κυ-
πριακή ύπαιθρο. 

Βέβαια, για να γίνουν όλα όσα 
πρέπει ώστε ένα φεστιβάλ του 
μεγέθους του Φέγγαρου να λει-
τουργήσει χωρίς προβλήματα 
απαιτούνται πολλές ώρες δου-
λειάς και προετοιμασίας. Όμως, 
ποιες είναι οι προκλήσεις για ένα 
φεστιβάλ όπως αυτό του Φέγγα-
ρου, που εδώ και χρόνια είναι πό-
λος έλξης για πολλούς φίλους της 
μουσικής, αλλά και της «φάσης» 
της φεστιβαλικής εμπειρίας, ανε-
ξαρτήτως ακουσμάτων και μουσι-
κών προτιμήσεων. Αυτή ακριβώς 
τη «φάση» οι Αντρέας Τραχωνί-
της και Λευτέρης Μουμτζής προ-
σπαθούν να διατηρούν ζωντανή, 
βάζοντας, όπως μού λένε, οι ίδιοι 
στους εαυτούς τους προκλήσεις, 
«για να γινόμαστε καλύτεροι». Η 
διαχρονική επιτυχία του φεστιβάλ 
του Φέγγαρου δεν είναι αυτονό-
ητη για τους ανθρώπους του, γι’ 
αυτό και κάθε χρόνο κάνουν ό,τι 
καλύτερο μπορούν χωρίς να επα-
ναπαύονται ότι ο κόσμος θα έρ-
θει επειδή το φεστιβάλ είναι γνω-
στό, και σημειώνουν ο Αντρέας 
και ο Λευτέρης, αναγνωρίζοντας 
ωστόσο εγγενείς δυσκολίες του 
εγχειρήματός τους: «Το ότι είμα-
στε ένα νησί στην άκρη της Ευ-
ρώπης σημαίνει ότι σχεδόν ποτέ 
δεν είμαστε στη διαδρομή των πε-
ριοδευόντων διεθνών σχημάτων. 
Αυτό σημαίνει ότι πολλές φορές 
τα διεθνή σχήματα πρέπει να πε-
τάξουν κατευθείαν από τη χώρα 
τους ή από μια πιο μακρινή χώ-
ρα αντί από μια γειτονική χώρα. 
Αλλά και μόνο το ότι περιλαμβά-
νονται πτήσεις είναι ένα μεγάλο 
κονδύλι και δημιουργεί περισσό-
τερες δυσκολίες στα διαδικαστικά 
(μεταφορές οργάνων εξοπλισμού 
κ.λπ.)». Μεσα από όλες αυτές τις 
προκλήσεις και ενίοτε δυσκολίες, 
το Φεστιβάλ έχει καθιερωθεί στη 
συνείδηση του κοινού, άρα αυτή η 
«καθιέρωση» έχει υποτάξει κάπως 
τον αυθορμητισμό του φεστιβάλ, 
έγινε και αυτό ένας φεστιβαλικός, 
επίσημος, θεσμός; Σύμφωνα με 
τους διοργανωτές του φεστιβάλ, 
αυτός ο αυθορμητισμός δεν έχει 
χαθεί, γιατί άλλωστε μέσω του 

αυθορμητισμού γεννιούνται και 
οι νέες ιδέες για εξέλιξη, μου λένε 
και βλέπουν ως θετικό ότι κάποια 
πράματα έχουν βρει μια φόρμα: 
«Βλέπουμε τι δουλεύει και κτίζου-
με πάνω σε αυτό. Η χαρά και ο εν-
θουσιασμός επίσης παραμένουν 
και μεγαλώνουν μέσα μας, ειδι-
κά όταν βλέπουμε ότι αυτό που 
προσφέρουμε αναγνωρίζεται και 
αγκαλιάζεται». 

Εγχώρια σκηνή
Έχει όμως συγκεκριμένη μου-

σική ταυτότητα ο Φέγγαρος; Αυτή 
είναι πάντα μία απορία που έχω, 
βλέποντας το line up του φεστι-
βάλ, ο Αντρέας και ο Λευτέρης 
μού λένε πως αυτό που στοχεύ-
ουν πάντα είναι η μουσική να 
είναι καλή, δηλαδή να είναι κα-
λοφτιαγμένη, να παίζεται καλά, 
με καλό ήχο, με μεράκι, με επαγ-
γελματισμό, συμπληρώνοντας: 
«Όπως κάθε μεγάλο φεστιβάλ 
είμαστε ανοικτοί στο να φιλοξε-
νούμε πολλά είδη μουσικής που 
μπορούν να χαρακτηριστούν από 
τον ευρύτερο όρο της ποπ μου-

σικής παρόλο που παρουσιάζου-
με και πράγματα που μπορούν 
να θεωρηθούν και πειραματικά, 
συνήθως στις πιο μικρές σκηνές 
του φεστιβάλ». Μέσα στο πλαί-
σιο αυτό ο Φέγγαρος για ακόμη 
μία χρονιά στηρίζει την εγχώρια 
μουσική σκηνή. Πώς βλέπουν 
όμως την πορεία της μέσα στα 
χρόνια; ∆ιότι τα τελευταία χρό-
νια πολλά νέα σχήματα, αλλά και 
μουσικοί στη χώρα παράγουν αξι-
όλογο έργο, και με χαρά ακούω 
από τον Αντρέα και τον Λευτέ-
ρη ότι παρακολουθούν την εγ-
χώρια σκηνή να αναπτύσσεται 
και τη στηρίζουν και προβάλουν 
όσο μπορούν τον μουσικό κό-
σμο της Κύπρου, και απόδειξη 
αυτού είναι το Fengaros Music 
Village, το Fengaros Festival, το 
Fengaros Reacts αλλά και το πρό-
σφατο Fengaros High, «βλέπουμε 
να μπαίνουν γερά θεμέλια για μια 
υγιή μουσική σκηνή. Είναι σημα-
ντικό να το στηρίζουμε αυτό το 
πράγμα, γιατί είναι και ένας από 
τους αρχικούς λόγους που δημι-
ουργήσαμε το φεστιβάλ και κατ’ 
επέκταση τις άλλες μας δράσεις. 
Είναι σημαντικό για εμάς να δημι-
ουργούμε δομές πάνω στις οποί-
ες να κτίζεται και να αναπτύσσε-
ται η ντόπια μουσική δημιουργία 
στην οποία ανήκουμε και εμείς 
ως καλλιτέχνες, αλλά και ως δι-
σκογραφική εταιρία» προσθέτουν 
και δεν έχω παρά να συμφωνή-
σω απόλυτα. Την ευκαιρία αυτή, 
δηλαδή η εμφάνιση του στο Φε-
στιβάλ, πώς την αξιοποιούν τα 
νέα σχήματα; Καταφέρνουν να 
την «κεφαλαιοποιήσουν»; Είναι 
σίγουρο, όπως μου λένε ο Αντρέ-

ας και ο Λευτέρη, ότι τα περισσό-
τερα σχήματα προετοιμάζονται 
πολύ σοβαρά για την εμφάνισή 
τους στο φεστιβάλ και οι περισ-
σότεροι τη θεωρούν αν όχι την 
πιο σημαντική, μια από τις πιο 
σημαντικές εμφανίσεις της μέ-
χρι τώρα καριέρας τους.

Ποιο είναι όμως το αποτύπωμα 
του φεστιβάλ Φέγγαρος, όλα αυτά 
τα χρόνια; Ενός φεστιβάλ που με-
τά από τόσα χρόνια έχει κερδίσει 
τη θέση του στις καρδιές του μου-
σικόφιλου κοινού, όχι μόνο σαν 
μια γιορτή που αγαπά τη μουσική 
και τη δημιουργία, αλλά και που 
σέβεται το κοινό της. Ο Αντρέας 
και ο Λευτέρης μού λένε ότι θεω-
ρούν πως δίνει σίγουρα έμπνευση 
στους ντόπιους καλλιτέχνες για 
να δημιουργήσουν. «Είναι σημα-
ντικό να βλέπουν διεθνείς καλ-
λιτέχνες ζωντανά. Επίσης σαν 
μικρότερος να βλέπεις άλλα ντό-
πια σχήματα πάνω στις σκηνές 
του φεστιβάλ σού δίνει ελπίδα ότι 
μπορεί την επόμενη χρονιά να 
ανέβεις και εσύ σε αυτή τη σκη-
νή» και συμπληρώνουν πως πλέ-
ον το φεστιβάλ είναι αναγνωρι-
σμένο διεθνώς, από καλλιτέχνες, 
από artists agents αλλά και από 
άλλους οργανισμούς, ευρωπαϊκά 
προγράμματα, στα οποία συμ-
μετέχουν και διοργανωτές ανε-
ξάρτητων φεστιβάλ, με κάποιους 
από τους οποίους ο Φέγγαρος έχει 
συνάψει συνεργασίες στο πλαί-
σιο του φεστιβάλ, αλλά και κατά 
τη διάρκεια της χρονιάς. «Αυτό 
βοηθά να βάλει την Κύπρο στον 
χάρτη όσον αφορά τον μουσικό 
τομέα» μού τονίζουν. 

Διάφορα χρήσιμα
Φέτος, για όλο το τριήμερο 

θα λειτουργήσουν για πρώτη 
φορά τέσσερις σκηνές, οι Field 
Stage, Village Stage, Museum 
Κασκαντέρ και Carlsberg Beer 
Garden και το φεστιβάλ θα είναι 
cashless. To Line up περιλαμβά-
νει 17 female fronted acts, ενώ 
στο φεστιβάλ συμμετέχουν φέτος 
περισσότεροι από 150 μουσικοί 
και για πρώτη φορά φιλοξενή-
σει stand up comedy. Σημαντι-
κό είναι να πούμε πως οι χώροι 
στάθμευσης θα είναι εκτός του 
χωριού για να αποφεύγεται ο συ-
νωστισμός και ο κόσμος θα μετα-
φέρεται με ειδικά shuttle buses 
στους χώρους του φεστιβάλ. Το 
φεστιβάλ για πρώτη φορά μετά το 
2017 θα χορηγηθεί από το υφυ-
πουργείο Πολιτισμού, αφού έχει 
ενταχθεί στο χορηγικό πλαίσιο 
«Κύπρια».

Πληροφορίες: Φεστιβάλ 
Φέγγαρος, 3-5 Αυγούστου, Κά-

τω ∆ρυς. Μάθετε περισσότερα στο 
www.fengaros.com

Στόχος για τον Φέγγαρο η καλή μουσική
Για ακόμη μία χρονιά ο Κάτω Δρυς της Λάρνακας υποδέχεται μουσικές και ενέργεια από 50 και περισσότερους καλλιτέχνες   

Ε
άν πιστεύουμε ότι αιρετικό εί-
ναι αυτό που δεν μας αρέσει, 
τότε αναγκαστικά ρέπουμε 

στον φασισμό; Eάν θεωρούμε 
λαθεμένο ό,τι δεν γνωρίζουμε, 
τότε βουλιάζουμε στη μισαλλο-
δοξία; Εάν κρίνουμε ότι η τοξι-
κότητα είναι η μόνη απάντηση 
στην τοξικότητα, τότε μήπως εί-
μαστε απλώς προκλητικοί; Ετερό-
κλητα τα ερωτήματα, όπως αλλο-
πρόσαλλη είναι η συνθήκη ένας 
καλλιτέχνης να εξοργίζει το κοι-
νό και να εξοργίζεται από αυτό.

Η πρώτη σκηνοθεσία της Λέ-
νας Κιτσοπούλου στο Αρχαίο Θέ-
ατρο της Επιδαύρου (διασκεύασε 
τους «Σφήκες» του Αριστοφάνη 
για το Εθνικό Θέατρο) θα μνημο-
νεύεται πλέον επειδή αποδοκιμά-
στηκε έντονα από μερίδα θεατών 
στην Επίδαυρο. Αλλες παραστά-
σεις πέρασαν στη λήθη, μάλλον 
διότι δεν προκάλεσαν. Για πα-
ράδειγμα, δεν έδειξαν στην Επί-
δαυρο βελέτζα κεντημένη από το 

τρίχωμα ενός ανδρικού εφηβαίου, 
όπως οι φετινοί «Σφήκες»!

Το συγγενικό στοιχείο των πα-
ραστάσεων που δέχθηκαν οργι-
σμένα πυρά έγκειται στο ότι είναι 
παραγωγές κρατικών θεάτρων 
(π.χ. «Πέρσες» του Ντίμιτερ Γκό-
τσεφ, «Ορέστης» του Σλόμπονταν 
Ουνκόφσκι, «Βάκχες» του Ματίας 
Λάνγκχοφ). Μερίδα κοινού της 
Επιδαύρου (και όχι μόνο απαραί-
τητα υπερσυντηρητικό, εάν θυ-
μηθούμε τις αντιδράσεις στον 
Γκότσεφ) θεωρεί ότι το Εθνικό και 
το Κρατικό Θέατρο Βορείου Ελλά-
δος έχουν ταχθεί να υπηρετούν 
τον αρχαιοελληνικό καλπάζοντα 
συντηρητισμό. Οταν ακούγονται 
σχόλια όπως ότι το Εθνικό πρέ-
πει να λαμβάνει υπόψη τον φο-
ρολογούμενο και να μην ανεβάζει 
τέτοιες κακές παραστάσεις, υπο-
δηλώνεται πρόθεση λογοκρισίας 
και πλήττεται η ελευθερία της 
τέχνης. Και ποιος από το κοινό 
θα κρίνει ποια παράσταση από 

τους θεατές προοιωνίζεται καλή 
ή κακή; Σαφώς η καλλιτεχνική 
διεύθυνση φέρει την ευθύνη να 
ορίσει τα καλλιτεχνικά κριτήρια, 
αλλά όπως και να έχει, το αξιολο-
γικό πλαίσιο είναι ασαφές. Και 
εντέλει, το κοινό πρέπει είτε να 
γνωρίζει το στίγμα κάθε καλλι-
τέχνη είτε να οικτίρει τον εαυτό 
του που δεν ενημερώθηκε. Αλ-
λά τραμπουκισμοί εκ μέρους του 
κοινού σε ένα καλλιτεχνικό έργο 
δεν νοούνται.

∆εν νοούνται; Στους «Σφήκες» 
το μένος του κοινού φαίνεται πως 
βόλεψε τη Λένα Κιτσοπούλου, 
αφού και εκείνη μπήκε στη λο-
γική του οπαδισμού, πουλώντας 
πρόκληση. Κυρίαρχη πρόθεσή 
της, με βάση την υπόθεση των 
«Σφηκών», ήταν να στηλιτεύσει 
τα λαϊκά δικαστήρια που στήνο-
νται στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης. Το πέτυχε; Ούτε καν. Αντίθε-
τα, οι ακρότητες της παράστασής 
της προκάλεσαν πόλεμο οπαδών 

της και ορκισμένων εχθρών της 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. 
Η Κιτσοπούλου τροφοδότησε την 
πόλωση, η ίδια βρίσκει έρεισμα 
στην απαιδευσιά μερίδας του κοι-
νού, που είτε ορκίζεται στην πα-
ράδοση είτε εγκλωβίζεται από το 
άγχος της πρωτοπορίας.

Ο κραυγάζων διδακτισμός και 
το σηκωμένο δάχτυλο της Λένας 
Κιτσοπούλου, όσο κι αν διαθέτει 
πολύ δυναμικά στοιχεία στην πο-
ρεία της, την έχουν σπρώξει σε 
μια χαβαλετζίδικη μανιέρα.

Οπως προκύπτει, η Κιτσοπού-
λου δεν περίμενε κάποια καλή 
κριτική για τους «Σφήκες» της. 
Εξ ου και προκατέλαβε την όποια 
κριτική λέγοντας σε κοινό και 
κριτικούς, στον ραπ μονόλογο 
που ερμήνευσε στο κλείσιμο της 
παράστασης, να «τις βάλουμε 
στον κ@λο μας». Αναρωτιέμαι 
εάν αυτό ισχύει και για όσους 
την επευφημούν. ∆εν το διαπί-
στωσα στην υπόκλιση...

«Επιδέξιες» κριτικές και περί οπισθίων

Η πρώτη σκηνοθεσία της Λένας Κιτσοπούλου στο Αρχαίο Θέατρο της Επι-
δαύρου (διασκεύασε τους «Σφήκες» του Αριστοφάνη για το Εθνικό Θέατρο) 
αποδοκιμάστηκε έντονα από μερίδα θεατών.
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ΜΟΝΟΚΛ  / Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Στο Φεστιβάλ Φέγγαρος, στον Κάτω ∆ρυ της Λάρνακας, το κυπριακό κοινό θα απολαύσει 45 ώρες μουσικής σε 50+ παραστάσεις, συνδυάζοντας διασκέδα-
ση και απόδραση στην κυπριακή ύπαιθρο.

Χτίσιμο του Line up
Πάντα με ενδιαφέρει να γνωρίζω πώς γίνονται οι επιλογές του  line 
up, μιας και όπως ήδη είπαμε ο στόχος του Φέγγαρου είναι η μουσι-
κή να είναι καλή. Πόσο σημαντική παραμένει η προσωπική επαφή 
και γνωριμία με τους μουσικούς; Για το 2023 ο Φέγγαρος, μάλιστα, 
μέρος του line up επιλέχθηκε από το open call που έγινε, με αποτέ-
λεσμα οι διοργανωτές να έχουν πάρα πολλές αιτήσεις από διάφορες 
χώρες του κόσμου, και σε συνδυασμό με την προσωπική επαφή με 
μουσικούς, χωρίς αυτό να σημαίνει έκπτωση στο πρόγραμμα, δημι-
ουργείται το μουσικό σύμπαν του φεστιβάλ. Βέβαια, από τα κριτή-
ρια επιλογής δεν θα μπορούσε να λείπει η προσωπική εμπειρία των 
διοργανωτών, αφού πολλές από τις επιλογές γίνονται μετά από επι-
σκέψεις τους σε φεστιβάλ και εκθέσεις μουσικής στο εξωτερικό, 
όπου παρακολουθούν και ακούν καινούργιους καλλιτέχνες, κάνοντας 
επαφές, εγκαινιάζοντας νέα δίκτυα συνεργασιών. Από το παιχνίδι των 
επιλογών φυσικά δεν λείπουν και οι σχέσεις του φεστιβάλ με ατζέ-
ντηδες καλλιτεχνών στο εξωτερικό, οι οποίοι κάθε χρόνο προτείνουν 
καλλιτέχνες που είναι σε περιοδεία την περίοδο του φεστιβάλ.

«Βλέπουμε τι δουλεύει 
και κτίζουμε πάνω σε αυ-
τό. Η χαρά και ο ενθου-
σιασμός επίσης παρα-
μένουν και μεγαλώνουν 
μέσα μας, ειδικά όταν 
βλέπουμε ότι αυτό που 
προσφέρουμε αναγνωρί-
ζεται και αγκαλιάζεται».

Με δραστηριότητες όπως το Fengaros Music Village, το Fengaros Festival, 
το Fengaros Reacts αλλά και το πρόσφατο Fengaros High το φεστιβάλ και οι 
διοργανωτές του στηρίζουν την εγχώρια μουσική δημιουργία.
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AR IAD N E  –  AN D R O M E DA

ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΕΚΘΕΣΗΣ 

ΑΘΗΝΑ ΔΡΕΤΤΑ
Κόντρα στις βεβαιότητες:
Από το Αριστερά - Δεξιά
στο Ανοικτό - Κλειστό
εκδ. Επίκεντρο, 2022, σελ. 312

 
Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΟΞΙΑΔΗ

Ηθελα από καιρό να γράψω για το 
βιβλίο της Αθηνάς ∆ρέττα. Το απο-
τέλεσμα των εκλογών του Μαΐου 
μού έδωσε έναν ακόμη λόγο. Η επι-
τυχία της Νέας ∆ημοκρατίας να 
αυξήσει τα ποσοστά της σε κοι-
νωνικές ομάδες όπου παραδοσι-
ακά επικρατούσε η ευρύτερη Αρι-
στερά δείχνει κάτι περισσότερο 
από επιθυμία για επιστροφή στην 
κανονικότητα. ∆είχνει ότι πολλοί 
εκτίμησαν την απόσταση από τον 
άξονα Αριστερά - ∆εξιά που κράτη-
σε η κυβέρνηση Μητσοτάκη, που 
σχεδίασε λύσεις με πραγματισμό 
και με γνώση των διεθνών τάσε-
ων και του ρόλου της τεχνολογίας. 
Εκανε ανοικτή πολιτική, απέναντι 
σε αντιπάλους κλεισμένους στις 
παλιές ταμπέλες.

Πώς ορίζεται ο άξονας ανοικτό 
- κλειστό, γιατί έχει αξία και τι ση-
μαίνει για όσους ασχολούνται με 
την πολιτική; Το βιβλίο είναι ένα 
πολυπρισματικό δοκίμιο γύρω από 
αυτά τα ερωτήματα. Λειτουργεί 
σε δύο επίπεδα. Για τον πολίτη 
του σύγχρονου κόσμου, είναι μια 
επισκόπηση των μεγάλων αλλα-
γών που έχουν συμβεί από την 
εποχή που δημιουργήθηκε το δί-
πολο Αριστερά - ∆εξιά και αυτών 
που φαίνεται να έρχονται στο κο-
ντινό μέλλον. Για τα πολιτικά στε-
λέχη του σοσιαλδημοκρατικού και 
του κεντρώου χώρου, είναι πρότα-

ση για έναν νέο τρόπο άσκησης 
πολιτικής.

Ξεκινάει με ιστορική αναδρομή 
στη γένεση της Αριστεράς και στην 
εξέλιξη της σοσιαλδημοκρατίας 
στην Ευρώπη. Μετά εστιάζει στην 
ιστορία της ελληνικής Κεντροα-
ριστεράς και κυρίως του ΠΑΣΟΚ. 
Καταγράφει όψεις της παγκοσμι-
οποίησης και την αντίδραση σε 
αυτήν με τη μορφή του λαϊκισμού. 
Περιγράφει με παραδείγματα τι θε-
ωρεί ανοικτό και κλειστό σήμερα. 
Συζητάει τους δημοκρατικούς θε-
σμούς ως προϋπόθεση για ανοι-
κτή πολιτική. Στέκεται σε δύο με-
γάλες προκλήσεις της εποχής, την 
κλιματική αλλαγή και τον πόλεμο 

στην Ουκρανία. Παρουσιάζει case 
studies από την πρόσφατη εμπειρία 
δημόσιας πολιτικής στη χώρα μας 
(ασφαλιστικό, ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση). Και τελειώνει με το «τι 
να κάνουμε», που δεν αναφέρεται 
σε πρόγραμμα μεταρρυθμίσεων, 
αλλά σε μέθοδο σκέψης και δράσης.

Η συγγραφέας διαβάζει πολύ, 
παρατηρεί και δίνει στοιχεία που 
κεντρίζουν τον αναγνώστη να ψά-
ξει παραπέρα. Παράδειγμα, στο 
κεφάλαιο για το κλίμα: «Ερευνη-
τές από τα πανεπιστήμια της Βο-
στώνης, του Λος Αντζελες και της 
Τζόρτζια έδειξαν ότι τα παιδιά που 
γεννήθηκαν σε πιο ζεστές χρονιές 
είχαν σημαντικά χειρότερες επιδό-

σεις στο σχολείο, με ό,τι αυτό μπο-
ρεί να συνεπάγεται στη μετέπειτα 
ζωή τους» (σ. 231). Το βιβλίο είναι 
γεμάτο από τέτοια ερεθίσματα.

Εστιάζει στη συγκρότηση της 
μεσαίας τάξης στην Ελλάδα, που 
«από συντελεστής προόδου και 
αλλαγών μετατράπηκε σε θεμα-
τοφύλακας της ακινησίας και κα-
ταλύτης επιτάχυνσης της κρίσης... 
Η ανασύνθεση όμως της μεσαίας 
τάξης αποτελεί στην πραγματικό-
τητα το πολιτικό σχέδιο αλλαγής 
του παραγωγικού μοντέλου της 
χώρας και τον εμπλουτισμό του 
με άυλα στοιχεία που αφορούν την 
ανάταξη του ρηχού ευδαιμονισμού 
της εικοσαετίας 1980-2000 ως κυ-

ρίαρχης κοινωνικής τάσης. Μαζί 
με την οικονομία της χώρας χρει-
άζεται να αλλάξουν και τα κριτή-
ρια ατομικής επιτυχίας... Μια νέα 
οικονομία απαιτεί μια νέα μεσαία 
τάξη, απαλλαγμένη από το “ξεβλά-
χεμα” του Κωστόπουλου και των 
“κονέ”» (σ. 61).

Τι σημαίνει ανοικτή πολιτική; 
Εν μέρει είναι η αποδοχή της κυ-
κλοφορίας προϊόντων, κεφαλαί-
ου, ανθρώπων και ιδεών σε παγκό-
σμια κλίμακα. ∆εν είναι όμως τόσο 
απλό και απόλυτο. «Ανοικτότητα 
δεν σημαίνει να γκρεμιστούν όλα 
τα σύνορα, αλλά να θέσουμε και-
νούργια, να δεχόμαστε να τα ξε-
περνούν όσοι το κάνουν είτε για 

το κοινό καλό είτε επειδή έχουν 
έναν σοβαρό λόγο» (σ. 184). Πέρα 
όμως από τη διεθνή διάσταση, «η 
ανοικτότητα είναι μια στάση – να 
μοιραζόμαστε, να συνεργαζόμα-
στε, να μοιράζουμε τη δύναμη σε 
πολλούς. Και έχει ένα σημαντικό 
χαρακτηριστικό: ενισχύει όχι μό-
νο την άμεση πράξη, αλλά και τις 
έμμεσες πράξεις – της κοινότητας, 
της ταχύτητας δημιουργίας νέων 
λύσεων σε παλιά προβλήματα. (...) 
Το άνοιγμα είναι να επιτρέψουμε 
σε οποιονδήποτε οπουδήποτε να 
συνεισφέρει (...) από την αφθονία 
και την ποικιλομορφία των εμπει-
ριών πολλών ανθρώπων» (σ. 58).

Παράδειγμα: «Η μεγαλύτερη 
ανταποδοτικότητα του ασφαλιστι-
κού συστήματος είναι μια “δεξιά” 
κατεύθυνση, η ένταξη των μετανα-
στών είναι μια “αριστερή” κατεύ-
θυνση, η καλλιέργεια μιας κουλτού-
ρας αποταμίευσης και επένδυσης 
είναι μια “δεξιά” κατεύθυνση. Ομως 
και οι τρεις λύσεις βρίσκονται στο 
πεδίο του “ανοικτού”. Επομένως 
ειδικά στο ασφαλιστικό σύστημα, 
απέναντι στην ανάγκη να το ξανα-
σκεφτούμε συνολικά καθώς αλλά-
ζει η ζωή μας, το ανοικτό αποτελεί 
έναν καλό οδηγό, ενδεχομένως κα-
λύτερο από το Αριστερά - ∆εξιά» 
(σ. 288).

Για το νέο ριζοσπαστικό κέντρο 
ο τρόπος εργασίας που προτείνει η 
∆ρέττα είναι IDEA: Imagine, Dare, 
Expand, Achieve. Πραγματισμός 
με φαντασία.

 
Ο κ. Αρίστος Δοξιάδης είναι εταίρος στο 
κεφάλαιο επενδύσεων τεχνολογίας Big 
Pi και στον ελεύθερο χρόνο του μελετά 
την πολιτική οικονομία της Ελλάδας.

Ανοιχτή πολιτική και παλιές ταμπέλες
Από το δίπολο Αριστερά - Δεξιά, σε ένα νέο μοντέλο που βασίζεται στη συνεργασία, στη διανομή της δύναμης σε πολλούς

Για τον πολίτη του σύγχρονου κόσμου, το βιβλίο της Αθηνάς ∆ρέττα είναι μια επισκόπηση των μεγάλων αλλαγών 
που έχουν συντελεστεί και αυτών που φαίνεται να έρχονται στο κοντινό μέλλον.

«Μια νέα οικονομία 
απαιτεί μια νέα μεσαία 
τάξη, απαλλαγμένη 
από το “ξεβλάχεμα” 
του Κωστόπουλου
και των “κονέ”».
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το έργο 
των Herzog & 

de Meuron στη 
Βασιλική Ακα-

δημία 

Ο Μίλαν Κούντερα και η τρυφερή νεράιδα της βλακείας 

H μετατροπή του παλιού ηλεκτρι-
κού σταθμού στον Τάμεση σε ένα 
ναό σύγχρονης τέχνης ήταν για 
το Λονδίνο αλλά και για τον κό-
σμο ολόκληρο ένα από τα συμ-
βολικά ορόσημα του Μιλένιουμ. 
Η Tate Modern είναι ίσως το πιο 
γνωστό στο ευρύ κοινό έργο των 
Ελβετών αρχιτεκτόνων Herzog & 
de Meuron, που για περίπου 40 
χρόνια ηγούνται, με έδρα τη Βα-
σιλεία, του διεθνούς χώρου της 
αρχιτεκτονικής. 

Εγκαινιάστηκε ήδη και θα πα-
ραμείνει σε λειτουργία έως τις 15 

Οκτωβρίου η μεγάλη έκθεση για 
το έργο του διάσημου αρχιτε-
κτονικού γραφείου στη Βασιλι-
κή Ακαδημία του Λονδίνου. Είναι 
μια σύνθετη παραγωγή που υπο-
γραμμίζει τη συμβολή της υψηλής 
αρχιτεκτονικής στη διαμόρφωση 
μιας κοινής αντίληψης για τον δη-
μόσιο χώρο τις τελευταίες δεκαε-
τίες. H έκθεση επιχειρεί να είναι 
κάτι πολύ πιο βαθύ και ουσιαστι-
κό από την παρουσίαση έργων.

Οι Herzog & de Meuron έχουν 
ασχοληθεί με μια πλατιά βεντάλια 
τυπολογίας κτιρίων, από κατοικίες 

και νοσοκομεία έως πινακοθήκες 
και αίθουσες συναυλιών. Μεγάλης 
επιδραστικότητας ήταν, επίσης, 
η έδρα της Φιλαρμονικής του Αμ-
βούργου (2006-2016), έργο που 
ενίσχυσε τη θέση της γερμανικής 
πόλης ως πόλης ηγέτιδος στον 
βορειοευρωπαϊκό χώρο. Η έκθε-
ση δεν προβάλλει απλώς τα έργα 
του γραφείου, αλλά το περιβάλλον 
και το κλίμα που τα γέννησε, όπως 
και το εργασιακό ήθος αλλά και 
την πολιτισμική υπεραξία. 

Οι τρεις αίθουσες των Winkler 
Galleries σχηματίζουν ένα συνε-

χές που διερευνά τις ιδέες και τις 
μεθόδους για τη δημιουργία και 
το βίωμα της αρχιτεκτονικής. Η 
πρώτη αίθουσα παρουσιάζει επι-
λογή 400 αντικειμένων: μοντέλα, 
υλικά, εκτυπώσεις και φιλμ. Η 
δεύτερη αίθουσα είναι αφιερω-
μένη στην καθημερινότητα των 
κτιρίων, με ταινίες, εγκαταστά-
σεις βίντεο και ματιές στην κα-
θημερινή λειτουργία ολοκληρω-
μένων έργων. 

Η τρίτη αίθουσα εστιάζει στο 
Πανεπιστημιακό Νοσοκομείο Παί-
δων της Ζυρίχης, που είναι υπό 

κατασκευήν, και δίνει πληροφο-
ρίες για όλη τη διαδικασία σχεδι-
ασμού και παραγωγής ενός κτιρί-
ου προορισμένου να προσφέρει 
ανακούφιση. Είναι ένα ιδιαίτερα 
φιλόδοξο έργο. Στην ίδια αίθουσα 
περιλαμβάνεται επίσης η περιή-
γηση σε ένα δωμάτιο ασθενούς 
σε ρεαλιστικό μέγεθος με μέθο-
δο αυξημένης πραγματικότητας. 
Την έκθεση, που αποτελεί συνδι-
οργάνωση της Βασιλικής Ακαδη-
μίας Τεχνών με το γραφείο των 
Herzog & de Meuron, συνοδεύει 
κατάλογος με κείμενα ειδικών.

Επιθυμία του κυρίου Γκρι είναι να 
αποδώσει έναν δικό του αποχαιρε-
τισμό στον Μίλαν Κούντερα, ξεχω-
ρίζοντας μερικές σκέψεις του από 
ένα βιβλίο του, τον «Πέπλο. ∆οκί-
μιο σε εφτά μέρη»  (μεταφρασμένο 
από τον Γιάννη Η. Χάρη, εκδόσεις 
της Εστίας). Προσοχή: αυτές είναι 
οι σκέψεις ενός μυθιστοριογράφου 
πάνω στη μαστορική του. 

* «Πεζό: η λέξη αυτή δεν ση-
μαίνει μόνο τον μη στιχουργημέ-
νο λόγο· σημαίνει επίσης τον συ-
γκεκριμένο, τον καθημερινό, τον 
σωματικό χαρακτήρα της ζωής. 
Οπότε, το να πούμε ότι το μυθι-
στόρημα είναι η τέχνη του πεζού 
λόγου δεν αποτελεί ταυτολογία· η 
έκφραση αυτή, “πεζός λόγος”, ορί-
ζει το βαθύτερο νόημα της συγκε-
κριμένης τέχνης. (...) Το πεζό δεν 
είναι μόνο η δύσκολη ή ασήμαντη 
πλευρά της ζωής, είναι και μια πα-
ραμελημένη ως τότε ομορφιά: η 

ομορφιά των απλών αισθημάτων, 
για παράδειγμα αυτής της γεμάτης 
οικειότητα φιλίας του Σάντσο για 
τον ∆ον Κιχώτη. (...) Ο θάνατος του 
∆ον Κιχώτη είναι ιδιαίτερα συγκι-
νητικός επειδή είναι σε πεζό, δη-
λαδή γυμνός από κάθε έξαρση». 

* «Οταν φαντάζομαι τη γένε-
ση ενός μυθιστοριογράφου με τη 
μορφή μιας υποδειγματικής αφή-
γησης, ενός “μύθου”, αυτή η γέ-
νεση μου εμφανίζεται σαν ιστορία 
μιας μεταστροφής· ο Σαούλ γίνεται 
Παύλος· ο μυθιστοριογράφος γεν-
νιέται από τα ερείπια του λυρικού 
του κόσμου». 

* «Η αντιλυρική μεταστροφή 
αποτελεί θεμελιώδη εμπειρία στο 
βιογραφικό του μυθιστοριογρά-
φου· ο οποίος, μόλις απομακρυν-
θεί από τον εαυτό του και τον δει 
ξαφνικά σε απόσταση, μένει κατά-
πληκτος που δεν είναι αυτός που 
νόμιζε πως είναι. Επειτα από αυ-
τή την εμπειρία, θα ξέρει ότι κα-
νένας άνθρωπος δεν είναι αυτός 
που νομίζει πως είναι, ότι αυτή η 
παρανόηση είναι γενική, στοιχει-
ώδης, και ρίχνει πάνω στους αν-
θρώπους το αμυδρό φως του κω-
μικού στοιχείου. (Αυτό το φως του 
κωμικού στοιχείου, που το ανακα-
λύπτει ξαφνικά, είναι η κρυφή και 
πολύτιμη ανταμοιβή για τη μετα-
στροφή του.)

* «Φιλοδοξία του μυθιστοριο-
γράφου δεν είναι να τα καταφέρει 
καλύτερα από τους προκατόχους 
του, αλλά να δει όσα δεν είδαν 
εκείνοι, να πει όσα δεν είπαν». 

* «Ο Φλομπέρ δεν θέλει να φτιά-
ξει “όμορφες εικόνες”· θέλει να 
φτάσει στην “καρδιά των πραγμά-
των”. Και στην καρδιά των πραγ-
μάτων, στην καρδιά όλων των αν-
θρώπινων πραγμάτων, παντού, 
βλέπει να ’χει στήσει χορό η τρυ-
φερή νεράιδα της βλακείας. Αυτή 
η διακριτική νεράιδα βολεύεται 
θαυμάσια και με το καλό και με το 
κακό, και με τη γνώση και με την 
άγνοια, τόσο με την Εμμα [Μπο-
βαρί] όσο και με τον Σαρλ, τόσο μ’ 
εσάς όσο και μ’ εμένα. Ο Φλομπέρ 
την εισήγαγε στον χορό των με-
γάλων αινιγμάτων της ύπαρξης». 

* «Η ανθρώπινη ζωή καθαυτήν 
είναι ήττα. Το μόνο που μας μένει 
απέναντι σ’ αυτή την αναπότρε-
πτη ήττα που λέγεται ζωή είναι 
να προσπαθήσουμε να την κατα-
νοήσουμε. Εδώ βρίσκεται ο λόγος 
ύπαρξης της τέχνης του μυθιστο-
ρήματος».

ΡΩΜΗ
Γυναίκες της Ιταλίας
Η νέα έκθεση στο Μουσείο Carlo 
Bilotti της Ρώμης εστιάζει στις Ιταλί-
δες εκείνες που έχουν διαχρονικά δι-
ακριθεί στις τέχνες και στις επιστήμες. 
Ακολουθώντας μια ατζέντα περί φύ-
λου και ταυτοτήτων, που σε διάφορες 
εκδοχές υιοθετείται και ενσωματώνε-
ται στον προγραμματισμό πολλών μου-
σείων του κόσμου, το μουσείο αυτό 
της Ρώμης συγκέντρωσε φωτογρα-
φικά πορτρέτα Ιταλίδων που έχουν 
ξεχωρίσει σε διάφορους κοινωνικούς 
χώρους αλλά και σε πολλά πεδία καλ-
λιτεχνικής δημιουργικότητας.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Από την Ουκρανία
Η γκαλερί Saatchi στο Λονδίνο πα-
ρουσιάζει 23 έργα της Ουκρανής ει-
καστικού Μαρίας Πριματσένκο (1908-
1997) για πρώτη φορά στο Ηνωμένο 
Βασίλειο, σε συνεργασία με το Ιδρυ-
μα της Οικογένειας Πριματσένκο και 
την πρεσβεία της Ουκρανίας. Η Μα-
ρία Πριματσένκο είναι μια από τις δη-
μοφιλείς ζωγράφους της χώρας. Το 
μουσείο στην Ουκρανία όπου φυλάσ-
σονταν έργα της καταστράφηκε στον 
πόλεμο. Η οικογένεια και φιλότεχνοι 
διέσωσαν κάποια έργα της και έτσι 
οργανώθηκε η έκθεση στο Λονδίνο. 

ΝΤΙΣΕΛΝΤΟΡΦ
Ξαναγράφοντας την ιστορία
Ο Γερμανός καλλιτέχνης Volker 
Hermes έχει αποκτήσει παγκόσμια 
φήμη. Ο λόγος είναι ότι εκπλήσσει 
τους πάντες παρεμβαίνοντας σε πα-
σίγνωστα και δημοφιλή έργα ζωγρα-
φικής από την παγκόσμια ιστορία της 
τέχνης χάρη σε ένα ψηφιακό πρό-
γραμμα που του επιτρέπει να ζωγρα-
φίζει πάνω στα επιλεγμένα έργα. Η 
δουλειά του είναι πρωτογενής και 
θεωρείται ως αφορμή για να μιλήσει 
κανείς για την ανθρώπινη ματαιοδο-
ξία, την ειρωνεία και τις δυνατότητες 
πρόσληψης ενός έργου τέχνης.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Τζόσουα Ρέινολντς
H Wallace Collection, μία από τις γο-
ητευτικές πινακοθήκες του Λονδίνου, 
είναι κάτοχος 12 έργων του μεγάλου 
Βρετανού ζωγράφου Τζόσουα Ρέι-
νολντς (1723-1792). Χάρη σε ένα ειδι-
κό ερευνητικό πρόγραμμα που εγκαι-
νιάστηκε το 2010 σε συνεργασία με 
τη Νάσιοναλ Γκάλερι, έχει προσεγγί-
σει τις τεχνικές που χρησιμοποιούσε ο 
Ρέινολντς τον 18ο αιώνα. Στην ιστοσε-
λίδα https://www.wallacecollection.
org/explore/explore-in-depth/
reynolds/ προσφέρεται ένα ταξίδι 
γνώσης στον κόσμο του ζωγράφου. 

ΜΑΝΧΑΤΑΝ
Το μέλλον μιας εκκλησίας
Αγνωστη παραμένει η τύχη της ρο-
μανικού ρυθμού Πρεσβυτεριανής 
Εκκλησίας στο Μανχάταν (∆υτική 
86η οδός). Ο ιδιοκτήτης θέλει να την 
πουλήσει ώστε στη θέση της να ανε-
γερθεί συγκρότημα πολυτελών δια-
μερισμάτων. Από την άλλη, βρίσκε-
ται ομάδα πολιτών, ανάμεσα στους 
οποίους και ο ηθοποιός Μαρκ Ραφά-
λο, που αγωνίζονται να σώσουν την 
εκκλησία που χτίστηκε στη δεκαετία 
του 1880. Αντιτίθενται δύο αντιλή-
ψεις για το μέλλον των πόλεων και 
τις αξίες μιας κοινωνίας. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Μίλαν Κούντερα: Εργο είναι αυτό το οποίο θα εγκρίνει ο μυθιστοριογρά-
φος την ώρα του απολογισμού. 

Λεπτομέρεια από το περίφημο κτίριο της Elbphilharmonie στο Αμβούργο. Εργο των Herzog & de Meuron. 

«Ο μυθιστοριογράφος 
γεννιέται από 
τα ερείπια του 
λυρικού του κόσμου». 
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ΒΙΤΣΕΝΤΖΟΣ ΚΟΡΝΑΡΟΣ
«Ερωτόκριτος»

Ο Ερωτόκριτος είναι έμμετρο μυθιστόρη-
μα που γράφτηκε από τον Βιτσέντζο Κορνάρο 
στην Κρήτη, στην κρητική διάλεκτο και ειδικό-
τερα στο ιδίωμα της Σητείας, πιθανότατα κατά 
την πρώτη δεκαετία του 17ου αιώνα. Αποτε-
λείται από 10.012 ιαμβικούς δεκαπεντασύλλα-
βους ομοιοκατάληκτους στίχους εκ των οποίων 
οι τελευταίοι δώδεκα αναφέρονται στον ίδιο 
τον ποιητή. Κεντρικό θέμα του είναι ο έρωτας ανάμεσα σε δύο νέους, 
τον Ερωτόκριτο, που στο έργο αναφέρεται μόνο ως Ρωτόκριτος ή Ρώκρι-
τος, και την Αρετούσα. Γύρω από την ιστορία του έρωτα των δύο νέων 
περιστρέφονται και άλλα θέματα όπως η τιμή, η φιλία, η γενναιότητα και 
το κουράγιο. Μαζί με το έργο «Ερωφίλη» του Γεωργίου Χορτάτση είναι 
τα σημαντικότερα έργα της κρητικής λογοτεχνίας την περίοδο της Βε-
νετοκρατίας. Σημαντική καινοτομία του Κορνάρου στο έργο αυτό είναι η 
ανάδειξη της ψυχολογικής κατάστασης των ηρώων και η πειστική αιτιο-
λόγηση των κινήτρων της συμπεριφοράς τους. Ο «Ερωτόκριτος» πέρασε 
στη λαϊκή παράδοση και παραμένει ένα εξαιρετικά δημοφιλές κλασικό 
έργο, χάριν της μελοποίησής του από τον Χριστόδουλο Χάλαρη και της 
ερμηνείας του από τον Νίκο Ξυλούρη. Το έργο διαδραματίζεται στην αρ-
χαία Αθήνα, ωστόσο ο κόσμος που απεικονίζεται σ’ αυτό αποτελεί ένα 
κράμα που δεν ανταποκρίνεται σε κάποια συγκεκριμένη ιστορική πραγ-
ματικότητα ενώ παράλληλα με τις αρχαιοελληνικές αναφορές, εμφανί-
ζονται αναχρονισμοί και πολλά στοιχεία του δυτικού κόσμου, όπως η κο-
νταρομαχία για παράδειγμα. Παρόλα αυτά το έργο ήταν πολύ δημοφιλές 
και κυκλοφορούσε σε χειρόγραφα όλον τον 17ο αιώνα. Τυπώθηκε για 
πρώτη φορά το 1713 στη Βενετία  από έναν Κρητικό Το έργο διασκευά-
στηκε σε θεατρική μορφή από τον ∆. Συναδινό το 1929, με τη Μαρίκα 
Κοτοπούλη στον ρόλο της Αρετούσας και το 1966 ο Νίκος Κούνδουρος 
τον διασκεύασε σε κινηματογραφικό σενάριο. 
Το έργο διατίθεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Κ
άποιοι τον πρωτογνωρίσαμε 
ως αγαπημένο ποιητή –επέ-
χοντα ίσως και θέση ιδανικού 

εραστή– της πιο φιλήδονης αλλά 
και λόγιας ηρωίδας που γέννη-
σε ο ελληνικός μοντερνισμός· ο 
Στρατής Τσίρκας είχε, βλέπετε, 
την έμπνευση να ισορροπήσει 
τον έκφυλο χαρακτήρα της καλ-
λονής Βιεννέζας Εμμης, πρωτα-
γωνίστριας στη «Λέσχη» (πρώτο 
από τα τρία βιβλία της γνωστής 
τριλογίας «Ακυβέρνητες πολιτεί-
ες»), με τη βοήθεια του εξαίσιου 
Γερμανού ποιητή Φρειδερίκου 
Χαίλντερλιν (1770-1843). 

Με τον διάσημο στίχο του «Κι 
οι ποιητές τι χρειάζουνται σ’ ένα 
μικρόψυχο καιρό» από το ποίημα 
«Αρτος και οίνος» ο Χαίλντερλιν 
θα πλαισιώσει επίσης τη διαση-
μότερη ίσως «γκρίνια» του ελλη-
νικού μοντερνισμού, το «Ημερο-
λόγιο καταστρώματος Α΄» του 
Γιώργου Σεφέρη. 

Το πεζό έργο του με τίτλο «Υπε-
ρίων ή ο ερημίτης στην Ελλάδα», 
στη μετάφραση του Λαυρέντιου 
Γκέμερεϋ, που στην παλιά έκδοση 
του «Ηριδανού» συνοδευόταν από 
εκτενές απόσπασμα της «Ιστορί-
ας του Ευρωπαϊκού Πνεύματος» 
του Παναγιώτη Κανελλόπουλου 
για τον Χαίλντερλιν, δεν έλειπε, 
επί σειρά δεκαετιών, από καμία βι-
βλιοθήκη. Ο «Υπερίων» είναι ένα 
ποιητικού ύφους μυθιστόρημα σε 
επιστολική μορφή, που απηχεί τις 
ιδέες του πρώιμου γερμανικού φι-
λελληνισμού του 18ου αιώνα και 
την οδύνη από την αποτυχημένη 
εξέγερση των Ορλωφικών. 

Ο Χαίλντερλιν, ιδιόμορφη, με-
ταιχμιακή μορφή ανάμεσα στον 
κλασικισμό και στον ρομαντισμό, 
μην ανήκοντας πραγματικά σε κα-
νένα ρεύμα, μπολιάζει εμβληματι-
κά τα ελληνικά γράμματα. Ομως 
το ελληνικό αναγνωστικό κοινό 
δεν είναι πραγματικά εξοικειωμέ-
νο με την ποίησή του.

Μοιάζει σάμπως ο ίδιος ο ποι-
ητής με τη γλυκιά μορφή και την 
τραγική μοίρα (έζησε σε κατάστα-
ση πνευματικού σκότους τα 36 
τελευταία χρόνια της ζωής του, 
που μέχρι τότε του επιφύλαξε με-
γάλες δόσεις λογοτεχνικής αδι-
κίας και βιοποριστικής σκληρό-
τητας) να έχει προστεθεί σε ένα 
νεωτερικό ελληνικό δωδεκάθεο 
όπως και, υπό διαφορετικούς 
όρους, ο Μπάιρον. Το μεγαλύτε-
ρο σε έκταση ποίημά του με τίτλο 

«Το Αρχιπέλαγος», μεταφρασμέ-
νο απλά και ουσιαστικά από τον 
Αλέξανδρο Παπαγεωργίου-Βενετά 
(εκδόσεις Σήμα Εκδοτική, 2023) 
μπορεί να συμβάλει στην όψιμη 
εξοικείωσή μας με την ποίησή 
του. Σε 296 στίχους, το ποίημα, 
που χρονολογείται περίπου στο 
1800, με το ιδιότυπο αρχαιοπρε-
πές εξάμετρο, σε τόνους άλλοτε 
υμνητικούς, άλλοτε ελεγειακούς, 
αντιμετωπίζει το αρχετυπικό ελ-
ληνικό τοπίο, που ο Χαίλντερλιν 
ποτέ δεν αντίκρισε με τα πραγ-
ματικά του μάτια, ως πύλη ιδεών 
και συναισθημάτων. 

Αν σε κάποιους η σκέψη αυτή, 
και η όλη χαιλντερλιανή ατμό-
σφαιρα, φέρνει στον νου τον Κάλ-

βο, είναι νομίζω δικαιολογημένος 
ο συνειρμός. Μέσα από το τοπίο, 
τη χρήση των μύθων και της ιστο-
ρίας, ιδίως μάλιστα της ιστορίας 
της πόλης των Αθηνών και τα όσα 
αυτή υπέστη αλλά και κατάφε-
ρε στους Περσικούς Πολέμους, 
ο Χαίλντερλιν διατυπώνει με τη 
σπάνια ποιότητα του ευγενικού 
του πάθους βαθύτερους καημούς 
τόσο για τη μοίρα του ανθρώπου 
της εποχής του όσο και για την 
προσωπική του επικείμενη τρα-
γική εξέλιξη. 

Είναι ένα ποίημα που ανακα-
λεί την κλασική αρχαιότητα μέ-
σα από τις εικόνες του τοπίου και 
της ιστορίας, σαν ένα είδος παιδι-
κού παραδείσου από τον οποίο το 
ποιητικό εγώ νιώθει πλέον εξόρι-
στο, ως άτομο και ως άνθρωπος 
του καιρού του: «Πορεύεται μέσα 
στη νύχτα, σαν μέσα στα Τάρταρα 
κατοικεί/ Χωρίς θεϊκή παρουσία η 
γενιά μας. Στη δουλειά τους/ Μό-
νοι προσηλωμένοι, και τον εαυτό 
του μόνο ακούει ο καθένας». Εί-
ναι φανερή η κριτική στον σύγ-
χρονο πολιτισμό, ένα ρομαντικό 
προανάκρουσμα που παρέμεινε 
έκτοτε επίκαιρο και το ασπάστη-
καν συνειδητά οι μοντερνιστές.

Ιδιαίτερη συγκίνηση επιφυ-
λάσσουν τα σημεία όπου ο Χαίλ-

ντερλιν διαισθάνεται τη δική του 
προελαύνουσα ψυχική νόσο και 
προσεύχεται να του δοθεί βοή-
θεια: «και όταν ο χρόνος που πα-
ρασύρει τα πάντα/ Βίαια μου αρ-
πάξει το νου και η ανάγκη και η 
σύγχυση/ Ανάμεσα στους θνητούς 
τη θνητή μου ζωή συνταράξει,/ 
∆ώσε τότε στα βάθη σου μέσα 
να θυμηθώ τη σιωπή». 

∆εν είναι ένας άσαρκος ιδεα-
λισμός ούτε ένας σκοτεινός ρο-
μαντισμός που τον κινούν καθώς 
μεταφράζει ποιητικά, με πλούσια 
και δαμασμένη συγκίνηση, αφε-
νός τον κώδικα του ιδεατού τοπί-
ου, αφετέρου τις δικές του γερές 
αρχαιοελληνικές γνώσεις. Η θά-
λασσα διατηρεί τη μνήμη και το 
σπέρμα της συνέχειας, όταν η ξη-
ρά και τα έργα των ανθρώπων θα 
παραδοθούν στην καταστροφή. 
Και «ο έμπορος ο στοχαστικός/ 
Χαρούμενος, γιατί φυσάει και γι’ 
αυτόν άνεμος ούριος και οι Θεοί/ 
Το ίδιο αγάπησαν κι αυτόν, όπως 
τον ποιητή, γιατί/ αυτός μοίρα-
σε τα καλά δώρα της γης/ Και 
ένωσε με τα δικά μας τα μέρη τα 
μακρινά». Το Αιγαίο, ο γέροντας 
πόντος, τα νησιά-κορίτσια του, η 
ιστορία –η ιστορία μας!– ως συ-
γκινημένη κατάφαση μιας ζωής 
άξιας να τη ζει κανείς.

Μυθιστοριογράφος, θεατρικός 
συγγραφέας και σεναριογράφος, 
ο Γιάννης Σκαραγκάς γράφει στα 
ελληνικά και τα αγγλικά, με πιο 
πρόσφατη δουλειά το μυθιστό-
ρημα «Μελίνα». Βραβεύθηκε το 
2018 από το Πανεπιστήμιο του Κο-
λοράντο και το λογοτεχνικό πε-
ριοδικό Copper Nickel (Editors’ 
Prize in Prose). Εχει επίσης γρά-
ψει έργα για το θέατρο στην Ελ-
λάδα, στις ΗΠΑ και στην Ελβετία 
και έχει υπογράφει το σενάριο της 
ψυχολογικής αστυνομικής σειράς 
της ΕΡΤ1 «Κάνε ότι κοιμάσαι». Στις 
14 και 15 Ιουλίου παρουσιάζεται 
στο Μικρό Θέατρο Επιδαύρου το 
νέο του έργο «Συμπτώματα από 
την έλλειψη βάρους» στο Φεστι-
βάλ Αθηνών - Επιδαύρου.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Η φιλοσοφία της ξενιτειάς» του 
∆ημήτρη Μαρκή.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Ο Μαρκήσιος ντε Πομπάλ ανασυ-
γκρότησε σε ελάχιστο χρόνο την 
ισοπεδωμένη Λισσαβώνα μετά 
τον φονικό σεισμό, κάνοντας για 
πρώτη φορά άνοιγμα στον ∆ια-
φωτισμό («Ο μεγάλος σεισμός» 
του Νίκολας Σρέιντι).

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Αργησα να διαβάσω το «Ονειρο του 
Γιαννίρη» του Γιάννη Ψυχάρη.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
∆ιαβάζω σε κάθε συνθήκη. 
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Κανένας αναγνώστης που έχει συ-
ναίσθηση της μαγικής σχέσης με τα 
βιβλία, δεν έχει ενοχές γι’ αυτά.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Το αφηγηματικό ύφος, η ανάπτυ-
ξη της ιστορίας και η εμβάθυνση 
στους χαρακτήρες. 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
∆ιηγήματα, είτε σε ανθολογίες είτε 
σε περιοδικά. Το διήγημα είναι ένα 
αγαπημένο μου είδος, αυτό που 
μου έδωσε συγγραφική υπόσταση 
και βραβεία στην Αμερική για την 
αγγλική μου λογοτεχνία. 
 
Ποιες πτυχές της προσωπικότητας 
της Μελίνας καλύπτει το έργο σας;
Την παθιασμένη γυναίκα στα όρια 
των μεγάλων διλημμάτων και στιγ-
μών, τη Μελίνα πριν γίνει τα πρό-
σωπα του μύθου, που άφησε. Εδω-
σα έμφαση στα νεανικά της χρόνια 
και στην περίοδο της αγωνιστικής 
της δράσης στο εξωτερικό, αλλά εί-
ναι πάντα η διαδρομή μιας γυναίκας 
που νοσεί σε μεγάλη ηλικία κι έχει 
ανάγκη να φωτίσει από την αρχή τα 
βήματά της για να καταλάβει το τυ-
χαίο και το ανθρώπινο.
 
Πρόκειται για βιογραφία ή υπάρ-
χουν και στοιχεία μυθοπλασίας; 
Και πού αποσκοπεί αυτό;
Βασίστηκα με ακρίβεια στα ιστορι-
κά και βιογραφικά στοιχεία, για 
να εστιάσω στην καρδιά και 
στη σκέψη της. Επινόησα 
τα λόγια και τις κουβέντες 
της. Μιας γενναίας γυναί-
κας, που πριν από το τέ-
λος της, γιορτάζει τον άν-
θρωπο και τιμά τη μνήμη 
των αγαπημένων της.

IRIS MURDOCH
Θάλασσα, θάλασσα 
μτφρ.: Αθηνά Δημητριάδου
εκδ. Gutenberg, σελ. 915

 

Υ
πάρχει κάτι σκανδαλώδες στο 
κείμενο «Θάλασσα, θάλασ-
σα» που χάρισε στην Αϊρις 

Μέρντοχ (1919-1999) το βραβείο 
Booker 1978· υπάρχει κάτι που 
δεν το έχω ξαναδεί πουθενά. Το 
βιβλίο, που αναπτύσσεται σε 915 
σελίδες, είναι στην πραγματικό-
τητα όχι ένα μυθιστόρημα, αλ-
λά μια νουβέλα – μια νουβέλα 
ως προς την έκταση, την απλό-
τητα και τη διάρθρωση της υπό-
θεσης. Και παρ’ όλα αυτά, παρά 
τη φτενή ιστορία της, διαβάζεται 
χωρίς αναπνοή· άπαξ και μπεις 
στις σελίδες της, δεν σταματάς 
παρά μόνον σαν φτάσεις στο τέ-
λος. Πώς το πέτυχε (και κυρίως 
πώς το τόλμησε) αυτό η συγγρα-
φέας, που θεωρείται σήμερα μια 
από τις σημαντικότερες των βρε-
τανικών γραμμάτων; Η υπόθε-
ση. Ο διάσημος σκηνοθέτης και 
θεατρικός συγγραφέας Τσαρλς 
Αροουμπάι απομονώνεται σε ένα 
ερημικό σπίτι δίπλα στη θάλασσα 
με σκοπό να αποσυρθεί οριστι-
κά από τον κόσμο του θεάματος 
και να γράψει τα απομνημονεύ-
ματά του. Εντελώς αναπάντεχα 

στο απομονωμένο αυτό χωριό, 
συναντάει τον πρώτο νεανικό κι 
αξεπέραστο έρωτά του, τη Μαίρη 
Χάρτλι, που έχει και εκείνη απο-
τραβηχτεί εκεί με τον άντρα της. 
Τι θα συμβεί παρακάτω; Το έργο 
θα μπορούσε να είναι ένα θεατρι-
κό που, αντί σε δωμάτιο, εκτυλίσ-
σεται στους ανοι-
χτούς ορίζοντες 
του αγγλικού πα-
ραθαλάσσιου άγρι-
ου τοπίου. Οκτώ 
με δέκα πρόσωπα 
μπαίνουν και βγαί-
νουν στη σκηνή, 
διασταυρώνονται, 
συγκρούονται και 
λύνουν (όπως λύ-
νουν) τις διαφορές 
τους. Το πεζογρά-
φημα της Μέρ-
ντοχ στηρίζεται 
στη συνεχή περι-
γραφή του τόπου 
και τις διαρκείς εναλλαγές που 
υφίσταται ανάλογα με τις ώρες. 
Απολαμβάνουμε τη δύναμη της 
ανάπλασης, την τέχνη της συγ-
γραφέως να ιχνογραφεί με όργανο 
τις λέξεις, να στήνει αναγνωρίσι-
μα τοπία με οπτικές, ακουστικές 
και απτικές αρετές – τη θάλασσα 
την ώρα της κάλμας, την ώρα της 
φουσκονεριάς, την ώρα της αντά-

ρας με μπλε σκούρα κύματα και 
πάλλευκη χαίτη και γλάρους που 
σκούζουν στον αέρα· το σπίτι από 
κόκκινα τούβλα που στέκεται μο-
ναχό, χωρίς ηλεκτρικό και με πα-
ράξενη διαρρύθμιση· το ερειπω-
μένο κυκλικό φρούριο στην άκρη 
του βράχου· τον μποέμ ήρωα να 

μαγειρεύει εκ των 
ενόντων απλά 
θελκτικά εδέσμα-
τα. Και αναγνωρί-
ζουμε ταυτόχρονα 
τον μεταφραστικό 
άθλο της Αθηνάς 
∆ημητριάδου, η 
οποία κατόρθω-
σε να δημιουργή-
σει ένα καινούργιο 
ζωντανό, χυμώδες 
κείμενο στη δική 
μας γλώσσα. Το 
πεζογράφημα της 
Μέρντοχ δεν είναι 
ωστόσο στατικό. Ο 

ψυχολογικός παράγοντας είναι 
εκείνος που δίνει ώθηση στην 
ιστορία να εξελιχθεί. Πώς ο κε-
ντρικός ήρωας και οι φίλοι του 
αντιδρούν κάθε στιγμή, πώς δια-
χειρίζονται τα γυρίσματα της ζω-
ής και πώς χειρίζονται ο ένας τον 
άλλον; Η εμβάθυνση και η λεπτο-
μερής έκθεση συναισθημάτων, 
υπολογισμών και σκέψεων οδη-

γεί διαρκώς σε νέα δεδομένα και 
το στοιχείο της ανατροπής είναι 
εκείνο που κρατάει το ενδιαφέρον 
του αναγνώστη αμείωτο. Εντέ-
χνως η Μέρντοχ έχει δημιουρ-
γήσει μια πολύ γόνιμη, ειρωνική 
συνθήκη. Ο Τσαρλς Αροουμπάι 
γράφει τα απομνημονεύματά του, 
ολόκληρη η ιστορία είναι επομέ-
νως δοσμένη μέσα από τη δική 
του ματιά. Πολύ γρήγορα ωστόσο 
διαπιστώνουμε πως ο αφηγητής 
μας κάθε άλλο παρά αξιόπιστος 
είναι. Σαράντα χρόνια έχει μεί-
νει προσκολλημένος στις νεα-
νικές αυταπάτες του. Αδυνατεί 
να αντιληφθεί τη νέα συνθήκη 
και να προσαρμοστεί αναλόγως. 
Βεβαίως τα δεδομένα, νέα ή πα-
λαιά, ποτέ δεν είναι εντελώς ξε-
κάθαρα. Μια δόση δίκιο έχει λοι-
πόν κάπου. Μήπως επομένως τα 
πράγματα εξελιχθούν αλλιώτικα; 
Οχι. Στο μεταξύ, μέσα από αυτές 
τις περιπέτειες, έχουν γεννηθεί 
υπέροχοι τύποι, όπως ο γοητευτι-
κός ξάδελφος Τζέιμς ή ο νεανικού 
σφρίγους Τίτος. Κι έχουν τεθεί δύ-
σκολα ζητήματα ηθικής, που σε 
ολόκληρο το έργο της (μυθοπλα-
στικό και φιλοσοφικό) απασχόλη-
σαν την Αϊρις Μέρντοχ – ζητήμα-
τα που σχετίζονται με τη φύση 
του καλού και του κακού και 
της προσωπικής μας ευθύνης. 

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Νουβέλα 915 σελίδων που διαβάζεται απνευστί 

Yμνος στο Αιγαίο με τη λύρα του Χαίλντερλιν

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Στο μεγαλύτερο σε έκτα-
ση ποίημά του με τίτλο 
«Το Αρχιπέλαγος» αντι-
μετωπίζει το αρχετυπι-
κό ελληνικό τοπίο, που 
ο ίδιος ποτέ δεν αντίκρι-
σε με τα πραγματικά του 
μάτια, ως πύλη ιδεών 
και συναισθημάτων.

Απεικόνιση του μεγάλου Γερμανού ποιητή Φρειδερίκου Χαίλντερλιν (1770-1843) σε γραμματόσημο που εκδόθηκε 
στην Ανατολική Γερμανία το 1970.
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Της ΕΛΕΝΑΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ

Η όπερα «Ναμπούκο» –που η Εθνι-
κή Λυρική Σκηνή παρουσιάζει αυ-
τή την εβδομάδα στο Ηρώδειο– 
ήταν η πρώτη μεγάλη επιτυχία 
του τότε 29χρονου Τζουζέπε Βέρ-
ντι, αυτού του γίγαντα της όπε-
ρας, του οποίου η καλλιτεχνική 
δημιουργία διασχίζει σχεδόν ολό-
κληρο τον 19ο αιώνα. Ξεκινάει με 
ρίζες στο μπελκαντίστικο στυλ 
των Μπελίνι και Ντονιτσέτι και 
μετά το «Ντον Κάρλος», αγγίζει 
τον βερισμό. (∆ηλαδή τον «ρεα-
λισμό» που θ’ αναπτύξουν οι δι-
άδοχοί του, όπως ο Πουτσίνι, ο 
Μασκάνι, ο Λεονκαβάλο, ο Τσι-
λέα και ο Τσαντονάι).

Η πρεμιέρα του «Ναμπούκο», 
στις 9 Μαρτίου του 1842 στη Σκά-
λα του Μιλάνου, ήταν θριαμβευ-
τική. «Ακόμη κι αν ο Βέρντι δεν 
είχε συνθέσει καμία άλλη όπερα, 
ο “Ναμπούκο” θα ήταν αρκετός 
για να του εξασφαλίσει μια θέση 
στην ιστορία της όπερας!», σύμ-
φωνα με τον Βρετανό μουσικο-
λόγο Τζούλιαν Μπάντεν.

«Γεννήθηκε με άστρο»
Πράγματι, σε αυτό το έργο, 

μέσα από το σφριγηλό, αρρενω-
πό, χαρακτηριστικά «βερντιανό» 
στυλ, γίνεται άμεσα αντιληπτό 
ένα καινούργιο μουσικό DΝΑ. Η 
απήχησή του στο κοινό ήταν τέ-
τοια, ώστε εκτός από τις 8 αρχι-
κές παραστάσεις, προγραμματί-
στηκαν άλλες 60 για την επομένη 
σεζόν! «Με αυτή την όπερα ξεκί-
νησε πραγματικά η καλλιτεχνική 
μου καριέρα. Παρά τις δυσκολί-
ες με τις οποίες είχα να παλέψω 
(σ.σ. όπως τον θάνατο των δύο 
παιδιών του σε βρεφική ηλικία), 
ο Ναμπούκο γεννήθηκε με τυχε-
ρό άστρο», έλεγε ο ίδιος, ενώ αρ-
γότερα, το 1858, παραπονιόταν 
στη φίλη του Κοντέσα Μαφέι ότι 
«μετά τον Ναμπούκο, δεν γνώρι-
σα ούτε μια ώρα γαλήνης και ξε-
κούρασης, μόνο 16 χρόνια ακα-
τάπαυστης δουλειάς!».

Εκτοτε η δημοφιλής και συ-
ναρπαστική αυτή όπερα παίζε-
ται τακτικά σε όλα τα μεγάλα θέ-
ατρα. Η σκηνοθεσία του Ιταλού 
Λέο Μουσκάτο στο Ηρώδειο εί-
ναι αναβίωση της παραγωγής του 
2018. Ο Μουσκάτο, γεννημένος 
στην Απουλία, διαπρέπει και ως 
σκηνοθέτης θεάτρου πρόζας και 
κινηματογράφου. Ασχολήθηκε 
πρώτη φορά με την όπερα το 

2009 (με τους «Παλιάτσους» του 
Λεονκαβάλο και την «Ανθρώπινη 
Φωνή» του Πουλένκ), όταν έπειτα 
από τρία επιτυχημένα ανεβάσμα-
τα θεατρικών έργων που έκαναν 
τον γύρο της Ιταλίας, τα λυρικά 
θέατρα άρχισαν ν’ αναζητούν συ-
νεργασίες μαζί του.

Οπως το Ολοκαύτωμα
«Αν και στην Ιταλία τον είχα 

σκηνοθετήσει στη χρονολογία 
του λιμπρέτου (παραγωγή που 
ταξίδεψε στο Κάλιαρι της Σαρδη-
νίας, στη Φλωρεντία, στο Μπά-
ρι και στο Μόντε Κάρλο), για το 
ανέβασμα στο Ηρώδειο επέλε-
ξα μια “αρχετυπική” αντί για μια 
“νατουραλιστική” προσέγγιση», 
μου εξήγησε λίγο πριν από την 
αναχώρησή του για την Αθήνα. 
«Ηθελα να παρουσιάσω το έργο 
με τρόπο που να εστιάζει στη δι-
αχρονικότητα και τη δυνατότητά 
του να μιλάει σε όλες τις εποχές 
και να δείχνει πόσο σχετικό είναι 
και με τη δική μας εποχή. ∆ιότι 
τα γεγονότα που περιγράφονται 
σ’ αυτή την όπερα επαναλήφθη-
καν με ακόμη πιο θηριώδη τρό-
πο στα μέσα του 20ού αιώνα, με 

όσα υπέστησαν οι Εβραίοι στο 
Ολοκαύτωμα.

»Ετσι τοποθετώ το έργο, αρ-
χικά στο μπούνκερ μιας συνα-
γωγής, όπου έχουν καταφύγει οι 
Εβραίοι για να κρυφτούν, και στη 
συνέχεια σε στρατόπεδο συγκε-
ντρώσεως. Η επιθυμία και η νο-
σταλγία για ελευθερία που δια-
πνέουν το έργο και κορυφώνονται 
στο πασίγνωστο και αγαπητό σε 
όλους χορωδιακό Va pensiero, εί-
ναι απόλυτα συμβατές και με αυ-
τό το περιβάλλον. Οι Βαβυλώνιοι, 
εδώ ντυμένοι με στολές και χρώ-
ματα που θυμίζουν ναζί, ζουν σ’ 
έναν πολύ μιλιταριστικό κόσμο με 
στρατάρχη τους τον Ναμπούκο, 
τον οποίο πρωτοσυναντάμε θρι-
αμβευτή και αλαζόνα, πριν από 
τη συντριβή και άκρα ταπείνω-
ση που, μέσα από την προσω-

ρινή αναπηρία του, τον οδηγεί 
στη μετάνοια και αλλαξοπιστία, 
προδίδοντας όλα τα προηγούμε-
να πιστεύω και του ιδίου και του 
λαού του.

»Από την αρχή θέλω να τονίσω 
ότι, για μένα, κανένας από τους 
χαρακτήρες δεν είναι απόλυτα 
μαύρος ή απόλυτα άσπρος, από-
λυτα καλός ή κακός. Ολοι έχουν 
ένα συγκεκριμένο πρίσμα μέσα 
από το οποίο αντιλαμβάνονται 
τον κόσμο και αντιδρούν ανάλο-
γα. Για παράδειγμα, ο Αρχιραβί-
νος Ζαχαρίας, που κρατεί όμηρο 
τη Φενένα, κόρη του Ναμπούκο, 
και στην πρώτη πράξη απειλεί 
να τη σκοτώσει, σε κάποια στιγ-
μή όταν βλέπει όσα συμβαίνουν 
στον λαό του, βιώνει μια κρίση, 
μια στιγμιαία αμφισβήτηση της 
πίστης του.

»Ο Ισμαήλ, γιος βασιλέως των 
Εβραίων και επίδοξος διάδοχος 
του Ζαχαρία, και ο μόνος Εβραί-
ος που οπλοφορεί, αφοπλίζει τον 
Αρχιραβίνο όταν απειλεί να σκο-
τώσει τη Φενένα, με την οποία εί-
ναι ερωτευμένος, προδίδοντας το 
έθνος του. Η Φενένα πάλι, αλλα-
ξοπιστεί για χάρη του –ίσως και 
επειδή αηδιάζει με τις πράξεις 
των ομοεθνών της– προδίδοντας 
με τη σειρά της την πατρίδα της».

Οσο για την Αμπιγκέλε, απει-
κονίζεται φαινομενικά αρνητικά 
και εντέλει αυτοκτονεί συντετριμ-
μένη. Ομως και γι’ αυτήν ο Μου-
σκάτο αισθάνεται συμπάθεια και 
κατανόηση. «Αρκεί να σκεφτού-

με ότι στην Πρώτη Πράξη, εκεί-
νη –γυναίκα δυνατή, δυναμική 
και ατρόμητη που πολεμάει στο 
πλευρό του Ναμπούκο– είναι η 
αγαπημένη κόρη και προφανής 
διάδοχός του. Στη συνέχεια, με-
τά την ερωτική απογοήτευση της 
αποκάλυψης του έρωτα του Ισμα-
ήλ για τη Φενένα, ανακαλύπτει 
ότι η ίδια δεν είναι κόρη του Να-
μπούκο αλλά ενός ζεύγους σκλά-
βων. Αυτό είναι συνταρακτικό, 
ασύλληπτο σοκ και αλλάζει όλη 
τη στάση και συμπεριφορά της 
απέναντί του. Και όταν εκείνος, 
έχοντας αποκαλέσει τον εαυτό 
του Θεό, “τρελαίνεται” έπειτα από 
κτύπημα κεραυνού (στη δική μας 
παραγωγή από εγκεφαλική συμ-
φόρηση), δεν βλέπει τον λόγο να 
μην αναλάβει η ίδια την εξουσία». 

Μεγάλη πρόκληση
Την Αμπιγκέλε θα ενσαρκώσει 

η εκπληκτική Λευκορωσίδα μέτζο 
Εκατερίνα Σέμεντσουκ, επιχει-
ρώντας έτσι να αναμετρηθεί με 
ένα από τα πιο απαιτητικά ιερά 
τέρατα του ρεπερτορίου της σο-
πράνο! Ιδωμεν...

Τον πρωταγωνιστικό ρόλο μοι-
ράζονται δύο κορυφαίοι Ελληνες 
βαρύτονοι, ο ∆ημήτρης Πλατα-
νιάς που τον ενσάρκωσε στην 
πρώτη παρουσίαση αυτής της 
παραγωγής το 2018, και ο Τά-
σης Χριστογιαννόπουλος που 
τον τραγούδησε το 2000 στο θέ-
ατρο Ολύμπια, σε σκηνοθεσία του 
αείμνηστου Κώστα Πασχάλη (με 

τον ∆ημήτρη Καβράκο ως Ζαχα-
ρία και τη Μαρία Κατσούρα ως 
Αμπιγκέλε).

«Οι απόψεις μου και η προσέγ-
γισή μου στον ρόλο δεν έχουν 
αλλάξει καθόλου από την προ-
ηγούμενη φορά», επισημαίνει ο 
∆ημήτρης Πλατανιάς. «Οι φωνη-
τικές δυσκολίες του εντάσσονται 
στο μεγαλύτερο φάσμα των δυ-
σκολιών των έργων του Βέρντι: 
εναλλαγή θυελλωδών σκηνών συ-
νεχούς εξαγγελτικού τραγουδιού 
με καντιλένες στην ψηλή περιο-
χή της βαρυτονικής φωνής που 
απαιτούν τρομερή συγκέντρωση 
και απόλυτο έλεγχο του διαφράγ-
ματος και της παραγωγής του αέ-
ρα, συν το γεγονός ότι ον πρώι-
μο έργο, βάζει την άρια και την 
καμπαλέτα της στο τέλος, έπειτα 
από σχεδόν όλο τον ρόλο και το 
μεγάλο κουραστικό ντουέτο της 
Γ΄ πράξης με τη σοπράνο».

Για τον Τάση Χριστογιαννό-
πουλο, «ο Ναμπούκο ζει την αν-
θρώπινη διαδρομή, βιώνει το αν-
θρώπινο δράμα και ενσαρκώνει 
την πρόταση σωτηρίας. Είναι 
όπως ο καθένας από εμάς. Ενας 
βασιλιάς, ένας βασιλιάς του εαυ-

τού του. Και όπως οι περισσότε-
ροι από εμάς, σχεδόν όλοι, νομί-
ζει ότι μπορεί να τα κατακτήσει 
όλα με τη δύναμή του. Πιστεύει 
ότι η δύναμή του και όλη η ζωή 
του εξαρτάται από τον ίδιο και 
πως το εγώ του μπορεί να οδηγή-
σει την ύπαρξή του σε απόλυτη 
πληρότητα. Εκεί κάνει το σφάλμα 
που κάνει ο άνθρωπος από την 
εποχή του Αδάμ, κάνει τη λάθος 
επιλογή να αυτονομηθεί από τη 
σχέση του με τον Θεό και να νο-
μίσει ότι είναι θεός ο ίδιος. 

»Τότε του έρχεται ο ουρανός 
στο κεφάλι ή αν θέλετε τον κε-
ραυνοβολεί ο Θεός. Σαν να πα-
θαίνει ένα εγκεφαλικό, μια ανα-
πάντεχη αρρώστια τη στιγμή της 
ακμής του, η οποία τον οδηγεί 
αναγκαστικά σε ταπεινότητα και 
παραδοχή του σφάλματος και της 

αδυναμίας του όπου βλέπει πια, 
αναγνωρίζει πως δεν έχει άλλη 
οδό από το να ζητήσει συγχώρε-
ση και να θέσει εαυτόν και πάλι 
στην υπηρεσία του Θεού, δηλα-
δή ουσιαστικά στη σχέση μαζί 
Του και στην Αγάπη Του. Κάτι 
το οποίο ο Αδάμ αρνήθηκε με τα 
γνωστά σε όλους μας αποτελέ-
σματα.

»Για έναν τραγουδιστή η δυ-
σκολία είναι η ίδια με τη δυσκο-
λία που αντιμετωπίζει ο χαρακτή-
ρας. Η τέχνη είναι μεγαλύτερη 
από τον καλλιτέχνη, η μουσική 
από τον μουσικό, ο ρόλος από τον 
τραγουδιστή. Αν ο τραγουδιστής 
πιστέψει ότι κατέχει τον ρόλο, ότι 
τον έχει κατακτήσει και ότι τον 
οδηγεί ο ίδιος, τότε ο κίνδυνος 
να του πέσει ο ρόλος στο κεφάλι 
είναι παρών. Χρειάζεται ταπεινό-
τητα και προσοχή. Ο Ναμπούκο 
είναι πολεμιστής, βασιλιάς και με 
τεράστια δύναμη, για αυτό θεω-
ρούνται κατάλληλοι ερμηνευτές 
οι δυνατοί, ηρωικοί βαρύτονοι και 
δικαίως. Η φωνή όμως που μου 
χάρισε ο Θεός δεν είναι αυτού του 
είδους, οπότε χρειάζεται συγκέ-
ντρωση και επιφυλακή ώστε να 
μην την καταπιεί ή να τη σπάσει 
ο ηρωισμός του ρόλου. Χρειάζε-
ται διαρκής έλεγχος και ισορρο-
πία συναισθήματος και λογικής, 
όπως λέει και ο Πλάτωνας. Χρει-
άζεται παρουσία, σταθερότητα, 
ειλικρίνεια, τεχνική, καλή δοσο-
λογία πάθους και έντασης και φυ-
σικά εμπιστοσύνη και προσευχή. 
Εξάλλου η σημαντικότερη στιγ-
μή του έργου είναι η προσευχή, 
η άρια Dio di Giuda».

Η χορωδία
Πράγματι η προσευχή είναι 

παράγων-κλειδί σε αυτή την όπε-
ρα και γι’ αυτό ο ρόλος της χο-
ρωδίας είναι καθοριστικός. Οσο 
λαμπροί και να είναι οι πρωτα-
γωνιστές, αν η χορωδία δεν με-
τατραπεί σε μια οντότητα που θα 
ξεσηκώσει, θα συνεπάρει και θα 
συγκινήσει το κοινό, ο Ναμπού-
κο δεν θα λάμψει με όλη του τη 
μαγεία.Tην παραγωγή διευθύνει, 
στην πρώτη του συνεργασία με 
την ΕΛΣ, ένας από τους σημαντι-
κότερους αρχιμουσικούς της όπε-
ρας παγκοσμίως, ο Ιταλός Πάολο 
Καρινιάνι. 

 
Θέατρο Ηρώδου Αττικού, 
26, 27, 29, 30 Ιουλίου. Ωρα 

έναρξης: 9 μ.μ.

Ο «Ναμπούκο» φωτίζει το Ηρώδειο
Η επιτυχημένη παραγωγή της Λυρικής το 2018, σε σκηνοθεσία του Λέο Μουσκάτο, αναβιώνει φέτος στο αρχαίο θέατρο

«Κανένας από 
τους χαρακτήρες 
του έργου δεν είναι 
απόλυτα μαύρος ή από-
λυτα άσπρος, απόλυτα 
καλός ή κακός».

«Ο Ναμπούκο ζει 
την ανθρώπινη 
διαδρομή, βιώνει 
το ανθρώπινο δράμα 
και ενσαρκώνει 
την πρόταση σωτηρίας». 

Στιγμιότυπο από την παράσταση του «Ναμπούκο» που ανέβηκε από την Εθνική Λυρική Σκηνή στο Ηρώδειο το 2018, και τότε, όπως και τώρα, σε σκηνοθεσία του Λέο Μουσκάτο. 

«Τοποθετώ το έργο, αρχικά στο μπούνκερ μιας συναγωγής, όπου έχουν κα-
ταφύγει οι Εβραίοι για να κρυφτούν, και στη συνέχεια σε στρατόπεδο συγκε-
ντρώσεως. Οι Βαβυλώνιοι, ντυμένοι με στολές που θυμίζουν ναζί, ζουν σ’ έναν 
μιλιταριστικό κόσμο με στρατάρχη τον Ναμπούκο», εξηγεί ο Λέο Μουσκάτο.
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Tου ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Οχι ένα «μυθιστόρημα ιδεών» που 
αφουγκράζεται κάποιον ιστορικό 
απόηχο και μιλάει μαζί του, αλ-
λά ένα ζωντανό, ελκυστικό και 
γεμάτο απρόοπτα και ανατρο-
πές μυθιστόρημα χαρακτήρων, 
ή αλλιώς ένα πολιτικό θρίλερ, η 
«Καταγωγή» του Νικόλα Σεβα-
στάκη είναι σαφώς το καλύτερο 
βιβλίο του, το πιο ώριμο και το 
πιο απολαυστικό: το πιο χορτα-
στικό στην ανάγνωσή του. Μυθι-
στόρημα «χαρακτήρων», καθώς ο 
κεντρικός ήρωας δεν είναι εντέλει 
μόνον ένας, ο νεαρός φιλόλογος 
Αρης Χειμωνίτης που φιλοδοξεί 
να γίνει συγγραφέας, αλλά του-
λάχιστον άλλα δύο πρόσωπα, που 
θα σηκώσουν το (μεγάλο) βάρος 
της ιστορίας στα πιο καίρια ση-
μεία του βιβλίου.

Βρισκόμαστε στο 1995, μια 
«μεταιχμιακή» εποχή που, όπως 
έχει πει αλλού ο συγγραφέας, ήθε-
λε να αφήσει πίσω της τα τραύ-
ματα του παρελθόντος και να κοι-
τάξει προς το μέλλον, μάλλον με 

αφέλεια βέβαια, καθώς τα παρε-
πόμενα των συγκρούσεων που 
είχαν προηγηθεί θα τροφοδοτού-
σαν ρίξεις και συγκρούσεις για 
πολλά χρόνια μετά. Ο Αρης θα 
σχετιστεί με δύο άνδρες, δύο πο-
λύ ενδιαφέρουσες φιγούρες της 
Αθήνας, θα γοητευτεί από αυτούς 
–κυρίως από τον έναν– και θα 
αρχίσει να βυθίζεται στον μαύρο 
λαβύρινθο της καταγωγής του.

∆εύτερη πρωταγωνίστρια του 
βιβλίου είναι η μητέρα του, η ∆έ-
σποινα, που εργάζεται από το 
σπίτι της σαν διορθώτρια βιβλί-
ων. Είναι μάλιστα παθιασμένη 
με τη δουλειά της: δεν αφήνει 
να της ξεφύγει κανένα λάθος, 
πολεμά με τους εγωπαθείς συγ-
γραφείς για να απαλειφθεί και ο 
παραμικρός σολοικισμός, ζει και 
αναπνέει για να «διορθώσει» τον 
κόσμο. Οπως θα αποδειχθεί, ο 
φέρελπις συγγραφέας δεν ξέρει 
σχεδόν τίποτε για το παρελθόν 
της μητέρας του, δεν υποψιάζε-
ται καν τη δράση της στη διάρ-
κεια της δικτατορίας.

Τρίτος κεντρικός ήρωας είναι 
ο Οδυσσέας Αγαθάγγελος, ένας 
άνδρας πάνω από τα ανθρώπινα 
μέτρα, γαργαντουικός, με διαρ-
κώς αναψοκοκκινισμένο πρόσω-

πο, με μεγάλες ιδέες, με πολλές 
και σε ποικίλα πεδία γνώσεις, 
έτοιμος να τιθασεύσει και να κα-
ταβάλει ρητορικά οποιονδήποτε 
βάλει στο μάτι – ένας ήρωας ήδη 
«μεγάλος» από την πρώτη στιγμή 
που παρουσιάζεται στο βιβλίο, μα 
που θα μεγαλώνει όλο και περισ-
σότερο κεφάλαιο το κεφάλαιο, 
λαμβάνοντας απρόβλεπτες (ηθι-

κές) διαστάσεις. Θεωρούμε την 
απεικόνιση αυτή του μεφιστο-
φελικού Αγαθάγγελου, και την 
εξέλιξή του, πολύ βασική για τη 
σύγχρονη ελληνική πεζογραφία.

Αποκαλύψεις
Καθώς οι ανατροπές τις οποί-

ες υπαινιχθήκαμε, και οι γνώσεις 
για συμβάντα του παρελθόντος 
που αποκαλύπτονται κάθε φορά, 
είναι κομβικά στοιχεία της ανα-
γνωστικής πρόσληψης, δεν θα 
επεκταθούμε σε συγκεκριμένα 
στοιχεία της σύνθετης –αν και 
εντελώς ξεκάθαρης και διαυγούς– 
πλοκής. Θα πούμε μόνο ότι, πέ-
ραν του μυθιστορηματικού πα-
ρόντος, δηλαδή της Αθήνας στα 
μέσα της δεκαετίας του ’90, που 
αποτυπώνεται με ακρίβεια και 

ζωντάνια, και με ένα πλήθος ανα-
φορών σε τοπωνύμια, καταστή-
ματα κ.ο.κ., αλλά και σε βιβλία, 
σκηνοθέτες, και μουσικούς και 
συγκροτήματα της εποχής (το 
βιβλίο κουβαλά ένα ολόκληρο 
σάουντρακ), θα γυρίσουμε πίσω, 
στα χρόνια της δικτατορίας –μια 
επώδυνη, σκληρή, σχεδόν αναπά-
ντεχη στις διαστάσεις της κατά-
βαση–, ενώ θα ταξιδέψουμε και 
στη σχετικά ανέμελη Ιταλία της 
ίδιας περιόδου, από τη μία, αλλά 
και στο ιστορικό Μπραζίλιαν, από 
την άλλη, το λογοτεχνικό καφε-
νείο στα Χαυτεία, του Χατζιδάκι 
και του Γκάτσου.

Το γράψιμο του Σεβαστάκη 
είναι κρυστάλλινο, η γλώσσα τέ-
τοια που κρατάει διαρκώς μέσα 
της, και μέσα στην ιστορία, τον 

αναγνώστη, οι παρατηρήσεις 
του για τη συμπεριφορά ή την 
εικόνα των ηρώων έξοχες, ενώ 
όλη η έκδοση, που δεν μπορεί 
να κρύψει την εις βάθος γνώση 
του συγγραφέα για μία μακρά 
και ζοφερή περίοδο της ελληνι-
κής ιστορίας και του πανθέου 
των ηρώων της, είναι προσεγμέ-
νη στην παραμικρή της λεπτο-
μέρεια. Μάλιστα, από το βιβλίο 
–υπόδειγμα οικονομίας λόγου– 
δεν λείπουν και κάποιες άμεσες 
«συμβουλές» δημιουργικής γρα-
φής, που μας άρεσαν πολύ.

Είπαμε ότι έχουμε να κάνουμε 
με ένα χορταστικό μυθιστόρημα. 
Ενα μυθιστόρημα που, μεταξύ άλ-
λων, έχει να κάνει με τη μνήμη, 
τις πληγές του παρελθόντος, τους 
κρυμμένους εαυτούς, και τον ηρω-
ισμό. Κλείνουμε με την έντονη –
και εξαιρετικά σύνθετη, και πλού-
σια– επίγευση που μας αφήνει. 
Και με τις σκέψεις που κάνουμε, 
αφήνοντας το βιβλίο, για τη δική 
μας καταγωγή. Που είναι αρκετά 
παρόμοια με αυτήν του κεντρικού 
ήρωα. Γιατί είμαστε όλοι παιδιά 
της ίδιας μήτρας. ∆εν μπορούμε 
να ξεφύγουμε από αυτήν, και ούτε 
πρέπει. Πρέπει να τη διδαχθούμε 
και να την κατανοήσουμε.

Ενα χορταστικό 
μυθιστόρημα που, 
μεταξύ άλλων, έχει 
να κάνει με τη μνήμη, 
τους κρυμμένους 
εαυτούς, τον ηρωισμό.

Η ιστορία του Νικόλα Σεβαστάκη τοποθετείται χρονικά στο 1995, μια «μεταιχμιακή» εποχή που ήθελε να αφήσει πίσω 
τα τραύματα του παρελθόντος και να κοιτάξει προς το μέλλον. Με την Ιστορία δεν ξεμπερδεύεις τόσο εύκολα, όμως.

Eίμαστε όλοι
παιδιά της
ίδιας μήτρας
Ενα ώριμο, απολαυστικό μυθιστόρημα

«χαρακτήρων» στην Αθήνα των ’90s Η «Καταγωγή» αφήνει στον ανα-
γνώστη μια έντονη, εξαιρετικά σύν-
θετη και πλούσια επίγευση.
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Barbie ���½
ΦΑΝΤAΣΙΑΣ (2023)
Σκηνοθεσία: Γκρέτα Γκέργουικ
Ερμηνείες: Μάργκο Ρόμπι,
Ράιαν Γκόσλινγκ

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μία από τις πιο πολυαναμενόμε-
νες ταινίες της φετινής χρονιάς 
έρχεται αυτή την εβδομάδα στις 
αίθουσες. Η πάντα ενδιαφέρουσα 
Γκρέτα Γκέργουικ προσεγγίζει με 
εναλλακτική διάθεση τον κόσμο 
της διάσημης κούκλας, υποσχόμε-
νη να μας ξαφνιάσει. Η αφήγησή 
της –έπειτα από μια απερίγραπτη 
εναρκτήρια σκηνή– ξεκινάει στην 
«Barbieland», τη χώρα της Μπάρ-
μπι δηλαδή, όπου η πρωταγωνί-
στρια (Μάργκο Ρόμπι) ζει την τέ-
λεια ζωή, περιτριγυρισμένη από 
το τέλειο (ροζ) περιβάλλον, αλλά 
και πολλές ακόμα συνονόματές 
της, όλων των φυλών, ιδιοτήτων 
(Μπάρμπι-γιατρός, Μπάρμπι-φυ-
σικός, Μπάρμπι-πρόεδρος κ.ο.κ.) 
και σωματότυπων. Κάπου εκεί 
βρίσκονται και οι Κεν, με πρώτο 
αυτόν του Ράιαν Γκόσλιννγκ, οι 
οποίοι περισσότερο συμπληρώ-
νουν το... τοπίο παρά πρωταγω-
νιστούν. Ολα αυτά μέχρι που η 
Μπάρμπι θα χτυπηθεί ξαφνικά 
από υπαρξιακή κρίση και θα ξεκι-
νήσει ένα ταξίδι στον πραγματικό 
κόσμο, όπου θα διαπιστώσει ότι 
τα πράγματα είναι πολύ διαφο-
ρετικά από όσα γνωρίζει.

Μανιφέστο
Είναι δύσκολο κανείς να κρα-

τήσει την όποια κριτική του για 
την ταινία σε καθαρά κινηματο-
γραφικά πλαίσια. Κι αυτό διότι 
η Γκρέτα Γκέργουικ και ο σύζυ-
γός της Νόα Μπάουμπαχ, που 
συνυπογράφουν το σενάριο, πα-
ρουσιάζουν εδώ ταυτόχρονα ένα 
φιλελεύθερο πολιτικοκοινωνικό 
μανιφέστο ενάντια στην πατρι-
αρχία, αλλά και μια (έστω ατε-
λή) εξερεύνηση των σύγχρονων 

έμφυλων ρόλων. Το τελευταίο εί-
ναι ίσως και το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο της ταινίας, εκεί όπου 
Μπάρμπι και Κεν μετατρέπονται 
επί της ουσίας σε σύμβολα όλων 
των στερεοτύπων, τα οποία εκα-
τομμύρια παιδιά σε ολόκληρο τον 
κόσμο καλούνται να επιβεβαι-
ώσουν προκειμένου να γίνουν 
αποδεκτά. 

Εκεί βρίσκεται η ρίζα του κα-
κού –και της πατριαρχίας–, μοιά-
ζει να μας λέει η Γκέργουικ, ωστό-

σο διστάζει να επεκτείνει ακόμα 
περισσότερο αυτόν τον συλλογι-
σμό, προτιμώντας να αναλωθεί σε 
μερικά περισσότερο σχηματικά 
και εύπεπτα από το κοινό τσιτά-
τα. Ολα αυτά βέβαια μέσα σε ένα 
σχεδόν εξωφρενικό, κουκλίστικο 
περιτύλιγμα, το οποίο δημιουρ-
γεί όλων των ειδών τις αστείες 
καταστάσεις. Γενικώς το σενά-
ριο των Γκέργουικ- Μπάουμπαχ 
βρίθει κωμικών αναφορών στην 
ποπ κουλτούρα, οι οποίες ενισχύ-
ονται ακόμα περισσότερο όταν τα 
ηνία παίρνουν ηθοποιοί όπως ο 
απολαυστικός Γουίλ Φέρελ. Πο-
λύ καλοί είναι βέβαια και οι δύο 
πρωταγωνιστές: η απαστράπτου-
σα Μάργκο Ρόμπι κάνει το όποιο 
κάστινγκ για τον ρόλο να μοιάζει 
περιττό, ενώ ο Ράιαν Γκόσλινγκ 
κλέβει ανέλπιστα την παράστα-
ση σε αρκετές περιπτώσεις με 
την αφοσιωμένη ερμηνεία του.

Hijack
ΘΡΙΛΕΡ (2023)
Δημιουργός: Τζιμ Φιλντ Σμιθ,
Τζορτζ Κέι
Ερμηνείες: Ιντρις Ελμπα,
Νιλ Μάσκελ, Μαξ Μπίζλι

 
Το πρόσφορο για θρίλερ μοτίβο της 
αεροπειρατίας υιοθετεί η νέα σει-
ρά της Apple TV προκειμένου να 
ξεδιπλώσει την πλοκή της. Πρω-
ταγωνιστής εδώ είναι ο Ιντρις Ελ-
μπα στον ρόλο του Σαμ, ενός χω-
ρισμένου άνδρα, ο οποίος μπαίνει 
στο αεροπλάνο από Ντουμπάι για 
Λονδίνο. Πολύ σύντομα ωστόσο 
το αεροσκάφος θα καταληφθεί 
από μια ομάδα ένοπλων αερο-
πειρατών, οι οποίοι δεν αποκα-
λύπτουν αμέσως τις προθέσεις 
τους. Ενώ στο έδαφος ακόμη δεν 
γνωρίζει κανένας τίποτα, ο Σαμ, 
που στην πραγματικότητα είναι 
επαγγελματίας διαπραγματευτής, 
αναλαμβάνει δράση προκειμένου 
να οδηγήσει την έκρυθμη κατά-
σταση σε αναίμακτη λύση.

Η αμερικανική σειρά στήνει 
προσεκτικά τη δράση της, εισάγο-
ντας χαρακτήρες και σεναριακές 
λεπτομέρειες οι οποίες θα αποδει-

χθούν σημαντικές στη συνέχεια. 
Ο Ιντρις Ελμπα, όχι ακριβώς σε 
ρόλο action hero, αλλά «σκακι-
στή» που προσπαθεί να βρεθεί 
μια-δυο κινήσεις μπροστά από 
τον αντίπαλο, καταστρώνει το 
δικό του ιδιοφυές πλάνο· φυσικά 
θα χρειαστεί και να αυτοσχεδιά-
σει όταν τα απρόοπτα απειλούν 
να διαλύσουν τις λεπτές ισορρο-
πίες και να οδηγήσουν στον όλε-
θρο. Γενικώς η σειρά αρέσκεται 
στις ανατροπές και στην αποφυ-
γή των κλισέ –με πρώτο αυτό των 
Αράβων τρομοκρατών/αεροπει-
ρατών– που έχουν επικρατήσει 
κινηματογραφικά μετά την 11η 
Σεπτεμβρίου. 

 
Τσουλάκια ���½
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: ∆έσποινα Μαυρίδου
Ερμηνείες: Ελίνα Τσιόρμπατζη,
Ελένη Γεωργάκη

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε την ταινία που ανα-
δείχθηκε ως η Καλύτερη Σπου-
δαστική Μικρού Μήκους στα πρό-
σφατα βραβεία Ιρις, αλλά και στο 
τελευταίο Φεστιβάλ ∆ράμας. Η 

δεκαεξάχρονη Μάτι, γεμάτη αυ-
θορμητισμό και αθωότητα, ονει-
ρεύεται να γίνει σταρ της μουσι-
κής. Η μεγαλύτερη αδελφή της, 
Θέμη, από την άλλη, αναγκασμέ-
νη σε πρόωρη ενηλικίωση λόγω 
της απουσίας γονέων, ψάχνει τρό-
πο να ξεπληρώσει τον πρώην ερ-
γοδότη της. Τα δύο κορίτσια θα 
περάσουν μια παράξενη νύχτα 
που περιλαμβάνει μια κλεμμένη 
περούκα, λίγο καραόκε και μπό-
λικα λυτρωτικά δάκρυα. 

Η ∆έσποινα Μαυρίδου κάνει 
ανέλπιστα ώριμο ντεμπούτο με 
ένα ημίωρο φιλμ ενηλικίωσης που 
τυλίγει δεξιοτεχνικά τη σκληρή 
πραγματικότητα σε πολύχρωμο, 
ποπ περιτύλιγμα. Πότε αστείο 
και πότε συγκινητικό, το φιλμ 
μιλάει για τη φρεσκάδα της νιό-
της ως αντίδοτο σε έναν γκρίζο 
κόσμο που έχει ξεχάσει να ονει-
ρεύεται. Φυσικά στο επίκεντρο 
βρίσκονται οι δύο νεαρές πρω-
ταγωνίστριες, Ελίνα Τσιόρμπατζη 
και Ελένη Γεωργάκη, οι οποίες 
τα καταφέρνουν με το παραπά-
νω, ερμηνεύοντας ανεπιτήδευτα 
το γεμάτο τρυφερότητα σενάριο 
της Μαυρίδου.

Ιδιαίτερα επιτυχημένη υπήρξε η 
απόδοση του βερντιανού «Ρέκ-
βιεμ» στο Ηρώδειο στις 30 Ιου-
νίου. Το θετικό αποτέλεσμα 
πιστώνεται πρωτίστως στον αρχι-
μουσικό Λουκά Καρυτινό, ο οποί-
ος οδήγησε την Κρατική Ορχή-
στρα Αθηνών, τους σολίστες και 
τις τρεις χορωδίες που συνεργά-
στηκαν (Χορωδία της ΕΡΤ, Χορω-
δία των Μουσικών Συνόλων του 
∆ήμου Αθηναίων, Μεικτή Χορω-
δία Amadeus Βουλγαρίας) σε μια 
ερμηνεία που διέθετε ορμή και 
δύναμη, αλλά εξίσου τον ικετευ-
τικό τόνο και την ευαισθησία που 
προϋποθέτουν αρκετά από τα μέ-
ρη του έργου.      

Ο Καρυτινός έχει διευθύνει 
κατ’ επανάληψη και με επιτυχία 
όπερες του Βέρντι. Γνωρίζει κα-
λά πώς να αποδίδει τον διαρκή 
διάλογο ανάμεσα στο φως και το 
σκοτάδι, ανάμεσα στον επιβλητι-
κό ήχο και τις χαμηλόφωνες ψι-
θυριστές εξομολογήσεις, ανάμε-
σα στις εντάσεις και τις υφέσεις 
της τρομακτικής «Ημέρας οργής», 
της συγκινητικής «Ημέρας δα-
κρύων», του διάφανου «Αιωνί-
ου φωτός» και του τελικού, πα-
ρακλητικού «Σώσε με». Αυτός ο 
διάλογος ανάμεσα σε φωτεινές 

και σκοτεινές σελίδες χαρακτη-
ρίζει συνολικά τη μουσική του 
Βέρντι, αλλά ακόμη περισσότε-
ρο τις όπερες της περιόδου κατά 
την οποία γράφηκε η συγκεκρι-
μένη νεκρώσιμη ακολουθία για 
τον Αλεσάντρο Μαντσόνι (1874), 
συγγραφέα με εμβληματική ση-
μασία για τους Ιταλούς.    

Το ξεχωριστό της ερμηνείας 
που ακούσαμε υπήρξε η λεπτομε-
ρέστερη του συνήθους επεξεργα-
σία των διαθέσεων της μουσικής. 
Ετσι, κάθε εδάφιο, συχνά ακόμη 
και μεμονωμένες, χαρακτηριστι-

κές φράσεις αποκτούσαν ξεχω-
ριστή ένταση και χρώμα, χωρίς 
να κατακερματίζεται η συνολική 
εικόνα. Αυτή τη λογική ακολού-
θησαν επίσης οι μονωδοί, των 
οποίων το τραγούδι διακρίθηκε 

ακριβώς για την πλαστικότητα 
που προσέθεταν η διαρκής ανα-
προσαρμογή της δυναμικής και 
οι εναλλαγές ανάμεσα σε φρά-
σεις χαμηλόφωνες, δυνατές και 
πολύ ισχυρές.   

Το πιο «οπερατικό» από τα 
«Ρέκβιεμ» του ρεπερτορίου στη-
ρίζεται κατά μεγάλο μέρος στις 
ερμηνείες των μονωδών. Το μέ-
ρος της υψιφώνου γράφηκε για 
την Τερέζα Στολτς, αγαπημένη 

ερμηνεύτρια του Βέρντι εκείνα τα 
χρόνια, ιδανική σε όπερες όπως η 
«Αΐντα», η «∆ύναμη του πεπρω-
μένου», ο «Χορός μεταμφιεσμέ-
νων» και αργότερα ο «Οθέλλος». 
Η φωνή της Μυρτώς Παπαθανα-

σίου ταιριάζει καλύτερα σε άλλο 
ρεπερτόριο. Ωστόσο, αξιοποιώ-
ντας με ευφυΐα τα χαρίσματά της, 
η τραγουδίστρια ανταποκρίθηκε 
καλά. Πάντοτε τονικά ακριβής, 
ανέδειξε κυρίως τις λυρικές σελί-
δες της μουσικής και προσέφερε 
στην ερμηνεία ορισμένες φράσεις 
μεγάλης ευαισθησίας. 

Το μεστό, αισθησιακό ηχόχρω-
μα της Τυνησιοκαναδής μεσο-
φώνου Ριχάμπ Σαγέμπ ταίριαξε 
στη μουσική που εμπιστεύεται 
στη φωνή της ο Βέρντι, ενώ κα-
λή υπήρξε επίσης η συνεργασία 
με την Παπαθανασίου στα ντου-
έτα τους.      

Παρά τον έντονο παλμό της 
ώριμης φωνής του, ο Αγγλοαμε-
ρικανός Μπάρι Μπανκς απέδω-
σε με καθαρό και σίγουρο λυρι-
κό χρώμα το μέρος του τενόρου, 
ιδιαίτερα δε το ποιητικό «Θυσίες 
και προσευχές Σού προσφέρουμε 
Κύριε» («Hostias»), το οποίο ερμή-
νευσε χαμηλόφωνα, υπαινικτικά 
και με διαφανή ήχο. Τέλος, ο βα-
θύφωνος Αλέξανδρος Σταυρακά-
κης τραγούδησε με νεανική και 
σίγουρη φωνή, δίνοντας λεπτο-
μερή προσοχή σε κάθε φράση, 
αλλά ίσως και υπερβολικά εξω-
στρεφές συναίσθημα.    

Ο Ιντρις Ελμπα πρωταγωνιστεί 
στη σειρά Hijack του Apple TV+

Το φιλμ «Τσουλάκια» αναδείχθη-
κε Καλύτερη Σπουδαστική Ταινία 
Μικρού Μήκους στα βραβεία Ιρις 
και στο Φεστιβάλ ∆ράμας.

Ενας «σκακιστής» απέναντι σε αεροπειρατές

Eντονα δραματικό «Ρέκβιεμ» του Βέρντι από την Κρατική   

Η πατριαρχία
και μια κούκλα
σε κρίση
Η Μπάρμπι διαπιστώνει ότι υπάρχει 

ένας κόσμος που δεν είναι όλα ροζ

Η ερμηνεία ξεχώρισε
για τη λεπτομερέστερη 
του συνήθους 
επεξεργασία
των διαθέσεων
της μουσικής.    

Η διάσημη κούκλα
και ο φίλος της, Κεν, 
γίνονται σύμβολα
όλων των στερεοτύπων 
που τα παιδιά 
υποχρεώνονται
να επιβεβαιώσουν 
για να αισθανθούν 
αποδοχή.

Πίσω από το άφθονο ροζ και το κουκλίστικο σελοφάν της Barbieland υπάρχει μια (έστω ατελής) εξερεύνηση των σύγχρονων έμφυλων ρόλων.

Το τραγούδι των μονωδών διακρίθηκε για την πλαστικότητά του, σε απόλυτη ευθυγράμμιση με τις επιλογές του Κα-
ρυτινού.    
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Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ    

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
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Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΣΚΑΡΑΚΗ

«Αν δεν ήμουν η Μαντόνα... πιθα-
νόν να γινόμουν δασκάλα. Θα εί-
χα μια δημοφιλή τάξη, θα ήμουν 
αμφιλεγόμενη και προκλητική. 
Μάλλον θα κατέληγα στη φυλα-
κή». Αυτή ήταν η απάντηση που 
έδωσε η «βασίλισσα της ποπ» σε 
σχετική ερώτηση του Αμερικανού 
παρουσιαστή Τζίμι Φάλον, πριν 
από περίπου ένα χρόνο. 

Αποδεικνύεται ότι είχε δίκιο. Οι 
αντισυμβατικές μέθοδοι στην προ-
σπάθειά της να παραμείνει «νέα» 
και δραστήρια τη «φυλάκισαν» σε 
μια φθίνουσα εικόνα ματαιοδοξί-
ας, εικόνα που τα τελευταία χρόνια 
ξαφνιάζει δυσάρεστα ακόμη και 
τους πιο πιστούς θαυμαστές της. 

Αλλά αυτή η επιμονή να νική-
σει τον χρόνο είχε σοβαρές επι-
πτώσεις στον οργανισμό της. Στις 
24 Ιουνίου, μερικές ημέρες πριν 
ξεκινήσει την παγκόσμια –σχε-
δόν sold out– περιοδεία που ου-
σιαστικά ήταν φόρος τιμής στην 
καριέρα της που μετρά πάνω από 
τέσσερις δεκαετίες, η Μαντόνα 
μεταφέρθηκε σε νοσοκομείο της 
Νέας Υόρκης όπου νοσηλεύθηκε 
στην Εντατική με σοβαρή βακτη-
ριακή λοίμωξη η οποία παραλίγο 
να της κοστίσει τη ζωή. Οι μάνα-
τζερ έσπευσαν να αναβάλουν την 
περιοδεία, ελπίζοντας σε μια γρή-
γορη ανάρρωση της σταρ. Λίγο αρ-
γότερα, δημοσιεύματα ανέφεραν 
ότι αρρώστησε επειδή προσπα-
θούσε να συναγωνιστεί τις νεότε-
ρες χορεύτριες που τη συνοδεύουν 
στις συναυλίες ακολουθώντας ένα 
δύσκολο καθημερινό πρόγραμμα, 
ακατάλληλο για την ηλικία της, 
καθώς περιλάμβανε συνεχείς και 
έντονου ρυθμού πρόβες. Αλλοι 
πάλι, κυρίως άνθρωποι από τον 
στενό της κύκλο, διέψευσαν αυτή 
την εκδοχή υποστηρίζοντας ότι η 
ασθένεια θα μπορούσε να επηρε-
άσει άτομα οποιασδήποτε ηλικίας. 

Τελικά όλα πήγαν καλά, κα-

θώς 11 μέρες μετά την εισαγωγή 
της στο νοσοκομείο η πολυβρα-
βευμένη Αμερικανίδα τραγουδί-
στρια - τραγουδοποιός, ηθοποι-
ός, σκηνοθέτις και μητέρα έξι 
παιδιών εθεάθη να απολαμβά-
νει τη βόλτα της σε δρόμο της 
Νέας Υόρκης. Η κατάσταση της 
υγείας της είναι εμφανώς κα-
λύτερη, αλλά χρήζει προσοχής. 
Ωστόσο, οι επεμβάσεις που έκα-
νε στο πρόσωπο και το αλλοίω-
σαν, τα φίλτρα που χρησιμοποι-

εί στο Instagram και οι άσεμνες 
πόζες μαρτυρούν ότι η 64χρονη 
Μαντόνα δεν είναι ευχαριστη-
μένη με τον εαυτό της σήμερα.

Τα πρώτα σύννεφα
Πρόκειται αναμφισβήτητα 

για μια κακή στιγμή στη ζωή 
και στην καριέρα της θρυλικής 
ερμηνεύτριας και συμβόλου της 
ποπ, όμως αυτή δεν είναι η πρώ-
τη. Το 2008, σε ηλικία 50 ετών, 
βρέθηκε για ακόμη μια φορά 
στην κορυφή των τσαρτ για 
τη συνεργασία της με τον Τζά-
στιν Τίμπερλεϊκ στο τραγούδι «4 
Minutes». Ο δυναμισμός και οι 
απαιτητικές χορευτικές φιγούρες 
επιβεβαίωναν ξανά και ξανά ότι 
το άστρο της «βασίλισσας» δεν θα 
σβήσει ποτέ. Η ίδια αποτελούσε 
τρανταχτό παράδειγμα του ότι η 
ηλικία δεν καθορίζει ή σταματά 
την επιτυχία.

Μέχρι τα 50 της χρόνια, η 
πρωτοπόρος της dance/pop με τα 
πολύχρωμα κοστούμια, τον αιχ-
μηρό στίχο και τα εντυπωσιακά 
οπτικά εφέ σε βιντεοκλίπ και συ-
ναυλίες είχε ολόκληρο τον κόσμο 
να υποκλίνεται στο ταλέντο της. 
Από το 1983 που κυκλοφόρησε 
το πρώτο σινγκλ, «Everybody», 
το οποίο συνοδευόταν από το 
ομότιτλο ντεμπούτο άλμπουμ 
της, και τη μετέπειτα κυριαρχία 
σε όλη τη διάρκεια του 1980, μέ-
χρι το 2008 και την ένταξή της 
στη λίστα του «Rock & Roll Hall 
of Fame», η εμβληματική σταρ 
είχε τεράστια επιρροή στην ποπ 
κουλτούρα, στην πολιτική, στην 
τέχνη γενικότερα. Τα τραγούδια 
της ακούγονταν σε όλες τις γω-
νιές του κόσμου, το εκκεντρι-
κό της στυλ όχι μόνο δεν περ-
νούσε απαρατήρητο 
αλλά έφερε 
την επανά-

σταση στον χώρο της μόδας, οι 
δημόσιες εμφανίσεις της ήταν 
προκλητικές, συνήθως είχαν κοι-
νωνικοπολιτική χροιά και πυρο-
δοτούσαν αντιδράσεις. 

Κι εκεί που κανένας δεν θα 
μπορούσε να ξεπεράσει το φαι-
νόμενο Μαντόνα, στη μουσική 
σκηνή άρχισαν να εμφανίζονται 
καλλιτέχνιδες όπως η Lady Gaga, 
η οποία έφερε κάτι φρέσκο και 
καινοτόμο κυρίως όσον αφορά τη 
σκηνική παρουσία. Κι ενώ οι συ-
γκρίσεις που κατά καιρούς προέ-
κυψαν ήταν ατυχείς, η Μαντόνα 
συνέχιζε με πείσμα την πορεία 
της στη βιομηχανία ψυχαγωγίας 
υπενθυμίζοντάς μας ότι δεν φεύ-
γει ποτέ. 

Το 2012 εμφανίστηκε στον 
τελικό του αμερικανικού ποδο-
σφαίρου Super Bowl για ένα σό-
ου που θα σηματοδοτούσε την 
επιστροφή της στη μουσική. Η 

επιβλητική παρουσία της 

στη σκηνή και ο ασταμάτητος 
χορός την ώρα που τραγουδού-
σε τις μεγαλύτερες επιτυχίες της 
έφεραν σε γενικές γραμμές θετι-
κές κριτικές και υψηλά νούμερα 
τηλεθέασης.  

Η κατρακύλα
Τα επόμενα βήματά της, όμως, 

ήταν περισσότερο αμήχανα πα-
ρά επιτυχημένα, με την ίδια να 
βρίσκεται πλέον σε μια μόνιμη 
κατρακύλα. Εκείνη τη χρονιά 

παρουσίασε τον νέο της δίσκο 
«MDNA», ο οποίος, σύμφωνα με 
το Billboard, ήταν «ο πιο απο-
γοητευτικός της καριέρας της». 
Μετά 13 εβδομάδες, το «MDNA» 
βρισκόταν εκτός του καταλόγου 
του Billboard με τα 200 καλύτε-
ρα άλμπουμ.

Το 2015 κυκλοφόρησε το 
«Rebel Heart» με την ελπίδα 
να έχει καλύτερη αναγνώρι-
ση, αφού παρουσίαζε πιο προ-
σωπικές πτυχές της ζωής της. 
Απέτυχε ξανά, τα τραγούδια 
του δίσκου χαρακτηρίστηκαν 
ως αδιάφορα, με εξαίρεση κά-
ποιες μικρές ευχάριστες πι-
νελιές. 
Τέσσερα χρόνια μετά, μας 

σύστησε το alter ego της, τη 
Madame X. Στην περιγραφή 
του 14ου άλμπουμ της, η Μα-
ντόνα ανέφερε ότι «η Madame 
X είναι μια μυστική πράκτορας 

που ταξιδεύει σε όλο τον κόσμο 
και αλλάζει ταυτότητα». Εδώ θα 
μπορούσε κανείς να διακρίνει 
την απόγνωση της τραγουδί-
στριας να κρατήσει το ενδια-
φέρον του κοινού της αμείω-
το. Ακολούθησε η παρουσία 
της στον διαγωνισμό τραγου-
διού της Eurovision 2019, στο 
Ισραήλ, θεσμός στον οποίο η 
ποπ τραγουδίστρια έπρεπε να 
ξεχωρίσει. Η εμφάνιση αυτή συ-
ζητήθηκε πολύ προκαλώντας 
θύελλα αντιδράσεων, καθώς οι 
χορευτές φορούσαν στις πλά-
τες τους τη σημαία της Παλαι-
στίνης. Υπήρξαν σχόλια από 
υπουργούς αλλά και τη διορ-
γάνωση, η οποία δεν γνώριζε 
το μυστικό της Μαντόνα – οι 
πρόβες πραγματοποιήθηκαν 
κεκλεισμένων των θυρών. 

Τα αρνητικά σχόλια
Με περισσότερα από 14 στού-

ντιο άλμπουμ, 343 βραβεία, δε-
κάδες σχολεία που χτίστηκαν 
με τη βοήθειά της, αμέτρητες 
διαμάχες, μοναδικές στιγμές και 
εκατομμύρια δολάρια που δωρί-
στηκαν σε φιλανθρωπική οργά-
νωση, το μόνο σίγουρο, ακόμη 
και σε περιόδους καμπής, είναι 
ότι η κληρονομιά του ποπ ειδώ-
λου θα ζει αιώνια. 

Οσο για τον Τύπο που σχολι-
άζει την εμφάνισή της και την 
αποτυχία που γνωρίζει την τε-
λευταία δεκαπενταετία, η Μα-
ντόνα προσπαθεί να μην παρα-
κολουθεί αυτά τα σχόλια. 

«Μου αρέσει να σκέφτομαι τον 
εαυτό μου σαν να είναι στρατιώ-
της που θα τα καταφέρει και με-
τά τόσο πολλά χρόνια σε αυτή 
τη βιομηχανία έχω μάθει να μην 
ακούω όλον αυτόν τον θόρυβο, 
να εστιάζω στη δουλειά μου και 
σε αυτά που έχουν σημασία στη 
ζωή. Αλλά μερικές φορές πληγώ-
νομαι», ανέφερε χαρακτηριστικά 
σε συνέντευξή της το 2015.

Η «βασίλισσα» δεν μένει πια εδώ
Πριν από 15 χρόνια, η Μαντόνα αποφάσισε να σταθεί απέναντι στον χρόνο. Και, όπως όλοι όσοι το επιχείρησαν, ηττήθηκε...

Η Μαντόνα στο Μόναχο, τον Αύγουστο του 2009. Η αυτοπεποίθησή 
της ήταν ακόμη πολύ ισχυρή, αλλά η εικόνα ακόμη ισχυρότερη.

Τον Απρίλιο του 2022 η Μαντόνα εμφανίστηκε έτσι στο Μεντεγίν, στη συναυ-
λία του Μαλούμα. Μια εικόνα που αποπνέει απόγνωση...
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Οι επεμβάσεις 
που αλλοίωσαν το πρό-
σωπό της, τα φίλτρα 
που χρησιμοποιεί 
στο Instagram 
και οι άσεμνες πόζες 
μαρτυρούν ότι δεν είναι 
καλά με τον εαυτό της.

Ο Τύπος σχολιάζει 
την εμφάνισή της 
και την αποτυχία 
που γνωρίζει την τελευ-
ταία δεκαπενταετία, 
αλλά η ίδια προσπαθεί 
να μην παρακολουθεί 
αυτά τα σχόλια.

Η άλλοτε «βασίλισσα της ποπ» στα βραβεία του ΜΤV το 2021. 
Η λάμψη της Μαντόνα έχει πλέον θαμπώσει...
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Το 1985, δύο 
χρόνια μετά την 
κυκλοφορία του 
πρώτου της άλ-
μπουμ. Ο,τι κι 
αν έκανε τότε 
και τα επόμε-
να 20 χρόνια η 
Μαντόνα, γινό-
ταν παγκόσμια 
τάση.



ΟΛΑ ΟΣΑ ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΓΝΩΡΙΖΕΤΕ ΓΙΑ ΤΙΣ ΚΟΠΕΣ, ΤΑ ΜΥΣΤΙΚΑ 
ΤΗΣ ΠΡΟΕΤΟΙΜΑΣΙΑΣ, ΨΗΣΙΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΣΕΡΒΙΡΙΣΜΑΤΟΣ ΔΙΑ 
ΧΕΙΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ ΠΕΣΚΙΑ 
+  
ΣΥΝΤΑΓΕΣ ΓΙΑ ΑΞΕΧΑΣΤΑ ΨΗΣΙΜΑΤΑ ΜΕ ΤΟΝ ΑΠΑΙΤΗΤΙΚΟ ΚΙΜΑ
+ 
ΤΟ ΜΠΕΡΓΚΕΡ ΠΟΥ ΒΑΖΕΙ ΚΑΤΩ ΟΛΑ ΤΑ ΜΠΕΡΓΚΕΡ
+ 
ΜΟΣΧΑΡΙΣΙΟ ΜΕΔΟΥΛΙ ΨΗΜΕΝΟ ΣΤΗ ΣΧΑΡΑ

Την Κυριακή 30 Ιουλίου
μαζί με την

ΜΕ  Τ Η Ν  Ε Υ Γ Ε Ν Ι Κ Η 
ΧΟ Ρ Η Γ Ι Α

ΤΟ ΑΠΟΛΥΤΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ 
ΓΙΑ ΚΑΛΟΚΑΙΡΙΝΑ ΨΗΣΙΜΑΤΑ

BΒQ
ΜΕ ΣΥΝΤΑΓΕΣ ΑΠΟ ΤΟΝ «ΓΑΣΤΡΟΝΟΜΟ»

ΕΙΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ
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